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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ

Η κυβέρνηση
έγινε έρμαιο 
ιδεοληψιών

«Αναπροσανατολισμός
της κυπριακής οικονο-
μίας δεν σημαίνει να βά-
λουμε όλα τα αυγά μας
στο αμερικανικό καλάθι

και να πετάξουμε τη Ρωσία επειδή αυ-
τό υποβάλλει η πολιτική του κ. Τραμπ.
Ελπίζω πως στο σενάριο που δεν πάνε
καλά τα πράγματα, να μη βγουν οι κυ-
βερνώντες να παρουσιάσουν τυχόν
«ναυάγιο» με τη Ρωσία ως μια επιτυχία
στο δρόμο για αλλαγή του αναπτυξια-
κού μας μοντέλου» λέει ο γ.γ. του Α-
ΚΕΛ, μιλώντας για τις σχέσεις Κύπρου-
Ρωσίας. Απαντά για τη συνεργασία με
το ΔΗΚΟ, ενώ βάζει προϋποθέσεις για
διάλογο με ΔΗΠΑ. Σελ. 8

Στο ανώτατο πολιτικό επίπεδο έφθασε
η απόφαση για μετακίνηση της Ελλάδας
από την κατηγορία Α΄ στη Β΄ για ταξίδια
προς Κύπρο. Μετά την αρχική αντί-
δραση του Έλληνα Υπ. Τουρισμού, τη
σκυτάλη πήραν ο πρόεδρος Αναστα-
σιάδης και ο πρωθυπουργός Μητσο-
τάκης. H τηλεφωνική επικοινωνία έγινε
με πρωτοβουλία του Έλληνα πρωθυ-

πουργού, με την Αθήνα να εμφανίζεται
δυσαρεστημένη από την απουσία επί-
σημης ενημέρωσης πριν την ανακοί-
νωση. Σύμφωνα με τις πληροφορίες
της «Κ», ο κ. Αναστασιάδης ενημέρωσε
τον κ. Μητσοτάκη ότι η απόφαση λή-
φθηκε με επιδημιολογικά κριτήρια και
μετά από εισηγήσεις της Συμβουλευ-
τικής Ομάδας των «Σοφών». Σελ. 7 

Tηλεφώνημα από Μαξίμου για
την «πτώση» στην κατηγορία Β'
Η έκφραση δυσφορίας και το παρασκήνιο της απόφασης

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Τετελεσμένα 
Τον περασμένο Ιούλιο ο Ε/κ διαπραγμα-
τευτής Ανδρέας Μαυρογιάννης αποκά-
λυπτε στην «Καθημερινή» ότι τα περί ε-
ποικισμού στην περίκλειστη πόλη της
Αμμοχώστου δεν αποτελούν μπλόφα της
Τουρκίας αλλά συγκεκριμένες ενέργειες
που βρίσκονται σε εξέλιξη. Σήμερα απο-
καλύπτεται πως η Άγκυρα έχει συγκε-
κριμένο σχεδιάγραμμα για το Βαρώσι
που περιλαμβάνει, μεταξύ άλλων, την
δημιουργία  «νομικού» πλαισίου που θα
διευκολύνει την προσφυγή στην Επιτροπή
Ακίνητης Περιουσίας για διεκδίκηση
των περιουσιών. Όσο κι αν το Προεδρικό
αποκλείει οποιαδήποτε ενέργεια πριν
τις «εκλογές», η ιστορία δείχνει πως όταν
υποτιμήσαμε τον κίνδυνο, βρεθήκαμε
προ τετελεσμένων. Το τραγικό, βεβαίως,
είναι πως αν από πλευράς μας δεν υπάρχει
πλάνο για αποτροπή μίας τέτοιας εξέλιξης
δεν θα μιλούμε για τετελεσμένα, αλλά
για το τετέλεσται του Kυπριακού. 

ΡΩΣΙΑ-ΚΥΠΡΟΣ

Τρενάκι τρόμου
οι σχέσεις τους 
Oι ανακοινώσεις της Μόσχας γύρω
από την πολιτική της διπλής φορολο-
γίας, άνοιξαν τη συζήτηση για το ποι-
ες είναι πλέον οι σχέσεις των δύο χω-
ρών. Η Κύπρος έχει ξεκαθαρίσει πως
ο προσανατολισμός της είναι ευρω-
παϊκός και η επίσκεψη Λαβρόφ προε-
τοιμάζει για ξεκαθαρίσματα. Σελ. 9 

ΧΡ. ΠΙΣΣΑΡΙΔΗΣ - Ν. ΒΕΤΤΑΣ

Στόχος η αύξηση 
των εισοδημάτων
Υπερβολική χαρακτηρίζει την επιβά-
ρυνση της μισθωτής  εργασίας ο νο-
μπελίστας οικονομολόγος Χρ. Πισσα-
ρίδης  σε κοινή συνέντευξή του με τον
καθηγητή Ν. Βέττα, ενώ την ίδια στιγ-
μή θέτουν ως στόχο την αύξηση των
εισοδημάτων. Οι δύο εξηγούν τις προ-
τεραιότητες της έκθεσης που έχουν
δημοσιοποιήσει για την ελληνική οι-
κονομία, αναγνωρίζοντας δυσκολίες
στην εφαρμογή της. Σελ. 18, 19

ΤΟΥΡΙΣΜΟΣ

Χάσαμε το τρένο
της επικοινωνίας
Δέκα εκατ. ευρώ δόθηκαν για προώ-
θηση της Κύπρου ως ασφαλούς προ-
ορισμού αλλά όπως φαίνεται το μή-
νυμα δεν πέρασε. Τουριστικοί φο-
ρείς σχολιάζουν στην «Κ» ότι η Κύ-
προς ως τουριστικός προορισμός δεν
φαίνεται πουθενά. Οικονομική, σελ. 5

ΛΟΓΩ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ

Φόβος και μέτρα
απειλούν τα κέντρα
Με λουκέτο απειλούνται κέντρα α-
ναψυχής, λόγω του φόβου από την
έξαρση των κρουσμάτων κορωνοϊού
και των μέτρων. Οι πολίτες περιόρι-
σαν τις εξόδους τους με αποτέλεσμα
να μειώνεται ο τζίρος σε καφετερίες
και εστιατόρια. Οικονομική, σελ. 4

Εφυγε ο βασιλιάς,
χωρίς καθαρά χέρια
Ξεσκονίζουν τον Χουάν Κάρλος

Την ώρα που στην Ισπανία συζητιέται
κατά πόσο το κράτος χρειάζεται να δα-
πανά εκατομμύρια για τη συντήρηση
της βασιλικής οικογένειας, βγαίνουν
στο προσκήνιο έρευνες που έχουν να
κάνουν με τις συναλλαγές του πρώην
βασιλιά Χουάν Κάρλος. Επικεντρώνονται
στο ενδεχόμενο ξεπλύματος χρήματος,
μετά το 2014, αφότου έχασε δηλαδή
τον θρόνο και την ασυλία. Σελ. 22

Το σύμπαν μας 
δεν είναι μόνο
Φως στην αρχή της ζωής

Ο καθηγητής Αστροφυσικής του Κέιμπριτζ
και ένας από τους επτά σοφούς του κό-
σμου, Γιώργος Ευσταθίου, μιλά στην
«Κ» για το μέλλον της ανθρωπότητας.
Αναζητεί απαντήσεις στα θεμελιώδη
ανθρώπινα ερωτήματα για την αρχή του
κόσμου και εκφράζει την ανησυχία ότι
θα υπάρχουν πολύ λιγότεροι άνθρωποι
που θα ζουν υπό βιώσιμες συνθήκες τα
επόμενα 100 χρόνια. Σελ. 23

Να βοηθήσουμε τον Λίβανο να σταθεί ξανά στα πόδια του

Καλύτερο εμβόλιο η συμβίωση με τον ιό 
Ετοιμα τα σενάρια αλλά και τα εργαλεία που είναι αναγκαία για την εξοικείωση της κοινωνίας με τη συνύπαρξη γρίπης-πανδημίας 

Η πανδημία του νέου κορωνοϊού είχε α-
ντιμετωπιστεί αποτελεσματικά από πολλές
χώρες, συμπεριλαμβανομένης και της Κύ-
πρου, κατά την πρώτη φάση της, όμως
το τελευταίο διάστημα αποδεικνύεται ότι
δεν έχει εκλείψει. Σε αυτό το πλαίσιο, οι

αρμόδιοι υγειονομικοί φορείς, σε τοπικό
και παγκόσμιο επίπεδο, προειδοποιούν
ότι όλο αυτό που βιώνουμε δεν είναι ένας
αγώνας ταχύτητας, αλλά ένας μαραθώνιος
που απαιτεί πειθαρχία. Προς το παρόν,
παρά τη γενικευμένη αύξηση κρουσμάτων

σε πολλές χώρες, εκ μέρους των αρμοδίων
δεν γίνεται λόγος για δεύτερο κύμα της
πανδημίας, αλλά για τοπικές εξάρσεις. Αυ-
τή, όμως, είναι η περίοδος κατά την οποία
θα πρέπει να εμπεδωθεί ότι η συνύπαρξη
με τον ιό θα είναι το πιο αποτελεσματικό

εμβόλιο. Και αυτό καθόλου τυχαία δεδο-
μένου ότι  ο ίδιος ο Παγκόσμιος Οργανισμός
Υγείας προειδοποιεί ότι ενδεχομένως να
μην υπάρξει ποτέ μια αποτελεσματική α-
ντιμετώπισή του, είτε με εμβόλιο, είτε με
άλλο τρόπο. Το στοίχημα για κάθε κράτος

είναι να αποδείξει πως η εμπειρία της παν-
δημίας έχει δημιουργήσει εκείνα τα ερ-
γαλεία και όπλα σε κάθε τομέα ξεχωριστά,
ούτως ώστε η κοινωνία να συνυπάρξει με
τη νέα κανονικότητά της αλλά και  να α-
ντεπεξέλθει. Σελ. 6

ΣΥΜΦΩΝΙΑ ΚΑΪΡΟΥ

Eτοιμη η Αθήνα
μετά τις απειλές 
Τα επόμενα βήματά της γύρω από τις σχέσεις
με την Άγκυρα επιχειρεί να ανιχνεύσει η Α-
θήνα μετά την συμφωνία για τη μερική ο-
ριοθέτηση ΑΟΖ με την Αίγυπτο, η οποία «α-
κυρώνει» το τουρκολιβυκό μνημόνιο και δη-
μιουργεί νέα δεδομένα στην ανατολική Με-
σόγειo, αλλά παράλληλα πυροδοτεί νέες α-
πειλές από τον Τούρκο πρόεδρο. Σελ. 16, 17

ΕΤΟΙΜΟ ΣΧΕΔΙΟ ΓΙΑ ΒΑΡΩΣΙ 

Ερντογάν-Τατάρ 
ανοίγουν την 
περίκλειστη πόλη 
Προσκεκλημένοι στο Προεδρικό Ερντογάν
στη Άγκυρα, πήγαν ο «πρωθυπουργός» των
Κατεχομένων Ε. Τατάρ και οι αρχηγοί των
δεξιών τ/κ κομμάτων, πλην Οζερσάι. Με
τον Τούρκο πρόεδρο συζήτησαν το σχέδιο
για άνοιγμα του Βαρωσιού και το νόμο-
κλειδί για τις ιδιοκτησίες στην περίκλειστη
πόλη. Με τον αντιπρόεδρο Φ. Οκτάϊ, συ-
ζήτησαν σχέδιο για εκλογικό κεφαλοκλεί-
δωμα του Μουσταφά Ακιντζί, στις «προε-
δρικές» του προσεχούς Οκτωβρίου. Σελ. 10 

ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ

Χρειάζεται να αναλάβουν
την ηγεσία οι μιλένιαλς

Ο καθηγητής Φιλοσοφίας και Ηθικής της
Πληροφορίας της Οξφόρδης Λουτσιάνο
Φλορίντι μιλάει στην «Κ» για τους μύ-
θους και τις αλήθειες της νέας εποχής. Ο
δρ Φλορίντι λέει ότι η τεχνητή νοημοσύ-
νη δεν έχει καταστρέψει ακόμα την αν-
θρώπινη ανεξαρτησία, μακροπρόθεσμα,
όμως, θα το κάνει. Ζωή, σελ. 1

ΙΔΡΥΜΑΤΑ

Μαύρα σύννεφα
πάνω από τη Βενετία

Το Ελληνικό Ινστιτούτο Βυζαντινών και
Μεταβυζαντινών Σπουδών Βενετίας εί-
ναι το μόνο επιστημονικό ίδρυμα που
διαθέτει η Ελλάδα στο εξωτερικό. Μετά
την αλλαγή στο «τιμόνι» του γεννώνται
ερωτήματα σχετικά με τη μελλοντική
λειτουργία του. Ζωή, σελ. 4

Oταν η ισπανική γρίπη βρισκόταν σε έξαρση στις ΗΠΑ, οι μάσκες βρίσκονταν στην πρώτη
γραμμή πυρός κατά του ιού, όμως έσπειραν παράλληλα και την πολιτική διχόνοια. Στη φω-
τογραφία γιατροί του στρατιωτικού νοσοκομείου των ΗΠΑ με μάσκες. Σελ. 21

Χρονολογείται ο πόλεμος της μάσκας

Οι άνθρωποι της σκληρά δοκιμαζόμενης χώρας του Λιβάνου, προσδοκούν στη βοήθεια όλων μας για να σταθούν ξανά στα πόδια τους και να ξαναφτιάξουν τις ζωές τους που είδαν να
θρυμματίζονται μέσα σε μερικά λεπτά το απόγευμα της 4ης Αυγούστου από την φοβερή έκρηξη των 2.750 τόνων νιτρικής αμμωνίας στο λιμάνι της Βηρυτού. Δεκάδες οι νεκροί, άγνω-
στος ο αριθμός των αγνοουμένων και πέραν των 5.000 οι τραυματίες. Οι ζημιές έχουν πρόχειρα εκτιμηθεί γύρω στα 15 δισ. δολάρια. Μέχρι όμως οι δυσκίνητοι κρατικοί μηχανισμοί να
αντιδράσουν, οι απλοί ανώνυμοι άνθρωποι αυτής της γειτονιάς του πλανήτη πρέπει να σπεύσουμε με τρόφιμα πρώτης ανάγκης -κονσέρβες, παξιμάδια, αλεύρι και γάλα σε σκόνη- να α-
νακουφίσουμε τους αναξιοπαθούντες γείτονές μας. Σελ. 4, 5 
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΑΝΑΓΚΕΣ: Ο διά-σημος
Αμερικανός εφευρέτης
και κατασκευαστής αε-
ροπλάνων Γκρόβερ Λέ-
νιγκ εις μίαν ομιλίαν του
προς τους σπουδαστάς
του Πανεπιστημίου Κο-
λούμπια ετόνισεν ότι η
Αγγλία έχει ανάγκην
30.000 αεροπλάνων, διά
να υπερασπίση αποτε-

λεσματικώς τας απεράντους ακτάς της. Κατά τον Αμερικανόν
βιομήχανον, η Αγγλία έχει 5.000 αεροπλάνα.
ΑΓΓΛΙΚΗ ΚΤΗΣΗ: Διά βασιλικού διατάγματος αι Ινδίαι εκη-
ρύχθησαν αγγλική κτήσις. [...] Ο Αντιβασιλεύς των Ινδιών
προέβη εις εξαιρετικής σπουδαιότητος δηλώσεις επί του
ζητήματος του καθεστώτος των Ινδιών. «Τον παρελθόντα
Οκτώβριον, είπεν ο λόρδος Λίνλιθγκόου, η κυβέρνησις
είχε προσθέσει ότι ήτο διατεθειμένη να ευρύνη το συμ-
βούλιον του γενικού διοικητού, ώστε να περιληφθούν αν-
τιπρόσωποι των πολιτικών κομμάτων, προετίθετο δε να
εγκαταστήση και συμβουλευτικήν επιτροπήν. Η τοιαύτη
συμφωνία δυστυχώς δεν επετεύχθη και ουδεμία πρόοδος
εθεωρείτο πιθανή. [...] Η κυβέρνησις της Α.Μ. δεν ηδύνατο
να σκεφθή μεταβίβασιν των σημερινών ευθυνών της διά
την ειρήνην και ευημερίαν των Ινδιών εις σύστημα το
οποίον δεν θα εξυπηρέτει τα συμφέροντα του ινδικού
λαού. Είχεν εκδηλωθή η επιθυμία όπως η συνταγματική
μηχανή βασισθή πρωτίστως επί της ευθύνης αυτών τούτων
των Ινδών. [...] Είναι προφανές ότι η στιγμή καθ’ ην η
αγγλική συμπολιτεία διεξάγει αγώνα περί υπάρξεως, δεν
είναι η κατάλληλος διά να επιλυθή θεμελιώδες συνταγ-
ματικόν ζήτημα [...]».

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
9.VIII.1940

Βοήθεια $9 εκατ. ανακοί-
νωσε ο ΟΗΕ για χρημα-
τοδότηση νοσοκομείων
στο χειμαζόμενο Λίβανο,
ενώ οι ΗΠΑ δεσμεύθηκαν
να παραχωρήσουν αρχι-

κή βοήθεια 17 εκατ., η οποία «περιλαμ-
βάνει διατροφική βοήθεια, ιατρικό εξο-
πλισμό και οικονομική βοήθεια για τον
λιβανέζικο Ερυθρό Σταυρό». Το μεγα-
λύτερο χρηματικό ποσό είναι τα 33
εκατ. ευρώ της Ε.Ε., που υποσχέθηκε
η πρόεδρος της Κομισιόν Ούρσουλα
φον ντερ Λάιεν τηλεφωνικώς στον πρω-
θυπουργό του Λιβάνου Χασάν Ντιάμπ,
κι αυτό αν δεν ληφθεί υπόψη ότι η
Ένωση συγκροτείται από 27 κράτη μέ-
λη. Παράλληλα έχει διαρρεύσει από τις
Βρυξέλλες ότι σχεδιάζεται πραγματο-
ποίηση διάσκεψης δωρητών αφού εκτι-
μηθούν πρώτα οι ανάγκες της χώρας.
Εκείνο που προκαλεί οργή μπροστά
στην τεράστια ανθρωπιστική κατα-
στροφή, είναι ότι αντί οι μεγάλες οικο-
νομικά χώρες να σπεύσουν αρχικά με
τα μέσα που έχουν να ανακουφίσουν
τραυματίες και άστεγους και να ανα-
κοινώσουν ικανά ποσά βοήθειας, βλέ-
πουμε διστακτικές διακηρύξεις και μια
νωθρή αντίδραση. Αν ήταν ένα πλήγμα
κατά των τραπεζών της Αμερικής, όπως
το 2008 και της Ευρώπης σε κατοπινό
στάδιο, θα ακούγαμε προφανώς δια-
κηρύξεις για «μια πρωτοφανή διάσκεψη
ανασυγκρότησης, έτσι ώστε να στη-
ριχθούν οι οικονομίες των δοκιμαζο-
μένων χωρών», οι λαοί των οποίων θα
έμπαιναν σε μνημόνια φυσικά. Τώρα,
αντί μιας άμεσης διεθνούς εκστρατείας
για στήριξη του Λιβάνου, ακούμε ανα-
κοινώσεις για ποσά που δεν ξεπερνούν
τα $50 εκατ., την ώρα που η οικονομική
ζημιά της γειτονικής μας χώρας, με
πρόχειρους υπολογισμούς, εκτιμάται
στα $15 δισ. Όλοι αυτοί οι παίχτες του
διεθνούς πολιτικού τζετ σετ γνωρίζουν
πολύ καλά ότι οι ανάγκες στο Λίβανο
δεν προέκυψαν από την φοβερή έκρηξη
της 4ης Αυγούστου. Η χώρα είχε περι-
πέσει στην οικονομική ανέχεια προ
πολλού, που μαζί με την πολιτική κρίση
και τις απροκάλυπτες συχνά ξένες επεμ-
βάσεις, είχαν δημιουργήσει ένα εκρη-
κτικό μάγμα που οδηγούσε τα πράγματα
στην άβυσσο. Τα δύο «στρατόπεδα»,
του Ιράν και της Σαουδικής Αραβίας,
με γνωστούς τους συμπαίχτες τους,
ναρκοθετούσαν το πολιτικό τοπίο του

Λιβάνου αδιαφορώντας αν η καθημε-
ρινότητα των Λιβανέζων είχε γίνει αφό-
ρητη. Δυσβάσταχτοι φόροι, κουτσου-
ρεμένες συντάξεις και επιδόματα και
οι τιμές των προϊόντων, των ενοικίων
και των δεικτών της ανεργίας να σκαρ-
φάλωναν ψηλότερα μέρα με τη μέρα.
Η λιβανέζικη λίρα εσχάτως είχε γίνει
νόμισμα χωρίς αντίκρισμα. Όλα αυτά
έβγαζαν τον κόσμο στους δρόμους συ-
χνά το τελευταίο διάστημα. Όπως έλεγε
τον περασμένο Ιανουάριο στη  Wash-
ingtonPostο Αγιά Ματζούμπ, ερευνητής
του Human Rights Watch, «πυροβο-
λώντας» τη διεφθαρμένη ελίτ που ήλεγ-
χε την εξουσία και νεμόταν το δημόσιο
πλούτο, «δεν έκαναν τίποτα για να βελ-
τιώσουν το επίπεδο διαβίωσης και δεν
ανταποκρίθηκαν στις ανησυχίες των
διαδηλωτών για την επιδείνωση της
οικονομικής κρίσης». Οι πολίτες στους
δρόμους απαιτούσαν να φύγουν οι διε-
φθαρμένοι πολιτικοί που από το τέλος
του εμφυλίου, το 1976 και εντεύθεν,
έφτασαν να ελέγχουν προς ίδιον όφελος
την οικονομία αλλά και την παραοικο-
νομία στη χώρα. Τώρα μετά την τρο-
μερών διαστάσεων έκρηξη που κατέ-
στρεψε τη μισή Βηρυτό και άφησε εκτός
από δεκάδες νεκρούς και αγνοούμενους,
5000 τραυματίες και 300.000 άστεγους,
ο κόσμος ζητά την έξωθεν αρωγή, αλλά
απαιτεί, όπως είπαν στον μόνο ηγέτη
που προσέτρεξε εκεί μετά την κατα-
στροφή, τον Γάλλο πρόεδρο, η βοήθεια
να μην πάει στα χέρια των διεφθαρμέ-
νων πολιτικών. Ο Εμμανουέλ Μακρόν
είχε έτοιμη την ατάκα: «Η χώρα βρί-
σκεται αντιμέτωπη με πολιτική και οι-
κονομική κρίση και απαιτείται μια επεί-
γουσα απάντηση», που την έχω εγώ
υπονοούσε. Περπατώντας ανάμεσα
στα συντρίμμια, ένας ανέμενε ότι θα
μιλούσε πρώτα την τεράστια ανθρω-
πιστική κρίση, όμως ο Μακρόν πήγε
στην ισοπεδωμένη και σε πλήρη ένδεια
Βηρυτό έτοιμος, λόγοις και έργοις, να
πάρει πίσω αυτό που ανήκε στη Γαλλία
από τον Πρώτο μέχρι τον Δεύτερο Παγ-
κόσμιο Πόλεμο: τον Λίβανο. Τώρα που
οι ΗΠΑ απουσιάζουν από την περιοχή,
που η Συρία τελεί υπό τον έλεγχο της
Ρωσίας, η ανοικοδόμηση του Λιβάνου,
είναι μια πρώτη τάξεως ευκαιρία επι-
στροφής και επένδυσης της Γαλλίας
στην Μέση Ανατολή…  

Έτσι προδόθηκε ο Λίβανος…   

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy
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Της ΤΑΝΙΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΠΟΥΛΟΥ

Να συνηθίσουμε το πιο... παλιό κρασί μας
μαθαίνει, εκτός των άλλων, ο κορωνοϊός,
δεδομένου ότι, ελάχιστες ημέρες πριν από
το άνοιγμα του τρύγου, πολλά οινοποιεία
έχουν αποφασίσει να παλαιώσουν τα κρασιά
που δεν πούλησαν, εφόσον έχουν αυτή τη
δυνατότητα. Απαιτείται, βέβαια, να υπάρχουν
επαρκής αποθηκευτικός χώρος, καλή πρώτη
ύλη και οικονομική αντοχή.

«Οι Ελληνες περιμένουν τους τελευταίους
μήνες κάθε χρόνο να γευθούν τα φρέσκα
λευκά κρασιά της χρονιάς, που είναι αρω-
ματικά και φρουτώδη σαν χυμός, ευκολό-
πιοτα. Τώρα ήρθε η ώρα να συνηθίσουν να
πίνουν κρασιά που έχουν μείνει λίγο παρα-
πάνω, είναι πιο μεστά και, εδώ που τα λέμε,
ποιοτικά ανώτερα» λέει στην «Κ» ο κ. Ανδρέας
Γκίκας, οινοποιός και πρόεδρος της Ενωσης
Οινοπαραγωγών Αμπελώνα Αττικής. 

Ο τρύγος για τα οινοστάφυλα στην πε-
ριοχή της Αττικής αναμένεται να ξεκινήσει
εφέτος μία εβδομάδα αργότερα από ό,τι συ-
νήθως, με τα πρώτα σταφύλια Μαλαγουζιάς
να κόβονται μετά τον Δεκαπενταύγουστο.
«Η χρονιά ήταν καλή από πλευράς κλιμα-
τολογικών συνθηκών, αλλά περιμένουμε
να δούμε πού θα κτυπήσει η “Θάλεια” (σ.σ.:
το κύμα κακοκαιρίας που εκδηλώνεται τις
τελευταίες ημέρες). Κυρίως, φοβόμαστε το
χαλάζι», συμπληρώνει, ωστόσο ακούγεται
αισιόδοξος. «Ερχεται η νέα σοδειά και θα
είναι μεγάλη. Να δούμε πού θα τη βάλουμε». 

Το υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίμων έχει θέση σε εφαρμογή  πρόγραμ-
μα απόσταξης κρίσης (απόσυρση ποσοτήτων
κρασιού τα οποία θα γίνουν οινόπνευμα),
έτσι ώστε να μειωθούν οι ποσότητες των
αποθεμάτων που τα οινοποιεία έχουν στις
δεξαμενές τους εξαιτίας της δραστικής μεί-
ωσης της κατανάλωσης, λόγω της επιδημίας.
Ωστόσο, οι τιμές που προβλέπονται δεν
συμφέρουν οινοποιεία που έχουν λίγο και
ποιοτικό κρασί, γιατί δεν καλύπτουν καν
το κόστος της πρώτης ύλης. Ο πρόεδρος
του συνδέσμου Οινοποιών Νεμέας, κ. Νίκος
Βλάχος, είναι σαφής, τονίζοντας ότι οι οι-
νοποιοί προφανώς προτιμούν να παλαιώσουν
το Αγιωργίτικο μία ακόμα χρονιά παρά να
το αποσύρουν. Στο πρόγραμμα απόσταξης
κρίσης εντάχθηκαν συνολικά 26.001,96
τόνοι οίνου, ωστόσο έως και αύριο μπορούν
να υποβληθούν εκ νέου αιτήματα. 

Αυτή την Τρίτη αναμένεται να ξεκινήσει
ο τρύγος στη Σαντορίνη, επίσης όψιμα σε
σχέση με προηγούμενες χρονιές. Πέρυσι,

η τιμή για την πρώτη ύλη του Ασύρτικου
στο νησί είχε φθάσει τα 4,5 ευρώ. «Εφέτος,
για πρώτη φορά μετά πολλά χρόνια, οι πο-
σότητες των οινοστάφυλων στο νησί είναι
κανονικές» λέει στην «Κ» ο κ. Ματθαίος Δη-
μόπουλος, γενικός διευθυντής της ένωσης
θηραϊκών προϊόντων  SANTO. Ετσι και αλ-
λιώς, η παραγωγή στο νησί είναι μικρή,
ωστόσο τα οινοποιεία ελπίζουν να μειωθεί
λίγο η τιμή λόγω κορωνοϊού και αδυναμίας
διάθεσης του κρασιού άμεσα. Ο κ. Δημό-
πουλος εξηγεί ότι η Ενωση διαθέτει χώρο
και το κρασί μπορεί να παλαιωθεί, ωστόσο
οι οικονομικές αντοχές για όλους έχουν ένα
όριο. «Εμείς όλη την περυσινή παραγωγή
την έχουμε μέσα στις αποθήκες» λέει. «Για
απόσταξη κρίσης ούτε λόγος. Αν φθάσουμε
να μην ξέρουμε τι να κάνουμε, ή θα το
πιούμε ή θα το μοιράσουμε», προσθέτει
αστειευόμενος. 

Βροχή και τρύγος
Εντονες βροχές έφερε χθες στη Βόρεια

Ελλάδα η πρόσκαιρη κακοκαιρία. «Τα αμ-
πέλια είναι στην τελευταία φάση πριν από
την ωρίμανση, οπότε η βροχή απλώς θα κα-
θυστερήσει τον τρύγο» λέει ο κ. Αγγελος
Ιατρίδης, οινοποιός και ένας εκ των ιδιο-
κτητών του κτήματος «Αλφα». Ο τρύγος
στους αμπελώνες του κτήματος, στο Αμύν-
ταιο της Φλώρινας, αναμένεται να ξεκινήσει
το πρώτο δεκαπενθήμερο του Σεπτεμβρίου

και, όπως σημειώνει ο κ. Ιατρίδης, «δεν
έχουμε πρόβλημα αποθήκευσης των ποσο-
τήτων από πέρυσι, καθώς έχουμε ξεκινήσει
μια πολύ μεγάλη επένδυση». 

Η οινική χρονιά του 2019 ήταν κατά κά-
ποιον τρόπο «άτυχη», με την έννοια ότι
έδωσε ένα κρασί πολύ καλής ποιότητας, το
οποίο όμως, εξαιτίας της πανδημίας, σε με-
γάλο ποσοστό παραμένει στις αποθήκες των
οινοποιών. «Ενα μεγάλο πρόβλημα είναι πώς
θα γνωρίσουμε το κρασί στα δίκτυα πώλησης
και στους καταναλωτές, εφόσον δεν γίνονται
εκθέσεις αυτή την εποχή. Αν δεν δοκιμάσεις
ένα κρασί, πώς θα θελήσεις να το αγοράσεις;»
τονίζει ο κ. Ανδρέας Γκίκας. 

Μια κάποια λύση προσπαθεί να δώσει η
οινική καμπάνια «Save Vintage 2019», που
δημιουργήθηκε για να υποστηρίξει τα εξαι-
ρετικά κρασιά της εσοδείας αυτής και να κι-
νητοποιήσει όσους αγαπούν το κρασί. «Πολλοί
οινοποιοί εκτιμούν ότι η εσοδεία του 2019
είναι μία από τις κορυφαίες των τελευταίων
δεκαετιών ή ακόμα και εσοδεία “αναφοράς”
για την περιοχή τους», επισημαίνουν οι διορ-
γανωτές, δηλαδή η εταιρεία Vinetum, που
για πρώτη φορά εφέτος, μετά πολλά χρόνια,
δεν κατάφερε, εξαιτίας της επιδημίας, να
πραγματοποιήσει τη γνωστή έκθεση Οινό-
ραμα. Περισσότερες λεπτομέρειες στην ιστο-
σελίδα  www.SaveVintage2019.gr.

Παλαίωση, η λύση για τα κρασιά
που έμειναν στο ράφι

Το έχουν αποφασίσει πολλά οινοποιεία, εξαιτίας της δραστικής μείωσης της κατανάλωσης, λόγω
της επιδημίας.

Ο Ονασαγόρας απουσιάζει.

«Ο διάδοχος
προσπάθησε
να με σκοτώσει»
Τι υποστηρίζει πρώην πράκτορας
για τον Μοχάμεντ μπιν Σαλμάν

ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ. Ομάδα εξόντωσης φέ-
ρεται να έστειλε στον Καναδά ο διά-
δοχος του θρόνου της Σαουδικής
Αραβίας, πρίγκιπας Μοχάμεντ μπιν
Σαλμάν, γνωστός σε όλο το δυτικό
κόσμο με τα αρχικά MBS, με στόχο
τη δολοφονία αυτοεξόριστου αξιω-
ματούχου των υπηρεσιών πληροφο-
ριών του βασιλείου, 13 μόλις ημέρες
μετά τη δολοφονία του αντιφρονούν-
τος δημοσιογράφου Τζαμάλ Κασόγκι.
Στον ισχυρισμό αυτό βασίζεται μή-
νυση, την οποία κατέθεσε ενώπιον
του ομοσπονδιακού δικαστηρίου της
Ουάσιγκτον η εισαγγελία της πρω-
τεύουσας, σύμφωνα με δημοσίευμα
του δικτύου al Jazeera. Πίσω από τη
μηνυτήρια αναφορά βρίσκεται ο μό-
νιμος κάτοικος Καναδά, Σαάντ αλ
Τζάμπρι, ο οποίος υποστηρίζει ότι ο
MBS έστειλε τη «Μονάδα Τίγρης»,
ομάδα δολοφονιών της υπηρεσίας
κρατικής ασφάλειας της Σαουδικής
Αραβίας, για να τον σκοτώσει.

Ο Αλ Τζάμπρι κατέθεσε ενόρκως
ενώπιον της αμερικανικής δικαιοσύνης
ότι οι στενές του σχέσεις με αμερι-
κανικές υπηρεσίες πληροφοριών και
τα όσα γνωρίζει για τις δραστηριότητες
του πρίγκιπα, τον κατέστησαν στόχο.
«Η μνήμη του δρος Σαάντ και οι ηχο-
γραφήσεις, στις οποίες προχώρησε
φοβούμενος τη δολοφονία του ενόσω
βρισκόταν ακόμη στη Σαουδική Αρα-
βία, αποδεικνύουν πέρα από κάθε αμ-
φιβολία τους ισχυρισμούς του. Αυτός
είναι ο λόγος που ο MBS τον θέλει νε-
κρό και γιατί ο διάδοχος προσπαθεί
επίμονα να το πετύχει εδώ και τρία
χρόνια», αναφέρει η μήνυση. Μέλη
της «Μονάδας Τίγρη», η «προσωπική
ομάδα μισθοφόρων του πρίγκιπα,
έφθασαν στο αεροδρόμιο Πίρσον του
Τορόντο με τουριστική βίζα στα μέσα
Οκτωβρίου 2018, σχεδόν δύο εβδο-
μάδες μετά τη δολοφονία του Τζαμάλ
Κασόγκι στο προξενείο της Σαουδικής
Αραβίας στην Κωνσταντινούπολη».

«Μετέφεραν στις αποσκευές τους
δύο βαλίτσες με εργαλεία παθολο-
γοανατομίας, ενώ κάποιοι από αυτούς
ήταν εκπαιδευμένοι στην αποστεί-
ρωση τόπων, όπου είχαν διαπραχθεί
εγκλήματα. Στην ομάδα βρισκόταν
και ο ιατροδικαστής, ο οποίος δια-
μέλισε τον Κασόγκι με πριόνι. Οι κα-
τηγορούμενοι –μέλη της “Μονάδας
Τίγρη”– εισήλθαν παράνομα στον
Καναδά, ταξιδεύοντας με τουριστική

βίζα και προσπαθώντας να παραπλα-
νήσουν τις καναδικές αρχές, επιλέ-
γοντας διαφορετικά γκισέ στο αερο-
δρόμιο για να θεωρήσουν τα διαβα-
τήριά τους», αναφέρει η μηνυτήρια
αναφορά. Η ομοσπονδιακή εισαγγελία
εκτιμά ότι το σχέδιο δολοφονίας του
Αλ Τζάμπρι εντάσσεται στην ευρύ-
τερη εκστρατεία του MBS να φιμώσει
κάθε αντιπολιτευτική και επικριτική
φωνή.

Ο διάδοχος του θρόνου της Σαουδικής Αραβίας, πρίγκιπας Μοχάμεντ μπιν Σαλμάν,
σε παλαιότερη φωτογραφία του 2017, από επίσκεψή του στη Μόσχα. 
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ΒΗΡΥΤΟΣ. Ενώ τα σωστικά συνερ-
γεία συνέχιζαν την άνιση μάχη 
τους με τον χρόνο στην προσπά-
θεια για ανεύρεση επιζώντων από 
την πολύνεκρη έκρηξη της περα-
σμένης Τρίτης, ο πρόεδρος του Λι-
βάνου, Μισέλ Αούν, έθεσε χθες για 
πρώτη φορά το ενδεχόμενο ξένης 
ανάμειξης στο τραγικό συμβάν.

«Η αιτία δεν έχει εντοπιστεί ακό-
μη. Υπάρχει πιθανότητα ξένης ανά-
μειξης μέσω ρουκέτας, βόμβας ή με 
άλλον τρόπο», δήλωσε ο αρχηγός 
του κράτους, ο οποίος είναι χρι-
στιανός Μαρωνίτης, ενώ το κόμμα 
του συνεργάζεται με τη φιλοϊρανι-
κή σιιτική οργάνωση Χεζμπολάχ. 
Προσέθεσε, όμως, ότι ενδέχεται η 
τραγωδία να προήλθε από ατύχημα 
ή αμέλεια, όπως ήταν η αρχική εκ-
δοχή που είχαν υποστηρίξει τόσο 
ο ίδιος όσο και ο πρωθυπουργός 
Χασάν Ντιάμπ.

Στις ίδιες δηλώσεις, ο Αούν απο-
κάλυψε ότι ζήτησε από τον Γάλ-
λο πρόεδρο Εμανουέλ Μακρόν, ο 
οποίος επισκέφθηκε τη Βηρυτό την 
Πέμπτη, «να μας δώσει αεροφωτο-
γραφίες, ώστε να διαπιστώσουμε 
τι συνέβη» και ότι «αν οι Γάλλοι 
δεν τις έχουν, θα τις αναζητήσου-
με από άλλες πηγές».

Σημειώνεται ότι ο Εμανουέλ 
Μακρόν είχε ζητήσει τη διεξαγω-
γή ανεξάρτητης διεθνούς έρευνας 
για τις αιτίες της έκρηξης, κάτι που 
ζητούν επίσης Λιβανέζοι πολιτικοί 

και μη κυβερνητικές οργανώσεις, 
εκφράζοντας τη δυσπιστία τους 
για τη δυνατότητα της κυβέρνη-
σης να πραγματοποιήσει αμερό-
ληπτη έρευνα. Επί του παρόντος, 
οι διωκτικές αρχές έχουν συλλά-
βει και ανακρίνουν 20 κατώτερους 
αξιωματούχους του λιμένα και του 
τελωνείου της Βηρυτού, οι οποίοι 
θεωρούνται ύποπτοι για εγκλημα-
τική αμέλεια σχετικά με την απο-

θήκευση 2.750 τόνων νιτρικού αμ-
μωνίου σε μικρή απόσταση από το 
κέντρο της πρωτεύουσας.

Μαζί με την ανθρωπιστική βο-
ήθεια, η Γαλλία έστειλε στον Λίβα-
νο συνεργείο της ιατροδικαστικής 
υπηρεσίας, το οποίο συμμετέχει 
στις έρευνες για τον εντοπισμό των 
αιτίων της καταστροφής. Οπως δή-
λωσε ο υποδιευθυντής της υπη-
ρεσίας, Ντομινίκ Αμπεναντί, οι 

πρώτες ενδείξεις υποδηλώνουν 
ατύχημα, αλλά είναι πολύ νωρίς 
ακόμη για οριστικά συμπεράσματα. 
Υπέρ της διεξαγωγής ανεξάρτητης, 
διεθνούς έρευνας τάχθηκε και ο 
Ρούπερτ Κόλβιλ, εκπρόσωπος της 
Υψηλής Αρμοστείας του ΟΗΕ για 
τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα.

Τη νύχτα της Πέμπτης ξέσπα-
σαν οι πρώτες εκδηλώσεις διαμαρ-
τυρίας πολιτών, οι οποίοι χρέωναν 
στο πολιτικό σύστημα της χώρας 
την ευθύνη για το τραγικό συμβάν, 
στην περιοχή του Κοινοβουλίου. 
Ορισμένοι διαδηλωτές προκάλε-
σαν καταστροφές και εκτόξευσαν 
πέτρες εναντίον των αστυνομικών, 
οι οποίοι απάντησαν με δακρυγό-
να. Το πρώτο μεγάλο συλλαλητήριο 
έχει προγραμματιστεί για σήμερα. 
Στην επίσκεψή του στη Βηρυτό, ο 
Εμανουέλ Μακρόν τάχθηκε υπέρ 
μιας βαθιάς πολιτικής αλλαγής στον 
Λίβανο, βρίσκοντας ευήκοα ώτα 
στη χριστιανική περιοχή όπου πε-
ριόδευε, με το πλήθος να φωνάζει 
συνθήματα για «επανάσταση» και 
«αλλαγή καθεστώτος».

Στο μεταξύ, τα σωστικά συ-
νεργεία συνέχιζαν και χθες, τρεις 
ημέρες μετά την έκρηξη, τις υπε-
ράνθρωπες προσπάθειες για την 
ανεύρεση επιζώντων κάτω από τα 
συντρίμμια. Στο έργο των Λιβανέ-
ζων διασωστών συμμετέχουν και 
συνάδελφοί τους από τη Γαλλία, τη 
Ρωσία, την Ελλάδα και άλλες χώρες, 

που έχουν σπεύσει να προσφέρουν 
βοήθεια. Μέχρι χθες το απόγευμα, 
ο συνολικός αριθμός των θυμάτων 
ανερχόταν σε 154, αριθμός που 
αναμένεται να αυξηθεί, καθώς δε-
κάδες άνθρωποι παραμένουν αγνο-
ούμενοι, ενώ αρκετοί εκσφενδονί-
στηκαν από το ωστικό κύμα της 
έκρηξης στη θάλασσα. Από τους 
5.000 τραυματίες, περισσότεροι 
από 120 συνεχίζουν να βρίσκονται 
σε κρίσιμη κατάσταση.

Στο Ισραήλ προκλήθηκε ανησυ-
χία χθες, όταν ήχησαν οι σειρήνες 
που προειδοποιούν για πυραυλική 
επίθεση στα σύνορα της χώρας με 
τον Λίβανο. Στη συνέχεια, όμως, 
το δημόσιο ραδιοφωνικό δίκτυο 
κατέστησε σαφές πως επρόκειτο 
για εσφαλμένο συναγερμό. Το τε-
λευταίο διάστημα, η ένταση στα 
σύνορα Ισραήλ - Λιβάνου έχει αυ-
ξηθεί λόγω της δράσης της Χεζμπο-
λάχ στη Συρία και των επιδρομών 
της ισραηλινής αεροπορίας ενα-
ντίον της. Πάντως, η κυβέρνηση 
του Ισραήλ ξεκαθάρισε από την 
πρώτη στιγμή ότι δεν έχει την πα-
ραμικρή εμπλοκή στο συμβάν της 
Τρίτης (κάτι για το οποίο, άλλωστε, 
ούτε η Χεζμπολάχ διατύπωσε κα-
μία κατηγορία), ενώ έσπευσε να 
προσφέρει ανθρωπιστική βοήθεια 
στη γειτονική αραβική χώρα, που 
δοκιμάζεται σκληρά από τις επι-
πτώσεις της έκρηξης.

REUTERS, A.P.

Ερευνες για ενόχους και επιζώντες στη Βηρυτό
«Η αιτία δεν έχει εντοπιστεί ακόμη, υπάρχει πιθανότητα ξένης ανάμειξης», λέει ο πρόεδρος του κράτους, Μισέλ Αούν

Ξέσπασαν οι πρώτες
συγκρούσεις διαδηλω-
τών και αστυνομίας – 
Σήμερα το πρώτο
μεγάλο αντικυβερνητικό 
συλλαλητήριο.

Διαδηλωτές με φόντο φλεγόμενο οδόφραγμα στην περιοχή του Κοινοβουλίου, στη Βηρυτό.
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Στο φύλλο της περασμένης Τρίτης, 
το άρθρο μας για τις εξελίξεις στην 
πάλαι ποτέ «Ελβετία της Μέσης 
Ανατολής» είχε τίτλο: «Στο χεί-
λος της κατάρρευσης ο Λίβανος». 
Αφορμή για τους δραματικούς τό-
νους είχε σταθεί η παραίτηση του 
υπουργού Εξωτερικών Νασίφ Χίτι, 
ο οποίος παρομοίασε τη χώρα του 
με «σκάφος που βυθίζεται», στιγ-
ματίζοντας την ανικανότητα των 
πολιτικών ηγετών να αντιμετωπί-
σουν την ήδη εφιαλτική οικονομι-
κή και κοινωνική κρίση.

Λίγες ώρες αργότερα, ακόμη και 
αυτές οι ακραία δυσοίωνες εκτι-
μήσεις είχαν ξεπεραστεί από την 
πραγματικότητα. Υστερα από την 
εκατόμβη και τις τεράστιες κατα-
στροφές που προκάλεσε η έκρηξη 
2.750 τόνων νιτρικού αμμωνίου στο 
λιμάνι της Βηρυτού, ο Λίβανος δεν 
βρισκόταν πλέον στο χείλος της κα-
τάρρευσης, αλλά σε ελεύθερη πτώση 
προς την κόλαση. Ούτε στα χρόνια 
του παρατεταμένου εμφυλίου πο-
λέμου (1975-1990), οι κάτοικοι της 
πρωτεύουσας, τα πάθη των οποίων 
ταξίδεψαν σε όλο τον κόσμο με τη 
φωνή της θρυλικής Φεϊρούζ, δεν 
γνώρισαν μια τόσο μαύρη μέρα. 

Οι εικασίες των πρώτων ωρών 
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης 
περί πλήγματος του Ισραήλ ή δο-
λιοφθοράς της Χεζμπλολάχ, όπως 
και η ανεύθυνη, ως συνήθως, το-
ποθέτηση Τραμπ περί τρομοκρα-
τικής επίθεσης αγνώστων λοιπών 
στοιχείων, δεν επιβεβαιώθηκαν. Η 
πραγματικότητα φαίνεται να είναι 
πιο πεζή, χωρίς αυτό να ελαφρύ-
νει στο ελάχιστο την οδύνη των 
Λιβανέζων. Σε πρώτη ματιά, θα 
έλεγε κανείς ότι επρόκειτο για ένα 
ακόμη πολύνεκρο ατύχημα λόγω 
ανάφλεξης της επικίνδυνης χημι-
κής ουσίας, σαν κι αυτά που συ-
νέβησαν τις δύο πρώτες δεκαετίες 
του αιώνα μας στην Τουλούζη της 
Γαλλίας, στο Γουέικο του Τέξας και 
στο Τιαντζίν της Κίνας. 

Μόνο που ο Λίβανος δεν είναι 
ούτε Γαλλία, ούτε ΗΠΑ, ούτε Κί-
να. Οι πολίτες της χώρας, που εί-
χαν κατακλύσει τους δρόμους της 
Βηρυτού και άλλων πόλεων το φθι-
νόπωρο του 2019, αγανακτισμένοι 
για τον αφανισμό των καταθέσεών 
τους, τον καλπάζοντα πληθωρισμό 
και την ενδημική διαφθορά, ήταν 
πυρ και μανία με τους κρατικούς 
αξιωματούχους που επέτρεψαν επί 

έξι ολόκληρα χρόνια να κάθεται το 
κέντρο της Βηρυτού πάνω σε μια 
ωρολογιακή βόμβα χιλιάδων τόνων 
εκρηκτικών. Υπό αυτές τις συνθή-
κες, η έκρηξη της Τρίτης δεν ήταν 
απλά ένα ατύχημα, αλλά η στιγμή 
της αλήθειας για την πολιτική τά-
ξη του Λιβάνου, κάτι ανάλογο με 
το Τσερνόμπιλ, οιωνό επικείμενης 
κατάρρευσης για το ετοιμόρροπο 
οικοδόμημα Σοβιετικής Ενωσης. 

Η κακοδαιμονία του Λιβάνου 
εγγράφεται στη ληξιαρχική πρά-
ξη γέννησής του ως προτεκτορά-
του της Γαλλίας με απόφαση της 
Κοινωνίας των Εθνών πριν από 

έναν αιώνα. Μετά την ανεξαρτη-
σία του, το 1943, κληρονόμησε από 
τους Γάλλους κηδεμόνες του ένα 
καθεστώς που κατατεμάχιζε την 
εξουσία σε τιμάρια, διανεμημένα 
στο μωσαϊκό των διάφορων θρη-
σκευτικών ομάδων και φατριών. 
Χριστιανός μαρωνίτης ο πρόεδρος, 
σουνίτης ο πρωθυπουργός, σιίτης 
ο πρόεδρος της Βουλής και πάει 
λέγοντας. Υποτίθεται ότι στόχος 
ήταν η αρμονική συμβίωση των 
διαφόρων ομάδων σε ένα πλου-
ραλιστικό κράτος – ανομολόγητα 
δε και η νομή σφαιρών επιρροής 
στα εσωτερικά του Λιβάνου, κυ-
ρίως μεταξύ Γαλλίας και Συρίας. 
Στην πορεία του χρόνου, όμως, 
το σύστημα εκφυλίστηκε σε ένα 
πελατειακό κράτος, όπου φατρίες 
και πολέμαρχοι μοιράζονταν εν εί-
δει καρτέλ τα πάντα, από την κυ-
βέρνηση και τον στρατό μέχρι το 
λιμάνι της Βηρυτού, τις τράπεζες 
και τη δημόσια επιχείρηση ηλε-
κτρισμού, από την οποία προέρ-
χεται σήμερα το 40% ολόκληρου 
του κρατικού χρέους. 

Αν και ο πολυετής εμφύλιος 
έδειξε περίτρανα την εξάντληση 
αυτού του μοντέλου, το «δογμα-
τικό», όπως το λένε, πολιτικό σύ-
στημα επιβίωσε με οριακές αλλαγές 
βάσει των ειρηνευτικών συμφω-
νιών του Ταίφ, το 1989. Οι παλιοί 
πολέμαρχοι άλλαξαν τις στολές 
παραλλαγής με κουστούμια πο-
λιτικών και η ζωή συνεχίστηκε 
στους ίδιους ρυθμούς. Ωστόσο η 
ρήξη ανάμεσα στο Παρίσι και τη 
∆αμασκό μετά τη δολοφονία του 
πρώην πρωθυπουργού Ραφίκ Χα-
ρίρι, το 2005, η διεθνής οικονομι-
κή κρίση του 2008, ο εμφύλιος της 
Συρίας και η μαζική είσοδος προ-
σφύγων έφεραν το απαρχαιωμέ-
νο, πελατειακό μοντέλο στα όρια 
της αντοχής του. Λεηλατημένες 
από τις φαμίλιες των ολιγαρχών, οι 
τράπεζες κατέρρευσαν, το εθνικό 
νόμισμα έχασε το 80% της αξίας 
του, το 50% του πληθυσμού έπε-
σε κάτω από το όριο της φτώχιας, 
τα μπλακ άουτ έγιναν καθημερινή 
υπόθεση, τα σκουπίδια γίνονταν 
βουνά στους δρόμους. Στις αρχές 

Μαρτίου, η χώρα χρεοκόπησε και 
βρέθηκε στο έλεος του ∆ΝΤ.

Οι μεγάλες δυνάμεις της ∆ύσης 
και οι περιφερειακοί παίκτες δεν 
είναι άμοιροι ευθυνών. Η Σαου-
δική Αραβία και τα άλλα πλούσια 
αραβικά κράτη του Κόλπου διέκο-
ψαν κάθε οικονομική βοήθεια στον 
Λίβανο λόγω του ισχυρού ρόλου 
της φιλοϊρανικής Χεζμπολάχ στη 
σημερινή κυβέρνηση του Χασάν 
Ντιάμπ. Οι Αμερικανοί στραγγάλι-
σαν λιβανέζικες επιχειρήσεις που 
έχουν δοσοληψίες με τη Συρία μέ-
σω του πρόσφατου νόμου Caesar, 
τη στιγμή κατά την οποία η χώρα 
πνιγόταν μέσα στα χρέη της. Στο 
σύνολό τους, οι ∆υτικοί έθεταν ως 
όρο για βοήθεια του ∆ΝΤ επώδυνες 
οικονομικές, αλλά και πολιτικές αλ-
λαγές – συμπεριλαμβανομένου του 
αφοπλισμού και εξοστρακισμού 
της Χεζμπολάχ, του βασικού πο-
λιτικού εκπροσώπου των σιιτών, 
που έχει μεγαλύτερη ισχύ από τον 
ίδιο τον στρατό του Λιβάνου, κάτι 
που θα οδηγούσε, πιθανότατα, σε 
νέο εμφύλιο πόλεμο.

Ο Λίβανος μετά το δικό του Τσερνόμπιλ
Καζάνι που βράζει η Χώρα των Κέδρων ύστερα από την εκατόμβη της Βηρυτού, που γιγάντωσε τη λαϊκή αγανάκτηση
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Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Είναι δύσκολο να συλλά-
βει κανείς τις επιπτώσεις 
της έκρηξης στη Βηρυτό. 
Υπολογίζεται ότι περίπου 
300.000 άνθρωποι έμειναν 
άστεγοι. Η χώρα έμεινε με 
αποθέματα σιτηρών μόνο 
ενός μήνα, δηλαδή κινδυ-
νεύει άμεσα από πείνα, κα-
θώς η έκρηξη κατέστρεψε 
τη μεγαλύτερη αποθήκη 
σιτηρών. Ο Λίβανος εισάγει 
το 80% των αγαθών που 
καταναλώνει και από αυτά, 
το 60% έμπαινε στη χώρα 
από το λιμάνι της Βηρυτού, 
που θα μείνει για μήνες 
εκτός λειτουργίας. Ο μεγά-
λος συνωστισμός στα νοσο-
κομεία και τις κηδείες έχει 
ήδη προκαλέσει ένα δεύτε-
ρο κύμα της COVID-19, που 
μπορεί να προκαλέσει πε-
ρισσότερους νεκρούς από 
την ίδια την έκρηξη. Σε αυτό 
το φόντο, μόνο η διεθνής 
αλληλεγγύη μπορεί να βγά-
λει τον Λίβανο από την τρα-
γική του κατάσταση. Στην 
επίσκεψή του στη Βηρυτό, 
την περασμένη Πέμπτη, ο 
Εμανουέλ Μακρόν υποσχέ-
θηκε ότι θα πρωτοστατήσει 
προς αυτή την κατεύθυνση, 
συνδέοντας ωστόσο τη βο-
ήθεια με «βαθιές αλλαγές» 
και «μια νέα πολιτική τάξη 
πραγμάτων». Αρκετοί Λιβα-
νέζοι στη χριστιανική περι-
οχή που επισκέφθηκε τον 
υποδέχθηκαν σαν Σωτήρα, 
αλλά σε μια χώρα με τόσο 
βαθιά ρήγματα και έντονα 
πάθη, δεν είναι βέβαιο ότι 
όλοι βλέπουν την παρέμ-
βασή του με το ίδιο μάτι. 
Σε κάθε περίπτωση, όσο το 
αρχικό σοκ και η οδύνη με-
τασχηματίζονται σε αγανά-
κτηση, αυξάνονται οι πιθα-
νότητες να ζήσει ο Λίβανος 
μια νέα εξέγερση, ίσως και 
πραγματική επανάσταση, 
που θα σαρώσει το υπάρχον 
καθεστώς. Οι πρώτες διαδη-
λώσεις και συγκρούσεις των 
τελευταίων εικοσιτετράω-
ρων έξω από το λιβανέζικο 
Κοινοβούλιο είναι, πιθανό-
τατα, μόνο η αρχή. 

Κλίμα εξέγερσης

Χαριστική βολή στο πε-
λατειακό πολιτικό σύ-
στημα η έκρηξη 
της Τρίτης, ενώ η τραγω-
δία επιδεινώνει την ήδη 
εφιαλτική οικονομική 
και κοινωνική κρίση.

Την Πέμπτη ξέσπασαν οι πρώτες εκδηλώσεις διαμαρτυρίας πολιτών, τις οποίες ακολούθησαν συγκρούσεις με την αστυνομία έξω από το Κοινοβούλιο.
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Της ΑΝΤΡΗΣ ΘΡΑΣΥΒΟΥΛΟΥ

Συγκινητική είναι η ανταπόκριση
πολιτών, οργανωμένων συνόλων
και εταιρειών στην εκστρατεία που
έχει ξεκινήσει στην Κύπρο με στόχο
την παροχή βοήθειας στο Λίβανο
έπειτα από την ισχυρή έκρηξη που
σημειώθηκε την Τρίτη στην πρω-
τεύουσα της χώρας με τραγικό απο-
λογισμό δεκάδες νεκρούς και αγνο-
ούμενους, πέντε και πλέον χιλιάδες
τραυματίες και 300.000 άστεγους.
Ήδη  στο σημείο μηδέν της Βηρυ-
τού επιχειρούν από την Παρασκευή
το πρωί  ομάδες της ΕΜΑΚ και της
ΜΜΑΔ. Σε δηλώσεις του στην «Κ»,
ο εκπρόσωπος Τύπου της Πυρο-
σβεστικής Υπηρεσίας Ανδρέας  Κετ-

τής ανέφερε ότι τα μέλη ψάχνουν
για επιζώντες  σε συνεργασία με
ειδική ομάδα από το Κατάρ. Πα-
ράλληλα η Κύπρος έχει αποστείλει
ιατρικό εξοπλισμό στον Λίβανο
ενώ το Παγκύπριο Κέντρο Διαχεί-
ρισης Έκτακτης Βοήθειας έχει
ενεργοποιηθεί, συντονίζοντας την
προσπάθεια συλλογής ξηράς τρο-
φής και αποστολή της για να δοθεί
στις χιλιάδες των αστέγων. Όπως
ανέφερε στην «Κ» ο Επίτροπος Εθε-
λοντισμού και Μη Κυβερνητικών
Οργανώσεων Γιάννης Γιαννάκη,
περίπου 100 εθελοντές συμβάλλουν
στην προσπάθεια συλλογής των

τροφίμων στα σημεία που έχουν
στηθεί παγκύπρια τηρώντας πα-
ράλληλα τα μέτρα προστασίας για
την πανδημία. Η διαδικασία συλ-
λογής ξηράς τροφής ξεκίνησε την
Παρασκευή. Έχει ήδη αποσταλεί
ένα φορτίο τροφίμων ενώ τις επό-
μενες μέρες θα αποσταλούν ακόμα
δύο.Η αποστολή θα είναι συνεχής.

Τα είδη που συγκεντρώνονται
αφορούν κονσέρβες (όλων των ει-
δών), δημητριακά, παξιμάδια και
κράκερ, αλεύρι γενικής χρήσης και
σκόνη γάλακτος για παιδιά. Όπως
εξηγεί ο κ. Γιαννάκη, αυτή τη στιγ-
μή στον Λίβανο δεν υφίσταται κα-

μία υποδομή για χιλιάδες ανθρώ-
πους, «άρα εμείς παρέχουμε τα βα-
σικά είδη για την επιβίωση τους.
Είναι στοχευμένες οι ενέργειες μας
καθώς όλα αυτά τα είδη αντέχουν
στις καιρικές συνθήκες και σε βάθος
χρόνου», τονίζει ο κ. Γιαννάκη.
Σύμφωνα με τον ίδιο, η προσέλευση
του κοινού και η προσφορά είναι
μαζική.  

Η προσπάθεια γίνεται σε συ-
νεργασία με το Υπουργείο Εξωτε-
ρικών και με συνεχή επικοινωνία
με την Κυβέρνηση του Λιβάνου.
Την πρωτοβουλία αυτή  στηρίζουν
δήμοι, κοινότητες, ιδιωτικοί φορείς,

μη κυβερνητικές οργανώσεις και
η  κοινωνία των πολιτών.«Για ακόμη
μία φορά ο εθελοντισμός σε έκτα-
κτες καταστάσεις αναδεικνύεται
ως ένα σημαντικό εργαλείο που
συμβάλλει στην αντιμετώπιση των
προβλημάτων. Ενεργοποιεί τους
πολίτες και είναι σημαντικό ότι
πάλι ο Κύπριος δείχνει όχι μόνο
την ευαισθησία του στο να προ-
σφέρει αλλά και ειδικά στην εθε-
λοντική προσφορά. Έχουμε πολλά
αιτήματα από εθελοντές», τονίζει
ο κ. Γιαννάκη. Παράλληλα, έκκληση
προς όλους τους Κύπριους πολίτες,
εταιρείες και επιχειρήσεις, όπως

συνδράμουν, προσφέροντας απλό-
χερα στον έρανο για συλλογή συγ-
κεκριμένων ειδών τροφίμων για
τον Λίβανο απηύθυνε και ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας, Νίκος Ανα-
στασιάδης. «Είμαι σίγουρος ότι
άμεση και αθρόα θα είναι η προ-
σφορά του λαού μας, ο οποίος γνω-
ρίζει από δυσκολίες, έχοντας βιώσει
τραγικές καταστάσεις, και ο οποίος
διαχρονικά τρέφει αισθήματα φι-
λίας και εκτίμησης προς τον λαό
του Λιβάνου, αλλά και συμπόνοιας
για τη δοκιμασία που διέρχεται αυ-
τή την ώρα», δήλωσε ο κ. Αναστα-
σιάδης.

Γερές δόσεις αλληλεγγύης Κύπρου προς Λίβανο
Εμπρακτη βοήθεια προς τη χειμαζόμενη γείτονα από το νησί μας με την αποστολή ιατρικού εξοπλισμού και ξηράς τροφής

Σημεία 
συγκέντρωσης
ξηράς τροφής  

Λευκωσία
l Παγκύπριο Κέντρο Διαχεί-
ρισης Ανθρωπιστικής Βοήθει-
ας, Κρατική έκθεση (Μετά το
ΚΕΠ, επόμενη είσοδος αρι-
στερά, στο βάθος στο  περί-
πτερο  59)
Ωράριο: 9.00 -  17.00
Δευτέρα έως Παρασκευή
Τηλ. 22524414

Λεμεσός
l Δήμος Λεμεσού, Κοινωνικό
Παντοπωλείο Δήμου Λεμε-
σού
Ωράριο: 8.00 -  15.00
Δευτέρα έως Παρασκευή
Τηλ.  99728871

Λάρνακα
l Δήμος Λάρνακας, Δημοτι-
κός Χώρος Στάθμευσης  - Λε-
ωφόρος Τάσου Μητσόπου-
λου
Ωράριο: 8.30 - 14.00
Δευτέρα έως Παρασκευή
Τηλ.  99817979

Παραλίμνι
l ΚΕΠΑ «Άγιος Χριστόφορος»
Ωράριο: 7.30 -  14.00
Δευτέρα έως Παρασκευή
Τηλ.  23829899 / 23741623

Πάφος
l Δήμος Πάφου, Αίθουσα Πα-
λιάς Ηλεκτρικής
Ωράριο: 8.00 – 14.00
Δευτέρα έως Παρασκευή
Τηλ. 80006362

<<<<<<<

Για ακόμη μία φορά 
ο εθελοντισμός σε 
έκτακτες καταστάσεις
αναδεικνύεται ως ένα 
σημαντικό εργαλείο που
συμβάλλει στην αντιμε-
τώπιση προβλημάτων.

Η διαδικασία συλλογής ξηράς τροφής ξεκίνησε την Παρασκευή, έχει ήδη σταλεί ένα φορτίο τροφίμων στο Λίβανο, ενώ τις επόμενες μέρες θα  αποσταλούν άλ-
λα δύο. Η αποστολή θα είναι συνεχής κατά τον Επίτροπο Εθελοντισμού και Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων Γιάννη Γιαννάκη.  
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Του ΓΙΑΝΝΟΥ ΛΥΤΡΑ

Την ώρα που τα επιβεβαιωμένα πε-
ριστατικά της νόσου COVID-19
στην Κύπρο, ακολουθούν την αυ-
ξητική πορεία άλλων κρατών και
με δεδομένο ότι το εμβόλιο επί του
παρόντος δεν βρίσκεται στο κάδρο,
μόνη λύση που παρουσιάζεται είναι
η συμβίωση με τον ιό, με την κοι-
νωνία αλλά και την πολιτεία να κά-
νει βίωμά της συγκεκριμένα μέτρα.
Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, ο
Υπουργός Υγείας, αλλά και τα μέλη
της Συμβουλευτικής Επιστημονικής
Επιτροπής, έχουν προβεί επανει-
λημμένως σε συστάσεις προς τους
πολίτες για το δεύτερο κύμα της
πανδημίας, όμως το μεγάλο στοί-
χημα επί του παρόντος είναι η συμ-
βίωση με τον ιό, καθώς βρίσκεται
ακόμη ανάμεσά μας. Η άρση των
περιοριστικών μέτρων, η επανα-
λειτουργία των αεροδρομίων, ο
ανεπαρκής έλεγχος και η εν μέρει

απειθαρχία μέρους της κοινωνίας
έχουν μεν οδηγήσει σε πισωγύρι-
σμα, όμως αυτό δεν αποτελεί ένα
νέο κύμα της πανδημίας. Για να
αποφευχθεί το δεύτερο κύμα απαι-
τείται η σωστή προετοιμασία του
κράτους σε διάφορους τομείς.  Κα-
ταλυτικό ρόλο θα διαδραματίσει ο
βαθμός ετοιμότητας των δημοσίων
νοσηλευτηρίων, αλλά και η πρό-
ληψη, εκτός από την τήρηση των
μέτρων και των πρωτοκόλλων από
τους πολίτες, μιας ενδεχόμενης
σύμπτωσης επιδημιών, της γρίπης
Α΄ και της COVID-19.

Συμβίωση με τον ιό
Ένα σενάριο δεύτερου lock-

down θεωρείται απομακρυσμένο
ως απάντηση στην αύξηση των
κρουσμάτων. Το είχε διαμηνύσει
άλλωστε και ο υπουργός Οικονο-
μικών ότι η οικονομία δεν σηκώνει
κάτι τέτοιο. Το απορρίπτει και μια
σειρά κρατών μελών για τους ίδιους
ακριβώς λόγους, με αποτέλεσμα η

μόνη λύση να είναι η εξοικείωσή
με την νέα πραγματικότητα. Αυτό
προϋποθέτει την τήρηση των μέ-
τρων ασφαλείας και ατομικής υγι-
εινής και αυτή πρέπει να είναι η
φιλοσοφία σε τοπικό και διεθνές
επίπεδο, για την αντιμετώπιση της
πανδημίας. Το συζήτησαν σε πρό-
σφατη συνάντησή τους ο Υπουργός
Υγείας, Κωνσταντίνος Ιωάννου, με
την Ευρωπαία Επίτροπο για την
Υγεία, Στέλλα Κυριακίδου. Πλέον,
πρέπει να προληφθεί η αναζωπύ-
ρωση των εστιών μόλυνσης, με τη
λήψη συγκεκριμένων μέτρων, προ-
κειμένου να αποφευχθούν τα φαι-
νόμενα που παρατηρήθηκαν στα
αρχικά στάδια της πανδημίας, συμ-
φώνησαν ο Υπουργός και η Επί-
τροπος.

Τα νοσοκομεία
Τα δημόσια νοσηλευτήρια είχαν

διαχειριστεί αποτελεσματικά τα
περιστατικά που έφταναν σε αυτά,
ωστόσο το βασικό όπλο των επαγ-

γελματιών υγείας στην αντιμετώ-
πιση της COVID-19 είναι οι Μονάδες
Εντατικής Θεραπείας. Όπως η «Κ»
είχε γράψει και στο πρόσφατο πα-
ρελθόν, μια ομάδα αποτελούμενη
από Εντατικολόγους είχε εκπονήσει
ένα πλάνο διαχείρισης των ΜΕΘ
και βάσει αυτού τα νοσηλευτήρια
του ΟΚΥπΥ θα διαχειριστούν ένα
δεύτερο κύμα της πανδημίας. 

Όσον αφορά το Γενικό Νοσο-
κομείο Λευκωσία, είναι διαθέσιμες
112 κλίνες ΜΕΘ. Σε αυτές προστί-
θενται οι 28 κλίνες που διαθέτει η
νέα Μονάδα Εντατικής Θεραπείας,
η οποία έχει τεθεί σε λειτουργία.
Μέχρι στιγμής, λειτουργεί με μόνο
7 κλίνες, νοσηλεύοντας ασθενείς
με διάφορες άλλες ανάγκες. Βεβαί-
ως, υπάρχει η προοπτική αύξησης
των κλινών σε 14 και στο τέλος σε
28, αναλόγως των αναγκών.

Στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού
είναι διαθέσιμες 8 κλίνες ΜΕΘ. Πα-
ράλληλα, υπάρχει ο πέμπτος όροφος
του κτηρίου, όπου γίνεται η δια-

χείριση επιβεβαιωμένων περιστα-
τικών COVID-19 που χρειάζονται
νοσηλεία σε ΜΕΘ. 

Το Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώ-
στου θα παραμείνει το Νοσοκομείο
Αναφοράς. Διαθέτει έξι κλίνες σε
Μονάδα Αυξημένης Φροντίδας.

Ο εκπρόσωπος τύπου του ΟΚΥ-
πΥ Πάμπος Χαριλάου ανέφερε στην
«Κ» πως τα δημόσια νοσηλευτήρια
παράλληλα με την λειτουργία τους
στην β’ φάση του ΓεΣΥ, ήδη νοση-
λεύουν και ύποπτα περιστατικά
της COVID-19.

Ο Ιατρικός Διευθυντής του Ορ-
γανισμού σε συνεργασία με ομάδα
ιατρών έχουν εκπονήσει το πλάνο
διαχείρισης αυξημένων κρουσμά-
των, στην βάση της εμπειρίας την
οποία η επιστημονική κοινότητα
αποκόμισε όλο αυτό τον καιρό. Ει-
δικότερα, τέθηκαν οι προϋποθέσεις
όσον αφορά το ποια περιστατικά
θεωρούνται ύποπτα κρούσματα ή
μη, πού θα παραπέμπονται και πού
θα νοσηλεύονται.

Στην κανονικότητα της πανδημίας 
Το σενάριο για δεύτερο lockdown απομακρύνεται ως λύση με μόνη απάντηση την εξοικείωση και τη συμβίωση με τον κορωνοϊό

Η επιστροφή των μαθητών στα σχο-
λεία είναι ένας πολύ σημαντικός
παράγοντας που θα συμβάλει στην
επανεκκίνηση της οικονομίας,
ωστόσο πολλά θα εξαρτηθούν από
την επιδημιολογική εικόνα της Κύ-
πρου μέχρι το τέλος Αυγούστου.
Όπως ανέφεραν στην «Κ», πηγές
από το Υπουργείο Παιδείας, ανα-
μένεται ότι σαφέστερες ενδείξεις
θα υπάρχουν σε περίπου δύο με
τρεις βδομάδες. Μελετώνται ήδη
τρία σενάρια:

• Καλώς εχόντων των πραγμά-
των, επαναλειτουργούν πλήρως τα
σχολεία, με τήρηση αυστηρών πρω-
τοκόλλων, βάσει των επιστημονι-
κών υποδείξεων.

• Εφαρμογή της εκ περιτροπής
φοίτησης, μέτρο που εφαρμόστηκε
τους προηγούμενους μήνες.

• Φοίτηση μέσω τηλεκπαίδευ-
σης.

• Εφαρμογή ενός υβριδικού συ-
στήματος, που θα περιλαμβάνει
τηλεκπαίδευση και φυσική παρου-
σία των μαθητών στις τάξεις.

Η επαναλειτουργία των σχολεί-
ων, εξήγησε η Δρ Ζωή-Δωροθέα
Πανά, αποτελεί μια σημαντική πα-
ράμετρο η οποία συμβάλλει και
στην επανεκκίνηση της οικονομίας
– αν τα παιδιά δεν επιστρέψουν
στα σχολεία, από την στιγμή που
δεν ενδείκνυται η επαφή τους με
τους παππούδες, οι γονείς δεν θα

μπορούν να επιστρέψουν στις ερ-
γασίες τους, με άμεσες και αλυσι-
δωτές επιπτώσεις στην οικονομία
του τόπου.

Τοπικές προσαρμογές
Η επαναλειτουργία των σχολείων

θα αξιολογείται και σε τοπικό επί-
πεδο, σύμφωνα με τα επιδημιολο-
γικά δεδομένα. Όπως εξήγησε η Δρ
Πανά, δεν αποκλείεται να δούμε
διαφοροποίηση του τρόπου λει-
τουργίας, αναλόγως με την κατά-
σταση που θα επικρατεί σε διάφορες
περιοχές, δεδομένου του ότι συνι-
στάται τώρα πια η λήψη μέτρων σε
τοπικό επίπεδο, όταν η κατάσταση
φαίνεται να εκτροχιάζεται σε κά-

ποιες περιοχές. Όσον αφορά στην
επιδημιολογική εικόνα σχετικά με
τα σχολεία, η Δρ Πανά ανέφερε
στην «Κ» ότι, πλέον, υπάρχει αρκετή
βιβλιογραφία η οποία ανατρέπει
την αρχική εκτίμηση που ήθελε τα
παιδιά να μεταδίδουν σε μεγάλο
βαθμό τον ιό, παρά το γεγονός ότι
μολύνονται από τον ιό, όσο και οι
ενήλικες. Σε χώρες οι οποίες δεν
έκλεισαν ποτέ τα σχολεία τους εξαι-
τίας της πανδημίας, όπως η Σουηδία,
τα δεδομένα δείχνουν ότι δεν υπήρξε
σημαντική αύξηση των κρουσμά-
των, ενώ τα μεμονωμένα κρούσματα
τα οποία εντοπίστηκαν αφορούν
σε εκπαιδευτικούς οι οποίοι μετέ-
διδαν τον ιό ο ένας στον άλλο.

Το κουδούνι θα κτυπήσει διαφορετικά 

Τρία σενάρια μελετώνται επί του παρόντος στο υπουργείο Παιδείας για το
πώς θα μπορέσουν να ανοίξουν τα σχολεία.

Ιδιαίτερη ανησυχία προκαλεί το
σενάριο όπως, κατά τους χειμερι-
νούς μήνες, υπάρξει ένα «κοκτέιλ
επιδημιών», αποτελούμενο από
την COVID-19 και την γρίπη Α΄, η
οποία αναμένεται ότι θα βρίσκεται
σε εποχική έξαρση, όπως κάθε χρό-
νο. Το ενδεχόμενο αυτό δεν προ-
βληματίζει μόνο τους αρμόδιους
φορείς στην Κύπρο, αλλά και ευ-
ρύτερα. Όπως εξήγησε στην «Κ»
η Παιδίατρος-Λοιμωξιολόγος, Δρ
Μαρία Κολιού, το 2018-19 στην
Κύπρο η γρίπη Α΄ εμφανίστηκε έν-
τονη, με αποτέλεσμα πολλοί συ-
νάνθρωποί μας να χρειαστούν νο-
σηλεία, ενώ άλλοι 18 έχασαν την
ζωή τους ενώ βρίσκονταν στα νο-
σοκομεία. Μάλιστα, στις ΜΕΘ είχαν
καταλήξει 60 περιστατικά, σύμφωνα
με την ΔραΚολιού, την στιγμή που
άλλες χρονιές οι εισαγωγές στις
Μονάδες έφταναν περίπου μέχρι
τις 40 και τα σοβαρά περιστατικά
μέχρι περίπου τα 50.

Ωστόσο, κάθε χρόνο πολύ λίγα
είναι τα περιστατικά γρίπης Α΄που
καταλήγουν σε Μονάδες Εντατικής
Θεραπείας, αν και νοσηλεύονται
πολλοί ασθενείς, τόσο παιδιά, όσο
και ενήλικες. Συγκεκριμένα, είπε
η Δρ Κολιού, σε προηγούμενα χρό-
νια στην Κύπρο καταγράφονταν
μέχρι 3 θάνατοι ετησίως από την
γρίπη. Ερωτηθείς ο εκπρόσωπος
τύπου του ΟΚΥπΥ αν τα νοσοκομεία
μας έχουν την χωρητικότητα για
να ανταπεξέλθουν και σε περίπτω-
ση που παρατηρηθεί μια δύσκολη
χρονιά αναφορικά και με την γρίπη,
απάντησε καταφατικά. Ο Πάμπος
Χαριλάου ανέφερε ότι σε ετοιμό-
τητα βρίσκονται και τα Γενικά Νο-
σοκομεία Λάρνακας και Πάφου, τα
οποία διαθέτουν 12 και 8 κλίνες
ΜΕΘ αντίστοιχα, έτοιμες να συμ-
βάλουν για την αντιμετώπιση μιας
τέτοιας ακραίας κατάστασης.

Στην βάση του σεναρίου της
σύμπτωσης των επιδημιών, το
Υπουργείο Υγείας έχει προβεί σε
αυξημένη παραγγελία εμβολίων
γρίπης φέτος. Συγκεκριμένα, πα-
ραγγέλθηκαν επιπλέον 50% περισ-
σότερα εμβόλια, ενώ αξίζει να ανα-
φέρουμε ότι την περσινή χρονιά
παραγγέλθηκαν και διατέθηκαν
στην Κύπρο περίπου 87 χιλιάδες
εμβόλια. Ο στόχος είναι να εμβο-
λιαστεί το 60% του πληθυσμού με
προτεραιότητα στις ευπαθείς ομά-
δες, όπως και οι επαγγελματίες

υγείας, καθώς θα πρέπει να είναι
θωρακισμένοι, ώστε να μην υπάρ-
ξουν απώλειες σε περίπτωση που
θα χρειαστεί να βρίσκονται επί το
έργο, αν επαληθευθεί το κακό σε-
νάριο. 

Μάλιστα, σε εξέλιξη βρίσκεται
μια έρευνα ανάμεσα στους επαγ-
γελματίες υγείας, μέσω ερωτημα-
τολογίων, σε σχέση με το κατά
πόσο εμβολιάζονται, καθώς όπως
ανέφεραν στην «Κ» οι Δρες Μαρία
Κολιού και Ζωή-Δωροθέα Πανά,
δεν το πράττουν στον βαθμό που
θα έπρεπε, με αποτέλεσμα να απου-
σιάζουν από την εργασία τους,
όταν είναι αναγκαία η παρουσία

τους στις επάλξεις.Επί του θέματος,
ο εκπρόσωπος τύπου του ΟΚΥπΥ,
Πάμπος Χαριλάου, είπε ότι ανέκα-
θεν υπήρχε η σύσταση από την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τον εμ-
βολιασμό τωνεπαγγελματιών υγεί-
ας κατά της γρίπης Α΄ και η φετινή
χρονιά δεν αποτελεί εξαίρεση.

Η ρεμδεσιβίρη, η οποία έχει λά-
βει έγκριση από την Ευρώπη και
τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας,
λόγω της αποτελεσματικότητάς
της, τώρα βρίσκεται και στα κυ-
πριακά θεραπευτικά πρωτόκολλα.
Μάλιστα, κατά την πρόσφατη συ-
νάντησή τους, η κα Κυριακίδου
ενημέρωσε τον Υπουργό Υγείας
ότι έχει ολοκληρωθεί η υποβολή
των αιτημάτων από όλα τα κράτη
μέλη, μεταξύ αυτών και από την
Κύπρο, και θα προχωρήσει άμεσα
η διαδικασία για κοινή προμήθεια
των ποσοτήτων που υποβλήθηκαν
μέσω του joint procurement από
τα κράτη μέλη, για την κάλυψη
των αναγκών τους.

Το σενάριο ενός
κοκτέιλ επιδημιών

<<<<<<

Το κακό σενάριο είναι η
συνάντηση των επιδη-
μιών της γρίπης Α΄, που
αναμένεται ούτως ή άλ-
λως, με την COVID-19.
Φέτος έχουν παραγγελ-
θεί κατά 50% περισσότε-
ρα εμβόλια, με στόχο
τον εμβολιασμό των ευ-
παθών ομάδων και των
επαγγελματιών υγείας.

<<<<<<

Η επιστροφή των μαθη-
τών στα σχολεία είναι
ένας πολύ σημαντικός
παράγοντας που θα συμ-
βάλει στην επανεκκίνη-
ση της οικονομίας, ωστό-
σο πολλά θα εξαρτηθούν
από την επιδημιολογική
εικόνα της Κύπρου μέχρι
το τέλος Αυγούστου.

Στόχος είναι να μην οδηγηθεί καμιά χώρα σε δεύτερο ολικό lockdown, καθώς οι οικονομίες των χωρών θα επηρεα-
στούν σε μεγαλύτερο βαθμό, συμφωνούν τόσο η Κυβέρνηση όσο και οι επιστήμονες, συνιστώντας τήρηση των μέτρων.
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ΑΡΘΡΟ / Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Ισχύς και δικαιοσύνη

O ταν ο νεαρός Αλκιβιάδης, γό-
νος αριστοκρατικής οικογέ-
νειας των Αθηνών και ανι-

ψιός του Περικλή, ο οποίος προ-
οριζόταν για νέος ηγέτης της Αθη-
ναϊκής αυτοκρατορίας, πήγε στον
Σωκράτη για συμβουλή και καθο-
δήγηση, ο μεγάλος φιλόσοφος του
απάντησε: αν θες να μάθεις να κυ-
βερνάς τους άλλους, πρέπει πρώτα
να μάθεις να κυβερνάς τον εαυτό
σου. Το να μάθει ένα νεαρό παιδί
που αποζητά «τον έπαινο του Δή-
μου και των σοφιστών» να κυβερνά
τον εαυτό του σημαίνει να ανεβεί
το δύσκολο ανηφορικό μονοπάτι
της μάθησης, έως ότου η πνευμα-
τική του ωριμότητα το οδηγήσει
στο βιωμένο συμπέρασμα ότι κυ-
βερνά ορθά όποιος κυβερνιέται
από τον λόγο και τους νόμους.

Ο Σωκράτης μάλιστα ασκεί δρι-
μεία κριτική στους μεγάλους Αθη-
ναίους πολιτικούς, όπως ο Θεμι-
στοκλής και ο Περικλής, οι οποίοι,
με γνώμονα τη δική τους δόξα και
χωρίς να αποβλέπουν στο κράτος
του λόγου και του δικαίου, αντί να
προαγάγουν τον αυτοέλεγχο και
την αυτοσυγκράτηση των Αθηναί-
ων, καλλιέργησαν την πλεονεξία
και την υπεροψία του Δήμου. Η
Αθήνα θα πληρώσει το τίμημα της
ύβρεως των ηγετών της με την κα-
ταστροφή της από τους Λακεδαι-
μονίους στο τέλος του Πελοπον-
νησιακού πολέμου. Όσοι οραμα-
τίζονται αυτοκρατορίες δεν δημι-
ουργούν ενάρετες πόλεις. Η ορθή
διακυβέρνηση, κατά τον Σωκράτη,
δεν είναι αποτέλεσμα του μεγαλείου
και της ισχύος ενός κράτους, αλλά
της συνεπούς και σώφρονος πράξης
των πολιτών εκείνων που σε κάποια
στιγμή βρίσκονται σε θέση εξου-
σίας. Το κράτος δικαίου, όπως θα
λέγαμε σήμερα, απαιτεί τον αυτο-
έλεγχο των πολιτών και των αξιω-

ματούχων, την ταύτιση των έργων
και τον λόγων.

Στις απαρχές των νεότερων χρό-
νων, η σωκρατική-πλατωνική πο-
λιτική φιλοσοφία θα βρει ισχυρό
αντίπαλο στο πρόσωπο του Mach-
iavelli (1469-1527). Στον πολιτικό
λόγο τού Φλωρεντίνου πολιτικού
στοχαστή, η τιμιότητα και η δι-
καιοσύνη του φιλόσοφου πολιτικού
θα αντικατασταθούν από την αγριό-
τητα, την επιτήδευση και την υπο-
κρισία του Πρίγκιπα. Ο Machiavelli
δεν ισχυρίζεται βέβαια ότι έτσι
οφείλουν να είναι οι πολιτικοί, αλλά
ότι έτσι είναι εκ των πραγμάτων
οι επιτυχημένοι ηγεμόνες, όσοι δη-
λαδή ανήλθαν και διατηρήθηκαν
στην εξουσία, όπως ο Ludovico
Sforza (1452-1508), Δούκας του Μι-
λάνου, και ο Καίσαρας Βοργίας
(1475-1507). Η πολιτική της δικαιο-
σύνης εγκαταλείπεται προς όφελος
της πολιτικής της ισχύος, καθώς
το μέσον, η εξουσία, ανάγεται σε
σκοπό. Ενώ, λοιπόν, σύμφωνα με
τον Πλάτωνα, πολιτική είναι η έρευ-
να της ανθρώπινης φύσης και του
λόγου με σκοπό τη θεσμοθέτηση
του βέλτιστου πολιτεύματος, της
ενάρετης πόλης ή του κράτους δι-
καίου, κατά τον Machiavelli, πο-
λιτική είναι η εργαλειοποίηση της

ανθρώπινης φύσης, με σκοπό την
απόκτηση και τη διατήρηση της
εξουσίας, η οποία έχει αναχθεί πλέ-
ον σε αυτοσκοπό. Εδώ ακριβώς
βρίσκεται το παράδοξο. Ενώ στην
ευρωπαϊκή Δύση η φιλοσοφία του
κράτους ακολούθησε τον Machia-
velli, όπως αποδεικνύουν περίτρανα
οι πολιτικές της αποικιοκρατίας,
η πολιτική φιλοσοφία του Πλάτωνα
είναι αυτή που θεμελίωσε ουσια-
στικά το απαραίτητο για τη λει-
τουργία της κοινωνίας και της οι-
κονομίας θεσμικό κεφάλαιο και
κράτος δικαίου. Με άλλα λόγια, τη
στιγμή που η δικαιοσύνη οδηγεί
στην ισχύ, η πολιτική της ισχύος,
όπως συνέβη και στην Ευρώπη,

οδηγεί στην καταστροφή. 
Χαρακτηριστική είναι η ανάλυση

του Γερμανού κοινωνιολόγου Max
Weber (1864-1920), ο οποίος απο-
δίδει την άνοδο και επικράτηση
του καπιταλισμού στη συσσώρευση
θεσμικού κεφαλαίου στις Δυτικοευ-
ρωπαϊκές κοινωνίες. Ο Marx αντί-
θετα είχε αποδώσει τη δυναμική
του καπιταλισμού σε μια αρχική
συσσώρευση πλούτου, που η Ευ-
ρώπη είχε κλέψει από τον υπόλοιπο
κόσμο με τη ληστρική πολιτική
των ηγεμόνων της. Η σταθερότητα
των νόμων και των θεσμών σε συν-
δυασμό με την προστασία των ατο-
μικών δικαιωμάτων οδήγησε στην
αύξηση των κοινωνικών προσδο-

κιών και της ικανότητας για πρό-
βλεψη και άρα σε προώθηση της
επιχειρηματικότητας. Το θεσμικό
κεφάλαιο είναι ένα συλλογικό πο-
λιτικό αγαθό, ένα είδος κοινωνικής
παιδείας και πολιτικού πολιτισμού,
του οποίου η ανάπτυξη ιστορικά
αποτέλεσε στην Ευρώπη την κι-
νητήριο δύναμη της φιλελεύθερης
πολιτείας και οικονομίας. Επομένως
δεν είναι η στρατιωτική ισχύς, η
αρπαγή και συσσώρευση χρυσού
που οδήγησαν στη συσσώρευση
θεσμικού κεφαλαίου και στην ανά-
πτυξη του κράτους δικαίου. Αντί-
θετα, η ελευθερία της συνείδησης
και του λόγου, η ελεύθερη διακί-
νηση των ιδεών, η εμπιστοσύνη
που οι πολίτες ενός ευνομούμενου
κράτους επεδείκνυαν απέναντι στο
πολιτικό τους σύστημα και στους
κρατικούς αξιωματούχους οδήγη-
σαν στην αύξηση του κοινωνικού
πλούτου, της βιομηχανικής παρα-
γωγής και της στρατιωτικής ισχύος
της Δύσης, προάγοντας τον πολι-
τικό φιλελευθερισμό. Η παρακμή
της Ευρώπης, οι σφαγές μέσα από
δύο παγκοσμίους πολέμους, ήταν
αποτέλεσμα της πολιτικής της
ισχύος των ευρωπαϊκών κρατών,
η οποία στην ουσία στρεφόταν
εναντίον του κράτους δικαίου. Το
τελευταίο πλατωνικό δίδαγμα η
Ευρώπη το πήρε με το τέλος της
αποικιοκρατίας. Όταν εκ των πραγ-
μάτων έπαψε να είναι άδικη απέ-
ναντι στον υπόλοιπο κόσμο, τον
οποίο και είχε υποδουλώσει, έγινε
και πιο δίκαιη στο εσωτερικό της,
προάγοντας την ειρήνη και την
ευημερία των πολιτών της.

Αυτό δυστυχώς δεν αποτελεί δί-
δαγμα και για τους τωρινούς ηγε-
μόνες της Κίνας, της Ρωσίας, του
Ιράν ή της Τουρκίας, ακόμη δε και
των Ηνωμένων Πολιτειών του Do-
nald Trump. Παρόλο που, στα λόγια

τουλάχιστον, αυτοί οι πρίγκιπες
αποβλέπουν στο μεγαλείο και την
παγκόσμια ισχύ των κρατών τους,
τα έργα τους ωστόσο αποδυναμώ-
νουν τις χώρες τους και τις οδηγούν
σε παρακμή. Και μπορεί ο αυταρ-
χισμός και οι μακιαβελικού τύπου
πράξεις τους, εντός και εκτός των
συνόρων τους, να δίνουν την ψευ-
δαίσθηση ισχύος, στην ουσία όμως
εξασθενίζουν τα κράτη και τις κοι-
νωνίες τους.

Αυτό συμβαίνει διότι, όπως και
ο μακιαβελικός πρίγκιπας, έχουν
ταυτίσει την προσωπική τους επι-
κράτηση στην πολιτική σκηνή με
την επικράτηση των κρατών τους
στην παγκόσμια σκηνή. Στα κράτη
αυτά, ο πρίγκιπας, είτε είναι συγ-
κεκριμένο πρόσωπο, πολιτική πα-
ράταξη ή θρησκευτική ομάδα είτε,
το πλέον σύνηθες, συνδυασμός
των παραπάνω, αναλώνεται στη
μάχη για την κατάκτηση και την
εδραίωσή του στην εξουσία σε τέ-
τοιο βαθμό, ώστε να καθίσταται
αδύνατη η εγκαθίδρυση του κρά-
τους δικαίου, του μόνου εδραιωμέ-
νου ιστορικά παράγοντα βιώσιμης
ηγεσίας. Πλανητική ηγεμονική δύ-
ναμη μπορεί πλέον να είναι μόνο
μια δίκαιη κοινωνία, η οποία δεν
θα αναλώνει τους ίδιους της τους
πολίτες ως πιόνια στην πολιτική
σκακιέρα, αλλά θα εργάζεται για
αυτούς, για τις πολιτικές και ατο-
μικές τους ελευθερίες. Στις παρού-
σες συνθήκες μόνο μια ενωμένη
και σοφότερη Ευρώπη μπορεί να
ξαναγίνει τέτοια δύναμη, μια Ευ-
ρώπη που έχει πλέον μάθει να κυ-
βερνάει τον εαυτό της. 
                                                                        
Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι Αν. Καθη-
γητής του Πανεπιστημίου Κύπρου και
εταίρος του ερευνητικού κέντρου «Ευ-
ρωπαϊκές Δυναμικές» του Πανεπιστημί-
ου του Στρασβούργου.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Τα όσα έχει αφήσει πίσω της, η με-
τακίνηση της Ελλάδας από της κα-
τηγορίες των χωρών με χαμηλό
επιδημιολογικό κίνδυνο στην κα-
τηγορία μεσαίου επιδημιολογικού
κινδύνου, είναι ένα θέμα που προ-
καλούσε προβληματισμό, σε πολι-
τικό επίπεδο, πολύ πριν γίνουν οι
επίσημες ανακοινώσεις. Το καμ-
πανάκι στη Λευκωσία από τους
επιστήμονες, είχε χτυπήσει πολύ
πριν κλειδώσει η αξιολόγηση της
Ελλάδας με μετακίνησή της στην
κατηγορία Β, μια απόφαση που εκ
των πραγμάτων θα έπρεπε να τύχει
και προσεχτικής διαχείρισης, πέραν
της καθαρά επιστημονικής-επιδη-
μιολογικής. Το ενδεχόμενο το όλο
θέμα να προσλάβει διαστάσεις, ευ-
ρύτερες, δεν ήταν εξωπραγματικό
κάτι που επιβεβαιώθηκε στη συ-
νέχεια, ασχέτως αν επιχειρήθηκε
να κρατηθεί μακριά από τα φώτα
της δημοσιότητας.

Στη κυπριακή πρωτεύουσα αυτό
το οποίο προβλημάτιζε ήταν η πι-
θανότητα έκφρασης δυσφορίας
από πλευράς Αθηνών για την από-
φαση μετακίνησης της Ελλάδας,
ιδιαίτερα σε μια περίοδο που είχαν
φουντώσει και πάλι οι φωνές, ένεκα
της Ελληνοτουρκικής έντασης, που
εντόπιζαν προβλήματα στον άξονα
Λευκωσίας-Αθηνών . Με τα δεδο-
μένα αυτά το όλο θέμα, όπως γίνεται
αντιληπτό, έφθασε έως το Προεδρι-
κό Μέγαρο το οποίο εφόσον αξιο-
λόγησε την κατάσταση, εκ του απο-
τελέσματος, άναψε το πράσινο φως.
Ωστόσο η εξέλιξη των πραγμάτων
με αντιδράσεις εντός και εκτός Κύ-
πρου, έφεραν στην επιφάνεια ένα
μέρος του παρασκηνίου το οποίο
είχε ως επίκεντρο τη Λευκωσία και
επεκτάθηκε, χωρίς να λάβει ανε-
πιθύμητες προεκτάσεις, έως το Μέ-
γαρο Μαξίμου στην Αθήνα. 

Το τηλεφώνημα
Οι πρώτες αντιδράσεις για τη

μετακίνηση της Ελλάδας στην κα-
τηγορία Β, όπως ήταν αναμενόμενο,
εμφανίσθηκαν στο εσωτερικό και

από επαγγελματικούς κλάδους οι
οποίοι διαχειρίζονται ένα σημαν-
τικό κομμάτι της τουριστικής πίτας
προς Ελλάδα, κατά τους καλοκαι-
ρινούς μήνες.

Αυτό όμως που κτύπησε καμ-
πανάκι, σε πολιτικό επίπεδο, στην
κυπριακή πρωτεύουσα ήταν η δη-
μόσια έκφραση δυσφορίας του
Υπουργού Τουρισμού της Ελλάδας
Χάρη Θεοχάρη, ο οποίος πέρα από
τους όχι και τόσο κομψούς χαρα-
κτηρισμούς, ουσιαστικά, αμφισβή-
τησε ότι η κατάταξη της Ελλάδας
έγινε με επιδημιολογικά δεδομένα,
κάτι που εκλήφθηκε και ως υπαι-
νιγμός που ενίσχυε απόψεις για κί-
νηση της Λευκωσίας προς συγκρά-
τηση του εγχώριου τουριστικού
ρεύματος, σε δημοφιλείς ελληνικούς
προορισμούς.

Το άλλο ζήτημα που φαίνεται
να προκάλεσε το κλίμα δυσφορίας
που εξέπεμπε η Αθήνα ήταν τα θέ-
μα ενημέρωσης. Κυβερνητικές πη-
γές και όχι μόνο, επιβεβαίωσαν
στην «Κ» πως η Αθήνα δεν ενημε-
ρώθηκε για την απόφαση των κυ-
πριακών αρχών και ότι την πλη-
ροφορήθηκε από τον τύπο. Κάτι
που όπως λέγεται ήταν πολιτική
επιλογή προκειμένου να εξοστρα-
κιστούν πιθανές προσπάθειες κα-
θυστέρησης της απόφασης. Σκη-
νικό που προκάλεσε την εσπευ-
σμένη επικοινωνία Νίκου Αναστα-
σιάδη – Κυριάκου Μητσοτάκη,
μετά το μεσημέρι της ερχόμενης
Δευτέρας. Επικοινωνία που δεν
ανακοινώθηκε και παραμένει άγνω-

στο με πρωτοβουλία ποιας πλευράς
έγινε, με κάποιες πληροφορίες να
υποστηρίζουν πως τον Πρόεδρο
της Δημοκρατίας κάλεσε ο Έλληνας
Πρωθυπουργός.

Η διαχείριση
Στη λογική το όλο θέμα να μην

πάρει δημόσιες διαστάσεις, η εξέ-
λιξη των πραγμάτων ανέδειξαν και
διαφωνίες στο κομμάτι τις πολιτικής
διαχείρισης που έτυχε η απόφαση.
Από τις λιγοστές πληροφορίες που
διέρρευσαν και έχει στην διάθεσή
της η «Κ», ο Νίκος Αναστασιάδης

φαίνεται ότι ενημέρωσε τον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη πως η απόφαση
βασίσθηκε στις επιστημονικές από-
ψεις καθώς και στην αξιολόγηση
των υγειονομικών ελέγχων, επι-
βατών από την Ελλάδα οι οποίοι
ειδικά την περίοδο 27 Ιουλίου με
2 Αυγούστου έπαιξαν καταλυτικό
ρόλο. Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
φαίνεται να μετέφερε στον Έλληνα
Πρωθυπουργό την άποψη του ιδίου
αλλά και των επιστημόνων να επα-
ναφέρουν την Ελλάδα στην κατη-
γορία Α, κάτι που ωστόσο εξαρτάται
από την μείωση της έξαρσης των

νέων κρουσμάτων. Η επικοινωνία
Αναστασιάδη – Μητσοτάκη δεν
ανακοινώθηκε ούτε στην Αθήνα,
ενώ παραμένει άγνωστο το τι είπε
στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας,
ο Έλληνας Πρωθυπουργός.

Ο δείκτης Rt
Με την Ελλάδα να συνεχίζει να

παρουσιάζει εικόνα έξαρσης του
κορωνοϊού, στοιχεία του κυβερνη-
τικού Παρατηρητηρίου COVID-19,
που ανακοινώθηκαν δείχνουν τι
ήταν αυτό που οδήγησε τις κυπρια-
κές επιδημιολογικές αρχές να με-

τατοπίσουν την Ελλάδα στην κα-
τηγορία Β. Πέρα από την απλου-
στευμένη επιδημιολογική εικόνα
που δείχνει τα νέα κρούσματα να
κινούνται σε τριψήφια νούμερα,
το καταλυτικό στοιχείο ήταν ο αριθ-
μός αναπαραγωγής του ιού, ο γνω-
στός δείκτης Rt ο οποίος έχει ανέλ-
θει στο 1. Στα τέλη Μαΐου ο αριθμός
αναπαραγωγής του ιού Rt στην Ελ-
λάδα ήταν μικρότερος του 0,5, ενώ
καθ’ όλη τη διάρκεια του Ιουνίου
κυμάνθηκε μεταξύ 0,2 και 0,5. Την
πρώτη εβδομάδα του Ιουλίου βρέ-
θηκε στο 0,3. Έκτοτε σημείωσε
σταδιακή αύξηση για να φτάσει
πλέον στο ανησυχητικό 1. Η αύ-
ξηση του δείκτη αυτού αλλά και η
γενικότερη επιδείνωση της επιδη-
μιολογικής εικόνας, οδήγησαν την
Κύπρο να κατατάξει την Ελλάδα
στην κατηγορία Β. Σύμφωνα με
τους επιστήμονες μια χώρα με δεί-
κτη Rt 1 σημαίνει ότι μια επιδημία
διατηρείται και κάθε κρούσμα δύ-
ναται να μολύνει κατά μέσον όρο
άλλο ένα άτομο. Περαιτέρω αύξηση
αυτού του αριθμού θα σημαίνει ότι
πλέον η επιδημία θα είναι εκτός
ελέγχου. 

<<<<<<

Η παρακμή της Ευρώ-
πης, οι σφαγές μέσα από
δύο παγκοσμίους πολέ-
μους, ήταν αποτέλεσμα
της πολιτικής της ισχύος
των ευρωπαϊκών κρατών,
η οποία στην ουσία
στρεφόταν εναντίον
του κράτους δικαίου.

<<<<<<

Η μετατόπιση της Ελλά-
δας στην κατηγορία
Β΄εκτός από τις πολιτικές
παρενέργειες επηρέασε
και το πτητικό πρόγραμ-
μα των αεροπορικών
που πετούν στα αεροδρό-
μιά της. Οι ακυρώσεις
πτήσεων συνεχίζονται.

Αθήνα-Λευκωσία σε μπρα ντε φερ λόγω ιού 
Η μετατόπιση της Ελλάδας στην κατηγορία Β΄για ταξίδια στην Κύπρο και το τηλεφώνημα από το Μαξίμου που δεν ανακοινώθηκε

Οι επιπτώσεις

Αμέσως μετά την κατάταξη της
Ελλάδας στη κατηγορία Β, την
προηγούμενη Κυριακή, εται-
ρείες που πετούν προς Ελλάδα
προχώρησαν και ανακοίνωσαν
ακυρώσεις προγραμματισμέ-
νων πτήσεων μέσα στον Αύγου-
στο. Ήδη εκφράζονται ανησυ-
χίες για περαιτέρω κάμψη στις
αερομεταφορές, αν ληφθεί
υπόψη πως η επιβατική κίνηση
προς και από Ελλάδα αντιπρο-
σώπευε σχεδόν το 1/3 της συ-
νολικής επιβατικής κίνησης.
Συγκεκριμένα με βάση στοι-
χεία της «Κ», από τις 200 χιλιά-
δες επιβατών το μήνα Ιούλιο, οι
71 χιλιάδες αποτελούσαν επι-
βατική κίνηση από και προς
προορισμούς της Ελλάδας. 

Ένα θέμα που προκύπτει από την εξέλιξη των πραγμάτων και τονίζεται με νόημα από πλευράς Αθηνών είναι πως η
Λευκωσία δεν ενημέρωσε για την απόφασή της να μετακινήσει την Ελλάδα στην κατηγορία Β’.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Αναπροσανατολισμόςτης κυπριακής
οικονομίας δενσημαίνει να βάλουμε
όλα τα αυγά μας στο αμερικανικό
καλάθι και να πετάξουμε τη Ρωσία
επειδή αυτό υποβάλλει η πολιτική
του κ. Τραμπ.  Ελπίζω πως στο σε-
νάριο που δεν πάνε καλά τα πράγ-
ματα, να μη βγουν οι κυβερνώντες
να παρουσιάσουν τυχόν «ναυάγιο»
με τη Ρωσία ως μια επιτυχία στο
δρόμο για αλλαγή του αναπτυξιακού
μας μοντέλου», λέει σε συνέντευξή
του στην «Κ» ο γ.γ. του ΑΚΕΛ Άν-
τρος Κυπριανού, κληθείς να σχο-
λιάσει τη στάση της Ρωσίας στη
διπλή φορολογία. Ο ίδιος βλέπει
πολιτικούς λόγους πίσω από την
κίνηση της Ρωσίας καθότι «προσ-
δεθήκαμε στο άρμα της Δύσης»
και σημειώνει πως ξεκαθάρισμα
στις σχέσεις των δύο χωρών θα
γίνει με την επίσκεψη Λαβρόφ. 

-Πέρσι προειδοποιούσατε για
τη σχέση μας με τη Ρωσία μετά
από συνάντησή σας με τον Λα-
βρόφ. Σας είχαν ενημερώσει για
το θέμα διπλής φορολογίας κατά
τη συνάντηση που είχατε;  

-Δεν είμαι μάντης ούτε έχω προ-
φητικές ικανότητες…
-Άρα κάτι σας είπαν…

-Αν αναλύεις τα δεδομένα μπο-
ρείς να εξαγάγεις δικά σου συμπε-
ράσματα. Η Κυπριακή Δημοκρατία
ακολουθεί μία μονοδιάστατη πο-
λιτική και μέσω πράξεων αποδει-
κνύεται πως στρεφόμαστε στη Δύ-
ση. Δικαίωμά της κυβέρνησης να
ακολουθεί αυτή την πολιτική επι-
λογή. Όμως τις συνέπειες, όπως
το θέμα της διπλής φορολογίας, το
πληρώνει ο λαός. 
-Δηλαδή; 

-Ο υπουργός Εξωτερικών είχε
επανειλημμένες επισκέψεις στις
ΗΠΑ το 2019 και έλεγε ότι στόχος
ήταν η διαμόρφωση ενός μνημο-
νίου συνεργασίας με τις ΗΠΑ. Όταν
μας ανέφεραν πως είχαν καταλήξει,
ζήτησα στο Εθνικό Συμβούλιο να
ενημερωθώ επί του ζητήματος.
Έγιναν κάποιες πολύ γενικές ανα-
φορές. Ζητήσαμε στη συνέχεια να
μας δοθεί το κείμενο στην επιτροπή
εξωτερικών της Βουλής, αλλά και
εκεί απέφυγαν επιμελώς να μας
δώσουν το περιεχόμενο του μνη-
μονίου συνεργασίας με τις ΗΠΑ.
Όταν δημοσιοποιήθηκε ο νόμος
Ρούμπιο-Μενέντεζ ξεκαθαριζόταν
πως  θα αιρόταν το εμπάργκο στην
πώληση όπλων στην Κυπριακή Δη-
μοκρατία νοουμένου ότι θα ανα-
λαμβάναμε μία σειρά υποχρεώσεων.
Η κυβέρνηση τότε πανηγύρισε. Ο
ΔΗΣΥ θριαμβολόγησε. Θριαμβο-
λόγησαν ξέροντας ότι ανέλαβαν
υποχρεώσεις που αφορούσαν την
απομάκρυνση των όποιων ρωσικών
συμφερόντων από την Κύπρο.  
-Η Ρωσία βεβαίως έχει ξεκάθαρα
συμφέροντα με την Τουρκία.
Κάποιος μπορεί να πει ότι είναι
αφέλεια να πιστεύουμε πως θα
μας προστατεύσει ή θα διατη-
ρήσει τις παλαιότερες σχέσεις. 

-Ουδέποτε είπαμε να προσδε-
θούμε στη Ρωσία ούτε και πως θα
πρέπει να υποβαθμίσουμε τις σχέ-
σεις μας με τις ΗΠΑ, αλλά να δια-
σφαλίσουμε τις καλές σχέσεις και
με τις δύο πλευρές. Πριν από τρεις
βδομάδες υπήρξε η υιοθέτηση του
ψηφίσματος για την ανανέωση της

ΟΥΝΦΙΚΥΠ. Ποιες ήταν οι χώρες
που μας στήριξαν για να γίνουν οι
απαραίτητες τροποποιήσεις; Η Ρω-
σία, η Κίνα και η Γαλλία. Αν ίσχυε
ότι η Ρωσία έχει πολλά συμφέροντα
να εξυπηρετηθούν από την ανα-
βάθμιση της σχέσης της με την
Τουρκία, τότε γιατί μας βοηθούσε
σε αυτό το ψήφισμα;
-Αν μας βοηθά, τότε γιατί θεω-
ρούμε πως υπάρχουν προβλή-
ματα στις σχέσεις των δύο χω-
ρών;  

-Επίκειται συνάντηση Λαβρόφ
στην Κύπρο και επιχειρείται ξεκα-
θάρισμα προθέσεων. Υπάρχει μια
αναστολή προθέσεων από πλευράς
της Ρωσίας ανάλογα από το ποια
θα είναι τα αποτελέσματα της συ-
νάντησης, όταν θα έρθει εδώ ο κ.
Λαβρόφ και τότε η Ρωσία θα πάρει
τις αποφάσεις της. 
-Το ξεκαθάρισμα αφορά το οι-
κονομικό σκέλος; 

-Όχι μόνο. Εκκρεμούν τα τελευ-
ταία χρόνια διμερείς συμφωνίες
που θα έπρεπε να υπογραφούν με-
ταξύ Κύπρου και Ρωσικής Ομο-
σπονδίας. Γνωρίζουμε πολλά πράγ-
ματα αλλά δεν θα επεκταθούμε τώ-
ρα. Υπήρξε τεράστια καθυστέρηση
από τη δική μας πλευρά να υπο-
γραφούν αυτές οι διμερείς συμφω-
νίες. Αν δεν ξεκαθαρίσουν οι προ-
θέσεις της Κυπριακής Δημοκρατίας
έναντι της ρωσικής ομοσπονδίας,
πιστεύω ότι τα πράγματα θα πάρουν
τον δικό τους δρόμο μετά την επί-
σκεψη Λαβρόφ. Ο κ. Λαβρόφ είναι
ίσως ο πιο έμπειρος διπλωμάτης
διεθνώς αυτή τη στιγμή. Το να νο-
μίζουμε ότι με λόγια θα τον πεί-
σουμε, δεν θα τον πείσουμε. Ο μό-
νος τρόπος είναι με έμπρακτες
ενέργειες. Η έκκλησή μου προς
την κυβέρνηση είναι να αποδείξει
στην πράξη την ειλικρίνεια των
προθέσεών της. 
-Υπογράφοντας αυτές τις διμε-

ρείς συμφωνίες;  
-Και όχι μόνο. Δεν πρέπει να

αποσκοπούμε στο να προσδεθούμε
στο ένα ή το άλλο άρμα. Σε ό,τι
αφορά την ουσία του προβλήματος
να πω ότι τα τελευταία δύο χρόνια
ήρθαν 38 δισ. κεφάλαια από τη Ρω-
σική Ομοσπονδία. Διπλάσιο ποσό
από το ΑΕΠ της χώρας. Συνειδη-
τοποιούμε τι θα σημαίνει για την
κυπριακή οικονομία αν αυτά τα λε-
φτά ή ένα μέρος τους αποσυρθούν
από την Κύπρο; Θα είναι τεράστιες

οι επιπτώσεις στον οικονομικό το-
μέα σε μία περίοδο που αντιμετω-
πίζουμε πολλές δυσκολίες…
-Δεν θα έπρεπε η οικονομία μας
να βασιζόταν σε ένα άλλο ανα-
πτυξιακό μοντέλο και όχι να βα-
σίζεται σε ρωσικά κεφάλαια; 

-Δεν είναι ή  το ένα ή το άλλο.
Ο αναπροσανατολισμός της κυ-
πριακής οικονομίας εξυπακούει
άλλα πράγματα. Ενίσχυση και ανα-
διαμόρφωση  του τουριστικού προ-
ϊόντος, επενδύσεις στην έρευνα
και την καινοτομία και τη γνώση
και αλλά πολλά. Αναπροσανατολι-
σμός της κυπριακής οικονομίας
δεν σημαίνει να βάλουμε όλα τα
αυγά μας στο αμερικανικό καλάθι
και να πετάξουμε τη Ρωσία επειδή
αυτό υποβάλλει η πολιτική του κ.
Τραμπ.  Ελπίζω πως στο σενάριο
που δεν πάνε καλά τα πράγματα,
να μη βγουν οι κυβερνώντες να
παρουσιάσουν τυχόν «ναυάγιο»
με τη Ρωσία ως μια επιτυχία στο
δρόμο για αλλαγή του αναπτυξιακού
μας μοντέλου. Τους έχουμε ικανούς
βέβαια. Πρέπει να διερωτηθούμε,
να αξιολογήσουμε το κόστος και
το όφελος σε κάθε σενάριο. Θέλουμε
να αλλάξει το καθεστώς των σχέ-
σεων μας με τη Μόσχα; Να ρισκά-
ρουμε τη στήριξη που διαχρονικά
έχει η Κύπρος από τη Ρωσία, πο-
λιτική και οικονομική;  Δεν θέλουμε
τουρισμό από τη Ρωσία; Δεν θέ-
λουμε συνεργασία στον τομέα των
υπηρεσιών, των αναπτύξεων, του
εμπορίου κλπ;  Ξέρετε είναι ένα
γενικό πρόβλημα που έχει η κυ-
βέρνηση του κ. Αναστασιαδη. Δεν
μπορεί να σκεφτεί στρατηγικά, δεν
έχει στρατηγική και ως εκ τούτου
ούτε τακτική. Οι ιδεοληψίες ή τα
πρόσκαιρα συμφέροντα καθορίζουν
δυστυχώς τη στάση της ακόμα και
σε τόσο σημαντικά θέματα και αυτό
θα αποβεί σε βάρος του τόπου και
του κόσμου της Κύπρου. Αυτό που

εμείς υποστηρίζουμε είναι η οικο-
νομία μας να αξιοποιεί όλες τις προ-
σφερόμενες δυνατότητες και όχι
να προσδεθεί στη Δύση.
-Λέμε για την στήριξη της Ρωσίας
όμως μία μεγάλη μερίδα της κοι-
νωνίας θεωρεί τη Μόσχα θια-
σώτη του υφιστάμενου στάτους
κβο στο Κυπριακό.

-Σέβομαι την όποια διαφορετική
άποψη, όμως δεν συμφωνώ μαζί
τους. Οι διαβεβαιώσεις που έχω τό-
σο από τον κ. Λαβρόφ όσο και από
τον κ. Οσάτσι είναι ότι η Ρωσία εν-
διαφέρεται για τη λύση στο Κυ-
πριακό. Το μόνο πράγμα στο οποίο
στέκεται και επιμένει είναι ότι δεν
πρέπει αυτή η λύση να οδηγεί σε
πρόσδεση της Κύπρου στο άρμα
του ΝΑΤΟ. Ένα τέτοιο ενδεχόμενο
θα προκαλέσει την αντίδρασή της.
Από εκεί και πέρα στηρίζει τη λύση
διζωνικής δικοινοτικής ομοσπον-
δίας. Αυτό λένε σε όλες τους τις
δηλώσεις και σε όλα τα ψηφίσματα
που εγκρίνονται επιμένουν να είναι
αναπόσπαστο μέρος των αποφά-
σεων. 

Oικονομία και 2ο lockdown
-Η πανδημία φαίνεται τελικά
πως δεν μας έχει εγκαταλείψει.
Ένα δεύτερο lockdown είναι
εφικτό; 

-Θέλω να πιστεύω πως δεν θα
πάμε σε ένα δεύτερο lockdown,
δεν αντέχει η κυπριακή οικονομία.
Ήδη δοκιμάζεται πολύ σκληρά.
Υπάρχουν τεράστια προβλήματα
και η δική μας ανησυχία είναι ότι
πολλές μικρομεσαίες επιχειρήσεις
θα κλείσουν γιατί εξακολουθούν
να αντιμετωπίζουν προβλήματα
με τα ενοίκια. Είναι ένας τομέας
στον οποίο η κυβέρνηση δεν έχει
κάνει τίποτα απολύτως. Τονίζαμε
ότι τα 100 εκατομμύρια που δόθη-
καν από το κράτος ήταν πολύ μικρό
ποσό για να αντέξουν αυτή τη δο-
κιμασία οι μικρομεσαίες επιχειρή-
σεις. Αν δεν συνειδητοποιήσει η
κυβέρνηση τα προβλήματα που
υπάρχουν, πολύ φοβούμαι ότι δεν
θα είναι απλώς εκατοντάδες αλλά
χιλιάδες οι μικρομεσαίες επιχειρή-
σεις που θα κλείσουν με ανυπολό-
γιστες συνέπειες εις βάρος της κυ-
πριακής οικονομίας. 
-Βεβαίως η κοινή γνώμη βάσει
ερευνών βλέπει πολύ θετικά
τους χειρισμούς της κυβέρνη-
σης.

-Ξέρετε, είναι πολύ εύπλαστη η
κοινή γνώμη. Δεν έχουμε δει δη-
μοσκοπήσεις το τελευταίο διάστη-
μα, δεν ξέρω αν η ανταπόκριση
του κόσμου θα είναι ίδια τώρα.
Εμείς σεβόμαστε τις έρευνες, από
εκεί και πέρα, έχουμε τις δικές μας
απόψεις.
-Τα δύσκολα έπονται δηλαδή;  

-Σίγουρα τα δύσκολα έπονται
και η κυβέρνηση το γνωρίζει αυτό.
Σε συνάντηση που είχαμε με την
υπουργό Εργασίας, είχε παραδεχτεί
ότι μετά τον Νιόβρη τα πράγματα
θα είναι εξαιρετικά δύσκολα για
τους εργαζόμενους. Εμείς θεωρούμε
πως θα γίνουν πολύ δύσκολα για
τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις. Δεν
ξέρω πώς θα εξελιχθεί το θέμα αν-
τιμετώπισης της πανδημίας. Ο του-
ριστικός τομέας έχει δεχτεί τεράστιο
πλήγμα, πολλαπλάσιο εκείνου που
εκτιμούσε η κυβέρνηση και λυπού-
μαι να πω πως ενώ είχαμε υποβάλει
προτάσεις προς την κυβέρνηση
δεν έχουν αξιοποιηθεί καθόλου. 

Ο ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ ΣΤΗΝ «Κ»

Ερμαιο των ιδεοληψιών της η κυβέρνηση
Νέο οικονομικό μοντέλο δεν σημαίνει να πετάξουμε τη Ρωσία γιατί αυτό επιβάλλει ο Τραμπ, λέει στην «Κ» ο γ.γ. του ΑΚΕΛ

-Γράφτηκε πάντως στον τύπο ότι
στελέχη του ΔΗΚΟ και του ΑΚΕΛ
βλέπουν εμπλοκή του Νίκου Κα-
τσουρίδη…   

-Ακούγονται και λέγονται πάρα
πολλά. Εγώ δεν θα ήθελα να πω οτι-
δήποτε σε αυτό το στάδιο. 
-Η λίστα Γιωρκάτζη πήρε τερά-
στιες προεκτάσεις. Μερίδα της
κοινωνίας είδε με δυσφορία τη
στάση σας να αποχωρήσετε από
την ολομέλεια της Βουλής, θέτον-
ταςεν αμφιβόλωτο λεγόμενο ηθι-
κό πλεονέκτημα της Αριστεράς… 

-Λένε πως τα τελευταία τρία χρό-
νια που παρεμπιπτόντως κυβερνά
ο ΔΗΣΥ και ο Νίκος Αναστασιάδης
η διαφθορά αυξήθηκε κατακόρυφα.
Υπάρχει ανάγκη για διαφάνεια και
λογοδοσία για τα μεγάλα σκάνδαλα
που έγιναν, το κλείσιμο του Συνερ-
γατισμού, το χάρισμά του σε μια εμ-
πορική τράπεζα, την έξοδο εκατομ-
μυρίων από την Κύπρο λίγο πριν
γίνει το κούρεμα, την έξοδο χρημά-
των από τις τράπεζες κατά την κλει-
στή περίοδο κ.ο.κ. Δυστυχώς με τον
τρόπο που εξελίσσεται η συζήτηση

αποκρύβονται τελικά τα μεγάλα
σκάνδαλα και ασχολούμαστε με τις
παρωνυχίδες. Εμείς ζητήσαμε να
γίνει έλεγχος της λίστας για να βε-
βαιωθούμε ότι πραγματικά περιλαμ-
βάνονται πολιτικά εκτεθειμένα πρό-
σωπα που είχαν ευνοϊκή μεταχείριση
από τις τράπεζες και να περιοριστού-
με στους βουλευτές, υπουργούς, ιδιο-
κτήτες ΜΜΕ κ.λπούτως ώστε να δο-
θεί αντικειμενική εικόνα στον κόσμο.
Με την απόφαση της πλειοψηφίας
της Βουλής αντιστρέψαμε το ποινικό
δίκαιο. Θα εκθέταμε κόσμο και θα

του ζητούσαμε στην συνέχεια να
αποδείξουν ότι είναι αθώοι. 
-Έτυχε κακού χειρισμού στην
επιτροπή ελέγχου; 

-Έτυχε πολύ κακού χειρισμού σε
όλη την πορεία. Δεν της δόθηκε η
σημασία που έπρεπε αρχικά, με απο-
τέλεσμα να προσλάβει διαστάσεις
οι οποίες οδήγησαν βουλευτές να
λένε να την δώσουμε ως έχει για να
καθαρίσουμε το όνομά μας. 
-Είχατε μέλος της κοινοβουλευ-
τικής ομάδας που διαφώνησε…

-Διαφωνούμε με τη στάση που

τήρησε η βουλευτής μας. 
-Υπάρχει θέμα με την κα Χαρα-
λαμπίδου;

-Όχι, δεν υπάρχει θέμα. Να θυμίσω
ότι ανήκει στις νέες δυνάμεις. Στην
πρώτη συνεδρίαση  επέλεξε να συμ-
περιφερθεί με ένα συγκεκριμένο
τρόπο. Συζητήσαμε με την κα Χα-
ραλαμπίδου και στη δεύτερη συνε-
δρίαση της Βουλής ταυτίστηκε με
την υπόλοιπη κοινοβουλευτική ομά-
δα του ΑΚΕΛ. 
-Θα αποχωρήσετε από το πηδάλιο
του ΑΚΕΛ μετά τις βουλευτικές; 

-Αποφασίζουμε συλλογικά. Είχα
πει ότι το συνέδριο θα αποφασίσει
τι θα κάνουμε παρακάτω. Να δούμε
πότε θα γίνει το συνέδριο. Δεν ξέρω
αν η πανδημία θα μας επηρεάσει ξα-
νά. Θα αναμένουμε να δούμε ποια
είναι τα μέτρα που θα ισχύουν, πότε
θα γίνει και τις όποιες αποφάσεις θα
τις λάβει το συνέδριο. 
-Η πρόθεσή σας ποια είναι; 

-Δεν έχω ούτε προθέσεις, ούτε
φιλοδοξίες. Οι όποιες προθέσεις μου
υποτάσσονται στις συλλογικές απο-
φάσεις που παίρνει το κόμμα. 

Ο Κατσουρίδης, η ψήφος της Ειρήνης και η αλλαγή σκυτάλης

Προσκολλημένη
στον ΔΗΣΥ η ΔΗΠΑ

-Οι εκλογές στην Αγλαντζιά και το
αποτέλεσμα έδωσαν την ερμηνεία
σε κάποιους πως δύσκολα μπορεί
να καλύψουν τις διαφορές τους
ΑΚΕΛ-ΔΗΚΟ σε ένα ενδεχόμενο
συνεργασίας…
-Πριν από την εκλογική αναμέ-
τρηση στην Αγλαντζια, κανένας
δεν θεωρούσε αυτή την εκλογι-
κή αναμέτρηση πρόκριμα για
πιο κάτω. Μετά, κάποιοι το θε-
ώρησαν ως πρόκριμα γιατί τους
βόλευε. Εμείς επιλέξαμε για
συγκεκριμένους λόγους τον
Κώστα Κόρτα. Είχε εκλεγεί με
τη δική μας στήριξη το 2011, εί-
χαμε καλή συνεργασία, τον ξα-
ναστηρίξαμε και το 2016. Η
απόφαση λήφθηκε από την το-
πική οργάνωση, δεδομένου ότι
έχουμε 14 μήνες μπροστά και
είπαμε ότι δεν θα έπρεπε να
ψάξουμε άλλη λύση.  Τελικά
έχασε για 106 ψήφους. Υπεν-
θυμίζω ότι παλαιότερα τον στή-
ριξε και η ΕΔΕΚ. Η εκπρόσωπος
της ΕΔΕΚ πήρε κάτι λιγότερο
σήμερα από 4% και προκαλεί
ερωτηματικά γιατί η ΕΔΕΚ επέ-
λεξε αυτή τη στάση. 
-Πού το αποδίδετε; 
-Δεν θέλω να αποδώσω τίποτα
σε κανέναν. Αν η ΕΔΕΚ στήριζε
όπως το 2016 τον κ. Κόρτα, τότε
το αποτέλεσμα θα ήταν διαφο-
ρετικό. Σε ό,τι αφορά την ερώ-
τησή σας για συνεργασία με το
ΔΗΚΟ, να ξεκαθαρίσω ότι δεν
υπάρχει προαπόφαση για συ-
νεργασία με κανέναν. Με όλα
τα πολιτικά κόμματα, με εξαίρε-
ση ΔΗΣΥ και ΕΛΑΜ, προσπα-
θούμε να συνεργαστούμε και
εντός και εκτός Βουλής για να
προωθήσουμε ζητήματα. Για τις
προεδρικές εκλογές θα ασχο-
ληθούμε μετά τις βουλευτικές
εκλογές. Για μας είναι ξεκάθα-
ρο ότι ο ΔΗΣΥ πρέπει να απομα-
κρυνθεί από την εξουσία. Τα τε-
λευταία δέκα χρόνια μας έχουν
πείσει πέραν πάσης αμφιβολίας
ότι όσο παραμένει στην εξου-
σία προκαλεί τεράστια ζημιά.
Πρέπει να φύγει και θα επιδιώ-
ξουμε συνεργασίες και με κοι-
νωνικά κινήματα και με πολιτι-
κά κόμματα με την προϋπόθεση
ότι θα υπάρχει πολιτική πλατ-
φόρμα πάνω στην οποία θα
στηριχθεί η συνεργασία.
-Με τα στελέχη που έχουν αποχω-
ρήσει δεν βρίσκεστε πιο κοντά σε
ό,τι αφορά το Κυπριακό; 
-Θα δούμε ποιες είναι οι θέσεις
του καθενός στην εξέλιξη των
πραγμάτων. Δεν έχουμε απο-
φασίσει ακόμα τίποτα. Θα συζη-
τήσουμε για πιθανές συνεργα-
σίες μετά τις βουλευτικές εκλο-
γές. 
-Αυτό ισχύει και για την ΔΗΠΑ; 
-Εάν η ΔΗΠΑ ακολουθήσει μια
διαφορετική πολιτική από αυτή
της προσκόλλησης στον ΔΗΣΥ.
Τότε, θα μπορούσαμε να έχου-
με ένα διάλογο και με εκεί-
νους, δεδομένου ότι μπορεί να
υπάρξει μια πολιτική πλατφόρ-
μα πάνω στην οποία να μπο-
ρούμε να στηρίξουμε την
όποια συνεργασία. 

Δεν έχω ούτε προθέσεις, ούτε φιλοδοξίες. Οι όποιες προθέσεις μου υποτάσσονται στις συλλογικές αποφάσεις που
παίρνει το κόμμα λέει στην «Κ» ο κ. Κυπριανού, κληθείς να σχολιάσει πότε αποχωρεί τελικά από το πηδάλιο του ΑΚΕΛ. 

Η κυβέρνηση δεν μπο-
ρεί να σκεφτεί στρατηγι-
κά, δεν έχει στρατηγική
και ως εκ τούτου ούτε
τακτική. Οι ιδεοληψίες
ή τα πρόσκαιρα συμφέ-
ροντα καθορίζουν δυ-
στυχώς τη στάση της.

Θέλω να πιστεύω πως
δεν θα πάμε σε ένα δεύ-
τερο lockdown, δεν αν-
τέχει η κυπριακή οικο-
νομία. Ήδη δοκιμάζεται
πολύ σκληρά. 



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     9Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ ΗΚυριακή 9 Αυγούστου 2020

Δυναμική γαλλική επιστροφή στην ανατολική Μεσόγειο
Η ηγετική παρουσία της Γαλλίας στη Βηρυτό και η στρατιωτική συμφωνία με την Κυπριακή Δημοκρατία που τέθηκε σε ισχύ

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Οι επίσημες ανακοινώσεις ότι η στρα-
τιωτική συμφωνία Κύπρου και Γαλ-
λίας τίθεται σε ισχύ,  ανοίγουν μια
νέα σελίδα στις παραδοσιακά καλές
σχέσεις των δυο χωρών και αποτε-
λούν ένα σημαντικό γεωπολιτικό
βήμα,  «επιστροφής» της Γαλλίας
στην περιοχή της ανατολικής Με-
σογείου. Η μετάβαση του προέδρου
της Γαλλίας Εμανουέλ Μακρόν στην
κατεστραμμένη Βηρυτό καθώς και
τα όσα διαδραματίσθηκαν κατά την
εκεί παρουσία του,  δεν μπορεί να
είναι αποκομμένα από τις προσδο-
κίες του Παρισιού να επιδιώξει να
ανακτήσει το χαμένο έδαφος, κάτι
που, όπως τονίζουν διπλωματικές
πηγές στη Λευκωσία, εξυπηρετεί
το ρόλο που προσπαθεί να αποκτή-
σει η Κύπρος στην περιοχή της ανα-
τολικής Μεσογείου. Υπό το πρίσμα
αυτό,  όπως ευστόχως υποδεικνύε-
ται, η περαιτέρω σύσφιξη των κυ-
προγαλλικών σχέσεων αποτελούσε
μονόδρομο, εντάσσεται στο πνεύμα
αμοιβαιότητας και στα οφέλη της
κάθε πλευράς. Όπως επανειλημμένα
έχει γράψει η «Κ»,  το Παρίσι βλέπει
την Κύπρο ως ένα σημαντικό στρα-
τηγικό σύμμαχο, ο οποίος εξυπη-
ρετεί τις διπλωματικές του βλέψεις,
σε μια περιοχή όπου στο παρελθόν
είχε πρωταγωνιστικό ρόλο αλλά
και στη συνέχεια ποτέ δεν εγκατέ-
λειψε. Η στρατιωτική συνεργασία

των δυο χωρών που τίθεται σε ισχύ
έχει ως βασικό χαρακτηριστικό την
αμοιβαιότητα, κάτι το οποίο ενδια-
φέρει πρώτιστα τη Λευκωσία προ-
κειμένου να ισορροπήσει την κα-
τάσταση που επιδιώκει να δημι-
ουργήσει στην περιοχή η τουρκική
επιθετικότητα. 

Ναυτική συνεργασία
Ακρογωνιαίος λίθος της συνερ-

γασίας των δυο χωρών αποτελεί η
ναυτική συνεργασία, πράγμα που
ενδιαφέρει ζωηρά τη γαλλική πλευ-
ρά. Λαμβάνοντας υπόψη την έκρυθ-
μη κατάσταση που επικρατεί στα
απέναντι ανατολικά παράλια, η Κύ-
προς αποτελεί για τους Γάλλους το
ασφαλές λιμάνι για τις στρατιωτικές
δυνάμεις τους στην περιοχή. Κάτι
που επισφραγίστηκε στο τελευταίο
ταξίδι του Νίκου Αναστασιάδη στο
Παρίσι. Όπως αποκάλυψε η «Κ»,
το λιμάνι της Λεμεσού θα αποτελέσει
το σημείο αναφοράς για τις γαλλικές
ναυτικές δυνάμεις που διακινούνται
στην περιοχή, οι οποίες για καθαρά
λόγους διπλωματικής τακτικής αρ-
νούνται να είναι κάτω από την ση-
μαία ουδετερότητα της ναυτικής
ειρηνευτικής δύναμης των Ηνωμέ-
νων Εθνών του Λιβάνου, από τα μέ-
σα της προηγούμενης δεκαετίας.
Ο ελλιμενισμός  πολεμικών πλοίων
της Γαλλίας σε  κυπριακά λιμάνια
αποτελεί μια ενδιάμεση λύση μέχρι
να ολοκληρωθούν τα έργα επέκτα-

σης και εκσυγχρονισμού της ναυ-
τικής βάσης στο Μαρί,  συνεργασία
με τεράστιες προοπτικές και οφέλη
για την Εθνική Φρουρά. Στο κομ-
μάτι αυτό, παρά το γεγονός ότι λέ-
γονται ελάχιστα,  από τα όσα έχουν
διαρρεύσει προκύπτει σαφέστατα
πως η Κυπριακή Δημοκρατία ως
αντιστάθμισμα θα εξασφαλίσει την
«ενεργητική βοήθεια της Γαλλίας,
στην περίπτωση επίθεσης από τρί-
τη χώρα» σύμφωνα με τα όσα φέ-
ρεται να είπε ο Πρόεδρος της Δη-

μοκρατίας στην τελευταία ενημέ-
ρωση των πολιτικών αρχηγών.

Εξοπλισμοί
Το άλλο κομμάτι στο οποίο η κυ-

πριακή πλευρά δείχνει ζωηρό εν-
διαφέροναφορά τα εξοπλιστικά. Η
γαλλική αγορά παραδοσιακά ήταν
φιλική και ανοιχτή στις εξοπλιστικές
ανάγκες της Εθνικής Φρουράς. Μια
σχέση που συνεχίζεται με την ανα-
βάθμιση του γαλλικού συστήματος
των Exocet που διαθέτει η ΕΦ και

με την αγορά δυο νέων συστοιχιών,
με διπλάσιο και πλέον βεληνεκές
από το υφιστάμενο. Και δεν είναι
το μοναδικό. Ιδιαίτερη προσοχή
επιδεικνύεται για την αγορά του
αντιαεροπορικού συστήματος Mi-
stral το οποίο επίσης είναι στο οπλο-
στάσιο της ΕΦ. Το τρίτο σημαντικό
κομμάτι, με έντονο κυπριακό εν-
διαφέρον, αφορά την ενίσχυση του
ελέγχου από αέρος. Εν προκειμένω,
οι στρατιωτικοί εμπειρογνώμονες
έχουν ανάψει το πράσινο φως για
εκσυγχρονισμό του Κέντρου Αερο-
πορικού Ελέγχου το οποίο θα γίνει
με γαλλική υπογραφή. Στο πνεύμα
αυτό εντάσσεται και η στενή συ-
νεργασία  γαλλικών ναυτικών δυ-
νάμεων που κινούνται στην περιοχή,
οι οποίες δίνουν εικόνα σε σταθμούς
επί κυπριακού εδάφους για τη ναυ-
τική δραστηριότητα 70 ναυτικά
μίλια από την ξηρά. 

Συνεργασία αέρος
Η συνεργασία των δυο χωρών

επεκτείνεται και σε διευκολύνσεις
σε αεροπορικά μέσα της Γαλλίας.
Παρά το γεγονός ότι για το κομμάτι
αυτό δεν λέγονται πολλά,  η ένταξη
της αεροπορικής βάσης «Ανδρέας
Παπανδρέου» στο πλαίσιο συνερ-
γασίας,  θεωρείται δεδομένη. Η υφι-
στάμενη συνεργασία υπό μορφή
διευκολύνσεων θεωρείται σίγουρο
ότι θα λάβει μια νέα μορφή με κύρια
χαρακτηριστικά την απλούστευση

των διαδικασιών χρήσης των υπο-
δομών της ΕΦ στην Πάφο.

Τα επί μέρους
Η συμφωνία Κυπριακής Δημο-

κρατίας και Γαλλίας,  με βάση τις
επίσημες ανακοινώσεις, θα είναι
μια πραγματικότητα  μετά την επι-
κύρωσή της από τα κοινοβούλια
των δυο χωρών. Η συμφωνία λαμ-
βάνει υπόψη τις υφιστάμενες δια-
κρατικές συμφωνίες που έχουν συ-
νάψει οι δυο χώρες. Πέρα από τους
τομείς που ξεχωρίζουν η συμφωνία
Κύπρου-Γαλλίας προνοεί:
l Συνεργασία στα ζητήματα των
εξοπλισμών.
l Συνεργασία  σε θέματα  αμυντικής
τεχνολογίας.
l Εκπαίδευση προσωπικού της Εθνι-
κής Φρουράς στις στρατιωτικές σχο-
λές της Γαλλίας. 
l Πραγματοποίηση κοινών στρα-
τιωτικών ασκήσεων 
l Οργάνωση αμοιβαίων επισκέψεων
στο πλαίσιο δραστηριοτήτων των
Ενόπλων Δυνάμεων των δύο χωρών. 

Η συμφωνία ρυθμίζει θέματα  εκ-
παίδευσης και ανταλλαγής εμπει-
ριών και γνώσεων σε θέματα στρα-
τιωτικής δικαιοσύνης, διεθνούς δί-
καιου, ενεργειακής ασφάλειας,
ασφάλειας στη θάλασσα, διαχείρισης
κρίσεων σε σχέση με απειλές όπως
οι εχθροπραξίες, η τρομοκρατία, η
πειρατεία και οι φυσικές ή βιομη-
χανικές καταστροφές.

Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Όταν την περασμένη βδομάδα το
υπουργείο Οικονομικών της Ρωσίας
ανακοίνωνε ακύρωση της συμφω-
νίας αποφυγής διπλής φορολόγη-
σης μεταξύ Κύπρου- Ρωσίας, υπο-
γραμμίζοντας πως χάος χωρίζει
τις θέσεις των δύο πλευρών, στη
Λευκωσία πιάστηκαν εξαπίνης.
Ήταν σίγουρα το αυστηρό ύφος
της ανακοίνωσης που μιλούσε για
ναυάγιο, ήταν όμως και η βεβαι-
ότητα που υπήρχε μέχρι εκείνη
τη στιγμή εντός Προεδρικού και
αρμόδιου Υπουργείου, ότι υπάρχει
και ο χρόνος και ο τρόπος να βρεθεί
λύση που να ευνοεί και την Κύπρο.
Η κυβέρνηση ξεκαθαρίζει πως η
ακύρωση της συμφωνίας, ήταν
κάτι αναμενόμενο λόγω της μεγά-
λης οικονομικής κρίσης που αν-
τιμετωπίζει η χώρα, όμως πολλοί
ήταν εκείνοι που είδαν πως η ρω-
σική στάση συνδέεται αναπόφευ-
κτα με την πλήρη απαγκίστρωση
της Κύπρου από τη ρωσική επιρ-
ροή και την πρόσδεσή της στο άρ-
μα της Δύσης. Ιδιαίτερα όταν η
απόφαση επισπεύσθηκε παρά το
τηλεφώνημα του Προέδρου Ανα-
στασιάδη στον Ρώσο ομόλογό του. 

Οι οικονομικοί λόγοι  
Κανείς βεβαίως δεν μπορεί να

υποτιμήσει πως η Ρωσία πλήττεται
από την πτώση των τιμών του πε-
τρελαίου και την πανδημία. Σε
αυτό το πλαίσιο, ο Ρώσος πρόεδρος
Βλαντίμιρ Πούτιν πρότεινε τον
Μάρτιο που πέρασε φόρο 15% σε
όλες τις πληρωμές τόκων και με-
ρισμάτων που φεύγουν από τη Ρω-
σία, ώστε να περιοριστεί η εκροή
κεφαλαίων εφαρμόζοντάς το από
την 1η Ιανουαρίου 2021. Αυτό συμ-
περιλάμβανε αρχικά μόνο την Κύ-

προ, ενώ στην συνέχεια προστέ-
θηκαν και χώρες όπως η Μάλτα,
το Λουξεμβούργο και η Ολλανδία. 

Με πολιτική ουρά
Κάπως έτσι την περασμένη Τε-

τάρτη κύκλοι από το υπουργείο
Εξωτερικών και τον προεδρικό λό-
φο διαβεβαίωναν πως οι λόγοι της
ρωσικής στάσης είναι καθαρά οι-
κονομικοί, υπογραμμίζοντας τις
εξαίρετες σχέσεις των δύο μερών.
Αν όμως όλο αυτό είναι ένα καθαρά
οικονομικό θέμα για ποιο λόγο
αναμένεται επίσκεψη του Ρώσου
υπουργού Εξωτερικών στην Κύπρο
Σεργκέι Λαβρόφ; Οι γνώστες του
διπλωματικού παρασκηνίου απαν-
τούν πως για τη Ρωσία τα πάντα
είναι πολιτικά με πολιτικές προ-
εκτάσεις. Είτε αυτά αφορούν την
οικονομία, είτε ακόμη και την εκ-
παίδευση. «Η διπλή φορολογία
μπαίνει συχνά στην ατζέντα των
διαβουλεύσεων των δύο χωρών»
σημειώνουν διπλωματικοί κύκλοι,
προσθέτοντας πως κάθε φορά που
συζητείτο στο παρελθόν κάτι τέ-
τοιο, η Ρωσία τελικά αναδιπλωνό-
ταν. Και αναδιπλωνόταν γιατί έστω
κι αν οικονομικά η εν λόγω πολι-
τική συνέφερε αποκλειστικά την
Κύπρο, ήθελε να διατηρήσει τη
ρωσική επιρροή στην περιοχή.

Δεν είναι τυχαίο πως με δεδο-
μένο το προηγούμενο της αναδί-
πλωσης, ο Πρόεδρος Αναστασιά-
δης ανέλαβε την πρωτοβουλία να
πείσει ο ίδιος τον Ρώσο ομόλογό
του να βρεθεί λύση στο πρόβλημα.
Η κατάληξη ωστόσο δεν ήταν πα-
ρόμοια με άλλες φορές. Η λύση
όχι μόνο δεν βρέθηκε αλλά ο Ρώσος
υφυπουργός Οικονομικών Αλέξέι
Σαζάνοφ δήλωνε την επομένη ότι
οι συνομιλίες με την Κύπρο για
την τροποποίηση της συμφωνίας

κατά την επιταγή Πούτιν δεν ευ-
δοκίμησαν. Κίνηση που ανώτατοι
οικονομικοί κύκλοι χαρακτήριζαν
δυσφορώντας ως πολιτικό εκβια-
σμό και κίνηση που έφερε σε δύ-
σκολη θέση τον λόφο. Στο προ-
εδρικό βεβαίως απέρριπταν το
όποιο ρήγμα διαβεβαιώνοντας πως
ο Ρώσος Πρόεδρος εκτιμά ιδιαιτέ-
ρως τον Νίκο Αναστασιάδη και
πως όλο αυτό πρόκειται περί πα-
ρεξήγησης που θα επιλυθεί κατά
την διαβούλευση του Κωνσταντί-
νου Πετρίδη μαζί με αντιπροσω-
πεία του ρωσικού υπουργείου Οι-
κονομικών. 

Οι απαιτήσεις της Ρωσίας 
Βεβαίως το θέμα δεν μένει μόνο

εδώ στο καθαρά οικονομικό σκέ-
λος. Με την επίσκεψη Λαβρόφ
αναμένεται να ξεκαθαρίσουν πολ-
λά ζητήματα που κρύβονταν εδώ
και καιρό κάτω από το χάλι. Υπάρ-

χουν διμερείς συμφωνίες Κύπρου
–Ρωσίας που βρίσκονται στον πά-
γο και ο Ρώσος υπουργός Εξωτε-
ρικών θα θέλει απαντήσεις, θέ-
τοντας ευσχήμως πως οι σχέσεις
των δύο χωρών δεν εξαντλούνται
στην θετική ανταπόκριση της
Μόσχας στο Συμβούλιο Ασφαλεί-
ας. Η Μόσχα θέλει να διασφαλίσει
στάθμευση στρατευμάτων για αν-
θρωπιστικούς λόγους όπως συμ-
βαίνει αυτή τη στιγμή με τις ΗΠΑ.
Θέλει παράλληλα να διασφαλίσει
ότι δεν θα εφαρμοστεί η πρόνοια
του νόμου Ρούμπιο-Μενέντεζ η
οποία απαγορεύει τον ελλιμενισμό
ρωσικών πλοίων στα κυπριακά
λιμάνια. Στο πλαίσιο της επίσκε-
ψης ο Ρώσος υπουργός Εξωτερι-
κών θα θελήσει συγκεκριμένες
απαντήσεις για ρωσικούς λογα-
ριασμούς οι οποίοι είναι παγο-
ποιημένοι εδώ και καιρό σε κυ-
πριακές τράπεζες.

Ενα τρενάκι 
του τρόμου 
οι σχέσεις 
με τη Μόσχα 
Βγήκε από το χαλί η δυσφορία για την 
πρόσδεση της Κύπρου στο άρμα της Δύσης

Τα σκαμπανεβάσματα

Το κατά πόσο οι σχέσεις των δύο με-
ρών θα εξομαλυνθούν με την επί-
σκεψη Λαβρόφ είναι άγνωστο. Το σί-
γουρο όμως είναι πως το πολιτικό
σύστημα του τόπου δεν θα ανέμενε
δέκα χρόνια προηγουμένως, πως οι
σχέσεις των δύο χωρών θα είχαν
διασαλευτεί με αυτό τον τρόπο. Και
δεν θα το περίμεναν γιατί οι πολιτι-
κοί πρωταγωνιστές των τελευταίων
χρόνων, έστελναν το μήνυμα εξάρ-
τησης της Λευκωσίας με την Μόσχα.
Είτε αυτό είχε να κάνει με την οικο-
νομία, είτε με τη στάση που τηρούσε
η χώρα στο Κυπριακό. Και αυτό το αί-
σθημα ευγνωμοσύνης της πολιτείας
προς τη Μόσχα, φάνηκε ιδιαίτερα
την περίοδο του κουρέματος. Δεν
ήταν μόνο ότι ο τότε υπουργός Οικο-
νομικών Μιχάλης Σαρρής έσπευσε
στη Μόσχα αμέσως μετά το «όχι» της
Βουλής, αναζητώντας εναγωνίως κά-
ποιον να μιλήσει για ένα εναλλακτι-
κό πακέτο δανειοδότησης αντί αυτού
που θα έδινε το Eurogroup. Ήταν ο
αρχηγός της αξιωματικής αντιπολί-
τευσης που έθετε θέμα μετάβασης
ολόκληρης της πολιτικής ηγεσίας
στη Ρωσία ούτως ώστε να πείσουν
για βοήθεια. Ήταν όμως και ο πρώην
Πρόεδρος του ΔΗΚΟ Μαριος Καρο-
γιάν ο οποίος παραδεχόταν σε συ-
νέντευξή του ότι η Βουλή αρνήθηκε
να εγκρίνει το πρώτο Eurogroup
ύστερα από πιέσεις της Μόσχας και
εν πολλοίς φοβούμενη την ρωσική
οργή. Η μετά το κούρεμα εποχή άλ-
λαξε πολλά, καθώς ευρωπαϊκές και
αμερικανικές αρχές πίεζαν για τους
ρωσικούς λογαριασμούς και  άρχι-
σαν να τους ξεσκονίζουν. Κινήσεις
που οδήγησαν και στη δήλωση του
Ρώσου Πρέσβη στην Κύπρο ότι «η
εκστρατεία της Κεντρικής Τράπεζας
της Κύπρου για να εντοπίσει και να
κλείσει τις λεγόμενες εταιρείες-κέ-
λυφος, οδήγησαν στο κλείσιμο δε-
κάδων χιλιάδων τραπεζικών λογα-
ριασμών Ρώσων πελατών στις κυ-
πριακές τράπεζες, ενώ κάποιες με-
γάλες ρωσικές εταιρείες έχουν ήδη
αποχωρήσει από το νησί ή σκέφτον-
ται να το πράξουν». Και ακριβώς
επειδή όπως λέγεται η Ρωσία ανα-
λύει τα πάντα πολιτικά, το μεγάλο
ερώτημα είναι ποια θα είναι η αλλα-
γή στις σχέσεις των δύο χωρών, πέ-
ραν της διπλής φορολογίας μετά και
το ξεκάθαρο μήνυμα της Κύπρου ότι
ο προσανατολισμός της χώρας είναι
δυτικός. Στη Λευκωσία παραδέχον-
ται ότι η Μόσχα αποτελούσε ανέκα-
θεν στήριγμα στο Συμβούλιο Ασφα-
λείας,  δεν αγνοούν όμως τα τερά-
στια συμφέροντα της χώρας με την
Τουρκία, ούτε όμως και τις προειδο-
ποιήσεις διπλωματικών κύκλων, πως
η ρωσική στήριξη στο Κυπριακό δεν
πρέπει να θεωρείται δεδομένη.

Από το κούρεμα καταθέσεων και μετά, οι σχέσεις Κύπρου - Ρωσίας έχουν σκαμπανεβάσματα.

Υπό το φως των νέων γεωπολιτικών δεδομένων, η Κύπρος αποτελεί για τη
Γαλλία ένα σταθερό και αξιόπιστο στρατηγικό σύμμαχο,  σχέση η οποία εδραι-
ώνεται μέσα από τη στρατιωτική συμφωνία των δυο χωρών.

<<<<<<<

Ο Ρώσος υπουργός
Εξωτερικών Σεργκέι 
Λαβρόφ έρχεται στη
Λευκωσία ζητώντας 
ξεκαθάρισμα σε μία 
σειρά ζητημάτων 
που μένουν ανοικτά, 
όπως στάθμευση 
στρατευμάτων για 
ανθρωπιστικούς λόγους
όπως συμβαίνει αυτή 
τη στιγμή με τις ΗΠΑ.
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Η τουρκική επιθετικότητα και η «εκλιπούσα» Ευρωπαϊκή Ενωση
«…Οι πρωτοβουλίες του Γάλλου
Προέδρου, Emmanuel Macron, στη
Μεσόγειο είναι μια ‘ακτίνα ελπίδας’
για τον ρόλο της ΕΕ στην περιοχή.
Η Γαλλία έχει αναλάβει ενεργό ρόλο
στην Ανατολική Μεσόγειο, ενώ η
ΕΕ ‘απουσιάζει’…». Αυτή η, πολύ
ορθή, δήλωση του Πρόεδρου Ν.
Αναστασιάδη δίδει κατ΄ απόλυτο
τρόπο το στίγμα της ούτω καλού-
μενης ‘Κοινής Εξωτερικής Πολιτι-
κής’ της Ένωσης που μόνο…Ένω-
ση δε θυμίζει. Μία εξωτερική πο-
λιτική που κατά άλλα χαρακτηρί-
ζεται από διάφορους Ευρωπαίους
αξιωματούχους ως πρόκληση μετά
από τόσες φιλόδοξες διακηρύξεις
αλλά και ‘μυστήριες’ δηλώσεις όπως
αυτή του Josep Borell, ότι δηλ. «…
Η ΕΕ θα πρέπει να ξαναμάθει τη
γλώσσα της εξουσίας…». Αυτό το
τελευταίο θα πρέπει να αποτελέσει
αντικείμενο επιστημονικής μελέτης
διότι, ίσως και να κάνω μεγάλο λά-
θος, δεν γνωρίζω αν η ΕΕ είχε μάθει
ποτέ να μιλά αυτή τη γλώσσα. Είχα
αναρωτηθεί σε προηγούμενο μου
άρθρο - Η ΕΕ μέσα σε ένα Εχθρικό
Περιβάλλον -αν υπάρχει Ευρωπαϊκή
Εξωτερική Δράση και αν αυτή η
μοναδικότητα της ΕΕ που πηγάζει
από την ίδιά της τη φιλοσοφία -
την οποία συνθέτουν η ασάφεια
και ο συμβιβασμός - και που την
κάνει να διαφέρει από ένα στρα-
τιωτικό συνασπισμό, είναι πιο επι-
θυμητή.

Στην πραγματικότητα, εντός των
κόλπων της ΕΕ, δεν υπήρχε ποτέ
τέτοια φιλοδοξία και ούτε πιστεύω
ότι τα κράτη μέλη θα επιτρέψουν

ποτέ τη δημιουργία μιας ‘Υπερεθνι-
κής’ Κοινής Εξωτερικής Πολιτικής
και δη Πολιτικής Ασφάλειας, που
ούτως ή άλλως, για την τελευταία,
είναι επιφορτισμένο το ΝΑΤΟ. Το
όλο θέμα είναι τόσο απλό και τε-
τριμμένο που είναι βαρετό να το
αναφέρουμε αλλά αναγκαίο: Το κάθε
κράτος μέλος έχει τη δική του ατζέν-
τα και τα δικά του συμφέροντα που
είναι κυρίως οικονομικά. 

Και ερχόμαστε στα δικά μας και
στην ένταση που δημιούργησε η
Τουρκία με την έκδοση αγγελίας
μέσω NAYTEX, για έρευνες που θα
εκτελούσε το Oruç Reis, νοτίως του
Καστελόριζου. Το ερώτημα που απα-
σχόλησε μετά την ούτω καλούμενη
«αποκλιμάκωση» ήταν, αν όντως
είχε γίνει αποκλιμάκωση. Αυτό όμως
που συνέβη στην πραγματικότητα,
ήταν οι δραστηριότητες του εν λόγω
ερευνητικού πλοίου να βρίσκονται
σε αναμονή, μέσα στο πλαίσιο μιας
“εποικοδομητικής” προσέγγισης
της Τουρκίας με την Ελλάδα.

Προσέγγιση, βέβαια, με ασαφή
ατζέντα μέχρι στιγμής, αλλά με
«κόκκινες γραμμές». Με άλλα λόγια,
η Τουρκία δημιούργησε μία ένταση,
ένα θόρυβο και ανησυχίες και στο
τέλος, χωρίς να αλλάξει τη στρα-
τηγική της, έκανε μία τακτική κί-
νηση υποχώρησης, προκειμένου
να αναγκάσει την Ελλάδα, στο τέ-
λος, να καθίσει σε διαπραγμάτευση.
Και λέω στο τέλος διότι σίγουρα θα
προηγηθούν κάποιες διερευνητικές
συνομιλίες. Όλα αυτά υπό την απει-
λή πολέμου, δηλ. ή κάτσε στο τρα-
πέζι ή έλα να αναμετρηθούμε. Με

τις ενέργειές της όμως η Τουρκία,
προσπάθησε να πετύχει και ένα
άλλο σκοπό. Εκδίδοντας, σχεδόν
αμέσως μετά από την «αποκλιμά-
κωση», νέα αγγελία για έρευνες
από το BARBAROS στην ΑΟΖ της
ΚΔ, επιχείρησε τη διάσπαση του
μετώπου Αθήνας – Λευκωσίας κα-
θώς η ελληνική πλευρά θα εμφα-
νιζόταν εκτεθειμένη να μην απο-
δέχεται τις ‘καλές προθέσεις’ της
Τουρκίας για διάλογο όταν το Oruç
Reis δεν θα εισερχόταν στην ελλη-
νική  υφαλοκρηπίδα για έρευνες. 

Και επανερχόμαστε στα της ΕΕ.
Ποια είναι η ούτω καλούμενη ‘εξω-
τερική πολιτική και πολιτική ασφά-
λειας’ της ΕΕ απέναντι στον τουρ-
κικό αναθεωρητισμό ο οποίος σί-
γουρα αποτελεί απειλή και για την
Ένωση; Η απάντηση και πάλι είναι
απλή, ερμηνεύοντας σωστά τις ενέρ-
γειές της. Μία αποτυχημένη, αξιο-
λύπητη και ασήμαντη πολιτική κα-

τευνασμού, αμελητέων κυρώσεων
μέσα σε ένα πλαίσιο ενεργειών που
υπαγορεύουν ‘την άκρως απαραί-
τητη συνεργασία με την Τουρκία’,
και την ‘άκρως απαραίτητη διατή-
ρηση των διαύλων επικοινωνίας’
και άλλων ευφάνταστων προτροπών,
έτσι για να δικαιολογούνται και οι
εκθέσεις των διάφορων αρμοδίων
Επιτρόπων και Αξιωματούχων.

Η αποστολή, λοιπόν, αυτής της
Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας Εξωτερικής
Δράσης, είναι πραγματικά απίστευτα
δύσκολη. Και πώς μπορεί να μην
είναι; Ας πάρουμε για παράδειγμα
την νυν προεδρεύουσα χώρα της
ΕΕ, Γερμανία, η οποία ανέλαβε πρω-
τοβουλία διαμεσολάβησης μεταξύ
Ελλάδας και Τουρκίας. Τι τύχη μπο-
ρούν έχουν τα ζητήματα μεταξύ Ελ-
λάδας και Τουρκίας αλλά και της
ΚΔ; Γεγονότα: Η ΕΕ, μετά από την
εισβολή της Τουρκίας στην Συρία,
είχε επιβάλει με ψήφισμα περιορισμό
των πωλήσεων πόλων στην Τουρκία
όχι όμως εμπάργκο.

Η δε, Καγκελάριος AngelaMerkel
προέτρεψε την Τουρκία να τερμα-
τίσει τις επιχειρήσεις στη Συρία,
και δήλωσε ότι η Γερμανία δεν θα
παραδώσει άλλα όπλα στην Τουρ-
κία” υπό τις τρέχουσες συνθήκες”.
Παρόλα αυτά, σύμφωνα με σχετικό
δημοσίευμα της DW, η Γερμανία
απέστειλε όπλα αξίας 250,4 εκατομ-
μυρίων ευρώ στην Τουρκία, τους
πρώτους οκτώ μήνες του 2019. Αν
βάλουμε στην εξίσωση και την εν
γένει στάση λοιπών κρατών μελών
της ΕΕ απέναντι στην Τουρκία όπως
της Ουγγαρίας, της Ιταλίας, της

Ισπανίας και τώρα τελευταία της
Μάλτας, όπως επίσης και την γενική
αδιαφορία των «βορείων», δεν νο-
μίζω ότι πρέπει να αναμένουμε κά-
ποια ισχυρή αντίδραση από την
πλευρά της ‘Ένωσης’ απέναντι στην
προκλητική αλλά και περιφρονητική
στάση της Τουρκίας σε κράτη μέλη
της ΕΕ.  Οι λόγοι, παρόλο κατανοη-
τοί, βρίσκονται στη σφαίρα της πα-
ραδοξότητας και του εθνικού συμ-
φέροντος. Η εμμονή λ.χ. των δυτι-
κών για παραμονή της Τουρκίας
στο ΝΑΤΟ, ανεξαρτήτως κόστους
και παρά τον αυταρχικό, φιλόδοξο
και κατηγορηματικό τρόπο με τον
οποίο λειτουργεί εντός της συμμα-
χίας αλλά και των προκλητικών και
κάποτε εχθρικών ενεργειών της.
Μερικά παραδείγματα: η πυροδό-
τηση τριβών με τις ΗΠΑ και ΕΕ σε
διάφορα ζητήματα, η, παρά την αν-
τίθεση των ΗΠΑ, αγορά ρωσικών
συστημάτων αεράμυνας  S-400, η
απειλή σε γαλλική φρεγάτα σε απο-
στολή του ΝΑΤΟ επιβολής εμπάργκο
όπλων του ΟΗΕ στη Λιβύη τον Ιού-
νιο και η δημιουργία μονίμως εν-
τάσεων με την Ελλάδα.

Σύμφωνα δε, με δήλωση Ευρω-
παίου διπλωμάτη στους New York
Times «κάθε φορά που συζητείται
η Ρωσία στο πλαίσιο του ΝΑΤΟ,
“όλοι σκέφτονται τους S-400 και
κανείς δεν λέει τίποτα”», ανεξάρτητα
αν μέχρι τον περασμένο Δεκέμβρη,
πρόβαλλε βέτο στην αμυντική σχε-
δίαση της Συμμαχίας  που αφορούσε
στην Πολωνία και στις Δημοκρατίες
της Βαλτικής. Σε ό, τι αφορά στην
ΕΕ, τα πράγματα αντιμετωπίζονται

με παρόμοιο τρόπο και με κάποια
φοβικά σύνδρομα. Οι Ευρωπαίοι
τρέμουν με την ιδέα της προοπτικής
εισροής εκατομμυρίων προσφύγων,
μία απειλή που εκτοξεύει κατά και-
ρούς ο Erdogan, αλλά από την άλλη
δεν θέλουν να χάσουν και το εμπόριο
τους με την Άγκυρα το χρέος της
οποίας απέναντι τους, τους καθιστά
ευάλωτους σε μία κατάρρευση της
τουρκικής οικονομίας. 

Συμπερασματικά, η πολιτική κα-
τευνασμού έχει αποτύχει. Το τουρ-
κικό κράτος, έχει αποστασιοποιηθεί
σταδιακά από τις δυτικές αξίες και
μετατρέπεται σταθερά σε μία ισλα-
μική δικτατορία. Τόσον η εσωτερική
όσον και η εξωτερική πολιτική της
χώρας έχουν στρατιωτικοποιηθεί.
Με τα κλασσικά εργαλεία της δι-
πλωματίας, είναι εξαιρετικά δύσκολο
να αντιμετωπισθεί μία χώρα, η λει-
τουργία και η δομή της οποίας δεν
έχουν κατανοηθεί. Μπορεί, αργά ή
γρήγορα, αυτό το καθεστώς όπως
και παρόμοια στο παρελθόν, να κα-
ταρρεύσει αλλά και η μετά Erdogan
Τουρκία, ελλείψει γρήγορων και
αποτελεσματικών εναλλακτικών
επιλογών και άλλων σοβαρών πα-
ραγόντων και κατεστημένων, θα
παραμένει μια δύσκολη και επιθε-
τική χώρα. Άρα, η αλλαγή αυτής
της αποτυχημένης πολιτικής κα-
τευνασμού της ΕΕ προς την Τουρκία
θα πρέπει να θεωρηθεί επιβεβλη-
μένη.

Ο κ. Κυριάκος Ν. Ποχάνης είναι αρχι-
πλοίαρχος (ε.α.) του ΠΝ (Πρώην Διοικη-
τής του Κυπριακού Ναυτικού).

<<<<<<

Η Τουρκία δημιούργησε
μία ένταση, ένα θόρυβο
και ανησυχίες και στο τέ-
λος, χωρίς να αλλάξει τη
στρατηγική της, έκανε
μία τακτική κίνηση υπο-
χώρησης, προκειμένου
να αναγκάσει την Ελλά-
δα, στο τέλος, να καθίσει
σε διαπραγμάτευση.

Του ΝΊΚΟΥ ΣΤΈΛΓΙΑ

Στις αρχές της βδομάδας που πέ-
ρασε, έγινε γνωστό στα κατεχόμενα
ότι ο «πρωθυπουργός» Ερσίν Τατάρ
έλαβε πρόσκληση από την Άγκυρα
για διαβουλεύσεις στο προεδρικό
μέγαρο. Στην Άγκυρα κλήθηκαν
ακόμα και οι αρχηγοί όλων των
κομμάτων της τ/κ Δεξιάς που εκ-
προσωπούνται στη «βουλή», δη-
λαδή του Δημοκρατικού Κόμματος
(ΔΚ), και του Κόμματος Αναγέννη-
σης (ΚΑ). Η τ/κ αντιπολίτευση αν-
τέδρασε έντονα υποστηρίζοντας
η Άγκυρα, λίγο πριν τις «προεδρικές
εκλογές» του Οκτωβρίου, προχώ-
ρησε σε «ωμή παρέμβαση» στα πο-
λιτικά δρώμενα της τ/κ κοινότητας.
Την πρόσκληση της Άγκυρας απέρ-
ριψε ο «αντιπρόεδρος και ΥΠΕΞ»
Κουντρέτ Όζερσαϊ με το σκεπτικό
ότι η χρονική συγκυρία δεν ήταν
σωστή και δεν συμμετείχε στο τα-
ξίδι. Πέραν της ακατάλληλης συγ-
κυρίας, ένας ακόμη σημαντικός
λόγος οδήγησε τον Όζερσαϊ, σε
ανοιχτή αντιπαράθεση με την Άγ-
κυρα με την οποία παραδοσιακά
διατηρεί καλές σχέσεις.

Η νέα κίνηση της Άγκυρας ήρθε
σε μια περίοδο που το «κυβερνών»
Κόμμα Εθνικής Ενότητας (ΚΕΕ) του
Τατάρ συνομιλούσε παρασκηνιακά
με το ΔΚ και το ΚΑ για σχηματισμό
μιας νέας «κυβέρνησης» συνασπι-
σμού, στη βάση συνένωσης όλων
των δυνάμεων της τ/κ Δεξιάς στις
«προεδρικές» γύρω από μια κοινή
υποψηφιότητα και σχηματισμό μιας
τριμερούς «κυβέρνησης», στην
οποία τα δύο μικρότερα κόμματα
θα εξασφάλιζαν σημαντικά χαρτο-
φυλάκια. Το ζήτημα τέθηκε επί τά-
πητος και στην Άγκυρα σε συνεδρία
που συντόνιζε ο αντιπρόεδρος
Φουάτ Οκτάϊ, με τον ίδιο να υπο-
στηρίζει ότι «οι προεδρικές εκλογές
είναι ζωτικής σημασίας όχι μονάχα
για το μέλλον των Τ/κ αλλά και για
την κατοχύρωση των νέων διεκδι-
κήσεων της Άγκυρας σε ολόκληρη
την Ανατολική Μεσόγειο». Παρά

την επιμονή της τουρκικής πλευράς,
η τ/κ Δεξιά δεν κατάφερε κατά τις
διαβουλεύσεις στην Άγκυρα να
συμφωνήσει σε κοινό υποψήφιο.
Ωστόσο, η πλέον σημαντική συ-
νάντηση υπήρξε εκείνη του προ-
έδρου Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν με
τον «πρωθυπουργό», Ερσίν Τατάρ
και τους ηγέτες των τ/κ κομμάτων
της Δεξιάς κατά την οποία, σύμφωνα
με έγκυρες πληροφορίες της «Κ»,
αποφασίστηκε η  δρομολόγηση ση-
μαντικών εξελίξεων, που άπτονται
τόσο των Βαρωσίων όσο και του
Κυπριακού. Μάλιστα τ/κ πηγές με
γνώση των διαδραματισθέντων εί-
παν χαρακτηριστικά στην «Κ»: «Το
Βαρώσι θα ξαναζωντανέψει το συν-
τομότερο δυνατό. Η απόφαση λή-
φθηκε. Καταρτίστηκε σχέδιο δρά-
σης με στάδια και πρόνοιες».

Αρκούντως αποκαλυπτική είναι
όμως η παραδοχή ότι ο Μουσταφά
Ακιντζί αποτελεί σοβαρό εμπόδιο
στην υλοποίηση των σχεδίων της
Άγκυρας και της τ/κ Δεξίας καθώς
τ/κ πηγή διασαφηνίζει: «Οι προ-
εδρικές εκλογές μας, είναι πλέον
ζωτικής σημασίας. Άγκυρα και εθνι-
κές δυνάμεις της τ/κ κοινότητας
συμφωνούν στην ανάγκη αλλαγής
πλεύσης σε σειρά ζητημάτων. Ως
Τουρκοκύπριοι χρειαζόμαστε μια
νέα ηγεσία, η οποία θα λάβει γεν-
ναίες αποφάσεις στο Κυπριακό και
στα ζητήματα που άπτονται του
προβλήματος που εδώ και μισό αι-
ώνα αναμένει λύση. Σε περίπτωση
επανεκλογής του Μουσταφά Ακιν-
τζί, όλα αυτά τα σχέδια κινδυνεύουν
να παραμείνουν σε καθεστώς ανα-
μονής για μια ολόκληρη πενταετία».
Τα παραπάνω επιβεβαιώνει και πη-
γή στην Άγκυρα που έχει γνώση
των διαβουλεύσεων στο Προεδρικό.

Βαρώσι και ο νέος «νόμος»
Στις διαβουλεύσεις του τουρκι-

κού Προεδρικού, πλην των «προ-
εδρικών, συζητήθηκε και το μέλλον
της περίκλειστης περιοχής των Βα-
ρωσίων, με την Άγκυρα να ζητά
από την τ/κ πλευρά επίσπευση της
διαδικασίας ανοίγματος της πόλης.
Για τους Τούρκους αξιωματούχους,
το Βαρώσι είναι ο άσσος στο μανίκι
της τουρκικής διπλωματίας, ο οποί-
ος αναμένεται να αλλάξει ισορρο-
πίες και δεδομένα στο Κυπριακό
και να επηρεάσει και ολόκληρη
την Αν. Μεσόγειο στην οποία έχει
στραμμένη την προσοχή της η Άγ-
κυρα το τελευταίο διάστημα.

Στο πλαίσιο αυτού του σκεπτι-
κού, Ερντογάν και  Οκτάϊ συζήτησαν
με την τ/κ πλευρά το σχέδιο ανοίγ-
ματος της κλειστής πόλης και το
business plan για το οποίο η Άγκυρα
έχει επιταχύνει το τελευταίο διά-
στημα την προσπάθεια εξασφάλι-
σης των απαιτούμενων οικονομικών
κονδυλίων για την επιτυχημένη
ολοκλήρωσή του. Αν και ελάχιστα
στοιχεία είδαν το φως της δημο-

σιότητας, η «Κ» πληροφορείται ότι
παράλληλα με την καταγραφή της
ακίνητης περιουσίας και της συ-
νολικής εικόνας στο Βαρώσι -δια-
δικασία που ολοκληρώνεται αυτό
το διάστημα- το αμέσως επόμενο
στάδιο του σχεδίου θα λάβει χώρα
στη «βουλή». Συγκεκριμένα, μόλις
το επιτρέψουν οι συνθήκες, κυρίως
η πανδημία και οι «προεδρικές»,
θα πάει στη «βουλή» νόμος που θα
αφορά στην Επιτροπή Ακίνητης
Περιουσίας και στην δικαιοδοσία
της για την περίκλειστη πόλη. Ενη-
μερωμένες για το ζήτημα πηγές
εξηγούν: «Χρειαζόμαστε ένα νέο
νομικό πλαίσιο το οποίο θα διευ-
κολύνει την προσφυγή στην Επι-
τροπή για διεκδίκηση των περιου-
σιών. Με τον σχεδιαζόμενο νόμο,
παλιοί ιδιοκτήτες ακινήτων στο
Βαρώσι και το ΕΒΚΑΦ θα προσφεύ-
γουν ταυτόχρονα στην Επιτροπή,
η οποία με σύντομες αλλά αξιόπι-
στες και διεθνώς αναγνωρισμένες
διαδικασίες θα επιλύει τις διενέξεις
των δυο πλευρών. Με αυτό τον τρό-
πο ορισμένες περιουσίες θα επι-

στραφούν στους ιδιοκτήτες τους
και ενδεχομένως κάποιες στο ΕΒ-
ΚΑΦ». Οι ίδιες πηγές διασαφηνίζουν
ότι: «Στο νέο Βαρώσι δεν θα έχει
δικαίωμα εγκατάστασης όποιος θέ-
λει, είτε από την νότια Κύπρο, είτε
από την ΤΔΒΚ και την Τουρκία.
Προτεραιότητα θα έχουν οι ιδιο-
κτήτες και το ΕΒΚΑΦ. Στην πορεία
ωστόσο, όσοι από τους ιδιοκτήτες
το επιθυμούν θα πρέπει να έχουν
το δικαίωμα να μεταβιβάσουν την
ιδιοκτησία τους σε άλλα άτομα. Ο
νέος νόμος λοιπόν θα επιληφθεί
αυτών των ζητημάτων».

Λύση δυο κρατών
Σχολιάζοντας τις κρίσιμες εξε-

λίξεις της προηγούμενης εβδομάδας
στην Άγκυρα, τ/κ δημοσιογραφικές
πηγές σημειώνουν ότι με το πέρας
των «προεδρικών» και όταν το επι-
τρέψουν τα νέα δεδομένα της παν-
δημίας, θα πρέπει να αναμένεται
κινητικότητα και στο Κυπριακό.
Ενδεχομένως, από το 2021 μέχρι
και τις κυπριακές και τουρκικές
εκλογές του 2023 θα μεσολαβήσει

νέα περίοδος στο Κυπριακό, στην
οποία οι πλευρές θα κληθούν να
αποφασίσουν για την πορεία της
διαδικασίας που παρέμεινε ανο-
λοκλήρωτη στο Κραν Μοντάνα.
Έγκυρή πηγή στην Άγκυρα, λέει
σχετικά στην «Κ»:  «Η τουρκική
πλευρά έχει ξεκαθαρίσει ότι η νέα
διαδικασία δεν πρόκειται να ξεκι-
νήσει από το σημείο που διακόπη-
καν οι συνομιλίες στο Κραν Μον-
τάνα. Από τις αρχές του 2021, στο
τραπέζι θα πρέπει να έρθουν νέες,
φρέσκιες και εναλλακτικές ιδέες
και προτάσεις για το Κυπριακό. Το
ομοσπονδιακό μοντέλο, έτσι όπως
το εννοεί ο κ. Νίκος Αναστασιάδης,
αποτελεί πλέον παρελθόν, αν όχι
για πολλούς λόγους, σίγουρα για
τον εξής σημαντικό: Το δόγμα της
Γαλάζιας Πατρίδας χρειάζεται την
κατοχύρωση των ξεχωριστών δι-
καιωμάτων των Τ/κ στη γη, τη θά-
λασσα και τα πέριξ του νησιού
ύδατα έτσι ώστε να επιτευχθεί η
τελική επιτυχημένη κατοχύρωση
των τουρκικών συμφερόντων σε
ολόκληρη την Αν. Μεσόγειο». 

Ο Ερντογάν ενεχείρισε
στον Τατάρ σχέδιο για 
άνοιγμα του Βαρωσιού
Κάλεσε την τ/κ Δεξία κι έστησαν εκλογική πλεκτάνη κατά Ακιντζί

<<<<<<

Ο αντιπρόεδρος Φουάτ
Οκτάϊ υποστηρίζει ότι
«οι προεδρικές εκλογές
(στα κατεχόμενα) είναι
ζωτικής σημασίας όχι
μονάχα για το μέλλον
των Τ/κ αλλά και για την
κατοχύρωση των νέων
διεκδικήσεων της Άγκυ-
ρας σε ολόκληρη την
Ανατολική Μεσόγειο».

<<<<<<

«Σε περίπτωση επανε-
κλογής του Ακιντζί, όλα
αυτά τα σχέδια κινδυ-
νεύουν να παραμείνουν
σε καθεστώς αναμονής
για μια ολόκληρη πεντα-
ετία», συμφωνούν Άγκυ-
ρα και τ/κ Δεξιά.

Στο Σχέδιο για το Βαρώσι προβλέπεται ότι θα
ψηφισθεί «νόμος» βάσει του οποίου «παλιοί
ιδιοκτήτες ακινήτων στο Βαρώσι και το ΕΒΚΑΦ
θα προσφεύγουν ταυτόχρονα στην Επιτροπή
Ακίνητης Περιουσίας, η οποία με σύντομες αλλά
αξιόπιστες και διεθνώς αναγνωρισμένες διαδι-
κασίες θα επιλύει τις διενέξεις των δυο πλευ-
ρών. Με αυτό τον τρόπο ορισμένες περιουσίες
θα επιστραφούν στους ιδιοκτήτες τους και ενδε-
χομένως κάποιες στο ΕΒΚΑΦ», λέει πηγή με
γνώση του Σχεδίου. 
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O χορός των προεδρικών 
Μπορεί με την αποχώρηση των πέντε από
το ΔΗΚΟ, να άνοιξε η συζήτηση στα κομμα-
τικά πηγαδάκια για το ποιος θα έχει τελικώς
τον ρυθμιστικό ρόλο στη νέα Βουλή αλλά
και στην κομματική σκακιέρα, ωστόσο
όπως διαρρέεται από το στενό περιβάλλον
των πέντε, ο κύριος στόχος δεν είναι το
2021, αλλά το 2023.Και τι εννοούμε με το
2023; Η πλατφόρμα δεν ήθελε απλώς να τι-
μωρήσει τον Νικόλα για τη συμπεριφορά
του εντός και εκτός ΔΗΚΟ, αλλά όπως λέγε-
ται έχει ήδη τον εκλεκτό της για τις προ-
εδρικές του 2023 που δεν είναι άλλος από
τον Νίκο Χριστοδουλίδη.   

••••
Η αποκαρογιανοποίηση...
Και εδώ που τα λέμε, ο Νίκος Χριστοδουλί-
δης έχει ήδη κτίσει καλές σχέσεις με τη Δη-
μοκρατική Παράταξη του Μάριου Καρογιάν
η οποία θεωρείται για πολλούς δεδομένη
στο άρμα του Συναγερμού για το 2023. Όχι
τόσο δεδομένη σε ένα ενδεχόμενο υποψη-
φιότητας Αβέρωφ Νεοφύτου. Γνωστή άλ-
λωστε η δυσφορία Αβέρωφ για την καρο-
γιανοποίηση της κυβέρνησης και η απαίτη-
σή του για αποκαρογιανοποίηση. Όλο αυτό
σε συνδυασμό με το αμίμητο «δίδυμο Αβέ-
ρωφ-Νικόλα» στη Βουλή, στοίχισε στον Συ-
ναγερμικό Πρόεδρο την εύνοια του νέου
κόμματος που φιλοδοξεί να αποκτήσει τον
ρυθμιστικό ρόλο.

••••
Τον θεωρούν δεδομένο
Μαζί με την Πλατφόρμα των πέντε και τη
ΔΗΠΑ, το παρασκήνιο θέλει και τον Μαρίνο
Σιζόπουλο να αλλάζει πλεύση. Δεν είναι
μόνο η θέση Βότση στη συνέντευξή του της
περασμένης Κυριακής, ότι η σχέση Νικόλα-
Σιζόπουλου κάθε άλλο από αγαστή είναι.
Είναι και άλλοι κύκλοι που θέλουν τον Σο-
σιαλιστή Πρόεδρο να είναι έτοιμος να στη-
ρίξει μία υποψηφιότητα Νίκου Χριστοδου-
λίδη στις επικείμενες εκλογές. Οι κακές
γλώσσες θέλουν μάλιστα τον κ. Σιζόπουλο
να έχει κατεβάσει την αναπληρώτρια πρό-
εδρο της ΕΔΕΚ στις δημαρχιακές εκλογές
της Αγλαντζιάς ούτως ώστε να χαλάσει ένα
ενδεχόμενο αρραβώνα ΑΚΕΛ-ΔΗΚΟ.  Πάν-
τως ο Πάφιος Πρόεδρος φαίνεται σίγουρος
για τον εαυτό του και για το ποιος θα είναι
υποψήφιος. Σύμφωνα με το τι λέγεται
στους κομματικούς διαδρόμους, όταν τίθε-
ται το δίλημμα Αβέρωφ ή Νίκος, ο ίδιος
προσκαλεί τον υπουργό Εξωτερικών να ρί-
ξει το γάντι και να διεκδικήσει εκλογή του
ως προεδρικού υποψηφίου του ΔΗΣΥ στα

συλλογικά όργανα. Και ο καλύτερος, να
κερδίσει! 

••••
H αριστερά τα δικά της
Όμως δεν είναι μόνο στην δεξιά πτέρυγα
που συνωστίζονται υποψήφιοι. Γνωστός
μεγαλοεπιχειρηματίας, ο οποίος συνηθίζει
να ξοδεύει πολύ χρήμα στις προεδρικές
εκλογές για τις πολιτικές καμπάνιες, έχει
ήδη ανηφορίσει την Εζεκία Παπαϊωάννου,
προτείνοντας γνωστό πρέσβη και συγγενή
του ως υποψήφιο της Αριστεράς για το
2023. Όπως λέγεται έχει ήδη δεσμευθεί να
διευθετήσει το οικονομικό κομμάτι ο ίδιος.
Αυτό βεβαίως είναι κάτι που δεν αποτελεί

προτεραιότητα στο ΑΚΕΛ. Αυτό που τους
απασχολεί είναι το πώς θα χειριστούν την
υπόθεση Κατσουρίδη. Ήδη, στην κατασκή-
νωση της ΕΔΟΝ στα Περβόλια, συζητείτο
μεταξύ των φοιτητών, ο ρόλος του πάλαι
ποτέ ισχυρού άντρα της Αριστεράς, στη νί-
κη της ΔΗΠΑ. Με ποιους βουλευτές συναν-
τήθηκε πριν την μεγάλη αποχώρηση των
πέντε και σε ποιο γνωστό ξενοδοχείο της
Λευκωσίας.

••••
Επαφές «Σοφών»
Τρέχουν να προλάβουν τα χειρότερα σε
Αθήνα και Λευκωσία με αφορμή την κατά-
ταξη της Ελλάδας στην κατηγορία Β΄. Με-

τά τις παρεμβάσεις σε ανώτατο πολιτικό
επίπεδο,  τη σκυτάλη παίρνουν και οι «Σο-
φοί» στις δυο πρωτεύουσες. Από την ερ-
χόμενη εβδομάδα σε μια προσπάθεια κα-
λύτερου συντονισμού, έτσι λένε τώρα,
εγκαινιάζουν επαφές εκ του μακρόθεν για
καλύτερο συντονισμό. Πάντως για την
ιστορία,  οι δικοί μας «Σοφοί» ήταν διχα-
σμένοι αναφορικά με την τελευταία αξιο-
λόγηση της Ελλάδας. Κάποιοι, δεν γνωρί-
ζω αριθμό, διαφωνούσαν με τη μετακίνη-
ση της Ελλάδας στην κατηγορία Β΄. Τελικά
το γόρδιο δεσμό τον έκοψε ο κ. Νίκος ο
οποίος όπως ήταν πολύ φυσικό ενημερώ-
θηκε  καθηκόντως.

••••

Ποτέ πια Χιροσίμα
Στις 6 Αυγούστου 1945 και τρεις ημέρες
αργότερα ο κόσμος έζησε τον πυρηνικό
όλεθρο. Χιροσίμα και Ναγκασάκι βίωσαν τη
φρίκη της πρώτης ατομικής βόμβας. Ο
αριθμός των θυμάτων τρομαχτικός ξεπέρα-
σε τις 200 χιλιάδες. Ωστόσο ο πραγματικός
αριθμός των θυμάτων είναι αδύνατος να
καθοριστεί, μιας και πολλοί πέθαναν τα
επόμενα χρόνια από τις επιπτώσεις έκθε-
σης στην θανατηφόρα ακτινοβολία. Από τό-
τε πέρασαν 75 χρόνια ωστόσο η φρίκη πα-
ραμένει ζωντανή στη μνήμη ακόμα και αυ-
τών που τη βίωσα μέσα από εικόνες. Σήμε-
ρα  παρά τη μείωση των όπλων μαζικής κα-
ταστροφής στη μετά Ψυχρού Πολέμου επο-
χή στα οπλοστάσια παραμένουν πέραν των
13 χιλιάδων πυρηνικών κεφαλών. Μοναδι-
κή απαίτηση της ανθρωπότητας ποτέ ξανά
Χιροσίμα ποτέ ξανά Ναγκασάκι.

Η ανθρωπιά δεν θάφτηκε στα ερείπια της Βηρυτού

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο απόλυτος σεβασμό μας στον ανώνυμο πολίτη ανεξαρτήτως  χρώματος ή θρησκείας που δεν έμεινε στον καναπέ της οικίας του να παρακο-
λουθεί με απάθεια την τραγωδία στο Λίβανο. Ο απόλυτος σεβασμός μας σε όσους έτρεξαν να δείξουν πως οι Λιβανέζοι δεν είναι μόνοι τους. 

Επί τρεις ημέρες τον περασμένο
Μάιο ερευνητές της ομάδας κυ-
βερνοασφάλειας της IBM απέκτη-
σαν ανέλπιστη πρόσβαση σε έναν
σέρβερ όπου Ιρανοί χάκερ είχαν
αποθηκεύσει βίντεο και δεδομένα
μεγέθους 40 GB. Αναλύοντας οπτι-
κοακουστικό υλικό διάρκειας πέντε
ωρών διαπίστωσαν ότι οι χάκερ εί-
χαν υποκλέψει προσωπικά emails
και είχαν διεισδύσει στους λογα-
ριασμούς κοινωνικής δικτύωσης
ενός στελέχους των αμερικανικών
ενόπλων δυνάμεων, αλλά και ενός
Ελληνα αξιωματικού του Πολεμι-
κού Ναυτικού ο οποίος έχει συμ-
πληρώσει σχεδόν δύο δεκαετίες
υπηρεσίας.

Τα μέλη της ομάδας X-Force της
IBM δημοσίευσαν τα ευρήματά
τους στις 16 Ιουλίου, ενώ προ-
ηγουμένως είχαν ενημερώσει τις
αμερικανικές και ελληνικές αρχές.
Απέδωσαν το υλικό που βρήκαν
στην ομάδα ITG18, πίσω από την
οποία υποπτεύονται ότι κρύβονται
Ιρανοί χάκερ. Επισήμαναν ότι τα
βίντεο στα οποία οι χάκερ κατέ-
γραφαν τις κακόβουλες πράξεις
τους, καθώς και την ευκολία με την
οποία μπορούσαν να αλιεύσουν
στοιχεία από τους δύο αξιωματι-
κούς, είχαν γυριστεί για εκπαιδευ-
τικούς σκοπούς. Πιθανότατα επρό-
κειτο να τα προβάλλουν σε επίδο-
ξους ακολούθους τους. Η ερευνή-
τρια της IBM Αλισον Γουίκοφ, η
οποία εδώ και χρόνια μελετά τις κι-
νήσεις φερόμενων ως Ιρανών χά-
κερ, δεν απέκλεισε τον κίνδυνο οι
δράστες να σχεδίαζαν μελλοντικές
ενέργειες κυβερνοκατασκοπείας.
Ωστόσο, διευκρίνισε ότι δεν βρέ-
θηκε κάποιο στοιχείο που να έδει-
χνε ότι οι χάκερ είχαν στην κατοχή
τους απόρρητα δεδομένα.

Για να ερμηνεύσουν την πιθανή
επιλογή των δύο στόχων, οι αναλυ-
τές της IBM αναφέρθηκαν στη συμ-
μαχική σχέση μεταξύ Ελλάδας και
ΗΠΑ και στην αμερικανική βάση στη
Σούδα. Σήμερα, επιβεβαιώνεται
στην «Κ» από τις αρμόδιες υπηρε-
σίες ότι όντως ο αξιωματικός του
Π.Ν. δέχθηκε επίθεση χάκερ. «Με
τη γνωστοποίηση του περιστατικού
από την IBM, εφαρμόστηκαν όλα τα
μέτρα που προβλέπονται από τους
κανονισμούς και τις διαταγές του
αρμόδιου φορέα, ο οποίος είναι
υπεύθυνος για την ασφάλεια της
Πληροφορικής. Δεν υπήρξε πρό-
σβαση των χάκερ σε υπηρεσιακούς

λογαριασμούς και διαβαθμισμένο
υλικό», ανέφερε σε απάντησή του
στην «Κ» ο εκπρόσωπος Τύπου του
Γενικού Επιτελείου Ναυτικού. Πρό-
σθεσε ακόμη ότι από την ανάλυση
των στοιχείων «δεν προέκυψε στο-
χευμένη (spear phishing) ενέργεια
για την υποκλοπή διαβαθμισμένων
πληροφοριών» και ότι «ο εν λόγω
αξιωματικός δεν σχετίζεται με τον
αμερικανικό παράγοντα». 

Οι χάκερ κατάφεραν να αποκτή-
σουν πρόσβαση σε έναν λογαρια-
σμό gmail του Ελληνα αξιωματικού
και να αποσπάσουν μεταξύ άλλων
μια κατάσταση μισθοδοσίας του, πι-

θανότατα του μηνός Απριλίου. Ακό-
μη μπόρεσαν, όπως διαπίστωσαν οι
ερευνητές της IBM, να αλιεύσουν
πληροφορίες για τη μονάδα και τη
βάση στην οποία υπηρετεί ο Αμερι-
κανός αξιωματικός, την διεύθυνση
κατοικίας του, φορολογικές δηλώ-
σεις του, καθώς και προσωπικές
φωτογραφίες του. Μόλις οι δράστες
αποκτούσαν πρόσβαση στα email
των θυμάτων τους, διέγραφαν άμε-
σα τις ειδοποιήσεις για ύποπτη δρα-
στηριότητα που έστελνε η Google.

Και για τους δύο αξιωματικούς οι
χάκερ φαίνεται ότι προσπάθησαν
να επικυρώσουν κωδικούς που δια-

τηρούσαν τα θύματά τους σε 75 δια-
φορετικές ιστοσελίδες (πλατφόρ-
μες βίντεο και ηλεκτρονικών παιχνι-
διών και ιστοσελίδες εταιρειών κι-
νητής τηλεφωνίας μεταξύ άλλων).
Σύμφωνα με τους ερευνητές της
IBM η ομάδα ITG18 δραστηριοποιεί-
ται τουλάχιστον από το 2013. Μία
από τις κύριες μεθόδους της είναι η
παραβίαση λογαριασμών ηλεκτρο-
νικού ταχυδρομείου μέσω αποστο-
λής παραπλανητικών μηνυμάτων. 

Τον Φεβρουάριο του 2020 η «Κ» εί-
χε αποκαλύψει ότι ένα χρόνο νωρί-
τερα το Μέγαρο Μαξίμου, το
υπουργείο Εξωτερικών, η ΕΥΠ και η

ΕΛ.ΑΣ. υπήρξαν στόχοι της διε-
θνούς εκστρατείας κυβερνοκατα-
σκοπείας με την κωδική ονομασία
«Θαλάσσια Χελώνα» (Sea Turtle).
Σύμφωνα με διασταυρωμένες πλη-
ροφορίες της «Κ», τον Απρίλιο του
2019 άγνωστοι δράστες απέκτησαν
πρόσβαση στα εσωτερικά δίκτυα
κρατικών υπηρεσιών που περιέ-
χουν την ηλεκτρονική τους αλληλο-
γραφία. Τότε είχαν πραγματοποι-
ήσει κυβερνοεπίθεση τύπου «DNS
hijacking», καταφέρνοντας τελικά
να εισέλθουν σε σέρβερ που δια-
χειρίζονταν την ηλεκτρονική αλλη-
λογραφία με καταλήξεις @prime-
minister.gr, @mfa.gr, @nis.gr,
@astynomia.gr. Ελληνες διπλωμά-
τες και αξιωματικοί της αστυνομίας
διευκρίνισαν ότι μέσω των συγκε-
κριμένων emails δεν διακινούνται
απόρρητες πληροφορίες. 

Ειδικοί ασφαλείας δικτύων της
αμερικανικής εταιρείας Cisco Talos
είχαν εντάξει αυτά τα χτυπήματα
στο δεύτερο σκέλος διεθνούς εκ-
στρατείας κυβερνοκατασκοπείας.
Το πρώτο κύμα είχε εκδηλωθεί στα
τέλη του 2018 και στις αρχές του
2019 με στόχους κυρίως στη Μ.
Ανατολή και στη Βόρεια Αφρική.

Το πρόσφατο περιστατικό της αλί-
ευσης στοιχείων από τους προσωπι-
κούς λογαριασμούς του Ελληνα
αξιωματικού δεν σχετίζεται με τις
παλιότερες επιθέσεις κατά των ελ-
ληνικών κρατικών ιστοσελίδων.
Ωστόσο, προτάσσει ξανά την προ-
σοχή που πρέπει να επιδεικνύουν
πρόσωπα σε ευαίσθητες θέσεις,
ακόμη και στις κινήσεις τους στον
ψηφιακό κόσμο.

Οι Ιρανοί χάκερ και ο Ελληνας αξιωματικός του Π.Ν.
Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

• O κ. Στέφανος Κασιμάτης
απουσιάζει σε άδεια.

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
ΕΜΑΝΟΥΕΛ ΜΑΚΡΟΝ

Προεδρική υποδοχή επεφύλαξαν
στον πρόεδρο της Γαλλίας εξαγριωμέ-
νοι Λιβανέζοι της Βηρυτού. «Βοηθή-
στε μας! Επανάσταση!» φώναζε το
οργισμένο πλήθος αποδοκιμάζοντας
τον πρόεδρο της χώρας  Αούν με τον
Εμανουήλ, ελληνιστί, να «χαϊδεύει»
τα αυτιά του όχλου.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ
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Η διασφάλιση των συμφερόντων του ελληνι-
σμού και η διατήρηση της ειρήνης και της
σταθερότητας στην περιοχή δεν θα επιτευχθεί
ούτε με πολιτικές εξευμενισμού της Τουρκίας,
ούτε όμως με ανεύθυνες ιαχές που μπορεί
να σπρώξουν τα πράγματα σε ανεξέλεγκτη

κλιμάκωση. Ελλάδα και Κύπρος, σε απόλυτο συντονισμό
μεταξύ τους, πρέπει να καταφέρουν να συγκρατήσουν και
να περιορίσουν την τουρκική πολιτική. Επιβάλλεται, δηλαδή,
μια συγκροτημένη και αποφασιστική πολιτική ανάσχε-
σης.

Η ανάσχεση ήταν το δόγμα της αμερικανικής εξωτερικής
πολιτικής που διαμορφώθηκε ως απάντηση στην προσπάθεια
της Σοβιετικής Ένωσης να επεκτείνει την κομμουνιστική
επιρροή ανά το παγκόσμιο στα αρχικά στάδια του Ψυχρού
Πολέμου. Οι βάσεις αυτού του δόγματος τέθηκαν από τον
Αμερικανό διπλωμάτη George Kennan, τον Φεβρουάριο
του 1946, στο ιστορικό του «μακρύ τηλεγράφημα» προς
την Ουάσιγκτον. Τον Ιανουάριο του 1947 ακολούθησε εκτε-
νέστερη ανάλυση του δόγματος μέσω ενός άρθρου του
Kennan στο περιοδικό Foreign Affairs το οποίο υπέγραψε
με το ψευδώνυμο Χ. Η ανάσχεση ήταν στο ενδιάμεσο των
πολιτικών χαμηλής έντασης, δηλαδή της détente και των
επιλογών της δυναμικής απώθησης της Σοβιετικής Ένωσης.
Βασικό χαρακτηριστικό της πολιτικής Ερντογάν είναι ότι
δοκιμάζει τα όρια και τις αντοχές όσων είναι απέναντί του.
Επιδιώκει να επεκτείνει την επιρροή της Τουρκίας όχι με
τη μετωπική σύγκρουση, αλλά βήμα-βήμα. Προβάλλοντας
συνεχώς τις τουρκικές διεκδικήσεις και τη στρατιωτική
ισχύ, αλλά με ετοιμότητα να κάνει βήμα πίσω εκεί που θα
βρει αντίσταση. Γι΄ αυτό και πρέπει, Ελλάδα και Κύπρος,
να σταθούν απέναντι στην τουρκική πολιτική και να λει-
τουργήσουν ως ανάχωμα ειρήνης, νομιμότητας, υπομονής
αλλά και αποφασιστικότητας. Να διαμορφώσουν μια πολιτική
ανάσχεσης, προσαρμοσμένης στα δεδομένα και τις δυνα-
τότητές τους.  Η επιτυχία προϋποθέτει, μεταξύ άλλων, τα
εξής: 

Να μην καλλιεργούνται ψευδαισθήσεις. Είναι πλάνη να
θεωρούμε ότι η Τουρκία είναι αυτή τη στιγμή έτοιμη να
αποδεχθεί μια λειτουργική λύση του Κυπριακού ή μια
λογική διευθέτηση του ζητήματος της ΑΟΖ με την Ελλάδα.
Είναι εξίσου εσφαλμένο όμως, να θεωρούμε ότι η ΕΕ και ο
υπόλοιπος κόσμος θα γυρίσουν την πλάτη στην Τουρκία
ή θα επιβάλουν τέτοιες κυρώσεις που θα είναι από μόνες
τους αρκετές για να μεταβάλουν την τουρκική πολιτική.
Στις ευρωπαϊκές πρωτεύουσες υπάρχει απέχθεια για τη
διολίσθηση της Τουρκίας στον αυταρχισμό και ανησυχία
για την επιχειρούμενη αναβίωση του Οθωμανισμού, όμως
η  Τουρκία παραμένει  ένας σημαντικότατος παίκτης στη
διεθνή πολιτική σκηνή.  

Να ενισχυθούν οι αποτρεπτικές δυνατότητες του ελλη-
νισμού. Προφανώς, η πολιτική της  ανάσχεσης δεν πρέπει
να περιορίζεται στα στρατιωτικά μέσα, αλλά πρέπει να
είναι από όλους κατανοητό ότι οι επενδύσεις στην εθνική
άμυνα, τόσο εκ μέρους της Ελλάδας όσο και εκ μέρους της
Κύπρου, επιβάλλονται.

Να οικοδομείται συνεχώς η αξιοπιστία μας στην ΕΕ. Η
ΕΕ είναι το προνομιακό πεδίο για τις χώρες μας. Βασίζεται
σε μεγάλο βαθμό στο διεθνές δίκαιο, στη συνεργασία και
τη συνεννόηση. Μέσω της αξιόπιστης παρουσίας μπορούμε
να ωθήσουμε την ΕΕ να αναλάβει πιο δυναμικό ρόλο και
να καλύψει η ίδια το στρατηγικό κενό που έχουν αφήσει
πίσω τους οι ΗΠΑ.

Να έχουμε ισχυρή οικονομία. Χωρίς ισχυρή οικονομία
καμία χώρα δεν είναι σε θέση να ενασκήσει ρόλο, να έχει
επιρροή ή να δημιουργήσει αποτρεπτική ισχύ.

Επιβάλλεται σωστή ανάλυση της τουρκικής πολιτικής.
Εάν θέλουμε να χαλιναγωγήσουμε την τουρκική πολιτική
πρέπει πρώτα να την καταλάβουμε. Να ερμηνεύσουμε
επίσης σωστά το φαινόμενο Ερντογάν. Οι απλουστευμένες
αναλύσεις και οι προκαταλήψεις δεν επαρκούν.

Πρέπει Ελλάδα και Κύπρος να λειτουργούν ως ένα. Καμία
σκιά περί του αντιθέτου δεν έχει θέση.

Να καταλάβουμε ότι άλλο οι διεθνείς σχέσεις και άλλο
οι δημόσιες σχέσεις. Η εξωτερική πολιτική για εσωτερική
κατανάλωση δεν υπηρετεί τα εθνικά συμφέροντα.

Να υπάρχει ετοιμότητα διαλόγου. Τα προβλήματα τελικά
θα τα λύσουμε με το διάλογο. Ένα διάλογο όμως που δεν
θα διεξάγεται από θέση αδυναμίας αλλά από θέση αξιοπιστίας
και ισχύος.

Η ανάσχεση
της Τουρκίας

Tου ΧΑΡΗ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗ

Ακόμα ελπίζουμε. Τα κρούσματα αυξά-
νονται, οι επιδημιολόγοι συσκέπτονται
ξανά και εμείς ακόμα ελπίζουμε στην κά-
θοδο των Βρετανών, προκειμένου να
σωθεί η τουριστική μας βιομηχανία. Και
ο Υφυπουργός Τουρισμού να δηλώνει

στα ραδιόφωνα ότι μετά από μεγάλη καμπάνια κατάφερε
να κλείσει συμφωνία με μεγάλο τουριστικό πράκτορα
που θα φέρει τουρίστες, ώστε να συνεχίσουμε να ελ-
πίζουμε. Και την ίδια ώρα οι ξενοδόχοι αισθάνονται
μια ανακούφιση επειδή η Jet2 θα επαναρχίσει τις
πτήσεις της προς την Κύπρο και θα φέρει Βρετανούς.
Ελπίζουν λοιπόν κι αυτοί ότι θα δουν την πληρότητά
τους να ανεβαίνει και ότι το τουριστικό ρεύμα το φθι-
νόπωρο θα είναι αυξημένο. Και επειδή από την αρχή
της πανδημίας μέχρι και τώρα που μιλάμε το μόνο που
κάναμε ήταν να ελπίζουμε στους Βρετανούς τουρίστες
(και στους Ρώσους και στους Ισραηλίτες αλλά αυτό το
όνειρο κόπηκε σύριζα νωρίς) δεν βρήκαμε προφανώς
χρόνο να συνειδητοποιήσουμε την τραγικότητα αυτής
της διαπίστωσης: ότι προκειμένου να σωθεί η τουριστική
μας βιομηχανία πρέπει να ελπίζουμε στην κάθοδο των
Βρετανών. Και ότι δεν είμαστε ικανοί να εφεύρουμε
άλλους τρόπους διάσωσής της ακόμα και όταν ολόκληρος
ο  πλανήτης αναποδογυρίζεται. Εμείς εκεί, να επιμένουμε
στον ένα και μοναδικό τρόπο που έχουμε μάθει να
αξιοποιούμε το τουριστικό μας προϊόν. Να περιμένουμε
την κάθοδο των Βρετανών ή των Ρώσων. Μέχρι εκεί
φτάνει η φαντασία μας. Τόσο απλά. Ο εσωτερικός του-
ρισμός ουδέποτε αφορούσε τους ξενοδόχους μας ακόμα
και τώρα που αντί να συσκεφθούν και να βρουν τρόπους
να αξιοποιήσουν το γεγονός ότι οι Κύπριοι αναγκαστικά
δεν ταξίδεψαν στο εξωτερικό και ότι θα μπορούσε με
μια ευελιξία και ανοιχτομυαλοσύνη να προσαρμόσουν
το προϊόντους στονεγχώριο τουρισμό, αυτοί προτιμούν
να ελπίζουν στους Βρετανούς. Χωρίς να ρίχνουν σοβαρά
τις τιμές τους, χωρίς να σκέφτονται ένα συλλογικό
πλάνο δράσης προσέλκυσης των Κυπρίων και κυρίως
χωρίς να συνειδητοποιούν, από το Υφυπουργείο μέχρι
τον τελευταίο ξενοδόχο, ότι αν δεν αλλάξουμε μυαλά
στον τρόπο που διαχειριζόμαστε την τουριστική μας
βιομηχανία θα είμαστε κάθε φορά έρμαιο των όποιων
Βρετανών ή Ρώσων ή δεν ξέρω και γω ποιων άλλων.
Έχουμε καταστρέψει τις φυσικές ομορφιές αυτού του
τόπου παραχωρώντας άδειες να χτίζονται τερατουρ-
γήματα στις πιο ειδυλλιακές μας παραλίες, επιτρέψαμε
την αισχροκέρδεια ακόμα και εις βάρος του εγχώριου
τουρισμού προκειμένου να την κάνουμε αρπαχτή από
τους ξένους, αναγάγαμε τον τουρισμό στην χρυσή
κότα με τα αυγά χωρίς να γνοιαστούμε ποτέη τουριστική
βιομηχανία να διαπνέεται από μια φιλοσοφία που να
αρμόζει στη νησιώτικη φιλοξενία, φαντασιωθήκαμε
και πάλι πως θα γίνουμε κάτι το οποίο δεν είμαστε
ποτέ, και την ώρα που η φούσκα τρύπησε βίαια, εμείς
αντί να συνειδητοποιήσουμε τις τραγικές πραγματι-
κότητές μας συνεχίζουμε να ελπίζουμε στην κάθοδο
των “βαρβάρων”. Η πανδημία μας απέδειξε πως η του-
ριστική μας βιομηχανία θα έπρεπε να έχει περισσότερες
ευελιξίες και προφανώς άλλο στρατηγικό πλάνο αξιο-
ποίησης του νησιού. Εμείς όμως το χαβά μας. Εξακο-
λουθούν οι ξενοδόχοι να μας χρεώνουν τις ξαπλώστρες
τους 15 ευρώ προκειμένου να βγάλουν τα σπασμένα
πάνω στις δικές μας πλάτες και δεν γνοιάζονται καν
να βρουν συλλογικά τρόπους προκειμένου να αξιο-
ποιήσουν τον εγχώριο τουρισμό. Φτάνουν μάλιστα
στο σημείο να αντιδρούν για την κατηγοριοποίηση
της Βρετανίας στις χώρες που προαπαιτείται η προ-
σκόμιση αρνητικού τεστ. Και την ίδια ώρα το κράτος
αντί να αντιλαμβάνεται τις πραγματικότητες, επιλέγει
να χαϊδεύει τις φρούδες ελπίδες των επιχειρηματιών
του τουρισμού, παραμένοντας προσκολλημένο στον
ίδιο αποτυχημένο τρόπο σκέψης. Μήπως λοιπόν ήρθε
η ώρα να κοιτάξουμε κατάματα το τουριστικό μας
προϊόν και να αντιμετωπίσουμε τις πραγματικότητές
του; Μήπως ήρθε η ώρα να αλλάξουμε μυαλά και να
προσπαθήσουμε επιτέλους να αξιοποιήσουμε και τον
εσωτερικό τουρισμό; Ή μήπως όλα αυτά είναι ψιλά
γράμματα για μια χώρα που αρέσκεται να διαφημίζει
την προσδοκία της να γίνει μια μέρα Μόντε Κάρλο
και Γαλλική Ριβιέρα;

Η κάθοδος
των Βρετανών

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

«Ρε κουμπάρε εμείς θέλουμε
το κούτελό μας καθαρό» ήταν
η απάντηση του μαστρε Λοΐ-
ζου από το Καρπάσι, ο οποίος
επιλέγει να πωλεί την μικρή
παγωμένη μπουκάλα νερού

για 50 σεντ και να προσφέρει «σούπερ»
σάντουιτς για τρία μόνο ευρώ. Το αυτοκι-
νούμενο σαντουϊτσάδικο βρίσκεται σε μια
γωνιά του Κάβο Γκρέκο, σε ένα παραδεισένιο
μέρος, όπου η κολασμένη ακρίβεια, συνα-
γωνίζεται την αισχροκέρδεια.

Ο πονεμένος πρόσφυγας, ο λεβέντης
βιοπαλαιστής, με την παραδοσιακή μου-
στάκα και το ρυτιδωμένο από τον ήλιο πρό-
σωπο, επιμένει να διαλέγει τα καλύτερα
παραδοσιακά υλικά και ψήνει με «κουρμε-
δίστικη» μαεστρία, τα ταπεινά «σπέσιαλ»
σάντουιτς του. Ο άνθρωπος είναι μερακλής
στην δουλειά του και όσο και αν ακούγεται
παράξενο, γνοιάζεται και για την υγεία των
πελατών του. Η τυχαία συνάντηση, το απρό-

σμενο συμπόσιο, περιελάβανε κουβέντα
από καρδιάς και έφερε στο προσκήνιο τα
«πάθια και τους καημούς» που δεν έχουν
τελειωμό, όπως θα έλεγε και ο κυρ Αλέξαν-
δρος Παπαδιαμάντης.

Ο παραδοσιακός «βαρετός άδρωπος»
που πόνου και του μόχθου, άρχισε να παλεύει
για τον επιούσιο από μικρό παιδί, παραμε-
λώντας υποχρεωτικά τα σχολικά θρανία.
Πριν ακόμη «φέξει το φως» της ημέρας,
βρισκόταν στα χωράφια και στην θάλασσα,
είτε για να μαζέψει καπνό, είτε για να συνάξει
τα δίκτυα από την θάλασσα. Αντιθέτως τα
πλουσιόπαιδα του χωριού, μελετούσαν και
διάβαζαν και σήμερα είναι σπουδαίοι επι-
στήμονες και επιχειρηματίες. Ωστόσο, ο
«αγαθός γίγαντας», στο σώμα και την ψυχή,
δεν ζηλεύει ούτε τον πλούτο, ούτε την δόξα
τους, αφού απολαμβάνει την ομορφιά της
φύσης, την χαρά της δημιουργίας και κυρίως
την ευτυχία των παιδιών και των εγγονιών
του.

Ο δρόμος έχει την δική του ιστορία και
«τα πάθια κι οι καημοί του κόσμου» δεν
έχουν τελειωμό, ούτε στους πλούσιους του
κόσμου τούτου. Ο ευγενέστατος, κύριος
Γιάννης, με το μπρούντζινο χρώμα ελέω
αντηλιακών, απλωμένος στην «ακριβή» πα-
ραλία του Πρωταρά, απολάμβανε μόνος
του, τις χαρές της ακροθαλασσιάς. Αλλά ο
άνθρωπος «ζώον θεούμενον» αναζητά πάντα
τον άλλο άνθρωπο, επιζητά την κουβέντα,
έχει ανάγκη από ένα λόγο, έστω ενός άγνω-
στου ανθρώπου.

Πασχίζει ο άνθρωπος να καταθέσει τον
πόνο και τον καημό του, έστω και αν αυτός
κρύβεται πίσω από πλούσια αξεσουάρ και
μεγαλόστομες καυχησιολογίες. Η κουβέντα
ξεκίνησε με τις επαγγελματικές επιτυχίες,
ακολούθησε η καύχηση για τις «κάφτζες»
(πολλές γυναίκες) και τα πολλά σπίτια και
εξοχικά. Και ανάμεσα στις «βασιλικές» πε-
ριγραφές, έρχεται η πραγματικότητα για
να γκρεμίσει τα υλικά και ψυχικά παλάτια.

Ο άνθρωπος έχασε το παιδί του από μια
βαριά ασθένεια, έχασε την χαρά της ζωής
του και τώρα αγωνίζεται μέσα από τις «γλυ-
κανάλατες» παραγγελιές των ψυχολόγων
και μέσα από το προσωπικό του πείσμα,
να πείσει τον εαυτό του και κυρίως την χα-
ροκαμένη γυναίκα του, ότι συνεχίζει να ζει
και να παλεύει για το αύριο. Ένα αύριο το
οποίο δεν υπάρχει, όπως ομολογεί σε στιγμές
ειλικρίνειας, σε στιγμές όπου ξεχειλίζει ο
πόνος και ο καημός.  

«Μια αστραπή η ζωή μας… μα προλα-
βαίνουμε», έγραψε πριν πολλές δεκαετίες
ο μέγας αλλά και πολύ πονεμένος Νίκος
Καζαντζάκης, ακολουθώντας τους κλασικούς
πλέον στίχους της Ευτυχίας Παπαγιαννο-
πούλου «δυο πόρτες έχει η ζωή, άνοιξα μια
και μπήκα, σεργιάνισα ένα πρωινό, κι ώσπου
να ‘ρθει το δειλινό από την άλλη βγήκα.»

Οι ψυχές και τα κορμιά δεν ειρηνεύουν
και δεν χαίρονται, ούτε με τα «ναρκωτικά»,
ούτε με τον πλούτο, ούτε με την κραιπάλη,

ούτε και με τις τεχνολογικές εικονικές φαν-
τασιώσεις. Τα κορμιά και οι ψυχές αγάλ-
λονται μόνο όταν τα βλέμματα των ανθρώ-
πων διασταυρώνονται, όταν τα λόγια θερ-
μαίνουν τις ψυχές και όταν τα σώματα ενώ-
νονται και μεταρσιώνουν τον έρωτα σε
αγάπη. Ένας καλός λόγος, μια όμορφη συ-
νάντηση και ένα γλυκό χαμόγελο, αρκούν
για να αναχθεί ο άνθρωπος σε σφαίρες ευ-
τυχίας. Ο σπουδαίος Διονύσης Τσακνής
έγραψε και τραγούδησε το μοναδικό: «Ώρες
σιωπής και χάνομαι στο άσπρο των ματιών
σου / Ας ήτανε να κράταγες στιγμούλα μου
στο χρόνο / Μα εμένα τη στιγμούλα μου
πίσω ποιος θα μου φέρει / Εγώ ό,τι αγάπησα
σε ‘κείνη το χρωστώ...»  Όλα αλλάζουμε
και όλα ίδια μένουν, αν δεν τέμνονται και
αν δεν ανάγονται στην συνάντηση, στο
αντάμωμα, στο άγγιγμα των ψυχών και των
σωμάτων.  

Τα σάντουιτς του μαστρε Λοΐζου
Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ 

Νεαροί αθλητές του Μουάι Τάι εκτελούν ένα παραδοσιακό τελετουργικόκατά τη διάρκεια μιας χο-
ρευτικής εκδήλωσης Μουάι Τάι στο Εθνικό Στάδιο της Μπανγκόκ στην Ταϊλάνδη, στις 7 Αυγούστου.
Συνολικά 800 νεαροί συμμετείχαν στην ιερή τελετή για να εκφράσουν την ευγνωμοσύνη τους και να
αποτίσουν φόρο τιμής στους προγόνους και στους εκπαιδευτές τους.

Δ εν υπάρχει αμφιβολία ότι η συμφωνία
Ελλάδας - Αιγύπτου για τη μερική οριο-
θέτηση των ΑΟΖ των δύο χωρών είναι

πολλαπλώς σημαντική. Με την έννοια ότι
πρόκειται για μια βασικά πολιτική απόφαση
των δύο κυβερνήσεων, της οποίας οι όποιες
συνέπειες –θετικές ή και αρνητικές– θα γί-
νονται αισθητές με την πάροδο του χρόνου.
Πέρα από τις άμεσα εμφανείς βέβαια, που
γίνονται αντιληπτές από πρώτη ματιά και
εκτίμηση, αφού δεν είναι γνωστό ακόμη το
κείμενο που υπέγραψαν οι δύο πλευρές. Προς
το παρόν, οι ανακοινώσεις και οι δηλώσεις,
τόσο των μερών που εμπλέκονται όσο και
εκείνων που επηρεάζονται (περιλαμβανομέ-
νων των αντιδράσεων της εσωτερικής αντι-
πολίτευσης στην Ελλάδα), ανήκουν στη σφαί-
ρα της επικοινωνιακής πολιτικής, Την ουσία
θα τη δούμε σταδιακά...

Με την κλιμάκωση των προκλήσεων από
την Αγκυρα και ιδιαιτέρως μετά την υπογραφή
του γνωστού τουρκολιβυκού μνημονίου που
καθόρισε ετσιθελικά τη μεταξύ τους ΑΟΖ εις
βάρος των ελληνικών κυριαρχικών δικαιω-
μάτων, η Αθήνα δεν έκρυψε την επιθυμία
και πρόθεσή της να υπογράψει δική της συμ-
φωνία με το Κάιρο. Είχαν προηγηθεί σχετικές
προσπάθειες περίπου 15 ετών και η συγκυρία
ευνοούσε τη λήξη της εκκρεμότητας, έστω
και μερικώς, καθώς το τουρκολιβυκό μνημόνιο
καταπατούσε επίσης αιγυπτιακή ΑΟΖ και
είναι γνωστή η εχθρότητα που χαρακτηρίζει
τις σχέσεις Αιγύπτου - Τουρκίας.

Ο κύριος στόχος της Ελλάδας ήταν να εξα-
σφαλίσει την αναγνώριση από την Αίγυπτο
ότι τα νησιά έχουν υφαλοκρηπίδα –άρα και
ΑΟΖ–, να πετύχει τον διεμβολισμό της τουρ-
κολιβυκής ΑΟΖ, δημιουργώντας συνθήκες
ισορροπίας σε ενδεχόμενο δούναι και λαβείν,
και να δείξει διεθνώς ότι οι διαπραγματεύσεις
χωρίς απειλές και με σεβασμό στο διεθνές
δίκαιο φέρνουν αποτέλεσμα. Το πρώτο ήταν
εύκολο, καθώς μόνον η Τουρκία διαλαλεί ότι
τα νησιά δεν έχουν υφαλοκρηπίδα. Το δεύτερο
επετεύχθη με δυσκολία και αφού η ελληνική
πλευρά δέχθηκε την αιγυπτιακή θέση για
εξαίρεση ενός τμήματος που παραμένει σε
εκκρεμότητα (μεταξύ 28ου και 32ου παράλ-
ληλου). Οι επικοινωνιακοί χειρισμοί αφενός
και αφετέρου ο ωμός ρεαλισμός, που πάντα
περιβάλλει κρατικά συμφέροντα, θα δείξουν
τη διεθνή απήχηση της συγκεκριμένης συμ-

φωνίας. Σημειωτέον ότι Ελλάδα και Αίγυπτος
δεν παραιτούνται των δικαιωμάτων τους
στην περιοχή για την οποία υπάρχει εκκρε-
μότητα.

Είναι σίγουρο ότι ούτε η ελληνοαιγυπτιακή
συμφωνία ακυρώνει νομικά το τουρκολιβυκό
μνημόνιο, όπως δήλωσε ο Ν. Δένδιας, ούτε
το δεύτερο ακυρώνει την πρώτη, όπως ισχυ-
ρίστηκε στον συνηθισμένο απειλητικό τόνο
ο Τούρκος ομόλογός του. Η τουρκική ενόχληση
και αντίδραση ήταν αναμενόμενη. Το καθε-
στώς Ερντογάν θεωρούσε ότι είχε σύρει την
Ελλάδα σε διαπραγμάτευση (κατ’ εκείνους)
/ διάλογο (κατ’ εμάς) και προφανώς αιφνι-
διάστηκε. Εδειξε την ενόχλησή του, στα όρια
της οργής, τόσο με τη δήλωση του Τσαβού-
σογλου ότι η ελληνοαιγυπτιακή συμφωνία
θα ακυρωθεί και στο «μέτωπο» και στο «τρα-
πέζι», όσο και με απόσυρση από τις ελληνο-
τουρκικές συνομιλίες που επρόκειτο να αρ-
χίσουν. Την οργή της Αγκυρας πυροδοτεί
επίσης το γεγονός ότι τη νέα συμφωνία υπο-
γράφουν δύο χώρες τις οποίες θεωρεί αντι-
πάλους και εμπόδια για την υλοποίηση του
δόγματος της «Γαλάζιας Πατρίδας», με το
οποίο θέλει να επιβάλει την κυριαρχία της
στην Ανατολική Μεσόγειο. Ο Ερντογάν απειλεί
ήδη με νέες έρευνες στην ελληνική υφαλο-
κρηπίδα, στέλνοντας ταυτόχρονα μήνυμα
στη Μέρκελ!

Η κάθε συμφωνία περιλαμβάνει ασφαλώς
και συμβιβασμούς. Ενώ οι λεπτομέρειες δεν
είναι γνωστές ακόμη, είναι μάλλον βέβαιο
ότι η ελληνική πλευρά έχει κάνει ορισμένους
συμβιβασμούς που αφορούν την επήρεια ορι-
σμένων μεγάλων νησιών. Κάτι ανάλογο έχει
γίνει και με την αντίστοιχη ελληνοϊταλική
συμφωνία, όχι όμως σε μεγάλα νησιά. Η πο-
λιτική λογική λέει ότι από τη στιγμή που εξα-
σφαλίστηκε η αναγνώριση ότι τα νησιά έχουν
υφαλοκρηπίδα και ΑΟΖ, συγχωρούνται υπο-
χωρήσεις για την επήρειά τους. Ωστόσο αυτό
έχει όρια και το θέμα είναι κυρίως να μη δη-
μιουργούν προηγούμενο που μπορεί να το
εκμεταλλευθεί μια αποδεδειγμένα κακόπιστη
δύναμη, εν προκειμένω η Τουρκία.

Ολα αυτά, με την ελπίδα ότι η ελληνοαι-
γυπτιακή συμφωνία δεν θα γίνει αντικείμενο
κομματικής αντιπαράθεσης που θα προκα-
λέσει διχασμό, θα δώσει τροφή σε ντόπιους
«εθνοπατριώτες» λαϊκιστές και θα προσφέρει
επιχειρήματα στους... απέναντι.

Του ΑΓΓΕΛΟΥ ΣΤΑΓΚΟΥ

Τα οφέλη είναι εμφανή, τα ρίσκα...
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Ο κ. Χάρης Γεωργιάδης είναι αναπληρωτής πρόεδρος του ΔΗΣΥ.



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     13Γ Ν Ω Μ Ε ΣKυριακή 9 Αυγούστου 2020

Το διεθνές κύμα συμ-
πάθειας και αλληλεγ-
γύης στον λαό του Λι-
βάνου που ακολούθη-
σε τη φονική έκρηξη
στη Βηρυτό επιβεβαί-

ωσε με τον τραγικότερο τρόπο μία
από τις βασικές παραδοχές της κοι-
νωνίας: τα πάθη ενός λαού μας αφή-
νουν αδιάφορους όσο πιστεύουμε
ότι αυτοί ευθύνονται γι’ αυτά, όταν
αισθανόμαστε ότι η συμπόνια μας
δεν θα επηρέαζε την κατάσταση,
όταν δεν μπορούμε να ταυτιστούμε
με τα θύματα. Ειδικά, όσον αφορά
τον Λίβανο, είχαμε μείνει στην εικόνα
ότι η κάποτε κοσμοπολίτικη καρδιά
της Μέσης Ανατολής τα ψιλοκατά-
φερνε, παρότι μονίμως παγιδευμένη
στις συμπληγάδες θρησκευτικών
διαφορών, εμφυλίων πολέμων που
ενέπλεκαν ξένες δυνάμεις, και εν-
δημικής πολιτικής κακοδιαχείρισης. 

Λίγους συγκινούσε το γεγονός
ότι τελευταίως οι κρίσεις εντείνονταν,
με πάνω από ένα εκατομμύριο Σύρων
προσφύγων να βρίσκονται στη χώρα,
με την πολιτική σε αδιέξοδο, με την
οικονομία κατεστραμμένη (μαζί της
και η μεσαία τάξη). Και όλα αυτά εν
μέσω της πανδημίας COVID-19. 

Ομως, η τρομερή έκρηξη στο λι-
μάνι της Βηρυτού απέδειξε πού οδη-

γούν η μακρόχρονη πολιτική παρά-
λυση και η διαφθορά, η κρατική
αδράνεια και ο κοινωνικός μιθριδα-
τισμός – στην ανεξέλεγκτη συσσώ-
ρευση θανάσιμων κινδύνων.

Η εικόνα ξαφνικής, αμείλικτης
καταστροφής έδειξε και στους Λι-
βανέζους και σε όλους μας ότι η εξοι-
κείωση με τον κίνδυνο δεν είναι το
ίδιο με την αποτροπή του. Και ενώ
τον τελευταίο χρόνο υπήρξε έντονη
κινητοποίηση πολιτών, οι πολιτικοί
της χώρας και η διεθνής κοινότητα
δεν φάνηκαν να ανησυχούν. Ομως,
το μέγεθος της καταστροφής, ο πόνος
και η απόγνωση μπροστά στην ακα-
τανόητη βία, μας αναγκάζουν να
δούμε τους ανθρώπους του Λιβάνου
και τα προβλήματά τους αλλιώς,
ίσως και να δούμε εαυτούς στη θέση
τους. Βλέπουμε πού οδηγούμαστε
όταν πολιτικοί, θεσμοί, κρατικές
υπηρεσίες, Τύπος και πολίτες αδυ-
νατούν να λύσουν τα προβλήματά
τους, αφήνοντάς τα στην τύχη. Δεν
χρειάζεται να πάμε μακριά να δούμε
το αποτέλεσμα τέτοιας εγκατάλειψης. 

Η ελληνική κρίση δεν ήταν απο-
τέλεσμα μιας σχεδόν καθολικής εξοι-
κείωσης με τον κίνδυνο της χρεο-
κοπίας – και αδιαφορίας γι’ αυτόν;
Πέρα από τις άμεσες, καταστροφικές
συνέπειες της κρίσης, αυτή η φαι-

νομενική «σύμπλευσή» μας με την
απειλή συνέβαλε στην εικόνα των
Ελλήνων (και άλλων Νοτιοευρωπαί-
ων) ως «ανεύθυνων τζιτζικιών» που
περιμένουν από τα «εργατικά μυρ-
μήγκια» των βορείων χωρών να τους
σώσουν. Αυτή η αντίληψη εμπόδισε
τη διαχείριση της κρίσης και άφησε
βαριά κληρονομιά στις σχέσεις με-
ταξύ χωρών-μελών της Ε.Ε.

Παράξενη ειρωνεία: τη Δευτέρα,
μία ημέρα πριν από την τραγωδιά
στη Βηρυτό, η εταιρεία έρευνας και
ανάλυσης YouGov, με έδρα το Λον-
δίνο, δημοσίευσε έρευνα/ανάλυση
με τίτλο «Τι θα έπρεπε να είναι η
Ε.Ε.;». Σε αυτήν αναλύει τον βαθμό
αλληλεγγύης μεταξύ των πολιτών
της Ε.Ε., αντλώντας στοιχεία από
έρευνα που διεξήγαγε για το Euro-
pean University Institute τον Απρί-
λιο, όταν η πανδημία εξαπλωνόταν
στην Ευρώπη, με τη συμμετοχή
22.000 πολιτών από 13 χώρες-μέλη
της Ενωσης και τη Βρετανία. Σύμ-
φωνα με την έρευνα, ενώ και στις
14 χώρες οι περισσότεροι πολίτες
ήθελαν η χώρα τους να βοηθήσει
άλλη χώρα-μέλος που είχε πληγεί
από την πανδημία ή φυσική κατα-
στροφή, μόνο στην Πολωνία, την
Ελλάδα, τη Ρουμανία, την Ιταλία
και την Ισπανία οι περισσότεροι

πολίτες ήθελαν να στηριχθεί και
όποια χώρα αντιμετώπιζε κρίση χρέ-
ους. 

Οι περισσότεροι στις «βόρειες»
χώρες ήταν αντίθετοι με αυτό το εν-
δεχόμενο. Ολοι ήταν αλληλέγγυοι
όταν αντιμετώπιζαν έκτακτο γεγονός,
πιστεύοντας μάλλον ότι τα θύματα
δεν ευθύνονταν. Την ίδια ώρα, το
πρόβλημα του χρέους ανακινούσε
τα κλισέ της διαμάχης Βορρά-Νότου. 

Η έρευνα, δηλαδή, επιβεβαίωσε
πόσο ισχυρή είναι η εικόνα που σχη-
μάτισαν οι λαοί για δανειστές και
δανειζόμενους τα τελευταία χρόνια
και πώς αυτή επηρεάζει αισθήματα
αλληλεγγύης μεταξύ τους: για όσους
έχουν πληγεί από κρίσεις, κριτήριο
αλληλεγγύης είναι η ανάγκη, ενώ
για άλλους είναι ο βαθμός ευθύνης
των θυμάτων.

Σήμερα, όμως, ο εφησυχασμός
και τα στερεότυπα είναι θανάσιμοι
κίνδυνοι. Η πανδημία και η αύξηση
χρεών πλήττουν όλες τις χώρες. Κοι-
νή είναι και η ανάγκη για διορατική
διακυβέρνηση – σε εθνικό και ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο. Ευτυχώς οι ηγέτες
της Ε.Ε. ξεπέρασαν τα στερεότυπα
στη Σύνοδο Κορυφής του Ιουλίου,
επιτρέποντας στους Ευρωπαίους να
ελπίζουν ότι ίσως μαζί αποφύγουν
τα χειρότερα που τους απειλούν.

Ο κίνδυνος πίσω από τα στερεότυπα
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Η συμφωνία Ελλάδος
και Αιγύπτου για με-
ρική οριοθέτηση των
θαλασσίων ζωνών
των δύο χωρών απο-
τελεί επί της ουσίας

μια κοινή πολιτική αντίδραση των
δύο χωρών έναντι της Τουρκίας, η
συμπεριφορά της οποίας στην πε-
ριοχή της Ανατολικής Μεσογείου
έχει βαθύτατα ενοχλήσει τόσο την
Αθήνα όσο και το Κάιρο.

Εχουμε εν ολίγοις μία «απάντη-
ση» των κυβερνήσεων Ελλάδος και
Αιγύπτου στην τουρκολυβική συμ-
φωνία, την οποία πιστεύουν ότι
ακυρώνουν. Εκ των πραγμάτων
συνεπώς περνάμε σε άλλο επίπεδο,

που δεν είναι άλλο από την αυξη-
μένη στρατιωτικοποίηση της πε-
ριοχής. Διόλου παράδοξο ότι, πέραν
της οξύτατης αντιδράσεως του
τουρκικού υπουργείου Εξωτερικών,
η Αγκυρα εξέδωσε NAVTEX, με την
οποία γνωστοποιείται η διεξαγωγή
ασκήσεων με πραγματικά πυρά
στην περιοχή μεταξύ Ρόδου και
Καστελλορίζου για αύριο και με-
θαύριο. Είναι ενδιαφέρον ότι η δε-
σμευθείσα περιοχή κείται εκτός
των ορίων της συμφωνίας Αθηνών
- Καΐρου, και ως εκ τούτου η τουρ-
κική πίεση ασκείται αποκλειστικά
στην ελληνική πλευρά.

Μια παράπλευρη επίπτωση των
τελευταίων εξελίξεων ήταν η ακύ-
ρωση της πρωτοβουλίας της Γερ-
μανίδας καγκελαρίου Αγκελα Μέρ-

κελ για μια επαναπροσέγγιση Ελ-
λάδος και Τουρκίας.

Η Αγκυρα αποχώρησε από τις
διερευνητικές επαφές και φυσικά
θα επιρρίψει τις ευθύνες στην Ελ-
λάδα. Είναι άγνωστο τι αποτύπωμα
θα αφήσει στην κ. Μέρκελ η νέα
αυτή εξέλιξη. Θα το διαπιστώσουμε
ενδεχομένως από την πορεία άλλων
θεμάτων εντός της Ε.Ε.

Μια επιτυχία ενίοτε δημιουργεί
περιπλοκές. Αλλά γι’ αυτό δεν πρέπει
να κατηγορηθεί ο υπουργός Εξω-
τερικών Νίκος Δένδιας, ο οποίος
αξιοποίησε στον μέγιστο βαθμό
μια κλιμακούμενη αντιπαράθεση
της Τουρκίας με την Αίγυπτο, ώστε
να επιτύχει μια συμφωνία που εδώ
και μία 15ετία επεδίωκε η Ελλάς.

Ούτως ή άλλως, η πρωτοβουλία
της κ. Μέρκελ δεν επρόκειτο να
καρποφορήσει. Η διαπραγματευ-
τική αφετηρία Ελλάδος και Τουρ-
κίας, όπως διατυπώθηκε επισήμως
από τα δύο μέρη, ήταν αγεφύρωτη.
Αλλά και στην περίπτωση της Κύ-
πρου η πρωτοβουλία της κ. Μέρκελ
υπήρξε ατελέσφορη. Είναι άλλο
πράγμα η επανενεργοποίηση δι-
αύλου επικοινωνίας Ελλάδος και
Τουρκίας, γενικώς και αορίστως,
και άλλο η επανέναρξη διακοινο-
τικών συνομιλιών για την επανέ-
νωση της νήσου.

Ούτε υπήρχε περίπτωση Κύ-
πριος πρόεδρος να δεχθεί διακοπή
των ερευνών καθώς και συμφωνία
με τους Τουρκοκυπρίους για την
εξ ημισείας κατανομή των εσόδων
από την αξιοποίηση των ενεργει-
ακών αποθεμάτων – όπως απαιτεί
η Αγκυρα.

Εχουμε εν ολίγοις επανέλθει επί
τα αυτά, με πρόβλεψη την περαιτέρω
αύξηση της εντάσεως τόσο στο Αι-
γαίο όσο και στην Κύπρο. Το θέμα
είναι εάν η κρίση λάβει διαστάσεις
ανεξέλεγκτες ή οδηγήσει τελικώς
σε μια συνολική παραπομπή της
ενεργειακής περιπλοκής της Ανα-
τολικής Μεσογείου σε διεθνή διαι-
τησία. Απέχουμε όμως πολύ ακόμη
από αυτό. Προς το παρόν, αναμέ-
νουμε το μέγεθος της κρίσεως.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Υπάρχουν θεσμοί προορισμένοι να
ελέγχουν τη διαχείριση της εξουσίας
– η Βουλή, το Ανώτατο Διοικητικό
Δικαστήριο (ΣτΕ), η δημοσιογραφία.
Βουλή και δημοσιογραφία έχουν πα-
ραιτηθεί (μα εντελώς) από κάθε φι-
λοδοξία κριτικού ελέγχου, από τότε
που η άσκηση της πολιτικής έχει
ολοκληρωτικά αλλοτριωθεί σε παι-
χνίδι εντυπώσεων.

Το ΣτΕ δεν ελέγχει ενεργά (αυ-
τεπαγγέλτως) τη διαχείριση της εξου-
σίας. Αποφαίνεται για ατοπήματα
ή και εγκλήματα σε βάρος πολιτών,
μόνο αν ο πολίτης προσφύγει (με
πολύ υψηλό οικονομικό κόστος)
στην ετυμηγορία του. Ταυτόχρονα,
οι κρατικοί λειτουργοί που κρίνουν
τη νομιμότητα αποφάσεων και ενερ-
γειών του κράτους, έχουν αυτο-υπο-
νομευθεί καθορίζοντας οι ίδιοι την
αμοιβή τους: Εχουν μηνιαίο μισθό
ισόποσο με πέντε (5) μηνιαίες συν-
τάξεις πανεπιστημιακού καθηγητή
εικοσιοχτάχρονης θητείας και τεκ-
μηριωμένης διεθνούς αναγνώρισης.

Τα σε βάρος πολιτών εγκλήματα
επαγγελματιών της εξουσίας είναι
επίσης θεσμοθετημένο να κρίνονται
μόνο από τον συντεχνιακό τους θε-
σμό, το κοινοβούλιο – όχι από την
τακτική Δικαιοσύνη (ευνοώντας την
αδιαντροπιά ή και φασιστική ιτα-
μότητα). Το ΣτΕ δεν μπορεί να τι-
μωρήσει παράνομες πράξεις ανθρώ-
πων της εξουσίας (κατάφωρη κλοπή
δημόσιου χρήματος, αυθαίρετες
προσλήψεις με αργομισθία). Γι’ αυτό
και στα τελευταία σαράντα χρόνια
οργίων κομματικής κραιπάλης, μόνο

δύο υπουργοί, μάλλον οι αφελέστερα
αγέρωχοι, πήραν γεύση οδυνηρού
επιτιμίου.

Οι υπεύθυνοι για την εθνική υπο-
τέλεια που παγιώθηκε με τη «νύχτα
των Υμίων» (31.1.1996), οι αυτουργοί
της εξωφρενικής βακχείας των Ολυμ-
πιακών Αγώνων (2004), η πανικό-
βλητη χρεοκοπία του 2010, με τη
γελοιώδη διακήρυξή της από μια
βάρκα στο Καστελλόριζο, η αδιάν-
τροπη ατίμωση της ετυμηγορίας
του λαού (δημοψηφίσματος στις
5.7.2015) είναι προκλητικά και αυ-
θαδέστατα εγκλήματα, πολιτικά,
κοινωνικά, πολιτισμικά, με τους αυ-
τουργούς αυτοαμνηστευμένους «δί-
χως αιδώ ή λύπην».

Αλλά γιατί να ξαναθυμόμαστε τις
πομπές μας, γιατί να ξαναγευόμαστε
συνεχώς το απόπιωμα της πίκρας;
Μα επειδή είναι σχεδόν αδύνατο να
συμβιβαστεί ο άνθρωπος με το μαρ-
τύριο του Ταντάλου, να το ανεχθεί
σαν μοίρα του. Να διψάει τη ζωή,
για τον ίδιο και για τα παιδιά του,
και οι εξουσιαστές του, με τη δύναμη
της δικής του ψήφου, να του αντι-
χαρίζουν εφιάλτη αδικίας, ανασφά-
λειας, συλλογικής αναξιοπρέπειας.
Κάποιοι διαβάζουν αυτές τις γραμμές
και νομίζουν ότι το μαρτύριο του
Ταντάλου είναι εικονική φιοριτούρα.
Οσοι είναι άνεργοι, όσοι έχουν, χρό-
νια τώρα, παιδιά στην ανεργία, όσοι
έχουν καταληστευμένες συντάξεις
της ντροπής ή μισθούς παρανοϊκής
γλισχρότητας, μόνο αυτοί (και εί-
μαστε εκατομμύρια) καταλαβαίνουν
ότι το μαρτύριο του Ταντάλου κυ-

ριολεκτεί. Στο μαρτύριο περιλαμβά-
νεται και η ευθεία πρόκληση: Να
συντηρείς σπιτικό, με τετρακόσια
ευρώ μηνιάτικο, ή και οικογένεια
με οχτακόσια (συμπεριλαμβάνοντας
κοινόχρηστα, ηλεκτρικό, παρανοϊ-
κούς φόρους). Και να σε κυκλώνει
από παντού, αδιάντροπο, σαρδόνιο,
θρασύτατο, το κομματικό χρήμα:
Πλημμύρα στους δρόμους τα πολυ-
τελή αυτοκίνητα, καρότσια κατά-
φορτα στο σούπερ μάρκετ, τα εστια-
τόρια και οι καφετέριες τίγκα – από
πού βγαίνει και ρέει άφθονο τόσο
χρήμα;

Το ερώτημα δεν συζητιέται ποτέ
στα κανάλια, ούτε και θα το απαν-
τούσαν ποτέ οι απαρέγκλιτα μονο-
δρομικοί κομματάνθρωποι «σχολια-
στές». Μοιάζει παγιωμένα αυτονόη-
το, κάθε κόμμα που έρχεται στην
εξουσία να σκορπάει άφθονο χρήμα
σε έναν προσχηματικά «ευπρεπή»
υπόκοσμο συμφεροντομανών οπα-
δών. Ταυτόχρονα, ποτέ κόμμα που
έρχεται στην εξουσία δεν διανοείται
να δημοσιεύσει τα αριθμητικά δε-
δομένα της εγκληματικής κραιπάλης
(στην κυριολεξία κακουργίας) των
προκατόχων του: Πόσες χιλιάδες
ανθρώπων συνταξιοδοτούνται από
το Δημόσιο για προϋπηρεσία μόλις
πέντε (ναι, 5) ή δέκα (10) ή δεκαπέντε
(15) χρόνων.

Οι αναρίθμητοι υπάλληλοι της
Βουλής, σύμβουλοι ή απλώς «κολα-
ούζοι» βουλευτών, μαζί με πάμπολ-
λους «γενικών καθηκόντων» διορι-
σμένοι χωρίς έλεγχο προσόντων,
χωρίς συγκριτική αξιολόγηση. Το

αντίστοιχο προσωπικό των κρατικών
καναλιών, άνθρωποι συχνότατα (αλ-
λά φανερά) άγλωσσοι, χωρίς καλ-
λιέργεια, χωρίς καλαισθησία, κάποιος
και με εμφανή, δραματικά χαμηλή
νοημοσύνη, σε ρόλους «σχολια-
στών», «ανταποκριτών», «συντονι-
στών πολιτικού διαλόγου» – όλοι
αυτοί, άθελά τους, φανερώνουν τη
βαθιά περιφρόνηση που τρέφει η
εξουσία (οι πολιτικοί μας άρχοντες)
για τον λαό που εξουσιάζουν.

Η περιφρόνηση γίνεται απροκά-
λυπτη και ανυπόφορα οδυνηρή,
όταν σκεφθεί κανείς πως μια αλλαγή
του εκλογικού νόμου (καθιέρωση
μονοεδρικής περιφέρειας) θα εξα-
φάνιζε το ρουσφέτι, μια συνεπής
τήρηση του νόμου Πεπονή και η
κατάργηση συντάξεων για προϋπη-
ρεσία μικρότερη των είκοσι χρόνων
–τρεις ελάχιστες, στοιχειώδους λο-
γικής, πανεύκολες πολιτικά μεταρ-
ρυθμίσεις– θα μεταμόρφωναν κυ-
ριολεκτικά την ελλαδική κοινωνία.

Το μαρτύριο του Ταντάλου μάς
εξαντλεί, μας παραλύει, εξουθενώνει
προοδευτικά και ανεπίστρεπτα τη
συνείδηση «ευγενικής» καταγωγής
των Ελλήνων. Οι «προοδευτικές»
δυνάμεις (με δεξιά ή αριστερή ετι-
κέτα) έχουν πια αποκόψει τον Ελληνα
από την ιστορική και γλωσσική του
συνέχεια, πραγματοποίησαν τον
στόχο, τον εξαρχής τεθειμένο από
την Ε.Ε.: Να γίνουμε οι Ελληνες τα
γκαρσόνια της Ευρώπης, με «βιο-
μηχανία» μας τον Τουρισμό!

Οι λέξεις «επανάσταση», «εθνε-
γερσία» αδιανόητες.

«Επανάσταση» - «εθνεγερσία» αδιανόητες

Συνέχεια μιας επιτυχίας...

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Να φροντίσουμε
την κληρονομιά μας

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Μας χάρισε ο Θεός
το τέλειο οικόπεδο,
είναι η αλήθεια. Εί-
ναι «γωνία» μοναδι-
κή. Η φυσική του
ομορφιά γοητεύει

ακόμη και τους πιο ταξιδεμένους
επισκέπτες. Η γεωπολιτική του
αξία είναι ανεκτίμητη, από τη ναυ-
μαχία της Σαλαμίνας έως σήμερα.
Η ιστορία του αξεπέραστη.

Νιώθουμε τυχεροί και αυτό μας
κάνει μερικές φορές υπερβολικά
ναρκισσιστές ή κακομαθημένους.
Ξεχνάμε ότι πρέπει να φανούμε
αντάξιοι της μεγάλης μας κληρο-
νομιάς για να κρατήσουμε το οι-
κόπεδο άθικτο και καλά φυλαγ-

μένο, να προστατεύσουμε την
ομορφιά του και να διασφαλίσουμε
ότι οι επόμενες γενιές Ελλήνων
θα το απολαύσουν όπως εμείς.

Τίποτα από όλα αυτά δεν είναι
αυτονόητο στην εποχή μας. Οι
απειλές είναι ασύμμετρες. Η γει-
τονιά μας επικίνδυνη και απρό-
βλεπτη, μοιάζει με κινούμενη άμμο.
Είχαμε την τύχη στο διάβα της
Ιστορίας να διαθέτουμε φωτισμέ-
νους ηγέτες που μας πήγαν μπρο-
στά. Στα ενδιάμεσα υπήρχαν χρε-
οκοπίες, εμφύλιοι, διχασμοί και
περίοδοι φαύλης διακυβέρνησης.
Στις κρίσιμες όμως στιγμές παίξαμε
σωστά τα χαρτιά μας. Φροντίσαμε
πάντοτε να είμαστε με την πλευρά

των νικητών όταν μοιραζόταν παγ-
κοσμίως η τράπουλα. Εκμεταλλευ-
θήκαμε τη γεωπολιτική μας θέση
για να μπουν πολλά κεφάλαια στη
χώρα, αρκετές φορές.

Είμαστε σε μια κρίσιμη στιγμή.
Μπορεί να πετάξουμε, μπορεί και
να μείνουμε καθηλωμένοι ή και
να περάσουμε από κάποια περι-
πέτεια. Δεν φτάνουν, δυστυχώς,
ένας καλός πρωθυπουργός και με-
ρικοί πολιτικοί, διανοούμενοι ή
επιχειρηματίες με όραμα. Είναι
πολύ μεγάλα και το πρόβλημα και
η πρόκληση. Χρειάζεται μια κρί-
σιμη μάζα ανθρώπων που θα πι-
στέψει ότι μπορούμε καλύτερα,
που θα ξορκίσει το καταραμένο
«μα αυτά δεν γίνονται στην Ελ-
λάδα!». Ενα μεγάλο κομμάτι του
ελληνικού «κατεστημένου» έχει
σαπίσει για τα καλά. Εχει συνη-
θίσει στο βόλεμα, στο αέναο ντα-
ραβέρι, στο εξοντωτικό κουτσομ-
πολιό και στη μετριότητα. Φρον-
τίζει να κλείνει τα παράθυρα όταν
κάποιος πάει να τα ανοίξει. Ταυ-
τόχρονα, ζωτικοί πυλώνες του
κράτους έχουν διαβρωθεί από τεμ-
πελιά που θυμίζει παλαιά καλή
ΔΕΚΟ με όλες τις συνακόλουθες
παθογένειες.

Για να αλλάξουν όλα αυτά, θα
χρειαστεί επειγόντως λίγο μπό-
λιασμα από τους συνέλληνες που
βρέθηκαν εκτός συνόρων, αλλά
τώρα θέλουν να γυρίσουν. Είναι
πολλοί, είναι ικανοί και ο κορω-
νοϊός τούς έκανε να σκεφθούν ξα-
νά αν θέλουν να γεράσουν μακριά
από τον τόπο τους. Μας δίνεται
μια ευκαιρία τώρα να τους προ-
σελκύσουμε για να επιστρέψουν
και να πάρουμε δύναμη από την
ορμή και το όραμά τους. Τους χρει-
αζόμαστε, σχεδόν όσο και οι εντός
συνόρων Ελληνες χρειάζονταν
τους Ελληνες της Τεργέστης, της
Βιέννης και της Οδησσού πριν
από 200 χρόνια.

<<<<<<

Περνάμε σε άλλο επίπε-
δο, που δεν είναι άλλο
από την ενισχυμένη
στρατιωτικοποίηση 
της περιοχής, με πρό-
βλεψη την περαιτέρω
αύξηση της εντάσεως
τόσο στο Αιγαίο όσο 
και στην Κύπρο.

<<<<<<

Να προσελκύσουμε
τους συνέλληνες που
βρέθηκαν εκτός συνό-
ρων για να επιστρέψουν
και να πάρουμε δύναμη
από την ορμή και το
όραμά τους.
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Σ υχνά στην ιστορία της ελληνικής
διπλωματίας η εσωτερική πολιτική
σκηνή επικαθορίζει την εξωτερική.

Κατά κανόνα αυτός ο επικαθορισμός
δεν οδηγούσε σε θετικά αποτελέσματα,
μερικές φορές δε οδήγησε και σε ήττες,
αλλά αυτό αφορούσε τους επόμενους,
ελάχιστα τους προηγηθέντες. Το ελλη-
νοαιγυπτιακό σύμφωνο για την μερική
οριοθέτηση θαλασσίων ζωνών που υπο-
γράφηκε ανάμεσα στους ΥΠΕΞ των δύο
χωρών στις 6 Αυγούστου, είναι μια ακόμα
απόδειξη ότι η Ελλάδα έμαθε να κυνηγά
την ουρά της και, κυνηγώντας την, χάνει
την μεγάλη εικόνα. Με τη μεσολάβηση
Μέρκελ ξεκίνησε στο Βερολίνο μια δια-
δικασία προσέγγισης ανάμεσα στην Ελ-
λάδα και την Τουρκία. Στις 24 Αυγούστου
ορίστηκε η πρώτη συνάντηση ανάμεσα
στις επιτροπές από εμπειρογνώμονες
των δύο χωρών. Είκοσι ημέρες πριν την
έναρξη των συνομιλιών που έδειχναν
Χάγη, όλα μπήκαν σε άλλη βάση με τις
υπογραφές Δένδια-Σιούκρι. Οι γύροι δια-
πραγματεύσεων ανάμεσα σε Ελλάδα και
Αίγυπτο ήταν 13 και κράτησαν 16 χρόνια.
Είκοσι μέρες πριν τις ελληνοτουρκικές
συνομιλίες, την συμφωνημένη αποκλι-
μάκωση και την αλλαγή ατμόσφαιρας
με κινήσεις Μέρκελ, όλα επιστρέψουν
στη συνήθη ψυχρότητα. 

Τι οδήγησε σε αυτήν την, σε λάθος
χρόνο, απόφαση; Προφανώς η Αθήνα
πίεζε την Αίγυπτο  για «κάτι γρήγορο»,
έστω και μη ολοκληρωμένο. Οι χάρτες
και οι αφαιρέσεις το βεβαιώνουν: 

1. Αφαιρείται το Καστελλόριζο με αί-
τημα της Αιγύπτου για να μην τα σπάσει
με την Τουρκία. 

2. Ο χάρτης επικαλύπτει αποφασιστικά
εκείνον του τουρκολιβυκού συμφώνου,
γεγονός που δείχνει ότι αυτός ήταν ο
προφανής στόχος των δύο πλευρών.

3. Οι δηλώσεις αποκαλύπτουν το εύρος
των επιδιώξεων  κάθε πλευράς. Πιο σε-
μνά, ο Αιγύπτιος ΥΠΕΞ Σ. Σούκρι: «Η
συμφωνία αυτή επιτρέπει και στις δύο
χώρες να προχωρήσουν στη μεγιστο-
ποίηση της αξιοποίησης των διαθέσιμων
πόρων στην αποκλειστική οικονομική
ζώνη, ιδιαίτερα των ελπιδοφόρων κοι-
τασμάτων πετρελαίου και φυσικού αε-
ρίου». Θριαμβικά ο έλληνας ΥΠΕΞ Ν.
Δένδιας: «Ιστορική η σημερινή μέρα
γιατί πριν από λίγο υπογράψαμε τη συμ-
φωνία οριοθέτησης θαλασσίων ζωνών
μεταξύ των χωρών μας. Το τουρκολιβυκό
μνημόνιο καταλήγει στον κάλαθο των
αχρήστων. Η σημερινή μας συμφωνία
επιβεβαιώνει και κατοχυρώνει το δι-
καίωμα και την επήρεια των νησιών μας
σε υφαλοκρηπίδα και σε Αποκλειστική
Οικονομική Ζώνη». 

4. Το τουρκικό ΥΠΕΞ ανέφερε πως
«για την Τουρκία είναι ανύπαρκτη η δή-
θεν συμφωνία καθορισμού περιοχών
θαλάσσιας ευθύνης που ανακοινώθηκε.
Η δήθεν περιοχή ευθύνης βρίσκεται εν-
τός τουρκικής υφαλοκρηπίδας που έχει
δηλωθεί στα Ηνωμένα Έθνη. Αυτή η
άποψή μας να γίνει γνωστή και στο μέ-
τωπο και στο τραπέζι. Η Τουρκία στην
συγκεκριμένη περιοχή δεν θα επιτρέψει
καμία δραστηριότητα, και δεν υπάρχει
καμία αμφιβολία πως θα υποστηρίξει με
αποφασιστικότητα τα νόμιμα συμφέ-
ροντα και δικαιώματά της στην ανατο-
λική Μεσόγειο όπως κι αυτά των Τουρ-

κοκυπρίων».
5. Οι εξελίξεις του τελευταίου μήνα

έδειχναν ότι η Αθήνα έκανε στροφή στο
ρεαλισμό- διερευνητικές επαφές με Τουρ-
κία, συνάντηση στο Βερολίνο. Τόσο οι
επαφές σε επίπεδο χαμηλής πολιτικής
όσο και η επικοινωνία ανάμεσα στην
πολιτική ηγεσία των δύο χωρών είναι
ωφέλιμες. Θεωρώ ότι η 24 Αυγούστου
θα μπορούσε να αποτελέσει σημείο καμ-
πής σε μια σχέση η οποία εδώ και πολλά
χρόνια βρίσκεται χωρίς πυξίδα. Η επιλογή
Μητσοτάκη να πάρει ο ίδιος τις πρωτο-
βουλίες με συμμετοχή της συμβούλου
του επί των  Ευρωπαϊκών Θεμάτων Ελ.
Σουρανή στη μυστική τριμερή του Βε-
ρολίνου και η  δήλωση στις 5/8 ότι «εαν
δεν μπορούμε να καταλήξουμε σε συμ-
φωνία για την ΑΟΖ, να πάμε στο Δικα-
στήριο της Χάγης», έδειξαν μια σαφή
δήλωση προθέσεων. Μέχρι την ανατροπή
της. 

6. Η Τουρκία ανακοίνωσε πως ανα-
βάλλει την έναρξη του γύρου των συ-
νομιλών στις 24 Αυγούστου και επιπρό-
σθεταεξέδωσε NAVTEX με την οποία
ανακοινώνει πως «στις 10 και 11 Αυγού-
στου θα πραγματοποιηθούν ασκήσεις
με χρήση πραγματικών πυρών σε θα-
λάσσια περιοχή ανάμεσα σε Ρόδο και
Καστελόριζο».

7. Η υπογραφή του συμφώνου Ελλά-
δας-Αιγύπτου στο συγκεκριμένο χρονικό
σημείο εκτιμώ ότι συνιστά μια λάθος
πολιτική επιλογή. Μπορεί να προσφέρει
ένα βήμα μπροστά στην παρεμπόδιση
του τουρκολυβυκού συμφώνου, αλλά οι
παρενέργειές της θα είναι μεγάλες σε
σχέση με το προσδοκώμενο όφελος. Το

κλειδί για τη σταθερότητα και την ει-
ρηνική διευθέτηση διαφορών είναι ο
σχηματισμός μιας στρατηγικής που παίρ-
νει στη Χάγη τα ζητήματα της υφαλο-
κρηπίδας στο Αιγαίο και  μέσω αυτής
της διαδικασίας να επιλυθούν ζητήματα
κυριαρχίας, ΑΟΖ, επήρειας νησιών κλπ.
Αυτή η στρατηγική είναι ο πλοηγός όλων
των άλλων.

8. Ούτε το τουρκολιβυκό, ούτε το ελ-
ληνοαιγυπτιακό σύμφωνο αποκτούν αυ-
τόματα νομική βάση αν δεν υπάρχει η
αναγκαία κάλυψη από τον ΟΗΕ.  Αυτό
απαιτεί χρόνο και ανοικτές γραμμές επι-
κοινωνίας. Αν η υπογραφή στο Κάιρο
βοηθά μια προσπάθεια έτσι ώστε αριθμός
χωρών της περιοχής να αναζητήσει από
κοινού φόρμουλες για τη Χάγη, μένει
να αποδειχθεί η χρησιμότητά της καθώς
οι δυσκολίες είναι πολλές όπως οι μη δι-
πλωματικές σχέσεις Αιγύπτου-Τουρκία,
ή η μη αναγνώριση της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας από την Τουρκία από το 1964. 

9. Κατά κανόνα οι προσπάθειες για ει-
ρηνευτικές διαδικασίες αποτυγχάνουν.
Άλλοι επιδιώκουν υποταγή των αντιπά-
λων όπως κάνει ο Β. Νετανιάχου, άλλοι
δεν μπορούν να βρουν ρυθμίσεις γιατί
οι παραδόσεις δεν ευνοούν τους συμβι-
βασμούς όπως κάνει ο Λίβανος, ή άλλοι
θεωρούν ότι η διαχείρηση των συνομι-
λιών συνιστά μια μέθοδο που βοηθά στο
να μην φτάνουμε στο τέρμα, όπως η Κύ-
προς, ή άλλοι δεν μπορούν να αξιολο-
γήσουν τη συγκυρία και να θέσουν προ-
τεραιότητες, όπως κάνει τώρα με έναν
εξαιρετικό περίεργο τρόπο η Ελλάδα.

www.larkoslarkou.org.cy

Χωρίς πυξίδα
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Λ ένε πως η έκρηξη στη Βηρυτό ήταν
τόσο ισχυρή, που ακούστηκε μέχρι
την Κύπρο. Αν είναι έτσι, θα ξύπνησε

επώδυνες μνήμες. Μνήμες από τα ξημε-
ρώματα της 11ης Ιουλίου 2011, όταν μια
δυνατή έκρηξη στη ναυτική βάση «Ευάγ-
γελος Φλωράκης» στην περιοχή Μαρί, σε
κοντέινερ με κατασχεθέντα από το 2009
ιρανικά πυρομαχικά, στοίχισε τη ζωή σε
13 ανθρώπους, τραυμάτισε άλλους 62, βύ-
θισε στο πένθος την κυπριακή κοινωνία. 

Οι αριθμοί δεν είναι συγκρίσιμοι. Οι νε-
κροί από την έκρηξη στο λιμάνι της Βηρυτού
θα είναι πιθανότατα εκατοντάδες, καθώς
υπάρχουν πολλοί αγνοούμενοι –πολλούς
τούς αναζητούν στη θάλασσα, όπου τους
πέταξε το ωστικό κύμα–, οι τραυματίες
είναι χιλιάδες, η μισή πόλη έχει καταστραφεί
ή έχει υποστεί μεγάλες ζημιές και περίπου
τριακόσιες χιλιάδες άνθρωποι έχουν μείνει
χωρίς στέγη. 

Οι εικόνες και τα βίντεο που κυκλοφο-
ρούν εδώ και δύο ημέρες μεταφέρουν την
εικόνα του απόλυτου χάους, προκαλούν
σοκ. Η τραγωδία του Λιβάνου είναι πραγ-
ματικά ασύλληπτη, αδιανόητη. Υπάρχει
όμως κάτι κοινό, κάτι που ενώνει αυτές τις
δύο καταστροφές –πιθανότατα τις μεγα-
λύτερες που έχουν προκληθεί σε καιρό ει-
ρήνης για τις δύο χώρες– και συνοψίζεται
σε μία μόνο λέξη: αμέλεια.

Αν και τίποτα δεν μπορεί να αποκλειστεί
στην ταραγμένη περιοχή της Μέσης Ανα-
τολής, τα πρώτα στοιχεία που έρχονται
στο φως από πολλές πλευρές δίνουν την
πιο απλή απάντηση σε αυτό που συνέβη.
Την πιο απλή και την πιο ακατανόητη: η
έκρηξη δεν οφείλεται σε τρομοκρατική
πράξη, σε εμφύλια διαμάχη, σε δολιοφθορά,
αλλά σε εγκληματική αμέλεια, σε εγκλη-
ματική αδιαφορία. 

Διαβάζω τις δηλώσεις του γενικού διευ-
θυντή τελωνείων του Λιβάνου: «Είχαμε ζη-
τήσει ξανά και ξανά να φύγει αυτό το υλικό
από εδώ, αλλά κάτι τέτοιο δεν έγινε ποτέ.
Ας ψάξουν οι εμπειρογνώμονες και οι ειδικοί
να βρουν το γιατί». Αυτός ο άνθρωπος,
αυτός ο κρατικός υπάλληλος είχε καταθέσει
το αίτημα απομάκρυνσης των 2.700 τόνων
νιτρικού αμμωνίου αποθηκευμένου σε σιλό
του λιμανιού, έξι φορές. Οχι μία, ούτε δύο,
έξι. Μία για κάθε χρόνο που η τεράστια
ποσότητα εκρηκτικής ύλης παρέμενε στις
αποθήκες του λιμανιού, χωρίς κανείς να
ενδιαφερθεί για την απομάκρυνσή της. 

Για την υπόθεση στο Μαρί κάποιοι κα-
τηγορήθηκαν για αμέλεια σε σχέση με τη
διαχείριση, την προστασία και τη συντή-
ρηση του επικίνδυνου φορτίου. Ο τότε
υπουργός Αμυνας κρίθηκε ένοχος για αν-
θρωποκτονία και για πρόκληση θανάτου
λόγω αλόγιστης, απερίσκεπτης, επικίνδυνης
πράξης, και μπήκε φυλακή. 

Κάτι αντίστοιχο θα γίνει και τώρα στον
Λίβανο. Κάποιοι θα κατηγορηθούν, θα κρι-
θούν ένοχοι και θα φυλακιστούν. Γιατί δεν
σήκωσαν το τηλέφωνο να δώσουν μια εν-
τολή, γιατί δεν έβαλαν μια υπογραφή, γιατί
δεν πήραν μια πρωτοβουλία, γιατί δεν έκα-
ναν τη δουλειά τους. Ο ιός της αμέλειας
μπορεί να γίνει πιο φονικός από πολλούς
άλλους. 

Ο ιός
της αμέλειας

Της ΓΙΟΥΛΗΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ
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H στρατηγική μας, όσον αφορά
το Κυπριακό, στην μετά παν-
δημία εποχή φαίνεται να επι-

κεντρώνεται πλέον σε δύο άξονες
: πρώτον, στις κυρώσεις της ΕΕ
κατά της Τουρκίας με το κόστος
που θα επιφέρουν και δεύτερον
στην αναβάθμιση της αποτρεπτικής
ισχύος της Κυπριακής Δημοκρατίας.
Αν και η πατρότητα της πολιτικής
επιβολής κόστους στην Τουρκία
σίγουρα ανήκει στο λεγόμενο εν-
διάμεσο ή πατριωτικό χώρο, τώρα
υιοθετείται πλήρως από την επί-
σημή μας πλευρά με αρχιτέκτονα
μάλιστα τον ΥΠΕΞ, ο οποίος τις
προάλλες μίλησε για τομεακά μέτρα
τα οποία θα έχουν άμεσο κόστος
στην οικονομία, στον τουρισμό
και στον τραπεζικό τομέα.

«Κάλλιο αργά παρά ποτέ», θα
μπορούσαν, δικαιολογημένα γιατί
νοιώθουν δικαιωμένοι, να ισχυρι-
στούν οι του πατριωτικού μετώπου
γιατί κάποτε η πολιτική επιβολής
κόστους είχε χλευαστεί με τον πιο
επίσημο τρόπο.

«Ό τρόπος για να υποχρεωθεί
η Τουρκία να μεταβάλει τη στάση
της στο Κυπριακό είναι η ενεργο-
ποίηση δυνάμεων που έχουν την
δυνατότητα να επηρεάσουν την

Τουρκία, όπως οι ΗΠΑ, η Ρωσία, η
ΕΕ και τα ισλαμικά κράτη. Μόνο
έτσι μπορεί να αλλάξει η τουρκική
στάση και όχι, τάχα όπως ακούω,
να προκαλέσουμε οικονομικό και
πολιτικό κόστος στην Τουρκία. Αυ-
τά είναι ωραία λόγια για εσωτερική
κατανάλωση. Μια ανάλυση του
διεθνούς περιβάλλοντος δείχνει
πως μόνο για αστείο μπορεί να λέ-
γεται κάτι ανάλογο», δήλωνε ο ΠτΔ
στις 15 Οκτωβρίου 2017 σε συνέν-
τευξή του στην «Καθημερινή».

Στον άλλο άξονα της νέας μας
στρατηγικής τα πράγματα ακόμα
πιο περίπλοκα. Από την μια ο ΠτΔ,
με μια ορθότατη δήλωση ή οποία
επικρίθηκε από το απορριπτικό
μέτωπο, («εάν θεωρήσουμε ότι μπο-
ρούμε να δώσουμε λύση μέσα από
την στρατιωτικοποίηση, θα οδη-
γούμασταν στο τέλος του κυπρια-
κού ελληνισμού»), τάχθηκε κάθετα
εναντίον της στρατιωτικοποίησης
του Κυπριακού και από την άλλη
ο ΥΠΕΞ ο οποίος, 46 χρόνια μετά
την εισβολή, συνειδητοποίησε την
έλλειψη αποτρεπτικής ισχύος και
μας καλεί να προβληματιστούμε.

«Μια διαχρονική αδυναμία της
Κυπριακής Δημοκρατίας είναι η
μη ύπαρξη αποτρεπτικής ισχύος.

Ένας από τους βασικούς λόγους
που βλέπουμε τη μεσολάβηση είτε
από πλευράς ΕΕ, Γερμανίας ή ΗΠΑ
(στην περίπτωση της Ελλάδας)
είναι ακριβώς αυτός ο κίνδυνος να
υπάρξει ένα θερμό επεισόδιο το
οποίο αν υπάρξει κανείς δεν μπορεί
να προβλέψει με ασφάλεια πώς θα
εξελιχθεί. Δυστυχώς δεν υπάρχει
στη δική μας περίπτωση αυτή η
αποτρεπτική ισχύς, θεωρώ ότι είναι
κάτι που πρέπει να προβληματίσει
όλους», δήλωσε ο ΥΠΕΞ ανοίγοντας
έτσι με τον πιο επίσημο τρόπο την
συζήτηση για αναβάθμιση των
στρατιωτικών δυνατοτήτων της
Κυπριακής Δημοκρατίας.

Με βάση τα πιο πάνω, η σημε-
ρινή μας στρατηγική θα μπορούσε
να συνοψιστεί ως ακολούθως. Πρώ-
τον, επιβολή κόστους προς της
Τουρκία με τομεακά μέτρα, κάτι
που όμως «μόνο για αστείο μπορεί
να λέγεται» και δεύτερον η ανα-
βάθμιση της αποτρεπτικής μας
ισχύος, όχι μέσω στρατιωτικοποί-
ησης γιατί κάτι τέτοιο «θα οδηγούσε
στο τέλος του κυπριακού ελληνι-
σμού», αλλά μέσω κάτι άλλου το
οποίο, τουλάχιστον στο παρόν στά-
διο, δεν μπορεί να δημοσιοποιηθεί.

Αν και στα πιο πάνω τα ακατα-

λαβίστικα διακρίνεται μια σαφέ-
στατη ασυναρτησία, η οποιαδήποτε
προσπάθεια  για περαιτέρω διευ-
κρινίσεις είναι χάσιμο χρόνου.
Μετά το Κρανς Μοντάνα οι απαν-
τήσεις στους διαφωνούντες με τις
επίσημές μας θέσεις στο Κυπριακό,
είναι οι ίδιες. «Παρερμηνεία δη-
λώσεων» και «προσπάθεια απο-
σπασματικής ερμηνείας». Αν ακόμα
έχεις το κουράγιο και είσαι αρκούν-
τως «μαζοχιστής» και επιμένεις,
τότε σου ρίχνουν κανένα «της όποι-
ας λύσης» και κανένα «εξυπηρετείς
τα τουρκικά συμφέροντα»  και τέ-
λειωσες. Τι να πει κανείς. Η επι-
στήμη σηκώνει τα χέρια ψηλά. Δυ-
στυχώς, συνεχίζουμε την εξωτερική
πολιτική για εσωτερική κατανά-
λωση. Εκμεταλλευόμαστε τον εθι-
σμό του πολίτη σε ψευδαισθήσεις
και την απογοήτευσή του για το
ότι δεν διαφαίνεται έστω και η πα-
ραμικρή ελπίδα για λύση και τον
βομβαρδίζουμε καθημερινά με με-
γάλα λόγια και κούφια συνθήματα
χωρίς τον στοιχειώδη σεβασμό
στην κοινή λογική που δυστυχώς
εδώ και καιρό στην χώρα μας έπαυ-
σε να είναι κοινή.

«Πολιτική είναι η ικανότητα να
παρουσιάζεις σήμερα τι θα γίνει

αύριο και να εξηγείς αύριο γιατί
δεν έγινε», έλεγε ο μεγάλος Ουίν-
στον Τσώρτσιλ. Ως προς το πρώτο
σκέλος, δηλαδή το τι θα γίνει αύριο,
είμαστε λαλίστατοι. Μεγάλα πράγ-
ματα θα γίνουν αύριο, τον άλλο
μήνα, τον άλλο χρόνο, σε βάθος
χρόνου. Σπουδαίες εξελίξεις που
δεν μπορούν να δημοσιοποιηθούν.

Όμως ως προς το δεύτερο σκέ-
λος της ρήσης του «Πατέρα της νί-
κης», ούτε λόγος να γίνεται. Άλλα
λόγια να αγαπιόμαστε. Οι εξηγήσεις
στερεότυπες. Αυτό που θα γινόταν
αύριο δεν έγινε γιατί κάποιοι συ-
νωμοσιολόγοι μας χάλασαν τα σχέ-
δια και γιατί έχουν προκύψει νέες
συγκυρίες, νέες συμμαχίες και νέες
συνεργασίες που σε βάθος χρόνου
σίγουρα θα αποδώσουν καρπούς
αλλά και πάλι  δεν μπορούν να δη-
μοσιοποιηθούν.

Δυστυχώς τρία χρόνια μετά το
ναυάγιο στο Κρανς Μοντανά ο πο-
λιτικός λόγος, όσον αφορά το εθνικό
θέμα, δεν αντικατοπτρίζει την δεινή
κατάσταση στην οποία βρισκόμα-
στε. Κανένα ίχνος ρεαλισμού και
ορθολογιστικής αξιολόγησης της
κατάστασης.

Αντίθετα, ο λόγος των Κολοκο-
τρωναίων και των Μπουμπουλίνων

έχει  φουντώσει και φαίνεται να
υιοθετείται πλέον ως η επίσημη
μας θέση.

Το δραματικότερο δε είναι η έλ-
λειψη συγκροτημένης αντίθετης
άποψης. Μετά την διάλυση της
άτυπης συμμαχίας των δυνάμεων
της λύσης, του ΔΗΣΑΚΕΛ, πλην
του ΑΚΕΛ το οποίο δυστυχώς δεν
μπορεί να ηγηθεί της ρεαλιστικής
σχολής σκέψης, δεν υπάρχει κα-
νένας ουσιαστικός αντίλογος. Στην
μεγάλη παράταξη της λύσης το Κυ-
πριακό είναι πλέον ένα μη θέμα.
Εάν και εφόσον αναγκαστούν να
κάνουν αναφορές οι θέσεις τους
είναι μισόλογα και ήξεις αφήξεις
τοποθετήσεις. Καθαρές υπεκφυγές
με απώτερο στόχο να μην πάρουν
θέση μήπως και δεν φανούν συ-
νεπείς με την ιδιότητα τους ως κυ-
βερνών κόμμα.

Στην ουσία μιλούν χωρίς να λένε
το παραμικρό κατατάσσοντας έτσι
την παράταξη του Γλαύκου Κληρίδη
στην κατηγορία των διαχρονικά
φαφλατάδων που δεν έχουν προ-
σφέρει το παραμικρό στην εθνική
μας υπόθεση.

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι ειδικός
προγραμμάτων ηλεκτρ. υπολογιστών.

Οι Κολοκοτρωναίοι, οι Μπουμπουλίνες και οι φαφλατάδες 
Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

Κόσμος περπατά στο Παλιό Χωριό της Αλόννησου. Το πρώτο υποβρύχιο μουσείο στην Ελλάδα, σε ένα από τα σημαντικότερα ναυάγια της Κλασικής Αρχαιότητας, βρίσκεται μεταξύ της
Αλόννησου και του νησιού Περιστέρα, στο κεντρικό Αιγαίο.
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Ευρωπαϊκός Οργανισμός Φαρμάκων και Δεδομένα Αναγνώρισης Φαρμάκων

Ο τομέας των φαρμάκων είναι
ρυθμιστικά και κανονιστικά
ένας απ’ τους πιο αυστηρά

ελεγχόμενους τομείς, αφού έχει να
κάνει με θέματα δημόσιας υγείας.
Στο πλαίσιο της ρύθμισης φαρμά-
κων, ο Ευρωπαϊκός Οργανισμός
Φαρμάκων (EMA) ανέλαβε και βρί-
σκεται στη διαδικασία εφαρμογής
μιας αρκετά πρωτοποριακής με-
θόδου ταυτοποίησης και αναγνώ-
ρισης φαρμάκων (IDMP) που απο-
τελεί πρόκληση τόσο για τις αρμό-
διες αρχές όσο και για τη βιομη-
χανία. 

O σχεδιασμός του IDMP κινείται
αρχικά στο να κωδικοποιήσει με
βάση πρότυπα ΙSO, 1) τις δραστικές,
2) τις φαρμακευτικές μορφές, τα
μεγέθη συσκευασίας, τις οδούς χο-
ρήγησης και τύπους συσκευασιών
φαρμάκων 3) τις μονάδες μέτρησης,
4) τις ρυθμιζόμενες φαρμακευτικές
πληροφορίες και 4) τις ρυθμιζόμενες
πληροφορίες ιατρικών προϊόντων. 

Η ψηφιακή κωδικοποίηση αυτή
θα καλύπτει κάθε φαρμακευτικό
προϊόν όσον αφορά την ονομασία
του, τα συστατικά του, την οδό χο-
ρήγησης και τη συγκέντρωσή του
σε δραστική όπως επίσης και τις
πληροφορίες για την άδεια κυκλο-
φορίας του, τις κλινικές πληροφο-

ρίες, τη συσκευασία και την κατα-
σκευή του. Κάθε φαρμακευτικό
προϊόν από τη στιγμή που βρίσκεται
στα στάδια έρευνας και ανάπτυξης
μέχρι την αδειοδότησή του θα μπο-
ρεί να ταυτοποιείται μέσα από το
σύστημα αυτό. 

Παρότι η διαδικασία εφαρμογής
της νέας αυτής μεθόδου θα επιβα-
ρύνει τη βιομηχανία, αφού προ-
βλέπει ριζικές αλλαγές σε δεδομένα,
κωδικοποιήσεις και τρόπους κα-
τάθεσης πληροφοριών που αφο-
ρούν τα προϊόντα της, θα επιφέρει
και αρκετά πλεονεκτήματα από
άποψη ρύθμισης φαρμάκων. Ανα-

λυτικότερα:
• Οι αναφορές παρενεργειών

θα είναι εναρμονισμένες όσον αφο-
ρά τους όρους που χρησιμοποιούν-
ται, βελτιώνοντας έτσι την ποιότητα
των αναφορών και δεδομένων που
λαμβάνουν οι διάφορες αρμόδιες
αρχές, καθιστώντας τες έτσι ικανές

για ταχύτερες αποφάσεις και ενέρ-
γειες που αφορούν την ασφάλεια
των φαρμάκων.

• Οι καταθέσεις αιτήσεων κα-
νονιστικών υποθέσεων στις διά-
φορες αρχές θα περιέχουν εναρ-
μονισμένα δεδομένα και έτσι ο
χρόνος αξιολόγησης αιτήσεων πι-

θανόν να μειωθεί. 
• Τα δεδομένα από τις διάφορες

κλινικές μελέτες θα καταγράφονται
με βάση πρότυπα, επιτρέποντας
τη βελτιωμένη επιστημονική αξιο-
λόγηση, επικοινωνία και διαφάνεια.
Ως αποτέλεσμα, ο τρόπος με τον
οποίο τα φάρμακα αξιολογούνται

ως ασφαλή και αποτελεσματικά θα
αναβαθμιστεί.  

• Οι επιθεωρήσεις για τήρηση
των κανόνων ορθής παρασκευα-
στικής πρακτικής (GMP) θα βασί-
ζοντα σε εύκολα προσβάσιμες πλη-
ροφορίες και αυτό θα είναι βοηθη-
τικό ειδικά σε περιπτώσεις που
αφορούν ελαττωματικά προϊόντα
ή  περιπτώσεις εντοπισμού ψευ-
δεπίγραφων φαρμάκων. 

Όσο όμως και να επιθυμούν οι
αρμόδιες αρχές και η βιομηχανία
την ψηφιακή κωδικοποίηση πλη-
ροφοριών των φαρμάκων με όσο
πιο λεπτομερή τρόπο, για να τους
επιτρέπεται η ολοκληρωτική ιχνη-
λάτηση θα πρέπει να αφουγκρα-
στούν τις προσδοκίες των ασθενών
και επαγγελματιών υγείας ως προ-
τεραιότητα. Θα πρέπει δηλαδή όλα
τα συστήματα και οι βάσεις δεδο-
μένων που σχεδιάζονται, με τερά-
στιο κόστος τόσο για το δημόσιο
όσο και για τις φαρμακοβιομηχα-
νίες, να αποσκοπούν στο να μπορεί
το κοινό και οι επαγγελματίες υγείας
να έχουν άμεση και ακριβή πλη-
ροφόρηση για τα φαρμακευτικά
προϊόντα. 

Ο κ. Νικόλας Λαδάς είναι διευθυντής
Χαρτοφυλακίου της Remedica.

Ο κ. Νικόλας Λαδάς.

Κάθε φαρμακευτικό προϊόν από τη στιγμή που βρίσκεται στα στάδια έρευνας και ανάπτυξης μέχρι την αδειοδότησή
του θα μπορεί να ταυτοποιείται μέσα από το σύστημα αυτό. 

Του ΝΊΚΟΥ ΣΤΈΛΓΙΑ

Οι Τούρκοι γιατροί και επιστήμονες εκ-
φράζουν το τελευταίο διάστημα έντονο
προβληματισμό για την τροπή της παν-
δημίας του κορωνοϊού στη χώρα τους.
Συγκεκριμένα, τα τελευταία εικοσιτε-
τράωρα, πολλά ΜΜΕ δίνουν βήμα σε
Τούρκους γιατρούς που δεν κρύβουν
την ανησυχία τους για τον κίνδυνο που
απειλεί την υγεία των πολιτών. Ακόμη
και ΜΜΕ που διατηρούν σχέσεις με την
συντηρητική κυβέρνηση της Τουρκίας
εστιάζουν στις προειδοποιήσεις των
γιατρών και εκτιμούν ότι η συνολική
κατάσταση στην χώρα είναι πλέον κρί-
σιμη. Εάν δεν ληφθούν άμεσα νέα μέτρα
προστασίας και αντιμετώπισης του
Covid 19, από το φθινόπωρο και μετά
η Τουρκία ενδέχεται να οδηγηθεί σε

αχαρτογράφητα νερά. Σύμφωνα με τους
Τούρκους επιστήμονες, μετά την χαλά-
ρωση των μέτρων προστασίας κατά την
έναρξη της τουριστικής περιόδου και
το τέλος του Κουρμπάν Μπαϊραμιού, ο
αριθμός των κρουσμάτων σε ολόκληρη
την Τουρκία αυξάνεται με ταχείς ρυθ-
μούς: «Το σύστημα υγείας της Τουρκίας,
το οποίο ξεπέρασε με σχετική ευκολία
την πίεση που δέχθηκε την περίοδο
Απριλίου-Ιουνίου, έχει πλέον αρχίσει
να δυσκολεύεται στην αντιμετώπιση
των νέων κρουσμάτων.

Πλέον, στα νοσοκομεία δεν υπάρχουν
κλίνες για νέα κρούσματα», προειδο-
ποίησε την προηγούμενη εβδομάδα το
δίκτυο «Χαμπέρτουρκ» ενώ από την ια-
τρική κοινότητα υπολογίζεται ότι ο
πραγματικός αριθμός κρουσμάτων σε
ημερήσια βάση σε ολόκληρη τη χώρα
αγγίζει πλέον τις οκτώ με εννέα χιλιάδες.
Αν συνεχιστεί αυτή η κατάσταση, σε
λίγες εβδομάδες η Τουρκία δεν αποκλεί-
εται να μετατραπεί σε «μια νέα Ιταλία»,
σε μια εστία δηλαδή, όπου η νέα νόσος
θα διαδίδεται ανεξέλεγκτα. Οι Τούρκοι
γιατροί προειδοποιούν ότι η επαναλει-
τουργία των εκπαιδευτικών ιδρυμάτων
από τις αρχές του φθινοπώρου σε συν-
δυασμό με την εποχιακή γρίπη της πε-
ριόδου ενδέχεται να δώσουν διαστάσεις
στον μεγάλο κίνδυνο που ήδη αντιμε-
τωπίζει η χώρα. 

Η πρόωρη χαλάρωση
Η επίσημη ρητορική και η «ανάγνω-

ση» της κατάστασης από την κυβέρνηση

Ερντογάν δεν συμφωνεί με τις προει-
δοποιήσεις των Τούρκων γιατρών και
επιστημόνων. Ο Υπουργός Υγείας, Φα-
χρεττίν Κοτζά, ανακοινώνει σε καθη-
μερινή βάση έναν αριθμό νέων κρου-
σμάτων που κυμαίνεται μεταξύ 900 και
1000. Παρά το γεγονός ότι τα τελευταία
εικοσιτετράωρα δεν κρύβει τον προ-
βληματισμό του για την πορεία της παν-
δημίας, ο Υπουργός επιρρίπτει ευθύνες
στον μέσο Τούρκο πολίτη για την επι-
δείνωση της όλης κατάστασης, με το
σκεπτικό ότι η κοινωνία δεν τηρεί τους
βασικούς κανόνες προστασίας. Την ίδια
στιγμή, φιλοκυβερνητικοί κύκλοι ζητούν
την παρέμβαση της τουρκικής δικαιο-
σύνης για δημοσιεύματα και δηλώσεις
Τούρκων επιστημόνων που δεν συμβα-
δίζουν με τη γραμμή της κυβέρνησης.
Για την τουρκική επιστημονική κοινό-
τητα τέτοιου είδους παρεμβάσεις και
προσπάθειες απόκρυψης του αληθινού
μεγέθους του κινδύνου που αντιμετω-
πίζει η χώρα είναι απαράδεκτες. Όπως
αναφέρουν οι Τούρκοι γιατροί, οι κινή-
σεις αποπροσανατολισμού της κοινωνίας
δεν αλλάζουν το γεγονός ότι η ευθύνη
για τον πολλαπλασιασμό των νέων κρου-
σμάτων βαραίνει την κυβέρνηση Ερν-
τογάν η οποία με την πρόωρη χαλάρωση
των μέτρων και τους λανθασμένους χει-
ρισμούς της δεν κατάφερε να ελέγξει
την κατάσταση.

Σύμφωνα με το Ιατρικό Επιμελητήριο
της Άγκυρας, το γεγονός ότι για να τερ-
ματιστεί η κατρακύλα στην τουρκική
οικονομία και να επιστρέψουν οι ξένοι

τουρίστες στην χώρα, η κυβέρνηση
αποφάσισε να προχωρήσει στην άρση
σημαντικών μέτρων, παρά το γεγονός
ότι δεν είχε επιτευχθεί ο έλεγχος της
διάδοσης του ιού.

Επιπλέον, παράλληλα με το πρόωρο
άνοιγμα της κοινωνίας και της οικονο-
μίας ήρθε στο προσκήνιο και η χαλά-
ρωση των μέτρων και των διαδικασιών
αντιμετώπισης του Covid 19 στα τουρ-
κικά νοσηλευτικά ιδρύματα. Τα προ-
αναφερόμενα οδηγούν τους Τούρκους
γιατρούς και επιστήμονες στο συμπέ-
ρασμα ότι για την πρώιμη χαλάρωση
και ανέλεγκτη αύξηση των κρουσμάτων
ευθύνεται η στάση της κυβέρνησης
Ερντογάν,  η οποία υπαγορεύθηκε από
οικονομικά και πολιτικά κριτήρια και
όχι από τα επιστημονικά δεδομένα. Χα-
ρακτηριστική είναι η πρόσφατη παρέμ-
βαση της Ένωσης Τούρκων Ιατρών
(ΕΤΙ): «Εάν δεν υπάρχουν σοβαρά συμ-
πτώματα, οι ασθενείς, κυρίως όσοι είναι
άνω των 50 ετών, στέλνονται στα σπίτια
τους με την φαρμακευτική αγωγή που

τους παρέχεται από τα νοσοκομεία. Ια-
τροί και νοσηλευτικό προσωπικό συνι-
στούν στους ασθενείς να επιστρέψουν
στα νοσοκομεία μόνο εάν η κατάσταση
της υγείας τους επιδεινωθεί».

Η ΕΤΙ, σε άλλη σχετική τοποθέτηση,
διαπιστώνει σημαντικά προβλήματα
και στην διεξαγωγή των τεστ σε ολό-
κληρη την Τουρκία. «Γίνονται πολλά
τεστ για το προσωπικό του Προεδρικού
και σε όλα τα είδη των αθλημάτων. Υπά-
γονται σε τεστ και όσοι μεταβαίνουν
στο εξωτερικό χωρίς να εξετάζονται οι
λόγοι για την διενέργεια των τεστ σε
κάθε περίπτωση ξεχωριστά. Όλα δεί-
χνουν ότι δεν πραγματοποιούνται αρ-
κετά τεστ για όσους αντιμετωπίζουν
πραγματικό πρόβλημα και τις ομάδες
υψηλού κινδύνου.

Η νέα προσέγγιση του Υπουργείου
Υγείας είναι, αν δεν υπάρχουν συμπτώ-
ματα δεν γίνονται τεστ. Αυτό ισχύει
ακόμη για τις περιπτώσεις που υπάρχουν
επιβεβαιωμένες επαφές. Ακόμη δεν
υπάρχουν ειδικά προγράμματα για μέρη
που ενέχουν αυξημένο κίνδυνο, όπως
λ.χ. τα εργοστάσια. Δεν είναι δυνατόν
να εντοπιστούν νέα κρούσματα με αυτήν
την λογική», προειδοποιεί η ΕΤΙ, που
ζητά την αύξηση του αριθμού των τεστ
και την λήψη έκτακτων μέτρων προ-
στασίας για το ιατρικό και νοσηλευτικό
προσωπικό. Η ΕΤΙ προσθέτει ότι τους
τελευταίους μήνες, η Τουρκία έχασε 26
ιατρούς και 52 εργαζόμενους του νο-
σηλευτικού τομέα στο μέτωπο κατά του
Covid 19. 

Φόβοι μετεξέλιξης Τουρκίας σε «νέα Ιταλία»
Ραγδαία η αύξηση κρουσμάτων κορωνοϊού σ’ όλη τη χώρα με τους αριθμούς να αγγίζουν μέχρι και τα 9.000 ημερησίως

Ανησυχία και
στα κατεχόμενα
Η επιδείνωση της συνολικής κατάστασης στην
Τουρκία προκαλεί μεγάλο προβληματισμό και
στην τ/κ κοινότητα, η οποία από πολλές απόψεις
εξαρτάται από την γειτονική χώρα. Ως γνωστόν,
πριν από περίπου ένα μήνα η «κυβέρνηση» Τατάρ
προχώρησε στην επανασύνδεση των κατεχομέ-
νων με την Τουρκία. Μετά από αυτήν την από-
φαση, ο αριθμός των νέων κρουσμάτων στα κα-
τεχόμενα είχε κατακόρυφη καθημερινή αύξηση.
Συγκεκριμένα στα μέσα της προηγούμενης εβδο-
μάδας ο αριθμός των κρουσμάτων στα κατεχό-
μενα, ξεπέρασε τα 30, γεγονός που έδωσε νέες
διαστάσεις στην ανησυχία των Τ/κ γιατρών. Σε
περίπτωση που χρειαστεί η επιστράτευση ανα-
πνευστήρων τότε η κατάσταση δεν αποκλείεται
να ξεφύγει από κάθε έλεγχο. Σύμφωνα με καλά
ενημερωμένες πηγές της «Κ», μέχρι την προ-
ηγούμενη εβδομάδα, τα νέα κρούσματα που νο-
σηλεύονται παρουσίαζαν ελεγχόμενης μορφής
συμπτώματα και προβλήματα υγείας. Η εν λόγω
εξέλιξη δίνει στους γιατρούς μια κάποια αισιοδοξία,
εντούτοις ο ρυθμός της μετάδοσης της ασθένειας
δεν αφήνει πολλά περιθώρια εφησυχασμού. Πιο
συγκεκριμένα, τα τελευταία εικοσιτετράωρα σε
διάφορα αστικά κέντρα άρχισαν να παρουσιά-
ζονται κρούσματα που ταυτοποιήθηκαν ως τοπικά
και όχι εισαγόμενα από την Τουρκία. Το γεγονός
ότι δεν έχει εκδηλωθεί ακόμη η ετήσια έξαρση
της εποχικής γρίπης στην Κύπρο εντείνει το
κλίμα ανησυχίας. Σε περίπτωση που συνεχιστεί
αυτή η εικόνα, τότε το φθινόπωρο αναμένεται
να είναι μια πολύ δύσκολη περίοδος για τους
Τ/κ. Άξιο αναφοράς είναι και το γεγονός ότι η
ανησυχία των Τ/κ γιατρών εντείνεται επιπλέον
λόγω της γενικής εικόνας που εκπέμπουν οι ελεύ-
θερες περιοχές το τελευταίο διάστημα. Χαρα-
κτηριστικό είναι ότι την προηγούμενη εβδομάδα,
το Κόμμα Κοινοτικής Δημοκρατίας, που υποστη-
ρίζει τον Μουσταφά Ακιντζί, ζήτησε από την δι-
κοινοτική επιτροπή να αναθεωρήσει την στάση
της απέναντι στην επαναλειτουργία των οδο-
φραγμάτων υπό το πρίσμα της αύξησης των
κρουσμάτων στις ελεύθερες περιοχές. 

Σύμφωνα με καλά ενημερωμένες πηγές της «Κ»,
μέχρι την προηγούμενη εβδομάδα, τα νέα κρούσμα-
τα που νοσηλεύονται παρουσίαζαν ελεγχόμενης
μορφής συμπτώματα και προβλήματα υγείας.

Οι Τούρκοι γιατροί προειδοποιούν ότι η επαναλειτουργία των εκπαιδευτικών ιδρυμάτων από τις αρχές του φθινοπώρου, σε συνδυα-
σμό με την εποχική γρίπη της περιόδου, ενδέχεται να δώσουν διαστάσεις στον μεγάλο κίνδυνο που ήδη αντιμετωπίζει η χώρα. 

<<<<<<

Η νέα προσέγγιση του
Υπουργείου Υγείας είναι, αν
δεν υπάρχουν συμπτώματα
δεν γίνονται τεστ. Αυτό
ισχύει ακόμη για τις περι-
πτώσεις που υπάρχουν επι-
βεβαιωμένες επαφές.

<<<<<<

Σύμφωνα με την Ένωση
Τούρκων Ιατρών, τους τελευ-
ταίους μήνες, η Τουρκία
έχασε 26 ιατρούς και 52 ερ-
γαζόμενους του νοσηλευτι-
κού τομέα στο μέτωπο κατά
του Covid 19. 
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Το 2010, χωρίς κάτι να προϊδεάζει 
για αυτή την εξέλιξη και ενώ εί-
χαν προηγηθεί διπλωματικές συ-
ζητήσεις υπό άκρα μυστικότητα, 
η Κύπρος ανακοίνωσε συμφωνία 
με το Ισραήλ για οριοθέτηση ΑΟΖ. 
Το παράδειγμα αναφέρεται, κα-
θώς είναι ενδεικτικό του τρόπου 
με τον οποίο προετοιμάζονται και 
γνωστοποιούνται συμφωνίες σαν 
αυτή που ανακοινώθηκε την πε-
ρασμένη Πέμπτη μεταξύ Αθήνας 
και Καΐρου για μερική οριοθέτηση 
ΑΟΖ. Μία συμφωνία, ωστόσο, για 
την οποία η ελληνική κυβέρνηση 
εργαζόταν εντατικά τουλάχιστον 
για οκτώ μήνες, από τη στιγμή δη-
λαδή που Αγκυρα και Τρίπολη υπέ-
γραψαν το παράνομο τουρκολιβυ-
κό σύμφωνο.

Το τελευταίο διάστημα οι συνο-
μιλίες μεταξύ Αθήνας και Καΐρου 
εντάθηκαν. Είναι χαρακτηριστικό 
πως ο πρωθυπουργός Κυριάκος 
Μητσοτάκης είχε στις 23 Ιουλίου 
τηλεφωνική επικοινωνία με τον 
πρόεδρο της Αιγύπτου Αμπντελ-
φατάχ αλ Σίσι με αφορμή την Εθνι-
κή Εορτή της Αιγύπτου και οι δύο 
άνδρες ανέλυσαν την κατάστα-
ση στην Ανατολική Μεσόγειο και 
τη Λιβύη και όπως ανέφερε τότε 
η προσεκτικά διατυπωμένη ανα-
κοίνωση «επιβεβαιώθηκαν οι άρι-
στες διμερείς σχέσεις». Σύμφωνα 
με πληροφορίες της «Κ», ο πρωθυ-
πουργός είχε ακολούθως μία ακό-
μα συνομιλία με τον κ. Σίσι χωρίς 
όμως να δοθεί στη δημοσιότητα. 
Των δύο συνομιλιών αυτών είχε 
προηγηθεί «προπαρασκευαστική» 
επίσκεψη του Νίκου ∆ένδια στις 
αρχές Ιουνίου στο Κάιρο, με τον Ελ-

ληνα υπουργό Εξωτερικών να δη-
λώνει πως «ξαναπιάσαμε το νήμα 
της διαπραγμάτευσης για τη συμ-
φωνία των οικονομικών ζωνών». 

Το τελευταίο διάστημα οι συζη-
τήσεις υπό άκρα μυστικότητα προ-
χωρούσαν διαρκώς. Είχε ακολου-
θήσει τεχνοκρατική συνάντηση 
εμπειρογνωμόνων στην Αθήνα και 
στη συνέχεια είχε υπάρξει ανταλ-
λαγή εγγράφων και χαρτών με την 
ελληνική πλευρά να αναμένει την 
τελική απάντηση από την Αίγυπτο. 
Ηδη, πριν από 10 ημέρες φαινόταν 
πως η συμφωνία είναι πολύ κοντά 
και στις αρχές της εβδομάδας, πριν 
μεταβεί δηλαδή ο κ. ∆ένδιας στο 
Κάιρο για τις υπογραφές, συνομίλη-
σε με τον κ. Μητσοτάκη, ο οποίος 
του έδωσε το πράσινο φως για το 
ταξίδι. Ακολούθησε την Τετάρτη 

σύσκεψη στο Μέγαρο Μαξίμου και 
το βράδυ της ίδιας ημέρας, ξημε-
ρώματα προς Πέμπτη, τρεις ακό-
μα γύροι τηλεφωνικών επικοινω-
νιών μεταξύ του Ελληνα υπουργού 
και του Αιγύπτιου ομολόγου του. 
Ετσι οι δύο πλευρές κατέληξαν σε 
μία μερική οριοθέτηση των θα-
λασσίων ζωνών τους, δηλαδή της 
υφαλοκρηπίδας και της ΑΟΖ, με 
το όριο του 28ου μεσημβρινού να 
αποτελεί το σημείο-κλειδί για την 

οριστικοποίηση της συμφωνίας. Η 
υπογραφή της συμφωνίας αλλάζει 
πλήρως τoν χάρτη τόσο στις σχέ-
σεις μεταξύ Αθήνας και Αγκυρας 
όσο στο ευρύτερο πεδίο της Ανα-
τολικής Μεσογείου. Η Αθήνα, όπως 
προειπώθηκε, εργαζόταν προς αυ-
τή την κατεύθυνση το τελευταίο 
οκτάμηνο, θεωρώντας πως μέσα 
από μία διπλή οριοθέτηση, με την 
Ιταλία και την Αίγυπτο, θα έμπαινε 
από θέση ισχύος σε συζητήσεις με 

την Τουρκία. Κυβερνητική πηγή 
αναφέρει χαρακτηριστικά στην 
«Κ» πως η Αθήνα έχει πετύχει πλέ-
ον έναν διπλό σημαντικό στόχο: 
πρώτον, αναγνωρίζεται η ύπαρξη 
υφαλοκρηπίδας και ΑΟΖ για τα νη-
σιά μας, κάτι που είναι σημαντικό 
για τις μελλοντικές συνομιλίες που 
θα ακολουθήσουν. ∆εύτερον, η 
μη ύπαρξη συμφωνίας, θα άφηνε 
το τουρκολιβυκό μνημόνιο ως το 
μόνο νομικό κείμενο που θα ορι-

οθετούσε την περιοχή. Αντίθετα, 
τώρα η Ελλάδα έχει δύο οριοθε-
τημένες ζώνες –με τις γειτονικές 
Ιταλία και Αίγυπτο– κάτι που αυ-
ξάνει τη διαπραγματευτική της 
ισχύ στην περίπτωση που κάτσει 
στο ίδιο τραπέζι με την Αγκυρα ή 
υπάρξει προσφυγή στο ∆ιεθνές 
∆ικαστήριο, όπως είπε προσφά-
τως ο Κυριάκος Μητσοτάκης σε 
συζήτηση που είχε με τον πρώην 
πρέσβη των ΗΠΑ στην Ελλάδα Νί-
κολας Μπερνς.

Υπάρχει επίδικο

Η συμφωνία με την Αίγυπτο 
είναι εξαιρετικά σημαντική για 
δύο λόγους: Πρώτον, ακυρώνει εν 
τοις πράγμασι τη συμφωνία μετα-
ξύ Αγκυρας και Τρίπολης, τέμνο-
ντας το τουρκολιβυκό σύμφωνο 
και δεύτερον, με αυτόν τον τρόπο, 
υπάρχει πλέον και επίσημα νομική 
διαφορά μεταξύ Ελλάδας και Τουρ-
κίας. Η Αθήνα ήθελε πάση θυσία τη 
συμφωνία άμεσα, ώστε να έχει αυ-
τό το διαπραγματευτικό χαρτί στα 
χέρια της, ακόμα και αν αυτή στην 
παρούσα φάση είναι τμηματική, 
χωρίς αυτό να σημαίνει πως δεν 
μπορεί να υπάρξει συμπερίληψη 
στο μέλλον και των περιοχών που 
είναι εκτός αυτής. Οπως ανέφεραν 
χθες διπλωματικές πηγές, «η πα-
ρούσα οριοθέτηση είναι τμηματι-
κή, δηλαδή αποτελεί τμήμα συνο-
λικής μεταγενέστερης οριοθέτησης 
μεταξύ των δύο χωρών», ενώ σύμ-
φωνα με το υπουργείο Εξωτερικών 
«αντιμετωπίζεται αποτελεσματικά 
η παράνομη απόπειρα της Τουρκί-
ας να οριοθετήσει ΑΟΖ απευθείας 
με την Αίγυπτο, παραβιάζοντας τα 
κυριαρχικά δικαιώματα των ελληνι-
κών νησιών σε θαλάσσιες ζώνες». 

Η συμφωνία Ελλάδας - Αιγύπτου 
ουσιαστικά κλείνει έναν κύκλο 15 
ετών, καθώς οι πρώτες συνομιλίες 
είχαν ξεκινήσει το καλοκαίρι του 
2004 επί κυβέρνησης Καραμανλή. 
Η ολοκλήρωση δεν θεωρείται μόνο 
αποκατάσταση της νομιμότητας 
στην Ανατ. Μεσόγειο και κατο-
χύρωση των κυριαρχικών δικαι-
ωμάτων της χώρας, αλλά και μία 
εθνική επιτυχία, καθώς η Τουρκία 
στο διάστημα αυτών των 15 ετών 
μπλόκαρε ουκ ολίγες φορές τη συμ-
φωνία, ενώ έφτασε κοντά στο να 
συνάψει η ίδια συμφωνία με την 
Αίγυπτο επί κυβέρνησης Μόρσι 
που είχε εντάξει την Αγκυρα στους 
βασικούς του συνομιλητές. 

Για να επιστρέψουμε στο σήμε-
ρα, ο Κυριάκος Μητσοτάκης είχε 
ενημερώσει εν ευθέτω χρόνω τη 
Γερμανίδα καγκελάριο πως αν οι 
συζητήσεις με την Αίγυπτο προ-
χωρήσουν, τότε θα υπογράψει τη 
συμφωνία, ενώ κάτι αντίστοιχο 
είχε συμβεί και με τις ΗΠΑ. Ο κ. 
∆ένδιας άλλωστε επεσήμανε πως 
η τελική συμφωνία επετεύχθη λί-
γο πριν από την υπογραφή και ως 
εκ τούτου δεν υπήρχε χρόνος για 
να ενημερωθεί καμία χώρα, ούτε 
η Γερμανία που έχει την προεδρία 
της Ευρώπης. ΗΠΑ και Γερμανία 
πάντως δεν φαίνεται να είναι από-
λυτα ικανοποιημένες από το χρο-
νικό σημείο της συμφωνίας που 
τερματίζει προσώρας τις διερευ-
νητικές επαφές των δύο πλευρών 
οι οποίες ήταν να ξεκινήσουν στις 
28 Αυγούστου. Υστερα δε και από 
την οξεία αντίδραση του Τούρκου 
προέδρου, φαίνεται ότι η διαμεσο-
λαβητική πρωτοβουλία του Βερο-
λίνου βρίσκεται αυτή τη στιγμή 
στον αέρα.

Οκτώ μήνες μυστικών διαπραγματεύσεων
Οι συνομιλίες Μητσοτάκη - Σίσι και τα ταξίδια Δένδια ώστε να καταστεί δυνατή η ιστορική συμφωνία με την Αίγυπτο

Σημαντικά τα κέρδη 
για την Αθήνα – Στον 
αέρα πλέον η διαμεσο-
λαβητική πρωτοβουλία 
του Βερολίνου μεταξύ 
Ελλάδας και Τουρκίας. Ο Ελληνας ΥΠΕΞ Νίκος ∆ένδιας με τον Αιγύπτιο ομόλογό του Σάμεχ Σούκρι, 

μετά την υπογραφή της συμφωνίας στο Κάιρο την Πέμπτη.
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Tου ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Η Ελλάδα υπερασπίζεται σθεναρά 
την εθνική της κυριαρχία και τα 
εθνικά κυριαρχικά δικαιώματά της 
μεταξύ των οποίων σημαντική θέ-
ση κατέχουν τα κυριαρχικά δικαι-
ώματα στην υφαλοκρηπίδα και την 
αποκλειστική οικονομική ζώνη. Αυ-
τά όμως τα κυριαρχικά δικαιώματα 
προκειμένου να ασκηθούν πλήρως 
προϋποθέτουν και για τις δύο αυτές 
θαλάσσιες ζώνες –που ταυτίζονται 
ως προς την έκτασή τους στις μη 
ωκεάνιες θάλασσες– την οριοθέ-
τησή τους με τις γειτονικές χώρες, 
τις χώρες που οι ακτές τους, ηπει-
ρωτικές ή νησιωτικές, βρίσκονται 
απέναντι ή δίπλα. Η οριοθέτηση 
συντελείται με τους τρόπους που 
διεξοδικά προβλέπει η ∆ιεθνής Σύμ-
βαση για το ∆ίκαιο της Θάλασσας 
(∆Σ∆Θ) που απηχεί γενικώς παρα-
δεδεγμένους κανόνες του ∆ιεθνούς 
∆ικαίου οι οποίοι δεσμεύουν και τις 
χώρες που δεν είναι μέρη της Σύμ-
βασης, όπως η Τουρκία.

 
Πριν από την «τελική οριοθέτηση» 
τα συνορεύοντα κράτη πρέπει να 
επιδιώκουν «πρακτικές διευθε-
τήσεις προσωρινού χαρακτήρα» 
(άρθρα 74 παρ. 3 και 83 παρ. 3 της 
∆Σ∆Θ για την ΑΟΖ και την υφαλο-
κρηπίδα αντίστοιχα). Ο καθορισμός 
των απώτερων ορίων της υφαλο-
κρηπίδας και της ΑΟΖ με εσωτε-
ρική νομοθετική ρύθμιση, όπως 
έγινε με τον νόμο 4001/2011, δεν 
συνιστά οριοθέτηση και μάλιστα 
τελική κατά τη ∆Σ∆Θ, αλλά προ-
καταρκτική ενέργεια. Αλλωστε τα 
«απώτερα όρια» είναι αυτά που ένα 
κράτος θεωρεί ότι ισχύουν και με 
τα οποία προσέρχεται στις προβλε-
πόμενες από τη ∆Σ∆Θ διαδικασίες 
οριοθέτησης. Η Ελλάδα καθόρισε 
νομοθετικά τα απώτερα όρια της 
υφαλοκρηπίδας και της ΑΟΖ με βά-
ση δύο θεμελιώδεις κανόνες: την 
ίση απόσταση / μέση γραμμή και 
την πλήρη επήρεια των νησιών.

 
Με αυτή την αφετηρία που αποτυ-
πώνεται στον ν. 4001/2011 εισήλθε 
σε διαπραγμάτευση με την Ιταλία 
για τη μετατροπή της σύμβασης του 
1977 περί οριοθέτησης της υφαλο-

κρηπίδας σε σύμβαση οριοθέτησης 
και της ΑΟΖ και αποδέχθηκε τις δι-
ευθετήσεις που γνωρίζουμε. 

 
 Με αυτή την αφετηρία η χώρα μας 
διαπραγματεύθηκε με την Αίγυπτο, 
 αξιοποίησε τη σχέση που θεμελιώ-
σαμε το 2014 με τον πρόεδρο Σίσι 
και υπέγραψε τώρα συμφωνία τμη-
ματικής (μερικής) οριοθέτησης δυτι-
κά του 28ου μεσημβρινού,  με επίση-
μα δεδηλωμένο στόχο να αντιταχθεί 
μια,  έγκυρη και ισχυρή κατά το ∆ι-
εθνές ∆ίκαιο,  διμερής συμφωνία 
Ελλάδας - Αιγύπτου στο φερόμενο 
ως «μνημόνιο» Τουρκίας - Λιβύης. 
Η συμφωνία μπορεί να αξιολογη-
θεί νηφάλια και δίκαια μόνο μέσα 
στα στρατηγικά συμφραζόμενά της. 
Θα δούμε τις κρίσιμες λεπτομέρει-
ες στο πλήρες και επίσημο κείμενο. 
Αρχικός στόχος μας ήταν βεβαίως 
μια ολοκληρωμένη οριοθέτηση με 
την Αίγυπτο. Η τμηματική οριοθέτη-
ση είναι αιγυπτιακή προτίμηση και 
ελληνικός συμβιβασμός. Η Ελλάδα 
δεν θα δεχόταν προφανώς μια τμη-
ματική οριοθέτηση με την Τουρκία 
που θα σταματούσε δυτικά του 28ου 
μεσημβρινού. Οι εκκρεμείς οριοθε-
τήσεις μεταξύ Ελλάδας - Λιβύης και 
Ελλάδας - Τουρκίας δεν θα μπορού-
σαν ούτως ή άλλως να προκαταλη-
φθούν από το «μνημόνιο» Ερντογάν 
- Σαράζ. Τώρα όμως αυτό συνιστά 
και επίσημη αιγυπτιακή θέση. Η Αί-
γυπτος δεν θέλησε να αντιπαρατε-
θεί με την Τουρκία ανατολικά του 
28ου μεσημβρινού,  θέλησε όμως να 
αντιταχθεί στο τουρκολιβυκό «μνη-
μόνιο». Η κυβέρνηση στάθμισε ότι 
αυτό είναι επαρκής λόγος για την 
αποδοχή της τμηματικής οριοθέ-
τησης. ∆ύο κυρίαρχα κράτη όπως 
η Ελλάδα και η Αίγυπτος μπορούν 
να οριοθετήσουν τις θαλάσσιες ζώ-
νες κατά την ελεύθερη βούλησή 
τους. Οι νομικές αρχές όμως που 
ακολουθούνται και οι τεχνικές λε-
πτομέρειες κάθε συμφωνίας έχουν 
μεγάλη σημασία όταν εκκρεμούν 
άλλες κρίσιμες οριοθετήσεις όπως 
αυτή με την Τουρκία και αυτή με τη 
Λιβύη. Είναι επίσης προφανές από 
τον σχετικό χάρτη ότι η τμηματική 
ελληνοαιγυπτιακή οριοθέτηση δεν 
εξαντλεί τα απώτερα όρια της ελλη-
νικής υφαλοκρηπίδας και ΑΟΖ κα-

τά τον νόμο 4001/2011. Αλλο,  όπως 
είπαμε,  απώτερα όρια κατά το εσω-
τερικό δίκαιο και άλλο οριοθέτηση 
στο πεδίο του ∆ιεθνούς ∆ικαίου. Η 
δε ελληνική αντιπροσωπεία στις δι-
ερευνητικές επαφές με την Τουρκία, 
 όταν αυτές επαναληφθούν,  πρέπει 
να είναι έτοιμη να εξηγήσει στην 
άλλη πλευρά επί του χάρτου πώς 
εννοεί η Ελλάδα τους βασικούς κα-
νόνες της ίσης απόστασης / μέσης 
γραμμής και της πλήρους επήρει-
ας των νησιών στο υπάρχον πλέον 
προηγούμενο της ελληνοαιγυπτια-
κής οριοθέτησης. Αξίζει επίσης να 
σημειωθεί ότι τόσο η Ιταλία όσο και 

η Αίγυπτος συνήψαν τις πρόσφατες 
συμφωνίες με την Ελλάδα έχοντας 
χωρικά ύδατα δώδεκα ναυτικών μι-
λίων,  ενώ η Ελλάδα έξι ν.μ. Μόνο η 
Τουρκία έχει επίσης χωρικά ύδατα 
έξι ν.μ. στην περιοχή. Ολες βεβαί-
ως οι επιλογές μπορεί να θεμελι-
ωθούν αρκεί να εντάσσονται σε 
μια συνολική στρατηγική. Τέτοια 
συνολική στρατηγική δεν φαίνε-
ται να υπάρχει όταν μία εβδομάδα 
πριν δηλώνεις έτοιμος να υπερα-
σπιστείς στρατιωτικά έναντι της 
Τουρκίας την πλήρη επήρεια του 
νησιωτικού συγκροτήματος Κα-
στελλόριζου και μάλιστα σχεδόν 
στο απώτατο γεωγραφικά σημείο 
και μία εβδομάδα μετά αφήνεις το 
νησιωτικό συγκρότημα Καστελλό-
ριζου εκτός της συμφωνίας οριο-
θέτησης με την Αίγυπτο. Ελπίζω 
ότι τώρα καθίσταται συνείδηση η 
επείγουσα ανάγκη να υπάρξει αυ-
τή η συνολική στρατηγική και ας 
θεωρήσουμε τη συμφωνία με την 
Αίγυπτο ένα βήμα προς την κατεύ-
θυνση αυτή.

Ακόμη όμως και αν συναφθούν συμ-
φωνίες οριοθέτησης με όλες τις άλ-
λες γειτνιάζουσες χώρες, ακόμη 
και με τη Λιβύη, χωρίς συμφωνία 
με την Τουρκία ή χωρίς προσφυγή 
στα μέσα που προβλέπει η ∆Σ∆Θ, 
δηλαδή συνδιαλλαγή, διαιτησία ή 
δικαστική κρίση (κατά προτίμηση 
ενώπιον του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου 
της Χάγης), δεν μπορεί να υπάρξει 
οριοθέτηση των δύο κρίσιμων θα-
λάσσιων ζωνών μεταξύ Ελλάδας 
και Τουρκίας. Χωρίς οριοθέτηση τα 
κυριαρχικά μας δικαιώματα στην 
ΑΟΖ και την υφαλοκρηπίδα δεν 
κατοχυρώνονται πλήρως και δεν 
μπορούν να ασκηθούν σε όλη τους 
την ένταση. Η μακρά καθυστέρη-
ση στο ζήτημα αυτό έχει αφήσει 
αδρανή τα κυριαρχικά μας δικαι-
ώματα, με αποτέλεσμα τώρα πλέ-
ον, λόγω των ριζικών αλλαγών στη 
διεθνή αγορά ενέργειας και στην 
ευρωπαϊκή ενεργειακή πολιτική, 
τα ορυκτά καύσιμα να τείνουν να 
χάσουν την αξία τους.

 
Το 2002 άρχισαν οι γύροι διερευνη-
τικών επαφών μεταξύ Ελλάδος και 
Τουρκίας για την οριοθέτηση της 
υφαλοκρηπίδας στο Αιγαίο. Μέχρι 
το 2013, επί 55 γύρους, το πραγμα-
τικό αντικείμενο συζήτησης ήταν 
η έκταση των ελληνικών χωρικών 
υδάτων στο Αιγαίο. ∆εν υπήρχε 
συζήτηση για την Ανατολική Με-
σόγειο όπου και το νησιωτικό σύ-
μπλεγμα Καστελλόριζου, ούτε για 
την ΑΟΖ. Το 2013 έδωσα την οδηγία 
να καταστήσουμε αντικείμενο των 
διερευνητικών επαφών την οριοθέ-
τηση της υφαλοκρηπίδας και της 
ΑΟΖ στο Αιγαίο και την Ανατολική 
Μεσόγειο. Οι διερευνητικές επαφές 
διεκόπησαν το 2016. Τώρα πρέπει 
να επαναληφθούν στο πλαίσιο που 
θέσαμε το 2013.

 
Το ίδιο ισχύει και για τα μέτρα οι-
κοδόμησης εμπιστοσύνης, ιδίως 
τα αεροναυτικά, για την αποφυγή 
ατυχημάτων. Υπάρχει μακρά προ-
ϊστορία επαφών και σαφές πλαίσιο 
για την ελληνική πλευρά.

 
Ταυτοχρόνως η Ε.Ε. μπορεί να συνει-
σφέρει στη δημιουργία ενός νέου 
momentum για την επανάληψη των 

διακοινοτικών συνομιλιών για το 
Κυπριακό μέσω σχήματος εγγύησης 
ως προς τη συμμετοχή των Τουρ-
κοκυπρίων στα μελλοντικά έσοδα 
από την αξιοποίηση των φυσικών 
πόρων στην κυπριακή ΑΟΖ, δια-
φυλασσομένης της μιας και μόνης 
διεθνούς νομικής προσωπικότητας 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.

 
Προφανώς και δεν θα διαπραγματευ-
θούμε θέματα εθνικής κυριαρχίας 
όπως οι λεγόμενες γκρίζες ζώνες. 
Από την ατζέντα που επιχειρεί επί 
χρόνια να επιβάλει μονομερώς η 
Τουρκία, διαφοροποιείται ένα θέ-
μα: η οριοθέτηση της υφαλοκρη-
πίδας και της ΑΟΖ στο Αιγαίο και 
στην Ανατολική Μεσόγειο.

 
Η ανάληψη της πρωτοβουλίας στο 
ζήτημα αυτό από την Ελλάδα και 
η επανέναρξη των διερευνητικών 
επαφών, παράλληλα με αντίστοιχη 
πρωτοβουλία για τα ΜΟΕ, είναι η 
μόνη γραμμή που τείνει επιτέλους 
στην πλήρη κατοχύρωση και αξι-
οποίηση των κυριαρχικών δικαιω-
μάτων μας επί της υφαλοκρηπίδας 
και της ΑΟΖ. Αλλιώς στο όνομα της 
εθνικής κυριαρχίας πρακτικά αδρα-
νοποιούνται τα κυριαρχικά δικαι-
ώματα για τα οποία όλοι μιλούν.

 
Ακούω επίσης την ένσταση ότι δεν 
συζητάς υπό απειλή ή με κράτη που 
παραβιάζουν το ∆ιεθνές ∆ίκαιο ή 
όσο πρόεδρος των ΗΠΑ είναι ο Ντό-
ναλντ Τραμπ. Οτι πρέπει να κερδί-
σουμε και πάλι χρόνο ώστε να αλ-
λάξει η πολιτική κατάσταση στην 
Τουρκία και να έρθει η μετά Ερντο-
γάν εποχή. Οτι πρέπει να διαμορ-
φώσουμε πρώτα τους καλύτερους 
δυνατούς στρατιωτικούς και ιδίως 
αεροναυτικούς συσχετισμούς στο 
Αιγαίο και την Ανατολική Μεσόγειο.

 
Μπορούμε πράγματι να περιμένουμε 
την επόμενη έξοδο τουρκικού ερευ-
νητικού σκάφους εντός των απώ-
τερων ορίων της ελληνικής υφαλο-
κρηπίδας και ΑΟΖ χωρίς αυτή να 
είναι οριοθετημένη κατά τη ∆Σ∆Θ 
και χωρίς να έχουμε πλήρως δια-
σφαλισμένα τα κυριαρχικά μας δι-
καιώματα. Μπορούμε πράγματι να 
περιμένουμε το επόμενο ελληνο-

τουρκικό επεισόδιο αεροναυτικής 
έντασης στην Ανατολική Μεσόγειο 
και την επόμενη γερμανική διαμε-
σολάβηση στο Βερολίνο για έναρξη 
διαλόγου υπό πίεση. Αλλωστε αυτό 
γίνεται σαράντα έξι χρόνια τώρα. 
Περιμένουμε έναν καλύτερο Αμε-
ρικανό πρόεδρο, έναν πιο δυτικό-
τροπο και λογικό Τούρκο ηγέτη, μια 
καλύτερη αναλογία εξοπλισμών και 
γενικότερα στρατιωτικών μέσων. 
Κατά τη διάρκεια των ίδιων σαρά-
ντα έξι ετών οδηγηθήκαμε σε επα-
φές με την Τουρκία την επομένη 
εντάσεων που θα μπορούσαν να 
ονομασθούν θερμά επεισόδια: Το 
1976, δύο μόλις χρόνια μετά την ει-
σβολή στην Κύπρο, με κατάληξη το 
πρωτόκολλο της Βέρνης. Το 1987 
με κατάληξη το Νταβός. Το 1996 
με κατάληξη τη Μαδρίτη και μετά 
το Ελσίνκι που για την εποχή του 
είχε νόημα. Αντιμετωπίσαμε χω-
ρίς αίσθηση χρονικής πίεσης τη 
μακρά περίοδο των διερευνητικών 
επαφών 2002-2013 και με σαφέστε-
ρο προσανατολισμό και χρονοδι-
άγραμμα την περίοδο 2013-2015. 
Αφήσαμε να περάσει άλλη μία πε-
νταετία από τότε.

 
Η γεωγραφική μας σχέση με την 
Τουρκία θα παραμείνει ίδια είτε 
αυτή γίνει ισλαμιστική, είτε ξανα-
γίνει κεμαλική, είτε παραμείνει στη 
σημερινή αντιφατικότητα και αμφι-
θυμία. Η αμερικανική πολιτική απέ-
ναντι στην Ελλάδα και την Τουρκία 
θα είναι ουσιωδώς η ίδια ανεξαρτή-
τως της σοβαρότητας και του ύφους 
του εκάστοτε προέδρου. Το επιμύθιο 
της γερμανικής πολιτικής θα είναι 
πάντα μια προτροπή για διάλογο.

 
Αυτός ο «οριοθετημένος διάλογος 
για την οριοθέτηση» πρέπει συνε-
πώς να γίνει σοβαρά και οργανωμέ-
να εντός του σαφούς πλαισίου του 
∆ιεθνούς ∆ικαίου με ελληνική πρω-
τοβουλία ή έστω με την εναρκτήρια 
απλώς μεσολάβηση της Γερμανίας 
όπως συνέβη με επίκεντρο τη συ-
νάντηση του Βερολίνου.

 
* Ο κ. Ευάγγελος Βενιζέλος είναι 
πρώην αντιπρόεδρος της κυβέρνησης 
και υπουργός Εξωτερικών, πρώην 
υπουργός Εθνικής Αμυνας.

Τώρα καθίσταται 
συνείδηση η επείγουσα 
ανάγκη να υπάρξει 
συνολική στρατηγική 
και ας θεωρήσουμε 
τη συμφωνία με την 
Αίγυπτο ένα βήμα προς 
την κατεύθυνση αυτή.

Α Π Ο Ψ Η

Οριοθετημένος διάλογος για την οριοθέτηση
Του ΕΥΑΓΓΕΛΟΥ ΒΕΝΙΖΕΛΟΥ*
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Το άρωμα της επ’ αόριστον ανα-
βολής, αν όχι και ματαίωσης, των 
διερευνητικών επαφών Αθήνας - 
Αγκυρας που η επανέναρξή τους 
είχε δρομολογηθεί, σύμφωνα με 
πληροφορίες, ακόμη και για τις 
τελευταίες ημέρες του Αυγού-
στου, είναι πλέον αισθητό εξαι-
τίας της σφοδρής αντίδρασης της 
Τουρκίας έναντι της συμφωνίας 
της χώρας μας για οριοθέτηση 
ΑΟΖ με την Αίγυπτο.

Η ελληνική πλευρά, ωστόσο, 
παραμένει σε διαρκή ετοιμότητα 
για την πραγματοποίηση τέτοιων 
επαφών, σταθερή στον σχεδια-
σμό της, βασική παράμετρος του 
οποίου είναι η τριμελής επιτροπή 
που αποφασίστηκε να συγκροτη-
θεί με επικεφαλής τον πρέσβη 
ε.τ. Παύλο Αποστολίδη ως η ελ-
ληνική αντιπροσωπεία σε αυτές.

Γεννηθείς το 1942 στην Αθή-
να, ο κ. Αποστολίδης σπούδα-
σε Νομική και εντάχθηκε στο 
διπλωματικό σώμα το 1965. Το 
1984 τοποθετήθηκε στην ελλη-
νική πρεσβεία στην Αγκυρα ως 
σύμβουλος. Υπήρξε πρέσβης της 
χώρας μας στην Κύπρο, στη Σα-
ουδική Αραβία, στην Υεμένη και 
στο Ομάν, ενώ θήτευσε και στη 
θέση του μονίμου αντιπροσώπου 
της Ελλάδας στην Ε.Ε. Το 1998 
τοποθετήθηκε γ.γ. στο υπουρ-
γείο Εξωτερικών και την περί-
οδο 1999-2004 ήταν διοικητής 
της Εθνικής Υπηρεσίας Πληρο-
φοριών.

Ως προς τον ρόλο που του 
ανατέθηκε στην παρούσα συ-
γκυρία, δηλαδή του επικεφαλής 
της ελληνικής αντιπροσωπείας 
στις επαφές με τη γείτονα, ση-
μειώνεται πως ο κ. Αποστολίδης 
γνωρίζει εξαιρετικά και τα θέματα 
και το κλίμα, καθώς ηγείται της 
ομάδας από το 2010. «Εχει παί-
ξει αυτό τον ρόλο με επιτυχία σε 
προηγούμενο διάστημα», είπε ο 
κυβερνητικός εκπρόσωπος Στ. 
Πέτσας, αναφερόμενος στον κ. 
Αποστολίδη, όταν προ ημερών 
έκανε σχετικές ανακοινώσεις, 
ενώ λέγεται ότι ο συγκεκριμένος 
Ελληνας διπλωμάτης χαίρει εκτί-
μησης στους αρμόδιους κύκλους 
της τουρκικής διπλωματίας.

Τις γνώσεις και τις θέσεις του 
επί των κρίσιμων παραμέτρων 
των ελληνοτουρκικών, που αυ-
τές τις ημέρες βρίσκονται στο 
επίκεντρο, έχει και στο παρελ-
θόν καταστήσει σαφείς μέσω δη-

μόσιων τοποθετήσεών του ο κ. 
Αποστολίδης.

«Ολες οι διενέξεις, οι διαφο-
ρές γύρω από θαλάσσιες ζώνες 
λύνονται με ειρηνικό τρόπο. Η 
σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών 
προβλέπει διάφορες μεθόδους, τη 
διαπραγμάτευση, τη διαιτησία, 
την προσφυγή στα δικαστήρια. 
Ο διάλογος και η διαπραγμάτευ-
ση είναι ο αναγκαστικός δρόμος 
που πρέπει να ακολουθήσουμε, 

σε πρώτη φάση τουλάχιστον» 
έλεγε, μεταξύ άλλων, σε εκδήλω-
ση του «Κύκλου Ιδεών» με θέμα 
«Οριοθέτηση θαλάσσιων ζωνών 
στη Μεσόγειο και ελληνοτουρκι-
κές σχέσεις» (Τρίτη, 17 ∆εκεμβρί-
ου 2019). Για να προσθέσει: «Εχει 
όμως δημιουργηθεί ένα αρνητικό 
κλίμα με τις τελευταίες τουρκικές 
ενέργειες που συντηρείται, με 
συνεχείς δηλώσεις της τουρκι-
κής πλευράς. Ελπίζω να καταστεί 
δυνατή σύντομα η επανάληψη 
του διαλόγου με την Τουρκία για 
το θέμα των θαλάσσιων ζωνών».

Το πρόσωπο-κλειδί
για τις επαφές
με την Τουρκία

Με πλούσια θητεία 
στο διπλωματικό 
σώμα, ο κ. Παύλος 
Αποστολίδης 
τέθηκε επικεφαλής 
της ελληνικής 
αντιπροσωπείας.

Του ΓΙΩΡΓΟΥ Σ. ΜΠΟΥΡΔΑΡΑ

Δύο ερωτήματα έχουν τεθεί για το 
ζήτημα του διαλόγου με την Τουρ-
κία. Το πρώτο αφορά αυτόν κα-
θαυτόν τον διάλογο. Εάν μπορεί 
μια χώρα με τη συμπεριφορά που 
επιδεικνύει η Τουρκία να διαλέ-
γεται καλόπιστα με την Ελλάδα. 
Το δεύτερο, και ίσως το πιο ουσι-
αστικό, είναι αν υπάρχει ελληνι-
κή κυβέρνηση η όποια μπορεί να 
επιδιώξει πολιτική λύση στα θέ-
ματα της υφαλοκρηπίδας και της 
ΑΟΖ με την Τουρκία. Επί χρόνια 
αυτές οι δύο πολιτικές συγκρού-
ονταν στους ασχολούμενους με 
την εξωτερική πολιτική. Μέχρι 
τώρα, με διάφορα διαλείμματα, η 
πολιτική της αδράνειας έχει κερ-
δίσει έναντι της πολιτικής ειλι-
κρινούς επιδίωξης λύσης με τη 
γειτονική χώρα.

 
Σήμερα, κάνοντας έναν απολογι-
σμό, οφείλει κανείς να πει ότι, ενώ 
η στρατηγική του Ελσίνκι είχε ως 
αποτέλεσμα αρκετά χρόνια σχετι-
κής ηρεμίας, δεν ολοκληρώθηκε 
και σήμερα η πραγματική ένταξη 
της Τουρκίας στην Ε.Ε. φαντάζει 
αδύνατη. Με τα τωρινά δεδομένα 
η Τουρκία φαίνεται να διεκδικεί 
για τον εαυτό της έναν ευρύτερο 
ρόλο στη Μεσόγειο, ένα ρόλο όμως 

που οι ευρωπαϊκές δυνάμεις δεν 
είναι διατεθειμένες να της ανα-
γνωρίσουν.  

 
Η σημερινή Τουρκία αντιμετωπί-
ζει μια διαφοροποιημένη μεν αλ-
λά εξίσου μεγάλη πρόκληση σε 
σχέση με την Ευρώπη. ∆εδομέ-
νης της διαρκούς επιδείνωσης της 
οικονομικής της κατάστασης, τις 
ασκήσεις ισορροπίας μεταξύ ΗΠΑ 
και Ρωσίας, την εκρηκτική κατά-
σταση στη Λιβύη και τα προβλή-
ματα στην Συρία, η Τουρκία χρει-
άζεται μια σταθερή και ειλικρινή 
σχέση με την Ευρώπη. Αυτή όμως 
δεν μπορεί να υπάρξει εάν δεν 
μειωθούν οι εντάσεις και οι λογι-
κές των κανονιοφόρων και των 
απειλών.

 
Με βάση το ∆ιεθνές ∆ίκαιο, το οποίο 
αποτελεί και την κεντρική θέση 
της Ελλάδος, στα άρθρα 74 και 83 
της Σύμβασης για το ∆ιεθνές ∆ί-
καιο της Θάλασσας για την οριο-
θέτηση ΑΟΖ και υφαλοκρηπίδας 
αναφέρεται επί λέξει:

«1. Η οριοθέτηση της αποκλει-
στικής οικονομικής ζώνης μεταξύ 
κρατών με έναντι ή προσκείμενες 
ακτές πραγματοποιείται κατόπιν 
συμφωνίας με βάση το ∆ιεθνές ∆ί-
καιο όπως ορίζεται στο άρθρο 38 
του καταστατικού του ∆ιεθνούς 

∆ικαστηρίου, με σκοπό την επί-
τευξη δίκαιης λύσης.

2. Αν δεν επιτευχθεί συμφω-
νία μέσα σε εύλογο χρονικό δι-
άστημα, τα ενδιαφερόμενα κρά-
τη προσφεύγουν στις διαδικασίες 
που προβλέπονται στο μέρος XV.

3. Εκκρεμούσης της συμφωνί-
ας που προβλέπεται στην παρά-
γραφο 1, τα ενδιαφερόμενα κρά-
τη, σε πνεύμα κατανόησης και 
συνεργασίας, καταβάλλουν κάθε 
προσπάθεια για την επίτευξη προ-
σωρινών διευθετήσεων πρακτικού 
χαρακτήρα και, κατά τη διάρκεια 
αυτής της μεταβατικής περιόδου, 
για να μη θέσουν σε κίνδυνο ή πα-
ρεμποδίσουν την επίτευξη οριστι-
κής συμφωνίας. Οι διευθετήσεις 
αυτές δεν επηρεάζουν την τελική 
οριοθέτηση.

4. Οπου ισχύει συμφωνία μετα-
ξύ των ενδιαφερομένων κρατών, 
τα ζητήματα που αναφέρονται 

στην οριοθέτηση της αποκλειστι-
κής οικονομικής ζώνης καθορίζο-
νται σύμφωνα με τις διατάξεις της 
εν λόγω συμφωνίας».

 
Η ανωτέρω παράγραφος 3 περιέ-
χει δύο διακριτές υποχρεώσεις: 
Τα ενδιαφερόμενα κράτη, ενόσω 
εκκρεμεί συμφωνία οριοθέτησης, 
σε ένα πνεύμα κατανόησης και 
συνεργασίας οφείλουν α) να κα-
ταβάλλουν κάθε προσπάθεια για 
την επίτευξη προσωρινών διευ-
θετήσεων πρακτικού χαρακτήρα 
και β) να απόσχουν από ενέργει-
ες που θέτουν σε κίνδυνο ή μπο-
ρεί να προδικάσουν την επίτευξη 
τελικής συμφωνίας (μονομερείς 
ενέργειες και ιδίως έρευνες ή γε-
ωτρήσεις στις προς οριοθέτηση 
περιοχές θεωρούνται αντίθετες 
με την υποχρέωση αυτή και επι-
σύρουν τη διεθνή ευθύνη του πα-
ραβιάζοντος κράτους, πολλώ δε 
μάλλον αν συνοδεύονται και από 
απειλές κατά της κυριαρχίας του 
άλλου μέρους).

 
Η Ελλάδα, λοιπόν, ορθώς προσέρχε-
ται σε νέες διερευνητικές επαφές, 
συνεχίζοντας από εκεί όπου αυτές 
σταμάτησαν. Με βάση αυτές τις δι-
ατάξεις του ∆ιεθνούς ∆ικαίου, που 
συνιστούν και διεθνές εθιμικό δί-
καιο και συνεπώς δεσμεύουν κάθε 

κράτος ανεξαιρέτως, η υποχρέωση 
της Ελλάδος και της Τουρκίας να 
διαπραγματευθούν υφίσταται για 
τη διευθέτηση της υφαλοκρηπίδας 
και της ΑΟΖ. Και όπως ρητά προ-
βλέπει το διεθνές δίκαιο, κατά τη 
διάρκεια αυτών των συνομιλιών, 
κάθε μορφής ένταση πρέπει να 
αποφεύγεται.  

 
Πολιτικά όμως, για να επιστρέψω 
και στο δεύτερο ερώτημα που εί-
χε τεθεί αρχικά, εάν δηλαδή είναι 
εφικτή μια πολιτική λύση, θα έλε-
γα ότι η επιβάρυνση του κλίματος, 
ιδιαίτερα μετά την ανακήρυξη τό-
σο της Μονής της Χώρας όσο και 
της Αγίας Σοφίας σε τζαμί, καθι-
στά αναγκαίες και κάποιες κινή-
σεις καλής θέλησης από πλευράς 
Τουρκίας, όπως για παράδειγμα 
την επαναλειτουργία της Σχολής 
της Χάλκης. Ούτε η Αγία Σοφία ού-
τε η Χάλκη είναι θέματα διμερή. 
Είναι όμως και τα δύο αποφάσεις 
μέγιστου πολιτικού συμβολισμού.

        
Συμπερασματικά, η ένταξη του δι-
μερούς διαλόγου στο πλαίσιο του 
ευρύτερου ευρωπαϊκού διαλόγου 
με την Τουρκία είναι η επιβεβλη-
μένη ελληνική στρατηγική για την 
ισχυροποίηση των ελληνικών θέ-
σεων και συμφερόντων. Επειτα 
από πολλά χρόνια, όπως έγραψαν 

πρόσφατα οι New York Times, η 
Ευρώπη ανακαλύπτει ότι ο «ελέφα-
ντας είναι μέσα στο δωμάτιο» και 
δεν μπορεί πλέον να αγνοεί τους 
κινδύνους που δημιουργούνται.

 
Στο ερώτημα αν υπάρχει ελληνική 
κυβέρνηση η οποία μπορεί να επι-
διώξει επιτυχώς πολιτική επίλυση 
των θεμάτων της υφαλοκρηπίδας 
και της ΑΟΖ με την Τουρκία, η απά-
ντηση είναι «ναι, υπάρχει». Και 
είναι η κυβέρνηση του Κυριάκου 
Μητσοτάκη, που απολαμβάνει την 
εμπιστοσύνη της μεγάλης πλειονό-
τητας του ελληνικού λαού, με τη 
σύμφωνη γνώμη των υπεύθυνων 
πολιτικών δυνάμεων της χώρας και 
με τις ισχυρότατες συμμαχίες που 
έχει κατακτήσει διεθνώς.

 
Ιδιαίτερα μετά την επιτυχημένη 
συμφωνία με την Αίγυπτο, η θέση 
της Ελλάδας ισχυροποιείται ακόμη 
περισσότερο και άρα τώρα είναι η 
ώρα, με αυτοπεποίθηση και σιγου-
ριά για τη δύναμη των ελληνικών 
επιχειρημάτων, με εθνική συναί-
νεση να επιδιώξουμε την επίλυ-
ση αυτών των θεμάτων, ή τουλά-
χιστον να συμφωνήσουμε ότι θα 
προσφύγουμε στη Χάγη.

 
* Η κ. Ντόρα Μπακογιάννη είναι 
βουλευτής της Ν.Δ. στον νομό Χανίων.

Είναι επιβεβλημένη 
η ένταξη του διμερούς 
διαλόγου στο πλαίσιο 
του ευρύτερου ευρωπαϊ-
κού διαλόγου 
με την Τουρκία.

Α Π Ο Ψ Η

Η στρατηγική για ισχυροποίηση των ελληνικών θέσεων και συμφερόντων
Της ΝΤΟΡΑΣ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ*

Τα επόμενα βήματα στο πεδίο των 
σχέσεων με την Αγκυρα επιχειρεί 
να ανιχνεύσει η Αθήνα στον απόη-
χο της ιστορικής συμφωνίας για τη 
μερική οριοθέτηση ΑΟΖ με την Αί-
γυπτο, η οποία «ακυρώνει» το τουρ-
κολιβυκό μνημόνιο και δημιουργεί 
νέα δεδομένα στην ανατολική Με-
σόγειo, αλλά παράλληλα πυροδοτεί 
νέες απειλές από τον Τούρκο πρόε-
δρο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν.

Σε σύσκεψη που πραγματοποι-
ήθηκε την περασμένη Παρασκευή 
στο Μέγαρο Μαξίμου, υπό τον κ. 
Κυρ. Μητσοτάκη, αμέσως μετά την 
επιστροφή του πρωθυπουργού από 
τη Ρόδο, εκτιμήθηκαν τα νέα δεδο-
μένα που διαμορφώνονται:
• Από τη γνωστοποίηση ότι η Αγκυ-
ρα «αποσύρεται» από τη διαδικασία 
των διερευνητικών επαφών που 
επρόκειτο να εκκινήσουν στις 28 
Αυγούστου.
• Από τη δήλωση του Ερντογάν 
πως «θα επαναλάβουμε τις δραστη-
ριότητες γεώτρησης και προς τον 
σκοπό αυτόν έχουμε στείλει εκ νέου 
το “Μπαρμπαρός” σε αποστολή».

Το «Μπαρμπαρός», ως γνωστόν, 
πλέει στην κυπριακή ΑΟΖ. Ομως, 
αποφασίστηκε η Αθήνα –περιλαμ-
βανομένων, βεβαίως, των Ενόπλων 
∆υνάμεων– να είναι σε απόλυτη 
ετοιμότητα, καθώς δεν μπορεί να 
αποκλειστούν κινήσεις κλιμάκωσης 
από την πλευρά της Αγκυρας. Στην 
κατεύθυνση αυτή θα μπορούσε να 
εκδοθεί NAVTEX ανάλογη εκείνης 
με το «Ορούτς Ρέις» για έρευνες 
εντός της ελληνικής υφαλοκρηπί-
δας. Είναι προφανές ότι σε αυτή 
την περίπτωση θα ακολουθηθεί το 
πρόσφατο «πρωτόκολλο» με έξοδο 
του ελληνικού στόλου, συνοδευό-
μενη από το σαφές μήνυμα ότι οι 
έρευνες δεν θα επιτραπούν. 

Ετσι, επί της ουσίας τα σενάρια 
για την «επόμενη ημέρα» των ελλη-
νοτουρκικών σχέσεων είναι τρία:
• Η Τουρκία να επιλέγει την προ-
σωρινή και μόνο αναστολή των δι-
ερευνητικών επαφών, προκειμένου 
να μην εμφανιστεί ότι προσέρχε-
ται στο τραπέζι του διαλόγου αμέ-
σως μετά μια διπλωματική ήττα, 
όπως αυτή σηματοδοτήθηκε από 
την υπογραφή της συμφωνίας Ελ-
λάδας – Αιγύπτου για την ΑΟΖ.
• Η Αγκυρα να αξιοποιήσει την 
υπογραφή της συμφωνίας μεταξύ 
Αθήνας και Καΐρου προκειμένου 
να τορπιλίσει μια διαδικασία που 

προήλθε ως προϊόν πιέσεων προς 
την ίδια, από το Βερολίνο, αλλά χω-
ρίς να προβεί σε ακραίες κινήσεις, 
οι οποίες θα δυναμίτιζαν το κλίμα.
• Ο κ. Ερντογάν, όπως προαναφέρ-
θηκε,  να «υπεραντιδράσει», οδηγώ-
ντας τις ελληνοτουρκικές σχέσεις 
στο «κόκκινο». 

Η Αθήνα, όπως είναι φυσικό, 
προετοιμάζεται για κάθε ενδεχόμε-
νο. Πάντως, από το Μέγαρο Μαξί-
μου δεν έχει περάσει απαρατήρητη 
η τάση αύξησης των προσφυγικών 
ροών από τα τουρκικά παράλια τις 
τελευταίες ημέρες. Οπως επίσης –
κυρίως– και η συνεχής «επιβάρυν-
ση» της τουρκικής οικονομίας με 
τη μεγάλη υποτίμηση της λίρας 
και τη μείωση των συναλλαγματι-
κών αποθεμάτων της γειτονικής 

χώρας. Ως εκ τούτου, δεν μπορεί 
να αποκλειστεί ο κ. Ερντογάν να 
επιχειρήσει να «εξαγάγει» την οι-
κονομική κρίση που αντιμετωπί-
ζει η Τουρκία. Παράλληλα, όμως, 
υπάρχει και το εναλλακτικό –και 
σαφώς ευνοϊκότερο– σενάριο, μέ-
σω των συνομιλιών με την Αθήνα 
σε μεταγενέστερο χρόνο, η Αγκυ-
ρα να επιδιώξει ουσιαστικότερη 
στήριξη από την Ευρωπαϊκή Ενω-
ση και  ειδικότερα από το Βερολί-
νο και τη Γερμανίδα καγκελάριο 
Αγκελα Μέρκελ.

Τηλεφωνική επικοινωνία

Σημειώνεται ότι την περασμέ-
νη Πέμπτη, όπως ο ίδιος ανέφερε, 
ο κ. Ερντογάν επικοινώνησε τηλε-
φωνικά με την κ. Μέρκελ, με ορι-
σμένες πληροφορίες να αναφέρουν 
πως το Βερολίνο «αιφνιδιάστηκε» 
από τη συμφωνία του Καΐρου. Πά-
ντως, κυβερνητικές πηγές τονίζουν 
πως η γερμανική καγκελαρία ήταν 
ενήμερη για το προχωρημένο στά-
διο των διαπραγματεύσεων μεταξύ 
Ελλάδας και Αιγύπτου, ενώ για το 
σκηνικό που διαμορφώνεται ο κ. 
Μητσοτάκης είχε αναλυτική συζή-
τηση την Παρασκευή το απόγευμα 
με τον πρόεδρο του Ευρωπαϊκού 
Συμβουλίου κ. Σαρλ Μισέλ.

Σε κάθε περίπτωση, εάν η Αγκυ-

ρα επιλέξει στρατηγική νέας κλι-
μάκωσης, πέραν της αποτροπής, 
η Αθήνα έχει και διπλωματικά ερ-
γαλεία αντίδρασης. Υπενθυμίζεται 
ότι ο ύπατος εκπρόσωπος της Ε.Ε. 
για θέματα Εξωτερικής Πολιτικής 
κ. Ζ. Μπορέλ έχει επιφορτιστεί από 
τους υπουργούς Εξωτερικών της 
Ευρωπαϊκής Ενωσης να καταρτί-
σει συγκεκριμένο πίνακα αυστη-
ρών κυρώσεων κατά της Αγκυρας 
για την παραβατική της συμπερι-
φορά έναντι της Ελλάδας και της 
Κύπρου. Επίσης, για τις 24-25 Σε-
πτεμβρίου έχει προγραμματιστεί 
έκτακτη Σύνοδος Κορυφής της Ε.Ε., 
με την Τουρκία να περιλαμβάνεται 
στην ατζέντα. Στη Σύνοδο δεν θα 
ληφθούν συγκεκριμένες αποφάσεις 
για τις οικονομικές σχέσεις μεταξύ 
των δύο πλευρών. Ομως, έχει ση-
μασία εάν κατά τη διάρκειά της θα 
εκπεμφθεί ένα μήνυμα προσέγγι-
σης με την Αγκυρα ή ένα σήμα αυ-
στηρής καταδίκης της.

Ολη την περασμένη εβδομάδα –
και πριν τα νέα δεδομένα– η Αθήνα 
προετοιμαζόταν για την έναρξη δι-
ερευνητικών επαφών με την Αγκυ-
ρα, στις 28 Αυγούστου, για πρώτη 
φορά μετά τη διακοπή που είχε 
προκαλέσει η τελευταία το 2016. 
Ο πρωθυπουργός Κυρ. Μητσοτά-
κης είχε αποφασίσει επικεφαλής 
της τριμελούς ελληνικής αντιπρο-
σωπείας να είναι ο πρέσβης ε.τ. κ. 
Παύλος Αποστολίδης που είχε με-
τάσχει σε ανάλογες συνομιλίες στο 
παρελθόν και γνωρίζει άριστα τους 
σχετικούς φακέλους. Κατά πλη-
ροφορίες, με τη μεσολάβηση του 
Βερολίνου, είχε διαμορφωθεί ένας 
συγκεκριμένος οδικός χάρτης για 
την πορεία των συνομιλιών μεταξύ 
των δύο πλευρών: Μετά τους πρώ-
τους γύρους των διερευνητικών 
θα άρχιζαν επαφές και σε στρατι-
ωτικό επίπεδο με αντικείμενο νέα 
μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης. 
Σε περίπτωση επίτευξης ουσιαστι-
κής προόδου η συζήτηση θα ανα-
βαθμιζόταν σε επίπεδο υπουργών 
Εξωτερικών, δηλαδή μεταξύ των κ. 
Ν. ∆ένδια και Μ. Τσαβούσογλου, οι 
οποίοι θα προετοίμαζαν μια συνά-
ντηση κορυφής των κ. Μητσοτάκη 
- Ερντογάν. Μάλιστα, ο σχεδιασμός 
που υπήρχε προέβλεπε ότι οι συζη-
τήσεις δεν θα ήταν «ατέρμονες». 
Ως σημεία-ορόσημα είχαν προσδιο-
ριστεί οι αμερικανικές εκλογές του 
Νοεμβρίου, και κυρίως, η ολοκλή-
ρωση της γερμανικής προεδρίας 
στην Ε.Ε., τον ∆εκέμβριο.  

Η «συμφωνία του Καΐρου»
και η επόμενη ημέρα με Αγκυρα
Πλήρης ετοιμότητα στην Αθήνα μετά τις νέες απειλές του Ταγίπ Ερντογάν

Η κυβέρνηση δηλώνει 
έτοιμη να προσέλθει 
στις διερευνητικές 
επαφές από τις οποίες 
«αποσύρθηκε» η Τουρ-
κία – Τα τρία σενάρια 
για τις επόμενες κινήσεις 
του Τούρκου προέδρου. 

Την περασμένη εβδομάδα –και πριν από τα νέα δεδομένα– η Αθήνα προε-
τοιμαζόταν για την έναρξη διερευνητικών επαφών με την Αγκυρα, για πρώτη 
φορά μετά τη διακοπή που είχε προκαλέσει η τελευταία το 2016 (φωτ. αρχεί-
ου από συνάντηση του κ. Μητσοτάκη με τον κ. Ερντογάν).

Α
Π

Ε-
Μ

Π
Ε

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

O κ. Παύλος Αποστολίδης γνω-
ρίζει εξαιρετικά και τα θέματα και 
το κλίμα για τις συζητήσεις με την 
Αγκυρα.
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– Σε τι ορίζοντα βλέπετε να κα-

λύπτεται το επενδυτικό κενό των 

130 δισ. ευρώ; Μιλώντας μόνο για 

τις δημόσιες επενδύσεις, μπορού-

με να απορροφήσουμε τα ευρωπα-

ϊκά 72 δισ. τα επόμενα 6 χρόνια, 

όταν έως τώρα απορροφούσαμε 

σε δημόσιες επενδύσεις 4-5 δισ. 

ευρώ τον χρόνο;

Ν.Β.: Τα ιδιωτικά επενδυτικά κε-
φάλαια κινούνται διεθνώς γρήγο-
ρα, αναζητώντας ευκαιρίες. Μια 
σαφής αναπτυξιακή στροφή της 
οικονομίας με περισσότερο απο-
τελεσματικό κράτος και ανοικτές 
αγορές μπορεί να δημιουργήσει 
έναν αυτοτροφοδοτούμενο ενά-
ρετο κύκλο. Υπάρχουν όμως και 
δυσκολίες. Την περίοδο μεγέθυν-
σης πριν από το 2008, μεγάλο μέ-
ρος των επενδύσεων ήταν στις 
κατοικίες, κάτι που δεν θα ξανα-
δούμε σύντομα. Οι επιχειρήσεις 
θα επενδύουν μόνο στον βαθμό 
που αναμένουν κερδοφορία μεσο-
πρόθεσμα, και μιας που η εσωτε-
ρική ζήτηση είναι σχετικά χαμη-
λή, η ενίσχυση της εξωστρέφειας 
θα πρέπει να συμβαδίζει με αυτή 
των επενδύσεων. Ακόμη, η απο-
ταμίευση των νοικοκυριών είναι 
χαμηλή, δεν κατευθύνεται απο-
τελεσματικά στη χρηματοδότηση 

των επιχειρήσεων και η εγχώρια 
κεφαλαιαγορά δεν είναι επαρκώς 
ανεπτυγμένη. Συνεπώς, το επεν-
δυτικό κενό μπορεί να καλυφθεί, 
αλλά σε βάθος λίγων ετών.

Για τους παραπάνω λόγους και 
στη σημερινή κρίση, η αποτελε-
σματική απορρόφηση των πόρων 
της Ε.Ε. που προγραμματίζεται να 
είναι διαθέσιμοι είναι απολύτως 
κρίσιμη. Είναι, βέβαια, αντικεί-
μενο της κυβέρνησης η δημιουρ-
γία και η καθοδήγηση κατάλλη-
λων κρατικών και άλλων δομών. 
Το παρελθόν δείχνει πως η απορ-
ρόφηση των πόρων δεν θα είναι 
εύκολη, στοιχείο που αντανακλά 
προβληματικά χαρακτηριστικά 
της δημόσιας διοίκησης όσο και 
της παραγωγής.

Σε κάθε περίπτωση, η «απορρό-
φηση» των νέων πόρων από μόνη 
της δεν θα έφτανε για να επιτευ-
χθεί ισχυρή ανάπτυξη. Πρέπει, 
λοιπόν, κανείς να δει τον ρόλο 
τους ως καταλυτικό. Σε τρία επί-
πεδα. Στην ενίσχυση απαραίτη-
των υποδομών, όπως ενδεικτικά 
για ανάπτυξη ψηφιακών συστη-
μάτων, ενεργειακή αναβάθμιση 
κτιρίων, εκσυγχρονισμό σχολεί-
ων και ανάπτυξη ολοκληρωμένου 
συστήματος προσχολικής αγωγής. 

Στην υποβοήθηση της στροφής 
του παραγωγικού υποδείγματος, 
όπως με τη στήριξη επενδύσεων 
σε σύγχρονο μηχανολογικό εξο-
πλισμό και της έρευνας. Και στην 
προσέλκυση στη χώρα ανθρώπι-
νου κεφαλαίου και νέων ιδιωτικών 
επενδύσεων.
– Πώς θα εφαρμοστούν οι μεταρ-

ρυθμιστικές σας προτάσεις, με τις 

επιδόσεις του Δημοσίου, όπως τις 

καταγράφετε, στα χαμηλότερα 

επίπεδα της Ευρώπης και με δεδο-

μένη την απρόθυμη μεταρρυθμι-

στική διάθεση της χώρας, ακόμη 

από την εποχή των μνημονίων; 

Ν.Β.: Ακριβώς για αυτό οι προτά-
σεις μας, σε αυτό το ενδιάμεσο 
στάδιο, ξεκινούν από τομές στον 
δημόσιο τομέα με την ευρύτερη 
έννοια, στο πώς αντιμετωπίζει 
τους πολίτες και τις επιχειρήσεις. 
Εάν απλώς περιμένουμε πως με 
κάποιου είδους απορρόφηση των 
επιπλέον πόρων από νοικοκυριά 
και επιχειρήσεις θα τεθεί η χώρα 
μεσοπρόθεσμα σε ανάπτυξη, αυ-
τό είναι προφανώς λάθος. Χωρίς 
δραστική επιτάχυνση της απονο-
μής δικαιοσύνης, για παράδειγμα, 
ούτε καλή διαχείριση των πόρων 
της Ε.Ε. θα μπορεί να γίνει ούτε 
θα δούμε σημαντική άνοδο των 
παραγωγικών επενδύσεων.

Στη δεκαετή κρίση, πολλές με-
ταρρυθμίσεις που ήταν προφανώς 
θετικές για τους πολίτες και τις 
επιχειρήσεις δεν υποστηρίχθη-
καν, καθώς σχετίστηκαν με τη δη-
μοσιονομική λιτότητα και επηρε-
άστηκαν από τη γενική καθίζηση 
των επενδύσεων. Αντικειμενικά, 
δεν υπάρχει κανένας λόγος ώστε 
τέτοιες αλλαγές να μην υποστηρι-
χθούν. Η ιεράρχηση των αλλαγών 

είναι βέβαια κρίσιμη, καθώς η μία 
θα πρέπει να υποβοηθεί την άλλη, 
ενώ ταυτόχρονα θετικά αποτελέ-
σματα θα πρέπει να φαίνονται όσο 
πιο έγκαιρα γίνεται. Αλλά, στο τέ-
λος, πάντα το κρίσιμο σημείο εί-
ναι η πολιτική βούληση.
– Η αντιπολίτευση σας επικρίνει 

δριμύτατα, άρα δεν υπάρχει συ-

ναίνεση στις προτάσεις σας. Θα 

είναι πρόβλημα αυτό;

Χρ. Π.: Η συναίνεση γύρω από τις 
γενικές γραμμές της πορείας που 
πρέπει να έχει η ελληνική οικονο-
μία για υψηλότερη ευημερία είναι 
σημαντική. Σε αρκετές χώρες, μι-
κρές και μεγάλες, τέτοιες συναι-
νέσεις αποτέλεσαν τη βάση μιας 
πραγματικής επανεκκίνησης. Θα 
ήμασταν ευτυχείς αν η ανάλυση 
και οι προτάσεις μας οδηγήσουν 
σε έναν ουσιαστικό διάλογο, στη 
βάση των πραγματικών δεδομέ-
νων για το πώς μπορεί να ανα-
πτυχθεί η χώρα. Ακόμη και αν οι 
προτάσεις δεν υιοθετηθούν όλες, 
η βασική συμφωνία για ορισμένες 
θα ήταν σημαντικό κέρδος. Σε κά-
θε περίπτωση, κριτική και προτά-
σεις κάθε είδους είναι ασφαλώς 
ιδιαιτέρως ευπρόσδεκτες και, βέ-
βαια, οι αποφάσεις ανήκουν στο 
πεδίο της πολιτικής.

Η επιβάρυνση της εργασίας, κυρίως 
της μισθωτής, είναι σήμερα υπερ-
βολική και πρέπει να μειωθεί, τονί-
ζει ο νομπελίστας οικονομολόγος 
Χριστόφορος Πισσαρίδης, επιση-
μαίνοντας ότι στο σημείο αυτό επι-
κεντρώνονται οι φορολογικές προ-
τάσεις της έκθεσης της Επιτροπής 
του, που δόθηκε στη δημοσιότητα 
την περασμένη ∆ευτέρα.

Ο Χριστόφορος Πισσαρίδης, 
πρόεδρος της Επιτροπής και ο 
καθηγητής Νίκος Βέττας, αναπλη-
ρωτής πρόεδρός της, σε κοινή συ-
νέντευξή τους στην «Κ», εξηγούν 
τις προτεραιότητες που θέτει η 
Εκθεση για την ελληνική οικονο-
μία, αναγνωρίζοντας δυσκολίες 
στην εφαρμογή. Μεταξύ άλλων, 
τονίζουν ότι η συναίνεση πάνω 
στις γενικές γραμμές της πορείας 
της οικονομίας είναι σημαντική.

Ακόμη, αποκαλύπτουν τους 
κλάδους στους οποίους βλέπουν 
προοπτικές, που περιλαμβάνουν 
όχι μόνο τον τουρισμό και την 
αγροδιατροφή, αλλά και την τε-
χνολογία και τη μεταποίηση. «Η 
Ελλάδα πρέπει να είναι η Καλι-
φόρνια της Ευρώπης», σχολιάζει 
ο κ. Πισσαρίδης.

Στα φορολογικά τάσσονται, 
επίσης, υπέρ της φορολόγησης 
των εισοδημάτων σε ενιαία κλί-
μακα, ενώ για το ασφαλιστικό ο κ. 
Βέττας υπερασπίζεται τον κεφα-
λαιοποιητικό πυλώνα, τονίζοντας 
ότι θα ενισχύσει τη διαγενεακή 
δικαιοσύνη, «καθώς δεν θα φορ-
τώνονται οι νέοι εργαζόμενοι όλο 
και περισσότερα βάρη».

Η Εκθεση θα πάρει την τελική 
της μορφή τον Σεπτέμβριο και 
θα τροφοδοτήσει το Εθνικό Σχέ-
διο Ανάπτυξης, που θα υποβλη-
θεί στις Βρυξέλλες, ενόψει της 
χρηματοδότησης από το πακέτο 
των 32 δισ. ευρώ. Στην Επιτροπή 
συμμετέχουν, επίσης, οι καθηγη-
τές ∆ημήτρης Βαγιανός και Κώ-
στας Μεγήρ.
– Μπορούμε να σχεδιάζουμε 

οποιαδήποτε μεσοπρόθεσμη ανα-

πτυξιακή πολιτική, εν μέσω παν-

δημίας, που επιβάλλει τις δικές 

της προτεραιότητες, σε αβέβαιο 

περιβάλλον; Η ίδια η COVID-19 

επηρεάζει τον σχεδιασμό σε μια 

χώρα σαν την Ελλάδα, στρέφο-

ντας π.χ. σε ολοκληρωμένες δι-

αδικασίες παραγωγής;

Χριστόφορος Πισσαρίδης: Η σημερι-
νή είναι βέβαια μια ιδιαίτερα έντο-
νη διαταραχή όχι μόνο στην ελ-
ληνική αλλά και στην παγκόσμια 
οικονομία. Ομως, δεν καθιστά τον 
μεσοπρόθεσμο σχεδιασμό ανεπί-
καιρο ή ανέφικτο. Οχι μόνο γιατί 
διαφόρων μορφών νέες διαταρα-
χές δεν αποκλείονται τα επόμενα 
χρόνια, αλλά κυρίως γιατί η βασική 
απάντηση σε αυτές είναι η συστη-
ματική ενίσχυση της παραγωγικής 
βάσης. Ετσι θα προστατεύεται κα-
τά το δυνατόν η χώρα από έντονες 
κρίσεις αλλά και θα εκμεταλλεύε-
ται τις περιόδους ανάπτυξης που 
ακολουθούν. Αλλωστε, και η λογική 
της αντίδρασης της Ευρωπαϊκής 
Ενωσης είναι ακριβώς αυτή, να αυ-
ξηθεί συνολικά ο δανεισμός, αλλά 
να χρησιμοποιηθούν οι πόροι για 
ενίσχυση της παραγωγικότητας.
Νίκος Βέττας: Με τη νέα κρίση 
γίνεται ακόμα πιο σαφής η ανά-
γκη ενίσχυσης υποδομών όπως 
οι ψηφιακές. Ταυτόχρονα, η κρίση 
επιταχύνει ριζικές αλλαγές στην 
παραγωγή. Κάποιες είναι θετικές 
αλλά πολλές πλήττουν, τουλάχι-
στον αρχικά, σημαντικό μέρος της 
εργασίας και το οποίο καλείται να 
προσαρμοστεί στα νέα δεδομένα. 
Αναμένεται επίσης να φανεί εάν οι 
ροές του παγκόσμιου εμπορίου θα 
επηρεαστούν περισσότερο μόνιμα. 
Oμως, στην πορεία μάλλον ευκαι-
ρίες πάρα κίνδυνοι υπάρχουν για 
τις ελληνικές επιχειρήσεις, ιδίως 
αν στην Ευρώπη προτιμηθεί σχε-
τικά η παραγωγή εντός της Ενω-
σης παρά σε πιο απομακρυσμένες 
χώρες. Για να μπορεί βέβαια να εκ-
μεταλλευθεί τις ευκαιρίες, όχι μό-
νο τις αμέσως επόμενες αλλά και 
αργότερα, είναι κρίσιμης σημασί-
ας η οικονομία να γίνει περισσό-
τερο ευέλικτη. Να μπορούν δηλα-
δή εργαζόμενοι, επιχειρήσεις και 
ολόκληροι κλάδοι να στρέφονται 
πολύ πιο εύκολα και έγκαιρα από 
δραστηριότητες και ζήτηση που 
φθίνουν εκεί όπου υπάρχει άνοδος.
– Μιλάτε για αλλαγή προσανατο-

λισμού της οικονομίας, με τους 

πόρους του Ταμείου Ανάκαμψης. 

Ποια πρέπει να είναι η βασική, νέα 

κατεύθυνση;

Χρ. Π.: Κεντρικός σκοπός κάθε ανα-
πτυξιακού σχεδίου είναι η συστη-
ματική αύξηση των εισοδημάτων 
και μάλιστα χωρίς αποκλεισμούς 
στις ευκαιρίες που δίνονται στα 
νοικοκυριά. Επισημαίνουμε ως 
κεντρικό πρόβλημα, που οδηγεί 
στην ασθενή πορεία των πραγ-
ματικών εισοδημάτων στην Ελ-
λάδα, τη χαμηλή παραγωγικότη-
τα στην οικονομία. Επομένως, η 
κατεύθυνση που περιγράφουμε 
αφορά μέτρα για σταδιακή αύξη-
σή της, και για να αντιστραφεί η 
απόκλιση από τις περισσότερες 
άλλες οικονομίες της Ευρώπης. 
Σύμφυτη με τη χαμηλή παραγω-
γικότητα είναι και ότι η ελληνική 
οικονομία είναι εσωστρεφής με 
τις εξαγωγές προϊόντων και υπη-
ρεσιών μόλις στο μισό από ό,τι 
σε άλλες με τις οποίες θα πρέπει 
να συγκρίνεται. Παράλληλα, το 
τεχνολογικό περιεχόμενο στην 
παραγωγή είναι χαμηλό. Η πλει-
ονότητα των προϊόντων και υπη-
ρεσιών ενσωματώνουν λίγη μόνο 
καινοτομία και χαμηλή προστι-
θέμενη αξία. ∆εδομένου του με-
γέθους της εσωτερικής αγοράς, 
η μεγαλύτερη εξωστρέφεια, δη-
λαδή η αύξηση της συμμετοχής 
διεθνών εμπορεύσιμων αγαθών 
και υπηρεσιών στο ΑΕΠ, αποτε-
λεί προϋπόθεση για αύξηση της 
παραγωγικότητας ιδίως μέσα από 

μεγαλύτερη εξειδίκευση και εκμε-
τάλλευση οικονομιών κλίμακας.
– Ποιους κλάδους ξεχωρίσατε και 

προτίθεστε να προτείνετε στο τε-

λικό σας σχέδιο, ως πιο ελπιδοφό-

ρους; Αναφέρατε ήδη στο ενδιά-

μεσο κείμενο το αγροδιατροφικό 

σύμπλεγμα, τις μεταφορές και τα 

logistics. Tι άλλο;

Χρ. Π.: ∆εν θεωρούμε πως είναι 
αντικείμενο της οικονομικής πολι-
τικής να υποδεικνύει στην επιχει-
ρηματική δραστηριότητα πού να 
κατευθυνθεί. Είναι όμως, κεντρι-
κό της αντικείμενο, να αμβλύνει 
τις αγκυλώσεις και να απομακρύ-
νει εμπόδια σε κομβικούς τομείς 
που μπορούν να αποτελέσουν στό-
χο των επενδυτών. Τέτοιοι είναι 
πράγματι οι μεταφορές και τα 
logistics, όπου η γεωγραφική θέ-
ση προσφέρει τεράστιες ευκαιρίες, 
αλλά η διασύνδεση συστημάτων 
είναι κρίσιμη. Ο τουρισμός και ο 
πολιτισμός, όπου τα συγκριτικά 
πλεονεκτήματα είναι προφανή, αλ-
λά απαιτείται αναβάθμιση υποδο-
μών και καλύτερη διασύνδεση με 
την υπόλοιπη οικονομία. Η αγρο-
διατροφή και η μεταποίηση, μόνο 
όμως αν ενισχυθούν τεχνολογικά. 
Ο κλάδος τεχνολογίας, με έρευνα 
και καινοτομία από πολύ μικρές 
και ευέλικτες επιχειρήσεις έως και 
παραρτήματα μεγάλων εταιρειών 
που θα μεταφέρουν έρευνα στη 
χώρα. Η Ελλάδα πρέπει να είναι 
η Καλιφόρνια της Ευρώπης.

Στόχος μας
η συστηματική
αύξηση 
εισοδημάτων
Χρ. Πισσαρίδης και Ν. Βέττας στην «Κ»

Συνέντευξη στην ΕΙΡΗΝΗ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

– Σας επικρίνουν, επίσης, 

στον ΣΥΡΙΖΑ, μιλώντας για 

σύστημα Πινοσέτ, για την 

πρόταση κεφαλαιοποιητι-

κής επικουρικής ασφάλι-

σης. Τι απαντάτε;

Ν.Β.: Η συνταξιοδοτική 
δαπάνη μειώθηκε πολλές 
φορές τα τελευταία χρόνια. 
Πλέον δεν χρειάζεται μείω-
ση, αλλά θα πρέπει το ΑΕΠ 
να μπορεί να αυξάνεται πιο 
γρήγορα από τις συντάξεις 
και το κράτος να μπορεί 
σταδιακά να ξοδεύει περισ-
σότερο για άλλες ανάγκες, 
όπως για Υγεία και Παιδεία. 
Προτείνουμε, λοιπόν, αλ-
λαγές στη δομή, που θα 
έφερναν το σύστημα συ-
ντάξεων κοντύτερα στα 
ευρωπαϊκά πρότυπα. Η συ-
μπλήρωση του σημερινού 
διανεμητικού συστήματος 
με έναν κεφαλαιοποιητικό 
πυλώνα, σε δευτερεύοντα 
ρόλο, θα ενισχύσει τη δια-
γενεακή δικαιοσύνη καθώς 
δεν θα φορτώνονται οι νέοι 
εργαζόμενοι όλο και περισ-
σότερα βάρη για να χρημα-
τοδοτούνται οι σημερινές 
συντάξεις, αλλά θα ενισχύ-
ονται η δική τους αποτα-
μίευση και οι μελλοντικές 
συντάξεις. Αποτελεί επί-
σης μοχλό υποστήριξης της 
ανάπτυξης μέσω ενίσχυσης 
των κινήτρων για εργασία 
με διαφανή τρόπο και μέ-
σω δημιουργίας αποθεμα-
τικών που θα ενισχύσουν 
τις ελληνικές επιχειρήσεις.
Προτείνουμε σταδιακή με-
τάβαση στο νέο σύστημα, 
καθώς θα χτίζεται πλαίσιο 
εποπτείας, συμπεριλαμ-
βάνοντας και ένα δημόσιο 
ταμείο και καθώς θα καλ-
λιεργείται η ασφαλιστική 
συνείδηση. Οσοι αντιτίθε-
νται στον εκσυγχρονισμό 
του συστήματος κατά τα 
ευρωπαϊκά πρότυπα, θα 
ήταν χρήσιμο να εξηγή-
σουν, ιδίως στη νέα γενιά, 
πώς θα χρηματοδοτούνται 
οι αυριανές συντάξεις από 
γενιές εργαζομένων που 
θα επιβαρύνονται όλο και 
περισσότερο, όταν μάλι-
στα, λόγω του δημογρα-
φικού, θα είναι όλο και 
λιγότεροι. Γενικότερα, θα 
ήταν χρήσιμο να στραφεί η 
οικονομική πολιτική κάπως 
περισσότερο στις προοπτι-
κές των νέων, αυτών δη-
λαδή που είχαν και τις βα-
ρύτερες απώλειες από τη 
δεκαετή κρίση.

Οι αλλαγές
στο ασφαλιστικό

Οι κ. Νίκος Βέττας και Χριστόφορος Πισσαρίδης (πρώτος και δεύτερος από αριστερά) σε συνεδρίαση του Κυβερνητικού Συμβουλίου Οικονομικής Πολι-
τικής υπό τον πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη, την περίοδο προ πανδημίας.
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Κρίσιμη η αποτελεσματική απορρόφηση των ευρωπαϊκών πόρων

Χωρίς δραστική επιτά-
χυνση της απονομής 
δικαιοσύνης, ούτε καλή 
διαχείριση των πόρων 
της Ε.Ε. θα μπορεί 
να γίνει ούτε θα δούμε 
σημαντική άνοδο 
των παραγωγικών 
επενδύσεων.

Με τη νέα κρίση, 
γίνεται ακόμα πιο 
σαφής η ανάγκη 
ενίσχυσης υποδομών 
όπως οι ψηφιακές. 
Ταυτόχρονα, η κρίση 
επιταχύνει ριζικές 
αλλαγές στην παραγωγή.

Οσοι αντιτίθενται 
στον εκσυγχρονισμό 
του ασφαλιστικού
θα ήταν χρήσιμο να εξη-
γήσουν πώς θα χρημα-
τοδοτούνται οι αυριανές 
συντάξεις από γενιές 
εργαζομένων που 
θα επιβαρύνονται 
όλο και περισσότερο.
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– Σας κατηγόρησαν ότι προτείνετε 

ελάφρυνση των μεγάλων εταιρει-

ών και εισοδημάτων, αλλά και ενι-

αία κλίμακα για όλα τα εισοδήμα-

τα, που επιβαρύνει τους μεγάλους, 

π.χ. μέσω των μερισμάτων. Τελικά, 

πώς ανακατανέμεται το φορολο-

γικό βάρος στις προτάσεις σας;

Χριστόφορος Πισσαρίδης: Κέντρο της 
πρότασής μας είναι η μείωση της 
επιβάρυνσης της εργασίας που, ιδί-
ως για τη μισθωτή μορφή της, είναι 
σήμερα υπερβολική. Αυτή εντείνει 
την παραοικονομία που παραμένει 
ισχυρή και σημαντικός παράγο-
ντας υστέρησης συνολικά. Ευνοεί 
επίσης τη στροφή εργαζομένων 
στο εξωτερικό ή στην αυτοαπα-
σχόληση. Υπονομεύει τελικά την 
αύξηση της παραγωγικότητας, της 
εξωστρέφειας και την ευημερία στη 
χώρα. Ακόμη και αν προήλθε από 
αναγκαίες και επείγουσες παρεμ-
βάσεις τα χρόνια της δεκαετούς 
κρίσης, σχεδόν όλες οι αναλύσεις 
καταλήγουν σήμερα στην ανάγκη 
αλλαγών. Μείωση άλλων φορολο-
γικών βαρών έχει σχετικά χαμηλό-
τερη προτεραιότητα, εκτός αν αυτή 
προκαλεί ειδικές στρεβλώσεις. Η 
φορολόγηση εισοδημάτων ενιαία 
και ανεξάρτητα από την πηγή μει-
ώνει τις στρεβλώσεις στα κίνητρα. 
Ειδικότερα, η μείωση της φορολογί-
ας των διανεμόμενων μερισμάτων 
έχει μικρότερη θετική επίδραση 
από αυτή των επιχειρήσεων, όπου 
τα κέρδη μπορεί να επενδύονται. 
Γενικά η πρότασή μας σκοπεύει 
όχι σε διανεμητικές αλλαγές αλλά 
στην ενίσχυση των κινήτρων για 
εργασία και επιχειρηματικότητα.
– Υπάρχουν περιθώρια μείωσης 

των ασφαλιστικών εισφορών, δε-

δομένου ότι δεν προβλέπεται η 

κάλυψη τέτοιας δαπάνης από το 

Ταμείο Ανάκαμψης της Ε.Ε.;

Νίκος Βέττας: Το περιθώριο μείωσης 
των ασφαλιστικών εισφορών είναι 
υπαρκτό αλλά οι αλλαγές πρέπει 
να είναι μετρημένες και ανάλογα 
με τη θετική επίδραση στην οικο-
νομία. Οι συντελεστές επιβάρυν-
σης και το ύψος ασφαλιστέου ει-
σοδήματος είναι σήμερα από τα 
υψηλότερα στην Ευρώπη, αλλά 
οι εισφορές που τελικά συλλέγο-
νται είναι χαμηλές λόγω των αντι-
κινήτρων που δημιουργούνται. Ο 
εξορθολογισμός που προτείνουμε 
θα έχει ευνοϊκή επίδραση συνολι-
κά και ειδικά στην ευστάθεια του 
ασφαλιστικού συστήματος. Μαζί με 
τη συμπλήρωση του διανεμητικού 
πυλώνα με έναν κεφαλαιοποιητικό, 
τον εξορθολογισμό των εισφορών 
υγείας των μισθωτών προς αυτές 
των ελεύθερων επαγγελματιών, οι 
σχετικές παρεμβάσεις έχουν πράγ-
ματι δημοσιονομικό κόστος, όμως 
χαμηλότερο από το συνολικό όφε-
λος στην οικονομία.
– Το υψηλό χρέος απειλεί να μας 

βγάλει πάλι εκτός αγορών;

Χρ. Π.: Στη σημερινή συγκυρία το 
δημόσιο χρέος, που προφανώς είναι 

πολύ υψηλό, δεν αποτελεί πρόβλημα, 
ιδίως μετά τις πρόσφατες αποφάσεις 
σε ευρωπαϊκό επίπεδο που σημα-
τοδοτούν και μια πορεία εμβάθυν-
σης της νομισματικής ένωσης. Θα 
μπορούσε όμως να γίνει σημαντικό 
πρόβλημα εάν υπήρχαν παρατετα-
μένα ελλείμματα τα επόμενα χρόνια. 
Κυρίως όμως εάν η χώρα δεν ενδυ-
νάμωνε την παραγωγική της βάση 
ώστε να είναι εφικτοί ρυθμοί πραγ-
ματικής μεγέθυνσης μεσοπρόθεσμα. 
Ενα αξιόπιστο και ρεαλιστικό σχέ-

διο ενίσχυσης της οικονομίας είναι 
η μόνη λύση ώστε το χρέος να μην 
ξαναγίνει πρόβλημα στο μέλλον. Αυ-
τή είναι και η λογική της προσέγγι-
σης της Εκθεσής μας, και η αγωνία 
που εκφράζει ώστε οι απαραίτητες 
αλλαγές να μην καθυστερήσουν.
– Πόση προβλέπετε ότι θα είναι 

η ύφεση φέτος και τι εκτιμάτε 

για το 2021;

Ν.Β.: Η ύφεση φέτος αναμένεται βα-
θιά, ανάλογα και με την υπόλοιπη 
Ευρώπη. Για την επόμενη χρονιά 
οι ρυθμοί ανάκαμψης θα εξαρτη-
θούν κυρίως από το αν το υγειο-
νομικό πρόβλημα θα έχει περιορι-
στεί σημαντικά ή αν θα συνεχίσει 
να επηρεάζει σε μεγάλο βαθμό τον 
τουρισμό και τις μετακινήσεις. Θα 
εξαρτηθεί όμως επίσης και από το 
αναπτυξιακό πρόγραμμα που θα 
εφαρμοστεί στη χώρα.
– Καταγράφετε το ελληνικό ρεκόρ 

ανεργίας, που τώρα κινδυνεύει να 

αυξηθεί. Μήπως γίνεται δομικό 

το πρόβλημα;

Χρ. Π.: Κεντρική στην ανάλυσή μας 
είναι η αγορά εργασίας και οι τρό-
ποι ενίσχυσής του εισοδήματος των 
εργαζομένων. Η ανεργία στη χώρα 
ήταν υψηλή ακόμη και τα χρόνια 
ισχυρής μεγέθυνσης, πριν από το 
2008. Επίσης χαμηλή είναι διαχρο-
νικά η συμμετοχή στο εργατικό δυ-
ναμικό, ειδικότερα για τους νέους 

και τις γυναίκες, τους οποίους η αγο-
ρά μεταχειρίζεται σχετικά δυσμε-
νέστερα. Κατά την προηγούμενη 
δεκαετή κρίση, μειώθηκε δραστικά 
η απασχόληση που προσέφεραν η 
οικοδομή και ο δημόσιος τομέας. Η 
νέα κρίση πλήττει πλέον επαγγέλ-
ματα που σχετίζονται με τον του-
ρισμό, την εστίαση, τις μεταφορές 
και το λιανικό εμπόριο, ενώ νέες 
τεχνολογίες μπορεί να καταστή-
σουν την απώλεια θέσεων εργασίας 
σε αυτούς τους χώρους μόνιμη. Η 
ανεργία θα είναι κεντρικό πρόβλη-
μα. Πέρα, λοιπόν, από αλλαγές στο 
φορολογικό και ασφαλιστικό σύ-
στημα, απαιτούνται συνδυασμένες 
δράσεις στήριξης της εργασίας που 
περιγράφουμε στην Εκθεση. Αυτές 
αφορούν το εκπαιδευτικό σύστημα, 
προγράμματα ουσιαστικής κατάρτι-
σης των εργαζομένων, πραγματικής 
υποστήριξης των ανέργων και μέ-
ριμνα ειδικά για την ενίσχυση της 
θέσης των νέων και των γυναικών.
– Γιατί πρέπει να έχουμε περισ-

σότερες μεγάλες και λιγότερες 

μικρές επιχειρήσεις, περισσότε-

ρους μισθωτούς και λιγότερους 

αυτοαπασχολούμενους;

Ν.Β.: Στην Ελλάδα υπάρχει με δια-
φορά το μεγαλύτερο ποσοστό αυ-
τοαπασχόλησης και το μεγαλύτερο 
ποσοστό απασχόλησης σε εξαιρετι-
κά μικρές επιχειρήσεις σε όλη την 

Ευρώπη. Αυτό παγιδεύει σε χαμηλή 
παραγωγικότητα και χαμηλούς μι-
σθούς το σύνολο της οικονομίας για-
τί η παραγωγικότητα τείνει να είναι 
υψηλότερη σε επιχειρήσεις μεσαίου 
και μεγάλου μεγέθους. Η σταδιακή 
μεγέθυνση της μέσης επιχείρησης 
ώστε να υπάρξουν περισσότερες 
μεσαίου μεγέθους που να μπορούν 
ευκολότερα να έχουν και εξαγωγικό 
προσανατολισμό, θα βελτιώσει τη 
θέση όλων. Οι μικρές επιχειρήσεις 
που σε κάθε περίπτωση θα είναι 
οι συντριπτικά περισσότερες στη 
χώρα, θα επωφεληθούν και αυτές 
από τη διασύνδεση με κάποιες σχε-
τικά μεγαλύτερου μεγέθους ιδίως 
αν αυτό βοηθήσει έμμεσα και τη 
δική τους εξωστρέφεια και καινο-
τομικότητα. Συνολικά, δεν προτεί-
νουμε μέτρα εναντίον των μικρών 
επιχειρήσεων, που άλλωστε μπορεί 
να είναι και η κατάλληλη μορφή σε 
ορισμένες περιπτώσεις. Τονίζουμε 
όμως την ανάγκη άρσης των αντικι-
νήτρων που υπάρχουν για τη μεγέ-
θυνση, τυπικών και κυρίως άτυπων.
Χρ. Π.: Η προσέλκυση ορισμένων 
σχετικά μεγάλων επιχειρήσεων ει-
δικά στον χώρο της υψηλής τεχνο-
λογίας επίσης θα έχει ευεργετικά 
αποτελέσματα, ιδίως αν λειτουργή-
σουν ως κέντρα καινοτομίας και για 
πολλές μικρές επιχειρήσεις τεχνο-
λογίας. Αυτή η συνολική στροφή θα 

φέρει τη χώρα εγγύτερα στο πρό-
τυπο άλλων μικρών και δυναμικών 
οικονομιών στην Ευρώπη.
– Προ κρίσης το κατά κεφαλήν 

ΑΕΠ ήταν περίπου στο 90% του 

μέσου όρου της Ε.Ε. Πού μπορού-

με να είμαστε σε μία δεκαετία; 

Χρ. Π.: Μετά το 2018, η ελληνική 
οικονομία είχε ουσιαστικά τη χει-
ρότερη επίδοση μεγέθυνσης στην 
Ευρώπη. Η Γερμανία και ο λοιπός 
πυρήνας της Ευρωζώνης αναπτύ-
χθηκαν ισχυρά, οι περισσότερες 
πρώην ανατολικές χώρες αναπτύ-
χθηκαν σχετικά ακόμα πιο γρήγο-
ρα και οι υπόλοιπες χώρες της περι-
φέρειας της Ευρωζώνης, που είχαν 
βρεθεί σε προγράμματα, είχαν επί-
δοση καλύτερη από την Ελλάδα. 
Συνεπώς η προσέγγιση του μέσου 
όρου της Ευρώπης, δεν είναι εύκο-
λη ή εξασφαλισμένη. Πιστεύουμε 
όμως πως η αναπτυξιακή πορεία 
μπορεί να είναι ισχυρή και η ελλη-
νική οικονομία να αποτελέσει θε-
τική έκπληξη. Βραχυχρόνια, υπάρ-
χει παραγωγικό κενό που μπορεί 
να καλυφθεί, ενώ η συστηματική 
αύξηση της παραγωγικότητας θα 
επιτρέψει την εκμετάλλευση των 
ισχυρών συγκριτικών πλεονεκτημά-
των της χώρας. Ενας ισχυρός ενά-
ρετος κύκλος κατά την επόμενη 
δεκαετία, υπό όρους βέβαια, είναι 
απολύτως εφικτός.

Να μειωθεί η επιβάρυνση της μισθωτής εργασίας

Ο νομπελίστας οικονομολόγος Χριστόφορος Πισσαρίδης είναι πρόεδρος και ο καθηγητής Νίκος Βέττας αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής για το «Σχέδιο ανάπτυξης για την ελληνική οικονομία».

Ενα αξιόπιστο
και ρεαλιστικό 
σχέδιο ενίσχυσης 
της οικονομίας είναι 
η μόνη λύση ώστε το 
χρέος να μην ξαναγίνει 
πρόβλημα στο μέλλον. 
Αυτή είναι και η 
λογική της προσέγγισης 
της Εκθεσής μας.

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΡΕΒΕΛΑΚΗ*

Κ
ατά την οικονομική κρίση του 
2009 συζητήθηκε επί μακρόν 
η ανάγκη για ένα νέο Σχέδιο 

Μάρσαλ. Τελικά, δεν παρασχέθηκε 
μαζική οικονομική βοήθεια από τις 
πλούσιες στις ενδεέστερες χώρες. 
Ακολούθησαν οι γνωστές επώδυ-
νες πολιτικές λιτότητας, οι οποίες 
επέφεραν επικίνδυνους πολιτικούς 
κλονισμούς. Σε αντίθεση με την 
προγενέστερη τακτική, το 2020 
η Ευρώπη απεφάσισε να συστή-
σει Ταμείο Ανάκαμψης, ένα οιονεί 
Σχέδιο Μάρσαλ.

Το 1947 το Σχέδιο Μάρσαλ απο-
σκοπούσε να ανακόψει την κομ-
μουνιστική διείσδυση στην Ευρώ-
πη. Σήμερα, το Ταμείο Ανάκαμψης 
επιδιώκει να αποτρέψει μια επικεί-
μενη θύελλα από «Κίτρινα Γιλέκα» 
στις μεγάλες χώρες της Ευρωπαϊκής 
Ενωσης, η οποία θα μπορούσε να 
οδηγήσει το ευρωπαϊκό σχέδιο σε 
οριστική κατάρρευση. Επειτα από 
εβδομήντα χρόνια, η οικονομία επα-
νήλθε στην υπηρεσία της πολιτικής.

Τα αναμενόμενα 70 και πλέον 
δισεκατομμύρια ευρώ θα τονώσουν 
την αγοραστική δύναμη των Ελλή-
νων οι οποίοι, αγοράζοντας εισα-

γόμενα προϊόντα, θα συμβάλουν 
στην οικονομική σταθεροποίηση 
των ισχυρότερων οικονομιών. Κιν-
δυνεύουμε, επομένως, να επανέλ-
θουμε στις παλαιές καταναλωτι-
κές συνήθειες – και μάλιστα όταν 
μόλις έχουμε αποτοξινωθεί από 
την «αστακομακαρονάδα». Η κυ-
βέρνηση καλείται να αποτρέψει 
μια τέτοια υποτροπή. ∆εν θα είναι 
εύκολο. Οι προσοδοθηρικές συ-
μπεριφορές οι οποίες, την περίοδο 
1981-2009, επεκράτησαν με ιδιαίτε-
ρη ένταση έχουν βαθιές και ανθε-
κτικές ρίζες. (Βλ. Γ.-Σ. Πρεβελάκη, 
«Τα ξύλινα τείχη, Γεωπολιτική των 
ελληνικών δικτύων», Economia, 
2020, σ. 100-103).

Ασπίδα απέναντι στα πάσης φύ-
σεως «τρωκτικά» είναι, τύποις, η 
δημόσια διοίκηση. Ομως, όλες οι 
μελέτες για την ελληνική οικονο-
μία, ανάμεσα στις οποίες και η πρό-
σφατη του ΟΟΣΑ, επισημαίνουν ως 
κύριο πρόβλημά της την κατάστα-
ση στη δημόσια διοίκηση. Κατά 
παράδοξο τρόπο, η αντίφαση στην 
οποία μας θέτει το Ταμείο Ανάκαμ-
ψης δείχνει και τη διέξοδο. Η ρι-
ζική μεταρρύθμιση της δημόσιας 
διοίκησης αποτελεί την αναγκαία, 
αν όχι και ικανή, προϋπόθεση-συν-

θήκη, ώστε τα δισεκατομμύρια του 
Ταμείου Ανάκαμψης να μην επα-
ναφέρουν το σύνηθες διαβρωτικό 
δηλητήριο, αλλά να λειτουργήσουν 
ως παραγωγικό αντίδοτο.

Οι νέοι οικονομικοί πόροι προ-
σφέρουν τη δυνατότητα για μια 
τέτοια μεταρρύθμιση. Αντίθετα με 
ό,τι νομίζεται, οι αλλαγές στη δημό-
σια διοίκηση δεν είναι ανέξοδες. Οι 
νομοθετικές και οργανωτικές ρυθ-
μίσεις είναι, βέβαια, πολύ λιγότερο 
δαπανηρές από όσο, επί παραδείγ-
ματι, η κατασκευή αυτοκινητοδρό-
μων. Το soft μοιάζει λιγότερο ακρι-
βό από το hard. Η πραγματικότητα, 
όμως, είναι πολύ διαφορετική. Το 
κρίσιμο ζήτημα δεν είναι ούτε ο 
καθορισμός των αναγκαίων αλλα-
γών ούτε η διοικητική τεχνογνω-
σίαê είναι η εφαρμογή.

Γιατί δεν εφαρμόζονται οι με-
ταρρυθμίσεις στις οποίες συγκλί-
νουν όλες οι μελέτες; Η απάντηση 
στο ερώτημα αυτό έρχεται από τη 
συσσωρευμένη εμπειρία. Κάθε επι-
κείμενη αλλαγή συσπειρώνει αμυ-
ντικά τα θιγόμενα ετερογενή μικρά 
και μεγάλα συμφέροντα. Καθώς 
οι ανασταλτικές αυτές δυνάμεις 
διεισδύουν βαθιά μέσα στη δημό-
σια διοίκηση και διακλαδώνονται 

στο σύνολο της ελληνικής κοινω-
νίας, συγκροτείται ένα πολυσύν-
θετο δίκτυο από ανοικτές αντιστά-
σεις και υπόγειες υπονομεύσεις, 
το οποίο ακυρώνει ab initio κάθε 
προσπάθεια. Τις τελευταίες δεκα-
ετίες, επάλληλοι καλοπροαίρετοι 
μεταρρυθμιστές κατέστησαν θύ-
ματα του συνονθυλεύματος της 
ελληνικής γραφειοκρατίας.

Για να παρακαμφθεί η αντιδρα-
στική συλλογική αυτή δύναμη, 
απαιτούνται κονδύλια. Σε πολλούς 
τομείς πρέπει να δημιουργηθούν 

νέες μονάδες, οι οποίες, για ένα 
διάστημα, θα συνυπάρχουν με τις 
υφιστάμενες. Η λειτουργία ενός 
παράλληλου κράτους, ώς τη στα-
διακή εξαφάνιση των παλαιών δο-
μών, κοστίζει ακριβά.

Η συντεχνιακή αντίσταση μπο-
ρεί να αντιμετωπιστεί αποτελεσμα-
τικά μόνον με παροχές. Τα διάφορα 
αθέμιτα συμφέροντα, συγκροτημέ-
να και διαμορφωμένα επί δεκαετί-
ες, συνιστούν μιαν οιονεί δουλεία 
του κράτους, το οποίο τα ανέχθη-
κε και κατά καιρούς τα ενθάρρυνε. 
Πρέπει, λοιπόν, να αποζημιωθούν 
για το διαφεύγον κέρδος. Ο δημό-
σιος υπάλληλος ο οποίος, επί δεκα-
ετίες, έχει οικοδομήσει υπομονετι-
κά μια πολλαπλώς εξαργυρώσιμη 
εξουσία, δεν θα εγκαταλείψει την 
υπονομευτική του πρακτική έναντι 
των απειλητικών μεταρρυθμίσεων, 
παρά μόνον αν του παρασχεθεί 
κάποια σημαντική αντικαταβολή 
– επί παραδείγματι, μια γενναιό-
δωρη πρόωρη συνταξιοδότηση. 
Χρειάζεται, δηλαδή, η ίδια ανορ-
θόδοξη, αλλά ρεαλιστική πρακτική 
η οποία, όταν διαπιστώθηκε ότι η 
κατεδάφιση ήταν ανέφικτη, οδήγη-
σε στη μαζική νομιμοποίηση των 
αυθαιρέτων κτισμάτων.

Οπως έχουν αναδείξει οι πρό-
σφατες συζητήσεις στον ΟΟΣΑ, 
το διακύβευμα των σημερινών δη-
μοκρατικών κοινωνιών δεν είναι 
απλώς να εντοπίζουν τις αναγκαίες 
μεταρρυθμίσεις και να περιγράφουν 
τις «βέλτιστες πρακτικές»· είναι και 
να εκπονούν αποτελεσματική στρα-
τηγική για την εφαρμογή τους. ∆εν 
μπορεί σήμερα η κρατική εξουσία 
να επιβάλλει τη θέλησή της· ούτε με 
καθεστωτική αυταρχικότητα ούτε 
διά του κύρους και της αξιοπιστίας 
των λειτουργών της. Απαιτούνται 
ρεαλισμός, ευελιξία και πόροι. Αν, 
από τα κονδύλια του Ταμείου Ανα-
συγκρότησης, διατεθεί μόνον ένα 
μικρό μέρος στη διοικητική μεταρ-
ρύθμιση, η μεταρρύθμιση θα είναι 
ελλιπής. Ετι χείρον, μια κατανομή 
κατά τα ειωθότα, ενδέχεται, έστω 
ακουσίως, να ενισχύσει τα δίκτυα 
διαπλοκής, διαφθοράς και υπονό-
μευσης της δημοκρατίας. Μια γεν-
ναιόδωρη χρηματοδότηση της διοι-
κητικής μεταρρύθμισης ίσως είναι 
μονόδρομος σε αυτήν την πολλα-
πλώς κρίσιμη ώρα.

 
* Ο καθηγητής Γιώργος Πρεβελάκης 
είναι μόνιμος αντιπρόσωπος της 
Ελλάδος στον ΟΟΣΑ.

Για το Ταμείο Ανάκαμψης

Πρέπει να 
δημιουργηθούν νέες 
μονάδες, οι οποίες, 
για ένα διάστημα, 
θα συνυπάρχουν 
με τις υφιστάμενες. 
Η λειτουργία ενός 
παράλληλου κράτους, 
ώς τη σταδιακή 
εξαφάνιση των παλαιών 
δομών, κοστίζει ακριβά.

Α Ρ Θ Ρ Ο



NEA 
ΣΕΙΡΑ

Εκτάκτως το Σάββατο 15 Αυγούστου μαζί με την Καθημερινή

 isn  
   .



Κ Ο Σ Μ Ο Σ Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η  ●  21Κυριακή 9 Αυγούστου 2020

Το περασμένο Σαββατοκύριακο 
περίπου 20.000 άτομα, χωρίς μά-
σκες και σε κοντινή απόστασή 
μεταξύ τους, διατράνωσαν στο 
Βερολίνο το «τέλος της πανδη-
μίας», κηρύσσοντας ταυτόχρονα 
την απαρχή της... απελευθέρωσής 
τους. «Εμείς είμαστε το δεύτερο 
κύμα», ήταν ένα από τα συνθή-
ματά τους. Ωστόσο οι ετερόκλη-
τοι αρνητές του νέου κορωνοϊ-
ού (ακροδεξιοί, συνωμοσιολόγοι, 
νεοναζί, αντι-εμβολιαστές αλλά 
και... εχθροί του καπιταλισμού) 
δεν είχαν μόνο στρεβλή προσέγ-
γιση στο ζήτημα του ιού, αλλά και 
στην αριθμητική τους παρουσία. 
Οι ίδιοι ισχυρίστηκαν πως το συ-
γκεντρωμένο πλήθος ξεπέρασε 
το 1,3 εκατομμύριο. Η στρατηγι-
κή των οπαδών της Εναλλακτικής 
για τη Γερμανία (AfD) είναι η γνω-
στή: καλλιέργεια τοξικού κλίματος 
κατά των Αρχών, που μετρούν λά-
θος, του Τύπου, που λέει ψέματα 
για την πανδημία και συγκαλύ-
πτει το μέγεθος της αντίδρασης 
στα περιοριστικά μέτρα, και της 
καγκελαρίου Αγκελα Μέρκελ, η 
οποία –κατά την AfD– προσπα-
θεί με κινδυνολογίες να κρατη-
θεί στην εξουσία. Η κατασκευή 
εχθρών σπέρνει την ανασφάλεια, 
συσπειρώνει την εκλογική βάση, 
απομακρύνει ωστόσο το κόμμα 
από οποιοδήποτε μέτωπο λογικής. 
Αγανακτισμένος ο δήμαρχος του 
Βερολίνου, ο Σοσιαλδημοκράτης 
Μίχαελ Μίλερ, είπε ότι δεν έχει 
καμία κατανόηση για τους διαδη-
λωτές και κατήγγειλε πως με τις 
κινητοποιήσεις δεν θέτουν μόνο 
τη δική τους υγεία σε κίνδυνο, 
αλλά και των συμπολιτών τους. 

Η άρνηση της COVID-19 είναι 
παγκόσμιο φαινόμενο και φτά-
νει μέχρι τον Λευκό Οίκο, όπου ο 

Αμερικανός πρόεδρος Ντόναλντ 
Τραμπ είχε υποβαθμίσει την ασθέ-
νεια σε απλή γρίπη με μικρή θνη-
σιμότητα, για να ανακρούσει στη 
συνέχεια πρύμναν, τώρα που οι 
νεκροί στις ΗΠΑ έχουν ξεπεράσει 
τις 160.000. Το συγκεχυμένο μή-
νυμα που στέλνει ο Τραμπ, αμφι-
σβητώντας τους επιστήμονες, την 
επικινδυνότητα του κορωνοϊού, 
τη χρήση μάσκας, ακόμη και τα 
αποτελέσματα κλινικών ερευνών 
για σκευάσματα όπως η υδροξυ-
χλωροκίνη, ενισχύει το στρατόπε-
δο των αρνητών. ∆εν είναι τυχαίο 
ότι τα δύο μεγαλύτερα μέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης, το Facebook 
και το Twitter, έχουν επανειλημ-

μένως «κατεβάσει» αναρτήσεις 
του, επειδή περιέχουν στοιχεία 
παραπληροφόρησης. 

Αντικρατισμός

Σε πολλές χώρες η αμφισβήτη-
ση της COVID-19 πηγάζει από μια 
βαθιά ριζωμένη δυσπιστία απένα-
ντι σε κυβερνήσεις, έναν εθνικιστι-
κό «εξαιρετισμό» και έναν διαδεδο-
μένο αντικρατισμό. Στο Πακιστάν 
π.χ. υπήρχε στην αρχή της πανδη-
μίας η πεποίθηση ότι ο νέος κορω-
νοϊός δεν πρόκειται να προσβάλει 
τη χώρα, επειδή η θνησιμότητα 

ήταν πολύ μικρότερη από ό,τι στις 
γειτονικές χώρες. Στη Νιγηρία πά-
λι, όπου η διαφθορά είναι εκτετα-
μένη και συχνά συνυφασμένη με 
το πολιτικό σύστημα, επικράτησε 
η φήμη ότι πρόκειται για μια ξένη 
απόπειρα παρέμβασης, την οποία 
έχουν υιοθετήσει οι πολιτικοί και 
οι ημέτεροι ως κερδοφόρο επιχεί-
ρηση. Προκειμένου να αντικρού-
σουν τις ποικίλες και αντιφατικές 
θεωρίες συνωμοσίας, πολίτες που 
έχουν νοσήσει αφηγούνται στα 
μέσα κοινωνικής δικτύωσης τις 
προσωπικές τους εμπειρίες με το 

hashtag #MyCOVID19NaijaStory. 
Στόχος, οι κάτοικοι της χώρας να 
τηρούν τους κανόνες προσωπικής 
υγιεινής και να σταματήσουν τη 
διάδοση του ιού.  

Είναι σαφές ότι η άρνηση της 
COVID-19 βρίσκεται σε άμεση συ-
νάρτηση με την ιδεολογική τοπο-
θέτηση. Πρόσφατη έρευνα του 
Ινστιτούτου Γκάλοπ στις ΗΠΑ 
έδειξε για παράδειγμα ότι οι Ρε-
πουμπλικανοί είναι πολύ λιγότε-
ρο πιθανό να φορούν μάσκα σε 
σχέση με τους ∆ημοκρατικούς, 
σε ποσοστό 36% έναντι 94%. Από 

την άλλη πλευρά, στην αντίπερα 
όχθη των ακροδεξιών αρνητών, 
βρίσκονται οι πιο εναλλακτικοί, 
χίπηδες, τεχνοφοβικοί και New 
Age ακτιβιστές, που θεωρούν κι 
εκείνοι με τη σειρά τους ότι η παν-
δημία είναι φάρσα και πως μπορεί 
να αντιμετωπιστεί εύκολα με τη 
θωράκιση του ανοσοποιητικού 
συστήματος και τη σωστή διατρο-
φή. Είναι οι ίδιοι άνθρωποι που 
πιστεύουν ότι τα περιοριστικά 
μέτρα παραβιάζουν τα στοιχειώ-
δη ατομικά δικαιώματα, εγείρουν 
άκριτα ενστάσεις για την καρα-
ντίνα, τα online μαθήματα και τις 
εφαρμογές στα κινητά. 

Eπειδή όμως η εκδίκηση εί-
ναι ένα πιάτο που τρώγεται κρύο 
και, όπως συνηθίζει να λέει και 
ο επικεφαλής λοιμωξιολόγος των 
ΗΠΑ Αντονι Φάουτσι, «η επιστή-
μη είναι η αλήθεια», ορισμένοι από 
τους διασημότερους αρνητές της 
COVID-19 βρέθηκαν θετικοί: από 
τον πρόεδρο της Βραζιλίας Ζαΐρ 
Μπολσονάρο μέχρι τον Ρεπουμπλι-
κανό πρώην υποψήφιο πρόεδρο 
στις ΗΠΑ Χέρμαν Κάιν, ο οποίος 
πέθανε από τον νέο κορωνοϊό λί-
γες εβδομάδες αφότου αμφισβή-
τησε τη χρήση προστατευτικού 
εξοπλισμού και διατράνωσε ότι ο 

αμερικανικός λαός «έχει κουραστεί 
με τις μάσκες». 

Μια ψυχαναλυτική προσέγγιση 
του φαινομένου είναι πως απένα-
ντι σε τέτοια καταιγιστικά ιστορι-
κά γεγονότα, όπως μια πανδημία, 
είναι εμπεδωμένη στην ανθρώπι-
νη φύση η αντανακλαστική άρνη-
ση ως εργαλείο καταπολέμησης 
της ανασφάλειας και προστασίας 
του εαυτού από το σοκ. Το πρό-
βλημα, βέβαια, είναι πως αν και 
η αντίδραση αυτή είναι σε πρώτη 
φάση ανθρώπινη, όταν δεν επέρ-
χεται σταδιακά η εκλογίκευση, κυ-
ριαρχεί ο αντιεπιστημονικός πα-
ραλογισμός. ∆εν είναι τυχαίο ότι 
από τις σπασμωδικές αντιδράσεις 
στην είδηση της πανδημίας δεν 
ξέφυγαν ούτε διάσημοι αστέρες, 
επιχειρηματίες ή ηθοποιοί, παρά 
τη θέση ευθύνης που κατέχουν. 
Ετσι, η Μαντόνα αρχικά μπήκε 
στην μπανιέρα της με ροδοπέ-
ταλα, λέγοντας πως ο κορωνοϊ-
ός είναι «ο ταξικός εξομοιωτής», 
και πρόσφατα πόσταρε αντιεπι-
στημονικό βίντεο, το οποίο απο-
σύρθηκε από τα σόσιαλ μίντια ως 
προϊόν παραπληροφόρησης, ενώ 
ο ιδρυτής της Tesla Ελον Μασκ 
απεφάνθη ότι «ο πανικός γύρω 
από την πανδημία είναι χαζός».

Η «διεθνής»
των αρνητών
της πανδημίας
COVID-19
Στρεβλές προσεγγίσεις σε ένα θέμα υγείας

Με βάση την ψυχανα-
λυτική σκοπιά,
σε τέτοια γεγονότα
η αντανακλαστική
άρνηση είναι εμπεδω-
μένη στην ανθρώπινη 
φύση ως εργαλείο
καταπολέμησης 
της ανασφάλειας.

Η άρνηση ύπαρξης της COVID-19 είναι ένα παγκόσμιο φαινόμενο που φτάνει μέχρι τον Λευκό Οίκο. Το μήνυμα που στέλνει ο Αμερικανός πρόεδρος Ντό-
ναλντ Τραμπ, αμφισβητώντας τους επιστήμονες, τη σοβαρότητα του κορωνοϊού, τη χρήση μάσκας, ακόμη και τα αποτελέσματα κλινικών ερευνών για σκευά-
σματα όπως η υδροξυχλωροκίνη, ενισχύει το στρατόπεδο των αρνητών.

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Η πανδημία έχει θεσπίσει το δικό της γλωσσάρι για τους αρνητές της 
COVID-19 ή όσους αμελούν να τηρούν τα περιοριστικά μέτρα. Ετσι εί-
ναι πλέον διαδεδομένος ο νεολογισμός covidiots που σημαίνει τους 
ηλίθιους της COVID, όσους δηλαδή αμφισβητούν την ύπαρξή της. 
Οσοι δεν χρησιμοποιούν σωστά τις μάσκες και τις φορούν στο πιγού-
νι, στο αυτί σαν σκουλαρίκι ή τις πιάνουν με τα χέρια αποκαλούνται 
απαξιωτικά maskholes (μασκο-τσογλάνια). Τα φημολογούμενα πάρτι, 
στα οποία οι καλεσμένοι φιλοδοξούν εσκεμμένα να κολλήσουν κορω-
νοϊό για να αποκτήσουν ανοσία, ονομάζονται COVID-parties. Τέλος, 
όταν προσβάλλονται από τον κορωνοϊό οι προαναφερθείσες κατηγο-
ρίες ανθρώπων (covidiots, maskholes και θαμώνες COVID-parties), 
τότε ο ιός μετονομάζεται αυτόματα σε moronavirus (χαζο-ιός), αφού 
πλήττει ανεγκέφαλους. 

Οι νεολογισμοί του κορωνοϊού

Φίμωτρα, βακτηριο-ασπίδες και 
παγίδες σκόνης. Αυτές είναι κά-
ποιες από τις ονομασίες που χρη-
σιμοποιήθηκαν, κατά καιρούς, 
για να περιγράψουν τις χειρουρ-
γικές μάσκες. Πολλοί ισχυρίστη-
καν ότι τους έκαναν να μοιάζουν 
σαν γουρούνια με ρύγχος, ενώ 
άλλοι άνοιξαν οπές για να μπο-
ρούν ανενόχλητοι να καπνίσουν 
το πούρο τους. Κάποιοι τις τοπο-
θετούσαν στα σκυλιά τους, ενώ 
άλλοι τις φορούσαν για να ληστέ-
ψουν τράπεζες. 

Πριν από περίπου 100 χρόνια, 
το 1918, όταν η ισπανική γρίπη 
μαινόταν στις ΗΠΑ, οι μάσκες 
από γάζα ή τουλπάνι αποτέλεσαν 
την πρώτη γραμμή πυρός κατά 
του ιού. Ομως, όπως και σήμε-
ρα, έσπειραν πολιτική διχόνοια. 
Οι υγειονομικοί φορείς, ακριβώς 
όπως σήμερα, καλούσαν τον κό-
σμο να τις χρησιμοποιεί για να 
περιοριστεί η διασπορά της νό-
σου. Ομως, και πριν από εκατό 
χρόνια, πολλοί αντιστάθηκαν δυ-
ναμικά στο μέτρο.

Το 1918 και το 1919, όταν 
μπαρ, εστιατόρια, θέατρα και 
σχολεία παρέμεναν κλειστά λό-
γω της ισπανικής γρίπης, οι μά-
σκες μεταβλήθηκαν σε σύμβολο 
κυβερνητικού παρεμβατισμού και 
πυροδότησαν διαδηλώσεις, συλ-
λογές υπογραφών και συγκεντρώ-
σεις ανυπότακτων πολιτών. Την 
ίδια στιγμή της «μεγάλης άρνη-
σης», χιλιάδες Αμερικανοί πέθαι-
ναν από τη γρίπη. 

Πρώτο στην υποχρεωτική επι-

βολή μάσκας ήταν το Σαν Φραν-
σίσκο. Κάποιος κάτοικός του, 
επιστρέφοντας από το Σικάγο, 
«έφερε» μαζί του ιό. Στα τέλη 
Οκτωβρίου 1918, η πόλη, που κα-
τέγραφε 7.000 κρούσματα, επέ-
βαλε τη χρήση μάσκας, όπως και 
άλλες έξι πόλεις (Σιάτλ, Οκλαντ, 
Σακραμέντο, Ντένβερ, Ινδιανά-
πολη και Πασαντίνα).  

Φυσικά, οι αρνητές της έβρι-
σκαν κάθε είδους δικαιολογία 

για να μην καλύψουν το πρόσω-
πό τους. ∆ιαμαρτύρονταν για την 
εμφάνιση, την άνεση και την ελευ-
θερία τους, αδιαφορώντας για το 
ότι μόνο τον Οκτώβριο κατέληξαν 
από τη γρίπη 195.000 Αμερικανοί. 
Οταν ένα μήνα αργότερα, το μεση-
μέρι της 21ης Νοεμβρίου, η υπο-
χρεωτική χρήση μάσκας ήρθη, οι 
καμπάνες των εκκλησιών ήχησαν 
και ολόκληρη η πόλη γιόρτασε 
την ελευθερία της. Οπως ανέφε-
ρε η εφημερίδα The San Francisco 
Chronicle, πολλοί πέταξαν τις μά-
σκες τους στο έδαφος και τις πο-
δοπατήσαν. Τα μπαρ κερνούσαν 

τον κόσμο ποτά και τα παγωτοπω-
λεία χαρίζαν παγωτό. Τα πεζοδρό-
μια είχαν καλυφθεί από χιλιάδες 
τετραγωνικά γάζας, «απομεινάρια 
ενός βασανιστικού μήνα».

Επαναφορά του μέτρου

Κανείς, δυστυχώς, δεν είχε 
υπολογίσει το δεύτερο κύμα της 
πανδημίας. Στις 17 ∆εκεμβρίου 
του 1918, μετά τη νέα έξαρση των 
κρουσμάτων, το δημοτικό συμ-
βούλιο του Σαν Φρανσίσκο επα-
νέφερε το μέτρο και αντιμετώπι-
σε δυναμική αντιπολίτευση. Στα 
τέλη του χρόνου, εξουδετερώθηκε 

εκρηκτικός μηχανισμός έξω από 
το γραφείο του επικεφαλής των 
υπηρεσιών υγείας της πόλης, δρος 
Ουίλιαμ Σάκνερ. «Η κατάσταση 
ήταν εκρηκτική και επικίνδυνη, 
επειδή ο κόσμος έχανε χρήμα-
τα», επισημαίνει ο Μπράιν Ντό-
λαν, ιστορικός της Ιατρικής στο 
Πανεπιστήμιο της Καλιφόρνιας. 

Η νέα επιβολή της μάσκας προ-
κάλεσε τη δημιουργία της «Λέγκας 
κατά των μασκών», γεγονός που 
μαρτυρεί ότι η αντίσταση ενισχυ-
όταν στις πόλεις όπου είχαν προ-
σπαθήσει να επιβάλουν το μέτρο. 
Επικεφαλής της Λέγκας ήταν η δι-

κηγόρος Ε. Χάρινγκτον, κοινωνική 
ακτιβίστρια και φανατική πολιτι-
κή αντίπαλος του δημάρχου του 
Σαν Φρανσίσκο. Εξι άλλες γυναί-
κες στελέχωσαν τη Λέγκα, ενώ 
συμμετείχαν και κάποιοι άνδρες, 
εκπροσωπώντας εργατικά σωμα-
τεία. Η μάσκα, πλέον, είχε εξελι-
χθεί σε πολιτικό σύμβολο.

Συνολικά, η πανδημία προκά-
λεσε τον θάνατο 675.000 Αμερι-
κανών ή 30 ανά χίλιους κατοίκους 
του Σαν Φρανσίσκο, που επλήγη 
με ιδιαίτερη δριμύτητα.

Η ιστορία της «Λέγκας κατά 
των μασκών» έχει κεντρίσει και 

φέτος το ενδιαφέρον. Η σημερινή 
αντίσταση στις μάσκες παραπέ-
μπει και εκφράζεται, εκατό χρό-
νια μετά, μέσα από τη φωνή ενός 
σιδηροδρομικού υπαλλήλου, του 
Φρανκ Κοτσινίλια, ο οποίος συ-
νελήφθη τον Ιανουάριο του 1919 
επειδή δεν φορούσε μάσκα και 
εξήγησε στον δικαστή ότι «δεν 
πρόκειται να κάνει οτιδήποτε που 
δεν εναρμονίζεται με τα αισθήμα-
τά του». Καταδικάστηκε σε πεν-
θήμερη φυλάκιση και, οδηγούμε-
νος στη φυλακή, δήλωσε: «Μου 
αρέσει. Στη φυλακή δεν χρειάζε-
ται να φορέσω μάσκα».

Πόλεμος της μάσκας και το 1918 με την ισπανική γρίπη

Η δυναμική αντίσταση 
των Αμερικανών
στη χρήση της,
οι διαδηλώσεις
και η συλλογή υπογρα-
φών, το δεύτερο κύμα 
της πανδημίας και η δη-
μιουργία της «Λέγκας 
κατά των μασκών».

Οταν η ισπανική γρίπη μαινόταν στις ΗΠΑ, οι μάσκες από γάζα ή τουλπάνι αποτέλεσαν την πρώτη γραμμή πυρός κατά του ιού. Οι υγειονομικοί φορείς, όπως 
και σήμερα, καλούσαν τον κόσμο να τις χρησιμοποιεί, ώστε να περιοριστεί η διασπορά της νόσου. Στη φωτογραφία, γιατροί στρατιωτικού νοσοκομείου των 
ΗΠΑ, με μάσκες, τον Νοέμβριο του 1918.

Tης CHRISTINE HAUSER
THE NEW YORK TIMES
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Ενα μεσημέρι του Απριλίου 2010, ο 
τότε βασιλιάς της Ισπανίας, Χουάν 
Κάρλος, επισκέφθηκε τον διαχειρι-
στή κεφαλαίων Αρτούρο Φασάνα 
στο σπίτι του στη Γενεύη και του 
εμπιστεύθηκε έναν χαρτοφύλακα 
που περιείχε 1,9 εκατ. δολάρια σε 
μετρητά, τα οποία, όπως του δήλω-
σε, ήταν δώρο από τον βασιλιά του 
Μπαχρέιν. ∆ύο χρόνια νωρίτερα, πά-
λι εν αγνοία του ισπανικού λαού και 
των φορολογικών αρχών, ο Χουάν 
Κάρλος είχε λάβει πολύ μεγαλύτερης 
αξίας «δώρο», 100 εκατ. δολαρίων, 
από τον τότε βασιλιά της Σαουδικής 
Αραβίας, Αμπντάλα. 

Ο διαχειριστής Φασάνα κατέθεσε 
τα ποσά αυτά στον λογαριασμό του 
καταπιστεύματος Lucum, που είχε 
έδρα στον Παναμά, τον παράδει-
σο της μυστικότητας, ώστε να μεί-
νει κρυφό ότι ο πρώτος δικαιούχος 
ήταν ο Χουάν Κάρλος και ο δεύτε-
ρος ο γιος του και νυν βασιλιάς της 
Ισπανίας, Φίλιππος. Το 2012, όταν 
ο Χουάν Κάρλος υπέστη κάταγμα 
στο ισχίο στη διάρκεια πολυτελούς 
σαφάρι ελεφάντων στην Μποτσου-
άνα και τα φώτα της δημοσιότητας 
στράφηκαν με εξεταστικό τρόπο πά-
νω του, η ελβετική ιδιωτική τράπεζα 
Mirabaud, στην οποία φυλάσσονταν 
τα χρήματα του παναμέζικου κατα-
πιστεύματος, ανησύχησε και του ζή-
τησε να τα αποσύρει, προκειμένου 

να μην μπει η τράπεζα στο στόχα-
στρο των αρχών καταπολέμησης 
«μαύρου» χρήματος. 

Την εποχή εκείνη, στον λογα-
ριασμό είχαν απομείνει 72 εκατ. 
δολάρια (65 εκατ. ευρώ), τα οποία 
ο Χουάν Κάρλος μετέφερε σε έναν 
ακόμη πιο ασφαλή παράδεισο μυ-
στικότητας, στις Μπαχάμες, στον 
λογαριασμό της Γερμανίδας Κορί-
νας τσου Ζάιν Βιτγκενστάιν. Η Τσου 
Ζάιν Βιτγκενστάιν (που εν συνεχεία 
υποχρεώθηκε να εγκαταλείψει το 
βαρύγδουπο επώνυμο του αριστο-
κράτη πρώην συζύγου της και να 
επανέλθει στο «ταπεινό» Λάρσεν) 
ευχαρίστησε και κράτησε για τον 
εαυτό της τα 65 εκατ., υποστηρίζο-
ντας ότι ήταν δώρο από τον Χουάν 
Κάρλος, με τον οποίο διατηρούσαν 
σχέσεις. 

Η υπόθεση περιέχει πολλές άλλες 
άγνωστες πτυχές, αλλά αυτές που 
μόλις προαναφέρθηκαν δεν αμφι-
σβητούνται. Πρόκειται για στοιχεία 
που έχουν έρθει στην επιφάνεια στο 
πλαίσιο των ερευνών της οικονο-
μικής εισαγγελίας της Γενεύης, η 

οποία ερευνά τον Φασάνα, τον Ελ-
βετό δικηγόρο του Χουάν Κάρλος, τη 
Λάρσεν και την τράπεζα Mirabaud 
για ξέπλυμα χρήματος. Ερευνες δι-
εξάγει και η ισπανική εισαγγελία. 

Η αντίδραση του 82χρονου Χου-
άν Κάρλος ήταν, κυριολεκτικά, να 
εξαφανιστεί. Τη ∆ευτέρα, ο τέως βα-
σιλιάς ενημέρωσε με επιστολή τον 
γιο του ότι δεν θέλει να επιβαρύ-
νει τον ισπανικό θρόνο «με τις προ-
σωπικές του υποθέσεις» και, ως εκ 
τούτου, αποχωρεί από την Ισπανία. 
Παράλληλα, ο συνήγορός του στην 
Ισπανία υπενθύμισε ότι ο πρώην 
βασιλιάς δεν ερευνάται προσωπικά 
και ότι, αν χρειαστεί, θα είναι στη 
διάθεση των Αρχών. 

Η αναχώρηση προς άγνωστη κα-
τεύθυνση (Καραϊβική; Πορτογαλία; 
Ή μήπως Εμιράτα, όπως έγραψε την 
Παρασκευή η εφημερίδα ABC;) ήταν 
μία ακόμη προσπάθεια του Παλατιού 
να διαχειριστεί τη βραδυφλεγή βόμ-
βα που κινδυνεύει να τινάξει στον 
αέρα την ισπανική μοναρχία. ∆εν 
ήταν η πρώτη. Το 2014, ο Χουάν 
Κάρλος αναγκάστηκε να παραδώσει 

τον θρόνο στον γιο του, πέρυσι απο-
σύρθηκε από όλα τα επίσημα καθή-
κοντά του, ενώ ο Φίλιππος εισήγαγε 
κώδικα δεοντολογίας και μέτρα δι-
αφάνειας. Μετά τον προηγούμενο 
γύρο αποκαλύψεων, ανακοίνωσε ότι 
ο Χουάν Κάρλος θα σταματήσει να 
λαμβάνει την ετήσια επιχορήγηση 
των 200.000 ευρώ από τα δημόσια 
ταμεία και ότι ο ίδιος αποποιείται 
την κληρονομιά του πατέρα του. 

Σε αυτή την κρίσιμη στιγμή «έβα-
λε πλάτη» το κυβερνών Σοσιαλιστι-
κό Κόμμα του Πέδρο Σάντσεθ, το 
οποίο μεσολάβησε για να κλείσει 
η συμφωνία με την οποία ο Χουάν 
Κάρλος αποχωρεί, διατηρώντας τον 
τίτλο του επίτιμου βασιλιά και άρα 
και την επίσημη συνοδεία ασφαλεί-
ας, σε όποιο σημείο του πλανήτη και 
αν καταφύγει. Ο Σάντσεθ αρνήθη-
κε να απαντήσει στις ερωτήσεις για 
το πού βρίσκεται ο Χουάν Κάρλος 
και ποιος πληρώνει τα έξοδά του 
από εδώ και στο εξής, ενώ τόσο η 
κυβέρνηση όσο και το Παλάτι ση-
μειώνουν ότι δεν πρέπει ένας ολό-
κληρος θεσμός, η κοινοβουλευτική 

μοναρχία, να χαρακτηρίζεται από τις 
ενέργειες ενός ατόμου, έστω και αν 
πρόκειται για τον επί τέσσερις δε-
καετίες βασιλιά. 

Η άρρητη γραμμή υπεράσπισης 
αφορά την ουσία των ατασθαλιών 
του Χουάν Κάρλος: αν τα ποσά που 
περιγράφονται ως «δώρα» ήταν στην 
πραγματικότητα προσωπικά κέρδη 
του από τη μεσολάβησή του στην 
προώθηση ισπανικών επιχειρημα-
τικών συμφερόντων στο εξωτερικό, 
πόσο πατριωτική είναι η διερεύνηση 
του ύψους και της προέλευσης της 
περιουσίας του; Το πρόβλημα είναι 
ότι αυτό το πέπλο προστασίας, που 
ισοδυναμούσε επί δεκαετίες με λευ-
κή επιταγή, έχει πλέον αποσυρθεί, οι 
έρευνες προχωρούν και η ελβετική 
εισαγγελία δεν συγκινείται από επι-
χειρήματα περί ισπανικού οικονομι-
κού πατριωτισμού, ο οποίος, φυσικά, 
είναι ανταγωνιστικός προς τον οικο-
νομικό πατριωτισμό άλλων χωρών. 
(Η Γαλλία έχασε την ανάθεση της 
κατασκευής τρένου υπερυψηλής 
ταχύτητας στη Σαουδική Αραβία 
από την ισπανική ΑVE δύο χρόνια 
αφότου ο Χουάν Κάρλος έλαβε το 
σαουδαραβικό «δώρο».)

Στην Ισπανία, οι έρευνες επικε-
ντρώνονται στο ενδεχόμενο ξεπλύ-
ματος χρήματος μέσω αγοραπωλη-
σιών μετά το 2014, αφότου δηλαδή 
ο Χουάν Κάρλος έχασε τον θρόνο 
και την ασυλία του – αλλά η ίδια 
η ύπαρξη της ασυλίας λειτουργεί 
ως επιχείρημα συνολικά κατά της 
μοναρχίας. 

Το 2015, η δημοσκόπηση του 
κρατικού ινστιτούτου CIS διαπί-
στωσε ότι λιγότεροι από τέσσερις 
στους δέκα Ισπανούς συμφωνούσαν 
πλέον με τον θεσμό της μοναρχίας. 
Εκτοτε, το ινστιτούτο σταμάτησε να 
θέτει το ερώτημα, αλλά οι εξελίξεις 
μπορεί να το θέσουν μόνες τους.

Ο Χουάν Κάρλος έφυγε 
χωρίς καθαρά χέρια...
Υπό διερεύνηση ύποπτες συναλλαγές στις οποίες εμπλέκεται ο τέως βασιλιάς

Οι έρευνες επικεντρώ-
νονται στο ενδεχόμενο 
ξεπλύματος χρήματος 
μετά το 2014, αφότου 
δηλαδή έχασε τον θρόνο 
και την ασυλία του.

Γκράφιτι του καλλιτέχνη J. Warx, σε δρόμο της Βαλένθιας, που απεικονίζει τον επίτιμο (πλέον) βασιλιά Χουάν Κάρ-
λος να αποχαιρετά τους Ισπανούς πολίτες καθώς φεύγει προς άγνωστη κατεύθυνση.

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ

Οι αυτονομιστές στην Καταλωνία, οι εθνικιστές στη Χώρα των Βάσκων 
και η αριστερή συγκυβερνώσα παράταξη Podemos, του Πάμπλο Ιγκλέ-
σιας, ζητούν δημοψήφισμα για να κριθεί το πολιτειακό ζήτημα, ενώ για 
τους σοσιαλιστές η υπόθεση έχει πολιτικό κόστος, κυρίως στις ηλικί-
ες κάτω των 40 ετών, των οποίων οι εμπειρίες σημαδεύτηκαν από την 
οικονομική κρίση του 2010 και όχι από τη μεταπολίτευση του 1978, της 
οποίας κεντρική φιγούρα υπήρξε ο Χουάν Κάρλος. Η νέα γενιά δεν είναι 
βέβαιη αν το ισπανικό κράτος χρειάζεται να δαπανά εκατομμύρια για τη 
συντήρηση μιας βασιλικής οικογένειας, την περιουσία της οποίας ουδείς 
μπορεί να προσδιορίσει, ή αν θα μπορούσε να υπάρξει κάποιο άλλο, λι-
γότερο πολυέξοδο και πομπώδες σύμβολο ενότητας. Στο κλίμα αυτό, 
που οξύνθηκε κατά τη διάρκεια της οικονομικής κρίσης, το τελευταίο 
που χρειάζεται να διαχειριστεί το Παλάτι είναι οι ισχυρισμοί της Λάρσεν 
ότι ο Χουάν Κάρλος διέθετε δικό του μηχάνημα καταμέτρησης μετρητών. 

Θέτουν πολιτειακό ζήτημα

Με την υποτροπή της COVID-19 
μέσα στο κατακαλόκαιρο σε πα-
γκόσμια κλίμακα και με τις οικο-
νομικές επιπτώσεις της πανδη-
μίας να γίνονται δυσβάσταχτες, 
ενισχύεται η αδημονία, τόσο των 
πολιτικών ηγετών όσο και της 
κοινής γνώμης, για το λυτρωτι-
κό εμβόλιο. Οι ελπίδες ενισχύθη-
καν πρόσφατα με την αισιόδοξη 
εκτίμηση του πάντα μετρημένου 
δρος Αντονι Φάουτσι, επικεφα-
λής της ομάδας των Αμερικανών 
επιστημόνων που διαχειρίζονται 
την υγειονομική κρίση, ότι είναι 
πολύ πιθανό να υπάρχει διαθέσι-
μο εμβόλιο μέχρι τον ερχόμενο 
∆εκέμβριο ή Ιανουάριο. 

Ηδη υπάρχουν διεθνώς γύ-
ρω στα 140 υποψήφια εμβόλια, 
από τα οποία επτά (από τις ΗΠΑ, 
την Κίνα, τη Βρετανία, τη Γερμα-
νία, τη Ρωσία και την Αυστραλία) 
βρίσκονται στην τρίτη και τελι-
κή φάση των κλινικών δοκιμών 
σε ανθρώπους. Ωστόσο, μαζί με 
την ελπίδα έρχεται και η βάσιμη 
ανησυχία ότι η βιασύνη αρκετών 
πολιτικών ηγετών –για εσωτερι-
κή κατανάλωση ή για το διεθνές 
γόητρο της χώρας τους– μπορεί 
να οδηγήσει σε απαράδεκτες εκ-
πτώσεις στο πεδίο των ελέγχων, 
με απρόβλεπτες επιπτώσεις στη 
δημόσια υγεία. 

Τον περασμένο Απρίλιο, ενώ 
οι Αρχές της Νέας Υόρκης δεν 
προλάβαιναν να στοιβάζουν τους 
νεκρούς της COVID-19 σε ομαδι-
κούς τάφους, το υπουργείο Υγεί-
ας εγκαινίασε την «Επιχείρηση 
Ταχύτητα Στημονιού», μια με-
γάλη κοινοπραξία δημόσιου και 
ιδιωτικού τομέα, με στόχο να εί-
ναι διαθέσιμο για όλο τον πληθυ-
σμό το ποθητό εμβόλιο μέχρι τον 
Οκτώβριο. Οι καχύποπτοι παρα-
τήρησαν ότι κάτι τέτοιο θα ήταν 
πολύ βολικό για τον Ντόναλντ 
Τραμπ, καθώς θα έπεφτε πάνω 
στην τελική ευθεία για τις προε-
δρικές εκλογές της 3ης Νοεμβρί-
ου. Σήμερα, ο χρονικός ορίζοντας 
έχει μετατεθεί κατά δύο έως τρεις 
μήνες, αν και ορισμένοι δεν απο-
κλείουν να διατεθούν πριν από 
τις εκλογές κάποιες πρώτες δό-
σεις εμβολίων στις πιο εκτεθειμέ-

νες ομάδες, όπως σε γιατρούς και 
νοσηλευτές. Αυτή τη στιγμή  βρί-
σκονται στην τελική φάση των 
κλινικών δοκιμών τα υποψήφια 
εμβόλια της εταιρείας Moderna 
και της κοινοπραξίας της Pfizer 
με τη γερμανική BioNTech. 

Το ίδιο συμβαίνει με το πειρα-
ματικό εμβόλιο του Πανεπιστη-
μίου της Οξφόρδης, το οποίο πα-
ρασκευάστηκε σε συνεργασία με 
την εταιρεία AstraZeneca και δο-
κιμάζεται σε Βρετανία, Βραζιλία 
και Νότια Αφρική. Στην πρωτο-
πορία των ερευνών βρίσκεται και 
η Κίνα, με δύο εμβόλια, των εται-
ρειών Sinovac και Sinopharm, 
στην τελική φάση των ερευνών. 

Στο μεταξύ, αίσθηση προκά-
λεσε η ανακοίνωση των ρωσι-
κών αρχών ότι θα αρχίσει τον 
Οκτώβριο μαζικός εμβολιασμός 
του πληθυσμού, παρότι το υπο-

ψήφιο εμβόλιο του Ινστιτούτου 
Gamaleya δεν έχει ακόμη ολο-
κληρώσει την κρίσιμη, τρίτη φά-
ση των κλινικών δοκιμών. 

Στην κούρσα για το εμβόλιο 
έχει μπει με φιλοδοξίες και η Ιν-
δία. Ο εθνικιστής πρόεδρος Να-
ράντρα Μόντι θα ήθελε πολύ να 
ανακοινώσει ότι το υποψήφιο 
εμβόλιο της εταιρείας Bharat 
Biotech πήρε το πράσινο φως 
τη 15η Αυγούστου, Ημέρα της 
Ανεξαρτησίας για τη χώρα του, 
αλλά τίποτα δεν δείχνει ότι κάτι 
τέτοιο είναι εφικτό. 

Πάντως, η ινδική εταιρεία 
Serum, η μεγαλύτερη παραγω-
γός εμβολίων στον κόσμο, ανέ-
λαβε τεράστιο επιχειρηματικό 
ρίσκο, κλείνοντας συμφωνία για 
την παραγωγή εκατοντάδων εμ-
βολίων του Πανεπιστημίου της 
Οξφόρδης.

NATURE, THE GUARDIAN

Eπιταχύνεται 
η διεθνής κούρσα 
για το εμβόλιο
Ελπίδες από ΗΠΑ, Κίνα και Βρετανία

Ωστόσο, η βιασύνη 
και οι πιέσεις πολιτι-
κών ηγετών προκα-
λούν ανησυχίες 
για την ασφάλεια 
των πολιτών.

Για τους περισσότερους, ο κορωνο-
ϊός σήμανε περιστολή των μετακι-
νήσεων. Για τους κροίσους, όμως, 
ο πακτωλός χρημάτων σήμανε την 
ικανότητα να διασχίζουν σύνορα, 
που παραμένουν κλειστά για τους 
απλούς πολίτες.

Αυτός είναι ο κόσμος της επεν-
δυτικής μετανάστευσης, εξηγεί το 
CNN, όπου η χορήγηση διαβατηρί-
ου εξαρτάται από τον πλούτο και 
την προθυμία του κατόχου του να 
μεταφέρει τα κεφάλαιά του σε άλ-
λη χώρα του κόσμου. Τα προγράμ-
ματα χορήγησης υπηκοότητας σε 
εύπορους επενδυτές, όπως και οι 
«χρυσές βίζες», που προσφέρονται 
σε αλλοδαπούς πρόθυμους να αγο-
ράσουν ακίνητα στη χώρα, είναι 
ένας τρόπος με τον οποίο οι πλού-
σιοι μπορούν να αποκτήσουν νέο 
διαβατήριο.

Οι συμμετέχοντες στα προγράμ-
ματα αυτά, που τείνουν να έχουν 
περιουσία μεταξύ 2 εκατ. και 50 

εκατ. δολαρίων, απολαμβάνουν με 
τα νέα τους ταξιδιωτικά έγγραφα 
ελευθερία κινήσεων, φοροαπαλ-
λαγές και πολιτικές ελευθερίες, τις 
οποίες ίσως να στερούνται στις 
γενέτειρές τους. Το ξέσπασμα της 
πανδημίας, όμως, λειτούργησε ως 
κίνητρο για πολλές πλούσιες οι-
κογένειες σε όλο τον κόσμο, να 
αναζητήσουν ασφαλές καταφύγιο 
μακριά από υγειονομικά επιβαρυ-
μένες χώρες.

Τις καλύτερες ευκαιρίες για 
πλούσιους επενδυτές, που αναζη-
τούν νέα υπηκοότητα, προσφέρουν 
τα κράτη της Καραϊβικής, με την 
υπηκοότητα του Αγίου ∆ομίνικου 
ή της Αγίας Λουκίας, να κοστίζουν 
μόλις 100.000 δολάρια. Ελαφρώς 
ακριβότερο αποδεικνύεται το Μαυ-
ροβούνιο, που απαιτεί επένδυση 
294.000 δολαρίων για τη χορήγηση 
διαβατηρίου. Το κόστος επενδυτι-
κού διαβατηρίου στον Καναδά εί-
ναι 894.000 δολάρια, ενώ στις ΗΠΑ 

900.000 δολάρια. Αισθητά ακριβό-
τερη είναι η Κύπρος, με το διαβα-
τήριο να κοστίζει 2,5 εκατ. δολά-
ρια σε τραπεζικές καταθέσεις ή σε 
επένδυση, ενώ η Βρετανία απαιτεί 
2,6 εκατ. δολάρια για τη χορήγηση 
υπηκοότητας.

Το 2017, περίπου 5.000 άνθρω-
ποι απέκτησαν νέα υπηκοότητα 
χάρη σε τέτοια προγράμματα, αν 
και ο αριθμός αυτός αναμένεται να 
ξεπεράσει τις 25.000 μέχρι το τέλος 
του έτους εξαιτίας της πανδημίας 
της COVID-19.

Ακόμη, όμως, και για τους βα-
θύπλουτους η χορήγηση νέας υπη-
κοότητας μέσω επενδύσεων είναι 
χρονοβόρα διαδικασία. Ο ειδικός 
των υπερπόντιων επενδύσεων Ντό-
μινικ Βόλεκ, εξηγεί: «∆εν υπάρχει 
τρόπος, ακόμη και για τον πλου-
σιότερο Ρώσο ολιγάρχη, να παρα-
δώσει ένα φάκελο με μετρητά σε 
έναν πολιτικό και να φύγει με δια-
βατήριο στην τσέπη του. Ανάλογα 

με τη χώρα, η διαδικασία μπορεί 
να απαιτήσει από αρκετούς μήνες 
έως και χρόνια. Ο αιτών οφείλει να 
αποκαλύψει την πηγή των κεφαλαί-
ων του και να εξασφαλίσει άδειες 
και πιστοποιητικά από τη χώρα 
καταγωγής του. Η Μάλτα, για πα-
ράδειγμα, έχει ποσοστό απόρριψης 
της τάξεως του 20% με 25%, ενώ οι 
Αρχές της ευρωπαϊκής αυτής χώρας 
είναι πρόθυμες να απορρίψουν το 
αίτημα όσων θεωρούν ύποπτους 
για εγκληματική δραστηριότητα 
ή διαφθορά».

Το 2018, η οργάνωση ∆ιεθνής 
∆ιαφάνεια άσκησε οξεία κριτική 
στη Μάλτα, την Κύπρο, την Πορ-
τογαλία και την Ισπανία για την 
«πώληση πρόσβασης στη Ζώνη 
Σένγκεν ή ακόμη και για τη χορή-
γηση ευρωπαϊκών διαβατηρίων σε 
ξένους επενδυτές χωρίς σχεδόν κα-
μία διαδικασία ελέγχου, διαφάνεια 
ή σεβασμό του διεθνούς δικαίου».

A.P.

Καταφύγια αναζητούν οι βαθύπλουτοι μέσω της «χρυσής βίζας»

Φωτισμένα γιοτ στη μαρίνα του Μόντε Κάρλο στο Μονακό. 

Eκατοντάδες εθελοντές δοκιμάζουν ένα πειραματικό εμβόλιο κατά 
του νέου κορωνοϊού, το οποίο παρασκευάστηκε στο Imperial College 
του Λονδίνου και έχει περάσει ήδη τα πρώτα τεστ.
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Το σύμπαν δεν είναι ένα, όπως δεν 
υπήρξε ένα και μοναδικό Big Bang. 
Οι μακρινοί γαλαξίες απομακρύνο-
νται από κοντά μας, ενώ ο υπερ-γα-
λαξίας που θα δημιουργηθεί από τη 
συνένωση των γειτονικών μας γα-
λαξιών θα μείνει μόνος σε ένα άδειο 
σύμπαν και τελικά θα αποσυντεθεί. 
Ομως πολύ πριν συμβούν όλα αυτά, 
η ανθρωπότητα ενδέχεται να ζήσει 
μεγάλες καταστροφές, και το είδος 
μας να κινδυνεύσει με εξαφάνιση.

Φως στη μακρινή αρχή της ζω-
ής και στα μυστικά της σκοτεινής 
ύλης που αποτελεί το 85% όλης της 
ύλης του σύμπαντος αλλά ακόμη 
δεν γνωρίζουμε τη φύση της ρί-
χνει ο Γιώργος Ευσταθίου, διακε-
κριμένος καθηγητής Αστροφυσι-
κής, διευθυντής του Ινστιτούτου 
Κοσμολογίας του Πανεπιστημίου 
Κέμπριτζ και εταίρος της Βασιλι-
κής Ακαδημίας της Βρετανίας, ο 
οποίος σε όλη του τη ζωή αναζη-
τεί απαντήσεις στα θεμελιώδη αν-
θρώπινα ερωτήματα για την αρχή 
του κόσμου μας. Εχει λάβει πολλές 
διακρίσεις και βραβεία για επανα-
στατικές ανακαλύψεις αναφορικά 
με τον σχηματισμό και την εξέλιξη 
των γαλαξιών. Ανέπτυξε προσομοι-
ώσεις στον ηλεκτρονικό υπολογι-
στή που έδειξαν ότι η σκοτεινή ύλη 
ορίζει την πορεία τους. Είχε για 21 
χρόνια ηγετικό ρόλο στο έργο της 
αποστολής του δορυφόρου Planck 
του Ευρωπαϊκού Οργανισμού ∆ι-
αστήματος, η οποία άνοιξε παρά-
θυρο στην εικόνα του σύμπαντος 
λίγο μετά τη Μεγάλη Εκρηξη και 
στο παλιότερο φως του κόσμου. 
Εχει ανακηρυχθεί ένας από τους 
επτά σοφούς του κόσμου.

Η Κοσμολογία μας διδάσκει ότι 
το σύμπαν έχει ηλικία 13,8 δισεκα-
τομμυρίων ετών. Ο Hλιος μας με-
τρά 4,6 δισεκατομμύρια χρόνια, 
και έχει σχεδόν διανύσει τη μισή 
ζωή του. Στο τέλος, ο Hλιος θα γί-
νει ερυθρός γίγαντας και θα κατα-
στρέψει τη Γη. Oμως ας πιάσουμε 
τα πράγματα από την αρχή.

 
– Πώς ακριβώς γεννήθηκε ο κό-

σμος μας; Γνωρίζουμε τα όρια του 

σύμπαντος;

– Σύμφωνα με τη θεωρία της 
Γενικής Σχετικότητας του Αϊν-
στάιν, αν πάμε πίσω στον χρόνο 
η θερμοκρασία και η πυκνότητα 
του σύμπαντος γίνεται άπειρες. 
Οι κοσμολόγοι αποκαλούν αυτήν 
την κατάσταση «μοναδικότητα». 
Καμιά φορά ταυτίζουμε τη «μονα-
δικότητα» με τη Μεγάλη Εκρηξη. 
Ομως η φυσική αυτή θεωρία είναι 
ατελής, καθώς καταρρέει σε πολύ 
υψηλές ενέργειες. Χρειαζόμαστε 
λοιπόν μια θεωρία της βαρύτητας 

που να ισχύει σε αυτές τις συνθή-
κες, με άλλα λόγια μια κβαντική 
θεωρία της βαρύτητας. Η Θεωρία 
Χορδών είναι μια προσπάθεια οι-
κοδόμησης μιας τέτοιας θεωρίας, 
μολονότι δεν γνωρίζουμε πραγμα-
τικά πώς επαληθεύεται, ή εάν είναι 
σωστή. Προς το παρόν, φαίνεται 
ότι η Θεωρία των Χορδών οδηγεί 
σε ένα «πολυσύμπαν», όπου το σύ-
μπαν μας είναι ένα από τα πολλά 
σύμπαντα, τα οποία συνδέονται 
μεταξύ τους. Εάν αυτό είναι σω-
στό, δεν υπήρξε ένα και μοναδικό 

Big Bang. Φυσικά, όλα αυτά είναι 
θεωρητικά.

 – Από πού προήλθε η ζωή;

– Θα έλεγα από «μια στατιστική 
διακύμανση»! Από αυξομειώσεις 
στην κβαντική ροή. Θα μου προ-
καλούσε μεγάλη έκπληξη αν η ζωή 
ήταν αναπόφευκτη συνέπεια των 
νόμων της Φυσικής. Σε ένα πολυ-
σύμπαν όπως το περιέγραψα παρα-
πάνω, τα περισσότερα σύμπαντα 
είναι στείρα, δεν υπάρχουν σε αυτά 
οι συνθήκες που θα επέτρεπαν την 

ύπαρξη ζωής. Αλλά σε ορισμένες 
ειδικές γωνίες του πολυσύμπαντος, 
μία από τις οποίες είναι και η δική 
μας, οι συνθήκες, κατά τύχη, επέ-
τρεψαν στα αστέρια να δημιουρ-
γήσουν εκείνα τα χημικά στοιχεία 
που έκαναν δυνατή την ανάπτυξη 
της ζωής. Ετσι, αν με ρωτήσετε «σε 
τι οφείλουμε την ύπαρξή μας», θα 
σας απαντούσα, «πιθανότατα, σε 
ένα τυχαίο γεγονός».

 
– Ποιο είναι το μέλλον του κό-

σμου;

– Πειράματα έχουν δείξει ότι το 
σύμπαν επιταχύνεται αντί να επι-
βραδύνεται, κάτι που θα συνέβαινε 
αν το σύμπαν αποτελούνταν από 
συμβατική ύλη. Αυτή η επιτάχυν-
ση προκαλείται από ένα στοιχείο 
του σύμπαντος που είναι γνωστό 
ως «σκοτεινή ενέργεια». Βέβαια, 
μολονότι την έχουμε ονοματίσει, 
κανείς δεν γνωρίζει τι είναι πραγ-
ματικά η σκοτεινή ενέργεια. Η επι-
τάχυνση του σύμπαντος έχει ως 
αποτέλεσμα, οι μακρινοί γαλαξί-
ες να απομακρύνονται από εμάς 
γρηγορότερα από την ταχύτητα 
του φωτός. Στο απώτερο μέλλον, 
τα δισεκατομμύρια των μακρινών 
γαλαξιών που μπορούμε να δούμε 
σήμερα με το διαστημικό τηλεσκό-
πιο Hubble, θα έχουν εξαφανιστεί, 
δεν θα βρίσκονται σε αιτιώδη επα-
φή. Ο γαλαξίας μας θα συγχωνευθεί 

με τους κοντινούς γαλαξίες σχη-
ματίζοντας έναν μεγάλο υπερ-γα-
λαξία. Στο μακρινό μέλλον, αυτός 
ο υπερ-γαλαξίας θα μείνει μόνος 
του σε ένα κατά τα άλλα άδειο σύ-
μπαν. Τα αστέρια θα πεθάνουν και 
τελικά τα πρωτόνια θα αποσυντε-
θούν. Ολη η μνήμη της ανθρώπινης 
ύπαρξης θα διαγραφεί. Υπάρχουν 
και άλλες πιθανότητες, ενδέχεται 
το σύμπαν μας να διαλυθεί σε μια 
νέα κατάσταση, αλλά το μέλλον της 
ανθρωπότητας είναι εξίσου ζοφερό 
και σε αυτό το σενάριο. Το θετικό 
είναι ότι έχουμε μπροστά μας με-
ρικά δισεκατομμύρια χρόνια πριν 
συμβεί κάτι τέτοιο.

 
– Ποιο είναι το μέλλον του ανθρώ-

πινου είδους;

– Ειλικρινά, ανησυχώ για την 
ικανότητά μας ως είδος να επιβι-
ώσουμε τα επόμενα 100 χρόνια! Ο 
Μάρτιν Ρις, συνάδελφός μου στο Κέ-
μπριτζ, έγραψε ένα βιβλίο με τίτλο 
«Ο Τελικός μας Αιώνας», εξετάζο-
ντας διάφορες πιθανές καταστροφές 
(συμπεριλαμβανομένης μιας παν-
δημίας) που θα μπορούσαν να εξα-
φανίσουν το μεγαλύτερο μέρος της 
ανθρωπότητας. Με βάση αυτήν την 
εκτίμηση, υπάρχει μια 50/50 πιθανό-
τητα η ανθρωπότητα να επιβιώσει 
τον επόμενο αιώνα. Συμμερίζομαι 
αυτήν την απαισιόδοξη εκτίμηση. 
Σε 100 χρόνια υποψιάζομαι ότι θα 

υπάρχουν πολύ λιγότεροι άνθρωποι 
που θα ζουν υπό βιώσιμες συνθήκες.

– Τι μας διδάσκουν τα αστέρια και 

οι γαλαξίες;

– Ο κύριος στόχος της Αστρο-
νομίας / Κοσμολογίας είναι να προ-
σπαθήσει να δώσει απαντήσεις στα 
μεγάλα παιδικά ερωτήματα που θέ-
τουμε όλοι: Πώς φτάσαμε έως εδώ; 
Ποια είναι η αρχή του σύμπαντος; 
Πόσο μεγάλο είναι; Από τι αποτε-
λούμαστε; Σε πιο τεχνικό επίπεδο, 
παρατηρώντας το σύμπαν –αστέρια, 
μαύρες τρύπες, γαλαξίες, κοσμική 
ακτινοβολία– μπορούμε να κάνουμε 
δοκιμές υπό πολύ πιο ακραίες συν-
θήκες από εκείνες που βιώνουμε στη 
Γη. Για παράδειγμα, με τον δορυφόρο 
Planck, οι συνάδελφοί μου και εγώ 
καταφέραμε να κάνουμε δοκιμές σε 
ενέργειες ένα δισεκατομμύριο φορές 
μεγαλύτερες από την υψηλότερη 
ενέργεια που παρήχθη στον Μεγά-
λο Επιταχυντή Ανδρονίων στο Cern.

 
– Αλλαξε ο τρόπος που βλέπετε 

την Αστροφυσική;

– Ποτέ δεν μεγάλωσα! Συνέχισα 
να θέτω παιδικά ερωτήματα και ευ-
τυχώς κατάφερα να έχω μια θέση 
ερευνητή σε πανεπιστήμιο. Νομί-
ζω ότι όλοι θέτουν αυτά τα μεγάλα 
ερωτήματα – εγώ είμαι αρκετά τυ-
χερός που πληρώνομαι για να τα 
μελετήσω.

O Γιώργος Ευσταθίου, διευθυ-
ντής του Ινστιτούτου Κοσμολογίας 
του Πανεπιστημίου Κέμπριτζ και 
εταίρος της Βασιλικής Ακαδημίας της 
Βρετανίας, έχει ανακηρυχθεί ένας 
από τους επτά σοφούς του κόσμου.

To σύμπαν μας δεν είναι το μόνο
Ο καθηγητής Αστροφυσικής του Κέμπριτζ  Γιώργος Ευσταθίου μιλάει στην «Κ» για τα μυστικά και το μέλλον της ανθρωπότητας
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Συνέντευξη στην ΤΑΣΟΥΛΑ ΚΑΡΑΪΣΚΑΚΗ

«Σε ορισμένες ειδικές γωνίες του πολυσύμπαντος, μία από τις οποίες είναι και η δική μας, οι συνθήκες, κατά τύχη, 
επέτρεψαν στα αστέρια να δημιουργήσουν εκείνα τα χημικά στοιχεία που έκαναν δυνατή την ανάπτυξη της ζωής. 
Ετσι, αν με ρωτήσετε “σε τι οφείλουμε την ύπαρξή μας”, θα σας απαντούσα “πιθανότατα, σε ένα τυχαίο γεγονός”», 
λέει ο Γιώργος Ευσταθίου (φωτ. του γαλαξία Μεσιέ 106, όπως τον «αιχμαλώτισε» το τηλεσκόπιο Hubble).

Ο Γιώργος Ευσταθίου γεννήθηκε 
το 1955 στο Λονδίνο, όπου μεγά-
λωσε ακούγοντας ελληνικά από 
τους γονείς του, Πέτρο και Χρι-
στίνα Ευσταθίου, οι οποίοι μετα-
νάστευσαν σε νεαρότατη ηλικία 
από την Κύπρο στο Ηνωμένο Βα-
σίλειο, στις αρχές του 1950. Η πιο 
ζωντανή μνήμη της παιδικής του 
ηλικίας είναι η εικόνα του νεο-
γέννητου αδελφού του (είναι το 
μεγαλύτερο από τρία αδέλφια), 
«ήμουν τριών χρόνων και θυμά-
μαι τη σκηνή με μεγάλη λεπτο-
μέρεια». Εκείνος που τον έκανε 
να αγαπήσει την επιστήμη ήταν 
ο πατέρας του, ενώ από πολύ μι-
κρή ηλικία άρχισε να διαβάζει 
και να ασχολείται με ερωτήματα, 
όπως γιατί ο ουρανός είναι σκο-
τεινός τη νύχτα –μια καθόλου 
εύκολη απάντηση–, πώς σχη-
ματίζονται οι πλανήτες, τι γνω-
ρίζουμε για το σύμπαν. Σε ηλικία 
μόλις 11 ετών απέκτησε το πρώ-
το του τηλεσκόπιο, με το οποίο 
πραγματοποιούσε δοκιμές χρό-
νου στους δορυφόρους του ∆ία, 
παρακολουθώντας τις τροχιές 
τους γύρω από τον πλανήτη, ενώ 
κατέγραφε τις φάσεις του φεγγα-
ριού και αποτύπωνε σε σχέδια 
την εικόνα της επιφάνειάς του. 
Σπούδασε Φυσική στο Πανεπι-
στήμιο της Οξφόρδης και έλαβε 

το διδακτορικό του στην αστρο-
νομία από το Πανεπιστήμιο του 
Ντάραμ. Η συνέχεια είχε καθορι-
στικούς σταθμούς. Πανεπιστήμιο 
Μπέρκλεϊ, Ινστιτούτο Αστρονο-
μίας στο Πανεπιστήμιο του Κέ-
μπριτζ, καθηγητής Αστρονομίας 
και επικεφαλής Αστροφυσικής 
στην Οξφόρδη, επιστροφή στο 
Κέμπριτζ ως διευθυντής του Ιν-
στιτούτου Αστρονομίας και στη 
συνέχεια ως πρώτος διευθυντής 
του Ινστιτούτου Κοσμολογίας.

Αυτό που τον συναρπάζει 
στην επιστήμη είναι τα εκτετα-
μένα συμπεράσματα που μπορείς 
να βγάλεις από απλές παρατηρή-
σεις, το βάθος που υπάρχει πίσω 
από απλές ερωτήσεις, η δυνατό-
τητα να θέτεις ερωτήματα που 
απαιτούν βαθιά γνώση του τρό-
που που το σύμπαν λειτουργεί 
και να δίνεις λύσεις. ∆εν μπορεί 
να φανταστεί πώς θα ήταν η ζωή 
σε έναν κόσμο χωρίς επιστήμη, 

η οποία μπορεί και πρέπει να κα-
θοδηγεί τις πολιτικές αποφάσεις.

 
– Θεωρίες συνωμοσίας, ένα κύ-

μα σκοταδισμού συνοδεύει συ-

χνά τα άλματα στην ανάπτυξη 

της επιστήμης και της τεχνο-

λογίας. Πού βαδίζουμε;

– Η επιστήμη βασίζεται σε 
στοιχεία. Υπάρχουν ορισμένα 
επιστημονικά ερωτήματα οι απα-
ντήσεις στα οποία δεν αμφισβη-
τούνται, για παράδειγμα, ο ηλε-
κτρομαγνητισμός περιγράφεται 
από τις εξισώσεις του Μάξγουελ. 
Υπάρχουν όμως και άλλα επιστη-
μονικά ερωτήματα που δεν έχουν 
τόσο σαφείς απαντήσεις, για πα-
ράδειγμα, θα είναι ένα υποψήφιο 
εμβόλιο αποτελεσματικό κατά του 
κορωνοϊού; Eνα σημαντικό μέ-
ρος της επιστήμης εμπεριέχει την 
αβεβαιότητα, αφορά την ανάλυση 
αποδεικτικών στοιχείων και την 
αξιολόγηση αυτού που πραγμα-
τικά γνωρίζουμε. Αυτό απαιτεί 
αντικειμενικότητα και ακεραιότη-
τα. Η αντικειμενικότητα χάνεται 
όταν οι άνθρωποι δουλεύουν με 
βάση το ένστικτο, την πίστη ή τη 
μόδα. Oπως διαπιστώνει διαρκώς 
ο Ντόναλντ Τραμπ, δεν μπορείς 
να τα βάζεις με τον ιό – θα κάνει 
τα δικά του και δεν θα απαντή-
σει στο tweet.

– Λαμβάνουν οι κυβερνήσεις 

υπόψη τους τη γνώμη των επι-

στημόνων;

– Οι κυβερνήσεις δίνουν πο-
λύ περισσότερη προσοχή στους 
επιστήμονες μετά την πανδη-
μία. Στο Ηνωμένο Βασίλειο πι-
στεύω ότι έχουν ακούσει τους 
επιστήμονες σε σειρά σοβαρών 
θεμάτων, όπως ο αφθώδης πυ-
ρετός, η νόσος των τρελών αγε-
λάδων, η κλιματική αλλαγή, τα 
γενετικώς τροποποιημένα τρόφι-
μα κ.ά. Ανησυχώ εδώ και πολλά 
χρόνια που τόσο λίγοι πολιτικοί 
έχουν επιστημονική κατάρτιση. 
Στο Ηνωμένο Βασίλειο υπάρχουν 
πολλοί πρώην δικηγόροι, τραπε-
ζίτες κ.ο.κ., αλλά πολύ λίγοι με 
επιστημονική εκπαίδευση. Με-
ρικές φορές, η μικρή κατανόη-
ση της επιστήμης οδηγεί σε κα-
κές αποφάσεις. Για παράδειγμα, 
στη Βρετανία η κυβέρνηση επι-
δότησε γενναία τα αυτοκίνητα 
ντίζελ (ακολουθώντας κάποιες 
επιστημονικές συμβουλές), αλ-
λά δεν έθεσε αρκετά ερωτήμα-
τα. Μέχρι που διαπίστωσε την 
απάτη των κατασκευαστών με 
τις εκπομπές ρύπων.

 
– Πώς θα επηρεάσει η κρίση 

του κορωνοϊού τον τρόπο ζω-

ής μας;

– Βαθέως. Νομίζω ότι μπορεί 
να χρειαστούν και 30 χρόνια για 
να επιστρέψουμε στην προ κο-
ρωνοϊού κατάσταση. Το τέλος 
της πανδημίας θα έλθει με την 
ανοσία αγέλης, είτε με φυσικό 
τρόπο είτε μέσω μαζικών εμβο-
λιασμών. Ωστόσο, είμαι αρκετά 
απαισιόδοξος και φοβάμαι πως 
θα χαθούν πολλές ζωές ακόμη. 
Μακροπρόθεσμα, η πανδημία 
μπορεί να ενθαρρύνει τους αν-
θρώπους να ακολουθούν έναν 
πολύ πιο υγιεινό τρόπο ζωής, 
κάτι που θα ήταν μια θετική 
εξέλιξη.

 
– Η Ελλάδα και η Κύπρος αντι-

μετώπισαν πολύ καλά την κρί-

ση του κορωνοϊού. Αυτό δεν 

συνέβη παντού.

– ∆εν είμαι ειδικός, αλλά πι-
στεύω ότι η Ελλάδα και η Κύ-
προς προχώρησαν πολύ νωρίς 
σε lockdown, κάτι που έσωσε 
πολλές ζωές. Αντίθετα, με εξέ-
πληξε το κακό μοντέλο που χρη-
σιμοποίησε η βρετανική κυβέρ-
νηση. Ηταν σαφές τόσο σε μένα 
όσο και σε πολλούς άλλους «επι-
δημιολόγους του καναπέ» ότι το 
βρετανικό μοντέλο δεν συμβάδιζε 
με τα δεδομένα και ότι ο χρόνος 
διπλασιασμού των κρουσμάτων 
ήταν περίπου τρεις ημέρες. Το 

Ηνωμένο Βασίλειο θα έπρεπε να 
έχει επιβάλει lockdown πολύ νω-
ρίτερα. ∆εν υπάρχει δικαιολογία 
γι’ αυτό που έγινε, τα στοιχεία 
ήταν πολύ σαφή.

 
– Πώς αντιλαμβάνεστε την τρέ-

χουσα κατάσταση στην Ελλάδα; 

Ποιο θα μπορούσε να είναι το 

μέλλον της χώρας;

– Kαι πάλι, δεν είμαι ειδικός. 
Φοβάμαι (και πραγματικά ελπίζω 
να κάνω λάθος) ότι η τουριστική 
βιομηχανία θα πληγεί σκληρά για 
πολλά χρόνια. Η υποστήριξη της 
υψηλής τεχνολογίας στην οικο-
νομία πρέπει να αποτελεί βασική 
προτεραιότητα. Οσον αφορά τον 
τουρισμό, το πιο αποτελεσματικό 
θα ήταν ίσως ο κλάδος να επικε-
ντρωθεί σε έναν μόνο στόχο: μι-
κρότερο όγκο τουριστών, υψηλό-
τερη ποιότητα.

Σύμφωνα με τον κ. Ευσταθίου, 
η Ελλάδα πρέπει να επενδύσει 
σοβαρά στην επιστήμη, εάν θέ-
λει να κρατήσει τα «μυαλά» στη 
χώρα και να δώσει αναπτυξια-
κή ώθηση στην οικονομία της. 
«Οι κυβερνήσεις δεν πρέπει να 
αποφεύγουν να χρηματοδοτούν 
προγράμματα δημιουργίας θέσε-
ων εργασίας για νέους. Η Ελλάδα 
πρέπει να δημιουργήσει ευκαιρί-
ες», καταλήγει.

Νομίζω ότι μπορεί 
να χρειαστούν και 
30 χρόνια για να 
επιστρέψουμε στην προ 
κορωνοϊού κατάσταση. 

Οι θεωρίες συνωμοσίας, οι επιστήμονες και το τέλος της πανδημίας

«Το σύμπαν είναι πολύ πιο 
έξυπνο από εμάς. Παρατη-
ρούμε απίστευτα φαινόμε-
να, π.χ., όλοι οι μεγάλοι γα-
λαξίες έχουν υπερμεγέθεις 
μαύρες τρύπες στο κέντρο 
τους. Μερικοί έχουν δισε-
κατομμύρια φορές τη μάζα 
του Ηλίου. Ενα ποσοστό της 
μάζας τους μετατρέπεται 
σε μαύρη τρύπα, για λόγους 
που δεν κατανοούμε πλή-
ρως. Υπάρχουν πολλά άλλα 
περίεργα φαινόμενα, την 
ύπαρξη των οποίων ελάχι-
στοι άνθρωποι θα μπορού-
σαν να υποπτευθούν. Το 
σύμπαν είναι γεμάτο εκπλή-
ξεις και αυτό μας γεμίζει 
ταπεινότητα. Με την επιστή-
μη μπορούμε να κατανοή-
σουμε τον κόσμο γύρω μας. 
Απομένει αρκετός χώρος 
για τη θρησκεία και τη φι-
λοσοφία, που προσπαθούν 
να απαντήσουν στα “γιατί”. 
Είμαι ικανοποιημένος που 
παραμένω στον χώρο της 
επιστήμης προσπαθώντας 
να απαντήσω στα “πώς”».

Οι μαύρες τρύπες

Στο απώτερο μέλλον, ο 
γαλαξίας μας θα συγχω-
νευθεί με τους κοντινούς 
γαλαξίες σχηματίζοντας 
έναν μεγάλο υπερ-γαλα-
ξία, ο οποίος θα μείνει 
μόνος του σε ένα κατά 
τα άλλα άδειο σύμπαν. 

Ειλικρινά, ανησυχώ
για την ικανότητά μας 
ως είδος να επιβιώσουμε 
τα επόμενα 100 χρόνια! 
Υποψιάζομαι ότι
θα υπάρχουν πολύ
λιγότεροι άνθρωποι που 
θα ζουν υπό βιώσιμες 
συνθήκες.

Με την επιστήμη μπο-
ρούμε να κατανοήσου-
με τον κόσμο γύρω μας. 
Απομένει αρκετός χώ-
ρος για τη θρησκεία και 
τη φιλοσοφία, που προ-
σπαθούν να απαντή-
σουν στα «γιατί». 



Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΓΙΩΡΓΗ

Η Ομόνοια, κατά γενική ομολογία, είχε κάνει μια πολύ
καλή χρονιά πέρυσι. Τερμάτισε στην πρώτη θέση
του πίνακα με την πρόωρη λήξη του πρωταθλήματος

ενώ παρουσίασε το καλύτερο ποδόσφαιρο από κάθε άλλη
ομάδα. Η περσινή σεζόν ήταν πολύ διαφορετική για την
ομάδα της Λευκωσίας μετά από πολλά χρόνια. Η Ομόνοια
ήταν… Ομόνοια και σκόρπισε ξανά τη χαρά στους φίλους
της. Αναμορφωτής της  ομάδας  εντός γηπέδου – γιατί
όλες οι άλλες πτυχές που  περιλαμβάνουν τη συγκρότηση
του συνόλου που είδαμε πέρυσι περιλαμβάνουν συλλογική
δουλειά -  είναι ο Χένινγκ Μπεργκ. 

Η ταυτότητα της ομάδας στο χορτάρι (το επιθετικό
ποδόσφαιρο κατοχής και η αγωνιστική ισορροπία) είναι
προϊόν της δουλειάς του Νορβηγού με το πλούσιο ποδο-
σφαιρικό υπόβαθρο που απέκτησε ως ποδοσφαιριστής
και ως προπονητής. Το πιο σημαντικό πράγμα που έκανε
όμως ο Χένινγκ Μπεργκ  τόσο για την Ομόνοια όσο και
στο Κυπριακό ποδόσφαιρο είναι η  αντιμετώπιση προς
τους νέους ποδοσφαιριστές. Εν μέσω πρωταγωνιστικών
συνθηκών δεν δίστασε να ρίξει στη μάχη νεαρούς όπως
τον Ανδρόνικο Κακουλλή, το Λοΐζο Λοΐζου και το Μαρίνο
Τζιωνή. Το ίδιο πράγμα συνεχίζει  να κάνει και φέτος
κατά την περίοδο της προετοιμασίας με χαρακτηριστι-
κότερο παράδειγμα το εξής:  Πήγε πριν  από μερικές
μέρες η  Ομόνοια στο γήπεδο του  Ρέντη να αγωνιστεί
με τον Ολυμπιακό Πειραιώς  και ο Νορβηγός δεν δίστασε
να ρίξει στο  ματς όπου οι Πειραιώτες  έκαναν πρόβα τζε-
νεράλε ενόψει… του κρίσιμου  αγώνα με τη Γουλβς για
το Γιουρόπα Λινγκ,  τους πιτσιρικάδες Ανδρόνικο Κακουλλή,
Λοίζο Λοίζου, Μαρίνο Τζιωνή, Ανδρέα Σάββα.   Εύκολα
αντιλαμβάνεται κανείς το σημαντικότατο κέρδος για
αυτούς τους μικρούς. Θεωρείται σίγουρο ότι ο προπονητής
της Ομόνοιας θα  εφαρμόσει την τακτική αυτή απέναντι
στους νεαρούς και στην επικείμενη σεζόν.

Το μεγάλο πρόβλημα για το Κυπριακό ποδόσφαιρο
είναι ότι  δεν υπάρχουν άλλοι… Χένινγκ Μπεργκ στους
πάγκους των ομάδων. Ούτε βέβαια τα προηγούμενα χρόνια
υπήρχαν.  Και αν ξεμύτιζε κανείς νεαρός σε κάποια ομάδα,
αυτό γινόταν περισσότερο από σύμπτωση και όχι από
επιλογή ενός προπονητή (επιλογή, το να προωθεί  νεαρούς
ποδοσφαιριστές). Ο τρόπος που χειρίζεται τους νεαρούς
ο Χένινγκ Μπεργκ είναι κυρίως θέμα ποδοσφαιρικής παι-
δείας. Όταν πιστέψει στο ταλέντο ενός νεαρού, του δί-
νει… χώρο. Από κει και πέρα είναι θέμα δουλειάς και
στοχοπροσήλωσης  του ίδιου του ποδοσφαιριστή.  

Θα είναι αφάνταστα βοηθητικό για το ποδόσφαιρο
μας αν ο Νορβηγός κόουτς βρει μιμητές ανάμεσα στους
συναδέλφους του που εργάζονται εδώ. Αν θεωρεί κανείς
το πιο πάνω, αυτό που λέμε Αγγλιστί wishful thinking,(ευ-
σεβή πόθο) δεν τον αδικώ.

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ
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Ζητούνται μιμητές

Τέρμα λοιπόν οι όποιες συζητήσεις για
το ενδεχόμενο καθόδου ξένων διαιτητών.
Η ΚΟΠ το ξεκαθάρισε, σφυρίζουν μόνο
Κύπριοι διαιτητές και τα σωματεία το
αποδέχθηκαν, αφού σε επίσημο επίπεδο
ουδεμία αντίδραση δεν προέκυψε, ούτε
και απ’ όσους είχαν εγείρει θέμα ξένων
διαιτητών πριν από μερικές εβδομάδες.
Διαδραμάτισε, ασφαλώς, καθοριστικό
ρόλο και η έξαρση της πανδημίας, το

θέμα, ωστόσο, είναι να μην προκύψουν (επίσημες) αντι-
δράσεις και διαμαρτυρίες για τη διαιτησία, ανάλογες και
σε μεγάλο βαθμό δικαιολογημένες, της περσινής σεζόν.
Το θέμα είναι να μην αποδειχθεί, πως για άλλη μια φορά,
μείναμε στα λόγια, τις υποσχέσεις και τις δεσμεύσεις…

Η πλευρά των διαιτητών, ζητώντας ουσιαστικά μια
ακόμη ευκαιρία, δεσμεύθηκε για μια καλύτερη συνολική
αγωνιστική εικόνα. Ότι περίπου προκύπτει κάθε χρόνο
τέτοια εποχή. Λάθη, φυσιολογικά, γίνονταν πάντα, λάθη
θα προκύψουν και φέτος, ωστόσο, ποτέ η πλευρά των δι-
αιτητών δεν φρόντισε από μόνη της να απαλλαγεί, απ’
όσα μέλη της αποδεδειγμένα δεν μπορούν ή δεν θέλουν
να σηκώσουν το βάρος…

«Αυτό που δεν πρόκειται να δεχθούμε ποτέ, είναι τα
επαναλαμβανόμενα λάθη και σίγουρα αυτά που θεωρούμε
ότι έχουν πρόθεση» τόνισε πρόσφατα ο πρόεδρος της
ΚΟΠ. Μεγάλη κουβέντα! Γιατί η… κακή μέρα από ένα
διαιτητή, μπορεί να γίνει αποδεχτή. Αυτό που πολλές
φορές όμως είχε εξοργίσει, ήταν οι ορισμοί συγκεκριμένων
διαιτητών, μετά από σοβαρά και επαναλαμβανόμενα
λάθη. Ήταν η «αδιάφορη» στάση της Επιτροπής Διαιτησίας,
μπροστά σε σοβαρά λάθη, στάση η οποία, κάποιες φορές,
μπορούσε να ερμηνευθεί και ως επιβράβευση κάποιων!

Τέρμα στους ανεπιθύμητους, για κάποιες ομάδες, δι-
αιτητές. Όλοι θα σφυρίζουν για όλους, το ξεκάθαρο μήνυμα
του Γιώργου Κούμα. Πολύ μεγάλη κουβέντα. Τα φιλικά
του καλοκαιριού άλλα έδειξαν και στα επίσημα παιγνίδια
που ακολουθούν θα αποδειχθεί σε ποιο βαθμό μπορεί να
ισχύσει κάτι τέτοιο, όταν οι πιέσεις και το παρασκήνιο
θα έχει και πάλι τον πρώτο λόγο πριν τους ορισμούς. Γιατί
τα σωματεία – εταιρείες, κάποια με επίσημες τοποθετήσεις
και άλλα σιωπηρά, στήριξαν ξανά την κυπριακή διαιτησία,
μπροστά στο αγωνιστικό συμφέρον όμως αλλάζουν στάση.
Τα λόγια τα μεγάλα τ’ ακούμε απ’ όλους κάθε χρόνο
περίπου τέτοια εποχή. Αν όλο αυτό το διάστημα, που με-
σολάβησε από τη διακοπή του περσινού πρωταθλήματος,
αξιοποιήθηκε για ουσιαστικές αποφάσεις και ενέργειες
για βελτίωση καλώς. Διαφορετικά, για μία ακόμη φορά,
τα λόγια τα μεγάλα ψεύτικα ξανά θα αποδειχθούν…

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Τα λόγια τα μεγάλα...

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Οι τέσσερεις εκπρόσωποι της Κύπρου
στις δύο Ευρωπαϊκές διοργανώσεις,
η Ομόνοια στο Champions League
και η Ανόρθωση, ο ΑΠΟΕΛ και ο Απόλ-
λωνας στο Europa League, έχουν εν-
τατικοποιήσει την προετοιμασία τους
για το Ευρωπαϊκό «ταξίδι» τους που

ευχόμαστε να είναι όσο πιο μακρύ
και συναρπαστικό γίνεται. Σήμερα,
Κυριακή 9 Αυγούστου και αύριο Δευ-
τέρα 10 Αυγούστου, θα γίνουν οι κλη-
ρώσεις για τον Α’ και τον Β’ προκρι-
ματικό γύρο του Champions League
αντίστοιχα, ενώ η κλήρωση για τον
Α’ προκριματικό του Europa League
θα διεξαχθεί αύριο, Δευτέρα 10 Αυ-

γούστου. Η εφημερίδα μας πήγε στο
τυπογραφείο την Παρασκευή το βράδυ
και δεν γνωρίζουμε αν η Ομόνοια θα
ξεκινήσει την προσπάθειά της από
τον Β’ προκριματικό γύρο, αντί από
τον Α’.  Για να αποφύγει τον Α’ προ-
κριματικό, το «τριφύλλι» ήθελε να
προκριθούν στους «8» του Champions
League 2019/20 ομάδες που έχουν

ήδη εξασφαλισμένη συμμετοχή στους
ομίλους μέσω των πρωταθλημάτων
τους. Αν η Λιόν και η Νάπολι απο-
κλείστηκαν από Γιουβέντους και
Μπαρτσελόνα αντίστοιχα, η Ομόνοια
θα ξεκινήσει από τον Β’ προκριματικό
γύρο του Champions League. Σε δια-
φορετική περίπτωση θα εκκινήσει
από τον Α’ γύρο.

Με στόχο τους ευρωπαϊκούς Ομίλους
Οι τρεις από τους τέσσερεις εκπροσώπους μας μαθαίνουν τους πρώτους αντιπάλους τους

ΠΡΩΤΟΣ 
ΠΡΟΚΡΙΜΑΤΙΚΟΣ
33 ομάδες +1 από 
τον προ-προκριματικό

*Ομόνοια  
Ερυθρός Αστρέας 
Σέλτικ
Ντιναμό Μπρεστ
Ντζουργκάρντεν
Μόλντε
Αστάνα
Λέγκια Βαρσοβίας
Καραμπάγκ
Λουντογκόρετς
Κλουζ
Σλόβαν Μπρατισλάβας
Tσέλιε
Φερεντσβάρος
Σίλεκς Κράτοβο
Σερίφ Τιρασπόλ
Τίρανα
Nτάνταλκ
Κουόπιο
Ρέικιαβικ
Σαράγεβο

Σoύντουβα
Ρίγα
Φόλα Εσχ
Αρασάτ
Φλοριάνα
Φλόρα Ταλίν
Ντιναμό Τιφλίδας
Κόνα’ς Κουάι
Μπούντουτσνοστ
Ποντγκόριτσα
Κλάκσβικ
Γιουρόπα 

ΔΕΥΤΕΡΟΣ 
ΠΡΟΚΡΙΜΑΤΙΚΟΣ
33 ομάδες +1 από 
τον πρώτο γύρο

Ντιναμό Ζάγκρεμπ
Μίντιλαντ
Γιουνγκ Μπόις 

ΤΡΙΤΟΣ
ΠΡΟΚΡΙΜΑΤΙΚΟΣ
2 ομάδες +10 από 
τον δεύτερο γύρο

Ολυμπιακός
Σλάβια Πράγας

ΠΛΕΪ ΟΦ 
2 ομάδες +6 από 
τον τρίτο γύρο

Άγιαξ
Σάλτσμπουργκ

Ο αποκλεισμός του Ολυμπιακού Πει-
ραιώς από την Γουλβς σε επαναληπτικό
αγώνα την Πέμπτη 6/8 «κράτησε» την
Κύπρο στην 16η θέση, της ειδικής βαθ-
μολογίας της UEFA και την Ελλάδα
στην 17η θέση.

Ωστόσο, η Βασιλεία προκρίθηκε
με νέα νίκη επί της Αϊντραχτ και
πλέον οι Ελβετοί είναι μόλις 100 βαθ-
μούς πίσω από την Ελλάδα και 450
βαθμούς πίσω από την Κύπρο. Τι ση-
μαίνει πρακτικά αυτό; Ότι η Βασιλεία
η οποία θ’ αντιμετωπίσει στα προ-
ημιτελικά του Europa League την Σα-
χτάρ εάν πάει το ματς στα πέναλτι
(δηλαδή εξασφαλίσει τους 200 βαθ-
μούς της ισοπαλίας) θα προσπεράσει
την Ελλάδα η οποία θα πέσει στην
18η θέση! Εάν η Βασιλεία προκριθεί
και τότε ίσως περάσει και την Κύπρο
η οποία θα πέσει στην 17η θέση,
χωρίς όμως ουσιαστικό αντίκτυπο.   

Με αυτά τα δεδομένα η Κύπρος
στην μεθεπόμενη αγωνιστική περίοδο
2021 – 2022, ως 16η ή στην χειρότερη
περίπτωση ως 17η στην βαθμολογία,
θα εκπροσωπηθεί στις διοργανώσεις
της UEFA ως εξής: 

l Ο πρωταθλητής μας στον 2ο προ-
κριματικό γύρο του Champions Le-
ague.

lΟ δεύτερος, ο τρίτος και ο τέταρτος
στον 2ο προκριματικό γύρο του Europa
Conference League (νέα διοργάνωση).

l Δεν θα έχουμε ομάδα και στο Eu-
ropa League.

Ακόμα χειρότερα θα είναι τα πράγ-
ματα για την Ελλάδα αν πέσει στην
18η θέση. Αυτό θα σημαίνει ότι ο πρω-
ταθλητής από την σεζόν 2021/22 θα
ξεκινάει τις ευρωπαϊκές τους υποχρε-
ώσεις από τον 1ο προκριματικό, με
τον 2ο, τον 3ο και τον 4ο της βαθμο-
λογίας να ξεκινάνε από τον 2ο προ-
κριματικό του Europa Conference Le-
ague! Ούτε καν στο Europa League.

Η βαθμολογία των χωρών μετά τη
φάση των «16» στο Europa League:
14. Σκωτία 27.875 (0/4)
15. Τσεχία 27.300 (0/5)
16. Κύπρος 26.750 (0/4)
17. Ελλάδα 26.300 (0/5)
18. Ελβετία 26.200 (1/5)

Προκριματικά στην Κύπρο! 
Δημοσίευμα της ιστοσελίδας «eu-

rosport.com», αναφέρει πως η Κύπρος

μαζί με Ελλάδα, Ουγγαρία, και Πολωνία
είναι οι χώρες που επέλεξε η UEFA
για να πραγματοποιούνται προκρι-
ματικοί αγώνες στο Champions League
και στο Europa League σε ουδέτερες
έδρες, ενόψει της νέας αγωνιστικής
περιόδου.

Μάλιστα, όπως τονίζει το δημοσί-
ευμα, η γηπεδούχος ομάδα θα επιλέγει
μια από τις τέσσερις πιο πάνω χώρες
για την διεξαγωγή του αγώνα της. 

Ο λόγος φυσικά είναι η πανδημία,
καθώς σε κάποιες χώρες είναι ιδιαίτερα
δύσκολο να πραγματοποιηθούν αγώνες. 

Οι αλλαγές της UEFA
Νέοι κανονισμοί μπαίνουν σε εφαρ-

μογή από την UEFA στο Champions
League και το Europa League, ώστε
να διαφυλαχθεί η ομαλή διεξαγωγή
τους εν μέσω πανδημίας από την Ομο-
σπονδία.

Έτσι λοιπόν, για να μην υπάρξουν
απρόοπτα και για να διασφαλιστεί η
ολοκλήρωσή τους θα υπάρξουν ση-
μαντικές αλλαγές στη διεξαγωγή των
ματς. Σε περίπτωση που μια ομάδα εμ-
φανίσει κρούσματα κορωνοϊού, αν δια-
θέτει 13 υγιείς ποδοσφαιριστές που
είναι δηλωμένοι στη λίστα, τότε θα
έχει την υποχρέωση να αγωνιστεί κα-
νονικά. Σε περίπτωση που δεν μπορεί
να δώσει το ματς, τότε θα χάνει το
ματς στα χαρτιά με 3-0.

Άλλο ένα σημείο αλλαγών, είναι
εκείνο των διαιτητών. Αν ο διαιτητής

που έχει οριστεί να διευθύνει το ματς
βρεθεί θετικός στον κορωνοϊό, τότε
ο αντικαταστάτης του θα πρέπει να
έχει εθνικότητα ίδια με μία εκ των
δύο ομάδων.

Το μεγάλο μπέρδεμα όμως έχει να
κάνει με τις αλλαγές στους κανονι-
σμούς σχετικά με την έδρα. Αν υπάρ-
χει ζήτημα, η γηπεδούχος ομάδα έχει
υποχρέωση να βρει άλλο γήπεδο,
ενώ αν η φιλοξενούμενη ομάδα λόγω
της πανδημίας δεν μπορέσει να τα-
ξιδέψει, τότε και πάλι ο γηπεδούχος
είναι υποχρεωμένος να βρει έδρα
που θα εξυπηρετεί τη διεξαγωγή του
παιχνιδιού.

Μιλάμε πάντως για αλλαγές που βά-
ζουν τις ομάδες σε μια διαφορετική
διαδικασία, ενώ δεν αποκλείεται να
δημιουργήσουν προβλήματα κυρίως
στα ματς των προκριματικών.

Οριστικά χωρίς κόσμο 
Ο πρόεδρος της UEFA, Αλεξάντερ

Τσέφεριν, επιβεβαίωσε ότι το Cham-
pions League και το Europa League
θα διεξαχθούν χωρίς θεατές. «Έχουμε
προγραμματίσει να παίξουμε όλους
τους αγώνες που απομένουν χωρίς
οπαδούς. Δεν θέλουμε να πάρουμε κα-
νένα ρίσκο» ήταν τα λόγια του Νο1
της UEFA, ο οποίος συνέχισε αναφε-
ρόμενος στο μέλλον. «Η δική μου με-
γάλη ελπίδα είναι οι φίλαθλοι να επι-
στρέψουν στα γήπεδα το συντομότερο
δυνατό».

Χωρίς ομάδα στο Europa League από το 2021/22
<<<<<<<

Στην μεθεπόμενη αγωνι-
στική περίοδο o πρωτα-
θλητής Kύπρου θα συμμε-
τέχει στον 2ο προκριματι-
κό γύρο του Champions
League. Ο δεύτερος, ο τρί-
τος και ο τέταρτος στον 2ο
προκριματικό του Europa
Conference League.

CHAMPIONS LEAGUE

9 Αυγούστου
Κλήρωση πρώτου προκριματικού 

10 Αυγούστου
Κλήρωση δεύτερου 
προκριματικού 

18-19 Αυγούστου
Πρώτος προκριματικός 
(μονό παιχνίδι) 

25 ή 26 Αυγούστου
Δεύτερος προκριματικός 
(μονό παιχνίδι) 

31 Αυγούστου
Κλήρωση τρίτου προκριματικού 

1 Σεπτεμβρίου
Κλήρωση πλέι οφ

15 ή 16 Σεπτεμβρίου
Τρίτος προκριματικός 
(μονό παιχνίδι) 

22 και 30 Σεπτεμβρίου
Πλέι οφ (διπλά παιχνίδια) 

EUROPA LEAGUE

10 Αυγούστου
Κλήρωση πρώτου προκριματι-
κού (ΑΠΟΕΛ, Απόλλωνας)

27 Αυγούστου
Πρώτος προκριματικός 
(ΑΠΟΕΛ, Απόλλωνας)

31 Αυγούστου
Κλήρωση δεύτερου 
προκριματικού (Ανόρθωση)

1 Σεπτεμβρίου
Κλήρωση τρίτου προκριματικού 

17 Σεπτεμβρίου
Δεύτερος προκριματικός 
(Ανόρθωση)

18 Σεπτεμβρίου
Κλήρωση πλέι οφ

24 Σεπτεμβρίου
Τρίτος προκριματικός 

1 Οκτωβρίου
Πλέι οφ

O ΔΡΟΜΟΣ ΤΩΝ ΠΡΟΚΡΙΜΑΤΙΚΩΝ ΤΟΥ CHAMPIONS LEAGUE
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Διαχρονικά, η Ευρωπαϊκή ‘Eνωση
δεν συνηθίζει να ενεργεί ως μια
ουσιαστική πολιτικοοικονομική
ένωση στη βάση της αρχής αλλη-
λοστήριξης  προς τα μέλη της που
έχουν ανάγκη. Αυτή τη φορά,
όμως, μπροστά στην άνευ προ-
ηγουμένου κρίση που δημιούρ-
γησε η πανδημία του κορωνοϊού,
λειτούργησε ως πραγματική ένω-
ση. Η πρόσφατη συμφωνία των
αρχηγών των χωρών-μελών της
21ης Ιουλίου δεν στοχεύει μόνο
στην προσφορά βοήθειας ως απάν-
τηση στο βαρύ κτύπημα της παν-
δημίας, αλλά δημιουργεί προϋπο-
θέσεις για διασφάλιση βιώσιμης
ανάκαμψης για όλα τα κράτη-μέλη.
Τα κεφάλαια που διατίθενται
δημιουργούν τεράστιες ευκαιρίες,
από τις οποίες τα κράτη μπορούν
και οφείλουν να επωφεληθούν.
Περισσότερα από τα μισά των 750
δισ. ευρώ του προγράμματος ‘’ΕΕ
Επόμενη Γενιά’’ παρέχονται με

τη μορφή επιχορηγήσεων, γεγονός
ιδιαίτερα σημαντικό για χώρες
όπως η Κύπρος που βρίσκονται
αντιμέτωπες με μεγάλο χρέος. 

Στο παρελθόν, η χώρα μας δεν
ήταν ιδιαίτερα αποτελεσματική
στην αξιοποίηση των ευρωπαϊκών
κονδυλίων, ωστόσο αυτή είναι μια
ευκαιρία που δεν πρέπει να χαθεί.
Το ουσιώδες ερώτημα είναι τι εί-
δους ανάκαμψη επιδιώκουμε. Με-
γάλα καταστροφικά γεγονότα,
όπως πόλεμοι, φυσικές καταστρο-
φές και πανδημίες, όπως ο Covid-
19, δημιουργούν δυναμική για να
αλλάξει ριζικά η μακροπρόθεσμη
πορεία μιας οικονομίας. Σε αυτό
το πλαίσιο, οποιαδήποτε σκέψη
αξιοποίησης των κεφαλαίωντης
ΕΕ αποκλειστικά για κάλυψη των
ζημιών και στη συνέχεια επιστρο-
φής σε προηγούμενες πρακτικές
δεν μπορεί να είναι αποδεκτή. Ο
αυριανός κόσμος δε θα είναι ο
ίδιος με αυτόν της προ-κορωνοϊού

εποχής. Επιπλέον, όταν το υφι-
στάμενο οικονομικό και επιχει-
ρηματικό μοντέλο αμφισβητείται
και τελικά διαφοροποιείται λόγω
μιας κρίσης, η ορθή επιλογή είναι
να χτίσουμε τα θεμέλια μιας απο-
δοτικής οικονομίας η οποία θα
δύναται να εκμεταλλευτεί στο έπα-
κρο το νέο οικονομικό περιβάλλον,
και όχι να γυρίσουμε στο παλιό.
Η πανδημία επιτάχυνε την πορεία
προς τη χρήση περισσότερων αυ-
τοματισμών και αυξημένων ψη-
φιακών τεχνολογιών παγκοσμίως.
Το κυπριακό δημόσιο και οι κυ-
πριακές επιχειρήσεις οφείλουν να
λάβουν τα μηνύματα και να κινη-
θούν ταχέως στην κατεύθυνση
αυξημένης παραγωγικότητας, δη-
μιουργίας νέων προϊόντων και
υπηρεσιών και διείσδυσης νέων
αγορών. Τα κεφάλαια που διατί-
θενται από την Ευρωπαϊκή Ένωση
προσφέρουν μια μοναδική ευκαι-
ρία να αυξήσουμε τις ψηφιακές

μας υποδομές, τόσο στον ιδιωτικό
όσο και στο δημόσιο τομέα, να
βελτιώσουμε τα προγράμματα εκ-
παίδευσης και κατάρτισης και να
μετατρέψουμε τη χώρα σ’ έναν
ελκυστικό επενδυτικό προορισμό
στη βάση ενός πράσινου και μα-
κροπρόθεσμα βιώσιμου οικονο-
μικού μοντέλου. Έαν επιτευχθεί
αυτό, η ανάπτυξη θα επιστρέψει
με ικανοποιητικούς ρυθμούς, η
οικονομία θα γίνει πιο ανθεκτική
και άρα λιγότερο επιρρεπής σε
κλυδωνισμούς, ενώ τα επίπεδα
χρέους ως ποσοστό του ΑΕΠ θα
είναι πιο εύκολα διαχειρίσιμα. 

Σε κοινωνικό επίπεδο, η παν-
δημία έχει επίσης επηρεάσει δυ-
σανάλογα τα ευάλωτα δημογρα-
φικά στρώματα λόγω ανεργίας ή
απώλειας εισοδήματος. Τα κεφά-
λαια της ΕΕ παρέχουν ουσιαστικά
περιθώρια για την ενίσχυση του
τομέα κοινωνικής υποστήριξης
στη βάση ενός αναπτυξιακού προ-

ϋπολογισμού με μακροχρόνιο ορί-
ζοντα.

Η Ευρώπη βρίσκεται σε σταυ-
ροδρόμι. Τώρα είναι καλή ευκαιρία
να επιδείξουμε την αναγκαία βού-
ληση για να στηρίξουμε την ανά-
καμψη και να επενδύσουμε στο
μέλλον μας, μέσω μιας τρίπτυχης
προσέγγισης για ουσιαστική κοι-
νωνική συνοχή, στοχευμένη εκ-
παίδευση και ωφέλιμες μεταρ-
ρυθμίσεις που θα επιτρέψουν τη
μετάβαση της Κύπρου στο νέο
κόσμο της πράσινης ανάπτυξης
και ψηφιακής τεχνολογίας.

Ο Χριστόφορος Πισσαρίδης είναι Καθη-
γητής των Πανεπιστημίων Κύπρου και
Λονδίνου, βραβευμένος με Νόμπελ Οι-
κονομικών το 2010, επικεφαλής της
αναπτυξιακής επιτροπής της ελληνικής
οικονομίας. 
Ο Όμηρος Πισσαρίδης είναι διευθύ-
νων σύμβουλος της Pricewaterhouse
Coopers Investment Services.

Μεταρρυθμίσεις τώρα για μετάβαση στο οικονομικό μοντέλο του αύριο

Τη χειρότερη ύφεση στην ιστορία της εμφάνισε η Σουηδία Διακοπές με
επιδότηση 25%
από το κράτος
Από Σεπτέμβριο έως Νοέμβριο

Διακοπές με επιδότηση του 25%
της διαμονής σε ξενοδοχεία θα
μπορούν να κάνουν οι μόνιμοι κά-
τοικοι Κύπρου από το Σεπτέμβριο
μέχρι και τον Νοέμβριο, στο πλαίσιο
προγράμματος του υφυπουργείου
Τουρισμού. Σε καταλύματα που
χρεώνουν μέχρι και 80 ευρώ τη
νύχτα, οι Kύπριοι θα πληρώνουν
μόνο το 75% και το 25% θα το δίνει
στον ιδιοκτήτη το κράτος. Σελ. 3

Με λουκέτο 
απειλούνται
κέντρα αναψυχής
Λόγω φόβου και μέτρων

Πρόβλημα επιβίωσης αντιμετωπί-
ζουν πολλά κέντρα αναψυχής μετά
την έξαρση των κρουσμάτων κο-
ρωνοϊού και των πρόσθετων μέ-
τρων που έχουν ληφθεί. Οι πολίτες
έχουν περιορίσει τις εξόδους τους
με αποτέλεσμα να μειώνεται ο τζί-
ρος σε καφετερίες, παμπ και εστια-
τόρια. Ιδιαίτερα οξύ είναι το πρό-
βλημα στη Λεμεσό. Σελ. 4

ΠΙΟ ΓΡΗΓΟΡΟ ΚΑΙ 
ΠΙΟ ΔΥΝΑΤΟ
ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΟΝΟ

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας 
ΤΗΛ: 22 056 300. ΔΙΑΤΙΘΕΤΑΙ  ΣΕ ΟΛΑ ΤΑ ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ

ΘΕΣΜΙΚΟΙ ΕΠΕΝΔΥΤΕΣ

Ποντάρουν στην αγορά
ακινήτων της Ελλάδας
Ελκυστική παραμένει σε ξένους επενδυ-
τές η ελληνική αγορά  ακινήτων. Απόδειξη
αποτελούν οι κινήσεις του επενδυτικού
ομίλου Brevan Howard και το ιδρυτικό του
στέλεχος Τρ. Νάτση, αλλά και από τη σουη-
δική Sterner Stenhus και τον επικεφαλής
Ελληνοσουηδό Ηλία Γεωργιάδη. Σελ. 12

ΑΡΓΕΝΤΙΝΗ

Προχωράει σε
αναδιάρθρωση
χρέους ύψους
65 δισ. δολ.

Σελ. 11

Το έχασε στην επικοινωνία ο τουρισμός
Δόθηκαν 10 εκατ. για προώθηση της Κύπρου ως ασφαλούς προορισμού αλλά ο στόχος δεν επετεύχθη

Δεν έπιασε τόπο η καμπάνια στον
τουρισμό. Δέκα εκατ. ευρώ δόθη-
καν για προώθηση της Κύπρου
ως ασφαλούς προορισμού αλλά
όπως φαίνεται το μήνυμα δεν πέ-
ρασε. Το κονδύλι ήταν επιπλέον
των 22,8 εκατ. ευρώ του ετήσιου

προϋπολογισμού του Υφυπουρ-
γείου για εκστρατείες διαφώτισης
και δημοσιότητα. Το πρόγραμμα
θα έπρεπε να αρχίσει να υλοποι-
είται από την 1η Ιουνίου με στόχο
την αύξηση του τουριστικού ρεύ-
ματος προς την Κύπρο τόσο κατά

τους καλοκαιρινούς όσο και τους
χειμερινούς μήνες. Το τι έγινε
μέχρι σήμερα προς αυτή την κα-
τεύθυνση είναι δεδομένα τα οποία
δεν έχουν παρουσιαστεί με λε-
πτομέρεια από το Υφυπουργείο .
Τουριστικοί φορείς σχολιάζουν

στην «Κ» ότι δεν υπήρξαν ενέρ-
γειες οι οποίες να δείχνουν  ότι
αξιοποιήθηκαν αυτά τα χρήματα,
αφού στο τέλος της ημέρας, η Κύ-
προς ως τουριστικός προορισμός
δεν φαίνεται πουθενά. Σε προ-
σπάθειες της «Κ» να αναζητήσει

πληροφορίες για το κόστος της
διαφήμισης της Κύπρου εν μέσω
κορωνοϊού, το Υφυπουργείο αρ-
κέστηκε να αναφέρει ότι από τέλη
Ιουλίου είναι σε εξέλιξη η 3η φάση
της διαφημιστικής καμπάνιας με
θέμα Escape to Cyprus. Σελ. 5

Η οικονομία της Σουηδίας εμφάνισε τη χειρότερη ύφεση στην ιστορία της κατά τη διάρκεια του δευτέρου τριμήνου, όταν είχε ξεσπάσει η
πανδημία του κορωνοϊού, ανεξαρτήτως του ότι δεν επέβαλε σκληρά περιοριστικά μέτρα, όπως άλλες χώρες στη Γηραιά Ηπειρο. Παρά ταύτα, η
συρρίκνωση στο ΑΕΠ της κατά 8,6% σε ετήσια βάση αποδείχθηκε μικρότερη από την αντίστοιχη της Ευρωζώνης στο 12,1% το δεύτερο τρίμηνο
του 2020. Σελ. 9

Κύπρος 0,84% -0,03%
Γερμανία -0,54 0,00%

Γαλλία -0,23% 0,01%

Ιταλία 0,94% -0,03%

Ισπανία 0,27% -0,04%

Ιρλανδία -0,17% -0,02%

Ελλάδα 1,01% -0,04%

Ην. Βασίλειο 0,10% 0,02%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

ΕΛΛΑΔΑ

Η κρίση στην Ευρώπη
πλήττει τον τουρισμό
Πολύ δύσκολη δείχνει η ανάκαμψη του ελ-
ληνικού τουρισμού για φέτος. Η οικονομική
ύφεση σε χώρες που αποτελούν τις βασι-
κές αγορές, έχει αυξήσει την οικονομική
ανασφάλεια και έχει περιορίσει το εισόδη-
μα, με αποτέλεσμα αρκετοί να δυσκολεύον-
ται να ταξιδέψουν στο εξωτερικό. Σελ. 6
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Απειλή πληθωρισμού 
Το φαινόμενο της διαρκούς εκτύπωσης νέου
χρήματος αποτελεί τη μεγαλύτερη εξήγηση για
την εκτίναξη της τιμής του χρυσού. Ενδεικτικά
αναφέρουμε ότι η ομοσπονδιακή αμερικανική
τράπεζα ‘εκτύπωσε’ και ‘διέθεσε’ εντός Ιουνί-
ου του 2020 περισσότερα δολάρια από όσα
χρειάστηκαν στα πρώτα 200 χρόνια από την
ίδρυση των ΗΠΑ. Η χώρα απειλείται με πληθω-
ρισμό και η Goldman  Sachs προειδοποιεί ότι
υπάρχει κίνδυνοςνα πάψει το δολάριο να είναι
η παγκόσμια αξία αναφοράς. Η ζήτηση για χρυ-
σό έχει ξεπεράσει κάθε προηγούμενο οδηγών-
τας το πολύτιμο μέταλλο σε τιμές άνω των
2.000 δολαρίων η ουγγιά. Σε αρκετές περιπτώ-
σεις, ο χρυσός δεν αποκτάται ως μέσο πλουτι-
σμού αλλά ως έκφραση αβεβαιότητας που νο-
μοτελειακά οδηγεί στην επιβεβλημένη ασφά-
λεια που μόνο ο χρυσός προσφέρει σε περίο-
δούς μεγάλης ανασφάλειας.

••••
Εσωτερική ζήτηση 
Εντυπωσιακή επαναφορά της βιομηχανικής 
παραγωγής στη Γερμανία κατέγραψε ο μήνας
Ιούνιος, σύμφωνα με τα στοιχεία της Ομοσπον-
διακής Στατιστικής Υπηρεσίας. Τα ελπιδοφόρα
μηνύματα έρχονται κυρίως από τις παραγγελίες
στην αυτοκινητοβιομηχανία, οι οποίες κατέγρα-
ψαν αύξηση ρεκόρ αν και παραμένουν κατά
12% σε χαμηλότερα επίπεδα σε σύγκριση 
με την περίοδο προ πανδημίας. Αξιοσημείωτο
είναι και το γεγονός ότι το σημαντικότερο 
μέρος της αύξησης αφορά σε εγχώριες 
παραγγελίες. Οι ειδικοί σημειώνουν ότι οι αγο-
ρές του εξωτερικού δεν αναμένεται να ανακάμ-
ψουν, προτού οι παραδοσιακές αγορές καταφέ-
ρουν να αντιμετωπίσουν με επιτυχία την παν-
δημία και τις συνέπειες που προκαλεί στην οι-
κονομία. 

••••
Κανονικότατα το 2024 
Η γερμανική αεροπορική εταιρεία Lufthansa, η
οποία ενισχύθηκε με κρατική βοήθεια ύψους
€9 δισ. προκειμένου να αντέξει το κτύπημα της
πανδημίας, ανακοίνωσε για το δεύτερο τρίμηνο
συνολικές ζημιές ύψους €1,5δισ. σε σχέση με
τα κέρδη της αντίστοιχης περσινής περιόδου,
ύψους €220εκ. Ενδεικτική της κακής οικονομι-
κής συγκυρίας που βίωσε ο κλάδος των αερο-
μεταφορών την περίοδο Απρίλιος-Ιούνιος του
2020, ήταν η ανακοίνωση του γερμανικού κο-
λοσσού για την αεροπορική κίνηση, η οποία κα-
ταγράφηκε μειωμένη πέραν του 95% σε σχέση
με ένα χρόνο πριν.  Πάντως, οι Γερμανοί δεν
αναμένουν να επανέλθει η αεροπορική κίνηση
στα προ κρίσης επίπεδα πριν το 2024.

••••

Προς συναλλαγματική κρίση 
Νέο χαμηλό σε σχέση με το αμερικανικό δολά-
ριο κατέγραψε η τουρκική λίρα την εβδομάδα
που πέρασε. Απόδειξη της κακής κατάστασης
που βρίσκεται η τουρκική οικονομία που αντι-
μετωπίζει μια κατάσταση όπου τα αποθεματικά
της χώρας σε ξένο συνάλλαγμα αρχίζουν να
στερεύουν επικίνδυνα. Η κατάσταση παρουσιά-

ζεται να είναι ακόμη χειρότερη αφού, σύμφω-
να με τον διεθνή Τύπο, τα καθαρά αποθεματικά
σε ξένο συνάλλαγμα είναι αρνητικά και προ-
σεγγίζουν τα 30δισ. δολάρια. Αντιδρώντας στη
δύσκολη συγκυρία το Διεθνές Νομισματικό Τα-
μείο προειδοποίησε με τη σειρά του ότι η πολι-
τική των χαμηλών επιτοκίων που ακολουθεί η
κυβέρνηση ενώ παρέχει στήριξη στο εγχώριο
νόμισμα θα οδηγήσει τη χώρα σε συναλλαγμα-
τική κρίση. 

••••
Ανθρώπινες συμπεριφορές 
Σύμφωνα με πανεπιστημιακή έρευνα, η διαφο-
ρετική προσέγγιση που ακολούθησε η Σουηδία
στην κρίση του κορονωϊού, αφήνοντας την οι-
κονομία σχεδόν ανεπηρέαστη χωρίς την επιβο-
λή lockdown, δεν είχε πάρα μόνο οριακά καλύ-
τερα αποτελέσματα σε σχέση με χώρες που
επέβαλαν τον εγκλεισμό.  Η σύγκριση γίνεται
με τη Δανία, η οποία επέβαλε το lockdown και
κατέγραψε πτώση της κατανάλωσης την κρίσι-
μη περίοδο στο 29% σε σχέση με 25% για τη
Σουηδία. Η συγκεκριμένη μελέτη είναι η πρώτη
που εισηγείται ότι η μείωση στην κατανάλωση
ήταν αποτέλεσμα της συμπεριφοράς των πολι-
τών και όχι των κυβερνητικών παρεμβάσεων
που σε αρκετές χώρες επέβαλαν περιοριστικά
μέτρα στη μετακίνηση κατά την περίοδο της κο-
ρύφωσης της πανδημίας. 

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Της EWA KRUKOWSKA / BLOOMBERG

Νομοθετικά δεσμευτικοί
οι στόχοι μείωσης των

εκπομπών ρύπων

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Τιμή Εξαγοράς
Αμοιβαίων Κεφαλαίων

Τιμή Εξαγοράς Αμοιβαίων
Κεφαλαίων καλείται η τιμή
στην οποία ο επενδυτής
ρευστοποιεί τα μερίδια
Αμοιβαίων Κεφαλαίων, και
υπολογίζεται εάν αφαιρέ-
σουμε πιθανή προμήθεια

εξαγοράς των Αμοιβαίων Κεφαλαίων από
την καθαρή τιμή των μεριδίων.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus Bu-
siness School

Η Ευρωπαϊκή Ενωση εξετάζει το
ενδεχόμενο να καταστήσει νο-
μοθετικά δεσμευτικούς τους στό-
χους για την ενεργειακή επάρκεια
των 27 χωρών-μελών της με τη
χρήση ήπιων πηγών στο πλαίσιο
της στρατηγικής για την υλοποί-
ηση της «Πράσινης Συμφωνίας».
Υπό το πρίσμα αυτό στην Ε.Ε.
επιχειρείται να μηδενισθούν οι
εκπομπές ρύπων, που προκαλούν
το φαινόμενο του θερμοκηπίου,
έως και το έτος 2050. Οι αξιωμα-
τούχοι της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής κατέγραψαν σε μία πρώτη
απόπειρα τους τρόπους, με τους
οποίους οι υπάρχουσες νομοθε-
σίες μπορούν να τροποποιηθούν,

ούτως ώστε τα φιλόδοξα σχέδια
απορρύπανσης να μπορέσουν
να εφαρμοστούν. Τα τελικά συμ-
περάσματα θα ενταχθούν στην
ευρύτερη στρατηγική της Ε.Ε.,
η οποία θέλει να καταστήσει ακό-
μα πιο αυστηρό τον στόχο μεί-
ωσης των ρύπων έως και στο
55% με τη λήξη της δεκαετίας
αυτής, δηλαδή το έτος 2030. Αυτή
η πρωτοφανής μεταστροφή του
συνόλου της οικονομίας της Ευ-
ρωπαϊκής Ενωσης αναμένεται
να επηρεάσει τα πάντα στη ζωή
των ανθρώπων της Γηραιάς Ηπεί-
ρου σε ένα τεράστιο εύρος από
την παραγωγή της ηλεκτρικής
ενέργειας και τον τρόπο μετακί-
νησης εντός πόλεων έως και το
πώς αυτές είναι σχεδιασμένες.
Κι ενώ οι 27 χώρες-μέλη έχουν
ήδη ενδυναμώσει τη χρήση των
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας
για την παραγωγή ηλεκτρικής
ενέργειας, στο πεδίο της βιομη-
χανίας, των κατασκευών και των
μεταφορών η σημειωθείσα πρό-
οδος είναι πιο αργή και συγκρι-

τικά περιορισμένη. Ολοι αυτοί
οι κλάδοι εξακολουθούν να βα-
σίζονται ως επί το πλείστον στα
ορυκτά καύσιμα, ώστε να μπο-
ρέσουν να διεκπεραιώσουν τις
δραστηριότητές τους. «Ενδεχο-
μένως να πρέπει να δοθεί ιδιαί-
τερη βαρύτητα σε εκείνους τους
τομείς, όπου οι ανανεώσιμες πη-
γές δεν έχουν χρησιμοποιηθεί
με τόσο επιτυχία μέχρι σήμερα,
όπως είναι ο κλάδος της παρα-
γωγής και παροχής ηλεκτρικής
ενέργειας», σύμφωνα με τα όσα
επισήμανε σε σχετική της ανα-
κοίνωση η Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  

Με τα τρέχοντα στοιχεία η
Ε.Ε. έχει στόχο να αντλεί τουλά-
χιστον το 32% της ενέργειας που
της χρειάζεται για να καλύπτει
τις ανάγκες της, από ήπιες πηγές
έως το 2030. Επιπλέον, επιδιώκει
να είναι σε θέση να εξοικονομεί
τουλάχιστον το 32,5% της ενέρ-
γειας που καταναλώνει, σε σύγ-
κριση με την ποσότητα που θα
χρησιμοποιούσε εάν δεν άλλαζε
τίποτε. Μέχρι τις 21 Σεπτεμβρίου
θα γίνονται δεκτές από τα κρά-
τη-μέλη, τις επιχειρήσεις και τις
μη κυβερνητικές οργανώσεις,
καθώς και τις ομάδες και τις ενώ-
σεις πολιτών προτάσεις σχετικά
με την επίτευξη των ανωτέρω
στόχων.

Αξίζει να αναφερθούν ορισμέ-
να από τα ζητούμενα, που ορίζει
η Ευρωπαϊκή Ενωση στο πλαίσιο
της αναθεώρησης της νομοθεσίας
για τη χρήση πράσινης ενέργειας.
Μεταξύ αυτών είναι η ενισχυμένη
χρήση της στην παραγωγή ηλε-
κτρισμού, τη θέρμανση και την
ψύξη, καθώς και τον τομέα των
μεταφορών, της ναυσιπλοΐας,
και των αερομεταφορών, όπου
η περιστολή του ανθρακικού
αποτυπώματος είναι δυσχερής.
Τέλος, η Κομισιόν επιδιώκει τη
βελτιωμένη χρήση της θερμό-
τητας που απορρίπτεται από τη
βιομηχανία ή τα μεγάλα κέντρα
δεδομένων, καθώς και την κα-
λύτερη ενσωμάτωση της ανανε-
ώσιμης ενέργειας στις κατα-
σκευές.

Νέες αποικίες αυτοκρατορικών πιγκουίνων
ΛΟΝΔΙΝΟ. Εντεκα νέες αποικίες αυτοκρα-
τορικών πιγκουίνων εντόπισαν επιστήμονες
στην Ανταρκτική, ύστερα από μελέτη δο-
ρυφορικών εικόνων της παγωμένης ηπεί-
ρου.Η ανακάλυψη ενθαρρύνει ιδιαίτερα
τον επιστημονικό κόσμο, καθώς αποκα-
λύπτει ότι ο πληθυσμός των πτηνών αυτών
έχει αυξηθεί σε ποσοστό 5% με 10%, ξε-
περνώντας το μισό εκατομμύριο. Η ανα-
κάλυψή τους θα έχει θετικές επιπτώσεις
για το μέλλον του είδους, του οποίου αγα-
πημένος τόπος αναπαραγωγής είναι οι ιδι-
αίτερα ευάλωτοι στο φαινόμενο της κλι-
ματικής αλλαγής πάγοι του ωκεανού της
Ανταρκτικής.

Ο δρ Φιλ Τράθαν, επικεφαλής βιολογικών
μελετών της Βρετανικής Ερευνητικής Απο-
στολής στην Ανταρκτική (BAS), λέει στο
ιρλανδικό ειδησεογραφικό δίκτυο rte: «Πα-
ρότι η είδηση του εντοπισμού των νέων
πολυπληθών αποικιών είναι αδιαμφισβή-
τητα ευχάριστη, οι τόποι αναπαραγωγής
τους βρίσκονται όλοι σε τοποθεσίες, οι
οποίες απειλούνται από την τήξη των πά-
γων, σύμφωνα με μαθηματικά πρότυπα,
πράγμα που σημαίνει ότι ο πληθυσμός
των αυτοκρατορικών πιγκουίνων είναι κα-
ταδικασμένος σε συρρίκνωση. Τα πτηνά
στις τοποθεσίες αυτές θυμίζουν τα κανα-
ρίνια στις στοές ανθρακωρυχείων, που πε-
θαίνουν για να προειδοποιήσουν για επερ-
χόμενο κίνδυνο. Οφείλουμε να παρακο-
λουθούμε στενά τις τοποθεσίες αυτές και
να καταγράφουμε τον τρόπο, με τον οποίο
η κλιματική αλλαγή θα τις επηρεάσει».

«Η ανακάλυψη προκαλεί ενθουσιασμό.
Οι νέες δορυφορικές εικόνες της ακτο-
γραμμής της Ανταρκτικής δείχνουν ότι οι
αυτοκρατορικοί πιγκουίνοι σε αυτές αριθ-
μούν περίπου 265.000 με 278.500 ζευγάρια»,
λέει ο γεωγράφος της BAS, δρ Πίτερ Φρέ-
τουελ. Τις εικόνες εξασφάλισε η δορυφορική
αποστολή Κοπέρνικος Sentinel-2 της Ευ-
ρωπαϊκής Υπηρεσίας Διαστήματος. Οι αυ-
τοκρατορικοί πιγκουίνοι είναι ιδιαίτερα
καχύποπτοι απέναντι στον άνθρωπο και

για τον λόγο αυτό, οι συνήθειές τους είναι
σχεδόν άγνωστες και ο εντοπισμός των
τόπων αναπαραγωγής τους είναι πολύ δυ-
σχερής.

Οι αυτοκρατορικοί πιγκουίνοι είναι το
μεγαλύτερο είδος του πτηνού αυτού, με
βάρος που φθάνει τα 40 κιλά και διάρκεια
ζωής γύρω στα 20 έτη. Οι πιγκουίνοι αυτοί
είναι αυστηρά μονογαμικοί, ζευγαρώνουν
για όλη τους τη ζωή και επιλέγουν τα πιο
αντίξοα κλίματα για να μεγαλώσουν τα μι-
κρά τους. Ο αρσενικός είναι αυτός που
επωάζει τα αυγά, ενώ η θηλυκιά ψαρεύει

για το ζεύγος και το μικρό τους. Οι εν λόγω
πιγκουίνοι  ζουν σε απομονωμένες και δυ-
σπρόσιτες περιοχές με θερμοκρασίες έως
μείον 50 βαθμούς Κελσίου τον χειμώνα,
έτσι είναι πολύ δύσκολο να μελετηθούν
από τους επιστήμονες. Ανάμεσα στις διά-
σπαρτες αποικίες, καθεμία από τις οποίες
περιλαμβάνει μερικές εκατοντάδες πιγ-
κουίνους, υπάρχει απόσταση τουλάχιστον
100 χιλιομέτρων. Η κλιματική αλλαγή και
η τήξη των θαλάσσιων πάγων όπου ζουν,
αναμένεται να ασκήσουν νέες πιέσεις
στους αυτοκρατορικούς πιγκουίνους, καθώς
είναι οι μόνοι πιγκουίνοι που αναπαρά-
γονται πάνω στους ευάλωτους θαλάσσιους
πάγους και όχι στην παγωμένη στεριά.
Ενδεικτικά, μία από τις νέες αποικίες βρέ-
θηκε σε μεγάλη απόσταση 180 χιλιομέτρων
από την ακτή της Ανταρκτικής. Σύμφωνα
με μια εκτίμηση, ο παγκόσμιος πληθυσμός
τους μπορεί να μειωθεί στο μισό ή και λι-
γότερο έως το 2100.

REUTERS, ΑΠΕ

Μία από τις νέες αποικίες βρέθηκε σε μεγάλη απόσταση, 180 χιλιομέτρων, από την ακτή της
Ανταρκτικής.

<<<<<<

Εντοπίστηκαν στην Ανταρκτι-
κή και η ανακάλυψη καταδει-
κνύει ότι ο πληθυσμός των
πτηνών έχει αυξηθεί σε ποσο-
στό 5% με 10%.

Η αποσυναρμολόγηση
των 8.000 αυλών
Αν ο καθαρισμός ενός οργάνου χρειάζεται
χρόνο και ο καθαρισμός ενός μεγάλου
οργάνου χρειάζεται πολύ χρόνο, τίποτα
δεν συγκρίνεται με τον καθαρισμό του
εκκλησιαστικού οργάνου της Παναγίας
των Παρισίων, ο οποίος ξεκίνησε χθες
και αναμένεται να διαρκέσει μία τετρα-
ετία. Ο χρόνος αυτός θα απαιτηθεί για
την αποσυναρμολόγηση, τον καθαρισμό
και την επανατοποθέτηση των 8.000
αυλών, ενώ μόνο για το χόρδισμα υπο-
λογίζεται ότι απαιτούνται έξι μήνες. 

«Είναι ένα πολύ δυνατό όργανο αλλά
και πολύ ποιητικό» είπε ο Γιόχαν Βέξο,
ο οποίος έπαιζε ύμνους στο όργανο του
γοτθικού ναού το βράδυ της 15ης Απρι-
λίου 2019, όταν ήχησε ο συναγερμός
της πυροπροστασίας. «Ισως είναι το πιο
όμορφο εκκλησιαστικό όργανο στον κό-
σμο». H Παναγία των Παρισίων ανη-
γέρθη τον 12ο αιώνα αλλά το όργανό
της ολοκληρώθηκε το 1867.

Το όργανο επιβίωσε από τη φοβερή
πυρκαγιά που έκαψε τη στέγη του ναού,
αλλά καλύφθηκε από καπνό που περιέχει
μόλυβδο. Το τοξικό βαρύ μέταλλο πρέπει
τώρα να απομακρυνθεί. Η διαδικασία
θα ξεκινήσει με την απομάκρυνση των
πλήκτρων, των πεντάλ και των 109 βαλ-
βίδων που ελέγχουν τη ροή του αέρα
στους αυλούς. Εν συνεχεία, οι αυλοί,
κάποιοι εκ των οποίων έχουν μήκος ώς
και 10 μ. θα εμβαπτισθούν σε υγρό στα
ειδικά δοχεία που θα τοποθετηθούν για
τον σκοπό αυτό στο εσωτερικό του ναού. 

Η έλλειψη στέγης έχει αυξήσει τις
θερμοκρασιακές μεταβολές στο εσωτε-
ρικό του ναού, εκθέτοντας το όργανο
σε άλλες φθορές που επίσης θα αποκα-
τασταθούν. Σύμφωνα με το χρονοδιά-
γραμμα, ο επιβλητικός ήχος του θα γε-
μίσει ξανά τον χώρο στις 16 Απριλίου
2024, στην πέμπτη επέτειο της κατα-
στροφικής πυρκαγιάς. 

Ως σήμερα, δεν έχουν ξεκινήσει οι
εργασίες αποκατάστασης της στέγης,
καθώς έχει απαιτηθεί πάνω από ένας
χρόνος προκειμένου να απομακρυνθούν
επικίνδυνα υπολείμματα μολύβδου στις
παλιές σκαλωσιές που περιέβαλλαν τον
ναό όταν ξέσπασε η πυρκαγιά.  

Ο ναός θα αποκατασταθεί ακριβώς
όπως ήταν, καθώς οι προτάσεις για εν-
σωμάτωση σύγχρονων στοιχείων και
νέων υλικών στην καινούργια στέγη
απορρίφθηκαν. Οι γαλλικές αρχές έχουν
στόχο να ανοίξει ο ναός στο κοινό στη
διάρκεια των Ολυμπιακών Αγώνων που
θα γίνουν στο Παρίσι το καλοκαίρι του
2024. 

REUTERS, A.P.

Το όργανο της Παναγίας των Παρισίων
πριν από την πυρκαγιά.

Η μάσκα ήρθε για να μείνει και μια νέα αγορά σύντομα θα αναπτυχθεί για να καλύψει τη νέα αυτή
ανάγκη των καιρών, που θέλει στόμα και μύτη καλυμμένα σε κάθε χώρο μεγάλης συγκέντρωσης.

<<<<<<

Το ενδεχόμενο αυτό
εξετάζει η Ε.Ε για την
υλοποίηση της «Πρά-
σινης Συμφωνίας».

A
.P

.
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ΤΟ ΝΕΑΠΟΛΙΣ

σπουδασε με ασφαλεια!
δίπλα σου!

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Με πρόγραμμα ενίσχυσης του εγ-
χώριου τουρισμού από το Σεπτέμ-
βριο μέχρι και τα τέλη Νοεμβρίου
προχωρά το Υφυπουργείο Τουρι-
σμού. Έτσι, σε τουριστικά κατα-
λύματα τα οποία χρεώνουν μέχρι
και 80 ευρώ τη νύχτα, θα έχουν τη
δυνατότητα άτομα που διαμένουν
μόνιμα στην Κύπρο να κάνουν δια-
κοπές και θα πληρώνουν μόνο το
75% του λογαριασμού. Το άλλο 25%
θα το δίνει στον ιδιοκτήτη του του-
ριστικού καταλύματος το κράτος.
Όπως κατέγραψε η «Κ» στην έκ-
δοση της Οικονομικής Καθημερινής
την περασμένη Τετάρτη, το Υφυ-
πουργείο επεξεργαζόταν ένα πρό-
γραμμα επιδότησης διακοπών σε

Κύπριους, αλλά συγχρόνως και βοη-
θείας στους ιδιοκτήτες τουριστικών
καταλυμάτων ώστε να παρατείνουν
τη λειτουργία τους μέχρι και τον
Νοέμβριο. 

Επί της ουσίας αυτό το σχέδιο
είναι μία «αντιγραφή» του αντί-
στοιχου ελληνικού για τουρισμό
σε όλους. Οι τιμές των καταλυμάτων
που έχει θέσει το Υφυπουργείο
έχουν «οροφή» τα 80 ευρώ για ένα
δίκλινο δωμάτιο με πρόγευμα ανά
ημέρα για την περίοδο Σεπτεμβρί-
ου. Για τον Οκτώβριο η «οροφή»
του δίκλινου δωματίου με πρόγευμα
ανά ημέρα μειώνεται στα 70 ευρώ.
Για τον Νοέμβριο η «οροφή» του

δίκλινου δωματίου με πρόγευμα
ανά ημέρα μειώνεται στα 60 ευρώ.
Προφανώς, δεν πρόκειται να συμ-
μετάσχουν όλοι οι ιδιοκτήτες των
τουριστικών καταλυμάτων, που
μπορεί να είναι ξενοδοχεία, οργα-
νωμένα διαμερίσματα, τουριστικά
χωριά, αγροτουριστικά καταλύματα.
Πληροφορίες της «Κ» θέλουν στις
επόμενες 10 – 15 ημέρες να δοθεί
ένα περιθώριο στους ιδιοκτήτες
των καταλυμάτων να δηλώσουν
συμμετοχή στο πρόγραμμα. Στον
κατάλογο που θα καταρτιστεί από
το Υφυπουργείο Τουρισμού θα πε-
ριληφθούν οι τιμές του κάθε κα-
ταλύματος αλλά και οι τιμές για τα

παιδιά. Ποιοι όμως θα είναι δικαιού-
χοι; Δικαιούχοι είναι μόνιμοι κά-
τοικοι Κύπρου που θα πάνε για δια-
κοπές στα τουριστικά καταλύματα
του καταλόγου που θα καταρτιστεί
με ελάχιστη διαμονή τα 2 βράδια
ανά δωμάτιο. Σημειώνεται δε, πως
το Υφυπουργείο δεν θα εμπλέκεται
σε θέματα κράτησης δωματίων και
οι κρατήσεις θα γίνονται από τους
ίδιους τους δικαιούχους ή οργα-
νωτές ταξιδιών που τους εκπρο-
σωπούν. 

Η μέγιστη δαπάνη που έχει κα-
θοριστεί από το Υφυπουργείο ανέρ-
χεται στα 2 εκατ. ευρώ. Το ποσό
της επιδότησης που θα καταβάλει

το κράτος θα αντιστοιχεί όπως προ-
αναφέρθηκε στο 25% τα δηλωθεί-
σας από το κατάλυμα τιμής διανυ-
κτέρευσης ανά δωμάτιο, όπως αυτή
θα δηλωθεί κατά τη διαδικασία
υποβολής αίτησης συμμετοχής του
στο πρόγραμμα για το σύνολο των
διανυκτερεύσεων.

Η διαδικασία
Οι επιχειρήσεις που θα συμμε-

τάσχουν στο σχέδιο θα εισπράτ-
τουν από το δικαιούχο το 75% της
δηλωθείσας τιμής και το υπόλοιπο
ποσό θα υποβάλλεται στο Υφυ-
πουργείο για την αποπληρωμή του
μαζί με το ειδικό έντυπο που θα

διατεθεί από το Υφυπουργείο. Τα
τιμολόγια θα πρέπει να αποστέλ-
λονται στο Υφυπουργείο για εξό-
φληση εντός 10 ημερών από την
ημερομηνία πραγματοποίησης της
διαμονής. 

Οι δικαιούχοι θα μπορούν να
επιλέξουν το τουριστικό κατάλυμα
της αρεσκείας τους από σχετικό
κατάλογο που θα καταρτίσει το
Υφυπουργείο. Οι κρατήσεις θα γί-
νονται από τους ίδιους τους δι-
καιούχους, όταν αρχίσει η εφαρ-
μογή του. Οι επιχειρήσεις θα πρέπει
να ενημερώνουν το υφυπουργείο
σε εβδομαδιαία βάση για τις προ-
βλεπόμενες αφίξεις, για σκοπούς

προγραμματισμού ελέγχου, αλλά
και για να υπολογίζει το Υφυπουρ-
γείο τη δαπάνη. Αν από την άλλη
στη περίπτωση που από τις προ-
κρατήσεις προκύψει πως καλύπτε-
ται το ποσό των 2 εκατομμυρίων
ευρώ που έχει καθοριστεί ως το
ανώτατο όριο του Σχεδίου, τότε οι
επιχειρήσεις θα ενημερώνονται
καταλλήλως ώστε να μην δέχονται
άλλες αιτήσεις στη βάση αυτού
του Σχεδίου. Συν τοις άλλοις, το
Υφυπουργείο δεν θα εμπλέκεται
σε θέματα προκαταβολών για τις
κρατήσεις διαμονής και οι δικαιού-
χοι θα πρέπει να προσκομίζουν
στον επιχειρηματία ό,τι τους ζη-
τηθεί. Ζητούμενο σε αυτό, να απο-
δεικνύει ο πελάτης πως είναι μό-
νιμος κάτοικος Κύπρου, άρα και
νόμιμα επιλέξιμος για να συμμε-
τάσχει στο πρόγραμμα αυτό.

Θα λειτουργήσει θετικά
Το Σχέδιο αυτό αναμένεται να

λειτουργήσει καταλυτικά όσον αφο-
ρά στην τουριστική κίνηση της
Κύπρου η οποία δεν φέρει τα ανα-
μενόμενα αποτελέσματα. Στην Ελ-
λάδα πάντως το πρόγραμμα εισήχ-
θη με επιτυχία. Όπως μετέδωσε η
έκδοση της Καθημερινής στην Ελ-
λάδα, «η επιδότηση μέσω του e-
voucher δίνει τη δυνατότητα στους
τελικούς δικαιούχους του προγράμ-
ματος να επιλέγουν οι ίδιοι τους
παρόχους διαμονής, σύμφωνα με
τις ανάγκες τους, μέχρι τις 31 Δε-
κεμβρίου 2020 και ότι επανέφερε
το πρόγραμμα τουρισμός για όλους
συνολικού ύψους 100 εκατ., ώστε
να μπορέσει ακόμα περισσότερος
κόσμος να πάει διακοπές». Τονίζει
δε, ότι η ζήτηση ήταν πολύ μεγάλη
και πέρα από κάθε προσδοκία, με
750.000 δικαιούχους και ωφελού-
μενους.

Οι επιχειρήσεις που θα συμμετάσχουν στο σχέδιο θα εισπράττουν από το δικαιούχο το 75% της δηλωθείσας τιμής και το υπόλοιπο ποσό θα υποβάλλεται στο
Υφυπουργείο.

Ερχεται επιδότηση εγχώριου τουρισμού
Το πρόγραμμα του Υφυπουργείου θα τρέξει από αρχές Σεπτεμβρίου μέχρι και τα τέλη Νοεμβρίου και θα δίνεται το 25%

<<<<<<

Η μέγιστη δαπάνη που
έχει καθοριστεί από το
Υφυπουργείο ανέρχε-
ται στα 2 εκατ. ευρώ.
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Η συμπλήρωση 50 χρόνων ζωής
είναι μια σημαντική στιγμή στην
προσωπική πορεία ενός επαγγελ-
ματία. Είναι μια συσσωρευμένη
γνώση δεκαετιών που πλέον απο-
κρυσταλλώνεται σε μια επαγγελ-
ματική ωριμότητα και ευελιξία. Βρί-
σκεται πια στο σημείο που μπορεί
να αξιολογεί, αφομοιώνει, διεισδύει
με πολύ μεγαλύτερη ευκολία και
διορατικότητα στα όποια δεδομένα
βρεθούν μπροστά του.

Ιδιαίτερα στον συνεχώς μετα-
βαλλόμενο κλάδο της επικοινωνίας,
ο επαγγελματίας του χώρου έρχεται
συχνά αντιμέτωπος με διάφορες
προκλήσεις που προσθέτουν κα-
θημερινά κάτι καινούργιο στις γνώ-
σεις του, στην ικανότητα προσαρ-
μογής και θετικής αφομοίωσης
αλλά και αντιμετώπισής τους. Η
τεχνολογική εξέλιξη αλλάζει κα-
θημερινά τις επικοινωνιακές έν-
νοιες, δυνατότητες, αλληλεπιδρά-
σεις και αυτό καθιστά απαραίτητο
για τις επιχειρήσεις και τους επαγ-
γελματίες του χώρου να υιοθετούν
νέες πρακτικές και εργαλεία, προ-
κειμένου να επικοινωνούν με πιο
αποτελεσματικό τρόπο τις υπηρε-
σίες και τα προϊόντα στους κατα-
ναλωτές. 

Η υιοθέτηση νέων επικοινωνια-
κών πρακτικών και εργαλείων αλλά
και η σύσταση της ίδιας της επι-
κοινωνιακής ομάδας σε σχέση με
τις γνώσεις, εμπειρίες, διορατικό-
τητα και κοινή ενέργεια υποκίνη-
σης είναι μέγιστης σημασίας. O
κόσμος της επικοινωνίας δεν έχει
τη δυνατότητα να επαναπαύεται,
αντίθετα κοιτάζει μόνο μπροστά

υιοθετώντας αλλαγές, αφουγκρα-
ζόμενος τις τρέχουσες εξελίξεις
και προλαμβάνοντας μελλοντικές
πιθανές αλλαγές ή κρίσεις, εφευ-
ρίσκοντας τον νέο εαυτό του. Σε
αυτό το εξαιρετικά μεταβλητό πε-
ριβάλλον, τόσο από πλευράς μέσων
αλλά και μορφών επαφής με τα κοι-
νά, η θέση του ώριμου επαγγελμα-
τία της επικοινωνίας είναι καθο-
ριστική για την ψύχραιμη ανάγνω-
ση των νέων συνθηκών που ανα-
κύπτουν και την αποτελεσματική
αφομοίωσή τους. 

Έχοντας πίσω του μια σημαντική
συσσωρευμένη γνώση που προκύ-
πτει από την παρουσία του στο
επάγγελμα σε όλες τις αλλαγές που

προηγήθηκαν τις τελευταίες δυο
με τρεις δεκαετίες, ένας επαγγελ-
ματίας της επικοινωνίας άνω των
50, μπορεί με επιτυχία να προσαρ-
μοστεί και να προσφέρει με τη δική
του, πιο ώριμη, συγκροτημένη και
ψύχραιμη ματιά, τη μεγάλη εικόνα
που έχει ο αετός που βλέπει τα πράγ-
ματα από πολύ ψηλά και σφαιρικά.
Όχι τυχαία, ο πολυδιαβασμένος
παγκοσμίως Ισραηλινός στοχαστής
Γιουβάλ Νόα Χαράρι, έχοντας απο-
δώσει με κάθε λεπτομέρεια στα έργα
του την εξέλιξη του ανθρώπινου εί-
δους ανά τους αιώνες, έχει δηλώσει
πως κανείς δεν ξέρει πώς θα είναι
ο κόσμος και η αγορά εργασίας το
2050, όμως το πιο σημαντικό στοι-
χείο το οποίο πρέπει να διδάσκουμε
στα παιδιά μας είναι να χτίζουν την
προσωπικότητά τους με τέτοιο τρό-
πο ώστε να υποδέχονται παρά να
αντιστέκονται στις μελλοντικές αλ-
λαγές. Ένας επαγγελματίας της επι-
κοινωνίας, παραμένει αφοσιωμένος
και δημιουργικά αποτελεσματικός
στον χώρο του και μετά τα 50, γιατί
έχει μάθει να βγαίνει έξω από το
comfort zone της πρώιμης γνώσης
του και υπάρχει επαγγελματικά, ξε-
φεύγοντας από το συνηθισμένο
προσαρμόζοντας συνεχώς τη βάση
σκέψης του σε νέα περιβάλλοντα,
σπάζοντας κάθε φορά τα καλούπια.
Σε έναν κόσμο που αλλάζει, ένας
επαγγελματίας με μακρά εμπειρία
είναι περισσότερο χρήσιμος από
ποτέ, καθώς έχει αποδεδειγμένα
την ικανότητα να προσφέρει με την
ωριμότητά του μια πιο διευρυμένη
ματιά, αντιμετωπίζοντας μια πρό-
κληση βλέποντάς την από το πρίσμα

της μεγάλης εικόνας. Μπορεί να
αναγνώσει την ευρύτερη οπτική
των πραγμάτων, να χρησιμοποιήσει
εποικοδομητικότερα τις ηλικιακές
διαφορές των συναδέλφων του συν-
δυάζοντας την ορμή και τη φρε-
σκάδα των νεότερων με τη γνώση
που ο ίδιος έχει αποκτήσει στον
χώρο μέσα από τις δεκαετίες που
βρίσκεται σε αυτόν και να παράξει,
υλοποιήσει ουσιαστικότερη δου-
λειά.

Κι αν η βιολογική φθορά του
σώματός μας φέρνει έναν αναπό-
φευκτο σκεπτικισμό, ας πιστώσου-
με στους εαυτούς μας οι πενηντά-
ρηδες πως για την εμπειρία, την
ευελιξία και την προσαρμοστικό-
τητα, τις ηγετικές δεξιότητες, την
έμπνευση στους νεαρότερους και
τόσα άλλα, στο τέλος της ημέρας,
age does matter! Παραμένοντας
παραγωγικοί σε μια τόσο γρήγορη
και απρόβλεπτη εποχή, θα πρέπει
να νιώθουμε περήφανοι όχι μόνο
για όσα έχουμε καταφέρει, αλλά
πρωτίστως για το γεγονός ότι συ-
νεχίζουμε να δημιουργούμε και να
νιώθουμε σύγχρονοι, αγκαλιάζοντας
τις εξελίξεις. Γιατί μπορεί οι περισ-
σότεροι να επιλέγουν ρούχα και
αξεσουάρ που να αντανακλούν τις
τρέχουσες τάσεις της μόδας ή και
τις προσλαμβάνουσες αντιλήψεις
του πώς πρέπει να φαίνονται, αλλά
υπάρχουν και εκείνοι που γνωρίζουν
πλέον πώς να κόβουν και να ράβουν
τις τάσεις της κάθε εποχής στα
μέτρα τους.

Ο κ. Ηλίας Αντωνιάδης είναι Γενικός
Διευθυντής, ORB Communications.

50+ ωριμότερος, σοφότερος, ορμητικότερος

<<<<<<

Από το middle age 
crisis… κρατάμε το
middle (βολεύει).

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΠΑΥΛΟΥ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Ο κορωνοϊός επιστρέφει και ένα
πράγμα είναι βέβαιο: Δεν κάνει
καλοκαιρινές διακοπές. Η εμπειρία
έξι μηνών δείχνει ότι ο ιός είναι
επίμονος και μεταδίδεται γιατί
επιβιώνει στις αναπνοές πολλών
ασυμπτωματικών φορέων και
στον αέρα κλειστών χώρων. Σε
εξωτερικούς χώρους καταρρέει
σύντομα χτυπημένος από την
ηλιακή υπεριώδη ακτινοβολία
που «λούζει» τη Γη ανεξάρτητα
από τις καιρικές συνθήκες. Χώρες
διασυνδεδεμένες με τον κόσμο
με πολίτες που υποτίμησαν τον
κίνδυνο, όπως η Βρετανία και οι
ΗΠΑ, χτυπήθηκαν περισσότερο,
παρά το lockdown. Χώρες απο-
μακρυσμένες με πολίτες προνοη-
τικούς, όπως η Σουηδία, χτυπή-
θηκαν λιγότερο, ακόμα και χωρίς
lockdown. Ο ιός θα αντιμετωπιστεί
μόνο με θεραπείες (που έρχονται
σύντομα) και εμβόλια (αμέσως
μετά). Είναι ένας ιός που σκοτώνει
κυρίως ηλικιωμένους άνω των 70
με υποκείμενα νοσήματα. Η τη-
λεόραση μπορεί να μεγεθύνει τα
πάντα, αλλά η αύξηση των θανά-
των το πρώτο εξάμηνο του 2020
στη Βρετανία σε σχέση με το πρώ-
το εξάμηνο του 2019 είναι 7%.
Στις ΗΠΑ μόνο το 6% των θανά-
των από κορωνοϊό είχε ως απο-
κλειστική αιτία τη λοίμωξη από
τον ιό. Οι υπόλοιποι είχαν κατά
μέσον όρο επιπλέον 2,6 ασθένειες.
Ωστόσο, αν ένας 20άρης ή 40άρης
χωρίς υποκείμενο νόσημα προ-
σβληθεί από κορωνοϊό δεν γνω-
ρίζει σίγουρα αν θα είναι ασυμ-
πτωματικός ή αν θα πεθάνει. Και

όσοι έχουν νοσήσει μιλούν για
μια σκληρή δοκιμασία. Επιπλέον,
σε κάποιους ο ιός προκαλεί επι-
κίνδυνες θρομβώσεις. 

Κατά συνέπεια, η λήψη μέτρων
είναι απαραίτητη. Οχι όμως τα
lockdowns. Η Σουηδία που απέ-
φυγε το lockdown είχε περισσό-
τερα κρούσματα από τη Δανία,
αλλά λιγότερα από την Ισπανία.
Υπάρχει το επιχείρημα ότι αν ο
ιός κυκλοφορεί η οικονομία θα
πληγεί ούτως ή άλλως αφού οι άν-
θρωποι θα περιορίσουν από μόνοι
τους τη δραστηριότητά τους. Ακρι-

βώς! Και με τον περιορισμό της
δραστηριότητας περιορίζεται και
η εξάπλωση του ιού. H δραστη-
ριότητα με μέτρα προστασίας
είναι η χρυσή τομή γιατί συνδυά-
ζει τον περιορισμό της μόλυνσης
με τη διάσωση της οικονομικής
δραστηριότητας, χωρίς την οποία
οι κοινωνίες βυθίζονται σε μεγάλη
ύφεση και αυτοκαταστρέφονται.
Το lockdown ασφαλώς περιορίζει
ακόμα περισσότερο κρούσματα
και θανάτους, αλλά ένας πολιτι-
σμός που λειτουργεί με κυρίαρχη
εμμονή την πλήρη εξαφάνιση του
θανάτου δεν επιτυγχάνει τη διά-
σωση της ζωής. Αντίθετα, παρα-
σύρεται σε μια υπνοβασία προς
την αυτοκτονία. 

Οχι σε νέο lockdown

Ο κ. Ηλίας Αντωνιάδης.

Της AΝΤΡΗΣ ΘΡΑΣΥΒΟYΛΟΥ

Σε δεινή οικονομική θέση βρίσκον-
ται πολλές επιχειρήσεις παγκύπρια,
ειδικότερα στη Λεμεσό, οι οποίες
εντάσσονται στον τομέα των κέν-
τρων αναψυχής. Η επιδημιολογική
κατάσταση, όπως έχει διαμορφωθεί
με την αύξηση των κρουσμάτων
κορωνοϊού αλλά και τη λήψη των
μέτρων με στόχο την αναχαίτιση
της μετάδοσης του ιού, προκαλεί
αλυσιδωτές επιπτώσεις σε επιχει-
ρήσεις.

Οι πολίτες έχουν θορυβηθεί λόγω
της κατάστασης και της ανησυχίας
που εντείνεται και κατά συνέπεια
αρκετοί περιόρισαν τις εξόδους τους
με αποτέλεσμα να υπάρχει αντί-
κτυπος στη λειτουργία πολλών επι-
χειρήσεων, οι οποίες αντιμετωπίζουν
σοβαρό πρόβλημα επιβίωσης. Κα-
φετέριες, μπαρ και εστιατόρια αυτή
τηνπερίοδο παρουσιάζουν μειωμένη
κίνηση με αποτέλεσμα να μειώνεται
και ο τζίρος. Επιχειρηματίας στη
Λεμεσό, ο οποίος δραστηριοποιείται
στον χώρο, αναφέρει ότι ο τζίρος
αυτή την περίοδο έχει μειωθεί μέχρι
και κατά 70%.

Σύμφωνα με τα όσα ανέφερε
στην «Κ» ο πρόεδρος του Συνδέ-
σμου Ιδιοκτητών Κέντρων Αναψυ-
χής, Φάνος Λεβέντης, το πρόβλημα
εντοπίζεται σε διάφορες τουριστι-
κές περιοχές της Κύπρου. «Υπάρχει
πρόβλημα στη Λεμεσό λόγω της
έξαρσης του ιού, ωστόσο δεν είναι
μόνο στη Λεμεσό και δεν θα μείνει
εκεί. Είμαστε θυμωμένοι διότι θε-
ωρούμε ότι μετά τον μηδενισμό
των κρουσμάτων έγινε λανθασμένη
διαχείριση από τους αρμόδιους
των εισερχομένων στις πύλες της
χώρας. Από τη στιγμή που η πολι-
τική ήταν να διεξάγουμε δειγμα-
τοληπτικούς ελέγχους είναι φανερό
ότι θα διέφευγαν κρούσματα προς
την κοινότητα», δήλωσε ο κ. Λε-
βέντης. Σύμφωνα με τον ίδιο, κα-
λείται σήμερα η βιομηχανία να
πληρώσει ξανά το τίμημα. «Φορ-
τώνεται στις πλάτες μας ότι εμείς
μπορεί να διασπείρουμε τον ιό ενώ
αποδείξαμε στο παρελθόν μέσα
από τη λειτουργία μας ότι καμία
διασπορά δεν προέκυψε από τη
λειτουργία των κέντρων αναψυχής
μέχρι το άνοιγμα των αεροδρο-
μίων».

Στο μεταξύ, ορισμένες επιχει-

ρήσεις δεν άνοιξαν καθόλου διότι
δεν υπάρχει ικανοποιητική αγορά.
Αλλά κι αυτοί που λειτουργούν
είναι συνεχώς κάτω από την δα-
μόκλειο σπάθη της καταγγελίας
και των προστίμων, που έχουν αυ-
ξηθεί τις τελευταίες ημέρες, ση-
μειώνει ο κ. Λεβέντης τονίζοντας
ότι όσα ελάχιστα χρήματα δόθηκαν
στους επιχειρηματίες εξανεμίστη-
καν και επιστρέφονται στο κράτος
με τη μορφή των προστίμων. Ο κ.
Λεβέντης θέτει ζήτημα για αρκετές
αδικίες, όπως τις αποκαλεί, στο
πλαίσιο των ελέγχων εκ μέρους
των αρχών που επιφέρουν αντι-
δράσεις από τους ιδιοκτήτες επι-
χειρήσεων.

«Όταν είναι δικαιολογημένη η
καταγγελία δεν διαμαρτύρεται κα-
νένας, όταν όμως είναι άδικη υπάρ-
χουν αντιδράσεις. Στο μπαρ δεν
επιτρέπεται να εξυπηρετείς πελά-
τες. Εάν ένας υπάλληλος κατέβασε
τη μάσκα του για 5 λεπτά χωρίς να
έχει κάποιον εκεί πρέπει οπωσδή-
ποτε να καταγγελθεί; Ποια δημόσια
υγεία θέτει σε κίνδυνο; Ή σε ώρες
που είναι κλειστά τα καταστήματα
εκτός του ωραρίου λειτουργίας
γιατί καταγγέλλεται ο υπάλληλος

που δεν φορά μάσκα; » διερωτάται
ο κ. Λεβέντης ο οποίος προβλέπει
ότι οι πλείστοι ιδιοκτήτες κέντρων
αναψυχής ενδεχομένως να υπο-
χρεωθούν να κλείσουν μέχρι το
φθινόπωρο καθώς τα ενοίκια τρέ-
χουν και η κατάσταση, σύμφωνα
με τον ίδιο, χειροτερεύει.

Προβληματισμός στη Λεμεσό
Σε ό,τι αφορά στη Λεμεσό, πο-

λιτικά πρόσωπα, επιχειρηματίες
αλλά και πολίτες είναι θορυβημένοι
σχετικά με την κατάσταση που
έχει διαμορφωθεί και καταγγέλλουν
στιγματισμό. Πολίτες αναφέρουν
ότι ενώ είχαν προχωρήσει για τις

καλοκαιρινές διακοπές τους σε
κρατήσεις σε ξενοδοχεία εκτός πό-
λεως, αναγκάζονται από τους ιδιο-
κτήτες να τις ακυρώσουν λόγω του
φόβου από την αύξηση των κρου-
σμάτων στην πόλη.

Παράλληλα, σύμφωνα με εκτι-
μήσεις, η μείωση της κίνησης σε
κέντρα αναψυχής αυτές τις ημέρες
έπειτα από τον σάλο που δημιουρ-
γήθηκε έχει μειωθεί κατά 50%-
70%.

Εξάλλου, σε δηλώσεις στην «Κ»
ο Αντιδήμαρχος της πόλης, Νίκος
Σύκας, ανέφερε ότι θα πρέπει τα
μέτρα να επεκταθούν και σε άλλες
επαρχίες εκτός της Λεμεσού.

«Η Κύπρος είναι πολύ μικρή χώ-
ρα για να απομονώνεις μέτρα σε
περιοχές. Και λόγω της κουλτούρας
μας αλλά και της βαρύτητας της
Λεμεσού ως μία περιοχή οικονο-
μικού ενδιαφέροντος πάντα ό,τι
και να συμβαίνει, είναι εύκολη η
στοχοποίηση. Δυστυχώς και λόγω
της πειθαρχίας των Λεμεσιανών
που το απέδειξε προηγουμένως ως
η πόλη με τον χαμηλότερο αριθμό
κρουσμάτων, έχουν μειωθεί κατα-
κόρυφα όλες οι εργασίες, σε εστια-
τόρια, σε καταστήματα κτλ. Η κα-
τάσταση είναι ανησυχητική. Αυτό
θα έπρεπε να ληφθεί υπόψη ώστε
να μην δίδεται η εντύπωση στο-

χοποίησης», τονίζει ο Αντιδήμαρχος
Λεμεσού.

«Όντως την περασμένη εβδο-
μάδα είχαμε αυξημένα κρούσματα
στη Λεμεσό γι’ αυτό κι εμείς ως
Δήμος προσθέσαμε περισσότερες
δράσεις επιδημιολογικής υγιεινής
και καθαριότητας. Με βάση τους
δειγματοληπτικούς ελέγχους τα
κρούσματα έχουν μειωθεί. Υπάρχει
και ο σεβασμός και η εμπιστοσύνη
στην επιδημιολογική Επιτροπή,
όμως τις τελευταίες ημέρες υπήρξε
διγλωσσία σε κάποιες από τις το-
ποθετήσεις επιδημιολόγων π.χ. εκ
μέρους του δρα Κωστρίκη που έκα-
νε λόγο για 1.500 κρούσματα στη

Λεμεσό και αργότερα τη διαφορε-
τική άποψη του δρα Καραγιάννη
για το ίδιο θέμα. Ως Δήμος ζητήσαμε
να γίνει έλεγχος με βάση στρωμα-
τοποιημένη επιλογή δείγματος για
να εξαχθούν συμπεράσματα σχε-
τικά με τη μετάδοση του ιού. Τα
οποιαδήποτε μέτρα θα πρέπει να
είναι καθολικά», καταλήγει ο κ. Σύ-
κας.

Μιλώντας στην «Κ» η Διευθύν-
τρια της Εταιρείας Τουριστικής
Ανάπτυξης και Προβολής Λεμεσού,
Μαρία Στυλιανού, τόνισε ότι η κα-
τάσταση επηρεάζει και την ψυχο-
λογία του καταναλωτή με συνέπειες
στην οικονομία. «Κάποιος θα σκε-
φτεί διπλά να βγει για φαγητό ή
να πάει να ψωνίσει. 

Εννοείται ότι θα πρέπει ν’ ακο-
λουθούμε τους κανονισμούς και
να εφαρμόζουμε τα μέτρα όπως
επιβάλλεται, αλλά αυτό δεν σημαί-
νει ότι θα σταματήσουμε να κυ-
κλοφορούμε ή να προχωρούμε σε
αγορές διότι πολλές μικρομεσαίες
επιχειρήσεις θα έχουν συνέπειες
και να μην καταφέρουν τελικά να
επιβιώσουν». Η κ. Στυλιανού θεωρεί
ότι πλέον έγινε αντιληπτό ότι πα-
ρόλο που για σειρά ημερών η Λε-

μεσός βρέθηκε στο επίκεντρο του
κορωνοϊού, το πρόβλημα βρίσκεται
και σε άλλες περιοχές. 

«Δεν πρέπει να παρασυρόμαστε
με συνθήματα που τελικά, κοστί-
ζουν και επιδημιολογικά αλλά και
στην τοπική οικονομία της κάθε
περιοχής. Οι πολίτες και οι επισκέ-
πτες πρέπει ν’ αντιληφθούν την
νέα τάξη πραγμάτων. Είναι απα-
ραίτητη η τήρηση των μέτρων χω-
ρίς αυτό να σημαίνει ότι σταμα-
τούμε να παραθερίζουμε, απλώς
πρέπει να το κάνουμε με διαφορε-
τικό τρόπο για να προστατεύσουμε
τον εαυτό μας και τις οικογένειες
μας», καταλήγει.

«Αόρατο lockdown» ταλαιπωρεί επιχειρήσεις
Μειώνουν τις εξόδους τους οι καταναλωτές με αλυσιδωτές συνέπειες σε επιχειρήσεις που αγωνίζονται να επιβιώσουν

Η μείωση της κίνησης σε κέντρα αναψυχής αυτές τις ημέρες έπειτα από τον σάλο που δημιουργήθηκε έχει μειωθεί
κατά 50%-70%.

<<<<<<

Oσα ελάχιστα χρήματα
δόθηκαν στους επιχει-
ρηματίες εξανεμίστη-
καν και επιστρέφονται
στο κράτος με τη μορφή
των προστίμων.

<<<<<<

Oι πλείστοι ιδιοκτήτες
κέντρων αναψυχής 
ενδεχομένως να υπο-
χρεωθούν να βάλουν
λουκέτο μέχρι 
το φθινόπωρο.

<<<<<<

H δραστηριότητα με 
μέτρα προστασίας 
είναι η χρυσή τομή.



Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Αν επισκεφτεί κάποιος την ειδησε-
ογραφική ιστοσελίδα Independent,
είναι πιθανόν να δει διαφημιστικό
σποτ για διακοπές στα Χανιά της
Κρήτης. Άλλα ξένα ΜΜΕ, όπως για
παράδειγμα το δε Bloomberg, φι-
λοξενεί ρεπορτάζ τα οποία εκθει-
άζουν τις καλοκαιρινές διακοπές
στην Ελλάδα. Η γειτονική χώρα πρω-
ταγωνιστούσε, τουλάχιστον μέχρι
πρότινος,  σχεδόν σε κάθε ρεπορτάζ
που αφορούσε τους ασφαλείς του-
ριστικούς προορισμούς, λαμβάνον-
τας τα εύσημα για την διαχείριση
της πανδημίας. Όλα αυτά δεν συμ-
βαίνουν στην περίπτωση της Κύπρου
και μάλλον η καλή διαχείριση της
υγειονομικής κρίσης αρκέστηκε
στην εσωτερική κατανάλωση, ή δεν
πέρασε όπως έπρεπε προς τα έξω. 

Υπενθυμίζεται ότι τέλη Μαΐου
ανακοινώθηκεαπό το Υπουργείο Οι-
κονομικών έκτακτο πακέτο στήριξης
της οικονομίας λόγω της υγειονομι-
κής κρίσης. Σε αυτό το πλαίσιο είχε
περιληφθεί κονδύλι ύψους 10 εκατ.
ευρώ το οποίο αφορούσε το πρό-
γραμμα συνδιαφήμισης με τουρι-
στικούς πράκτορες για προσέλκυση
τουρισμού και προβολή της Κύπρου
ως ασφαλούς τουριστικού προορι-
σμού. Το κονδύλι ήταν επιπλέον των
22,8 εκατ. ευρώ του ετήσιου προ-
ϋπολογισμού του Υφυπουργείου για
εκστρατείες διαφώτισης και δημο-
σιότητα. Το πρόγραμμα θα έπρεπε
να αρχίσει να υλοποιείται από την
1η Ιουνίου με στόχο την αύξηση του
τουριστικού ρεύματος προς την Κύ-
προ τόσο κατά τους καλοκαιρινούς
όσο και τους χειμερινούς μήνες. Το
τι έγινε μέχρι σήμερα προς αυτή την
κατεύθυνση είναι δεδομένα τα οποία
δεν έχουν παρουσιαστεί με λεπτο-
μέρεια από το Υφυπουργείο Τουρι-

σμού. Τουριστικοί φορείς σχολιάζουν
στην «Κ» ότι δεν υπήρξαν ενέργειες
οι οποίες να δείχνουν  ότι αξιοποι-
ήθηκαν αυτά τα χρήματα, αφού στο
τέλος της ημέρας, η Κύπρος ως του-
ριστικός προορισμός δεν φαίνεται
πουθενά. Κάνουν λόγο για διαχρονική
απουσία ενημέρωσης για τις ενέρ-
γειες που γίνονται περί τουριστικής
προώθησης της Κύπρου στο εξωτε-
ρικό που αγγίζει τα όρια της έλλειψης
διαφάνειας με ό,τι αυτό συνεπάγεται.
«Το σίγουρο είναι ότι το μήνυμα ότι
η Κύπρος είναι ασφαλής προορισμός
δεν πέρασε όταν έπρεπε», τονίζει ο
Βίκτωρας Μαντοβάνης, επίτιμος
πρόεδρος του Συνδέσμου Τουριστι-
κών Πρακτόρων.

Σε προσπάθειες της «Κ» να ανα-
ζητήσει πληροφορίες για το κόστος
της διαφήμισης της Κύπρου εν μέσω
κορωνοϊού, το Υφυπουργείο αρκέ-
στηκε να αναφέρει ότι από τέλη Ιου-
λίου είναι σε εξέλιξη η 3η φάση της
διαφημιστικής καμπάνιας με θέμα
Escape to Cyprus. Η δε ψηφιακή
διαφήμιση της Κύπρου γίνεται σύμ-
φωνα με το Υφυπουργείο σε όλες
τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και Σένγκεν που βρίσκονται εντός
των κατηγοριών Α και Β του Υπουρ-
γείου Υγείας. 

Δεν έκλεισαν συμφωνίες
Πηγές αναφέρουν στην «Κ» ότι

ναι μεν εγκρίθηκαν τα κονδύλια για
συνδιαφήμιση με τους ξένους του-
ριστικούς πράκτορες, αλλά οι συμ-
φωνίες τελικά δεν έκλεισαν. Σύμφωνα
με τις ίδιες πηγές, στην περίπτωση
των κεντροευρωπαίωνtour operators
το Υφυπουργείο έθεσε συγκεκριμέ-
νους όρους οι οποίοι δεν έγιναν απο-
δεκτοί από την άλλη πλευρά. Ένας
τέτοιος όρος ήταν να γίνουν ναυλω-
μένες πτήσεις, κάτι που δεν βρήκε
σύμφωνους τους tour operators. Ως

αποτέλεσμα, τα κονδύλια έμειναν
ανεκμετάλλευτα και η Κύπρος έχασε
άλλη μια ευκαιρία να κτίσει γέφυρες
με τις γερμανόφωνες αγορές.  Οι κι-
νήσεις του Υφυπουργείου αντιμε-
τωπίστηκαν με σκεπτικισμό από
παίκτες της αγοράς, οι οποίοι ανέ-
φεραν στην «Κ» ότι οι όροι θα ήταν
σωστοί αν έμπαιναν σε μια φυσιο-

λογική χρονιά. Από την άλλη, ανα-
φέρουν, αυτοί οι όροι ίσως και να
γίνονταν δεκτοί αν η Κύπρος ήταν
δημοφιλής προορισμός σε αυτές τις
αγορές. Στην περίπτωση του FTI
Group το οποίο μεταφέρει Γερμανούς
τουρίστες στην Κύπρο, πληροφορίες
αναφέρουν ότι έχουν γίνει επαφές
με το Υφυπουργείο Τουρισμού αν
και η συμφωνία δεν έχει εγκριθεί
επί του παρόντος. Πάντως σημαντική
οικονομική στήριξη εκτιμάται ότι
δόθηκε στην εταιρεία Jet 2 για με-
ταφορά 50 χιλιάδων Βρετανών του-
ριστών μετά τις 17 Αυγούστου.

Εγιναν λάθη 
Για το θέμα της προώθησης της

Κύπρου εντοπίζονται λάθη τα οποία

δεν βαραίνουν αποκλειστικά το Υφυ-
πουργείο Τουρισμού, αλλά και τους
διοργανωτές ταξιδίων και τους ξε-
νοδόχους, αναφέρουν τουριστικοί
παράγοντες στην «Κ». Για παράδειγ-
μα ο διευθύνων σύμβουλος της Me-
eting Point Μάριος Σωκράτους ανα-
φέρει δύο περιπτώσεις οι οποίες θα
έπρεπε να τύχουν διαφορετικού χει-
ρισμού. α. Η επικέντρωση του Υφυ-
πουργείου στο ψηφιακό μάρκετινγκ.
Αυτό από μόνο του δεν θεωρείται
αρκετό αφού δεν καλύπτει όλες τις
κατηγορίες του target group που
ψάχνει η χώρα. Θα πρέπει να χρη-
σιμοποιούμε και τα παραδοσιακά
κανάλια διαφήμισης, αναφέρει, δεί-
χνοντας το παράδειγμα της Ελλά-
δας.

β. Παραμένοντας επικεντρωμένοι
σε low cost αερογραμμές, εγκλωβι-
ζόμαστε σε ένα μοντέλο τουρισμού
που δεν προωθεί την δημιουργία
του σωστού branding. «Όταν αντι-
καθιστάς τις holiday airlines με low
cost airlines τότε αναπόφευκτα δη-
μιουργούνται προβλήματα στους
tour operators και αλλάζει το προφίλ
του πελάτη», επισημαίνει ο κ. Σω-
κράτους.

Διαφημίζονται μόνοι τους 
Επιχειρώντας να καλύψει το κενό

στην διαφήμιση της χώρας στο
εξωτερικό, μερίδα ξενοδόχων της
Πάφου ξεκίνησαν την δική τους
ψηφιακή προωθητική καμπάνια
στην Γερμανία, για την πόλη και
επαρχία της Πάφου.  Η πρωτοβου-
λία λήφθηκε και με αφορμή τις
ανακοινωθείσες πτήσεις από την
Γερμανία προς το αεροδρόμιο Πά-
φου και Λάρνακας. Το κόστος της
εκστρατείας ανέρχεται στις 120
χιλιάδες ευρώ, το οποίο προήλθε
από περίπου 20 ξενοδόχους. Σύμ-
φωνα με τον πρόεδρο του ΠΑΣΥΞΕ

Πάφου, πρόκειται για μια στοχευ-
μένη ψηφιακή καμπάνια με banners
και μικρές διαφημίσεις σε ιστοσε-
λίδες και social media. Η εκστρατεία
σταμάτησε ωστόσο περί τα τέλη
Μαρτίου, λόγω πανδημίας και τώρα
είναι παγοποιημένη. Πάντως τα
αποτελέσματα έστω και στο μικρό
χρονικό διάστημα που διήρκεσε,
ήταν ενθαρρυντικά, αναφέρει ο κ.
Μιχαηλίδης. Μετά την Γερμανία,
οι ξενοδόχοι της Πάφου σχεδιάζουν
να επαναλάβουν το εγχείρημα και
σε άλλες αγορές.

Θέλουμε δουλειά
Το μοντέλο τουρισμού μας ως

έχει, δεν χρειάζεται ιδιαίτερο μάρ-
κετινγκ και branding. Επί σειρά
ετών ο κυπριακός τουρισμός επα-
ναπαυόταν στις δάφνες του, εκμε-
ταλλευόμενος τις αρνητικές συγκυ-
ρίες για γειτονικούς τουριστικούς
προορισμούς. Εξάλλου δεν χρει-
άστηκε ιδιαίτερη προσπάθεια για
να προσελκύσουμε τους Βρετανούς
και τους Ρώσους τουρίστες όπως
σημειώνουν τουριστικοί φορείς.
Στην ίδια γραμμή και η θέση του
προέδρου του Παγκύπριου Συνδέ-
σμου Διευθυντών Ξενοδοχείων Χρί-
στου Αγγελίδη, ο οποίος αναφέρει
στην «Κ» ότι διαχρονικά η Κύπρος
επέμενε στις εύκολες λύσεις με τους
tour operators και στον μαζικό του-
ρισμό, ο οποίος δεν είχε πολλές απαι-
τήσεις. Κατά συνέπεια δεν υπήρχε
ουσιαστικός λόγος και δεν αναπτύχ-
θηκε τελικά το σωστό τουριστικό
προϊόν και τώρα δεν έχουμε χρόνο
να το κάνουμε μέσα σε μερικούς
μήνες για να φέρουμε κοντά άλλες
αγορές. «Δεν εκλεπτυνθήκαμε του-
ριστικά, κολλήσαμε για δεκαετίες
σε λάθος μοντέλο και τώρα αυτό
πληρώνουμε», αναφέρει χαρακτη-
ριστικά.
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ΤΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ, το μεγαλύτερο
σε αριθμό φοιτητών πανεπιστήμιο της Κύπρου, συ-
νεχίζει να δέχεται αιτήσεις για μετεγγραφή από
φοιτήτριες/φοιτητές οι οποίες/ οι επιθυμούν να συ-
νεχίσουν τις σπουδές τους σε ένα από τα περισσότερα
από 100 συμβατικά (δια ζώσης) και εξ αποστάσεως
προγράμματα σπουδών, προπτυχιακού, μεταπτυχιακού
και διδακτορικού επιπέδου που προσφέρει. 

Η πρακτική μεταφοράς πιστωτικών μονάδων
εφαρμόζεται από την ίδρυση του Πανεπιστημίου,
και φοιτητές που έχουν μετεγγραφεί από άλλα πα-
νεπιστήμια έχουν αποφοιτήσει επιτυχώς. 

Παράλληλα, ενώ το επίπεδο σπουδών είναι εφά-
μιλλο κορυφαίων πανεπιστημίων του εξωτερικού,
το κόστος των σπουδών στο Πανεπιστήμιο Λευκωσίας,
λαμβάνοντας υπόψη τα δίδακτρα, το κόστος διαμονής
και διατροφής, καθώς και άλλα βασικά έξοδα ζωής,
είναι συγκριτικά χαμηλότερο και καθιστά την επιλογή
του μια πολύ συμφέρουσα επένδυση. Ενδεικτικά,
αν συγκρίνει κανείς το κόστος σπουδών στο Πανε-
πιστήμιο Λευκωσίας με το κόστος σπουδών σε
άλλους δημοφιλείς πανεπιστημιακούς προορισμούς
όπως το ΗΒ και την Ολλανδία, θα διαπιστώσει ότι
είναι κατά 30% με 50% χαμηλότερο.

Σημειώνεται ότι στα περισσότερα προγράμματα
σπουδών, υπάρχει η επιλογή της γλώσσας διδα-
σκαλίας (ελληνική ή αγγλική), μεγάλο πλεονέκτημα
για φοιτητές που ενδιαφέρονται να μετεγγραφούν,
καθώς μπορούν να συνεχίσουν τις σπουδές τους
στη γλώσσα διδασκαλίας που μέχρι τώρα διδάσκονταν
ή να έχουν υποστήριξη κατά την περίοδο προσαρ-
μογής. Προσφέρεται επίσης επιλογή πλήρης ή με-
ρικής φοίτησης, καθώς και επιλογή ανάμεσα σε
πρωινά, απογευματινά και βραδινά μαθήματα για
τα διά ζώσης προγράμματα. Γενικότερα, το Πανε-
πιστήμιο Λευκωσίας παρέχει μια σειρά από πλε-
ονεκτήματα τα οποία το καθιστούν την ιδανική επι-
λογή για όσους επιθυμούν να παραμείνουν ή να
συνεχίσουν τις σπουδές τους στην Κύπρο. Υπάρχουν
δεκάδες λόγοι για να το επιλέξει κάποιος, λόγοι
για τους οποίους οι σπουδές στην Κύπρο είναι
πλέον ταυτόσημες με τις σπουδές στο Πανεπιστήμιο
Λευκωσίας. Παράλληλα, η αποτελεσματική αντα-
πόκριση του Πανεπιστημίου στον κορωνοϊό εμπνέει
εμπιστοσύνη για τη διασφάλιση τόσο της απρό-
σκοπτης διεκπεραίωσης των ακαδημαϊκών σπουδών
των φοιτητών, όσο και της υγείας τους.

4 Το Μεγαλύτερο σε Αριθμό Φοιτητών
Πανεπιστήμιο στη Νότια Ευρώπη με Κύρια
Γλώσσα Διδασκαλίας την Αγγλική και το
Μεγαλύτερο σε Αριθμό Φοιτητών
Πανεπιστήμιο Εκτός Ελλάδος με Γλώσσα
Διδασκαλίας την Ελληνική
Το Πανεπιστήμιο Λευκωσίας είναι το πλέον διε-

θνοποιημένο πανεπιστήμιο στην Κύπρο με περισ-
σότερους από 12,500 φοιτητές (εξ αποστάσεως και
δια ζώσης), από 70 χώρες, γεγονός που το καθιστά
το μεγαλύτερο σε αριθμό φοιτητών πανεπιστήμιο
στην Κύπρο. Το Πανεπιστήμιο Λευκωσίας είναι
επίσης το μεγαλύτερο πανεπιστήμιο στη νότια

Ευρώπη με κύρια γλώσσα διδασκαλίας την αγγλική,
καθώς και το μεγαλύτερο εκτός Ελλάδος με γλώσσα
διδασκαλίας την ελληνική.

4 Διεθνώς Αναγνωρισμένη
Ακαδημαϊκή Αριστεία 
Η υψηλού επιπέδου εκπαίδευση που παρέχει,

καθώς και ο διεθνής προσανατολισμός του Πανε-
πιστημίου, έχουν αναγνωριστεί από τον παγκόσμιο
οργανισμό QS World University Rankings, ο οποίος
το κατάταξε τα τελευταία δύο χρόνια στις θέσεις
106 και 91, στην Περιοχή Αναδυόμενης Ευρώπης
και Κεντρικής Ασίας (EECA Region). Τα αποτελέσματα
αυτά τοποθετούν το Πανεπιστήμιο Λευκωσίας

ανάμεσα στα κορυφαία της περιοχής, η οποία απο-
τελείται από 24 χώρες και στην οποία λειτουργούν
περίπου 1,800 πανεπιστήμια.

Το Πανεπιστήμιο κατατάσσεται επίσης από το
Times Higher Education (THE) University Impact
Rankings 2020 στην θέση 42 παγκοσμίως στη κα-
τηγορία της Ποιοτικής Εκπαίδευσης και ανάμεσα
στα 301-400 πανεπιστήμια παγκοσμίως με σημαντική
ευρύτερη κοινωνική και οικονομική συνεισφορά.
Η κατάταξη αυτή αποτιμά την επιτυχία των πανεπι-
στημίων σε παγκόσμιο επίπεδο, ως προς την επίτευξη
των Στόχων Βιώσιμης Ανάπτυξης των Ηνωμένων
Εθνών (UN Sustainable Development Goals). 

Επιπρόσθετα, το 2020 μετά από διαδικασία
αξιολόγησης από τον οργανισμό QS Intelligence
Unit, το Πανεπιστήμιο Λευκωσίας εξασφάλισε την
ανώτατη συνολική βαθμολογία 5 Αστέρων (QS
Stars), γεγονός που το καθιστά το πρώτο πανεπι-
στήμιο σε Κύπρο και Ελλάδα που έλαβε την ύψιστη
αυτή βαθμολογία. Επιπλέον, το Πανεπιστήμιο δια-
κρίθηκε ξανά με 5 Αστέρια QS στον τομέα της Δια-
δικτυακής Μάθησης/Εξ Αποστάσεως Εκπαίδευσης,
όπως και το 2017, όταν αναδείχθηκε ως το πρώτο
πανεπιστήμιο της ΕΕ που έλαβε τη διάκριση 5
Αστέρων στον τομέα αυτό, ενώ βρίσκεται ανάμεσα
στα 14 πανεπιστήμια στον κόσμο που έχουν λάβει
ως τώρα την ύψιστη αυτή βαθμολογία. 

4 Προγράμματα Σπουδών Εναρμονισμένα με
τις Ανάγκες της Σύγχρονης Παγκόσμιας
Αγοράς Εργασίας 
Το Πανεπιστήμιο Λευκωσίας διευρύνει συνεχώς

τις εκπαιδευτικές του δραστηριότητες, επενδύοντας
στην ανάπτυξη προγραμμάτων που εστιάζουν στην
επαγγελματική σταδιοδρομία των φοιτητριών/φοι-
τητών του σε παγκόσμιο επίπεδο. Τα προγράμματα
αυτά είναι άρτια σχεδιασμένα σε συνεννόηση με
τους ενδιαφερομένους εταίρους και αρμόδιους
επαγγελματικούς φορείς, διασφαλίζοντας την
εναρμόνιση τους με τις ανάγκες της σύγχρονης
αγοράς εργασίας. Ενδεικτικό γεγονός της διασύν-
δεσης με την αγορά εργασίας αποτελεί το υψηλό
ποσοστό επαγγελματικής αποκατάστασης των απο-
φοίτων του Πανεπιστημίου στην Κύπρο και στο
εξωτερικό. Οι απόφοιτοι της Ιατρικής Σχολής του,
για παράδειγμα, χαίρουν άμεσης εργοδότησης με
ποσοστό 99%, σε κορυφαία νοσοκομεία, όπως
της Οξφόρδης, του Κείμπριτζ, του Χάρβαρντ και
του Mount Sinai.

4 Ολοκληρωμένη Φοιτητική Εμπειρία 
Στο Πανεπιστήμιο δραστηριοποιούνται ενδιαφέ-

ροντες φοιτητικοί όμιλοι και αθλητικές ομάδες, ενώ
διοργανώνονται ποικίλες εκδηλώσεις καθ’ όλη τη
διάρκεια της χρονιάς, οι οποίες δημιουργούν ένα
σύνολο αξέχαστων εμπειριών. Προσφέρονται επίσης
μεγάλη ποικιλία αθλητικών προγραμμάτων και υπερ-
σύγχρονες εγκαταστάσεις για άσκηση και άθληση,
όπως το Κέντρο Άθλησης και Ευεξίας (UFIT) που
αποτελεί ένα από τα πιο σύγχρονα κέντρα άσκησης
στην Κύπρο και παρέχει στους φοιτητές, σε ειδικές

τιμές, υπηρεσίες υπό την επιστημονική παρακο-
λούθηση εξειδικευμένων επαγγελματιών.

Επιπλέον, το Πανεπιστήμιο διαθέτει υπηρεσίες
φοιτητικής μέριμνας στελεχωμένες από επαγγελ-
ματίες, όπως το Κέντρο Επιτυχημένης Σταδιοδρομίας
που παρέχει συνεχή υποστήριξη μέσα από συμ-
βουλευτικές υπηρεσίες και σεμινάρια, καθώς και
η Ομάδα Στήριξης Φοιτητών που παρέχει στήριξη
στους φοιτητές για οποιονδήποτε θέμα, είτε αυτό
αφορά ακαδημαϊκό ή άλλο ζήτημα.

4 UNIC CITY: Η Πιο Δυναμικά
Αναπτυσσόμενη Πανεπιστημιούπολη
της Κύπρου
Η σύγχρονη Πανεπιστημιούπολη του Πανεπιστημίου

Λευκωσίας αποτελείται από 20 ειδικά οικοδομημένα
ή ανακαινισμένα κτήρια στην πολυσύχναστη περιοχή
της Έγκωμης, η οποία φιλοξενεί παράλληλα περισ-
σότερα από 70 εστιατόρια, καφετέριες, μπαρ, υπε-
ραγορές και πολυκαταστήματα, όλα σε κοντινή από-
σταση. Κατά τη διάρκεια των τελευταίων ετών, το
Πανεπιστήμιο έχει επενδύσει πάνω από €100 εκατ.
σε υποδομές, ενώ η ευρύτερη περιοχή γύρω από
την Πανεπιστημιούπολη αναπτύσσεται και εναρμο-
νίζεται με τις ανάγκες των φοιτητριών/φοιτητών. 

Οι νέες εστίες για τους φοιτητές του Πανεπι-
στημίου Λευκωσίας, UNIC Residences, είναι η πιο
πρόσφατη προσθήκη στη σύγχρονη και σφύζουσα
από ζωή Πανεπιστημιούπολη του, προσφέροντας
μια καλαίσθητη και προσιτή επιλογή στέγασης.
Αποτελούνται από τρία κτηριακά συγκροτήματα
(SIX, U, και TRIANGLE) και συγκαταλέγονται στις
πιο εντυπωσιακές και αρχιτεκτονικά πρωτοποριακές
φοιτητικές εστίες της Ευρώπης.

Το Πανεπιστήμιο Λευκωσίας αποτελεί την ιδανική επιλογή για μετεγγραφή και συνέχιση σπουδών
Δυνατότητα συνέχισης σπουδών ή μετεγγραφής σε ένα διεθνές πανεπιστήμιο που παρέχει επιλογή στη γλώσσα διδασκαλίας ανάμεσα σε 100+ προγράμματα σπουδών

Γίνε Σήμερα Μέλος
της Μεγαλύτερης Πανεπιστημιακής
Κοινότητας στην Κύπρο 

Ενημερωθείτε έγκαιρα. Το Πανεπιστήμιο
Λευκωσίας δέχεται τώρα αιτήσεις από υφι-
στάμενους, νεοεισερχόμενους και μετεγ-
γραφόμενους φοιτητές για το νέο Ακαδη-
μαϊκό Έτος 2020-2021. Τα μαθήματα του
Χειμερινού εξάμηνου αρχίζουν στις 28 Σε-
πτεμβρίου 2020.

Για περισσότερες πληροφορίες αναφο-
ρικά με τα προγράμματα σπουδών, τα κρι-
τήρια και τη διαδικασία εισδοχής και με-
τεγγραφής, καθώς και για την υποβολή αι-
τήσεων ηλεκτρονικά, επισκεφθείτε την
ιστοσελίδα του Πανεπιστημίου Λευκωσίας:
unic.ac.cy/el/fall2020/. 

Οι ενδιαφερόμενοι μπορούν επίσης να
επικοινωνούν με το Τμήμα Εισδοχής Φοι-
τητών του Πανεπιστημίου τηλεφωνικά στο
22841528 ή μέσω email στην ηλεκτρονική
διεύθυνση: admissions@unic.ac.cy. 

Κόστος προβολής κυπριακού τουρισμού 
για το 2020 (εκατ. ευρώ)

10
Προβολή 
της Κύπρου 
ως ασφαλής
προορισμός 
(έκτακτη στήριξη 
λόγω COVID 19)

Εκδόσεις και 
δημοσιότητα

Εκστρατείες
διαφώτισης

Συμμετοχή 
σε εκθέσεις

Εκδόσεις βιβλίων
και εντύπων

0,6

3,2

19

22,8

Δεν έπιασε τόπο η καμπάνια στον τουρισμό
Δέκα εκατομμύρια ευρώ δόθηκαν για προώθηση της Κύπρου ως ασφαλούς προορισμού αλλά ο στόχος δεν επετεύχθη

<<<<<<

Η Κύπρος σπάνια ανα-
φέρεται σε ρεπορτάζ
διεθνών ΜΜΕ τα οποία
αναφέρονται σε ασφα-
λείς προορισμούς. 
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Σημαντική πτώση κατέγραψε η επι-
βατική κίνηση και τον μήνα Ιούλιο 
στα 14 περιφερειακά αεροδρόμια 
που διαχειρίζεται η Fraport Greece 
και τα οποία υποδέχθηκαν, εκ νέ-
ου, πτήσεις από τις 15 Ιουνίου. 
Σύμφωνα με τα στοιχεία της δια-
χειρίστριας εταιρείας, ο συνολικός 
αριθμός επιβατών στους 14 αερο-
λιμένες υποχώρησε τον Ιούλιο σε 
1,3 εκατ. από 5,3 εκατ. τον αντί-
στοιχο μήνα του 2019, μεταβολή 
που αντιστοιχεί σε -75,1%. 

Αφίξεις εξωτερικού
Μεγαλύτερη πτώση (-78,5%) 

καταγράφεται στις αφίξεις εξωτε-
ρικού, σε σχέση με αυτές από το 
εσωτερικό (-56,5%) το φετινό Ιού-
λιο, συγκριτικά με τον αντίστοιχο 
μήνα του 2019.

Ποσοστιαία, τη μεγαλύτερη 
υποχώρηση επιβατών εμφανίζει το 
αεροδρόμιο της Σκιάθου (-85,2%) 
απ’ όπου διακινήθηκαν τον Ιούλιο 
μόλις 16,7 χιλ. άτομα από 113,3 
χιλ. πέρυσι τον ίδιο μήνα. Ακολου-
θούν οι αερολιμένες Κεφαλονιάς 

(-84,3%), Ακτίου (-81,7%), Καβά-
λας, Χανίων, Ρόδου, Κω, Κερκύρας, 
Ζακύνθου, Μυκόνου και Σαντορί-
νης, όπου η πτώση κυμαίνεται από 
-74% έως περίπου -80%. 

Σε Σάμο, Θεσσαλονίκη και Μυ-
τιλήνη η υποχώρηση διαμορφώνε-
ται σε -71%, -63,5% και 56%, αντί-

στοιχα. Τον Ιούλιο, ο συνολικός 
αριθμός των επιβατών στο αερο-
δρόμιο «Μακεδονία» της Θεσσα-
λονίκης περιορίστηκε σε 292,3 χιλ. 
από 801,8 χιλ., με το αντίστοιχο μέ-
γεθος να διαμορφώνεται σε 112,1 
χιλ. άτομα στα Χανιά, 87,9 χιλ. στη 
Μύκονο, 100 χιλ. στη Σαντορίνη, 

226 χιλ. στη Ρόδο και 152,1 χιλ. 
στην Κέρκυρα.

Κατά τους πρώτους επτά μήνες 
της χρονιάς, το σύνολο της επι-
βατικής κίνησης στα αεροδρόμια 
που διαχειρίζεται η Fraport Greece 
υποχώρησε σε ποσοστό 81%, σε 
περίπου 3 εκατ. άτομα από 16,2 

εκατ. άτομα το διάστημα Ιανουα-
ρίου - Ιουλίου του 2019.

Υποχώρηση κατά 70% κατέγρα-
ψε η επιβατική κίνηση τον Ιούλιο 
και στο αεροδρόμιο «Ελ. Βενιζέλος» 
σε σχέση με τον αντίστοιχο μήνα 
του 2019. Από το αεροδρόμιο των 
Σπάτων διακινήθηκαν συνολικά 
περίπου 894 χιλ. επιβάτες έναντι 
περίπου 3 εκατ. ατόμων τον ίδιο 
μήνα πέρυσι. 

Οι επιβάτες εσωτερικού υποχώ-
ρησαν κατά 56,3%, σε περίπου 400 
χιλ., με τη μείωση των επιβατών 
εξωτερικού να είναι υψηλότερη, 
καθώς διαμορφώνεται στο -76,1%, 
ποσοστό που αντιστοιχεί σε μόλις 
494 χιλ. άτομα.

Κατά τους πρώτους επτά μή-
νες του έτους, η συνολική κίνη-
ση του αεροδρομίου έφτασε στο 
επίπεδο των 4,8 εκατ. επιβατών, 
σημειώνοντας πτώση της τάξης 
του 66,3% σε σχέση με το 2019. 
Το διάστημα Ιανουαρίου - Ιουλίου, 
η διεθνής κίνηση και οι επιβάτες 
εσωτερικού μειώθηκαν κατά 69% 
και 61%, αντίστοιχα.

Κατά τους πρώτους έξι μή-
νες της χρονιάς, τα μεγέθη της 
Fraport AG, μητρικής της Fraport 
Greece, μειώθηκαν, ετησίως, κα-
τά 48,9%, στα 910,6 εκατ. ευρώ, 
η κερδοφορία προ φόρων, τόκων 
και αποσβέσεων (EBITDA) υποχώ-
ρησε κατά 95,6% στα 22,6 εκατ. 
ευρώ, ενώ καταγράφηκαν ζημίες 
προ τόκων και φόρων (EBIT) 210,2 
εκατ. ευρώ. 

Ο όμιλος Fraport εμφάνισε κα-
θαρές ζημίες 231,4 εκατ. ευρώ από 
κέρδη 164,9 εκατ. ευρώ, ενώ με 
εξαίρεση τη θυγατρική εταιρεία 
στη Λίμα, όλες οι υπόλοιπες εται-
ρείες είχαν αρνητική συνεισφορά 
στα μεγέθη του ομίλου.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΣ

Η επιβατική κίνηση 
ήταν μειωμένη 
κατά 75% τον Ιούλιο 
και κατά 81% σε 
επίπεδο επταμήνου. 

«Ερήμωσαν» τα περιφερειακά αεροδρόμια

Τον Ιούλιο, ο συνολικός αριθμός των επιβατών στο αεροδρόμιο «Μακεδο-
νία» της Θεσσαλονίκης περιορίστηκε σε 292,3 χιλ. από 801,8 χιλ. πέρυσι.

Την ερχόμενη Πέμπτη 13 Αυγού-
στου εκπνέει η προθεσμία υπο-
βολής αιτήσεων για τον 3ο κύκλο 
του Προγράμματος Επιτάχυνσης 
(Σεπτέμβριος – ∆εκέμβριος 2020) 
του CapsuleT Travel & Hospitality 
Accelerator του Ξενοδοχειακού Επι-
μελητηρίου Ελλάδος. Θα ακολουθή-
σει η αξιολόγηση και, στη συνέχεια, 
η ένταξη των καλύτερων startups 
ομάδων στο πρόγραμμα. Σήμερα οι 
startups που δραστηριοποιούνται 
στον τουρισμό έχουν ανάγκη εντα-
τικής υποστήριξης με σκοπό την 
καλύτερη οργάνωση και σχεδιασμό 
της στρατηγικής τους στο πλαίσιο 
των νέων αναγκών, όπως επίσης και 
την προώθησή τους στην ελληνική 
αγορά. Το πρόγραμμα του επιταχυ-
ντή περιλαμβάνει δράσεις, όπως 
workshops σε business topics από 
ειδικούς του κλάδου, συναντήσεις 
καθοδήγησης με την ειδική επιτρο-
πή αλλά και ομάδα μεντόρων από 
την τουριστική και επιχειρηματική 
αγορά, τοπικές εκδηλώσεις, ευκαιρί-
ες παρουσιάσεων και συναντήσεις 
με ειδικούς του τουρισμού, επισκέ-
ψεις σε ξενοδοχεία και κορυφαίες 
τουριστικές εταιρείες, δραστηριό-
τητες δικτύωσης και συμμετοχές 
σε εμπορικές εκθέσεις στην Ελλάδα 
και αντιπροσωπείες στην Ελλάδα 
και το εξωτερικό.

Σε περίπτωση που νέα μέτρα 
και περιορισμοί ανακύψουν στη δι-
άρκεια διεξαγωγής του 3ου κύκλου, 
οι περισσότερες από τις παραπάνω 
δράσεις θα πραγματοποιηθούν δια-
δικτυακά, όπως και στην περίπτω-
ση του 2ου κύκλου. Το Πρόγραμμα 
Επιτάχυνσης προσφέρεται στους 
επιλεγμένους υποψηφίους δωρεάν 
και χωρίς καμία οικονομική απαί-
τηση (ίδια κεφάλαια ή μετοχές από 
την εταιρεία τους). Ηδη από την 
περασμένη χρονιά, το Ξενοδοχει-

ακό Επιμελητήριο Ελλάδος και η 
Google έχουν προχωρήσει σε συ-
νεργασία για το CapsuleT.

Ως μέρος της συνεργασίας αυ-
τής, οι εκπρόσωποι της Google θα 
διαθέσουν τεχνογνωσία και εξει-
δίκευση στον ψηφιακό τομέα, στη 
χρήση των βέλτιστων πρακτικών. 
Επιπλέον, στρατηγικοί συνεργάτες 
του προγράμματος είναι η Grant 
Thornton, το NBG Business Seeds, 
η Nelios και η TÜV Austria Hellas. 
Το χρονοδιάγραμμα του 3ου κύ-
κλου του προγράμματος προβλέ-
πει περίοδο αξιολόγησης έως 10 
Σεπτεμβρίου 2020 και του καθεαυ-
τού αντικειμένου από τον Σεπτέμ-
βριο έως τον ∆εκέμβριο. ∆ικαίωμα 
συμμετοχής έχουν όσες εταιρείες 

παρέχουν τεχνολογικές εφαρμο-
γές και λύσεις για τον τουριστικό 
κλάδο ξενοδοχείων και εστίασης 
ή τον τομέα των τουριστικών με-
ταφορών, των μηχανών αναζήτη-
σης κρατήσεων και ηλεκτρονικών 
τουριστικών γραφείων, τουριστι-
κών και πολιτιστικών δραστηριο-
τήτων, ξεναγήσεων και εκδηλώσε-
ων, όπως επίσης και εφαρμογών/
λύσεων εξοικονόμησης ενέργει-
ας και φυσικών πόρων, εξειδικευ-
μένων λύσεων επικοινωνίας και 
προωθητικών ενεργειών. Με την 
ολοκλήρωση του προγράμματος, 
οι εταιρείες διαγωνίζονται για τα 
τελικά έπαθλα συνολικού ύψους 
έως 35.000 ευρώ ως πρόσθετη οι-
κονομική υποστήριξη.

Τρίτος κύκλος
υποστήριξης
τουριστικών startups

Η προθεσμία για την 
υποβολή των αιτήσεων 
εκπνέει την ερχόμενη 
Πέμπτη 13 Αυγούστου.

Με την ολοκλήρωση του προγράμματος, οι εταιρείες διαγωνίζονται για τα 
τελικά έπαθλα, ύψους έως 35.000 ευρώ, ως πρόσθετη οικονομική υποστήριξη.
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Δυσοίωνα σημάδια εξακολουθούν 
να εμφανίζουν οι οικονομίες των 
βασικών αγορών από τις οποίες η 
Ελλάδα έλκει ξένους επισκέπτες. 
Αν και η παγκόσμια ύφεση στην 
οποία οδήγησε η πανδημία δεν 
αποτελεί έκπληξη, η ανάλυση 
των επιμέρους βασικών αγορών 
τουριστών ψαλιδίζει περαιτέρω 
τις οποιεσδήποτε προσδοκίες για 
εύρωστη ανάκαμψη της τουρι-
στικής δραστηριότητας κατά το 
τέλος του τρίτου, αλλά και το τέ-
ταρτο τρίμηνο. Αυτό προκύπτει 
από νέα μελέτη του Ινστιτούτου 
του Συνδέσμου Ελληνικών Τουρι-
στικών Επιχειρήσεων (INSETE), 
στην οποία επισκοπούνται τόσο 
τα θεμελιώδη μεγέθη των οικο-
νομιών αυτών μετά την πανδη-
μία όσο και η σημασία τους για 
την ελληνική οικονομία. 

Ειδικότερα, οι κυριότερες αγο-
ρές του εισερχόμενου τουρισμού 
στην Ελλάδα, που έφεραν το 46% 
των ταξιδιωτικών εισπράξεων 
πέρυσι, «αγκομαχούν»:

Η Ελλάδα εισέπραξε από τον 
εισερχόμενο από τη Γερμανία 
τουρισμό περίπου 3 δισ. ευρώ 
το 2019 ή 16,7% του συνόλου 
των ταξιδιωτικών εισπράξεων. 
Η οικονομία της εκτιμάται ότι 
λειτούργησε κατά μέσον όρο στο 
60% της δυναμικότητάς της το 
δεύτερο τρίμηνο 2020 και μπο-
ρεί να λειτουργήσει στο 75% το 
τρίτο και στο 90% το τέταρτο. 
«Θα επηρεάζεται όμως αρνητι-
κά από τα διάσπαρτα μέτρα προ-
στασίας και παρεμβάσεων που 
θα εξακολουθήσουν να είναι σε 
ισχύ για την αντιμετώπιση ενός 
ενδεχόμενου δεύτερου κύματος 
του κορωνοϊού». Με βάση αυτές 
τις υποθέσεις, αναμένεται πτώ-
ση του ΑΕΠ της Γερμανίας κατά 
6,7% το 2020.

Από τον εισερχόμενο τουρι-
σμό από το Ηνωμένο Βασίλειο η 
χώρα εισέπραξε περίπου 2,6 δισ. 
ευρώ το 2019 ή 14,5% του συ-

νόλου. Η οικονομία του εκτιμά-
ται ότι λειτούργησε κατά μέσον 
όρο μόλις στο 40% της δυναμι-
κότητάς του το δεύτερο τρίμη-
νο (έναντι 55% κατά μέσον όρο 
στη Ζώνη του Ευρώ). Επιπλέον, 
ακόμη και τον Ιούλιο 2020, ο ιός 
δεν φαίνεται να ετέθη υπό ικα-
νοποιητικό έλεγχο. Η ανάπτυξη 
της χώρας ήταν ήδη αναιμική 
και πριν από τον κορωνοϊό, λόγω 
της αβεβαιότητας που προκύπτει 
από το Brexit, και, επομένως, 
η πτώση του ΑΕΠ εξαιτίας του 

κορωνοϊού εκτιμάται πως θα εί-
ναι επίσης μεγαλύτερη από την 
πτώση της Ζώνης του Ευρώ. Με 
βάση αυτές τις υποθέσεις-εκτι-
μήσεις αναμένεται τώρα πτώση 
του ΑΕΠ του Ηνωμένου Βασιλεί-
ου κατά 8,2% το 2020.

Η Ελλάδα εισέπραξε από τις 
ΗΠΑ περίπου 1,2 δισ. ευρώ το 
2019 ή 6,7% του συνόλου. Η ανε-
ξέλεγκτη πορεία εξάπλωσης του 
κορωνοϊού σε πολλές πολιτεί-
ες, σε ορισμένες από τις οποίες 
δεν έχει τεθεί ακόμη υπό έλεγ-
χο, οδηγεί σε μεγάλη πτώση του 
ΑΕΠ των ΗΠΑ το δεύτερο και το 
τρίτο τρίμηνο 2020. Εκτιμάται 
πως η οικονομία των ΗΠΑ λει-
τούργησε κατά μέσον όρο στο 
50% της δυναμικότητάς της το 
δεύτερο τρίμηνο 2020.

Από τη Γαλλία η Ελλάδα είχε 
ταξιδιωτικές εισπράξεις περίπου 
1,1 δισ. ευρώ το 2019 ή 6,2% του 

συνόλου. Η οικονομία της λει-
τούργησε κατά μέσον όρο στο 
50% της δυναμικότητάς της το 
δεύτερο τρίμηνο και μπορεί να 
λειτουργήσει στο 70% το τρί-
το τρίμηνο. Η πτώση του ΑΕΠ 
της Γαλλίας φέτος υπολογίζεται 
στο 8,8%.

Οι ταξιδιωτικές εισπράξεις 
από την Ιταλία ήταν περίπου 1 
δισ. ευρώ το 2019 ή 5,7% του συ-
νόλου. Η οικονομία της λειτούρ-
γησε κατά μέσον όρο στο 45% 
της δυναμικότητάς της το δεύ-
τερο τρίμηνο. Ωστόσο, μετά την 
επιτυχή αντιμετώπιση του ιού 
τον Ιούνιο, εκτιμάται τώρα ότι 
μπορεί να λειτουργήσει στο 70% 
της δυναμικότητάς της το τρίτο 
τρίμηνο 2020 και στο 90% της 
δυναμικότητάς της το τέταρτο. 
Υπό αυτές τις εκτιμήσεις, ανα-
μένεται τώρα πτώση του ΑΕΠ 
της Ιταλίας κατά 8,9%.

Στη Βρετανία, η οικο-
νομία εκτιμάται ότι 
λειτούργησε στο 40%
της δυναμικότητάς της 
το δεύτερο τρίμηνο.

Ψαλιδίζονται οι προσδοκίες για 
ισχυρή ανάκαμψη του τουρισμού
Λόγω της βαθιάς ύφεσης στις χώρες απ’ όπου προέρχονται οι περισσότερες αφίξεις 

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Δυσοίωνα σημάδια εξακολουθούν να εμφανίζουν οι οικονομίες των βασικών αγορών από τις οποίες η Ελλάδα 
προσελκύει κάθε τουριστική σεζόν ξένους επισκέπτες.

Ψηφιακή απάντηση έδωσαν στην 
κρίση του COVID-19 οι μικρομεσαί-
ες επιχειρήσεις ανά τον κόσμο –και 
στην Ελλάδα–, με την τεχνολογία 
να λειτουργεί σαν σανίδα σωτηρί-
ας ώστε να διατηρηθεί όσο ήταν 
δυνατόν η κανονικότητα στη δρα-
στηριότητά τους. Σε 49 χώρες του 
κόσμου, το ένα τρίτο των μικρομε-
σαίων εταιρειών «είδε» ένα ποσο-
στό 25% του τζίρου να προέρχεται 
από το ηλεκτρονικό κανάλι πωλή-
σεων στη διάρκεια του lockdown 
που επιβλήθηκε ανά τον πλανήτη 
για τον περιορισμό της μετάδοσης 
του νέου κορωνοϊού.

Περισσότερο από το 60% των 
εταιρειών σε Σιγκαπούρη, Καναδά 
και Ιρλανδία είδε το ένα τέταρτο 
του τζίρου να προέρχεται από το 
∆ιαδίκτυο. Μάλιστα, σε 15 χώρες 
του κόσμου, περισσότερες από τις 
μισές μικρομεσαίες εταιρείες έκα-
ναν τουλάχιστον το 25% των πωλή-
σεών τους μέσω ∆ιαδικτύου κατά 
τον μήνα Απρίλιο, οπότε εφαρμό-
στηκαν μέτρα περιορισμού των 
μετακινήσεων στις περισσότερες 
χώρες του κόσμου.

Υπήρξαν και χώρες στις οποίες 
οι μικρομεσαίες εταιρείες έκαναν 
ακόμη μεγαλύτερο ποσοστό του 
τζίρου τους, μέσω του online κα-
ναλιού. Συγκεκριμένα, ποσοστό 
άνω του 60% των μικρομεσαίων 

εταιρειών σε Σιγκαπούρη (62%), 
Καναδά (64%), Ιρλανδία (65%) και 
Ρωσία (65%) πέτυχε πωλήσεις οι 
οποίες κατά το ένα τέταρτο προ-
έρχονταν από το ∆ιαδίκτυο.

Ο τομέας των κατασκευών ήταν 
αυτός που αξιοποίησε σε μικρότε-
ρο ποσοστό το διαδικτυακό κανάλι 
στη διάρκεια του lockdown, με το 
27% των μικρομεσαίων εταιρειών 
του κλάδου να αντλεί το ένα τέταρ-
το των πωλήσεών του διαδικτυα-
κά. Στον αντίποδα, ο τομέας των 
επικοινωνιών ήταν εκείνος που συ-
γκέντρωσε το μεγαλύτερο ποσοστό 
μικρομεσαίων εταιρειών, οι οποίες 
αξιοποίησαν το online κανάλι για 
τις πωλήσεις τους (60%). Στην Ελ-
λάδα λιγότερο από μία στις δέκα 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις ανα-
φέρει ότι δεν αντιμετωπίζει προ-
κλήσεις αυτήν την περίοδο (8%). 
Το αντίστοιχο ποσοστό στο συνο-
λικό δείγμα είναι 13%, ενώ στην 
Ευρώπη φθάνει στο 16%.

Η έρευνα διαπίστωσε ότι, με-
ταξύ Ιανουαρίου και Μαΐου 2020, 
το 26% των ΜμΕ έκλεισε, ποσο-
στό το οποίο σε ορισμένες χώρες 
ήταν πάνω από 50%. Ειδικότερα, 
το 54% των τουριστικών πρακτο-
ρείων και το 47% των μικρομεσαί-
ων επιχειρήσεων φιλοξενίας και 
εκδηλώσεων έβαλαν λουκέτο το 
εξεταζόμενο διάστημα. 

Σανίδα σωτηρίας 
οι ψηφιακές πωλήσεις 
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Το πακέτο των 3,5 δισ. ευρώ για τη στήριξη των επιχειρήσεων, που χρηματο-
δοτείται από την ΕΤΕπ θα κατευθυνθεί σε κλάδους που πλήττονται και θα συνε-
χίσουν να πλήττονται από την πανδημία, όπως αναφέρει πηγή του υπουργείου 
Οικονομικών.

Τη δυνατότητα να θέτουν τους εργα-
ζομένους τους σε αναστολή σύμ-
βασης έως το τέλος Σεπτεμβρί-
ου, προκειμένου να λάβουν από 
το κράτος την ειδική επιδότηση 
ύψους έως και 534 ευρώ τον μή-
να, δίνει νέα Πράξη Νομοθετι-
κού Περιεχομένου που προωθεί η 
κυβέρνηση, σε επιχειρήσεις του 
ιδιωτικού τομέα, οι οποίες δρα-
στηριοποιούνται στους κλάδους 
του επισιτισμού, πολιτισμού και 
αθλητισμού καθώς και κάθε άλ-
λου κλάδου πληττόμενου από την 
πανδημία.  Η κυβέρνηση και δη 
το υπουργείο Εργασίας, διαπιστώ-
νοντας τις δυσκολίες στην προ-
σαρμογή των επιχειρήσεων στις 
οικονομικές συνθήκες που δη-
μιουργήθηκαν λόγω των δυσμε-
νών συνεπειών της εμφάνισης 
του κορωνοϊού, προχωρά σε νέα 
μέτρα στήριξης που εκτιμάται ότι 
θα αφορούν περίπου 330.000 ερ-
γαζομένους. Με στόχο δε, και τη 
δημιουργία νέων θέσεων εργασίας 
στην νέα ΠΝΠ θα υπάρχει διάτα-
ξη που θα επιτρέπει την ένταξη 
περισσότερων εργαζομένων στον 
μηχανισμό στήριξης της απασχό-
λησης «Συν-Εργασία».

Αναλυτικά, και σύμφωνα με 
πρόσφατο νόμο  (ν. 4714/2020) 
η  δυνατότητα αναστολής συμβά-
σεων εργαζομένων επεκτάθηκε 
και πλέον ισχύει για επιχειρήσεις 
και εργοδότες που δραστηριοποι-
ούνται στους κλάδους του του-
ρισμού και των μεταφορών για 
τους μήνες Αύγουστο και Σεπτέμ-
βριο 2020.

Με την προωθούμενη διάταξη 
από τον υπουργό Εργασίας Γιάν-
νη Βρούτση, αυτή η δυνατότητα 
επεκτείνεται  σε όλες τις επιχει-
ρήσεις που βάσει των ΚΑ∆ του 
υπουργείου Οικονομικών θεω-
ρούνται πληττόμενες, και κυρίως  
σε επιχειρήσεις – εργοδότες του 
ιδιωτικού τομέα των κλάδων επι-
σιτισμού, πολιτισμού και αθλητι-
σμού. Ετσι, οι εργοδότες αυτοί θα 
έχουν την επιλογή για το επόμε-
νο διάστημα και πάντως έως το 
τέλος Σεπτεμβρίου, να θέτουν σε 
αναστολή ή να παρατείνουν την 

αναστολή των συμβάσεων εργα-
σίας των εργαζομένων τους. Το 
μέτρο της αναστολής συμβάσε-
ων μπορεί να χρησιμοποιηθεί και 
για πρώτη φορά, σε εργαζομένους 
που μέχρι σήμερα δεν είχαν τε-
θεί σε αναστολή, κατά το πρώτο 
κύμα των μέτρων αντιμετώπισης 
της πανδημίας.

Σύμφωνα με το υπουργείο Ερ-
γασίας, στόχος του μέτρου είναι  
να εξασφαλιστεί η προσαρμο-
γή των επιχειρήσεων αυτών σε 
εξαιρετικά  δύσκολες οικονομι-
κές συνθήκες με παράλληλη οι-
κονομική στήριξη των εργαζο-
μένων τους.

Κατά εκτιμήσεις του Γενι-

κού Λογιστηρίου του Κράτους 
η σχετική δαπάνη αφορά περί-
που 330.000 εργαζομένους, και 
ανέρχεται σε περίπου 180 εκατ. 
ευρώ, για την καταβολή της ει-
δικής αποζημίωσης ύψους έως 
534 ευρώ, και σε επιπλέον 110 
εκατ. ευρώ για την επιδότηση 
των ασφαλιστικών εισφορών, για 
κάθε έναν από τους μήνες  Αύ-
γουστο και Σεπτέμβριο.

 Με δεύτερη διάταξη στην 
ΠΝΠ, το υπουργείο Εργασίας 
προχωράει σε νέα βελτιωτική κί-
νηση προκειμένου να «λειτουρ-
γήσει» ο μηχανισμός ενίσχυσης 
της απασχόλησης «Συν-Εργασία» 
που μέχρι σήμερα εξακολουθεί 
να μην προσελκύει το ενδιαφέ-
ρον των επιχειρήσεων. Ετσι, ο 
μηχανισμός, από την υπογραφή 
της ΠΝΠ και μετά θα  μπορεί να 
εφαρμοστεί σε όλους τους εργα-
ζομένους, με μόνη προϋπόθεση 
να υπάρχει ενεργή σύμβαση ερ-
γασίας πλήρους απασχόλησης, 
κατά την ημερομηνία αίτησης 
της επιχείρησης για ένταξή του 

στον μηχανισμό. Μέχρι σήμερα, 
ως προϋπόθεση ίσχυε η ύπαρξη 
ενεργής σχέσης εργασίας, πλή-
ρους απασχόλησης, κατά την 30ή 
Μαΐου 2020. Η πρόβλεψη αυτή 
στην πράξη έθετε εκτός μηχα-
νισμού όλους τους εργαζομέ-
νους σε εποχικές επιχειρήσεις 
που άνοιγαν κατά τους θερινούς 
μήνες και συγκεκριμένα από τον 
Ιούνιο και μετά. Στο υπουργείο 
Εργασίας εκτιμούν ότι με αυτόν 
τον τρόπο θα αυξηθούν οι νέες 
προσλήψεις, παράλληλα με τη 
διατήρηση των θέσεων εργασί-
ας στον ιδιωτικό τομέα, ενώ θα 
αποφευχθούν και οι απολύσεις 
εργαζομένων που δεν μπορούσαν 
να ενταχθούν στον μηχανισμό 
εξαιτίας της μεταγενέστερης από 
την προβλεπόμενη ημερομηνία, 
πρόσληψής τους.

Καθώς η μάχη κατά της ανερ-
γίας εξελίσσεται σε «μητέρα των 
μαχών» για την κυβέρνηση, με 
τους ειδικούς να εκτιμούν ότι το 
ποσοστό ανεργίας ενδέχεται να 
ξεπεράσει στο τέλος του χρόνου 
το 20%, στο υπουργείο Εργασίας, 
σε συνεργασία με τον διοικητή 
του ΟΑΕ∆ Σπύρο Πρωτοψάλτη, 
σχεδιάζουν παράλληλα με τις πα-
θητικές πολιτικές στήριξης των 
πληττόμενων εργαζομένων και 
ανέργων, μέτρα συγκράτησης 
της προεξοφλούμενης αύξησης 
της ανεργίας και ενίσχυση της 
απασχόλησης.

Ετσι, με στόχο τη δημιουρ-
γία 127.000 νέων θέσεων εργα-
σίας, η διοίκηση του ΟΑΕ∆ ενερ-
γοποιεί έως το τέλος του έτους 
11 νέα προγράμματα και άλλα 7 
παλαιά, στα οποία πραγματοποί-
ησε όμως ολικό λίφτινγκ προκει-
μένου να τα καταστήσει πιο ελ-
κυστικά για τους εργοδότες του 
ιδιωτικού τομέα.

 Πρόκειται για  στοχευμένες 
δράσεις τόσο σε κεντρικές όσο 
και στις λιγότερο ανεπτυγμένες 
Περιφέρειες, προγράμματα από-
κτησης εργασιακής εμπειρίας για 
τον γενικό πληθυσμό των νέων 
ανέργων αλλά και προγράμματα 
που απευθύνονται στοχευμένα 
σε κλάδους που βρίσκονται στην 
αιχμή της νέας εποχής. 

Σε υψηλά επίπεδα παραμένουν τα 
χρέη του ∆ημοσίου προς τρίτους 
και προμηθευτές το πρώτο εξά-
μηνο του έτους, σύμφωνα με τα 
στοιχεία του Γενικού Λογιστηρίου 
του Κράτους. Συγκεκριμένα, ανέρ-
χονται σε 2,4 δισ. ευρώ, αυξημένα 
κατά 161 εκατ. ευρώ σε σύγκριση 
με τα στοιχεία του πρώτου πεντα-
μήνου του έτους.

Τα χρέη των νοσοκομείων συ-
νεχίζουν να διογκώνονται και συ-
γκεκριμένα αυξήθηκαν σε σύγκρι-
ση με τον προηγούμενο μήνα κατά 

14,1% και 119,7% σε σύγκριση με 
τα ληξιπρόθεσμα του ∆εκεμβρί-
ου 2019.

Ειδικότερα, τα χρέη του ∆ημο-
σίου διαμορφώνονται ως εξής:
• 52 εκατ. ευρώ χρωστούν τα 
υπουργεία, από 59 εκατ. ευρώ που 
χρωστούσαν τον Μάιο.
• 263 εκατ. ευρώ είναι τα χρέη της 
Τοπικής Αυτοδιοίκησης, από 271 
εκατ. ευρώ στο πεντάμηνο.
• 756 εκατομμύρια ευρώ είναι οι 
οφειλές των νοσοκομείων. Σημει-
ώνεται ότι στα τέλη ∆εκεμβρίου τα 

χρέη των νοσοκομείων ανέρχο-
νταν στα 344 εκατ. ευρώ. ∆ηλαδή 
σε διάστημα έξι μηνών αυξήθηκαν 
κατά 119,1%.
• 507 εκατ. ευρώ οφείλουν οι ορ-
γανισμοί κοινωνικής ασφάλισης, 
εκ των οποίων τα 194 εκατ. ευρώ 
ο ΕΟΠΥΥ.
• 268 εκατ. χρωστούν διάφορα νο-
μικά πρόσωπα, από 272 εκατ. ευρώ 
που χρωστούσαν στα τέλη Μαΐου.
• 576 εκατ. ευρώ είναι οι εκκρε-
μείς επιστροφές φόρων, εκ των 
οποίων τα 280 εκατ. ευρώ είναι 

άνω των 90 ημερών. Σημειώνεται 
ότι οι εκκρεμείς επιστροφές φό-
ρων περιλαμβάνουν στοιχεία εκ-
κρεμών επιστροφών προς φορείς 
εκτός γενικής κυβέρνησης για τις 
οποίες έχει εκδοθεί και εκκαθαρι-
στεί το σχετικό ατομικό φύλλο έκ-
πτωσης (ΑΦΕΚ) μέχρι και το τέλος 
του μήνα αναφοράς. Από ∆εκέμ-
βριο 2015 και εφεξής οι εκκρεμείς 
επιστροφές φόρων περιλαμβάνουν 
στοιχεία εκκρεμών επιστροφών, 
για τις οποίες έχει εκδοθεί το σχε-
τικό ΑΦΕΚ.

Σημαντικό σήμα για τις προοπτικές 
ανάκαμψης της ελληνικής οικονομί-
ας, παρά τη βαθιά ύφεση που προκα-
λεί η πανδημία, έδωσε χθες η αγορά 
των εντόκων, καθώς, για πρώτη φο-
ρά μετά τις αρχές Φεβρουαρίου και 
προ κορωνοϊού, το επιτόκιο στους 
τίτλους τριμήνου υποχώρησε σε 
αρνητικά επίπεδα. 

Αυτό αποτελεί μια σημαντική 
εξέλιξη και ακόμη πιο σημαντική 
ψήφο εμπιστοσύνης στην ελληνι-
κή οικονομία, καθώς εν μέσω παν-
δημίας οι επενδυτές είναι πρόθυμοι 
να… πληρώσουν για να δανείσουν 
τη χώρα μας, σε ορίζοντα μάλιστα 
μόλις τριών μηνών. 

Το συγκεκριμένο διάστημα ενέ-
χει πολλές αβεβαιότητες και κιν-
δύνους για τις αγορές και τις οικο-
νομίες διεθνώς, καθώς, με το νέο 
κύμα του κορωνοϊού να βρίσκεται 
σε εξέλιξη σε πολλές χώρες, μπο-

ρεί να τεθούν σε κίνδυνο οι εκτιμή-
σεις για την πορεία της ανάκαμψης 
στο επόμενο διάστημα. Ωστόσο οι 
επενδυτές δείχνουν πως εκτιμούν 
ότι η ελληνική οικονομία, παρά το 
σοκ που περνάει λόγω και του μεγά-
λου πλήγματος που δέχεται ο του-
ρισμός, δεν διατρέχει κίνδυνο χρη-
ματοδότησης.

Πιο αναλυτικά, στη δημοπρασία 
εντόκων γραμματίων διάρκειας 13 
εβδομάδων που διενήργησε χθες 
ο Οργανισμός ∆ιαχείρισης ∆ημο-
σίου Χρέους (Ο∆∆ΗΧ), η απόδοση 

διαμορφώθηκε στο -0,04%, με την 
έκδοση να υπερκαλύπτεται κατά 
2,22 φορές και το ελληνικό ∆ημό-
σιο να αναμένεται να αντλήσει 1 
δισ. ευρώ (συμπεριλαμβανομένων 
των επιπλέον μη ανταγωνιστικών 
προσφορών). Αξίζει να σημειωθεί 
πως στην αντίστοιχη έκδοση τον 

Ιούλιο το επιτόκιο είχε διαμορφω-
θεί στο 0,01%, ενώ την τελευταία 
φορά που είχε κινηθεί σε αρνητικά 
επίπεδα ήταν στην έκδοση της 5ης 
Φεβρουαρίου του 2020, δηλαδή πο-
λύ πριν ξεσπάσει η πανδημία, οπότε 
είχε διαμορφωθεί στο -0,1%.

Οι εκδόσεις εντόκων, οι οποίες 

έχουν αυξηθεί σε μέγεθος, σε συν-
δυασμό με τις εκδόσεις ομολόγων, 
αποτελούν μέρος της στρατηγικής 
του Ο∆∆ΗΧ και του οικονομικού 
επιτελείου, έχουν στόχο να αναπλη-
ρώνουν τα κεφάλαια που χρησιμο-
ποιούνται από τα ταμειακά διαθέ-
σιμα για τη χρηματοδότηση των 
δημοσιονομικών μέτρων στήριξης, 
έτσι ώστε αυτά να διατηρηθούν σε 
υψηλά επίπεδα στα τέλη του έτους 
και κοντά στα 30 δισ. ευρώ. Με αυ-
τόν τον τρόπο η Ελλάδα θα έχει ένα 
ισχυρό δίχτυ ασφαλείας για την επό-
μενη μέρα της κρίσης, κάτι που ανα-
μένεται να αναγνωρίσουν και να 
ανταμείψουν τόσο οι αγορές όσο 
και οι οίκοι αξιολόγησης. Μάλιστα 
θα είναι η μόνη χώρα που θα βγει 
από αυτήν την κρίση με τόσο με-
γάλο «μαξιλάρι» ρευστότητας και, 
σύμφωνα με πηγές της αγοράς, εί-
ναι κάτι που έχει ανάγκη στο οπλο-
στάσιό της, καθώς δεν έχει αξιολό-
γηση «επενδυτικής βαθμίδας» και 

δεν αναμένεται να την αποκτήσει 
πριν από το 2023.

Ενδεικτικά της συνεχιζόμενης 
όρεξης που δείχνουν οι επενδυτές 
για τους ελληνικούς κρατικούς τίτ-
λους είναι τα συνεχιζόμενα ιστορι-
κά ρεκόρ που καταγράφει το 5ετές 
ελληνικό ομόλογο (λήξης Απριλίου 
2024). Χθες η απόδοσή του υποχώ-
ρησε εκ νέου κατά 6% και στο 0,22% 
που αποτελεί νέο χαμηλό, ενώ στα-
θεροποιητικά στο 1,03% κινήθηκε 
η απόδοση του 10ετούς.

«Παραμένουμε θετικοί για τα ελ-
ληνικά ομόλογα», σημειώνει μιλώ-
ντας στην «Κ» ο Σεμπάστιαν Γκάλι, 
ανώτερος μακροοικονομικός αναλυ-
τής της Nordea Asset Management, 
καθώς αναμένει πως τα οικονομικά 
στοιχεία θα βελτιωθούν σταδιακά 
ενώ οι θετικές εξελίξεις γύρω από 
την παρασκευή εμβολίου αναμένε-
ται στο μακροπρόθεσμο διάστημα 
να ενισχύσουν σημαντικά τις προ-
οπτικές τουρισμού. 

Προκειμένου να διευκολυνθεί η δημιουργία νέων θέσεων εργασίας, πέ-
ραν της παράτασης της αναστολής συμβάσεων, στη νέα ΠΝΠ θα υπάρχει 
διάταξη που θα επιτρέπει την ένταξη περισσότερων εργαζομένων στον 
μηχανισμό στήριξης της απασχόλησης «Συν-Εργασία».

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Τα νέα μέτρα 
στήριξης εκτιμάται 
ότι θα αφορούν 
περίπου 330.000 
εργαζομένους.

Ψήφος εμπιστοσύνης 
στην ελληνική οικο-
νομία, καθώς εν μέσω 
πανδημίας οι επενδυτές 
πληρώνουν για να δα-
νείσουν τη χώρα μας.

Ενα νέο πακέτο μέτρων για τους κλά-
δους που πλήττονται περισσότερο 
από την πανδημία σχεδιάζει η κυβέρ-
νηση, με στόχο να αποτραπούν από 
το φθινόπωρο και μετά απολύσεις και 
λουκέτα επιχειρήσεων.

Σύμφωνα με πληροφορίες, ο σχε-
διασμός της κυβέρνησης κινείται σε 
δύο άξονες, χωρίς πάντως μέχρι στιγ-
μής να έχουν ληφθεί οριστικές απο-
φάσεις, δεδομένου ότι είναι άγνωστες 
αυτή τη στιγμή οι ανάγκες που θα 
προκύψουν καθώς και ο αριθμός των 
επιχειρήσεων που θα χρειαστούν τη 
βοήθεια του κράτους. Οπως αναφέρει 
πηγή του οικονομικού επιτελείου, ο 
πρώτος άξονας αφορά τη στήριξη 
της απασχόλησης καθώς ο φόβος για 
εκτίναξη της ανεργίας είναι μεγάλος. 
Σύμφωνα με τις τελευταίες εκθέσεις 
(ΟΟΣΑ, Κομισιόν), η ανεργία στην 
Ελλάδα αναμένεται να εκτιναχθεί κο-
ντά στο 20%, ενώ η απασχόληση να 
συρρικνωθεί κατά 3,5% φέτος και 1% 
το 2021. Υπό αυτές τις συνθήκες, η 
κυβέρνηση σχεδιάζει κίνητρα προ-
σλήψεων στον ιδιωτικό τομέα και συ-
γκεκριμένα την κάλυψη μέρους των 
εργοδοτικών εισφορών. Ταυτόχρονα 
εξετάζονται και η παροχή κινήτρων 
στον τομέα της φορολογίας με νέες 
αναστολές στις φορολογικές υποχρε-
ώσεις και ενδεχομένως μειώσεις στη 
φορολογία, οι οποίες προς το παρόν 
δεν έχουν καθοριστεί.

Ο δεύτερος άξονας προβλέπει τη 
χρηματοδότηση επιχειρήσεων που 
χρειάζονται άμεση στήριξη από την 
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων. Το 
πακέτο των 3,5 δισ. ευρώ όπως ανα-
φέρει πηγή του υπουργείου Οικονο-
μικών, θα κατευθυνθεί σε κλάδους 
που πλήττονται και θα συνεχίσουν 
να πλήττονται από την πανδημία. 
Αυτή ακριβώς θα είναι και η οδηγία 
από το υπουργείο Οικονομικών προς 
τις τράπεζες που θα αναλάβουν τη 
χορήγηση των ευέλικτων δανείων 
με χαμηλότοκα επιτόκια τον προσε-
χή Οκτώβριο.

Μιλώντας στην τηλεόραση του 
ΑΝΤ1, ο αναπληρωτής υπουργός Οι-
κονομικών και αρμόδιος για το Ταμείο 
Ανάκαμψης Θ. Σκυλακάκης ανέφερε, 
ερωτηθείς σχετικά με την πρόθεση 
της κυβέρνησης να προχωρήσει στη 

μείωση εισφορών και φόρων, ότι εί-
ναι πολύ σημαντικό θέμα, επισημαί-
νοντας ότι «το ποιοι και πόσοι φόροι 
θα μειωθούν θα εξαρτηθεί από τα δη-
μοσιονομικά δεδομένα». ∆ιευκρίνισε 
πάντως ότι όσο υπάρχει ο κορωνοϊ-
ός, είναι πιθανό να λαμβάνονται πρό-
σθετα μέτρα, γι’ αυτό θα είναι πολύ 
προσεκτικός στις δεσμεύσεις του και 
στην εισήγηση για μείωση φόρων. 
«Οσο περισσότερο διαρκεί η κρίση 
του κορωνοϊού τόσο θα μειώνονται 
τα ταμειακά διαθέσιμα», εξήγησε, 
τονίζοντας ότι κάθε φορά που πάμε 
να σηκώσουμε κεφάλι, έρχεται κάτι 
που μας πατάει.

Πάντως, τα τελευταία δεδομένα 
στο μέτωπο των εσόδων και συγκε-
κριμένα του Ιουλίου φαίνεται να εί-

ναι καλύτερα από τα αναμενόμενα. 
Σύμφωνα με πληροφορίες, η υστέρη-
ση των εσόδων του Ιουλίου είναι της 
τάξης του 15%-20% από τον αρχικό 
στόχο και δεν αποκλείεται να βελτι-
ωθούν περαιτέρω όταν θα λάβουν και 
τα τελικά στοιχεία πληρωμών από 
τις τράπεζες.

Σχετικά με τα 72 δισ. ευρώ που 
εξασφάλισε η Ελλάδα στην τελευ-
ταία Σύνοδο Κορυφής, ο κ. Σκυλα-
κάκης ανέφερε: «Τα χρήματα που θα 
απορροφήσουμε θα φέρουν μεγάλες 
επενδύσεις», διευκρινίζοντας ότι το 
ποσό αυτό θα πρέπει να διανεμηθεί 
μέσα σε έξι χρόνια. Πρόσθεσε δε ότι 
η διαφορά στην τσέπη των πολιτών 
θα υπάρξει μόλις έρθουν τα πρώτα 
χρήματα. Για το πώς θα διανεμηθούν 
τα χρήματα του Ταμείου Ανάκαμψης, 
είπε: «Το πεδίο είναι ευρύ, το 30% θα 
πάει για σκοπούς της πράσινης Ευ-
ρώπης, που περιλαμβάνουν και την 
εξοικονόμηση ενέργειας, τη διαχείρι-
ση απορριμμάτων και νερού».

Σχέδιο για τη στήριξη
της απασχόλησης
και των επιχειρήσεων

Παράταση έως τις 30 Σεπτεμβρίου
για την αναστολή συμβάσεων

Με αρνητικό επιτόκιο -0,04% η Ελλάδα δανείστηκε 1 δισ. μέσω 3μηνων εντόκων

Στα 2,4 δισ. οι οφειλές του Δημοσίου το α΄ εξάμηνο

Στους κλάδους εστίασης, πολιτισμού, αθλητισμού και σε κάθε άλλον που πλήττεται

Κίνητρα για νέες 
προσλήψεις, αναστολή 
πληρωμής φόρων και 
παροχή ρευστότητας, 
οι βασικοί άξονες των 
παρεμβάσεων που 
εξετάζει η κυβέρνηση.

Οι επενδυτές δείχνουν πως εκτιμούν ότι η ελληνική οικονομία, παρά το σοκ 
που περνάει λόγω και του μεγάλου πλήγματος που δέχεται ο τουρισμός, δεν 
διατρέχει κίνδυνο χρηματοδότησης.

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ
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Ενα δεύτερο κύμα κορωνοϊού, έστω 
και μικρότερης έντασης, συνοδευ-
όμενο από ένα νέο lockdown, θα 
φέρει έκρηξη ανεργίας και λου-
κέτων στην αγορά, οδηγώντας το 
σύνολο της οικονομίας στο από-
λυτο αδιέξοδο, όπως αναφέρει το 
Εμπορικό και Βιομηχανικό Επιμε-
λητήριο Πειραιώς. Οπως προτείνει, 
για να μην τεθεί εκτός ελέγχου η 
κατάσταση, όχι μόνο θα πρέπει να 
συνεχιστεί η αυστηρή εφαρμογή 
των μέτρων προστασίας, αλλά εν-
δεχομένως να πρέπει να υιοθετη-
θούν επιπλέον μέτρα, που χρησι-
μοποιούνται για προειδοποίηση σε 
διαφορετικές καταστάσεις, ανάλο-
γα με τη διακύμανση του δείκτη 
μετάδοσης και του αριθμού κρου-
σμάτων ανά περιοχή. Συγκεκρι-
μένα, μπορεί να χρησιμοποιηθεί 

μια ιεραρχία «alert» με κωδικούς 
χρωμάτων, όπως πορτοκαλί και 
κόκκινο με γεωγραφική ένδειξη.

Εάν το αναμενόμενο δεύτε-
ρο κύμα κορωνοϊού είναι εξίσου 
σοβαρό, όπως το πρώτο κύμα και 
χρειαστεί ένας ακόμη γύρος κλει-
σίματος της αγοράς, τότε εκτι-
μάται ότι θα έχει ανεξέλεγκτο 
αντίκτυπο στη κοινωνία και την 
οικονομία. Η απασχόληση και ο 
κύκλος εργασιών των επιχειρήσε-
ων κατέρρευσαν όταν επιβλήθη-
καν η «γενικευμένη καραντίνα» 
και το «καθολικό lockdown», στις 
περισσότερες χώρες. Οπως ανα-
φέρει το ΕΒΕΠ, οι οικονομικές 
επιπτώσεις της πανδημίας εκτι-
μάται πως θα χρειαστούν 12 με 
18 μήνες μετά την εύρεση του 
εμβολίου για να αναπληρωθούν.

«Επειδή η περιπέτεια του κο-
ρωνοϊού σε καμία περίπτωση δεν 
έχει τελειώσει, πρέπει να διαφυ-
λάξουμε όσα με κόπο καταφέρα-
με. Οφείλουμε να συνεχίσουμε 
να είμαστε προσεκτικοί στην 
εφαρμογή των προληπτικών μέ-
τρων σήμερα, για να αποφύγου-
με ένα δεύτερο καταστροφικό 
lockdown αύριο. Το μήνυμα του 
πρωθυπουργού και η επανεμφά-
νιση του καθηγητή Τσιόδρα επι-
βεβαιώνουν τη σοβαρότητα της 
κατάστασης, που κανείς δεν έχει 
δικαίωμα να αγνοήσει όταν μάλι-
στα αφορά την ασφάλεια και την 
υγεία όλων μας. Ας μην ξεχνάμε, 
πως η πρόληψη είναι προτιμότε-
ρη της καταστολής» σημειώνει 
ο πρόεδρος του ΕΒΕΠ Βασίλης 
Κορκίδης.

Οι φορολογούμενοι μπορούν να υποβάλουν όσες τροποποιητικές δηλώ-
σεις Ε9 κρίνουν αναγκαίες για τη διαμόρφωση ορθής περιουσιακής εικόνας. 

Στο 17% «σκαρφάλωσε» το ποσοστό 
ανεργίας τον Μάιο, μήνα έναρξης 
της σταδιακής άρσης του δίμηνου 
lockdown που οδήγησε σε συρρί-
κνωση την οικονομική δραστηριό-
τητα της χώρας. Τα επίσημα στοι-
χεία της Ελληνικής Στατιστικής 
Αρχής (ΕΛΣΤΑΤ) δείχνουν πως η 
ανεργία τον περασμένο Μάιο πα-
ρουσίασε το υψηλότερο ποσοστό 
των τελευταίων 9 μηνών, προσεγ-
γίζοντας τα επίπεδα του 2019. 

Μάλιστα, στην ευαίσθητη ομά-
δα των νέων ηλικίας 15-24 ετών, 
το φετινό ποσοστό ξεπέρασε αυ-
τό του προηγούμενου έτους, δη-
μιουργώντας εντονότερη ανη-
συχία. Βέβαια, καθώς η εγχώρια 
αγορά εργασίας καθορίζεται εν 
πολλοίς από την πορεία του του-
ρισμού στη χώρα, τα στοιχεία του 
συστήματος «Εργάνη», που ανα-
μένεται να δημοσιοποιηθούν και 
αφορούν τον Ιούλιο, σύμφωνα με 
πληροφορίες δείχνουν πως τον 
περασμένο μήνα δημιουργήθη-
καν 50.000 νέες θέσεις εργασίας, 
αριθμός-ρεκόρ για μήνα Ιούλιο. 
Η μεταχρονολογημένη έναρξη 
της τουριστικής περιόδου και το 
άνοιγμα των μεγάλων ξενοδοχεί-
ων της χώρας με σημαντική κα-
θυστέρηση, μετά τρεισήμισι και 
πλέον μήνες αναγκαστικού λουκέ-
του λόγω των μέτρων ανάσχεσης 
της πανδημίας COVID-19 είχε ως 
αποτέλεσμα το ισοζύγιο προσλή-
ψεων - αποχωρήσεων να κλείσει 
τον Ιούλιο με θετικό πρόσημο. Το 
7μηνο Ιανουαρίου - Ιουλίου 2020 
δημιουργήθηκαν σωρευτικά περί-
που 95.000 νέες θέσεις εργασίας, 
αριθμός δραματικά μειωμένος σε 
σχέση με τις 281.775 νέες θέσεις 
εργασίας του 7μήνου του 2019. 
Να σημειωθεί πάντως ότι τα προ-
ηγούμενα χρόνια, κατά τον Ιού-
λιο, επικρατούσαν οι απολύσεις. 
Είναι χαρακτηριστικό ότι πέρυσι, 
τον συγκεκριμένο μήνα, χάθηκαν 
14.691 θέσεις εργασίας, παρά το 
ρεκόρ 7μήνου.   

Σύμφωνα με τα στοιχεία της 
ΕΛΣΤΑΤ, τα σημάδια της πανδη-
μίας στην αγορά εργασίας έγιναν 
εμφανή τον Μάιο οπότε το εποχι-
κά διορθωμένο ποσοστό ανεργί-
ας έφτασε το 17% έναντι του δι-
ορθωμένου προς τα κάτω 17,2% 
τον Μάιο του 2019 και του διορ-
θωμένου προς τα άνω 15,7% τον 
Απρίλιο του 2020.

 Οι απασχολούμενοι μειώθηκαν 
κατά 193.312 άτομα σε σχέση με 
τον Μάιο του 2019 (μείωση 4,9%) 

και κατά 128.924 άτομα σε σχέση 
με τον Απρίλιο του 2020 (μείωση 
3,3%). Αξίζει να σημειωθεί ότι, με 
βάση τις κατευθύνσεις της Ευρω-
παϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας 
(Eurostat) για την έρευνα εργατι-
κού δυναμικού στα κράτη-μέλη, 
λόγω της πανδημίας του κορωνοϊ-
ού, τα άτομα που τίθενται σε ανα-
στολή σύμβασης εξακολουθούν 
να θεωρούνται απασχολούμενοι, 
εφόσον η διάρκεια της αναστολής 
είναι μικρότερη από 3 μήνες ή αν 
λαμβάνουν περισσότερο από το 
50% των αποδοχών τους.

Οι άνεργοι μειώθηκαν κατά 
52.396 άτομα σε σχέση με τον 
Μάιο του 2019 (μείωση 6,4%) και 
αυξήθηκαν κατά 48.444 άτομα σε 
σχέση με τον Απρίλιο του 2020 
(αύξηση 6,8%). Οπως και κατά 
τους προηγούμενους μήνες της 
πανδημίας, η μείωση του αριθμού 
των ανέργων σε σχέση με τον Μά-

ιο του 2019 κατευθύνθηκε κυρίως 
προς τους οικονομικά μη ενερ-
γούς, καθώς λόγω της COVID-19, 
αρκετά άτομα που αναζητούσαν 
εργασία δήλωσαν ότι δεν είναι 
άμεσα διαθέσιμα να εργαστούν 
και, επομένως, σύμφωνα με τους 
ορισμούς του σχετικού Ευρωπαϊ-
κού Κανονισμού, κατατάσσονται 
στους οικονομικά μη ενεργούς.  

Οι οικονομικά μη ενεργοί, δη-
λαδή τα άτομα που δεν εργάζονται 
ούτε αναζητούν εργασία, αυξήθη-
καν κατά 205.247 άτομα σε σχέ-
ση με τον Μάιο του 2019 (αύξηση 
6,4%) και κατά 77.988 άτομα σε 
σχέση με τον Απρίλιο του 2020 
(αύξηση 2,3%). Σημαντικό «πονο-
κέφαλο» στο οικονομικό επιτελείο 
προκαλεί το γεγονός ότι το μεγα-
λύτερο ποσοστό καταγράφεται 
στις ηλικίες 15-24, όπου η ανεργία 
αυξήθηκε στο 37,5% από 32,2% 
τον ίδιο μήνα του 2019.

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Το 7μηνο Ιανουαρίου 
- Ιουλίου 2020 
εξασφαλίστηκαν 
σωρευτικά περίπου 
95.000 νέες θέσεις 
εργασίας.

Με τον χρόνο να τρέχει αντίστρο-
φα για την πληρωμή της πρώτης 
δόσης του φετινού ΕΝΦΙΑ, πολλοί 
ιδιοκτήτες ακινήτων περιμένουν 
να ανοίξει η ηλεκτρονική πύλη για 
την υποβολή διορθωτικών - τροπο-
ποιητικών δηλώσεων Ε9 για το έτος 
2020. Οσοι λοιπόν έχουν διαπιστώ-
σει λάθη ή παραλείψεις θα πρέπει να 
υποβάλουν τροποποιητική δήλωση, 
διορθώνοντας τα στοιχεία των ακι-
νήτων τους ώστε κατ’ επέκταση να 
μειωθεί ο λογαριασμός του ΕΝΦΙΑ. 
Οσοι προχωρήσουν σε υποβολή τρο-
ποποιητικής δήλωσης θα πρέπει να 
γνωρίζουν τα εξής:
1. Η υποβολή τροποποιητικών - διο-
ρθωτικών δηλώσεων στοιχείων ακι-
νήτων (Ε9) είναι δυνατή μέσω της 
εφαρμογής «Ε9 Περιουσιολόγιο» 
που βρίσκεται στον λογαριασμό κά-
θε φορολογουμένου στο σύστημα 
Taxisnet (ηλεκτρονική διεύθυνση 
www.aade.gr.
2. Οποιος έχει λάθη ή παραλείψεις 
κατά τη συμπλήρωση ενός ή περισ-
σοτέρων από τα έντυπα Ε9 που υπέ-
βαλε για τα έτη 2010-2020 έχει το δι-
καίωμα να εισέλθει στην εφαρμογή 
«Ε9 Περιουσιολόγιο» και να επιλέξει 
το έτος για το οποίο θέλει να υπο-
βάλει τη νέα διορθωτική δήλωση. 
Αν επιλέξει να διορθώσει στοιχεία 
δηλώσεων Ε9 ενός ή περισσοτέρων 
ετών, οι όποιες αλλαγές επιφέρει 
στην εικόνα της περιουσιακής του 
κατάστασης θα μπορούν να μετα-
φερθούν και στα Ε9 των επόμενων 
ετών μέχρι το 2020, οπότε θα μετα-
βληθεί και η εικόνα της περιουσια-
κής κατάστασης, όπως αυτή είχε δι-
αμορφωθεί την 1η Ιανουαρίου 2020.
3. Εάν οι διορθώσεις που πραγμα-
τοποιούνται αφορούν περισσότερα 
του ενός έτη, θα πρέπει ο φορολο-
γούμενος να ξεκινήσει την υποβολή 
δήλωσης Ε9 από το πρώτο διαθέσι-
μο στην εφαρμογή έτος που πρέπει 
η τροποποίηση αυτή να γίνει. Οταν 
επιλέγεται οριστικοποίηση της υπο-
βληθείσας δήλωσης Ε9 σε ένα έτος, 
εάν κάποιες από τις διορθώσεις που 
έγιναν αφορούν και επόμενο έτος, 
τότε δίνεται η δυνατότητα μεταφο-
ράς της δήλωσης αυτής στο επόμε-
νο έτος (εμφανίζεται παράθυρο με 
σχετικό μήνυμα). Στο επόμενο έτος, 
η δήλωση μεταφέρεται ως «προσω-
ρινά» υποβαλλόμενη και ο φορολο-
γούμενος πρέπει να επιλέξει το έτος 
αυτό και στη συνέχεια την καρτέ-
λα «υποβολή δήλωσης Ε9», ώστε 
να μπορέσει να την επεξεργαστεί.

4. Οταν ο φορολογούμενος επιλέγει 
μεταφορά δήλωσης στο επόμενο 
έτος, στο έτος που έγινε η μεταφο-
ρά και πριν ξεκινήσει η επεξεργασία 
της προσωρινής δήλωσης, πρέπει 
να γίνεται έλεγχος της περιουσια-
κής κατάστασης όπως έχει διαμορ-
φωθεί από την προσωρινή δήλωση, 
μέσω της προεπισκόπησης περιου-
σιακής κατάστασης από τις διαθέσι-
μες ενέργειες. Εάν για παράδειγμα 
μεταφέρει κάποιος μια δήλωση με 
μία εισαγωγή ακινήτου σε επόμενο 
έτος όπου το ακίνητο ήδη υπάρχει 
στην περιουσιακή εικόνα, εάν κάνει 
έλεγχο σύμφωνα με τα παραπάνω, 
θα διαπιστώσει ότι το ακίνητο υπάρ-
χει δύο φορές. Συνεπώς, θα πρέπει 
να ακυρώσει την προσωρινή δήλω-
ση που μετέφερε.
5. Εάν ο φορολογούμενος, κατά τη 
στιγμή της οριστικής υποβολής δή-
λωσης Ε9, δεν επέλεξε μεταφορά της 
δήλωσης σε επόμενο έτος, μπορεί 
και εκ των υστέρων από την καρ-
τέλα «δηλώσεις Ε9» να επιλέξει τη 

συγκεκριμένη δήλωση και στη συ-
νέχεια, από τις διαθέσιμες ενέργειες, 
μεταφορά δήλωσης σε επόμενο έτος.
6. Οι φορολογούμενοι μπορούν να 
υποβάλουν όσες τροποποιητικές 
δηλώσεις Ε9 κρίνουν αναγκαίες για 
τη διαμόρφωση ορθής περιουσια-
κής εικόνας. 
7. Μετά την ηλεκτρονική υποβολή 
τροποποιητικής - διορθωτικής δή-
λωσης, θα είναι δυνατό να εκδοθεί 
νέο εκκαθαριστικό ΕΝΦΙΑ μόνο για 
κάθε έτος για το οποίο προκύπτει 
μείωση του φόρου μέχρι 300 ευρώ.
8. Αν από την υποβολή της τροπο-
ποιητικής διορθωτικής δήλωσης 
προκύψει μείωση του αρχικώς βε-
βαιωθέντος ΕΝΦΙΑ πάνω από 300 
ευρώ, τότε ο φορολογούμενος θα 
κληθεί με ηλεκτρονικό μήνυμα μέ-
σω του Τaxisnet να προσέλθει στην 
αρμόδια ∆ΟΥ προσκομίζοντας όλα 
τα δικαιολογητικά που επιβεβαιώ-
νουν τον λόγο υποβολής της διορ-
θωτικής δήλωσης.

ΠΡ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Πώς διορθώνονται
λάθη που οδηγούν
σε αύξηση του ΕΝΦΙΑ  

Η πανδημία αύξησε στο 17%
το ποσοστό της ανεργίας τον Μάιο

Πλήθος λουκέτων θα φέρει ένα νέο lockdown

Τον Ιούλιο δημιουργήθηκαν 50.000 θέσεις εργασίας βάσει προκαταρκτικών στοιχείων

Θα πρέπει να υποβλη-
θεί τροποποιητική 
δήλωση Ε9 μόλις 
ανοίξει η ηλεκτρονική 
πλατφόρμα.

Θα χρειαστούν έως 18 μήνες με-
τά την εύρεση του εμβολίου για να 
καλυφθούν οι ζημίες.

Σημαντική μείωση στον τζίρο τους 
κατέγραψαν επιχειρήσεις που δρα-
στηριοποιούνται στον κλάδο του 
τουρισμού και των τεχνών-ψυχαγω-
γίας τους πέντε πρώτους μήνες του 
2020, ως αποτέλεσμα του lockdown 
και της αναστολής λειτουργίας πολ-
λών επιχειρήσεων κατά το διάστη-
μα αυτό. 

Σύμφωνα με το εβδομαδιαίο 
δελτίο οικονομικών εξελίξεων της 
Alpha Bank, η μεγαλύτερη πτώ-
ση στον κύκλο εργασιών σημειώ-
θηκε στους κλάδους διαχείρισης 
ακίνητης περιουσίας (-71,3%), κα-
ταλυμάτων και εστίασης (-61,4%), 
τεχνών, διασκέδασης και ψυχα-
γωγίας (-38,9%), διοικητικών και 
υποστηρικτικών δραστηριοτήτων 
(-27,6%) και μεταφοράς-αποθήκευ-
σης (-22,7%) 

Οπως σημειώνει το δελτίο, η 
συμβολή των κλάδων υπηρεσιών 
παροχής καταλύματος και εστίασης, 
αλλά και των μεταφορών στην ακα-
θάριστη προστιθέμενη αξία (ΑΠΑ), 
ανέρχεται σε 6,8% και 7% αντίστοι-
χα.  Μάλιστα, το ύψος του κύκλου 
εργασιών στο πρώτο πεντάμηνο του 
έτους για τον κλάδο των καταλυμά-
των και της εστίασης κινήθηκε σε 
σημαντικά χαμηλότερα επίπεδα σε 
σύγκριση με τους υπόλοιπους κλά-

δους τόσο λόγω της εποχικότητας 
του τουρισμού όσο και της γενικό-
τερης ύφεσης που υπέστη ο κλά-
δος με την επέλαση της πανδημίας. 
Από την άλλη, ο τζίρος των επιχει-
ρήσεων που δραστηριοποιούνται 
στο χονδρικό και λιανικό εμπόριο 
καθώς και στη μεταποίηση σημεί-
ωσε μικρότερη πτώση σε σχέση με 
τους προηγούμενους κλάδους κατά 
το πρώτο πεντάμηνο του 2020, κα-
τά 8,8% και 13,9% σε ετήσια βάση 
αντίστοιχα. 

Επιπλέον, τα μερίδια που κατέ-
χουν οι δύο αυτοί κλάδοι στην ΑΠΑ 
ανέρχονται σε 10,5% και 10,8%, 
αντίστοιχα και ως εκ τούτου ανα-
μένεται, λόγω της βαρύτητάς τους, 
να έχουν αρνητική επίπτωση στην 
ΑΠΑ της οικονομίας το 2020. 

Θετικά είναι τα πρώτα σημάδια 

επανέναρξης της λειτουργίας των 
εμπορικών καταστημάτων τον Μά-
ιο, χωρίς αυτό να σημαίνει ότι η 
δραστηριότητά τους επανέρχεται 
στα επίπεδα πριν από την πανδημι-
κή κρίση. Τέλος, σημαντική πτώση 
του κύκλου εργασιών σημειώθηκε 
στους κλάδους της παροχής ηλε-
κτρικού ρεύματος, φυσικού αερίου, 
ατμού και κλιματισμού (ενέργεια, 
-12%) και των κατασκευών (-13,8%), 
εξαιτίας των μέτρων περιορισμού 
των μετακινήσεων. 

Στο εβδομαδιαίο οικονομικό δελ-
τίο, η Alpha Bank σημειώνει ότι οι 
προβλέψεις σχετικά με τις απώλειες 
που θα έχουν οι βασικότεροι κλάδοι 
της ελληνικής οικονομίας το 2020, 
εξαιτίας της πανδημίας, αφενός ποι-
κίλλουν και αφετέρου ενέχουν με-
γάλο βαθμό αβεβαιότητας. 

Καθίζηση τζίρου 61% σε τουρισμό και εστίαση στο πρώτο 5μηνο φέτος

Θετικά είναι τα πρώτα 
σημάδια επαναλειτουρ-
γίας των εμπορικών κα-
ταστημάτων τον Μάιο.

Ο τζίρος των επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται στο χονδρικό και λιανι-
κό εμπόριο καθώς και στη μεταποίηση σημείωσε μικρότερη πτώση σε σχέση 
με τους προηγούμενους κλάδους. 
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Η οικονομία της Σουηδίας εμφάνισε 
τη χειρότερη ύφεση στην ιστορία 
της κατά τη διάρκεια του δευτέ-
ρου τριμήνου, όταν είχε ξεσπάσει η 
πανδημία του κορωνοϊού, ανεξαρ-
τήτως του ότι δεν επέβαλε σκληρά 
περιοριστικά μέτρα, όπως άλλες 
χώρες στη Γηραιά Ηπειρο. Παρά 
ταύτα, η συρρίκνωση στο ΑΕΠ της 
κατά 8,6% σε ετήσια βάση αποδεί-
χθηκε μικρότερη από την αντίστοι-
χη της Ευρωζώνης στο 12,1% το 
δεύτερο τρίμηνο του 2020. Βέβαια, 
οι οικονομολόγοι είχαν εκτιμήσει 
πως η περιστολή στην περίπτωση 
της Σουηδίας θα είναι πιο περιορι-
σμένη, κάτι που δεν αποδείχθηκε 
στην πράξη, όπως αναφέρει σε δη-
μοσίευμά του το ειδησεογραφικό 
πρακτορείο Bloomberg. Ακόμα κι 
έτσι πάντως, απέχει από τη διψή-
φια ύφεση σε Ισπανία, Γαλλία και 
Ιταλία, αλλά και από το 10% στη 
Γερμανία, την ατμομηχανή της ευ-
ρωπαϊκής οικονομίας. Οικονομο-
λόγοι και αναλυτές κάνουν λόγο 
για μια αύξηση της οικονομικής 
παραγωγής για καθένα από το τρί-
το και τέταρτο τρίμηνο, 2% ή και 
πλέον, αλλά συνολικά για το 2020 
το ΑΕΠ θα περισταλεί 4%, λίγο κα-
λύτερα από την αρχική πρόβλεψη 
για ύφεση 5%.

Σε αντίθεση με την προσέγγι-
ση την οποία ακολούθησαν με μι-
κρές ή μεγαλύτερες αποκλίσεις οι 
γειτονικές της χώρες, η Σουηδία 
δεν διέκοψε πλήρως τη λειτουρ-
γία του οικονομικού μηχανισμού 
για να ανακόψει την εξάπλωση 
του ιού. Κυρίως βασίστηκε στην 
έννοια της ατομικής ευθύνης και 
στην εθελοντική συμμόρφωση με 
τις οδηγίες για την προστασία της 
δημοσίας υγείας από τον κορωνο-
ϊό, όπως επισημαίνει το Bloomberg. 
Βέβαια, αυτό είχε ως συνέπεια να 

είναι αυξημένος ο αριθμός των θα-
νάτων στη χώρα εν συγκρίσει με 
τις λοιπές σκανδιναβικές. Συν τοις 
άλλοις, βάσει πρόσφατων ερευνών, 
η σουηδική προσέγγιση της παν-
δημίας ίσως να μην κατόρθωσε να 
διατηρήσει σε καλά επίπεδα την 
καταναλωτική δαπάνη των νοικο-
κυριών. Κατά τον επικεφαλής του 
τμήματος ευρωπαϊκής οικονομίας 
στην Capital Economics Ντέιβιντ 
Οξλι, «η δραστική συρρίκνωση της 
οικονομίας της Σουηδίας κατά το 

δεύτερο τρίμηνο επιβεβαιώνει ότι 
δεν είναι άτρωτη από την πανδη-
μία, παρά την εμπεριστατωμένη 
πολιτική της κυβέρνησης υπέρ της 
επιβολής συγκρατημένων περιορι-
σμών». Παρ’ όλα αυτά, προσθέτει 
ο κ. Οξλι, η πορεία  της οικονομί-
ας της χώρας το δεύτερο εξάμηνο, 
όπως αυτή διαφαίνεται από τώρα, 
δεν έχει σχέση με τον τρόμο που 
προκαλεί η κατάσταση την υπόλοι-
πη Ευρώπη. Σύμφωνα δε με όσα εί-
χε διαμηνύσει αρχικά η κυβέρνηση, 
στόχος της δεν ήταν να ωφεληθεί 
η οικονομία, αλλά να τεθούν σε 
εφαρμογή πολιτικές με βιωσιμό-
τητα. Ωστόσο, ο πρωθυπουργός 
Στέφαν Λόφβεν παραδέχθηκε πως 
πιο πολλά έπρεπε να είχαν γίνει σε 
επίπεδο τεστ και προστασίας των 
ηλικιωμένων.

 Αναφορικά τώρα με την ανερ-
γία, υπήρξε σημαντική άνοδος, αν 

και η κυβέρνηση προώθησε μαζικά 
μέτρα για τη στήριξη της οικονο-
μίας. Η εξέλιξη αυτή αποδόθηκε 
στην πολύ μειωμένη ζήτηση για 
εξαγωγές. «Τώρα ήρθε η ώρα να δει 
τις συνέπειες η Σουηδία, μια χώρα 
προσανατολισμένη στις εξαγωγές, 
η οποία θα πρέπει να βρει τον τρό-
πο να ανακάμψει χωρίς να τραυμα-
τίσει σε μεγάλο βαθμό την αγορά 
εργασίας εξαιτίας της ασθενικής 
ζήτησης», υπογραμμίζει η οικονο-
μολόγος του Bloomberg Γιοχάνα 
Τζίνσον. 

Τέλος, ο οικονομολόγος της τρά-
πεζας Nordea Τόρμπτζορν Ισακ-
σον επισημαίνει ότι «ακόμα είναι 
πολύ νωρίς να αξιολογηθεί το πώς 
οι διαφορετικές στρατηγικές αντι-
μετώπισης του ιού έχουν επηρεά-
σει τις οικονομίες στις διάφορες 
χώρες, αλλά και ποια είναι η ισχύς 
της ανάκαμψης».

Τόσο για το τρίτο
όσο και για το τέταρ-
το τρίμηνο, αναμένεται 
ενίσχυση της παρα-
γωγής κατά 2%.

Σε ιστορικό υψηλό η ύφεση
στη Σουηδία το δεύτερο τρίμηνο
Ανήλθε στο 8,6%, παρότι η χώρα δεν εφάρμοσε γενικευμένο lockdown Η αιφνίδια κατάρρευση και επεισο-

διακή πτώχευση της γερμανικής 
εταιρείας χρηματοπιστωτικών 
υπηρεσιών Wirecard κατέφερε 
σφοδρό πλήγμα στην πιστώτρια 
τράπεζα Commerzbank. Μάλι-
στα, σύμφωνα με πηγές που επι-
καλούνται το Bloomberg και οι 
Financial Times, η χρεοκοπία της 
Wirecard προκάλεσε στη γερμα-
νική τράπεζα μεγαλύτερες ζημίες 
σε σχέση με τον οικονομικό αντί-
κτυπο του κορωνοϊού το δεύτερο 
τρίμηνο του έτους.

Σύμφωνα με τα οικονομικά 
αποτελέσματα δευτέρου τριμή-
νου, μια συγκεκριμένη περίπτω-
ση ζημίωσε τη δεύτερη μεγα-
λύτερη τράπεζα της Γερμανίας 
κατά 175 εκατ. ευρώ. Πηγές προ-
σκείμενες στην Commerzbank 
ανέφεραν πως η ζημία αυτή 
αναφέρεται στην υπόθεση της 
Wirecard, παρότι δεν κατονο-
μάζεται στη σχετική έκθεση. Ως 
αποτέλεσμα, η γερμανική τρά-
πεζα ανακάλεσε τους στόχους 
της για επίτευξη κερδών μέχρι 
το τέλος του έτους.

Η Wirecard κατηγορείται για 
διόγκωση του προϋπολογισμού 
της και για παραπλάνηση της 
αγοράς. Συγκεκριμένα, στο τέ-
λος του Ιουνίου αποκαλύφθηκε 
πως από τον προϋπολογισμό της 
εταιρείας έλειπε 1,9 δισ. ευρώ. 
Μέσα σε μία μόλις εβδομάδα από 
την αποκάλυψη του σκανδάλου, 
η Wirecard κήρυξε πτώχευση.

Η Commerzbank συμμετεί-
χε σε κοινοπραξία 15 τραπεζών 
που προσέφεραν ανακυκλούμε-
νες πιστωτικές διευκολύνσεις 
1,75 δισ. ευρώ στη Wirecard. 
Σύμφωνα με πληροφορίες των 
Financial Times, όταν ξέσπασε 
το σκάνδαλο της εταιρείας χρη-
ματοπιστωτικών υπηρεσιών, εί-
χε αντληθεί το 90% των πιστω-
τικών διευκολύνσεων.

Βέβαια, η τράπεζα αντιμε-
τωπίζει πολλά επιπλέον προ-
βλήματα και ιδίως την αδυνα-
μία αποπληρωμής των δανείων 
από επιχειρήσεις και νοικοκυριά 
εξαιτίας της κρίσης του κορω-
νοϊού. Ενδεικτικό είναι το γε-
γονός ότι η Commerzbank προ-
χώρησε στη συγκέντρωση 469 
εκατ. ευρώ το δεύτερο τρίμηνο 
του έτους, ώστε να μπορέσει να 
αντισταθμίσει την αναμενόμενη 
αύξηση στα κόκκινα δάνεια. Το 
ποσό αυτό είναι το υψηλότερο 
που έχει συγκεντρώσει από το 
2013 για τον συγκεκριμένο σκο-
πό. Μέχρι το τέλος του έτους, η 
τράπεζα αναμένει πως θα συγκε-
ντρώσει μεταξύ 1,3 δισ. ευρώ και 
1,5 δισ. ευρώ.

Αξίζει να σημειωθεί ότι ακόμα 
και προτού η Commerzbank ανα-
καλέσει τις προβλέψεις για την 
κερδοφορία της, αναλυτές της 
αγοράς προέβλεπαν ότι η τρά-
πεζα θα καταγράψει απώλειες 
ύψους 300 εκατ. ευρώ το 2020. 
Εξαιτίας των απογοητευτικών οι-
κονομικών αποτελεσμάτων του 
πρώτου τριμήνου και των προ-
βλέψεων για το δεύτερο, οι μέ-
τοχοι της τράπεζας ασκούν πι-
έσεις για περαιτέρω περικοπή 
των εξόδων.

Ως αποτέλεσμα, τον προηγού-
μενο μήνα ο διευθύνων σύμβου-
λος της Commerzbank, Μάρτιν 
Τζίλκε, και ο πρόεδρος της τράπε-
ζας, Στεφάν Σμίτμαν, παραιτήθη-
καν από τα καθήκοντά τους. Αυ-
τή την εβδομάδα, ο Χανς Γιοργκ 
Φέτερ, πρώην διευθύνων σύμ-
βουλος της κρατικής τράπεζας 
LBBW, ανέλαβε τη θέση του προ-
έδρου και οφείλει να βρει νέο δι-
ευθύνοντα σύμβουλο, ο οποίος 
θα μπορέσει να ικανοποιήσει τα 
αιτήματα των μετόχων και να 
οδηγήσει την τράπεζα στην έξο-
δο από την κρίση.

Ζημίες 175 εκατ.
στην Commerzbank
προκάλεσε η Wirecard 

Η δραστική συρρίκνωση της οικονομίας της Σουηδίας κατά το δεύτερο τρίμηνο επιβεβαιώνει ότι δεν είναι άτρωτη από 
την πανδημία, παρά την εμπεριστατωμένη πολιτική της κυβέρνησης υπέρ της επιβολής συγκρατημένων περιορισμών.

Ενα εκατομμύριο μετοχές αξίας του-
λάχιστον 3,1 δισ. δολαρίων πούλησε 
αυτή την εβδομάδα ο Τζεφ Μπέζος, 
ο πλουσιότερος άνδρας του πλανή-
τη, από το προσωπικό του μερίδιο 
στην Amazon. Μολονότι τα νού-
μερα φαίνονται εξαιρετικά υψηλά, 
το μερίδιο του Μπέζος στην εται-
ρεία δεν έχει μειωθεί σε σημαντι-
κό βαθμό. Αντιθέτως, ο Αμερικα-
νός επιχειρηματίας εξακολουθεί να 
κατέχει περισσότερες από 54 εκα-
τομμύρια μετοχές στην Amazon, 
ενώ η προσωπική του περιουσία 
ανέρχεται στα 189,8 δισεκατομμύ-
ρια δολάρια, σύμφωνα με στοιχεία 
του Bloomberg Billionaires Index.

Σύμφωνα με την αμερικανική 
επιτροπή κεφαλαιαγοράς (SEC), ο 
Μπέζος είχε παραχωρήσει και πέ-
ρυσι μετοχές αξίας 2,8 δισ. δολαρί-
ων, καθώς και νωρίτερα μέσα στο 
έτος ένα μεγάλο μερίδιο των μετο-
χών του αξίας 4,1 δισ. δολαρίων. Σε 
προηγούμενες δηλώσεις του ο Αμερι-
κανός επιχειρηματίας είχε αναφέρει 
ότι κάθε χρόνο περίπου 1 δισ. δολά-
ρια από την πώληση των μετοχών 
του στην Amazon διοχετεύεται για 
τη χρηματοδότηση της άλλης εται-
ρείας του, της Blue Origin, η οποία 
εξειδικεύεται στην εξερεύνηση του 
∆ιαστήματος.

Αξίζει βέβαια να σημειωθεί ότι 
η κερδοφορία της Amazon και πα-
ράλληλα η προσωπική περιουσία 
του ιδρυτή και διευθύνοντος συμ-
βούλου της έχουν εκτοξευθεί φέ-
τος, από την αύξηση στη ζήτηση 
για ηλεκτρονικές υπηρεσίες λόγω 
των περιοριστικών μέτρων κατά 
του κορωνοϊού. Ενδεικτικά, η χρη-
ματιστηριακή αξία της Amazon έχει 
ενισχυθεί περίπου κατά 73% από 
τον Ιανουάριο. Μόλις την προηγού-
μενη εβδομάδα, ο Μπέζος και άλλοι 
επιχειρηματίες του κλάδου της τε-

χνολογίας κλήθηκαν ενώπιον της 
αμερικανικής Γερουσίας, ώστε να 
υπερασπιστούν την ισχύ των εται-
ρειών τους και την κυρίαρχη θέση 
τους στην αγορά. «Θέλουμε να δια-
σφαλίσουμε ότι η τεράστια δύναμη 
και περιουσία που έχετε καταφέρει 
να συγκεντρώσετε δεν θα στραφεί 
εναντίον των δημοκρατικών συμφε-
ρόντων και των ανθρωπίνων δικαι-
ωμάτων σε όλο τον κόσμο και ότι 
δεν θα στραφεί εναντίον της ελεύ-
θερης εγχώριας αγοράς», δήλωσε 
χαρακτηριστικά την προηγούμενη 
εβδομάδα o Τζέιμι Ράσκιν, Αμερι-

κανός γερουσιαστής. Επιπλέον, η 
προσωπική περιουσία του Μπέζος 
υπολογίζεται πως έχει αυξηθεί κα-
τά 74,9 δισ. δολάρια μόνον από την 
αρχή του έτους. Αντίστοιχα διογκώ-
θηκαν και οι περιουσίες πολλών δι-
σεκατομμυριούχων και ιδίως των 
επιχειρηματιών που απασχολούνται 
στον ευρύτερο κλάδο της τεχνολογί-
ας. Για παράδειγμα, η περιουσία του 
Ελον Μασκ, ιδρυτή και διευθύνοντος 
συμβούλου της Tesla, υπερδιπλα-
σιάστηκε από την αρχή του έτους 
και αγγίζει πλέον τα 70 δισ. δολά-
ρια. Επίσης, ο Μουκές Αμπάνι, που 
κατέχει εταιρείες τηλεπικοινωνιών 
και τεχνολογίας στην Ινδία, είδε την 
περιουσία του να αυξάνεται κατά 
21 δισ. δολάρια στα 80 δισ. δολάρια 
μόνον σε λίγους μήνες. Εκτός αυ-
τού, η περιουσία του Μαρκ Ζούκερ-
μπεργκ, διευθύνοντος συμβούλου 
της Facebook, ενισχύθηκε κατά 16 

δισ. δολάρια στα 94,5 δισ. δολάρια. 
Η περιουσία του Μπέζος, όμως, όχι 
μόνον ενισχύθηκε αισθητά από την 
αρχή του έτους, αλλά επίσης ξεπερ-
νάει κατά πολύ και την περιουσία 
τού αμέσως επόμενου στη λίστα 
των πλουσιότερων ανθρώπων πα-
γκοσμίως, δηλαδή του Μπιλ Γκέιτς, 
ιδρυτή της Microsoft. Συγκεκριμένα, 
η περιουσία του Μπέζος είναι κατά 
70 δισεκατομμύρια δολάρια μεγαλύ-
τερη από αυτήν του Γκέιτς. Θα ήταν 
βέβαια ακόμα μεγαλύτερη, εάν δεν 
είχε προηγηθεί το διαζύγιο με την 
πρώην γυναίκα του, Μακένζι Σκοτ, 
η οποία απέκτησε ένα μερίδιο 4% 
στην Amazon μετά το διαζύγιο. Η 
περιουσία της Σκοτ ανέρχεται πλέον 
στα 61,6 δισ. δολάρια, αφότου δώ-
ρισε πρόσφατα 1,7 δισ. δολάρια σε 
φιλανθρωπικούς σκοπούς και κατέ-
χει τη 13η θέση στην παγκόσμια λί-
στα των πλουσιότερων ανθρώπων.

Η χρηματιστηριακή αξία 
της Amazon έχει ενι-
σχυθεί περίπου κατά 
73% από τον Ιανουάριο. 

Μετοχές της Amazon αξίας
3,1 δισ. δολ. πούλησε ο Τζ. Μπέζος
Ο πλουσιότερος άνθρωπος του κόσμου ρευστοποίησε 1 εκατ. μετοχές

Η Τράπεζα της Αγγλίας δεν προχώ-
ρησε σε νέα μέτρα αναθέρμανσης 
της οικονομίας, μίλησε για πιθανό 
διπλασιασμό της ανεργίας, ενώ δι-
ατήρησε ως έχουν τα επιτόκιά της, 
προειδοποιώντας ότι η ανάκαμψη 
της οικονομίας της χώρας θα απαι-
τήσει περισσότερο χρόνο από όσο 
αρχικά είχε προβλέψει. Eπ’ αυτού 
επισημαίνουν αναλυτές της επεν-
δυτικής τράπεζας Berenberg πως, 
εφόσον η τράπεζα αναθεώρησε 
την υπεραισιόδοξη εκτίμησή της 
για την οικονομία, αφήνει όλα τα 
ενδεχόμενα ανοικτά για ακόμα ένα 
πακέτο μέτρων πριν από την εκ-
πνοή του έτους. Η ανεργία, πιθα-
νώς, σχεδόν να διπλασιαστεί έως τη 
λήξη του 2020. Πλέον συνολικά για 
το δωδεκάμηνο του 2020 η τράπεζα 
προβλέπει ότι η οικονομία θα συρ-
ρικνωθεί κατά 9,5%, που σημαίνει 
πως θα έχει τη χειρότερη επίδοση 
των τελευταίων 99 ετών. Παρά ταύ-
τα, θα είναι λιγότερο οξεία η κάμψη 
από το 14%, που προέβλεπε η τρά-
πεζα τον Μάρτιο, όπως αναφέρει 
το Reuters. «Εχουμε μπροστά μας 
έναν πολύ δύσκολο αγώνα και, ει-
λικρινά, είμαστε εντελώς έτοιμοι να 
δράσουμε, εάν παραστεί ανάγκη», 
δήλωσε ο διοικητής της τράπεζας, 
Αντριου Μπέιλι.

∆εν αποκλείεται η Βρετανία να 
περάσει το προσεχές διάστημα 
στον αστερισμό των αρνητικών 
επιτοκίων που ήδη χρησιμοποιού-
νται από την Ευρωπαϊκή Κεντρική 
Τράπεζα και την Τράπεζα της Ιαπω-
νίας. Ο Αντριου Μπέιλι επισημαίνει 
ότι «ανήκουν στο οπλοστάσιό του, 
αλλά προς το παρόν δεν σχεδιάζει 
να τα χρησιμοποιήσει». Αξίζει να 
σημειωθεί πως η Τράπεζα της Αγ-
γλίας τον Μάρτιο είχε μειώσει το 
κόστος δανεισμού στο μόλις 0,1% 
και επεξέτεινε το πρόγραμμα αγο-
ράς τίτλων, φθάνοντας στο σχε-
δόν 1 τρισεκατομμύριο δολάρια. 

Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις των 
αξιωματούχων της, η οικονομία 
του Ηνωμένου Βασιλείου δεν θα 
ανακάμψει στα επίπεδα προ της 
πανδημίας παρά μετά το τέλος του 
2021, λίγο αργότερα από την προη-
γούμενη εκτίμηση. Εντούτοις, για 
την ανεργία είναι λιγότερο δυσοί-
ωνες οι προβλέψεις τους, και αν 
και αναμένεται στα τέλη του 2020 
να ανέλθει στο 7,5%, αυτό το πο-
σοστό είναι σαφώς χαμηλότερο 
από το σχεδόν 10% που προβλε-
πόταν αρχικά.

Κατά τους αναλυτές της MUFG, 

«οι προοπτικές της οικονομίας, 
όπως τις διατυπώνει η Τράπεζα της 
Αγγλίας, είναι λιγότερο μετριοπα-
θείς από όσο ορισμένοι προσδοκού-
σαν, ενώ η απουσία μιας ισχυρής 
ένδειξης ότι τάσσεται υπέρ των 
αρνητικών επιτοκίων ευνοεί μια 
περαιτέρω άνοδο της στερλίνας 
στο άμεσο μέλλον».  

Οικονομολόγοι, τέλος, παρατη-
ρούν ότι ίσως η οικονομία να χρει-
ασθεί επιπλέον αρωγή, ενόσω αγω-
νίζεται στα σταθεί στα πόδια της 
και να αντεπεξέλθει τόσο στα νέα 
κρούσματα του κορωνοϊού όσο και 
να διαχειριστεί την τελευταία φάση 
μετάβασης στη μετά Ε.Ε. εποχή για 
τη Βρετανία. Η μεταβατική περίο-
δος, που είχε συναποφασισθεί με 
τις Βρυξέλλες, ολοκληρώνεται την 
31η ∆εκεμβρίου, χωρίς, ωστόσο, 
να έχει συναφθεί διμερής εμπορι-
κή συμφωνία.

Η βαθύτερη ύφεση
των τελευταίων 99 ετών
φέτος στη Βρετανία 

H περιουσία του Μπέζος, ιδρυτή της Microsoft, είναι κατά 70 δισ. δολάρια μεγαλύτερη από αυτήν του Γκέιτς 
που βρίσκεται στη δεύτερη θέση.

Θα διαμορφωθεί στο 
9,5% για το σύνολο 
του έτους, όπως 
προβλέπει η Τράπεζα 
της Αγγλίας. 
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Επειτα από περίπου οκτώ μήνες 
σχοινοτενών διαπραγματεύσεων, η 
Αργεντινή κατέληξε  σε συμφωνία 
με τους σημαντικότερους πιστωτές 
της για την αναδιάρθρωση χρέους 
της ύψους 65 δισ. δολαρίων. Η πά-
λαι ποτέ πλούσια χώρα της Λατι-
νικής Αμερικής τελεί και πάλι υπό 
πτώχευση από τον Μάιο, την ένατη 
στην ιστορία της. Παράλληλα βρί-
σκεται, επίσης, και σε καθεστώς 
μνημονίου που έχει υπογράψει με 
το ∆ΝΤ από το 2018 όταν η προ-
ηγούμενη κυβέρνηση του συντη-
ρητικού Μαουρίσιο Μάκρι συνή-
ψε δάνειο ύψους 44 δισ. δολαρίων. 
Προστίθεται, έτσι, μία ακόμη στη 
μακρά σειρά αναδιαρθρώσεων του 
αργεντίνικου χρέους που, ωστόσο, 
φαίνεται πως έχει ήδη εγκριθεί από 
σημαντική μερίδα ομολογιούχων. 
Εν ολίγοις, η αναδιάρθρωση δεν 
αναμένεται να αποκλείσει εκ νέου 
τη χώρα από τις διεθνείς χρηματα-
γορές όπως συνέβη με τη δραμα-
τική πτώχευσή της στα τέλη του 
2001. Αυτό σημαίνει πως δεν πρό-
κειται να ακολουθήσουν παρατε-
ταμένες δικαστικές διαμάχες όπως 
εκείνες ανάμεσα σε μερίδα funds 
που ζητούσαν την αποπληρωμή 
των ομολόγων τους στο ακέραιο 
και στην άλλοτε κυβέρνηση της 
Κριστίνα Φερνάντες, πρώην προ-
έδρου και νυν αντιπροέδρου της 
χώρας που έχει απλή συνωνυμία 
με τον σημερινό πρόεδρο. Στις δι-
αμάχες αυτές έδωσε τέλος το 2016 
ο Μαουρίσιο Μάκρι, διάδοχος της 
Κριστίνα Φερνάντες, όταν αποφά-
σισε να αποπληρώσει στο ακέραιο 
τα εν λόγω funds.

Ο Μαρτίν Γκουζμάν, υπουρ-
γός Οικονομικών της νέας κυ-
βέρνησης Αλμπέρτο Φερνάντες, 
που προέκυψε από τις εκλογές 
του ∆εκεμβρίου, απέρριψε προ-
σφάτως προτάσεις μερίδας των 
ομολογιούχων επισημαίνοντας 
ότι «θα υπέβαλαν την κοινωνία 
της Αργεντινής σε νέες πιέσεις». 
Στη συνέχεια, όμως, συναίνεσε 

σε ορισμένες τροποποιήσεις των 
όρων που διέπουν τα υπό αναδι-
άρθρωση ομόλογα όπως και στην 
εσπευσμένη καταβολή ορισμένων 
πληρωμών. 

Οπως τονίζει το Reuters, μετά 
κάποιες καθοριστικές παραχωρή-
σεις επέτυχε τη συμφωνία που, 
ωστόσο, πρέπει να ψηφισθεί και 
να εγκριθεί από τους ομολογιού-
χους. Θεωρητικά είναι δυνατόν 
να προβάλει βέτο κάποια μερίδα 

πιστωτών και να τινάξει στον αέ-
ρα τη συμφωνία.

Σύμφωνα, πάντως, με πηγές 
προσκείμενες στις σχετικές συ-
νομιλίες, δεν διαφαίνεται τέτοιο εν-
δεχόμενο καθώς έχει ήδη εγκρίνει 
τη συμφωνία ποσοστό των ομολο-
γιούχων της τάξεως τουλάχιστον 
του 50% ώς 60%. Το ποσοστό αυ-
τό δίνει σαφώς στην κυβέρνηση 
τη δυνατότητα να τροποποιήσει 
ένα μέρος των όρων αποπληρωμής 
των ομολόγων. Οπως επισημαίνει 
σχετικό ρεπορτάζ των Financial 
Times, εάν και εφόσον ψηφισθεί, η 
συμφωνία αναδιάρθρωσης ανοίγει 
ένα νέο κεφάλαιο στις διαπραγμα-
τεύσεις του Μπουένος Αϊρες για το 
χρέος της χώρας. Η Αργεντινή θα 
αρχίσει τώρα νέες συνομιλίες με 
το ∆ΝΤ καθώς η κυβέρνηση Αλ-
μπέρτο Φερνάντες έχει ζητήσει 
παράταση στο χρονοδιάγραμμα 
αποπληρωμής του δανείου της με 
αναβολή όσων δόσεων λήγουν στη 

διάρκεια της διετίας 2021-2023. Πα-
ράλληλα, όμως, ζητεί η επιμήκυνση 
της αποπληρωμής να μη συνοδεύ-
εται από σκληρά μέτρα λιτότητας. 
Θα έχει, άλλωστε, τη δυνατότητα 
εφεξής να επικεντρωθεί στα υπό-
λοιπα προβλήματα της οικονομίας 
της Αργεντινής όπως υποσχέθηκε 
προεκλογικά. Σε αυτά συμπεριλαμ-
βάνονται, μεταξύ άλλων, ένας από 
τους υψηλότερους δείκτες πλη-
θωρισμού στον κόσμο, οι έλεγχοι 
στις κινήσεις κεφαλαίου που έχουν 
οδηγήσει σε μια υπερβολική ανατί-
μηση της επίσημης ισοτιμίας του 
νομίσματος αλλά και τρία συναπτά 
έτη ύφεσης.

Η πανδημία βρήκε την Αργεντι-
νή σε βαθύτατη ύφεση και με ένα 
δυσβάσταχτο χρέος. Περιέπλεξε, 
έτσι, περαιτέρω τα προβλήματα 
της οικονομίας της, ενώ οδήγησε 
επανειλημμένως σε αδιέξοδο τις 
συνομιλίες ανάμεσα στο Μπουέ-
νος Αϊρες και τους πιστωτές της. 

Η πανδημία βρήκε την Αργεντινή σε βαθύτατη ύφεση και με ένα δυσβάσταχτο χρέος. Περιέπλεξε, έτσι, περαι-
τέρω τα προβλήματα της οικονομίας της, ενώ οδήγησε επανειλημμένως σε αδιέξοδο τις συνομιλίες ανάμεσα στο 
Μπουένος Αϊρες και τους πιστωτές του. Στη φωτογραφία, ο πρόεδρος της χώρας Αλμπέρτο Φερνάντες ενώ ανακοι-
νώνει την παράταση της καραντίνας έως τις 16 Αυγούστου.

Το Μπουένος Αϊρες 
έχει ξεκινήσει δια-
πραγματεύσεις με 
το ΔΝΤ για την παρά-
ταση της αποπληρω-
μής δανείου 44 δισ. 
δολ. που έχει λάβει.

Σε ένατη αναδιάρθρωση
χρέους προχωράει η Αργεντινή
Εχει έρθει σε συμφωνία με το 50%-60% των ομολογιούχων πιστωτών

ΑΝΑΛΥΣΗ

Το να σπάει κανείς τα ρεκόρ μπο-
ρεί να είναι καλό σημάδι, όχι όμως 
όταν αφορά τον οικονομικό κα-
τακερματισμό. To ΑΕΠ των ΗΠΑ 
υποχώρησε δραματικά σε ετήσιο 
ρυθμό 33% το δεύτερο τρίμηνο 
του έτους, σύμφωνα με έκθεση 
της προηγούμενης εβδομάδας 
από την αμερικανική υπηρεσία 
οικονομικής ανάλυσης (Bureau 
of Economic Analysis). Τουλάχι-
στον, ήταν ήδη σαφές ότι η οι-
κονομική ανάπτυξη των ΗΠΑ θα 
κινείτο προς άγνωστη κατεύθυν-
ση. Βέβαια, το τρέχον τρίμηνο εί-
ναι καλύτερο σε σχέση με αυτό 
που προβλεπόταν. Ωστόσο, κανείς 
δεν ξέρει πόσο καλύτερο είναι. Η 
Ομοσπονδιακή Τράπεζα των ΗΠΑ 
(Fed) –και ιδίως το αμερικανικό 
Κογκρέσο– έχει τη δυνατότητα 
να επηρεάσει το τελικό αποτέλε-
σμα. Ηταν ήδη δεδομένο ότι φέτος 
θα σημειωνόταν η ταχύτερη ύφε-
ση στο ΑΕΠ που έχει καταγραφεί 
ποτέ στις ΗΠΑ από το 1947, όταν 
δηλαδή η αμερικανική κυβέρνη-
ση ξεκίνησε να κρατάει σχετικό 
αρχείο με την οικονομική κατά-
σταση της χώρας.

Βέβαια, το ποσοστό που δια-
μορφώθηκε σε ετήσια βάση φαί-
νεται εκ πρώτης όψεως ακόμα χει-
ρότερο από την πραγματικότητα. 
Αντίστοιχα, η ανάκαμψη της οι-
κονομικής δραστηριότητας μετά 
το άνοιγμα των χώρων εργασίας, 
εστιατορίων και άλλων επιχειρή-
σεων φάνηκε πολύ καλύτερη από 
την πραγματικότητα. Το ερώτη-
μα όμως είναι τι θα συμβεί στη 
συνέχεια.

Μία πιο «φρέσκια» πηγή πλη-
ροφοριών είναι τα εβδομαδιαία 
στοιχεία σχετικά με τα αιτήματα 
για ασφάλιση των Αμερικανών 
ανέργων. Τα στοιχεία που δη-
μοσιεύθηκαν την προηγούμε-
νη εβδομάδα επιβεβαιώνουν τις 
ανησυχίες του Τζερόμ Πάουελ, 
του προέδρου της Ομοσπονδι-

ακής Τράπεζας των ΗΠΑ (Fed).
Τις τελευταίες εβδομάδες τα 

αιτήματα για ασφάλιση των ανέρ-
γων έχουν αυξηθεί ξανά αν και με 
ήπιο ρυθμό, ενώ προηγουμένως –
και μετά την κατακόρυφη αύξηση 
των αιτημάτων στο τέλος Μαρτί-
ου– είχαν σημειώσει υποχώρηση. 

Τα στοιχεία τα οποία ο Πάου-
ελ χαρακτηρίζει «υψηλής συχνό-
τητας», όπως για παράδειγμα οι 
δαπάνες των καταναλωτών σε 
σχέση με τη χρήση πιστωτικών 
και χρεωστικών καρτών, υποδει-
κνύουν επίσης ότι η ανάκαμψη 
είναι αποδυναμωμένη, σύμφωνα 
με στοιχεία της με κερδοσκοπικής 
οργάνωσης Opportunity Insights.

Αυτή τη στιγμή το Κογκρέσο 
έχει επιδοθεί σε ένα κομματικό 
διάλογο αναφορικά με το επόμενο 
πρόγραμμα στήριξης της οικονο-
μίας. Μεταξύ των θεμάτων προς 
διαπραγμάτευση συμπεριλαμβά-
νεται για παράδειγμα το ύψος των 
επιπλέον επιδομάτων, τα οποία θα 
διοχετευθούν στους Αμερικανούς 
ανέργους. Ο Πάουελ αποφεύγει 
να προβεί σε ξεκάθαρες προτά-
σεις σχετικά με τα επόμενα μέτρα. 
Επιπλέον, την περασμένη εβδο-
μάδα επικρότησε τις προηγούμε-
νες επεμβάσεις των Αμερικανών 
αξιωματούχων, λέγοντας ότι ήταν 
ταχείες και ισχυρές και ότι τα χρή-
ματα ξοδεύτηκαν με σωστό τρόπο.

Ωστόσο, στην περίπτωση που 
διακοπεί η διοχέτευση ρευστού 
στην αμερικανική οικονομία και 
ιδίως λαμβάνοντας υπόψη την κα-
τάσταση με την πανδημία, η ανά-
καμψη της αμερικανικής οικονομί-
ας διατρέχει πραγματικό κίνδυνο. 

Ο πρόεδρος της Ομοσπονδια-
κής Τράπεζας των ΗΠΑ (Fed) και οι 
συνάδελφοί του έχουν ήδη προβεί 
σε πολλά μέτρα για τη στήριξη της 
οικονομίας εν μέσω της πανδημί-
ας και μπορούν να λάβουν ακόμα 
περισσότερα μέτρα σε πολύ μικρό 
χρονικό διάστημα. 

Σε κίνδυνο η ανάκαμψη
της οικονομίας των ΗΠΑ

Του RICHARD BEALES / REUTERS BREAKINGVIEWS

Δύο χρόνια ακριβώς μετά τη νομι-
σματική κρίση στην οποία βυθί-
στηκε η Τουρκία τον Αύγουστο 
του 2018, η τουρκική λίρα υπο-
χώρησε την Πέμπτη σε νέο χα-
μηλό έναντι του δολαρίου. Ηταν 
η δεύτερη συναπτή συνεδρίαση 
στη διάρκεια της οποίας σημει-
ώθηκαν μαζικές πωλήσεις του 
νομίσματος. Αποδεικνύοντας για 
μία ακόμη φορά ατελέσφορες 
τις αλλεπάλληλες παρεμβάσεις 
της κεντρικής τράπεζας και των 
κρατικών τραπεζών στην αγορά 
συναλλάγματος, το τουρκικό νό-
μισμα υποχώρησε στη διάρκεια 
της χθεσινής συνεδρίασης κατά 
3,2% στις 7,2781 λίρες προς ένα 
δολάριο. Πρόκειται για το χαμη-
λότερο επίπεδο που έχει κατα-
γράψει η λίρα από τις 7 Μαΐου, 
οπότε είχε διολισθήσει στις 7,49 
λίρες προς ένα δολάριο. Είναι, 
επίσης, χαμηλότερο από το επί-
πεδο των 7,236 λιρών προς ένα 
δολάριο στις οποίες είχε υπο-
χωρήσει προ δύο ετών εν μέσω 
της διπλωματικής έντασης ανά-
μεσα στην Αγκυρα και την Ου-
άσιγκτον που προκαλούσε τότε 
μαζική φυγή των ξένων επενδυ-
τών. Η τουρκική λίρα σημείωσε, 
άλλωστε, ιστορικό χαμηλό ένα-
ντι του ευρώ καθώς ένα ευρώ 
αγόραζε 8,6342 τουρκικές λίρες.

Στη διάρκεια του έτους το νό-
μισμα της Τουρκίας έχει υποτι-
μηθεί συνολικά κατά περισσότε-
ρο από 18%, καθώς οι πολιτικές 
που εφαρμόζει ο Τούρκος πρόε-
δρος έχουν προκαλέσει δυσφο-
ρία στους ξένους επενδυτές. Η 
Τράπεζα της Τουρκίας έχει δα-
πανήσει μάταια δισεκατομμύρια 

δολάρια στις αγορές συναλλάγ-
ματος στην προσπάθειά της να 
στηρίξει το νόμισμα, με αποτέ-
λεσμα να έχουν εξανεμισθεί τα 
συναλλαγματικά διαθέσιμα της  
χώρας. Σύμφωνα μάλιστα με την 
Goldman Sachs, από την αρχή 
του έτους έχει θυσιάσει για τη 

στήριξη του νομίσματος περισ-
σότερα κεφάλαια από όσα δα-
πάνησε στο σύνολο του περα-
σμένου έτους. ∆εν έχει, ωστόσο, 
ανακόψει τη φυγή του ξένου κε-
φαλαίου. Μέσα στα τελευταία 
δύο χρόνια εκτιμάται ότι έχουν 
εγκαταλείψει περιουσιακά στοι-
χεία της Τουρκίας περίπου 15 δι-
σεκατομμύρια δολάρια. Το απο-
τέλεσμα είναι να έχει διευρυνθεί 
το έλλειμμα τρεχουσών συναλλα-
γών της χώρας που με τα τελευ-
ταία στοιχεία βρίσκεται στα 5,1 
δισεκατομμύρια δολάρια.

Οπως σχολιάζει σχετικό ρε-
πορτάζ των Financial Times, οι 
επίμονες πιέσεις στο νόμισμα 

δεν αφήνουν τώρα πολλές εναλ-
λακτικές στην κεντρική τράπεζα. 
Ενισχύονται, έτσι, οι προσδοκίες 
της αγοράς πως η Τράπεζα της 
Τουρκίας θα αναγκαστεί να αυ-
ξήσει τα επιτόκια δανεισμού πα-
ρά την προτίμηση του Ρετζέπ Τα-
γίπ Ερντογάν στο φτηνό χρήμα.

Στη διάρκεια των τελευταίων 
12 μηνών, η κεντρική τράπεζα 
έχει μειώσει το βασικό επιτόκιο 
δανεισμού κατά 15,75 ποσοστι-
αίες μονάδες. Από το 24% στο 
οποίο τα ανέβασε τους τελευ-
ταίους μήνες του 2018, οπότε 
και έδωσε άμεσα ανοδική ώθη-
ση στο νόμισμα, τα έχει μειώσει 
στο 8,25% μετά οκτώ αλλεπάλ-
ληλες μειώσεις. 

Η αύξηση των επιτοκίων φαί-
νεται πλέον ως μονόδρομος για 
την Τράπεζα της Τουρκίας δε-
δομένου ότι ο πληθωρισμός βρί-
σκεται σε διψήφια επίπεδα έστω 
κι αν υποχώρησε ελαφρώς στο 
11,8% τον Ιούλιο από το 12,6% 
του Ιουνίου. Η δεινή κατάσταση 
στην οποία έχει περιέλθει προ-
σφάτως η οικονομία της Τουρ-
κίας θυμίζει ανησυχητικά πολύ 
τη νομισματική κρίση του 2018 
παρά την υποχώρηση του πλη-
θωρισμού.

Η πανδημία έχει εντείνει τα 
προβλήματα της τουρκικής οικο-
νομίας, καθώς έχει πλήξει καίρια 
τον τουρισμό της που αντιπρο-
σωπεύει το 12% του τουρκικού 
ΑΕΠ. Οδήγησε, άλλωστε, σε 
πτώση των εξαγωγών της κατά 
10,9% μόνον μέσα στον Απρίλιο 
και η τουρκική οικονομία οδεύει 
προς τη δεύτερη ύφεσή της μέ-
σα σε δύο χρόνια.

Εκτιμάται ότι μέσα στα τελευταία δύο χρόνια οι εκροές ξένων κεφαλαί-
ων από περιουσιακά στοιχεία της Τουρκίας έφθασαν τα 15 δισ. δολάρια, με 
αποτέλεσμα να διευρυνθεί το έλλειμμα τρεχουσών συναλλαγών.

Η νομισματική κρίση 
στην Τουρκία έχει 
οδηγήσει σε υποτί-
μηση της λίρας 
κατά 18%.

Ελεύθερη πτώση της τουρκικής
λίρας έναντι ευρώ και δολαρίου 
Νέο ιστορικό χαμηλό κατέγραψε την Πέμπτη σε σχέση με το ευρωπαϊκό νόμισμα 

Οι αεροπορικές εταιρείες περνούν 
τη χειρότερη κρίση στην ιστορία 
τους. H Air Baltic της Λετονίας 
αποδεικνύει πάντως ότι και στους 
δύσκολους καιρούς της πανδημί-
ας είναι εφικτό να πετάς με ασφά-
λεια, όπως αναφέρει σχετικά σε 
δημοσίευμά της η Deutsche Welle. 
«Οι άνθρωποι προς το παρόν φο-
βούνται να πετάξουν, αλλά αυτό 
θα αλλάξει σύντομα», δηλώνει ο 
Μάρτιν Γκάους. Ο Γερμανός πρώ-
ην πιλότος διευθύνει από το 2011 
στη Ρίγα την αεροπορική εταιρεία 
Air Baltic, η οποία θεωρείται υπό-
δειγμα για πολλούς στον κλάδο και 
στην εποχή του κορωνοϊού αντέ-
δρασε άμεσα. «Πρώτοι στην Ευρώ-
πη σταματήσαμε να πετάμε στις 17 
Μαρτίου και μειώσαμε την εταιρεία 
αμέσως κατά 40% σε προσωπικό 
και χώρους στάθμευσης των αερο-
πλάνων», λέει ο έμπειρος πρώην 
πιλότος. Σχεδόν 700 συνεργάτες 
σταμάτησαν να εργάζονται, αλλά 
είχαν την εγγύηση ότι θα επιστρέ-
ψουν και πάλι, μόλις ξεκινήσει η 
λειτουργία της Air Baltic.

Την περίοδο της καραντίνας 
οι έντεκα σημαντικότεροι διευ-
θυντές της αεροπορικής εταιρεί-
ας συνεργάζονταν στενά στα κε-
ντρικά γραφεία της στη Ρίγα. ∆ύο 
μήνες πέρασαν εκεί και δούλευαν 
νυχθημερόν. Κάθε δύο εβδομάδες 
έκαναν τεστ κορωνοϊού και έφευ-
γαν μόνο για τον ύπνο. «Επρεπε 
να επεξεργαστούμε και να έχου-
με έτοιμο ένα καινούργιο μοντέ-
λο, ένα καινούργιο προϊόν», ση-
μειώνει ο Μάρτιν Γκάους. Από τις 
18 Μαΐου η εταιρεία πετάει και 
πάλι κανονικά. Στην αρχή με μό-
νο τέσσερα από τα 38 αεροπλάνα 
της και σήμερα με σχεδόν τα μισά. 

Κάποια πράγματα έχουν αλλάξει, 
αλλά «η μεγαλύτερη αλλαγή είναι 
ότι είμαστε όπως και πριν απένα-
ντι στους πελάτες μας», λέει στην 
Deutsche Welle ο Μάρτιν Γκάους. 
Το προσωπικό δεν φοράει ολόσω-
μες προστατευτικές στολές, όπως 
σε άλλες εταιρείες, ούτε μάσκες 
που καλύπτουν όλο το πρόσωπο, 
όπως στην Qatar Airways. Οι αε-
ροσυνοδοί φορούν μάσκες και γά-
ντια, όπως και οι επιβάτες. «Ημα-
σταν η πρώτη ευρωπαϊκή εταιρεία 
που προσέφερε σε κάθε επιβάτη 
μια μάσκα και δύο αντισηπτικά 
μαντιλάκια. Αυτή η ιδέα γεννή-
θηκε εδώ», λέει και πάλι ο Μάρ-
τιν Γκάους.

Η Air Baltic έστειλε πολλές φο-
ρές στην Κίνα αεροπλάνα για να 
φέρουν ένα εκατομμύριο μάσκες. 
Η εταιρεία από τότε που ξέσπασε 
η πανδημία χρησιμοποιεί μόνο τα 
πιο σύγχρονα αεροπλάνα της, τα 
Airbus A220 Jet. ∆ιαθέτει ίσως τον 
πιο νέο στόλο με μέσο όρο ζωής 
τα δύο χρόνια και σε κάθε στάση 
στη Ρίγα τα αεροπλάνα απολυμαί-
νονται. Επιπλέον, όλα τα εισιτήρια 
μπορούν να αλλάξουν, ακόμα και 
τα πιο φθηνά, πληρώνοντας το κό-
στος αλλαγής, ενώ οι περισσότε-
ρες μεσαίες θέσεις μένουν κενές. 
Μέχρι τώρα είχαν εξαιρεθεί από 
το πρόγραμμα πτήσεων η Ρωσία, 
η Ουκρανία και η Σουηδία, οι οποί-
ες συνήθως αποτελούν πολύ ση-
μαντικές αγορές για την εταιρεία. 
Τέλος, αναφέρεται πως την πρώτη 
εβδομάδα του Ιουλίου η Air Baltic 
είχε 369 πτήσεις σε σύγκριση με 
τις αντίστοιχες 1.346 πέρυσι, ενώ 
τον Σεπτέμβριο σχεδιάζεται να τα-
ξιδέψουν 22 αεροσκάφη Airbus 
A220 και 32 τον επόμενο χρόνο.

Το σχέδιο αντιμετώπισης
της κρίσης από τη μικρή
Air Baltic της Λετονίας 
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Better days can be here
Ο φετινός Αύγουστος είναι διαφο-
ρετικός για όλους μας.  Άλλα λο-
γαριάζαμε και άλλα μας ήλθαν 
τόσο που ακόμη και η ρήση, «λο-
γαριάζαμε χωρίς τον ξενοδόχο…
», άλλαξε και αυτή.  Έγινε «ο ξε-
νοδόχος λογάριαζε χωρίς τον …
κορωνοϊό…»!

Φέτος θα μας απολαύσει η Κύ-
προς σε όλο μας το μεγαλείο.  Για
καμιά δεκαριά μέρες το Fig Tree
όπως και όλα τα παράλια θα βου-
λιάξουν κατά κάτι εκατοστά και οι
επιδημιολόγοι με τον Ψηλό θα φαν-
τάζουν γραφικές φιγούρες, καλών-
τας μας μάταια να κρατάμε απο-
στάσεις και να φοράμε μάσκες.

Μακάρι φυσικά τα παράλια να
μην βουλιάξουν ούτε χιλιοστό και
οι επιδημιολόγοι με τον Ψηλό να
μην θεωρηθούν γραφικοί από κα-
νέναν από εμάς.  

Τα πράγματα είναι εξίσου σο-
βαρά είτε θεωρείτε τον ιό φυσικό
ή κατασκευασμένο, είτε τον έφτια-
ξαν οι Κινέζοι για να πλήξουν τους
Αμερικανούς ή οι Αμερικανοί για
να πλήξουν τους Κινέζους.  Η ουσία
είναι ότι τον Μάρτιο υπήρχαν παγ-
κοσμίως 3 εκ. κρούσματα και 30.000
θάνατοι ενώ τώρα έχουμε σχεδόν

20 εκ. κρούσματα και πέραν των
700.000 θανάτων.  Και μπορεί πε-
ρίπου 11,5 εκ από τα 20 εκ να έχουν
ιαθεί, αλλά οι μόνοι που αποδε-
δειγμένα δεν μπορούν να μεταδώ-
σουν τον ιό είναι η τάξη των
700.000 που αυξάνεται καθημερι-
νά…Γι’ αυτό χρειάζεται μεγάλη
προσοχή από όλους μας και να τη-
ρούμε με ευλάβεια και με ορθότητα
τα τρία βασικά μέτρα προφύλαξης:
μάσκα, απολύμανση και αποστα-
σιοποίηση.

Κανένας δεν εισηγείται να κλει-
στείτε στο σπίτι.  Αντίθετα, ακούστε
τον Περδίο, ρολάρετε την διαφή-
μιση του Υφυπουργείου Τουρισμού
που προοριζόταν για τους στοχευ-
μένους τουρίστες που δεν έμελλε

να έρθουν και ανακαλύψτε εσείς
την Κύπρο που ίσως δεν ξέρετε
πως έχετε.  

Κάνετε μονοήμερες ή ολιγοή-
μερες διακοπές στην ύπαιθρο και
στα βουνά.  Ανακαλύψτε τοπία της
fύσης, αρχαιολογικούς χώρους και
χωριουδάκια που είχατε ξεγραμ-

μένα ή που δεν ξέρατε πο;y να τα
εντοπίσετε στον χάρτη.  Χαρίστε
στον εαυτό σας μικρές αποδράσεις
εκτός της καθημερινότητας σας ή
εκτός του βαρετού επαναλαμβα-
νόμενου τρόπου «διακοπών» σας.  

Νιώστε εσείς διαφορετικά και
δώστε συνάμα χαρά και υποστήριξη

στο παραδοσιακό ταβερνάκι στο
χωριό, στο μικρό ξενοδοχείο που
βλέπει ουρανό και πράσινο και
αναπνεύστε γνήσιο οξυγόνο. Βρείτε
πιο ερημικές παραλίες και βουτήξτε
στα καταγάλανα νερά.  Μην επα-
ναλαμβάνετε τα ίδια και τα ίδια
που στην τελική το μόνο αποτέλε-

σμα είναι να δείτε και να σας δουν
τα ίδια άτομα που βλέπεστε ολό-
χρονα και όπου πάτε.

Επιμένετε και πάρτε τα παιδιά
σας μαζί σας. Να ξεκολλήσει το
μυαλό τους και τα μάτια τους από
την «ηλεκτρονικούρα» και να μά-
θουν πέντε πράματα για τον τόπο
τους που πάω στοίχημα δεν έχουν
ιδέα αν τα ρωτήσετε. Κάνετε bon-
ding μέσω διαφορετικού τύπου
δραστηριοτήτων.

Με μια αναλογία περίπου 200
άτομα ανά τετραγωνικό χιλιόμετρο,
μια χαρά πετυχαίνουμε αποστα-
σιοποίηση αν διασπαρθούμε. Γνω-
ρίζουμε καλύτερα την χώρα μας,
υποστηρίζουμε όσες επιχειρήσεις
μετά φόβου εργάζονται και ξεγνοι-
άζουμε. Ο Σεπτέμβρης είναι στη
γωνία και θα είναι δύσκολος για
όλους μας. Ας μην υπερακοντίσουμε
τον βαθμό δυσκολίας συμπεριφε-
ρόμενοι ανεύθυνα και παίρνοντας
τα πάντα στο σορολόπ. Οι καλύ-
τερες μέρες μπορεί να είναι εδώ!
Enjoy Cyprus!

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors.

Νιώστε εσείς διαφορετικά και δώστε συνάμα χαρά και υποστήριξη στο παραδοσιακό ταβερνάκι στο χωριό, στο μικρό
ξενοδοχείο που βλέπει ουρανό και πράσινο και αναπνεύστε γνήσιο οξυγόνο.

<<<<<<

Γνωρίζουμε καλύτερα
την χώρα μας, 
υποστηρίζουμε όσες
επιχειρήσεις μετά 
φόβου εργάζονται και
ξεγνοιάζουμε.

Στην ελληνική
αγορά ακινήτων
«ποντάρουν»
ξένοι επενδυτές
Η Brevan Howard στο Ελληνικό
και η Sterner Stenhus στην Pasal 

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Τρανή απόδειξη για το πόσο ελκυ-
στική παραμένει σε ξένους θεσμι-
κούς επενδυτές η ελληνική αγορά
ακινήτων αποτελούν οι πιο πρό-
σφατες κινήσεις από τον επενδυ-
τικό όμιλο Brevan Howard και το
ιδρυτικό στέλεχος αυτού, Τρύφωνα
Νάτση, αλλά και από τη σουηδική
Sterner Stenhus και τον επικεφαλής
αυτής Ελληνοσουηδό επιχειρηματία
Ηλία Γεωργιάδη. 

Ο πρώτος επιβεβαίωσε τον βαθ-
μό απήχησης της επένδυσης για
την ανάπλαση του Ελληνικού, κάτι
που ευαγγελίζεται επί μήνες ο δι-
ευθύνων σύμβουλος της Lamda

Development Οδυσσέας Αθανασί-
ου, και ο δεύτερος επιβεβαίωσε
ότι, αν ψάξει κανείς, μπορεί να βρει
σημαντικές επενδυτικές ευκαιρίες,
ολοκληρώνοντας την εξαγορά της
Pasal Development, μέσω και της
ανάδειξης νέου διοικητικού συμ-
βουλίου, του οποίου πλέον προ-
εδρεύει.

H Brevan Howard και η οικογέ-
νεια Νάτση ελέγχουν πλέον το
6,36% του μετοχικού κεφαλαίου
της Lamda Development, αποτε-
λώντας σημαντικούς «συμπαίκτες»
στην επένδυση του Ελληνικού. Αλ-
λωστε, το κόστος για την εξαγορά
των 11.233.029 μετοχών από το
μερίδιο της οικογένειας της κ. Μα-
ριάννας Λάτση εκτιμάται ότι προ-
σέγγισε τα 65 εκατ. ευρώ. 

Η δε προσωπική εξαγορά του
3,5267% από την οικογένεια Νάτση
(Τρύφων και Δέσποινα) σηματο-
δοτεί και την προσωπική εμπιστο-
σύνη τού εκ Θεσσαλονίκης ορμώ-

μενου επενδυτή στις προοπτικές
του Ελληνικού.

Ο κ. Νάτσης αποτελεί το αγγλικό
γράμμα «n» στην επωνυμία της
Brevan Howard, όντας ένας από
τους πέντε συνιδρυτές της στα 18
χρόνια δραστηριότητάς της, από
το 2002 έως σήμερα. 

Πώς ξεκίνησε
Πρόκειται για ένα εγχείρημα το

οποίο προέκυψε μετά τη γνωριμία
του κ. Νάτση με τον Αλαν Χά-
ουαρντ, το 2001, όταν ακόμα ερ-
γαζόταν στην Credit Suisse First
Boston του Λονδίνου. Σήμερα, η
Brevan Howard, μέσω των διαφό-
ρων επενδυτικών κεφαλαίων της,
διαχειρίζεται περιουσιακά στοιχεία
αξίας της τάξεως των 8 δισ. ευρώ.
Ωστόσο, στο απόγειό της, το 2013,
η εταιρεία είχε φτάσει να ελέγχει
περιουσία ύψους 35 δισ. ευρώ.

Ο κ. Νάτσης σπούδασε στο Αρι-
στοτέλειο Πανεπιστήμιο Θεσσα-
λονίκης και στη συνέχεια έκανε
το διδακτορικό του στα οικονομικά
στο City University του Λονδίνου.
Εκτοτε ζει κι εργάζεται στο Λονδίνο,
ενώ τα τελευταία χρόνια επισκέ-
πτεται συχνότερα την Ελλάδα, όν-
τας από το 2017 υπεύθυνος για τις
επενδύσεις της Brevan Howard
στη χώρα μας. Συγκεκριμένα, η
εταιρεία λειτουργεί δύο ξεχωριστά
επενδυτικά κεφάλαια, το πρώτο
για μετοχές και το δεύτερο για ακί-
νητα, μέσω της Orilina Properties
ΑΕΕΑΠ. 

Η τελευταία διαθέτει μετοχικό
κεφάλαιο άνω των 100 εκατ. ευρώ,
έχοντας ήδη αποκτήσει ακίνητα
αξίας άνω των 80 εκατ. ευρώ. Απώ-
τερος στόχος είναι η ανάπτυξη
ενός χαρτοφυλακίου 250 εκατ. ευ-
ρώ, ενώ ανάλογης αξίας επενδύσεις
δρομολογούνται και από το έτερο
fund της Brevan Howard. 

Στην Ελλάδα, η εταιρεία έχει
επίσης συμμετοχή και στην «Π.
Πετρόπουλος», ήδη από το 2018.
Μεταξύ των επενδύσεων που έχει
πραγματοποιήσει η Orilina Pro-

perties περιλαμβάνονται η εξαγορά
των κεντρικών γραφείων του ομί-
λου Ελλάκτωρ στη Ν. Κηφισιά, αντί
ποσού 25 εκατ. ευρώ. Επιπλέον 25
εκατ. ευρώ δαπανήθηκαν και για
την απόκτηση, τον φετινό Ιανουά-
ριο, του εμπορικού καταστήματος
της αλυσίδας Σκλαβενίτη (πρώην
Carrefour) στη συμβολή των οδών
Κηφισίας και Αλεξάνδρας. Επίσης,
έχει αποκτήσει ένα εμπορικό και
ψυχαγωγικό συγκρότημα στην πε-
ριοχή της Νέας Κηφισιάς (Αμαλιά-
δος 4), επιφάνειας 22.723 τ.μ. Το
κτίριο αγοράστηκε τον Φεβρουάριο,
με την εκτιμώμενη αξία του σήμερα
να διαμορφώνεται σε 12,7 εκατ.
ευρώ. 

Στο ακίνητο στεγάζονται, μεταξύ
άλλων, πολυκατάστημα της αλυ-
σίδας Jumbo, όπως επίσης το Play-
mobil Fun Park. Επιπλέον, η εται-
ρεία έχει αποκτήσει ένα κτίριο γρα-
φείων και καταστημάτων μισθω-
μένο στον όμιλο της Τράπεζας Πει-
ραιώς. Πρόκειται για κτίριο στην
οδό Μητροπόλεως 9, πλησίον της
πλατείας Συντάγματος, επιφάνειας
2.160 τ.μ. 

Η εκτιμώμενη αξία του διαμορ-
φώνεται σε 6,3 εκατ. ευρώ. Η οι-
κογένεια Νάτση ελέγχει το 38%
της Orilina Properties, ενώ ο κ.
Αλαν Χάουαρντ διαθέτει επιπλέον
28,5%. 

Η περίπτωση της Pasal Deve-
lopment είναι διαφορετική, καθώς
πρόκειται για μια εταιρεία η οποία
χρειάστηκε «λευκό ιππότη» προ-

κειμένου να βρεθεί σε θέση τέτοια
ώστε να μην τίθεται πλέον ζήτημα
βιωσιμότητας. 

Η συμφωνία
Η εταιρεία ανάπτυξης και δια-

χείρισης ακινήτων, που δημιούρ-
γησε η οικογένεια Θεοδωρίδη (Sato,
Neoset κ.λπ.) το 1991, βρέθηκε
«στο χείλος του γκρεμού» τα προ-
ηγούμενα χρόνια, λόγω της κρίσης
στην αγορά ακινήτων και της αδυ-
ναμίας της να εξυπηρετήσει το
τραπεζικό χρέος της. Αφού όμως
επετεύχθη η σημαντική μείωση
των δανείων, με αντάλλαγμα ακί-
νητα της εταιρείας, στο πλαίσιο
της συμφωνίας εξυγίανσης που εγ-
κρίθηκε από το πρωτοδικείο βάσει
της διαδικασίας του πτωχευτικού
κώδικα, η εισηγμένη κατόρθωσε
και να προσελκύσει ξένο στρατη-
γικό επενδυτή. 

Αυτός είναι ο Sterner Stenhus,
ένας επενδυτικός όμιλος από τη
Σουηδία που ειδικεύεται σε αγορές
και ανακατασκευές κτιρίων και
ακινήτων γενικότερα, με στόχο τη
δημιουργία υπεραξιών. 

Πρόκειται για δημιούργημα του
Ελληνοσουηδού επιχειρηματία
Ηλία Γεωργιάδη, ο οποίος απέκτησε
πριν από περίπου δέκα χρόνια τη
Sterner Stone House, μια οικοδο-
μική εταιρεία την οποία έχει με-
τατρέψει σήμερα σε έναν σημαν-
τικό όμιλο με ετήσιες καθαρές πω-
λήσεις ύψους αρκετών δεκάδων
εκατ. ευρώ.

<<<<<<

Η Brevan Howard 
διαχειρίζεται περιου-
σιακά στοιχεία ύψους 
8 δισ. ευρώ.

Τα φιλόδοξα σχέδια
του Ελληνοσουηδού
Στόχος του κ. Γεωργιάδη ήταν να
μπορέσει να μεταφέρει την εμπειρία
του από τη Σουηδία και στην Ελ-
λάδα, από την οποία άλλωστε έλκει
την καταγωγή του. Ξεκίνησε, αγο-
ράζοντας ορισμένα ακίνητα στην
Αθήνα το 2019, ενώ εξαγόρασε και
ένα ΣΔΙΤ σχολικών κτιρίων από
την «Αβαξ». Στη συνέχεια, εντόπισε
την εισηγμένη Pasal, στην οποία
αναγνώρισε σημαντικές προοπτικές
μελλοντικής ανάπτυξης, ιδίως από
τη στιγμή που ο δανεισμός είχε μει-
ωθεί πλέον σε διαχειρίσιμο επίπε-
δο.Ετσι, μετά αρκετούς μήνες προ-
ετοιμασίας, την προηγούμενη εβδο-
μάδα, επισημοποιήθηκε η μετάβαση
της Pasal Development στη νέα
εποχή, με τη Sterner Stenhus να
ελέγχει πλέον σχεδόν το 89% της
εταιρείας, μετά και την πρόσφατη
αύξηση κεφαλαίου, ενώ ο δανεισμός
είναι πλέον ελάχιστος. Οι επόμενες
κινήσεις περιλαμβάνουν την άντ-
ληση περαιτέρω ρευστότητας, κάτι
που θα γίνει κυρίως μέσω μιας με-
γάλης αύξησης κεφαλαίου κι αφού
προηγηθεί η εκ του νόμου υποχρε-
ωτική δημόσια προσφορά, χωρίς
βέβαια να υπάρχει περίπτωση εξό-
δου της Pasal από το Χρηματιστήριο.
Απώτερος στόχος του κ. Γεωργιάδη
είναι να προσθέσει κι άλλα σημαν-

τικά ακίνητα στο χαρτοφυλάκιο
της Pasal Development, παράλληλα
με την ανάπτυξη των υφιστάμενων
ακινήτων της, αξίας της τάξεως των
30 εκατ. ευρώ. Σε βάθος χρόνου
δρομολογείται η δημιουργία ενός
χαρτοφυλακίου αξίας άνω των 200
εκατ. ευρώ. Στο πλαίσιο της ταχύ-
τερης μεγέθυνσης του υφιστάμενου
χαρτοφυλακίου, πιθανή θα πρέπει
να θεωρείται και η εισφορά στην
εταιρεία ακινήτων που απέκτησε
ο σουηδικός όμιλος στην ελληνική
αγορά, κατά τη διάρκεια της προ-
ηγούμενης διετίας. Μεταξύ αυτών,
περιλαμβάνονται το ιστορικό ξε-
νοδοχείο «Ελλάς» στην πλατεία
Ομονοίας, όπως επίσης δύο απο-
θηκευτικές εγκαταστάσεις στον
Ασπρόπυργο. Τα ακίνητα logistics
θα αποτελέσουν βασικούς στόχους
της Pasal, όπως επίσης και κατα-
στήματα μεγάλης επιφάνειας (big
box) και κτίρια γραφείων. Επίσης,
η νέα διοίκηση της Pasal θα επι-
διώξει να αποτελέσει πρωτοπόρο
στον τομέα των κτιρίων κοινωνικού
χαρακτήρα. Ετσι, θα αναζητηθούν
ακίνητα, κατάλληλα π.χ. για τη λει-
τουργία σχολείων, νοσοκομείων,
διαγνωστικών κέντρων και χώρων
περίθαλψης και φροντίδας ηλικιω-
μένων. 

H Brevan Howard και η οικογένεια Νάτση ελέγχουν πλέον το 6,36% του μετοχικού κεφαλαίου της Lamda Development, αποτελώντας σημαντικούς «συμπαί-
κτες» στην επένδυση του Ελληνικού. Αλλωστε, το κόστος για την εξαγορά των 11.233.029 μετοχών από το μερίδιο της οικογένειας της κ. Μαριάννας Λάτση
εκτιμάται ότι προσέγγισε τα 65 εκατ. ευρώ.



ΚΥΡΙΑΚΗ 9 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2020

Συνέντευξη στον

ΜΑΝΩΛΗ ΑΝΔΡΙΩΤΑΚΗ

Οταν έχεις την ευκαιρία να συνα-
ντήσεις, έστω διαδικτυακά, έναν 
από τους πιο επιφανείς σύγχρο-
νους φιλοσόφους της πληροφο-
ρίας, η πρώτη ερώτηση που έρ-
χεται στο προσκήνιο της σκέψης 
σου αφορά τα δυστοπικά σενάρια 
ανάπτυξης της τεχνητής νοημο-
σύνης (Τ.Ν.). Θα επιζήσουμε από 
τη διαφαινόμενη παντοδυναμία 
των πανίσχυρων μηχανών; Επει-
τα, θες να μάθεις αν όντως ευ-
σταθούν κάποιοι άλλοι δημοφι-
λείς όροι που σχετίζονται με την 
Τ.Ν., όπως η έννοια του «μαύρου 
κουτιού». Πώς θα συμφιλιωθού-
με με τις εξυπνότερες από εμάς 
μηχανές, όταν δεν ξέρουμε τον 
τρόπο που παίρνουν τις αποφά-
σεις τους; Ο Λουτσιάνο Φλορίντι, 
καθηγητής Φιλοσοφίας και Ηθι-
κής της Πληροφορίας στο Πανε-
πιστήμιο της Οξφόρδης και συγ-
γραφέας μιας σειράς σπουδαίων 
δοκιμίων για την ψηφιακή εποχή 
και την «ινφοσφαίρα», ξεκαθαρί-
ζει αμέσως το τοπίο. 

«Το πρόβλημα είναι ότι τα μέσα 
επισημαίνουν κυρίως τις διακινδυ-
νεύσεις που φέρει η Τ.Ν.», μου λέ-
ει, «περισσότερο από ό,τι τις ευκαι-
ρίες». Και προσθέτει: «Υπάρχουν 
τρεις μύθοι για την Τ.Ν. Ο ένας 
είναι ότι μια μέρα θα σκέφτεται 
εξυπνότερα από τους ανθρώπους, 
η λεγόμενη “μοναδικότητα”. ∆εν 
ξέρουμε πώς να το κάνουμε αυτό, 
οπότε ξεχάστε το. Είναι ανόητο. 
Ο άλλος είναι το “μαύρο κουτί”. 
Η Τ.Ν. δεν σκέφτεται. Μετασχη-
ματίζει κάποια δεδομένα σε άλλα 
δεδομένα. Κι ο τρίτος μύθος είναι 
ότι δεν μπορείς να τη ρυθμίσεις. 
Κινείται τόσο γρήγορα, είναι πά-
ντα πιο μπροστά, λένε. Ούτε αυτό 
αληθεύει. ∆υστυχώς, αν δεν μιλάς 
έτσι, δεν πουλάς. Το “μαύρο κουτί” 
ειδικά, είναι ένα υπαρκτό πρόβλη-
μα για το οποίο σε πέντε χρόνια 
από σήμερα δεν θα μιλάμε καθό-
λου, γίνεται τρομερή πρόοδος σε 
αυτό το πεδίο».

 
– Οι διακινδυνεύσεις, όμως, εί-

ναι υπαρκτές.

– Και βέβαια. Οι βασικότερες 
μάλιστα είναι δύο. Κάποιες είναι 
πιο παλιές, όπως το θέμα της ιδι-
ωτικότητας, που είναι ίσως και 
το κυριότερο. Είχαμε και στο πα-
ρελθόν πρόβλημα με την ιδιωτι-
κότητα, τώρα με την Τ.Ν. έχου-
με ακόμα μεγαλύτερο. ∆εν είναι 
ένα πρόβλημα που το προκαλεί 

η Τ.Ν., αλλά που το ενισχύει. Εί-
ναι μια μορφή αυτενέργειας που 
ελέγχοντας τα δεδομένα, μπορεί 
να εξάγει όλο και περισσότερες 
πληροφορίες, να συλλέγει όλο 
και περισσότερα δεδομένα, να 
τα επεξεργάζεται. Κι είναι παντού. 
Επειτα, υπάρχουν νεότερες δια-
κινδυνεύσεις, προβλήματα που 
προκαλούνται από την Τ.Ν. κι όχι 
από άλλες ψηφιακές τεχνολογίες. 
Αλγοριθμικές μεροληψίες, αδικίες, 
λάθη. Ολα αυτά τα προβλήματα 
είναι επίσης υπαρκτά. ∆εν είναι 
εντελώς νέα βέβαια, αλλά γίνο-
νται όλο και πιο σημαντικά, όσο 
επεκτείνεται η ίδια η Τ.Ν.

 
– Υπάρχει άραγε χώρος για εφη-

συχασμό; Μπορεί να μη μας 

απειλεί μια φονική υπερνοη-

μοσύνη που θα αρνείται να σβή-

σει, αλλά συμβαίνει το ίδιο με 

τις άλλες απειλές;

– Υπάρχουν πράγματα που 
πρέπει να αρχίσουμε να κοιτά-
ζουμε πιο προσεκτικά γιατί είναι 

λιγότερο ορατά και είναι πιο μα-
κροπρόθεσμα. Φανταστείτε μια 
μακροχρόνια ασθένεια που δεν 
εμφανίζεται ξαφνικά, αλλά στα-
διακά χρόνο με τον χρόνο. Αυτή 
η ασθένεια ονομάζεται διάβρωση 
της αυτονομίας μας. Φανταστείτε 
λοιπόν ένα νεογέννητο παιδί που 
εκτίθεται επί 18 χρόνια σε αυτή 
την τεχνολογία, την Τ.Ν., ώσπου 
να γίνει πολίτης και να ψηφίζει. 
Κάθε μέρα, κάθε στιγμή, για όλα 
αυτά τα χρόνια η Τ.Ν., δίνει συμ-
βουλές, υπενθυμίσεις, κάνει προ-
τάσεις, χειρισμούς, «αφού σου 
άρεσε αυτή η σειρά πιθανώς θα 
σ’ αρέσει κι αυτή η σειρά». «Σου 
άρεσαν οι περυσινές διακοπές 
σου στη λίμνη; Πιθανώς θα σου 
άρεσε να την επισκεφθείς ξανά». 
Φανταστείτε αυτά τα μικρά πράγ-
ματα. Με κάποιο τρόπο λοιπόν εί-
μαστε πολύ εύπλαστοι, πολύ εύ-
θραυστοι. ∆εν είναι ότι κάποιος 
προσπαθεί να κάνει κάτι μοχθη-
ρό, αλλά αυτή η τεράστια δύνα-
μη αυτενέργειας που επηρεάζει 

τις ανθρώπινες αποφάσεις είναι 
ένα νέο μακροπρόθεσμο ρίσκο 
που παίρνουμε.

 
– Διάβασα μια μελέτη σας, όπου 

παρουσιάζετε τους ανθρώπους 

ως μέσα διεπαφής. Αυτό είναι 

το μεγάλο διακύβευμα της Τ.Ν.;

– Το πρόβλημα είναι η αντιμε-
τώπιση των ανθρώπινων όντων 
όπως θα έλεγε ο Ιμάνουελ Καντ 
ως μέσων για την επίτευξη ενός 
σκοπού, ως εργαλείων για να γίνει 
κάτι. ∆εν με νοιάζεις εσύ ως άν-
θρωπος, αυτό που με νοιάζει είναι 
ο στόχος μου, σε χρησιμοποιώ. Κι 
έτσι εσύ γίνεσαι ένα μέσο διεπα-
φής μεταξύ αυτού που θέλω και 
του εαυτού μου. Ετσι λοιπόν, αυτό 
που θέλω μόνο είναι τα χρήματά 
σου, τα δεδομένα σου, την ψήφο 
σου, εσύ ως άτομο δεν με ενδια-
φέρεις. Από τη στιγμή που μπορώ 
να περάσω μέσα από εσένα και 
να συλλέξω τα δεδομένα σου, τα 
χρήματά σου, την ψήφο σου, τό-
τε όλα είναι καλά. Αυτό είναι ένα 

φρικτό σενάριο, αλλά θεωρώ ότι 
ζούμε σε μια τέτοια κοινωνία ήδη.

 
– Τι μπορούμε να κάνουμε όλοι 

εμείς;

– Η αλήθεια είναι ότι μπορού-
με να κάνουμε κάποια πράγματα. 
Το πρώτο είναι να αναγνωρίσουμε 
το πολύ λυπηρό γεγονός ότι ενώ 
αξίζει να προσπαθήσουμε να τους 
σώσουμε όλους, στην πραγματι-
κότητα πολύ λίγοι θα σωθούν. Η 
κατάσταση μοιάζει με την υπο-
χρεωτική εκπαίδευση. Το κράτος 
φροντίζει να έχουν όλοι την ευκαι-
ρία να πάρουν γνώσεις. Αξιοποι-
ούν οι πάντες αυτή την ευκαιρία; 
Οχι. Θέλουμε να τους αναγκάσου-
με διά της βίας; Οχι. Αυτή είναι η 
φιλελεύθερη κοινωνία. Μια κοι-
νωνία που σου παρέχει ευκαιρίες 
αλλά δεν σου βάζει ένα όπλο στον 
κρόταφο λέγοντάς σου «τώρα θα 
κάνεις αυτό ή το άλλο». Αυτό που 
προβλέπω είναι ότι η αγορά θα μας 
αντιμετωπίζει ολοένα και περισσό-
τερο ως μέσα διεπαφής, και μόνο 

κάποιοι λίγοι θα αντιδράμε και θα 
λέμε όχι δεν θα κάνω αυτό ή το 
άλλο. Αυτή η στάση όμως προϋ-
ποθέτει το εργαλείο αντίδρασης 
που ονομάζεται κριτική σκέψη. 

Εμείς πρέπει να υπερασπιστού-
με την αυτονομία, την ελευθερία, 
το ποιοι θέλουμε να είμαστε, πόσο 
ανεξάρτητες θα είναι οι αποφάσεις 
μας. Μπορεί η άμυνά μας να αφο-
ρά σε μικρές αποφάσεις, διόλου 
δραματικές, του στυλ «δεν θέλω 
να ξαναπάω στη λίμνη, ή δεν θέλω 
καν να πάω διακοπές, ή δεν μου 
αρέσει πια το τάδε βιβλίο, ακόμα 
κι αν μου άρεσε το δείνα, θέλω να 
το αλλάξω». Αυτό το θέμα είναι για 
εμένα ίσως το σημαντικότερο, αν 
και γενικότερα δεν επισημαίνε-
ται όσο πρέπει. Φανταστείτε τις 
συνέπειες στην άμυνα, την υγεία, 
κοινωνικά ζητήματα. Επειδή αφο-
ρά τον μακρύ ορίζοντα, δεν κάνει 
μεγάλους τίτλους στις εφημερίδες. 
∆εν έχει καταστρέψει ακόμα η Τ.Ν. 
την ανθρώπινη ανεξαρτησία. Μα-
κροπρόθεσμα, όμως, θα το κάνει.

Η τεχνητή νοημοσύνη δεν σκέφτεται
Ο καθηγητής της Οξφόρδης Λουτσιάνο Φλορίντι μιλάει στην «Κ» για τους μύθους και τις αλήθειες της νέας εποχής
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«Αν αντί να μας χρησιμοποιήσει η τεχνολογία, τη χρησιμοποιήσουμε εμείς, αν την ελέγξουμε, αν είμαστε εμείς υπεύθυνοι για τη λειτουργία της, μπορούμε 
να κάνουμε περισσότερα, με λιγότερους πόρους και πιο αποδοτικά από ποτέ άλλοτε».

Ο Λουτσιάνο Φλορίντι, καθη-
γητής Φιλοσοφίας και Ηθικής της 
Πληροφορίας στο Πανεπιστήμιο της 
Οξφόρδης, είναι  συγγραφέας μιας 
σειράς δοκιμίων για την ψηφιακή 
εποχή και την «ινφοσφαίρα».

– Να είμαστε αισιόδοξοι για το 

μέλλον;

– ∆εν είμαι σίγουρος ότι θα 
μπορέσουν να σωθούν όλοι. Πολ-
λοί άνθρωποι θα χαθούν. Αυτοί 
για παράδειγμα που ακολουθούν 
συνέχεια τις μόδες. Κι είναι λυ-
πηρό. Μπορείς βέβαια να δώσεις 
κριτικά εργαλεία στους ανθρώ-
πους, να τους εκπαιδεύσεις να 
μην πέφτουν στις παγίδες. Οπως 
λέει η Βίβλος «πολλοί ακούν το 
κάλεσμα, αλλά λίγοι θα σωθούν». 
Εγώ θέλω να είμαι ακόμα πιο περι-
εκτικός λέγοντας ότι όλοι πρέπει 
να ακούσουν το κάλεσμα, πρέπει 
σε όλους να δοθεί η ευκαιρία να 
έχουν κριτικά εργαλεία, να ζουν 
μια αυτόνομη, ελεύθερη ζωή. Αλ-
λά πρέπει να είμαστε σκεπτικοί 
σχετικά με το πόσοι το καταφέρ-
νουν, ακόμα κι εγώ μερικές φορές 

πέφτω στην παγίδα και βλέπω μια 
σειρά επειδή μου την πρότεινε 
το Netflix.

 
– Υφίσταται ωστόσο και η άλλη 

όψη του νομίσματος, σωστά;

– Τα πλεονεκτήματα που θα 
παραγάγει αυτή η τεχνολογία θα 
είναι θηριώδη. Το θέμα είναι τι θα 
κάνουμε με αυτήν. Αν αντί να μας 
χρησιμοποιήσει η τεχνολογία, τη 
χρησιμοποιήσουμε εμείς, αν την 
ελέγξουμε, αν είμαστε εμείς υπεύ-
θυνοι για τη λειτουργία της, μπο-
ρούμε να κάνουμε περισσότερα, 
με λιγότερους πόρους και πιο απο-
δοτικά από ποτέ άλλοτε. Φαντα-
στείτε την περιπλοκότητα μιας 
πόλης όπως η Αθήνα ή η Ρώμη. 
Χρειαζόμαστε πολύ ισχυρές τε-
χνολογίες για να διαχειριστούμε 
την περιπλοκότητα των πόλεων, 

την κυκλοφορία, τη μόλυνση, τα 
απορρίμματα, αλλά επίσης και 
τη φορολόγηση. Ισως η φορολο-
γία μπορεί να γίνει πιο δίκαιη αν 
ανατεθεί στην Τ.Ν. Μπορεί αυτή 
να αναγνωρίσει ευκολότερα τους 
μπαταχτσήδες ή μπορεί να διανεί-
μει δικαιότερα τους πόρους. Οσο 

πιο περίπλοκος γίνεται ο κόσμος, 
τόσο πιο ισχυρά εργαλεία χρεια-
ζόμαστε και η Τ.Ν. μπορεί να εί-
ναι μια λύση. Αυτό που λέω τα 
τελευταία χρόνια είναι ότι πρέπει 
να βάλουμε μαζί τις τεχνολογίες 
της Τ.Ν. και γενικότερα τις ψηφι-
ακές τεχνολογίες με κάποια από 
τα προβλήματα που έχουμε, τα 
κοινωνικά και περιβαλλοντικά. 
Να συνδέσουμε μαζί το Πράσι-
νο του φυσικού και κοινωνικού 
περιβάλλοντος, με το Μπλε των 
ψηφιακών τεχνολογιών.

 
– Πώς βλέπετε τον κόσμο στον 

οποίο θα μεγαλώσει ο πεντάχρο-

νος γιος μου αναφορικά με τις 

νέες τεχνολογίες;

– Το ερώτημα που τίθεται εί-
ναι: ποιο δρόμο παίρνουμε; Εί-
ναι σαν να βρισκόμαστε σε ένα 

σταυροδρόμι. Θα πάμε δεξιά ή 
αριστερά; Θα χρησιμοποιήσου-
με την Τ.Ν. για να προκαλέσουμε 
χάος ή θα τη χρησιμοποιήσουμε 
προς όφελός μας; Προς το παρόν, 
βλέπω ένα μείγμα. Βλέπω εξαίσια 
πράγματα, αλλά βλέπω και φριχτά 
πράγματα, όπως τις διακρίσεις στο 
αμερικανικό δικαστικό σύστημα. 
Από την άλλη έχουμε στην Οξφόρ-
δη ένα πρόγραμμα που λέγεται 
«Oxford Programme on AI for the 
sustainable development goals» το 
οποίο υποστηρίζει τους βιώσιμους 
στόχους ανάπτυξης των Ηνωμέ-
νων Εθνών και είναι εξαιρετικό. 
Αυτή τη στιγμή όμως παγκοσμί-
ως κυριαρχεί η σύγχυση. Νομίζω 
ότι πολλά λάθη που κάνουμε σή-
μερα στο ∆ιαδίκτυο, με το να μοι-
ραζόμαστε  περισσότερα ας πούμε 
από ό,τι πρέπει, είναι και ζήτημα 

γενιάς. Μια αναλογία είναι το αυ-
τοκίνητο. Μεγαλώνοντας σε ένα 
περιβάλλον με αυτοκίνητα, ξέρω 
πώς να προφυλάσσομαι από αυτά, 
πώς να τα χρησιμοποιώ, τι πρέπει 
να προσέχω. Οι μελλοντικές γενιές 
θα είναι πιο σοφές με αυτές τις τε-
χνολογίες. Θεωρώ ότι χρειάζεται 
ήδη από σήμερα να αναλάβουν τις 
ηγεσίες οι μιλένιαλς. Οι άνθρωποι 
που είναι σήμερα στα 50 και στα 
60 τους, που έχουν σήμερα εξου-
σία, που διοικούν εταιρείες και 
κυβερνήσεις, συχνά δεν έχουν μια 
ξεκάθαρη κατανόηση της τεχνο-
λογίας, των αναγκών. Νομίζω ότι 
τα πράγματα θα βελτιωθούν κά-
πως όταν θα εμφανιστούν σε κρί-
σιμες θέσεις οι μιλένιαλς κι όταν 
ο πεντάχρονος γιος σας θα διοικεί 
κάποιον οργανισμό θα κάνει κα-
λύτερη δουλειά.

Οι μελλοντικές γενιές θα είναι πιο σοφές με αυτές τις τεχνολογίες

Χρειάζεται ήδη από σή-
μερα να αναλάβουν τις 
ηγεσίες οι μιλένιαλς. Οι 
άνθρωποι που είναι στα 
50 και στα 60 τους, συ-
χνά δεν έχουν μια ξεκά-
θαρη κατανόηση της τε-
χνολογίας, των αναγκών.

Δεν έχει καταστρέψει 
ακόμα η τεχνητή
νοημοσύνη την ανθρώ-
πινη ανεξαρτησία.
Μακροπρόθεσμα,
όμως, θα το κάνει.
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ΠΤΥΧΕΣ
Του ΝΙΚΟΥ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΥ

Στη σκιά
του Πουκεβίλ,

Φαβιέρου γωνία

Π
ροσπερνώ την Ομόνοια και κατηφο-
ρίζω την Αγίου Κωνσταντίνου, με την 
επίγνωση ότι εδώ, σε αυτό το κομμά-

τι της αθηναϊκής ενδοχώρας, οι στρώσεις 
του χρόνου θα εμφανίζονται απροειδοποί-
ητα, θα αιφνιδιάζουν, θα γεννούν εικόνες. 
Ποτέ δεν θα απαρνηθώ αυτό το παλιό κομ-
μάτι της Αθήνας από το Μεταξουργείο ώς 
την πλατεία Βικτωρίας, ένα αστικό θαύμα, 
ακόμη και σήμερα, που είναι λεηλατημένο 
και συκοφαντημένο. Χρειάζεται αγάπη, αλλά 
περισσότερο καλώς εννοούμενη περιέργεια, 
για να κινηθεί κανείς στα όρια του πεντά-
στερου που σχηματίζεται με επίκεντρο την 
πλατεία του Αγίου Παύλου και ακτίνες περι-
μετρικά σε ακανόνιστες αποστάσεις: Πλα-
τεία Καραϊσκάκη, σταθμός Λαρίσης, πλατεία 
Βικτωρίας, Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο, 
πλατεία Βάθης. Εκεί, ανάμεσα, υπάρχει από-
θεμα μοναδικό και αθησαύριστο.

Προχωρώ στην καρδιά αυτής της ενδο-
χώρας και θυμάμαι το «Μικρό Παρίσι» του 
Μάριου Στρόφαλη, στους δρόμους με τα γαλ-
λικά και φιλελληνικά ονόματα... Η Βίκτωρος 
Ουγκώ είναι από μόνη της μια οδός ποιητι-
κή: Οι «Orientales» σε πληθώρα εκδοχών 
και παραλλαγών, μαζί με εκείνη την παλαι-
οαθηναϊκή στάμπα, σαν λεκές από αίμα και 
κρασί, που αφήνει σκιά. Σταθείτε να δείτε το 
ερειπωμένο σπίτι στον αριθμό 17 –ανάμεσα 
στη Μάγερ και την Ακομινάτου– με τα χτι-
σμένα πορτοπαράθυρα, ψηλό, αξιοπρεπές 
στην ερήμωσή του. Μοιάζει γερό, παρότι 
δεν έχει πια ψαχνό, έχουν φύγει όλα από μέ-
σα, είναι μια σκηνογραφική φαντασία που 
ερεθίζει το μυαλό. Στην εποχή του θα ήταν 
αρχοντόσπιτο, τα διακοσμητικά λοφία, τα 
cartouches στα φρύδια των παραθύρων, εί-
ναι λεπτής αισθητικής, φίνα, πολύ ιδιαίτερα. 
Αυτή η ερείπωση, όταν τη συναντά κανείς, 
υπογραμμίζεται ακόμη περισσότερο από 
την πρόωρη γήρανση των μεταπολεμικών 
οικοδομών, είναι σαν ένα τοπίο απολιθωμά-
των, πέτρινων, τσιμεντένιων, ασφάλτινων, 
χωμάτινων... Ανάμεσά τους, ανοίγω δρόμο.

Ηθελα να φτάσω στην οδό Πουκεβίλ, ως 
φόρο τιμής σε εκείνον τον τόσο ιδιαίτερο 
Γάλλο που έγραψε τόσα για την Ελλάδα. 
Μια στενή οδός η Πουκεβίλ, από τη Βίκτω-
ρος Ουγκώ ώς τη Μαιζώνος, να τη διασχίζει 
η Φαβιέρου. Είναι ένας κόσμος από μόνος 
του, μια ξεχασμένη οδός, ένας δρόμος με 
κοντές σκιές και βαθιά λαγούμια. Αν είχα 
μαζί μου τον Φρανσουά Πουκεβίλ, πεθαμένο 
από το 1838, θα του έλεγα «Φρανσουά, κοί-
τα... αυτός είναι ο δρόμος που οι Αθηναίοι 
αφιέρωσαν σε σένα». Θα κοιτούσε ολόγυρα 
ο Φρανσουά και μαζί θα στεκόμασταν στη 
γωνία, Πουκεβίλ και Φαβιέρου. Τον Φαβιέ-
ρο θα τον αφήναμε σε ησυχία, εκείνος ήταν 
του στρατού, αγωνιστής και λαοφιλής. Θα 
μέναμε στη μικρή οδό Πουκεβίλ, που, την 
ώρα εκείνη ήταν τυλιγμένη στη σιωπή, τη 
σιωπή εκείνη του ζεστού αθηναϊκού απο-
μεσήμερου. Με τον Πουκεβίλ, φανταστικό 
συνοδοιπόρο, θα εξερευνούσαμε αυτά τα 
δύο σπίτια στη γωνία με τη Φαβιέρου. Τον 
Φρανσουά Πουκεβίλ θα τον διασκέδαζε η 
ταμπέλα με το όνομά του στα ελληνικά, ιδί-
ως στη γωνία με τη Βίκτωρος Ουγκώ, όπου 
διασώζεται και η παλιά σφραγίδα με το όνο-
μα του δρόμου σε μαύρα γράμματα, ηλικίας 
50 ετών. Αλλά προς τη Φαβιέρου, στεκόμα-
στε να δούμε τα δύο ερείπια.

Είναι από την εποχή που όλοι αυτοί οι 
δρόμοι έσφυζαν από ζωή, με παιδομάνι στο 
γυμνό χώμα, με φαγητά στον φούρνο, με ψι-
λικατζίδικα και παντοπωλεία. Αυτά τα δύο 
σπίτια στη σειρά, Πουκεβίλ και Φαβιέρου, 
φέγγουν από μέσα το φως της Αττικής. Ασκε-
πή, πυρπολημένα, έχουν αφήσει ρόδινες τις 
μπορντούρες στις κάμαρες ψηλά, οι βροχές 
έχουν ξεπλύνει το χρώμα, έχουν ποτίσει τα 
άγρια χόρτα της Αθήνας, έχουν θεριέψει 
οι σκιές σε μέρη όπου άλλοτε δεν έφτανε 
το φως. «Εδώ είναι η οδός Πουκεβίλ, Φραν-
σουά», θα του έλεγα. Σε αυτά τα σπίτια έρ-
χονταν τα γράμματα στο όνομά σου... Οδός 
Πουκεβίλ, Αθήναι.

ΠΡΟΒΟΛΕΣ  | Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Αλαν Πάρκερ, ένας μάστορας του «καλού mainstream»

Ο 
Αλαν Πάρκερ ήταν από εκείνους τους 
κινηματογραφικούς δημιουργούς 
που ενσάρκωσαν σχεδόν τέλεια τον 

αφορισμό «λίγα και καλά». Πράγματι, στις 
μόλις 14 ταινίες που σκηνοθέτησε για τη 
μεγάλη οθόνη, δύσκολα μπορεί να εντο-
πίσει κανείς έστω και μία μέτρια. Αντιθέ-
τως, η φιλμογραφία του σπουδαίου Βρε-
τανού, που έφυγε από τη ζωή στα 76 του 
χρόνια, περιλαμβάνει μερικές πραγματι-
κά εμβληματικές ταινίες για την ιστορία 
του σινεμά, αλλά και ένα αριστούργημα, 
το οποίο μάλιστα σήμερα φαντάζει πιο 
επίκαιρο από ποτέ.

Ο λόγος, φυσικά, για το «Ο Μισισιπής 
καίγεται» του 1988, το αντιρατσιστικό 
αστυνομικό θρίλερ που στις μέρες του 
κινήματος «Black Lives Matter» μπορεί 
να προσφέρει δωρεάν μαθήματα Ιστο-
ρίας και Κοινωνιολογίας σε παλιούς και 
νεότερους. ∆ύο πολύ διαφορετικοί με-
ταξύ τους πράκτορες του FBI (Γουίλεμ 
Νταφόε, Τζιν Χάκμαν) φθάνουν στον 
αμερικανικό Νότο της δεκαετίας του 
1960, προκειμένου να ερευνήσουν την 
εξαφάνιση τριών νεαρών ακτιβιστών 
υπέρ της κατάργησης των φυλετικών δι-

ακρίσεων. Εκεί, θα έρθουν αντιμέτωποι 
με την εχθρότητα μιας βαθιά ρατσιστι-
κής κοινότητας, αλλά και της ίδιας της 
Κου Κλουξ Κλαν, η οποία επιβάλλει την 
παρουσία της. Ο Πάρκερ καταφέρνει να 
κινηματογραφήσει αυτό το πολύ σοβαρό 
θέμα με σπάνια σπιρτάδα και ακρίβεια, η 
οποία αιχμαλωτίζει και συγκινεί τον θε-
ατή με τον τρόπο ενός κλασικού αστυ-
νομικού – τα δε κοινωνικά μηνύματα 
βρίσκονται εκεί ξεκάθαρα, δίχως αμφι-
σημίες και αστερίσκους, αν και εκπορεύ-
ονται από πολυδιάστατους χαρακτήρες. 
Αυτή ακριβώς η σχεδόν μαγική σύνδε-
ση με το κοινό, το «καλό mainstream», 

αν μπορεί να τεθεί έτσι, υπάρχει στις 
περισσότερες από τις ταινίες του Αλαν 
Πάρκερ και σίγουρα στο διάσημο «Εξ-
πρές του Μεσονυκτίου».

Το φιλμ, που τοποθέτησε στη διάστα-
ση του θρύλου τις τουρκικές φυλακές, 
αποτελεί επί της ουσίας αληθινή βιο-
γραφία του πρωταγωνιστή Μπίλι Χέιζ, 
σε ένα σενάριο που υπογράφει ο Ολι-
βερ Στόουν. Οσο για τον Πάρκερ, κατα-
φέρνει με τον φακό του να δημιουργή-
σει ένα ατμοσφαιρικό έπος πάνω στην 
ανθρώπινη φύση, με τολμηρές εικόνες 
και συγκλονιστική κλιμάκωση, το οποίο 
επηρέασε βαθιά όλες τις μετέπειτα πα-
ραγωγές του είδους. 

Τελευταία αναφορά, αλλά εξίσου 
σημαντική, στις μουσικές: ο Βρετανός 
σκηνοθέτης όχι απλά είχε ταλέντο στην 
επιλογή τους για τις ταινίες του, αλλά 
δημιούργησε και ένα από τα πιο γνω-
στά μουσικά φιλμ του σύγχρονου σινε-
μά· το «Pink Floyd: The Wall» έντυσε το 
αριστουργηματικό άλμπουμ της βρετα-
νικής μπάντας με την ιστορία και τις ει-
κόνες που απογείωσαν ακόμα περισσό-
τερο τον μύθο του.

Ατζέντα

 Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

louil@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

Η κυπριακή ταινία που ξεχώρισε και κέρ-
δισε το κοινό διεθνώς, αποσπώντας το 
μεγάλο Βραβείο Καλύτερης Ταινίας στο 
Φεστιβάλ της Tribeca «Αναζητωντας τον 
Χεντριξ». Υπόθεση του έργου: Το σχέδιο 
του Γιάννη για να φύγει από την Κύπρο 
ανατρέπεται, όταν ο σκύλος του, ο Τζίμυ, 
διασχίζει την Νεκρή Ζώνη, που χωρίζει τις 
ελεύθερες περιοχές από τα κατεχόμενα. 
Καθώς η μεταφορά ζώων από τα κατεχό-

μενα απαγορεύεται, ο Γιάννης αναγκάζε-
ται να ζητήσει τη βοήθεια κάποιων «εκλε-
κτών» χαρακτήρων για να τον φέρει πίσω. 
Πρωταγωνιστούν Αδάμ Μμπουσδούκος, 
Βίκυ Παπαδοπούλου, Φατίχ Αλ σε σκηνο-
θεσία του Μάριου Πιπερίδη. Θερινός Κι-
νηματογράφος Κωνστάντια, το Σάββατο 15 
Αυγούστου στις 9:00 μ.μ. Σόλωνος Μιχαη-
λίδη 15, Λευκωσία. Πληροφορίες τηλέφω-

νο 22348203 – 22349085.

ΣΙΝΕΜΑ 

«Aναζητώντας τον Χέντριξ»

Η ομάδα «βιταμίνα» παρουσιάζει τον «Ερωτόκριτος, την έμμε-
τρη μυθιστορία που συντέθηκε από τον Βιντσέντζο Κορνάρο στην 
Κρήτη τον 17ο αιώνα σε σκηνοθεσία Παναγιώτη Μπρατάκου και 
μουσική των ∆ημήτρη Σπύρου και Ανδρέα Ροδοσθένους. Κεντρικό 
θέμα του είναι ο έρωτας ανάμεσα σε δύο νέους, τον Ερωτόκριτο 
και την Αρετούσα και γύρω από αυτό περιστρέφονται και άλλα θέ-
ματα όπως η τιμή, η φιλία, η γενναιότητα, η επανάσταση των νέ-
ων απέναντι στις επιταγές των μεγαλύτερων και η νίκη της αγνής 
αγάπης και του ρομαντισμού. Η παράσταση φιλοδοξεί να συνδέ-
σει τον «Ερωτόκριτο» με την κατ’ εξοχήν προφορική του παρά-
δοση: εκείνη των ραψωδών που εν μέσω εορτών εξιστορούσαν 
και ψυχαγωγούσαν τον κόσμο με τα πάθη και τις νίκες των ηρώ-
ων. Επί σκηνής: Αντώνης Καλογήρου ,Ειρήνη Ανδρονίκου, Κρίστη 
Χαραλάμπους, Μιχάλης Καζάκας. Ημερομηνίες παραστάσεων: 9 
Αυγούστου στον Πύργο Τυλληρίας, 12 Αυγούστου στις Πλάτρες,14 
Αυγούστου στην Ανώγυρα, 16 Αυγούστου στη Συλίκου, ώρα παρα-
στάσεων 7:00 μ.μ. Πληροφορίες FB βιταμίνα/vitamina

Η ταινία έκανε πρεμιέρα στο Φεστι-
βάλ Καννών (∆εκαπενθήμερο Σκηνοθε-
τών), Βραβείο Gold Hugo στο ∆ιεθνές 
Φεστιβάλ Σικάγο Premiere at Cannes 
Directors Fortnight, Gold Hugo at the 
Chicago Int’l Festival. Υποθεση εργου 
Η Εθνική Ακαδημία Χορού της Γεωργί-
ας προετοιμάζει χορευτές και χορεύτρι-
ες για να αντιπροσωπεύσουν την χώρα 
με την Εθνική Ομάδα. Αυτό που προέχει 
είναι η απόδοση των χορών ακολου-
θώντας πιστά τα παραδοσιακά βήμα-
τα. Η προσωπική έκφραση του καθε-
νός θεωρείται ως απόκλιση και έλλειψη 
σεβασμού στις εθνικές αξίες. Μέσα σε 
ένα τέτοιο περιβάλλον ο Μεράμπ εκ-
παιδεύεται σκληρά για την πολυπόθη-
τη θέση στην Ομάδα. Όλα όμως θα πά-

ρουν μια νέα τροπή τη μέρα που ένας 
νέος χορευτής, ο Ηρακλής, θα ενταχθεί 
στην Ακαδημία. Οι δύο νέοι θα δημι-
ουργήσουν μια έντονη σχέση που δε 
θα αρέσει σε πολλούς. Σε σκηνοθεσία 
Λεβάν Ακίν. Θερινός Κινηματογράφος 
Κωνστάντια, την Κυριακή 16 Αυγού-
στου στις 9:00 μ.μ. Σόλωνος Μιχαηλίδη 
15, Λευκωσία. Πληροφορίες τηλέφωνο 

22348203 – 22349085

ΣΙΝΕΜΑ 

«And then we danced» στο Κωνστάντια

ΘΕΑΤΡΟ

«Ερωτόκριτος» του Βιντσέντζου Κορνάρου  

ΣΙΝΕΜΑ 

Goodfellas στο Κέντρο 
Τεχνών Κίμωνος
Η ιστορία του Henry Hill, που μεγά-
λωσε σε γειτονιά της Νέας Υόρκης 
που κυβερνάται από το οργανωμένο 
έγκλημα, και η εξέλιξή του από «παιδί 
για όλες τις δουλειές» στην αφρόκρε-
μα της ιταλικής μαφίας. Σε σκηνοθεσία 
Martin Scorsese. Παίζουν οι Joe Pesci, 
Lorraine Bracco, Robert De Niro. Κέ-
ντρο Τεχνών Κίμωνος, Κίμωνος, Πά-
φος. Τετάρτη 12 Αυγούστου 2020 στις 
9:00 μ.μ. Πληροφορίες τηλέφωνο 

26102180.

9 - 15.8.2020

ΜΟΥΣΙΚΗ

Μια όμορφη τζαζ μουσική βραδιά

Η Χριστίνα Αργύρη για πρώτη φορά στη σκηνή του Τεχνόπολις 20 για μια 
όμορφη τζαζ μουσική βραδιά στην Πάφο. που σίγουρα θα σας εκπλήξει. 
Τη Χριστίνα Αργύρη θα συνοδεύσουν τρεις γνωστοί μουσικοί της κυπρια-

κής τζαζ σκηνής. Ο πιανίστας Χρίστος Γερολατσίτης, 
ο μπασίστας Μιχάλης Μέσσιος και ο ντράμερ Ιωάν-
νης Βαφέας. Οι τρεις καλλιτέχνες μετρούν αμέτρη-
τες ώρες στο πλατώ ως επικεφαλής ή μέλη μπάντας 
με πληθώρα συμμετοχών σε διεθνή φεστιβάλ τζαζ. 
Η Χριστίνα σπούδασε Jazz Performance στο Berklee 
College of Music της Βοστώνης. Στο ενεργητικό της 
μετρά πολυάριθμες ηχογραφήσεις και συμμετοχές 
σε άλμπουμ και ζωντανές εμφανίσεις με Έλληνες 
και Κύπριους καλλιτέχνες..  Στον χώρο λαμβάνονται 
όλα τα απαραίτητα μέτρα που έχουν ανακοινωθεί 

και ακολουθούνται όλοι οι κανόνες υγιεινής, για την δική σας προσωπική 
ασφάλεια και υγεία. Τεχνόπολις, Νίκου Νικολαΐδη 10, Πάφος. ∆ευτέρα, 10 
Αυγούστου, ώρα 8 μ.μ. MONO με κρατήσεις στο τηλέφωνο 70002420.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

«We are still Alive» 

Συνεχίζεται και αυτή τη βδομάδα η 
ομαδική έκθεση ‘We are still alive’-
«Είμαστε ακόμα ζωντανοί» στην 
Isnotgallery contemporary! Στην έκ-
θεση συμμετέχουν οι Μαρία Κοφτε-
ρού, Αντρέας Σκουφάρης, Άντρος 
Ευσταθίου και ο Μιχάλης Βρυω-
νίδης. Την επιμέλεια της έκθεσης 
έχει ο Άντρος Ευσταθίου. Η έκθεση 
αντικατοπτρίζει τον τίτλο της, αφού 
και οι τέσσερις καλλιτέχνες κατά κά-
ποιον τρόπο δηλώνουν το εικαστι-
κό τους παρών με μια μικρή έκθεση 
με δώδεκα έργα τέχνης και θέλει 
να περάσει το μήνυμα ότι είμαστε 
ακόμη ζωντανοί, είναι ένα μήνυμα 
ελπίδας και μια νότα θετικότητας. 
Isnotgallery, Οδυσσέως 11, Παλιά 
Πόλη, Λευκωσία. Τετάρτη-Πέμπτη-
Παρασκευή 17:00-20:00. Πληροφο-

ρίες τηλέφωνο 99569498.

Η οδός Πουκεβίλ προς τη Φαβιέρου. Κελύ-
φη σπιτιών των αρχών του 20ού αιώνα.

Η φιλμογραφία του σπουδαίου Βρετα-
νού, που έφυγε από τη ζωή στα 76 του χρό-
νια, περιλαμβάνει μερικές εμβληματικές 
ταινίες για την ιστορία του σινεμά.

Ο Μισισιπής καίγεται» 
του 1988 στις μέρες του 
κινήματος «Black Lives 
Matter» μπορεί να 
προσφέρει δωρεάν μαθήματα 
Ιστορίας και Κοινωνιολογίας 
σε παλιούς και νεότερους. 
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JAMES H. BARRON 
The Greek Connection. The Life 
of Elias Demetracopoulos 
and the Untold Story of Watergate
εκδ. Melville House, σελ. 496

Του ΑΧΙΛΛΕΑ ΠΑΠΑΡΣΕΝΟΥ

Ο συγγραφέας που θα αναλάμβανε 
να γράψει τη βιογραφία του δημοσι-
ογράφου και πολεμίου της χούντας 
Ηλία ∆ημητρακόπουλου (1928-2016) 
θα έπρεπε να αποκωδικοποιήσει μία 
αινιγματική προσωπικότητα. Αυτό 
πέτυχε ο Τζέιμς Μπάρον, δημοσι-
ογράφος, δικηγόρος και από τους 
ιδρυτές του Κέντρου Ερευνητικής 
∆ημοσιογραφίας στη Νέα Αγγλία, 
ύστερα από σχολαστική δεκαετή 
έρευνα στην Αμερική και στην Ελ-
λάδα, στη διάρκεια της οποίας απέ-
κτησε πλήρη πρόσβαση στο πλούσιο 
προσωπικό αρχείο του βιογραφού-
μενου και αναζήτησε πρόσωπα που 
θα τον βοηθούσαν να συνθέσει τα 
κομμάτια του παζλ. Το βιβλίο του δεν 
είναι μία «αγιογραφία», αλλά αναμφί-
βολα αποτελεί μια θετική αποτίμηση 
της ζωής και του έργου ενός αγωνι-
στή της δημοκρατίας και υπηρέτη 
της ανεξάρτητης δημοσιογραφίας 
και μία συναρπαστική αφήγηση της 
οδύσσειάς του.

Για την κατανόηση του μαχη-
τικού, ασυμβίβαστου και γενναίου 
∆ημητρακόπουλου, ο συγγραφέας 
ανατρέχει στην εφηβική του ηλικία, 
όταν ως μέλος αντιστασιακής ορ-
γάνωσης στην Κατοχή συνελήφθη 
και καταδικάσθηκε σε θάνατο από 
τους Γερμανούς για να σωθεί τελι-

κά με παρέμβαση του Αρχιεπισκό-
που ∆αμασκηνού την παραμονή των 
Χριστουγέννων 1943. Η επεισοδιακή 
σχέση του με διάφορες αμερικανι-
κές κυβερνήσεις ξεκίνησε το 1950, 
όταν προσελήφθη στην «Καθημε-
ρινή» ως διπλωματικός συντάκτης 

επιφορτισμένος με την κάλυψη της 
αμερικανικής κοινότητας στην Ελλά-
δα, η οποία είχε παρεμβατικό ρόλο 
στα ελληνικά πράγματα με πρέσβη 
τον Τζον Πιουριφόι και σταθμάρχη 
της CIA τον Ελληνοαμερικανό Τομ 
Καραμεσίνη.

Η ενόχληση της πρεσβείας
Οι αποκλειστικότητες που ο νεα-

ρός δημοσιογράφος κυνηγούσε για 
την «Καθημερινή» και αργότερα για 
τη «Μακεδονία», το «Εθνος», την 
«Athens Daily Post» και αμερικανι-
κά έντυπα, συχνά παρακάμπτοντας 
τα επίσημα κανάλια, και η ροπή του 
προς την αυτοπροβολή ενοχλούσαν 
την αμερικανική πρεσβεία στην Αθή-
να, που θεωρούσε τις αποκαλύψεις 
του απειλή για τα αμερικανικά συμ-
φέροντα στην Ελλάδα. Η ενόχληση 
αυτή μετατράπηκε με την πάροδο 
του χρόνου σε μια απροκάλυπτη 
εχθρότητα, ιδίως αφότου μετά την 
περιπετειώδη διαφυγή του από την 
Ελλάδα των συνταγματαρχών εγκα-
ταστάθηκε τον Οκτώβριο 1967 μό-
νιμα στην Ουάσιγκτον.

Εχοντας εξασφαλίσει ένα καλό 
εισόδημα ως διεθνής σύμβουλος σε 
χρηματιστηριακές εταιρείες της Γου-
όλ Στριτ, αφιερώθηκε στην καταδίκη 
της χούντας και της αμερικανικής 
πολιτικής που τη στήριζε. Απτόη-
τος, προτιμώντας να δρα μόνος του 
και προστατεύοντας τις πηγές του, 
κινητοποίησε ένα εντυπωσιακό δί-
κτυο κορυφαίων δημοσιογράφων 
και μελών του Κογκρέσου, με τους 
οποίους είχε καλλιεργήσει σχέσεις 
εμπιστοσύνης από τις συχνές δη-

μοσιογραφικές αποστολές του στην 
Αμερική. Αυτή η συμπαράσταση εκ-
δηλώθηκε και στην κινητοποίηση 
της ομογένειας εναντίον της τουρ-
κικής εισβολής στην Κύπρο το 1974 
και υπέρ της επιβολής εμπάργκο 
όπλων στην Τουρκία. Ο ∆ημητρακό-
πουλος έγινε η νέμεσις του φίλου του 
Νίξον και θερμού υποστηρικτή της 
χούντας Ελληνοαμερικανού επιχει-
ρηματία Τομ Πάπας, κατηγορώντας 
τον ως κομιστή 549.000 δολαρίων (4 
εκατ. δολάρια σε σημερινές τιμές) 
από την ελληνική ΚΥΠ για ενίσχυ-
ση της προεκλογικής εκστρατείας 
των Νίξον - Αγκνιου το 1968, όταν 
η ΚΥΠ και η CΙΑ δρούσαν ως «συ-
γκοινωνούντα δοχεία».

Προς απογοήτευσή του δεν αξι-
οποιήθηκαν οι πληροφορίες του για 
την παράνομη συναλλαγή που εκμυ-
στηρεύθηκε στον Λάρι Ο’ Μπράιεν, 
πρόεδρο της Εθνικής Επιτροπής του 
∆ημοκρατικού Κόμματος τον Οκτώ-
βριο 1968, λίγες εβδομάδες πριν από 
τις προεδρικές εκλογές, στις οποίες 
ο Νίξον κέρδισε οριακά τον Χάμφρεϊ 
με διαφορά 0,7% των ψήφων. Οταν 
οι «υδραυλικοί» διέρρηξαν το γρα-
φείο του Ο’ Μπράιεν στο συγκρό-
τημα Γουοτεργκέιτ τον Ιούνιο 1972, 
μερικούς μήνες πριν από τις προεδρι-
κές εκλογές του 1972, ο ∆ημητρακό-

πουλος ζητούσε επίμονα να διερευ-
νηθεί αν έψαχναν για ενοχοποιητικά 
στοιχεία της συναλλαγής του 1968, 
προβάλλοντας την «ελληνική διά-
σταση» του σκανδάλου Γουοτεργκέ-
ιτ, που δανείζεται ο συγγραφέας ως 
τίτλο του βιβλίου του.

Με λεπτομέρειες εξιστορείται η 
εκστρατεία «εξουδετέρωσης» του 
∆ημητρακόπουλου, που είχε κηρυ-
χθεί persona non grata, από τα σχέ-
δια της χούντας για την απαγωγή 
και μεταγωγή του στην Ελλάδα μέ-
χρι τη «δολοφονία χαρακτήρα» από 
την κυβέρνηση Νίξον, που τον χα-
ρακτήριζε «ταραχοποιό, οπορτου-
νιστή και μεγαλομανή» και διέδιδε 
συκοφαντίες για ύποπτες σχέσεις 
του με ξένες μυστικές υπηρεσίες, για 
τις πηγές των εισοδημάτων του και 
την αντιστασιακή δράση του στην 
Κατοχή. Ο ίδιος για να προασπίσει 
την υπόληψή του δεν υπολόγισε το 
προσωπικό κόστος ξεκινώντας μία 
πολυετή και δαπανηρή νομική μάχη 
με τη CIA και το FBI, που τον παρα-
κολουθούσαν για τρεις δεκαετίες, 
από την οποία εξήλθε «απόλυτα δι-
καιωμένος», όταν παραδέχθηκαν εγ-
γράφως ότι δεν διέθεταν επιλήψιμα 
στοιχεία εις βάρος του. Εξίσου ση-
μαντική γι’ αυτόν ήταν η δημόσια 
αναγνώριση των αγώνων του από 

την πατρίδα του, όταν το 2008 του 
απονεμήθηκε το παράσημο του Τα-
ξιάρχη του Τάγματος του Φοίνικος 
επί προεδρίας Καρόλου Παπούλια.

Οι σχέσεις του
Εκτός από το πολιτικό και κοινω-

νικό υπόβαθρο, ο συγγραφέας σκια-
γραφεί τις γυναίκες που στάθηκαν 
στο πλευρό του, τους Αμερικανούς 
πολιτικούς που στήριξαν ή καταδί-
ωξαν τον Elias, όπως ήταν γνωστός 
στην Ουάσιγκτον, τις φιλικές ή ψυ-
χρές σχέσεις του με ηγέτες, όπως ο 
Γεώργιος Παπανδρέου, ο Μακάριος, 
ο Κωνσταντίνος Καραμανλής και ο 
Ανδρέας Παπανδρέου και τη βοή-
θεια που προσέφερε σε ήρωες της 
αντιχουντικής αντίστασης, όπως ο 
Σπύρος Μουστακλής. Ο ∆ημητρακό-
πουλος πέθανε στην Αθήνα το 2016 
ήσυχος με τη συνείδησή του ότι εκ-
πλήρωσε το καθήκον προς την πα-
τρίδα του, πιστός στις αξίες της ανε-
ξάρτητης δημοσιογραφίας και της 
φιλελεύθερης δημοκρατίας, αυτές που 
βάλλονται πανταχόθεν στις μέρες μας.

 
Ο κ. Αχιλλέας Παπαρσένος διετέλεσε 
προϊστάμενος του Γραφείου Τύπου και 
Επικοινωνίας στην ελληνική πρεσβεία 
της Ουάσιγκτον, όπου γνώρισε τον Ηλία 
Δημητρακόπουλο.

Η συναρπαστική ζωή
ενός ασυμβίβαστου
Η βιογραφία του δημοσιογράφου Ηλία Δημητρακόπουλου

Ο Ηλίας Δημητρακόπουλος σε σκηνή από το ντοκιμαντέρ «Καιρός για ήρωες» των Αγγελου Κοβότσου και Καλλιό-
πης Λεγάκη. Παραγωγή του 2018 από την Portolanos Films.

Εξιστορείται η εκστρα-
τεία «εξουδετέρωσης» 
του Δημητρακόπουλου, 
από τα σχέδια της χού-
ντας για την απαγωγή 
του μέχρι τη «δολοφονία 
χαρακτήρα» από την κυ-
βέρνηση Νίξον.

Ο συγγραφέας του βιβλίου Τζέιμς 
Μπάρον είναι δημοσιογράφος, δικη-
γόρος και από τους ιδρυτές του Κέ-
ντρου Ερευνητικής ∆ημοσιογραφίας 
στη Νέα Αγγλία.
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Αλλά ας έρθουμε στις τελευταίες 
εξελίξεις που αφορούν το πολύπα-
θο ίδρυμα. Ο νέος νόμος που διέ-
πει τη λειτουργία του Ινστιτούτου 
ψηφίστηκε από την προηγούμενη 
κυβέρνηση και υπήρξε καταλυτι-
κός για τις τύχες του. Είναι αλή-
θεια ότι ο παλαιός νόμος ήταν γε-
ρασμένος και ότι ήταν ανάγκη να 
εκσυγχρονιστεί, αλλά ο νέος που 
ψηφίστηκε αντί να αντικαταστή-
σει πεπερασμένες από τον χρόνο 
διατάξεις, διατηρώντας εκείνες που 
αποδείχθηκαν σοφές, προκάλεσε 
ρήγματα στην ίδια τη φιλοσοφία 
της υπόστασης του ιδρύματος ως 
ερευνητικού φορέα. 

Οι σημαντικότερες αλλαγές αφο-
ρούν: α) τον σκοπό που είναι πλέον 
γενικά η προαγωγή των βυζαντι-
νών και μεταβυζαντινών σπουδών, 
χωρίς καμία αναφορά στη μελέτη 
των αρχειακών πηγών, προϋπό-
θεση για την έρευνα της ιστορίας 
της περιόδου της βενετοκρατίας, 
β) την εκδίωξη από την Εποπτική 
Επιτροπή της Ακαδημίας Αθηνών, 
η οποία αποτελούσε εγγύηση της 
καλής λειτουργίας του ιδρύματος, 
γ) τον διορισμό από τα υπουργεία 
ως μελών της Εποπτικής Επιτρο-

πής επιστημόνων άσχετων προς το 
γνωστικό αντικείμενο με το οποίο 
ασχολείται το Ινστιτούτo· μόνο κα-
τά το τελευταίο εξάμηνο στην κενω-
θείσα θέση ενός από τα πέντε μέλη 
ορίστηκε καθηγήτρια ιστορικός, 
εξειδικευμένη στο γνωστικό αντι-
κείμενο του βενετοκρατούμενου ελ-
ληνισμού και με ενδιαφέρον για τη 
διατήρηση της κύριας κατεύθυνσης 
του Ινστιτούτου, η οποία παραιτή-
θηκε ως ένδειξη διαμαρτυρίας για 
το αποτέλεσμα της εισήγησης, δ) 
την αλλαγή στον τρόπο επιλογής 
των υποτρόφων, οι οποίοι επιλέ-
γονται πλέον χωρίς διαγωνισμό και 
όχι μόνο μεταξύ νέων πτυχιούχων 
Πανεπιστημίων ούτε διαμένουν 
υποχρεωτικά στη Βενετία και ούτε 
οφείλουν να πραγματοποιούν έρευ-
νες στα αρχεία της πόλης. 

Πριν από λίγες ημέρες, με ει-
σήγηση τριών μελών της Εποπτι-
κής Επιτροπής στην πολιτική ηγε-
σία και διαφορετική εισήγηση των 
υπόλοιπων δύο μελών (ιστορικών) 
που πρότειναν ως πρόεδρο βενετο-
λόγο, διορίστηκε επικεφαλής του 
ιδρύματος θεολόγος, καθηγητής 
Εκκλησιαστικής Ιστορίας του τμή-
ματος Ποιμαντικής και Κοινωνικής 

Θεολογίας της Θεολογικής Σχολής 
του ΑΠΘ. Ο διορισμός του θεολό-
γου καθηγητή ως προέδρου του 
ιδρύματος έχει την υπογραφή των 

υπουργών Εξωτερικών και Παιδεί-
ας και Θρησκευμάτων.

Ο διορισμός στο τιμόνι του Ιν-
στιτούτου Βενετίας ενός ερευνητή 
θεολόγου με ειδικότητα ασυναφή 
προς το εώς τώρα αντικείμενο έρευ-
νας του ιδρύματος προβληματίζει 
έντονα την επιστημονική κοινότη-
τα, αλλά και την ιστορική κοινότητα 
της Βενετίας, και θέτει ένα κρίσιμο 
ερώτημα. Το ερώτημα είναι εάν η 
Πολιτεία αποφάσισε να αλλάξει τον 
χαρακτήρα του μόνου επιστημο-

νικού ιδρύματος που αξιώθηκε να 
έχει ο τόπος στο εξωτερικό. ∆ιερω-
τάται δηλαδή κανείς εάν αποτελεί 
απόφαση της Πολιτείας να νεκρώ-
σει τις βενετολογικές σπουδές που 
είχαν γνωρίσει σε διεθνές επίπεδο, 
χάρη στις έρευνες των συνεργατών 
του Ινστιτούτου, πρωτοφανή άνθι-
ση κατά τις τελευταίες δεκαετίες. 

Εύλογο είναι το ερώτημα, εάν 
πράγματι η Πολιτεία θέλει να προ-
σθέσει στα ερευνητικά κέντρα της 
χώρας που είναι αφιερωμένα στη 
μελέτη της ιστορίας του Βυζαντίου 
ένα ακόμη, και μάλιστα στο εξω-
τερικό, που θα έχει όμως σκοπό 
τη μελέτη του βυζαντινού κόσμου 
και του νεότερου ελληνισμού μέσα 
από την έρευνα των εκκλησιαστι-
κών πηγών (εξετάζοντας δηλαδή 
ζητήματα πρωτίστως θεολογικά, 
δογματικά κ.ά.). Θέλει με άλλα λόγια 
η Πολιτεία να στρέψει την έρευνα 
στη σπουδή της εκκλησιαστικής 
ιστορίας, αλλοιώνοντας τον επι-
στημονικό προσανατολισμό ενός 
ιδρύματος που με τις έρευνές του 
φώτισε άγνωστες ή σκοτεινές πτυ-
χές της ελληνικής ιστορίας και των 
σχέσεων του βυζαντινού και μετα-
βυζαντινού ανθρώπου με τη ∆ύση;

Το Ινστιτούτο Βενετίας αποτε-
λεί ένα παράθυρο ανοικτό στην Ευ-
ρώπη και είναι πραγματικά κρίμα 
το ίδρυμα να κλείσει τις θύρες του 
σε ερευνητές, κυρίως σε νέους με-
ταπτυχιακούς φοιτητές, που ασχο-
λούνται ή που θέλουν να ασχολη-
θούν με την έρευνα της ιστορίας 
των επαφών της βυζαντινής αυτο-
κρατορίας και του μεταβυζαντινού 
ελληνισμού με την Ευρώπη. 

∆ιαμαρτυρόμαστε και εκφρά-
ζουμε δικαίως τη βαθύτατη θλίψη 
μας για τη μετατροπή της Αγίας 
Σοφίας σε μουσουλμανικό τέμε-
νος. Παραδόξως, την ίδια στιγμή 
αδιαφορούμε για την τύχη ενός 
δικού μας ιδρύματος, κτισμένου 
στην ελληνική γωνιά της Βενετί-
ας, που εκπέμπει άρωμα βυζαντινό 
και είναι ζυμωμένο με τις μνήμες, 
τους καημούς και τα οράματα των 
μεταβυζαντινών Ελλήνων που εί-
χαν καταφύγει μετά την Αλωση 
της Κωνσταντινούπολης στην πό-
λη του Αγίου Μάρκου.

 
Η κ. Χρύσα Μαλτέζου είναι τακτικό 
μέλος της Ακαδημίας Αθηνών, πρώην 
διευθύντρια του Ελληνικού Ινστιτούτου 
Βενετίας.

Ο διορισμός του θεολόγου και οι επιστημονικοί προβληματισμοί

Η ειδικότητα
του νέου προέδρου 
είναι ασυναφής προς το 
εώς τώρα αντικείμενο 
έρευνας του ιδρύματος.

Διαμαρτυρόμαστε και εκφράζουμε δικαίως τη βαθύτατη θλίψη μας για τη μετατροπή της Αγίας Σοφίας σε μουσουλμανικό τέμενος. Παραδόξως, την ίδια στιγμή αδιαφορούμε για την τύχη ενός δικού μας ιδρύματος, κτισμένου στην ελληνι-
κή γωνιά της Βενετίας, που εκπέμπει άρωμα βυζαντινό και είναι ζυμωμένο με τις μνήμες, τους καημούς και τα οράματα των μεταβυζαντινών Ελλήνων που κατέφυγαν μετά την Αλωση της Κωνσταντινούπολης στην πόλη του Αγίου Μάρκου.

Το Ινστιτούτο της Βενετίας (φωτ.) αποτελεί παράθυρο ανοικτό στην Ευρώπη.

Με ακλόνητη πίστη ότι η λεωφόρος 
που θα οδηγούσε στην ανάσταση 
του έθνους από τα ερείπια ήταν αυ-
τή της παιδείας, ο πρώτος κυβερνή-
της της Ελλάδας, Ιωάννης Καποδί-
στριας, έγραφε με την οξυδέρκεια 
που τον χαρακτήριζε στον λόγιο Αν-
δρέα Μουστοξύδη στη Βενετία: «Σε 
παρακαλώ να συλλέξης επιμελέστα-
τα όσον οίον τε πλειοτέρας περί της 
ιστορίας της Ελλάδος πληροφορίας, 
όχι της αρχαίας, αλλά της κατά τον 
μεσαίωνα Ελλάδος και να με πέμψης 
τάχιστα όσας ειδήσεις (...) δυνηθής 
να ανεύρης είτε εις έντυπα βιβλία 
είτε εις χειρόγραφα. Τα αρχεία της 
πρώην Ενετικής ∆ημοκρατίας, η 
βιβλιοθήκη του Αγίου Μάρκου, αι 
βιβλιοθήκαι των αρχαίων πατρικί-
ων της Ενετίας πρέπει να περιέχω-
σι θησαυρούς τοιούτων ειδήσεων. 
Αντλησον από αυτών όσον ένεστι 
αφθονώτερον και επωφελέστερον». 

Για τους πολύτιμους θησαυρούς 
που εγκλείουν τα βενετικά αρχεία, 
από τα οποία «δύναται να διαχυθή 
φως επί πλείστα άλλως σκοτεινά ή 
εντελώς άγνωστα μέρη της πατρίου 
ιστορίας», θα κάνει λόγο αργότερα, 
στα τέλη του 19ου αιώνα, ο ευρυ-
μαθής ιστορικός και πρωθυπουργός 
της Ελλάδας Σπυρίδων Λάμπρος 

στις σοφές πραγματείες του. Γράφει 
ο Λάμπρος: Στα μυριάδες έγγραφα 
που απόκεινται στο μεγάλο βενετι-
κό αρχείο «σώζεται τεθαμμένη η επί 
αιώνας όλους ιστορία της Ελλάδος... 
Η μελέτη, η έκδοσις και ο υπομνη-
ματισμός [των εγγράφων] έσονται 
αληθώς εκ νεκρών ανάστασις της 
πατρίου ιστορίας».

Η αξία και η σημασία που έχει 
για την ελληνική ιστορία το αρχει-
ακό υλικό που φυλάγεται στη Βενε-
τία είναι γνωστές, όπως επίσης είναι 
γνωστή η συμβολή του Ελληνικού 
Ινστιτούτου Βενετίας στην εκμε-
τάλλευση των αρχειακών αυτών 
πηγών που προσφέρονται ιδιαίτα-
τα για τη μελέτη τόσο των σχέσεων 
της Βυζαντινής Αυτοκρατορίας με 
τη ∆ύση όσο και της ιστορίας του 
βενετοκρατούμενου ελληνικού χώ-
ρου κατά την υστεροβυζαντινή και 
νεότερη περίοδο. Θυμίζω πότε και 
για ποιον σκοπό ιδρύθηκε το μόνο 
επιστημονικό ίδρυμα που διαθέτει 
η χώρα μας στο εξωτερικό. Η ιδέα 
της ίδρυσης ανήκει στον Επτανή-
σιο διπλωμάτη Μαρίνο Σιγούρο, ο 
οποίος, όταν υπηρετούσε ως γε-
νικός πρόξενος στη Βενετία, είχε 
αντιληφθεί ότι ο μόνος τρόπος για 
να διασωθεί η ιστορική παράδοση 
του εκεί ελληνισμού ήταν η ίδρυση 
ενός επιστημονικού ινστιτούτου. 

Χρειάστηκε να κυλήσουν πολλά 
χρόνια ακόμη ώσπου να επιτευχθεί 
η ίδρυση, που έγινε τελικά δυνατή 
χάρη στη γενναία δωρεά της ιστο-
ρικής ελληνορθόδοξης κοινότη-
τας, η οποία το 1953 μεταβίβασε 
στο υπό σύσταση τότε Ινστιτού-
το ολόκληρη την περιουσία της, 
κινητή (εικόνες, αρχεία, κειμήλια) 
και ακίνητη (πολυάριθμα ακίνητα 

στη Βενετία). Σύμφωνα με το Β.∆. 
του 1966, το ίδρυμα αποσκοπούσε 
στην προαγωγή των βυζαντινών 
και μεταβυζαντινών σπουδών «διά 
της μελέτης της ιστορίας του ελλη-
νισμού... ως ούτος προβάλλεται εν 
τοις Αρχείοις της Ιταλίας και ιδιαι-
τέρως της Βενετίας». 

Αρμόδια για τη λειτουργία του 
ιδρύματος ορίστηκαν τα υπουργεία 
Εξωτερικών και Παιδείας και Θρη-

σκευμάτων, η εποπτεία ανατέθηκε 
στην εποπτική επιτροπή, με μέλη 
εκπρόσωπο της Ακαδημίας Αθηνών 
(κατά παράδοση πρόεδρο) και εκ-
προσώπους των δύο υπουργείων, 
ενώ η οικονομική διαχείριση ανα-
τέθηκε στη διαχειριστική επιτρο-
πή, στην οποία μετείχε μεταξύ των 
άλλων μελών της ο πρόεδρος της 
Ελληνικής Κοινότητας Βενετίας. Η 
Ακαδημία Αθηνών ανέλαβε, πάντα 
με βάση τον νόμο, να εκλέγει διευ-
θυντή του Ινστιτούτου και να επι-
λέγει ύστερα από διαγωνισμό τους 
νέους υποτρόφους που πήγαιναν 
στη Βενετία, για να εκπονήσουν 
διδακτορικές διατριβές.

Κατά τη διάρκεια της πάνω από 
μισόν αιώνα λειτουργίας του, το 
Ινστιτούτο πορεύτηκε, διαγράφο-
ντας δύο απολύτως ευδιάκριτες δι-
αδρομές. Από τη μία μεριά χάρη 
στους κόπους των διακεκριμένων 
στον κλάδο τους διευθυντών που 
το υπηρέτησαν και μαζί των συ-
νεργατών του, Ελλήνων και ξένων, 
ανέπτυξε εξαιρετικά πλούσια ερευ-
νητική, εκδοτική και εκπαιδευτική 
δραστηριότητα, καθιστώντας ανα-
γνωρίσιμη από τη διεθνή επιστη-
μονική κοινότητα την ταυτότητά 
του. Μελέτησε και δημοσίευσε μέ-
σω των υποτρόφων ερευνητών και 
των φιλοξενούμενων ερευνητών, 

Ελλήνων και ξένων, ανέκδοτες και 
άγνωστες αρχειακές πηγές, συμ-
βάλλοντας αποφασιστικά στη διε-
ρεύνηση της ιστορίας του μεσαιω-
νικού και μεταβυζαντινού κόσμου, 
αξιοποίησε τους καλλιτεχνικούς, 
αρχειακούς και έντυπους θησαυ-
ρούς που κληρονόμησε, συντήρησε 
και ανέδειξε τις εικόνες, τα αρχεία 
και τα ιστορικά κτίρια της περίφη-
μης πλατείας των Ελλήνων (Φλαγ-
γινιανό Κολλέγιο, ναός του Αγίου 
Γεωργίου των Ελλήνων, μουσείο, 
καμπαναριό, κοινοτικά γραφεία), 
ταξινόμησε και καταλογογράφησε 
το σπουδαίο ιστορικό αρχείο της 
κοινότητας (που καλύπτει χρονικό 
διάστημα από το 1498 έως σήμε-
ρα), ψηφιοποίησε το σημαντικό-
τερο τμήμα του αρχειακού σώμα-
τος, καθιστώντας το προσιτό στους 
ερευνητές, διοργάνωσε διεθνή συ-
νέδρια και εκθέσεις, καθοδήγησε, 
τέλος, νέους υποτρόφους που στε-
λέχωσαν αργότερα πανεπιστήμια 
και ερευνητικά κέντρα. Για τη δρα-
στηριότητά του αυτή, το Ινστιτού-
το και η διεύθυνσή του τιμήθηκαν 
από ελληνικούς και ξένους φορείς 
(Προεδρία της ∆ημοκρατίας, βρα-
βείο Ωνάση ύστερα από πρόταση 
της κυρίας Ελένης Αρβελέρ, βραβείο 
Dante Aligheri Πανεπιστημίου της 
Βοlogna, έδρα Ραβένας).

Η μία διαδρομή λοιπόν είναι φω-
τεινή, επιτυχημένη και καθαρά επι-
στημονική. Υπάρχει όμως και μιαν 
άλλη, θλιβερή και εν πολλοίς ακατα-
νόητη, αυτή της πολιτείας που τρώ-
ει όπως ο Κρόνος τα παιδιά της. Τα 
υπουργεία στην αρμοδιότητα των 
οποίων ανήκει το Ινστιτούτο αντί 
να βοηθούν το ίδρυμα στην επιτέ-
λεση του έργου του έδειξαν στη δι-
άρκεια της επιστημονικής ζωής του 
είτε αδιαφορία είτε τις τελευταίες 
δεκαετίες εχθρική εναντίον του διά-
θεση, με αποτέλεσμα το Ινστιτούτο 
στο όχι πολύ μακρινό μας παρελθόν 
να διακόψει τη λειτουργία του, να 
δυσφημιστεί αναίτια, ο διευθυντής 
του να συκοφαντηθεί άδικα και το 
ελληνικό όνομα να αμαυρωθεί στη 
διεθνή επιστημονική κοινότητα. 

Η ίδια τακτική σπίλωσης της δι-
εύθυνσής του (περιέργως από τον 
ίδιο αξιωματούχο του ΥΠΕΞ ο οποί-
ος επανήλθε έπειτα από χρόνια με 
την ίδια εμμονή εναντίον του ιδρύ-
ματος) επαναλήφθηκε πρόσφατα, 
προκαλώντας για μία ακόμη φορά 
τις διαμαρτυρίες επιστημόνων και 
ερευνητικών φορέων. Και κάθε φο-
ρά που εξοντωνόταν από τις επιθέ-
σεις που δεχόταν, αναγεννιόταν και 
πάλι το ίδρυμα από τις στάχτες του, 
με τις προσπάθειες ερευνητών, Ελ-
λήνων και ξένων.

Το Ελληνικό Ινστιτούτο 
Βυζαντινών και Μεταβυ-
ζαντινών Σπουδών
Βενετίας είναι το μόνο 
επιστημονικό ίδρυμα 
που διαθέτει η χώρα μας 
στο εξωτερικό.

Της ΧΡΥΣΑΣ ΜΑΛΤΕΖΟΥ

Σύννεφα πάνω από τη Βενετία
Η αλλαγή στο «τιμόνι» του περίφημου Ελληνικού Ινστιτούτου γεννάει ερωτήματα σχετικά με τη μελλοντική λειτουργία του



Β Ι Β Λ Ι Ο

Κυριακή 9 Αυγούστου 2020 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η   ●   5

ΑΝΤΡΕΑ ΚΑΜΙΛΛΕΡΙ
Δίχτυ ασφαλείας
μτφρ.: Φωτεινή Ζερβού
εκδ. Πατάκη, σελ. 342

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΑΛΕΞΑΚΗ

Ενώ η Βιγκάτα ζει στους ρυθμούς 
μιας σουηδικής παραγωγής με θέμα 
τη ζωή στην Ιταλία τη δεκαετία του 
1950, και όλα μοιάζουν τυλιγμένα 
στο πέπλο της τηλεοπτικής μυθο-
πλασίας, ο Σάλβο Μονταλμπάνο 
αναλαμβάνει να παίξει όπως πάντα 
τον ρόλο που ξέρει καλύτερα: τον 
ρόλο του ερευνητή.

∆ύο υποθέσεις «τρέχουν» και 
τον προκαλούν να βρει την άκρη 
στο «∆ίχτυ ασφαλείας», το 25ο βιβλίο 
με κεντρικό ήρωα τον θυμόσοφο 
αστυνομικό επιθεωρητή, το οποίο 
κυκλοφόρησε δύο χρόνια πριν από 
τον θάνατο του Αντρέα Καμιλλέρι 
(1925-2019). Η μία είναι υφασμέ-
νη με υλικά από το παρελθόν της 
γενέθλιας πόλης του Μονταλμπά-
νο. Οι Σουηδοί παραγωγοί της σει-
ράς, με τη βοήθεια Ιταλών συναδέλ-
φων τους, για να ανασυνθέσουν την 
ατμόσφαιρα των μέσων του 20ού 
αιώνα στην ιταλική χερσόνησο, 
ζήτησαν από τους κατοίκους της 
Βιγκάτα να ψάξουν στα συρτάρια 
τους για παλιά φιλμάκια και φω-

τογραφίες, που, όπως θα αποδει-
χθεί, κρύβουν θανάσιμα μυστικά 
και ένα μυστηριώδη λευκό τοίχο. 
Η ανταπόκριση είναι μεγάλη και η 
μεταμόρφωση του αστικού τοπίου 
τουλάχιστον απροσδόκητη. 

Η συνύπαρξη ηθοποιών, κατοί-
κων και κομπάρσων φέρνει τα πά-
νω-κάτω στη ζωή της μικρής πόλης. 
Ακόμη και το αστυνομικό τμήμα 
της έχει μεταμορφωθεί εξωτερικά 
σε σχολή χορού για τις ανάγκες των 
γυρισμάτων. Παράλληλα με αυτό το 
γεγονός εκτυλίσσεται ο εορτασμός 
για την αδελφοποίηση της Βιγκά-
τα με τη σουηδική πόλη Καλμάρ.

Η δεύτερη υπόθεση αφορά το 
παρόν. Μια ένοπλη επίθεση σε σχο-
λική μονάδα, την άσκηση ψυχολο-
γικής βίας σε εφήβους, τις παγίδες 

των μέσων κοινωνικής δικτύωσης 
για τους χρήστες τους. Αφορά έναν 
κόσμο που σφύζει από ζωή, δέσμιο 
όμως στον ιστό της σύγχρονης ηλε-
κτρονικής επικοινωνίας. Εναν κό-
σμο χωρίς δίχτυ ασφαλείας. Εναν 
καλά κρυμμένο κόσμο που ο Κα-
μιλλέρι, μέσω της δράσης του Μο-
νταλμπάνο, καταφέρνει να φέρει 
στην επιφάνεια για να αποδείξει ότι 
οι ήρωές του, είτε έρχονται από το 
παρελθόν είτε αναπνέουν στο πα-
ρόν και αγωνιούν για το μέλλον, εί-
ναι δέσμιοι των αντινομιών και των 
παθών τους, ποτέ απόλυτα αθώοι, 
ποτέ αμετάκλητα ένοχοι. Τον κόσμο 
που έπλασε ο μετρ του σισιλιάνι-

κου νουάρ πολύ τον αγάπησα κα-
θισμένος πλάι στον ήρωά του, τον 
Σάλβο, στη βεράντα του σπιτιού 
του με θέα τη θάλασσα. Λάτρεψα 
τις εμμονές του, ζήλεψα τον μονή-
ρη στοχαστικό βίο του και εξεπλά-
γην από τη συνθετική του σκέψη, 
αλλά και γέλασα μέχρι δακρύων με 
τους πανέξυπνους διαλόγους που 
φιλοτεχνούσε όταν είχε κέφια. Και 
μαζί του ονειρεύτηκα τους φόβους, 
τις αγωνίες και τις πιο βαθιές και 
ανείπωτες ερωτικές επιθυμίες μου.

Μεικτό γλωσσικό είδος
Θα μου λείψει ο στυλίστας της 

γραφής, που για τα μυθιστορήματα 

όπου πρωταγωνιστεί ο Μονταλμπά-
νο επινόησε ένα μεικτό γλωσσικό 
είδος. Από τη μια στα ιταλικά, που 
επιτρέπουν στους ήρωές του να μι-
λήσουν με έναν κάπως πιο επίσημο, 
καθωσπρέπει τρόπο. Και από την 
άλλη στη σισιλιάνικη διάλεκτο, που 
τους προσφέρει την ευκαιρία να 
εκφράσουν άμεσα και αφιλτράρι-
στα και τις πιο μύχιες σκέψεις τους.

Θα φέρνω πάντα στο μυαλό μου 
τον καλλιτέχνη που δεν καταδέχθη-
κε να ανήκει σε κάποιο κόμμα, που 
ασκούσε διαρκώς κριτική στο Βα-
τικανό λόγω της διαχρονικής ανί-
ερης εμπλοκής του με πολιτικούς 
και οικονομικούς παράγοντες. Που 

δεν έπαυε να υπενθυμίζει σε όλους, 
όταν του δινόταν η ευκαιρία, ότι η 
Ιταλία είναι κοσμικό και όχι θρη-
σκευτικό κράτος. Που δεν δίσταζε 
να καταδικάζει τον μπερλουσκονι-
σμό, θεωρώντας ανεπανόρθωτες τις 
ζημιές που προκάλεσε στην ιταλική 
κοινωνία η κυβερνητική θητεία του 
Καβαλιέρε. Που δεν φοβήθηκε να 
βάλει στο λογοτεχνικό του στόχα-
στρο τη μαφία. Και δεν θα ξεχάσω 
ποτέ τον εκλεκτό θίασο: τους Φά-
τσιο, Μιμί Αουτζέλο, Γκάλο, φυσι-
κά τον ανεκδιήγητο Καταρέλα, την 
αρραβωνιαστικιά του Μονταλμπά-
νο, Λίβια, που ζει μόνιμα στο Μπο-
καντάσε, λίγο έξω από τη Γένοβα, 
και την οικιακή εξαιρετική μαγεί-
ρισσα-βοηθό Αντελίνα, που αντι-
παθεί σφόδρα τη Λίβια, αλλά και 
τον εστιάτορα Εντσο, του οποίου 
την κουζίνα τιμά συχνά πυκνά ο 
Μονταλμπάνο, κυρίως όταν είναι 
στενοχωρημένος. Και θα θυμάμαι 
πάντα ότι τα πράγματα ξεκινάνε 
κάπως έτσι: «Η μέρα ήταν σαν εκεί-
νες που βλέπεις στις καρτ-ποστάλ: 
χρυσή αμμουδιά, σμαραγδένια θά-
λασσα, αίθριος γαλανός ουρανός. 
Υπήρχε ακόμη και μια βάρκα με 
πανί κάπου στο βάθος».

Το μετά είναι πάντα μια άλλη 
ιστορία...

Ο Καμιλλέρι ασκούσε
διαρκώς κριτική
στο Βατικανό, δεν 
δίστασε να καταδικάσει
τον μπερλουσκονισμό 
και δεν φοβήθηκε να βά-
λει στο λογοτεχνικό του 
στόχαστρο τη μαφία.

Η Βιγκάτα στη Σικελία, η γενέτειρα του επιθεωρητή Σάλβο Μονταλμπάνο, είναι μια φανταστική πόλη. Ωστόσο, οι πε-
ριγραφές του Αντρέα Καμιλλέρι την έχουν καταστήσει οικεία στους φανατικούς αναγνώστες του.

Το «Δίχτυ ασφαλείας» είναι το 
25ο βιβλίο με κεντρικό ήρωα τον θυ-
μόσοφο Μονταλμπάνο.

Η «σκιά»
του επιθεωρητή
Μονταλμπάνο
Οσα μας άφησε ο Αντρέα Καμιλλέρι

μέσα από τον διαχρονικό ήρωά του

SH
U

TT
ER

ST
O

CK



Β Ι Β Λ Ι Ο

Κυριακή 9 Αυγούστου 20206 ● Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Τ
ις πρώτες ημέρες του Αυγού-
στου, μαζί με την ανατολή του 
Ηλιου, έχουμε και την ανατο-

λή του Σείριου, του λαμπρότερου 
άστρου στον αστερισμό του Με-
γάλου Κυνός, αλλά και γενικότερα 
του λαμπρότερου άστρου στον ου-
ρανό. Στην αρχαιότητα, μάλιστα, 
απέδιδαν την επιπλέον αύξηση της 
θερμοκρασίας αυτή την περίοδο 
(τα λεγόμενα «κυνικά καύματα») 
στην υποτιθέμενη προσθήκη της 
ακτινοβολίας του Σείριου σε εκεί-
νη του Ηλιου! Για τους Αιγύπτιους, 
ιδιαίτερα, ο Σείριος είχε μεγάλη 
σημασία. Μερικοί ερευνητές υπο-
λογίζουν ότι οι Αιγύπτιοι αντιστοι-
χούσαν τη μορφή των άστρων του 
δικού μας Ωρίωνα με τον θεό τους, 
τον Οσιρη, ενώ δίπλα του τοποθε-
τούσαν και την πιστή του σύζυγό, 
την Ισιδα, που αντιπροσωπευόταν 
από τον Σείριο. 

Για περισσότερο από δύο μή-
νες, κάθε χρόνο, ο Σείριος έδυε 
τόσο κοντά στην ώρα της δύσης 
του Ηλιου και ανέτελλε τόσο κο-
ντά στην ώρα της ανατολής του, 
ώστε δεν ήταν δυνατόν να παρα-
τηρηθεί εύκολα. Από το εσωτερι-
κό του ναού της Ισιδος, οι αστρο-
νόμοι - ιερείς παρακολουθούσαν 
για να δουν την εμφάνιση του Σεί-
ριου πριν από την ανατολή του 
Ηλιου. Και για περίπου 70 μέρες, 
ο Ηλιος ανέτελλε πριν από την 
εμφάνιση του Σείριου.

Κάποτε όμως έφθανε και η 
περιπόθητη εκείνη ημέρα, όταν 
ο Σείριος, το λαμπρότερο άστρο 
του ουρανού, η Ισιδα, η θεά της 
αναγέννησης και της ανανέωσης, 
ανέτελλε στον πρωινό ουρανό και 
ήταν εμφανές για μερικές μόνο 
στιγμές προτού η λαμπρότητα 
του ανατέλλοντος Ηλίου έκανε 
όλα τα άστρα αόρατα. Στο εσω-
τερικό του ναού, οι ιερείς γνώρι-
ζαν ότι κάθε χρόνο, όταν ο Σεί-
ριος ανέτελλε λίγο πριν από τον 
Ηλιο, ο ποταμός Νείλος θα άρχιζε 
για μία ακόμη φορά να ξεχειλίζει 
και να πλημμυρίζει τη γύρω περι-
οχή. Και ενώ σχεδόν παντού στον 
κόσμο μια πλημμύρα ήταν ανέ-
καθεν μια τρομερή καταστροφή, 
στην κοιλάδα του Νείλου η ετήσια 
πλημμύρα ήταν μια πραγματική 
ευλογία. Γιατί κάθε χρόνο, όταν 
τα νερά της πλημμύρας αποσύ-
ρονταν, άφηναν πίσω τους ένα 
πλούσιο στρώμα χώματος και λά-
σπης, έτοιμο να βοηθήσει στην 
ανάπτυξη μιας νέας ετήσιας καλ-

λιέργειας και σοδειάς. Κατά μήκος 
της όχθης του Νείλου, μάλιστα, 
πολλοί ναοί ήταν αφιερωμένοι 
στην Ισιδα. Ενας από αυτούς τους 
ναούς είχε κτιστεί με την όψη 
στραμμένη προς τον νοτιοανα-
τολικό ορίζοντα, την κατεύθυνση 
από όπου ανέτελλε η Ισιδα με τη 
μορφή του Σείριου.

Ο Σείριος, ή άλφα Μεγάλου Κυ-
νός, βρίσκεται σε απόσταση 8,6 
ετών φωτός από τη Γη, αλλά η 
σχετικά μικρή απόστασή του δεν 
είναι ο μοναδικός λόγος για τη λα-
μπρότητά του, αφού πρόκειται για 
ένα άστρο με διπλάσια μάζα από 
αυτή που έχει ο Ηλιος. Η επιφανει-

ακή θερμοκρασία του φθάνει τις 
9.500 βαθμούς Κελσίου, γεγονός 
που τον κάνει να λάμπει 23 φο-
ρές πιο έντονα από ό,τι ο Ηλιος, 
με έναν λευκό χρωματισμό. Και 
όμως, οι προδιαγραφές του αυτές 
είναι μηδαμινές σε σύγκριση με 
τον σύντροφό του, τον Σείριο Β, 
αφού το άστρο που βλέπουμε, ο 
Σείριος Α, συνοδεύεται από ένα 
μικροσκοπικό, αόρατο χωρίς τη-
λεσκόπιο, άστρο το οποίο είναι 
10.000 φορές πιο αμυδρό από τον 
Α. Παρ’ όλα αυτά, η θερμοκρα-
σία του Β φθάνει τις 27.000 βαθ-
μούς και γι’ αυτό λάμπει με έναν 
γαλαζόλευκο χρωματισμό, ενώ ο 
μόνος λόγος για τον οποίο είναι 
τόσο αμυδρός έχει να κάνει με το 
μέγεθός του, που δεν υπερβαίνει 
εκείνο της Γης. Πάντως η μάζα 
του είναι παρόμοια με τη μάζα 
του Ηλιου, έχει δηλαδή σχεδόν 
διπλάσια μάζα από τους συνηθι-
σμένους λευκούς νάνους.

Πράγματι, ο Σείριος Β είναι 
ένας λευκός νάνος. Είναι, δηλα-
δή, το λείψανο ενός άστρου που 
έχει φθάσει στο τέλος της ζωής 
του, με αποτέλεσμα να εκτοξεύ-
σει τα εξωτερικά στρώματα των 

αερίων του, τα οποία περιελάμ-
βαναν το μεγαλύτερο μέρος της 
αρχικής του μάζας. Τα διαστελ-
λόμενα αέρια άφησαν πίσω τους, 
αποκαλύπτοντάς τον συγχρόνως, 
τον γυμνό υπερθερμασμένο πυ-
ρήνα του άστρου. Ο πυρήνας αυ-
τός αποτελείται από άνθρακα και 
οξυγόνο, που είναι τα κατάλοιπα, 
η «στάχτη» δηλαδή, των θερμοπυ-
ρηνικών αντιδράσεων του Ηλιου. 
Αντικρίζουμε, δηλαδή, το «λεί-
ψανο» του αρχικού άστρου, που 
έχει φθάσει πια στο τέλος του. 
Παρ’ ότι, όμως, ο πυρήνας αυτός 
έχει πάψει να παράγει ενέργεια, 
εκπέμπει τεράστιες ποσότητες 
υπεριώδους ακτινοβολίας, με απο-
τέλεσμα τη μεγάλη επιφανειακή 
θερμοκρασία του. Η μεγάλη αυτή 
θερμότητα οφείλεται στην τρο-
μακτική συμπίεση των υλικών 
του, που έχουν περιορισθεί σε μια 
σφαίρα στο μέγεθος της Γης, αλλά 
με τόσο μεγάλη πυκνότητα, ώστε 
μια δαχτυλήθρα γεμάτη με τα υλι-
κά του να «ζυγίζει» 1.000 τόνους!

 
Ο κ. Διονύσης Π. Σιμόπουλος είναι 
επίτιμος διευθυντής του Ευγενιδείου 
Πλανηταρίου.

Γεννήθηκε το 1979 στη Χαλκίδα 
και το 2005 αποφοίτησε από τη 
Σχολή Καλών Τεχνών της Θεσ-
σαλονίκης. Από τότε δραστηριο-
ποιείται κυρίως στον χώρο των 
κόμικ και του παιδικού βιβλίου με 
την ιδιότητα του εικονογράφου 
και κάποιες φορές του συγγρα-
φέα. Η δουλειά του έχει διακριθεί 
στην Ελλάδα και στο εξωτερικό.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
«Τα στερνά του Μίχαλου» του Μ. Κα-
ραγάτση, το graphic novel «Κάστρο» 
του R. Kleist, με θέμα τη ζωή του Φι-
ντέλ Κάστρο, και ένα τεράστιο σε δι-
αστάσεις συλλεκτικό βιβλίο της σει-
ράς με τους νάνους και τα ζώα του 
Tony Wolf, που μου ζητεί συνέχεια 
να της διαβάζω η κόρη μου.
 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνί-
ας θα θέλατε να είστε και γιατί;
Οι αγαπημένοι μου ήρωες λογοτε-
χνίας είναι χαρακτήρες που δεν θα 
ήθελα με τίποτα να είμαι στη θέση 
τους. Συνήθως τα συστατικά μιας 
καλής ιστορίας είναι οι δυσκολίες 
και τα βάσανα που περνούν οι πρω-
ταγωνιστές.
 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
ποιητές ή συγγραφείς καλείτε, 
ζώντες και τεθνεώτες;
Φαντάζομαι ένα βράδυ σε μια τα-
βέρνα με μουσική κάπου στη Θεσ-
σαλονίκη, αρχικά με τους φίλους 
μου Τάσο Ζαφειριάδη και Γιάννη 
Παλαβό, αλλά και με τους Γιώργο 
Σκαμπαρδώνη και Θωμά Κοροβίνη, 
που πιστεύω ότι θα το απολάμβαναν. 
Ετσι, για την ευλογία της αυθεντίας, 
φαντάζομαι σε μια καρέκλα δίπλα να 
τον έχει πάρει ο ύπνος επειδή ήπιε 
ένα ποτηράκι παραπάνω, τον Αλέ-
ξανδρο Παπαδιαμάντη.
 

Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
∆ιαβάζοντας το «Με λένε κόκκινο» 
του Ορχάν Παμούκ, κατάλαβα όπως 
δεν θα είχα καταλάβει μέσα από κά-
ποιο βιβλίο Ιστορίας Τέχνης, πόσο 
διαφορετικά αντιμετώπιζαν την ανα-
παράσταση οι καλλιτέχνες της ισλα-
μικής μικρογραφίας.
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Πάνω σε μια μικρή έρευνα που 
έκανα για το θέμα της γραφειοκρα-
τίας στη λογοτεχνία, έπεσα πάνω 
σε ένα μικρό βιβλίο του Νικολάι 
Γκόγκολ, «Το παλτό».
 
Το βιβλίο που έχετε διαβάσει τις 
περισσότερες φορές;
Αυτό που χρειάστηκε να ξαναδια-
βάσω πάνω από δύο φορές ήταν η 
συλλογή διηγημάτων του Ν. ∆. Τρια-
νταφυλλόπουλου «Λιμενάρχης Ευρί-
που» (εκδ. Νεφέλη).
 
Ποια είναι τα συστατικά ενός κα-
λού εικονογραφημένου βιβλίου;
Το κείμενο πρέπει να αφήνει χώ-
ρο στην εικόνα, η οποία πρέπει να 
το συμπληρώνει με κάποιο δικό 
της σχόλιο και όχι να το αναπαρά-
γει στείρα.
 
Ποιο γνωστό εικονογραφημένο 
βιβλίο θα θέλατε να είχατε εσείς 
εικονογραφήσει;
∆εν είμαι σίγουρος ότι θα λειτουρ-
γούσε αυτό. Μου αρέσει πολύ, για 
παράδειγμα, η σειρά με τον Νόι, του 
Benji Davis. Αν την είχα εικονογρα-
φήσει εγώ, θα μετατρεπόταν αυτό-
ματα σε κάτι πολύ πιο μεσογειακό 
και θα έχανε αυτή την ομορφιά του 
βόρειου Ατλαντικού.
 
Από τους ήρωες που έχετε σχεδι-
άσει, υπάρχουν κάποιοι με τους 
οποίους ταυτισθήκατε περισσό-
τερο και γιατί;
Οι αντιήρωες στις σειρές κόμικς 
«Intra Muros» (σενάριο Τάσος Ζα-
φειριάδης) και «Μυστική ταυτότη-
τα» έχουν αναπόφευκτα κάτι και από 
τον χαρακτήρα μου. Επίσης, σίγου-
ρα έχουν περάσει στοιχεία μου και 
στον Καπετάν-Νυχτερίδα, όσο και 
αν ακούγεται δύσκολο για μια 
γκροτέσκ εκδοχή του Μπάτμαν 
στη μεταπολεμική Ελλάδα.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΔΡΑΚΟΠΟΥΛΟΥ
Ποιος τραγουδάει και ποιος όχι
εκδ. Πόλις, σελ. 182

 
Ρόλος της κριτικής στον ημερήσιο 
Τύπο –τον πρώτο που δεξιώνεται 
τα νέα βιβλία– είναι να ξεχωρί-
ζει την ήρα από το στάρι, τα έρ-
γα λογοτεχνικής βαρύτητας από 
τα κείμενα θορυβωδών συγγρα-
φέων οι οποίοι μονοπωλούν το 
ενδιαφέρον πλατιού αναγνωστι-
κού κοινού και καλλιτεχνικού ρε-
πορτάζ. ∆εν είναι διόλου λίγοι οι 
πεζογράφοι χαμηλών τόνων, που 
με πάθος δουλεύουν για χρόνια 
προκειμένου να πραγματοποιή-
σουν αθόρυβα τη σεμνή τους εμ-
φάνιση – η οποία συχνά πνίγεται 
μέσα στην αδιαφοροποίητη δρα-
στηριότητα της πληθωριστικής 
εκδοτικής παραγωγής.

Είκοσι χρόνια μετά την πρώτη 
παρουσία της με τη διηγηματο-
γραφική συλλογή «Μην ξυπνάς το 
νερό» (1999), η Αθανασία ∆ρακο-
πούλου (γ. 1952) δημοσιεύει μια 
νέα συλλογή γεμάτη γνώριμους 
χώρους, οικείους ανθρώπους και 
βιωματική ζεστασιά. Μεσολάβη-
σαν τρεις ποιητικές συλλογές και 
η σεναριογραφική και σκηνοθε-
τική δουλειά της. ∆εν θυμάμαι 
καλά το «Μην ξυπνάς το νερό», 
εκτός από την εντύπωση μιας σο-

βαρής πεζογραφικής εργασίας. 
Πρωτοπρόσωπα με δύο εξαιρέ-
σεις, τα εννέα διηγήματα της νέας 
συλλογής δημιουργούν ποικίλους 
χαρακτήρες – ένα οκτάχρονο κο-
ρίτσι, έναν νεαρό φαρμακοποιό, 
έναν πανεπιστημιακό καθηγη-
τή, μια φιλοξενού-
μενη στο Παρίσι, 
μια δημοσιογράφο, 
έναν μεσόκοπο ερ-
γένη, έναν επιμε-
λητή εκδοτικού οί-
κου. Η πεζογράφος 
σαφώς διαθέτει το 
χάρισμα ανάπλα-
σης πολυάριθμων, 
εντελώς διαφορε-
τικών χαρακτή-
ρων και αφηγημα-
τικών φωνών.

Οι χρόνοι στους 
οποίους παραπέ-
μπει επίσης ποι-
κίλλουν: περιπέτειες σημερινές, 
μια εξιστόρηση που πάει πίσω στη 
δεκαετία του ’60, μια ανάκληση 
του Εμφυλίου, η βιοπάλη προσφυ-
γόπαιδων της Μικρασίας. Η οπτι-
κή, ωστόσο, των κειμένων είναι εξ 
ολοκλήρου τωρινή – κινείται στον 
ορίζοντα ενός μεταπολιτικού με-
ταμοντέρνου κόσμου. Η Αριστερά 
εμφανίζεται χωρίς το σύνηθες φω-
τοστέφανό της. Υπάρχει αξιοθρή-

νητη στο καταθλιπτικό σπιτικό της 
μικρής ηρωίδας, όπου η μετεμ-
φυλιακή ζωή καταπνίγεται μέσα 
σε μια άγονη αντικαπιταλιστική 
εμμονή. Υπάρχει και στο πρόσω-
πο της γοητευτικής γερόντισσας 
κυρα-Θοδώρας – η οποία, όμως, 

αφηγείται τις 
περιπέτειές της 
με ακατάληπτο 
τρόπο, καθώς τα 
απίστευτα εμφυ-
λιακά και μετεμ-
φυλιακά δεινά 
δεν βγάζουν πλέ-
ον κανένα νόη-
μα. Η δυνατότη-
τα της σημερινής 
προσφοράς στο 
κοινωνικό σύνο-
λο δεν περνάει, 
άλλωστε, μέσα 
από την πολιτι-
κή και τα κόμμα-

τά της, αλλά μέσα από ποικίλες 
συλλογικότητες φροντίδας ανα-
ξιοπαθούντων ατόμων. Βρισκόμα-
στε, τέλος, σε μια εποχή όπου το 
ενδεχόμενο τρομοκρατικής ενέρ-
γειας στοιχειώνει το φαντασιακό 
της καθημερινότητάς μας.

Η συγγραφέας συντονίζει την 
ψυχολογία μας με τους ήρωές της 
σε τέτοιο βαθμό, ώστε πετυχαίνει 
να δημιουργεί σασπένς για το τι 

θα συμβεί παρακάτω σε περιστα-
τικά πολύ συνηθισμένα. Τι ενδι-
αφέρον έχει η αφήγηση ενός δι-
αλόγου στην ουρά ενός σούπερ 
μάρκετ, στο σκασιαρχείο μιας μι-
κρής που ονειρεύεται να συναντή-
σει την εκλεκτή ηθοποιό της, στο 
συγκρότημα θερινών κατοικιών 
όπου καταφεύγει ένας μοναχικός 
αφηγητής, στο στέκι απασχόλη-
σης ανένταχτων ατόμων; Με εξαι-
ρετική οικονομία, έντεχνη υποβο-
λή και σοφό μοντάζ, η συγγραφέας 
κατορθώνει να δημιουργήσει όχι 
μόνο τον κόσμο της –που είναι και 
ο κόσμος μας–, αλλά να εκφράσει 
και μια άποψη για την υφή και τη 
σύστασή του.

Κολυμπάμε σε ένα πέλαγος 
απροσδιοριστίας και ασάφειας, 
τα πάντα παραμένουν διφορού-
μενα και μετέωρα, πότε μετακινού-
νται από τη μια και πότε από την 
άλλη. Παραμένουμε, έτσι, θλιμμέ-
νοι και απορεμένοι – όχι ωστόσο 
ολοκληρωτικά δυστυχισμένοι. ∆ι-
ότι εντελώς απροσδόκητα φέγγει 
ολόλαμπρη μια ακτίνα φωτός. Η 
παρηγορητική παρουσία της φρο-
ντίδας, που παίρνει τη μορφή ενός 
κομματιού ζεματιστής πίτας που 
μυρίζει βούτυρο. Και ακόμα, η άυλη 
εμπιστοσύνης που γεννά ένας αδι-
όρατος κώδικας κινήσεων ανάμεσα 
σε άτομα που μόλις γνωρίστηκαν.

Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Του ΔΙΟΝΥΣΗ Π. ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΥ

Μεταπολιτικός μεταμοντέρνος κόσμος

Η Ανατολή του Σείριου

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Στην αρχαιότητα 
απέδιδαν την επιπλέον 
αύξηση της θερμοκρα-
σίας αυτή την περίοδο 
στην υποτιθέμενη προ-
σθήκη της ακτινοβολίας 
του Σείριου σε εκείνη 
του Ηλιου.

Οι Αιγύπτιοι αντιστοιχούσαν τη μορφή των άστρων του δικού μας Ωρίωνα με τον θεό τους Οσιρι, ενώ δίπλα του 
τοποθετούσαν και την πιστή του σύζυγο, Ισιδα, που αντιπροσωπευόταν από τον Σείριο.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΠΕΤΡΟ ΧΡΙΣΤΟΥΛΙΑ
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ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Οι Ολυμπιακοί Αγώνες του 1964

Η ακαταμάχητη γοητεία της Φοίβης Μπρίτζερς

ΤΟΚΙΟ
Σαν να είμαστε σε εμπόλεμη κατά-
σταση, και η αναβολή των Ολυ-
μπιακών Αγώνων του 2020, που 
επρόκειτο να γίνουν στο Τόκιο, 
προκαλεί, όπως είναι φυσικό, εκτε-
νή αρθρογραφία. Η αισιόδοξη άπο-
ψη υποστηρίζει ότι οι Αγώνες θα 
γίνουν το 2021 ως «Τόκιο 2020» 
(αυτό δεν αλλάζει, ούτε σχεδια-
στικά αλλά ούτε και ιστορικά) και 
υπάρχουν και οι περισσότερο επι-
φυλακτικοί που επιμένουν ότι όλα 
είναι ανοικτά. Στους «Νιου Γιορκ 
Τάιμς» δημοσιεύθηκε ένα εξαιρε-
τικό άρθρο του Τζέιμς Φαράγκο 

που επιχειρεί να στήσει μια ψυχι-
κή και πολιτισμική γέφυρα με το 
1964, όταν το Τόκιο –για πρώτη 
φορά– είχε διοργανώσει Ολυμπι-
ακούς Αγώνες. Κατά ειρωνεία της 
τύχης, το Τόκιο είχε επιλεγεί να δι-
οργανώσει τους Αγώνες του 1940, 
οι οποίοι φυσικά δεν έγιναν λόγω 
πολέμου. Η Ιαπωνία θα έπαιρνε τη 
σκυτάλη μετά τη ναζιστική Γερμα-
νία το 1936. Αλλά το 1964, η επο-
χή είχε αλλάξει θεαματικά. Οπως 
γράφει ο Τζέιμς Φαράγκο, ήταν μια 
χρυσή και μοναδική ευκαιρία για 
την Ιαπωνία να παρουσιάσει τότε 
το νέο της πρόσωπο, μοντέρνο, οι-

κουμενικό, τεχνολογικά προωθημέ-
νο και φιλειρηνικό. Ηταν, επίσης, 
ένας πλάγιος τρόπος για να δηλωθεί 
παγκοσμίως η επιθυμία για λήθη. 
Η Ιαπωνία της δεκαετίας του ’40 
ήταν εχθρός των Συμμάχων αλλά 
τιμωρήθηκε σκληρά. Το 1964, με-
τά τη δολοφονία του Κένεντι, μετά 
την ανεξαρτησία των πάλαι ποτέ 
αποικιών, μετά την ένταση που 
γεννούσε ο Ψυχρός Πόλεμος, με-
τά τις αναφλέξεις στην Ινδοκίνα, 
μετά την ενηλικίωση της πρώτης 
μεταπολεμικής γενιάς, η Ιαπωνία 
είχε τη δυνατότητα να εμπεδώ-
σει στη συνείδηση εκατομμυρί-

ων ανθρώπων πως ήταν μια μεγά-
λη δύναμη. Οι Ολυμπιακοί Αγώνες 
ήταν ο δρόμος. Ηδη από το 1960, 
το Τόκιο ήταν ένα απέραντο εργο-
τάξιο. Πολύς κόσμος φορούσε μά-
σκες στον δρόμο (και ωτασπίδες) 
για να αποφύγει τη σκόνη και τον 
θόρυβο που προκαλούσαν τα μεγά-
λα έργα. Το Τόκιο (και μεταφορικά 
όλη η Ιαπωνία) αναδυόταν ως ένα 
ισχυρό κέντρο, μια διεθνής πρω-
τεύουσα του μοντερνισμού, της 
καινοτομίας και της νεωτερικότη-
τας, με άψογο ντιζάιν και προωθη-
μένη αρχιτεκτονική. Το Στάδιο, 
σχεδιασμένο από τον Κένζο Τάν-

γκε είναι πλέον κλασικό. Οπως και 
το σήμα των Ολυμπιακών Αγώνων 
του 1964 και όλο το πρόσωπο του 
«Τόκιο ’64», το οποίο ήταν αποτέ-
λεσμα της επιλογής του Γιουσάκο 
Καμεκούρα, επικεφαλής της σχε-
διαστικής πρότασης. Η Νέα Ιαπω-
νία ενίσχυε μια νέα επικοινωνιακή 
γλώσσα, αφαίρεσης και ρώμης, και 
άφηνε για λίγο στην άκρη τον αυ-
τοκρατορικό δεσποτισμό, τις ανθι-
σμένες κερασιές και τις γκέισες. Το 
1964 ήταν ένα στάδιο ενηλικίωσης 
που παγίωσε την Ιαπωνία στο μυα-
λό της διεθνούς κοινότητας ως μία 
τεχνολογική αυτοκρατορία. 

Είναι πολλά καλοκαίρια που, καθώς 
μεγαλώνει, ο κύριος Γκρι κάνει αυ-
τό που ονομάζει «ομοιοπαθητικές 
παρενθέσεις». Καλοκαίρια χαμηλών 
βαρομετρικών, όταν μέσα στην απο-
χαυνωτική, υγρή κάψα του θέρους οι 
εσωτερικές, μύχιες θύελλες θερίζουν 
όλα τα σπαρτά με πυκνό, αρμυρό χα-
λάζι. Αυτά είναι τα καλοκαίρια της μέ-
σης ηλικίας, τα οποία, κατά τον κύριο 
Γκρι, απαιτούν μερικά διαλείμματα 
ψυχικής ομοιοπαθητικής φροντίδας. 

Τότε, λοιπόν, ανατρέχει στην αμε-
ρικανική indie rock, με τις μελαγχολι-
κές, απέραντες εκτάσεις της και απί-
στευτα αερικά που παριστάνουν τις 
συνθέτριες και τις τραγουδίστριες. 
Φέρνουν μαζί τους την οινοπνευμα-
τώδη ατμόσφαιρα της αμερικανικής 
ερημιάς: φαρδιούς δρόμους, νυχτερι-
νούς αλλά με πολλά φώτα από άδεια 
καφέ και ντάινερ που ξενυχτάνε, αμ-
μώδεις ερήμους με θάμνους ξεριζω-
μένους που τους παρασύρει ο αέρας, 

κάπου ανάμεσα σε δύο πόλεις-φαντά-
σματα στην αμερικανική ενδοχώρα, 
έρωτες περαστικούς και φιλίες ισό-
βιες, λαθραία πάθη που φονεύονται 
και θάβονται τελετουργικά, σκιώδεις 
παρουσίες μέσα σ’ ένα τρικυμισμένο 
μυαλό που προσπαθεί ακόμα να χω-
νέψει ότι όλα είναι ένα εξ ορισμού 
υπέροχο, γιγαντιαίο σφάλμα και ένα 
συναρπαστικό παιχνίδι χαμένο από 
την αρχή, που δεν θέλει όμως ποτέ 
να τελειώσει.

Τελευταία, όλα αυτά βρίσκει ο κύ-
ριος Γκρι στα υποβλητικά τραγού-
δια της νεαρής Φοίβης Μπρίτζερς. 

Γεννημένη το 1994, η Φοίβη έχει 
μόλις δύο προσωπικά άλμπουμ στο 
ενεργητικό της: το «Stranger in the 
Alps» (κυκλοφόρησε από την Dead 
Oceans το 2017) και το πολύ πιο νω-
πό «Punisher» (Dead Oceans, Ιούνιος 
2020), το οποίο υποχρέωσε ακόμα και 
το περιοδικό The New Yorker να της 
αφιερώσει μερικές σελίδες. 

Το πρώτο της άλμπουμ τού είχε 
κινήσει την περιέργεια κυρίως λόγω 
τίτλου: είναι δανεισμένος (ή κλεμμέ-
νος) από την περίφημη ατάκα του 
Τζον Γκούντμαν στον «Μεγάλο Λε-
μπόφσκι». Στην πραγματικότητα, 
δεν προφέρει ποτέ αυτές τις λέξεις 
ο Γκούντμαν στην ταινία, αλλά μο-
νάχα στην τηλεοπτική εκδοχή της, 
λόγω λογοκρισίας. Η Φοίβη παίζει 
εδώ με τη σεμνοτυφία (η πρωτότυ-
πη ατάκα αφορά τις συνέπειες του 
σοδομισμού).

Το δεύτερο άλμπουμ («Τιμωρός» 
στα ελληνικά), με μικρά-μεγάλα δια-

μάντια όπως το «Moon Song», το 
«Savior Complex», το «Graceland 
Too», «I Know the End» κ.ά., έκα-
νε τον καταγοητευμένο κύριο Γκρι 
να ακούσει ξανά το πρώτο άλμπουμ 
και τις αντίστοιχα έξοχες μπαλάντες 
«Smoke Signals», «Scott Street», 
«Killer» κ.ά.

Μπαίνοντας ο φετινός Αύγουστος 
βρήκε τον κύριο Γκρι εγκλωβισμέ-
νο στην καψαλισμένη πρωτεύουσα 
να αυτο-θεραπεύεται (προσωρινά 
έστω...) χάρη στην κοπέλα με το ζω-
γραφισμένο φάντασμα στο εξώφυλ-
λο του πρώτου άλμπουμ ή ντυμένη 
ανθρώπινο σκελετό, στο εξώφυλλο 
του δεύτερου άλμπουμ, να ατενίζει 
τον έναστρο ουρανό σε κάποια αμε-
ρικανική έρημο. Αυτά είναι ακού-
σματα που λειτουργούν ως βάλσαμο 
για συνειδήσεις ξενυχτισμένες, μα 
αποφασισμένες. Οπως λέει η Φοίβη 
σε ένα από τα πιο ωραία κομμάτια 
του «Τιμωρού»: «Γνωρίζω το τέλος».

ΗΠΑ
Ουίλιαμ Φόκνερ
Ο δεύτερος τόμος της βιογραφίας 
του Ουίλιαμ Φόκνερ, που έγραψε 
ο Καρλ Ρόλισον, θα κυκλοφορή-
σει τον Σεπτέμβριο και αναμένε-
ται, με την ολοκλήρωσή του, να 
έχει συμβάλει με τρόπο αποφασι-
στικό στην κατανόηση του Αμερι-
κανού συγγραφέα υπό το πρίσμα 
νέων ερμηνευτικών εργαλείων. Ο 
πρώτος τόμος είχε κυκλοφορήσει 
τον Μάρτιο και κάλυπτε τα χρόνια 
1897-1934. Ο δεύτερος τόμος φθά-
νει ώς το 1962 και επί της ουσίας 
εξηγεί τη λογοτεχνική ιδιομορφία 

ΛΟΝΔΙΝΟ
Ουίγκμορ Χολ
Από τις περίφημες αίθουσες συναυλι-
ών κλασικής μουσικής στο Λονδίνο, 
το Ουίγκμορ Χολ αγωνίζεται και αυ-
τό να βρει ένα τρόπο επικοινωνίας 
με το απαιτητικό κοινό του. Σε πρό-
σφατη ανακοίνωση, επισημαίνεται 
ότι ανεξάρτητα από τις όποιες εξελί-
ξεις θα τηρηθεί πιστά το πρόγραμμα 
συναυλιών που έχει ανακοινωθεί για 
τους μήνες Σεπτέμβριο και Οκτώβριο. 
Σε περίπτωση επιδείνωσης της κα-
τάστασης, οι συναυλίες θα δοθούν 
στην αίθουσα χωρίς κοινό και θα 
αναμεταδοθούν ζωντανά. 

ΒΕΡΟΛΙΝΟ
Γιαγιόι Κουσάμα
Αναβολή επήλθε για την έκθεση της 
Γιαγιόι Κουσάμα, της μοναδικής σε 
έκφραση και στυλ Γιαπωνέζας ει-
καστικού, στο Βερολίνο. Η έκθεση 
που θα εγκαινιαζόταν τον Σεπτέμ-
βριο στον περίφημο εκθεσιακό χώρο 
Gropius Bau πήρε μετάθεση για το 
2021. Η Κουσάμα, που έχει ένα δι-
κό της τεράστιο, διεθνές κοινό, έχει 
αντιμετωπίσει και άλλες αναβολές 
λόγω της πανδημίας, στην Τέιτ του 
Λονδίνου, στον Κήπο Γλυπτών της 
Ουάσιγκτον και στον Βοτανικό Κή-
πο της Νέας Υόρκης.

ΦΙΛΑΔΕΛΦΕΙΑ
Ο Γουίτμαν ως νοσοκόμος
Σε μία από τις online εκθέσεις του 
Μουσείου Τέχνης της Φιλαδέλφειας 
εντοπίζεται η μορφή του Γουόλτ Γου-
ίτμαν. Είναι μία από τις φωτογραφίες 
στην ενότητα «Γιατροί και Νοσοκό-
μοι» με έργα τέχνης και φωτογραφί-
ες που τιμούν όσους εργάστηκαν σε 
μονάδες υγείας. Ο Γουίτμαν είχε προ-
σφέρει υπηρεσίες στον Αμερικανικό 
Εμφύλιο ως νοσοκόμος. Η φωτογρα-
φία είναι του Μάθιου Μπρέιντι από 
τη δεκαετία του 1860 και το τύπωμα 
είναι του 1955 από τον μεγάλο φω-
τογράφο Ανσελ Ανταμς.

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Μουσείο Φυσικής Ιστορίας
Το Μουσείο Φυσικής Ιστορίας της 
Νέας Υόρκης φιλοδοξεί να ανοί-
ξει για το κοινό στις 9 Σεπτεμβρί-
ου με δυνατότητα υποδοχής του 
25% του ώς τώρα μέσου αριθμού 
επισκεπτών. Αν τελικά εξασφαλί-
σει την έγκριση λειτουργίας, θα 
ανοίγει πέντε ημέρες την εβδομάδα 
(αντί επτά) και αντί της ελεύθερης 
εισόδου (με προαιρετικό αντίτιμο) 
θα καθιερώσει εισιτήριο 23 δολαρί-
ων με εξαίρεση τους κατοίκους της 
Νέας Υόρκης, του Νιου Τζέρσεϊ και 
του Κονέκτικατ.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Το εξώφυλλο του δεύτερου προσωπικού άλμπουμ της Φοίβης Μπρίτζερς, 
με τίτλο «Punisher», το οποίο κυκλοφόρησε τον περασμένο Ιούνιο.

Ακούσματα
που λειτουργούν ως 
βάλσαμο για συνειδή-
σεις ξενυχτισμένες,
μα αποφασισμένες.
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Της ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ

Οι διακοπές ως «μπάνια του λαού» 
δεν ήταν πάντοτε επιδοτούμενο 
προνόμιο και οι CEO δεν έπαιρναν 
πάντα τα βουνά για σκι, αυτοσυ-
γκέντρωση ή για να βρουν τα σω-
στά τσάκρα για την ηρεμία τους. 
Οι διακοπές –λυπάμαι σύντροφοι– 
είναι προϊόν του στυγνού καπι-
ταλισμού. Μέχρι να μαζέψουν οι 
Βρετανοί στις πόλεις κάθε πικρα-
μένο για το καλό της Βιομηχανικής 
Επανάστασης, οι απλοί άνθρωποι 
γεννιούνταν και πέθαιναν στο ίδιο 
σημείο. Αντε στον ίδιο τόπο, για 
να δώσουμε μια πιο ευρεία –χι-
λιομετρικώς– διάσταση της ζω-
ής τους. Ή, απλώς μετανάστευαν 
κάνοντας το «μοναδικόν της ζωής 
τους ταξείδιον».

Κατ’ αρχάς, μέχρι να φτάσου-
με στους όρους «τουρισμός-δια-
κοπές», πρέπει να επισημάνουμε 
ότι εξοχικές κατοικίες αναφέρονται 
ήδη στη μινωική εποχή, οι αρχαί-
οι Ρωμαίοι έκαναν τον διαχωρισμό 
μεταξύ αστικής και εξοχικής κατοι-
κίας και, πολύ αργότερα, ο Βοκά-
κιος αναφέρει στο «∆εκαήμερο» 
ότι κάποιοι σώθηκαν την εποχή 
της πανούκλας τον 14ο αι., κατα-
φεύγοντας σε εξοχικές κατοικίες. 
Περιττό να πούμε ποιοι. Είπαμε, οι 
διακοπές των πολλών οφείλονται 
στον καπιταλισμό. Μέχρι τον ύστε-
ρο Μεσαίωνα, οι θρησκείες επίσης 
αποτελούσαν έναυσμα, κατ’ εξαί-

ρεσιν αταξικής, μετακίνησης. Ο 
Χριστιανισμός, ο Βουδισμός και 
το Ισλάμ είχαν παραδόσεις προ-
σκυνήματος που έδωσαν και κλα-
σικά λογοτεχνικά έργα όπως είναι 
οι «Ιστορίες του Καντέρμπερι» του 
Τζέφρι Τσόσερ, όπου μια ομάδα 
από τριάντα περίπου άντρες και 
γυναίκες, για να απαλύνει τη μο-
νοτονία και την πλήξη της οδοι-
πορίας, λέει ιστορίες μεταξύ τους, 
συγκροτώντας ένα πανόραμα των 
συνθηκών της ζωής κατά τον 14ο 
αι. στην Αγγλία (στα ελληνικά από 
τις εκδόσεις Μελάνι).

Οι πιο φτωχοί ταξίδευαν με τα 
πόδια και έκαναν διάφορες δου-
λειές, κυρίως αγροτικές, στο ενδι-
άμεσο μέχρι και προκειμένου να 
φτάσουν στον ιερό προορισμό. Στο 
ταξίδι της επιστροφής, πούλαγαν 
και κανένα κομματάκι ιερού οστού 
ή υφάσματος ή ό,τι να ’ναι, σε άν-
δρες και γυναίκες ανώτερων τάξε-
ων για να σωθεί η ψυχή αλλήλων. 
Ακριβώς όπως ο Τολστόι περιγρά-
φει, στο «Πόλεμος και Ειρήνη», 
την αδελφή του πρίγκιπα Αντρέι, 
πριγκίπισσα Μάρια, να φιλεύει τα 
χρειώδη της διαδρομής και να κα-
τευοδώνει τους προσκυνητές που 
της αφήνουν ένα κομματάκι φυλα-
χτού από τους Αγιους Τόπους. Οι 

pilgrims, οι θρησκευτικοί προσκυ-
νητές με την κυριολεκτική και όχι 
τη μεταφορική έννοια ενός «εσω-
τερικού» ταξιδιού για τη σωτηρία 
της ψυχής και τη διεύρυνση του 
πνεύματος, δυστυχώς, δεν έχουν 
εξαλειφθεί μέχρι σήμερα.

Από τα μέσα, περίπου, του 17ου 
αι., η χρυσή νεολαία από τη Βρετα-
νία υπόκειται σε μια προνομιούχο 
μαθητεία που επικεντρώνεται στην 
ιδέα του ταξιδιού χάριν περιεργεί-
ας και μάθησης. Υπό το φως των 
ιδεών και της θεωρίας των Αγγλων 
εμπειριστών (υπεραπλουστευμένα 
στο παρόν: ο νους του ανθρώπου 
είναι «τάμπουλα ράζα» και, για να 
δημιουργηθούν ως προϊόν του οι 
έννοιες και μετά η γνώση και ο 
εσωτερικός κόσμος, απαιτούνται 
οι αισθήσεις και τα εξωτερικά ερε-
θίσματα), ανοίγεται πεδίον δόξης 
λαμπρόν στους νέους της βρετα-
νικής αριστοκρατίας και...ξεκινάει 
ο τουρισμός.

Προκειμένου να εκτεθούν στα 
«φυσικά ερεθίσματα», ταξιδεύ-
ουν στην Ευρώπη κάνοντας αυ-
τό που ονομάστηκε: The Grand 
Tour (Η Μεγάλη Περιοδεία). Στους 
δρόμους της Γηραιάς Ηπείρου δεν 
ήταν μόνοι. Εκτός από το απαραί-
τητο υπηρετικό προσωπικό, γόνοι 

ευκατάστατων οικογενειών από 
χώρες όπως η ∆ανία, η Γαλλία, η 
Γερμανία, οι Κάτω χώρες, η Πο-
λωνία, η Σουηδία, ολοκλήρωναν 
την εκπαίδευσή τους με τον ίδιο 
ακριβό τρόπο.

Το δρομολόγιο είχε αμέτρητες 
παραλλαγές αλλά το Παρίσι και η 
Ρώμη ήταν εκ των ων ουκ άνευ 
προορισμοί. Γαλλικά, χορός, μόδα, 
συμπεριφορά και τρόποι της γαλ-
λικής υψηλής κοινωνίας σμίλευαν 
το «φαίνεσθαι» των νεαρών προε-
τοιμάζοντάς τους για τις ηγετικές 
θέσεις στη χώρα τους, στην κυβέρ-
νηση ή τη διπλωματία. Φλωρεντία, 
Βενετία, Ρώμη παρείχαν τον καμ-
βά μελέτης της ζωγραφικής, της 
γλυπτικής και της αρχιτεκτονικής 
της μεσαιωνικής, αναγεννησιακής 
και μπαρόκ εποχής σε ένα ταξίδι 
γνωριμίας με τις ρίζες του δυτικού 
πολιτισμού. 

Ενα Grand Tour μπορούσε να 
διαρκέσει από μήνες έως και χρό-
νια. Στην επιστροφή, κιβώτια με 
βιβλία, έργα τέχνης, επιστημονικά 
όργανα μαζί με μερικά πορτρέτα 
του grand tourist, ζωγραφισμένα 
σε περιβάλλοντα αποδεικνύοντας 
του ταξιδιού το αληθές, θα επι-
σημοποιούσαν την ολοκλήρωση 
της μαθητείας και της επερχόμε-

νης κοινωνικής αποστολής. Μό-
νο στις αρχές του 20ού αιώνα θα 
άρχιζαν να προστίθενται στους 
προορισμούς τα πολύ θερμά μέρη 
της Μεσογείου. Οπως σημειώνει 
ο Χόμπσμπαουμ: «Το να πηγαίνει 
κανείς στη Μεσόγειο καλοκαιριά-
τικα, χωρίς να ψάχνει για καλλιτε-
χνικά και αρχιτεκτονικά μνημεία, 
το θεωρούσαν τρέλα ώς τις πρώτες 
δεκαετίες του 20ού αιώνα, ο οποί-
ος έφερε τη λατρεία του ήλιου και 
του μαυρισμένου δέρματος».

Ταξίδια αναψυχής
Φυσικά, όπως και το Grand 

Tour, οι διακοπές που όλοι αγα-
πάμε είναι βρετανικό προϊόν. Μέ-
χρι τα μέσα του 19ου αι. ο όρος 
«διακοπές» περιέγραφε την παύση 
των δικαστικών διαδικασιών και 
των πανεπιστημίων. Αλλά η Βιο-
μηχανική Επανάσταση υπέδειξε, 
μεταξύ πολλών άλλων, την ανά-
γκη του ελεύθερου χρόνου. Πρώ-
τοι οι ιδιοκτήτες εργοστασίων, οι 
έμποροι –οι εκπρόσωποι δηλαδή 
της νέας μεσαίας αστικής τάξης– 
άρχισαν να απολαμβάνουν ταξίδια 
αναψυχής και η βρετανική καταγω-
γή της αναδυόμενης βιομηχανίας 
διακοπών, αντικατοπτρίζεται σε 
ονόματα τόπων και ξενοδοχείων.

Η Προμενάντ ντεζ Ανγκλέ στη 
Νίκαια, ονόματα ξενοδοχείων όπως 
Hotel Bristol, Hotel Carlton, Hotel 
Majestic που στην αρχή δημιουρ-
γήθηκαν στη Γαλλική Ριβιέρα και 
σε λουτροπόλεις της ηπειρωτικής 
Ευρώπης, στην Οστάνδη, στο Μπά-
ντεν Μπάντεν, στο Κάρλσμπαντ, 
υποδεικνύουν την κυριαρχία των 
Αγγλων πελατών και παρότι ανή-
κουν πλέον σε πολυεθνικές αλυ-
σίδες, αποπνέουν ακόμη μια αύρα 
αίγλης ή, έστω, γοητευτικής πα-
ρακμής.

Η ανάπτυξη των σιδηροδρόμων, 
κυρίως από το 1840 και μετά, ση-
ματοδοτεί και την εμφάνιση του 
μαζικού τουρισμού. Πατέρας του 
είδους ο –τι άλλο;– Βρετανός Τό-
μας Κουκ. Εμπνεόμενος από το, 
ταχύτατα αναπτυσσόμενο, σιδη-
ροδρομικό δίκτυο συνάπτει συμ-
φωνία με την εταιρεία σιδηροδρό-
μων Midland Counties και αρχίζει 
να αγοράζει συγκεκριμένο αλλά 
μεγάλο αριθμό εισιτηρίων σε χα-
μηλότερη τιμή από αυτήν που μπο-
ρούσε να βρει κάποιος εάν ήθελε 
να ταξιδέψει μόνος του. Η πρώτη 
εφαρμογή αυτής της, κοινά διαδε-
δομένης πλέον πρακτικής, γίνεται 
στις 5 Ιουλίου του 1841 για τη με-
ταφορά μιας ομάδας υποστηρικτών 

του κινήματος των αντιαλκοολι-
στών (temperance-υπεύθυνων και 
για την ποτοαπαγόρευση αργότερα 
στις ΗΠΑ) στο Λάφμπορο, έντε-
κα μίλια από το Λέστερ, την πόλη 
όπου είχε γεννηθεί και δραστηρι-
οποιείτο ο Κουκ. Κόστος για τον 
επιβάτη: ένα σελίνι για εισιτήριο 
μετ’ επιστροφής. Λίγο αργότερα, 
θα προσέθετε στις προσφορές δι-
αμονή και ημιδιατροφή. Μονοήμε-
ρες εκδρομές, ολιγοήμερα ταξίδια 
στο Λίβερπουλ, μικρός γύρος της 
Σκωτίας. Οι διακοπές των φτωχών 
είναι πλέον γεγονός.

Το 1851 διοργανώνεται η πρώ-
τη μεγάλη οργανωμένη «εκδρομή» 
για 150.000 Βρετανούς, με την ευ-
καιρία της Μεγάλης ∆ιεθνούς Βιο-
μηχανικής Εκθεσης στο Λονδίνο 
και τέσσερα χρόνια αργότερα, το 
1855, ο Τόμας Κουκ, θα διοργανώ-
σει την πρώτη μαζική εκδρομή στο 
εξωτερικό με αφορμή τη ∆ιεθνή 
Εκθεση στο Παρίσι, αφού πριν, 
οι συμμετέχοντες εκδρομείς, επι-
σκεφθούν το Βέλγιο, τη Γερμανία 
και μέρη της Γαλλίας.

Τον επόμενο χρόνο θα ξεκινή-
σει «Ο Γύρος της Ευρώπης». Μα-
ζί τους έχουν και τον Ταξιδιωτικό 
Οδηγό της εταιρείας Tomas Cook 
& Son ο οποίος –αντίθετα από τους 
προηγούμενους ή ακόμα περισσό-
τερο κι από τον ήδη θεωρούμενο 
«απλουστευμένο» τουριστικό οδη-
γό του John Murray–, απευθύνεται 
σε ένα «πιο ευρύ, λιγότερο σοφιστι-

κέ, απλό κοινό της μεσαίας τάξης». 
Το Grand Tour των πληβείων είναι 
πλέον, και αυτό, γεγονός.

Οι επίγονοι
Το ταξιδιωτικό σύστημα interail 

που ξεκίνησε το 1972 δίνοντας την 
ευκαιρία σε νέους της Ευρώπης κά-
τω των 21 ετών και λίγο μετά στους 
κάτω των 23 ετών, να ταξιδέψουν 
οικονομικά σιδηροδρομικώς σε όλη 
τη Γηραιά Ηπειρο, ευνοήτως, έλκει 
την καταγωγή του από το Grand 
Tour των νεαρών αριστοκρατών 
συναντώντας το eurail που, από 
το 1957, έδινε την ευκαιρία σε μη 
Ευρωπαίους να επισκεφθούν τους 
τόπους μας. Μόλις το 1998 θα επε-
κτεινόταν σε όλες τις ηλικίες και 
το προνόμιο της «μαθητείας» των 
νέων θα εξελισσόταν στις σύγχρο-
νες «ανταλλαγές» του ευρωπαϊκού 
προγράμματος Erasmus.

Αλλά και όλοι οι σημερινοί του-
ρίστες ανεξαρτήτως ηλικίας, είτε 
το γνωρίζουν είτε όχι, κάνουν ταξί-
δια και διαδρομές, βασισμένα στο 
Grand Tour και επισκέπτονται με 
φτηνές, πτήσεις πλέον, τα μέρη και 
τους τόπους που αυτό υπεδείκνυε 
ως άξια προσοχής, με την πατρότη-
τα της «εισιτηριακής» μεθόδου να 
ανήκει βεβαίως στον Τόμας Κουκ.

Η παγκόσμια ιστορία των διακοπών
Από τις εξοχικές κατοικίες της μινωικής εποχής στην επινόηση του μαζικού τουρισμού από τον Βρετανό Τόμας Κουκ

Μέχρι τα μέσα του 19ου 
αι. ο όρος «διακοπές» 
περιέγραφε την παύση 
των δικαστικών διαδι-
κασιών και των πανεπι-
στημίων. Αλλά η Βιο-
μηχανική Επανάσταση 
υπέδειξε την ανάγκη
του ελεύθερου χρόνου.

«Το να πηγαίνει κανείς 
στη Μεσόγειο καλοκαι-
ριάτικα, χωρίς να ψάχνει 
για καλλιτεχνικά και
αρχιτεκτονικά μνημεία, 
το θεωρούσαν τρέλα 
ώς τις πρώτες δεκαετίες
του 20ού αιώνα», σημεί-
ωνε ο Χόμπσμπαουμ.Οι διακοπές ως «μπάνια του λαού» δεν ήταν πάντοτε επιδοτούμενο προνόμιο και οι CEO δεν έπαιρναν πάντοτε τα βουνά για σκι ή για να βρουν τα σωστά τσάκρα. 

Από αριστερά: Αμοργός, λουόμενοι σε γαλλική παραλία από πίνακα του Ντεγκά, προβλήτα με παραθεριστές στο Κουφονήσι και διαφημιστική αφίσα της Pan American από τη δεκαετία του ’50 για διακοπές στα νησιά του Νοτίου Ειρηνικού.
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#HellenicBankMASTERS

ΟΙ ΕΓΓΡΑΦΕΣ 
ΤΗΣ ΝΕΑΣ 
ΣΕΖΟΝ
ΑΡΧΙΣΑΝ 
ΠΕΡΙΟΡΙΣΜΕΝΟΣ 
ΑΡΙΘΜΟΣ ΘΕΣΕΩΝ

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΑΛΟΥΔΙΩΤΗΣ
Νέα κανονικότητα. Δυνατότητες 
και περιορισμοί
εκδ. Κριτική, 2019, σελ. 160

 
Του ΚΙΜΩΝΑ ΧΑΤΖΗΜΠΙΡΟΥ

Λίγο πριν από τις ευρωεκλογές του 
2019, παραδόθηκε για εκτύπωση το 
νέο βιβλίο του ∆ημήτρη Καλουδιώτη. 
Ενδιαφέρουσα, πρωτότυπη προσέγγι-
ση, που προτείνει μια συνεκτική ερ-
μηνεία της Μεταπολίτευσης, καθώς 
και αισιόδοξες προοπτικές σε εποχή 
κρίσης, αναδεικνύοντας δυνατότητες 
μιας «νέας κανονικότητας» για την 
Ελλάδα. Μιας ακόμα προσπάθειας 
ανασυγκρότησης της χώρας.

Η ανάλυσή του βασίζεται σε μια 
κεντρική ερμηνευτική έννοια, τη 
«δίδυμη ηγεμονία». Ετσι ονομάζει 
το πολιτικό και ιδεολογικό κλίμα 
που κυριάρχησε μετά τη Μεταπο-
λίτευση. Ανεξαρτήτως κυβερνήσε-
ων, αναδύθηκε η ηγεμονία μιας Αρι-
στεράς με διπλό πρόσωπο: αφενός 
μεν, δύο κομμουνιστικά κόμματα 
και αριστερίστικες ομάδες, αφετέ-
ρου δε, το ΠΑΣΟΚ του Ανδρέα Πα-
πανδρέου. Ο ∆. Καλουδιώτης εξηγεί 
πώς το κλίμα αυτό επηρέαζε τη στά-
ση της χώρας σε κρίσιμα ζητήματα 
εσωτερικής και εξωτερικής πολιτι-
κής και αναθέρμαινε αναχρονιστι-
κές νοοτροπίες που την εμπόδιζαν 
να στραφεί αποφασιστικά προς το 
μέλλον. Σκληρές αντιθέσεις μονιμο-
ποίησαν επί δεκαετίες ένα τεχνητό 
διχασμό. Η έλλειψη μετριοπάθειας 
απέκλειε κάθε συμφιλίωση και η πο-
λιτική αντιπαράθεση ταυτιζόταν με 
αναζητήσεις «ρεβάνς» για επίλυση 
λογαριασμών του παρελθόντος. Η 
έμμονη αντίληψη της «αβύσσου», 
που δήθεν χωρίζει την Κεντροαρι-

στερά από την Κεντροδεξιά, κατέ-
στρεφε το υπόβαθρο μιας κεντρώας 
συνεννόησης που θα αποτελούσε 
θεμέλιο δημοκρατικής εξέλιξης και 
μεταρρυθμιστικού προγράμματος 
ανάπτυξης, όπως συμβαίνει σε πολ-
λές ανεπτυγμένες χώρες.

Η «δίδυμη ηγεμονία» τροφοδο-
τήθηκε από την αναθέρμανση του 
Εμφυλίου. Ζητούμενο η ρεβάνς των 
ηττημένων. Ξαναζωντάνεψε το πολι-
τικό κλίμα της μπροσούρας «Τι είναι 
και τι θέλει το ΕΑΜ» και των απο-
φάσεων του ΚΚΕ περί παράλληλου 
αγώνα για «την κατάχτηση της εξω-
τερικής λευτεριάς» και «την κατάχτη-
ση και κατοχύρωση της εσωτερικής 
λευτεριάς». Η επαγγελία της Λαοκρα-
τίας παραπέμπει, ταυτόχρονα, στην 
απόρριψη των θεσμών βασιλείας και 
αστικής δημοκρατίας και στη συνέχι-
ση και εμβάθυνση των λαϊκών οργά-
νων που είχε δημιουργήσει το ΕΑΜ 
στη διάρκεια της Κατοχής. Νομιμο-

ποιείται να προέρχεται η εξουσία από 
την ηγεσία του παλλαϊκού αγώνα.

Ο Θεοτοκάς τονίζει τη βαρύτη-
τα της λέξης Λαοκρατία. Κατά τους 
Καλύβα - Μαραντζίδη, οι θεσμοί που 
δημιούργησε το ΕΑΜ στον αγροτικό 
χώρο, όπως λαϊκή αυτοδιοίκηση και 
δικαιοσύνη, συνυπήρχαν με ανελέη-
τους κατασταλτικούς μηχανισμούς. 
Κατά τον Χωμενίδη, καμιά άλλη ορ-
γάνωση δεν είχε τόσο λαμπρή υστε-
ροφημία, με κληρονόμους τρία μαζι-
κά κόμματα – την προδικτατορική 
Ε∆Α, το ΠΑΣΟΚ και τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Η ∆ιακήρυξη της 3ης Σεπτέμβρη 
αποτελεί λογική συνέχεια των ανω-
τέρω. Αναβιώνοντας το ιδεολογικό 
μείγμα εθνικιστικής και λαϊκοδημο-
κρατικής ρητορικής του ΕΑΜ, θέτει 
στην πολιτική δημοκρατία προϋπο-
θέσεις: εθνική ανεξαρτησία, λαϊκή 

κυριαρχία, κοινωνική απελευθέρω-
ση. Εμφαση δίνεται στον εθνικοαπε-
λευθερωτικό αγώνα, «σαν να ανήκει 
η Ελλάδα στον Τρίτο Κόσμο», όπως 
επισημαίνει ο ∆. Καλουδιώτης. 

Η διόγκωση της «δίδυμης ηγε-
μονίας» συνυπάρχει με υπερτονι-
σμό της κατοχικής αντίστασης, του 
αντιδικτατορικού αγώνα και γενικώς 
των αγωνιστών. Ο λαός δεν ξεχνά 
τι σημαίνει ∆εξιά. Ο ∆. Καλουδιώ-
της τονίζει την επιμονή του Ανδρέα 
Παπανδρέου στη διχαστική αντίθε-
ση Κεντροδεξιάς-Κεντροαριστεράς, 
δηλαδή των αστικών δημοκρατικών 
κομμάτων. Η προσκόλληση σε προ-
δικτατορικές και «κάθετες» αντιπα-
λότητες υπονομεύει την προοπτική 
συνεργασίας των γνήσια δημοκρα-
τικών δυνάμεων, ενώ αφήνει περι-
θώρια μη δημοκρατικών συνεργα-

σιών. Τελικά, διαφαίνεται μια νοητή 
γραμμή από ΕΑΜ, κομμουνιστική 
και λοιπή Αριστερά, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙ-
ΖΑ και αγανακτισμένους, μέχρι τους 
ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ. 

Ο συγγραφέας υποστηρίζει ότι η 
παρακμή της «δίδυμης ηγεμονίας» 
δημιουργεί πλέον δυνατότητες της 
χώρας να πορευθεί θετικά τα επόμε-
να χρόνια, στο πλαίσιο μιας εφικτής 
ευρωπαϊκής κανονικότητας. Μιλάει 
για ένα «εναρκτήριο τετράγωνο»: 
πολιτικό-διοικητικό σύστημα, οικο-
νομία, ασφάλεια-δημόσια τάξη και 
εκπαίδευση. Τομείς που χρειάζονται 
επανεκκίνηση με ριζικές μεταρρυθ-
μίσεις, ενώ πρέπει ν’ ακολουθήσουν 
άμυνα, εξωτερική πολιτική, υγεία και 
∆ικαιοσύνη. Και φυσικά πνευματική 
εγρήγορση συγκρίνοντας ανάλογες 
προσπάθειες όπως εκείνης της γε-

νιάς του ’30. Χαρακτηριστικά, θεω-
ρεί την εκπαίδευση το «χειρότερο 
δείγμα αγράμματου εκδημοκρατι-
σμού», προτείνοντας ένα προγραμ-
ματικό πλαίσιο διαρκείας, σε συνδυ-
ασμό με δημόσια νομιμότητα μέσα 
και έξω από τα πανεπιστήμια, για 
να επανέλθει η κανονικότητα. Πρέ-
πει, βέβαια, να ξεπεραστεί η άρνη-
ση ανάληψης ευθυνών από τη φοι-
τητική και μαθητική νεολαία, αλλά, 
κυρίως, η αρνητική στάση μεγάλου 
μέρους του διδακτικού προσωπικού 
όλων των βαθμίδων.

Το παραδοσιακό Κέντρο δύσκολα 
θα διαμορφώσει μεταρρυθμιστική 
ατζέντα, εφόσον αποφεύγει οποια-
δήποτε καθαρή πρόταση αλλαγών 
σε θεσμούς ή εκπαίδευση. Από την 
άλλη, φαίνεται ότι ο σημερινός πρω-
θυπουργός εκπροσωπεί ένα ρεαλι-
στικό πνεύμα μεταρρυθμίσεων, που 
δείχνει να έχει απήχηση εκεί όπου 
δεν πέτυχαν προβεβλημένα στελέ-
χη του ΠΑΣΟΚ ή διάφορες μη λαϊκές 
ελίτ, όπως φιλελεύθεροι, ∆ΗΜΑΡ, 
«58» ή Ποτάμι. Πράγματι, η κοινω-
νία εμφανίζει δείγματα αφομοίωσης 
κάποιων αλλαγών που μέχρι πρό-
σφατα εθεωρούντο αδιανόητες, π.χ. 
απαγόρευση καπνίσματος, επιβολή 
δημόσιας τάξης, απολιγνιτοποίηση 
ή αποκρατικοποιήσεις. 

Ο ∆. Καλουδιώτης εκτιμά ότι η 
ωρίμανση της κοινωνίας μέσα στην 
κρίση, η παρακμή της αριστερής 
ηγεμονίας, η ανάδυση μιας πολυά-
ριθμης και ποιοτικής φιλελεύθερης 
ελίτ επιτρέπουν, επιτέλους, μια ψύ-
χραιμη ιστορική αποτίμηση και αφή-
νουν χώρο για τη νέα κανονικότητα.

 
* Ο κ. Κίμων Χατζημπίρος είναι ομότιμος 
καθηγητής του Εθνικού Μετσόβιου 
Πολυτεχνείου.

Η αισιόδοξη προοπτική της Ελλάδας
Από τις εποχές των τεχνητών διχασμών και των «ρεβάνς» στην ωρίμανση της κοινωνίας μέσα στην οικονομική κρίση

Η έμμονη αντίληψη της «αβύσσου», που δήθεν χωρίζει την Κεντροαριστερά από την Κεντροδεξιά, κατέστρεφε το 
υπόβαθρο μιας κεντρώας συνεννόησης, που θα αποτελούσε θεμέλιο μεταρρυθμιστικού προγράμματος ανάπτυξης.

Στο βιβλίο αναλύονται, μεταξύ άλ-
λων, οι συνέπειες της ηγεμονίας μιας 
Αριστεράς με διπλό πρόσωπο. 
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08.00 Συναυλία Παντελή  
 Θαλασσινού - (E) 
10.00 Καμώματα τζι αρώματα
 Κωμική σειρά εποχής.
11.00 EU4U, II - (E) 
 Ενημερωτική εκπομπή.
12.00 Στην άκρη του παράδεισου
 Σειρά εποχής.
13.30 Αμύνεσθαι περί πάτρης
 Ενημερωτική εκπομπή.
13.55 1974, Παρασκευή 
 9 Αυγούστου - (E)
14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 Αrt Café, III - (E)
 Εκπομπή πολιτισμού.
15.15 Σπίτι στη φύση, ΙΙΙ - (E)
 Περιβαλλοντική εκπομπή.
15.45 Τετ - Α - Τετ - (E)
17.00 Μαζί / Birlikte - (E)
 ∆ικοινοτική εκπομπή.
17.55 1974, Παρασκευή 
 9 Αυγούστου - (E)
18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.25 Η κυρά του μεταξιού - (E)
 ∆ραματική σειρά εποχής.
18.50 Ο δρόμος έχει 
 τη δική του ιστορία - (Ε)
 Σειρά ντοκιμαντέρ. 
19.25 Οι γενιές της σιωπής,
 ∆ραματική σειρά εποχής.
20.00 EIΔHΣEIΣ
21.05 1974, Παρασκευή 
 9 Αυγούστου - (E)
21.15 Παραδοσιακή βραδιά 
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
22.55 1974, Παρασκευή 
 9 Αυγούστου - (E)
23.00 EIΔHΣEIΣ
23.15 Χωρίς αποσκευές -(Ε)
23.45 Μαζί / Birlikte - (E)
00.30 Συνέχεια επαναλήψεων

07.30 Ο Μορμόλης - (Ε)
 Παιδική παράσταση.
08.45 Παιδική ζώνη
 α. Μάγια η μέλισσα
 β. Το θαυμαστό ταξίδι
 του Νιλς Χόλγκερσον 
 γ. O μικρός Χνουδωτός
 δ. Γουίσπερ 
 ε. Μπόμπι και Μπιλ 
11.00 Στη Χώρα του Γιατί - (Ε)
11.30 Παιδική ζώνη
15.30 Στη Χώρα του Γιατί - (Ε)
16.00 Ιστορίες του χωρκού-(E)
 Κυπριακή κωμική σειρά.
16.30 Μανώλης και Κατίνα-(E)
 Κυπριακή κωμική σειρά.
17.00 Ένα μήλο την ημέρα - (E)
 Κυπριακή κωμική σειρά.
18.05 Τrish’s Paris Kitchen
 Σειρά μαγειρικής με  
 συνταγές και με τα  
 μυστικά της γαλλικής  
 κουζίνας. 
18.30 Μονόλογοι - (E)
 Πολιτιστικές εκπομπές,
 με τους Κωστή Κολώτα
 και Κώστα Χαραλαμπίδη. 
19.15 Γεωπάρκο Τροόδους - (Ε)
19.40 EIΔHΣEIΣ (αγγλική)
19.50 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
21.05 Eγώ η Λητώ ∆ομέστικα
 Κυπριακή δραματική  
 σειρά, με τους
 Στέλιο Καυκαρίδη,
 Λένια Σορόκου, κ.ά.
22.15 Συναυλία 60 Χρόνια  
 της Σερβικής Κρατικής  
 Ραδιοτηλεόρασης 
00.10 Μονόλογοι - (E)
01.10 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ 

07.00 Σημεία και τέρατα - (E)
 Κωμική σειρά.
08.00 The Booth - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
09.45 Κitchen Health
 Eκπομπή μαγειρικής, με 
 τη Μαρία Εκμεκτσίογλου.
10.20 Life is a beach
  Ταξιδιωτική εκπομπή με 

τους Χάρη Κιαγιαδάκη, 
Αλέξανδρο Προκοπάκη, 
Γιάννη Βαρελά.

11.20 Μπάτσο αγάπη μου - (E)
 Κωμική σειρά.
12.20 Για πάντα παιδιά - (Ε)
 Κωμική σειρά.
13.00 Τροχός της τύχης - (E)
 Τηλεπαιχνίδι.
15.00 Η μαμά λείπει ταξίδι
 για δουλειές - (E)
 Κωμική σειρά.
16.00 Την τύχη μου μέσα - (Ε)
 Κωμική σειρά.
18.00 OMEGA NEWS
18.10 Travel Time - (Ε)
 Ταξιδιωτική εκπομπή,
 με τον Χάρη Αριστείδου.
19.10 Χαρούμενος ταξιδιώτης
  Ταξιδιωτική εκπομπή με 

τον Αλ. Ταραμουντά.
20.10 OMEGA NEWS
21.10 OMEGA Troll Show - (E)
 Σατιρική εκπομπή.
22.10 The Lake House
 ∆ραματική ταινία. 
23.30 Ιt’s showtime
 Mουσικοχορευτικό show.
01.30 Daddy cool - (E)
 Kωμική σειρά. 
02.30 Μουσικό κουτί - (E)
04.00 DanSing Junior - (Ε)

06.00 Πρωινή ενημέρωση
06.20 Ξαφνικά μπαμπάς - (E)  
 Κωμική σειρά.
08.00 Πέτα τη φριτέζα - (E)
 Κωμική σειρά.
08.50 La Pasta Pomilώri - (E)  
 Κωμική σειρά.
09.40 Santa Γιολάντα - (E)
 Κωμική σειρά.
10.15 ∆εληγιάννειο   
 παρθεναγωγείο - (E)
 Κωμική σειρά.
12.00 Υγεία πάνω απ’ όλα  
 Εκπομπή για την υγεία.
12.50 Food N’ Friends
 Εκπομπή μαγειρικής.
13.45 Football Stories - (Ε)
 Ντοκιμαντέρ.
14.40 Την πάτησα - (E) 
 Κωμική σειρά.
15.20 Λίτσα.com - (E)
 Κωμική σειρά.
16.50 Papa A Toda Madre
 Κωμική μεξικανική σειρά.
18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10 Συνέχεια της σειράς 
19.15 Άγριες μέλισσες - (E) 
 Ελληνική σειρά.
20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Πέτα τη φριτέζα - (E) 
 Κωμική σειρά.  
22.10 La Pasta Pomilώri - (E)  
 Κωμική σειρά.  
23.00 Game of Thrones, VIΙ
 The dragon and the wolf
00.00 Tίτλοι ειδήσεων
00.10 ∆ε θα με τρελάνεις 
 εσύ... εμένα
 Θεατρικό έργο.
01.00 Γλυκιά μου συμπεθέρα (E)
02.00 Ο γητευτής - (E) 

06.20 Όταν μεγαλώσω - (E)
 Κωμική σειρά.
07.00 Μια βαλίτσα γεύσεις - (E)
 Εκπομπή μαγειρικής,
 με τον Άκη Πετρετζίκη.
08.00 Παντρεμένοι κι οι δυο
 Κωμική σειρά. 
08.40 Κόκκινο ποδήλατο - (E)
 Εκπομπή μαγειρικής, με 
 τον Αλ. Παπανδρέου.
09.30 Καλό μεσημεράκι - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
11.30 Στο χωρκόν μας - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
12.30 Προορισμός Ευτυχία - (E)
 Ταξιδιωτική εκπομπή,
 με την Ευτυχία Ανδρέου.
13.20 Boυράτε γειτόνοι - (E)
 Κωμική σειρά.
14.50 Ζωή ποδήλατο - (E)
 Κωμική σειρά.
15.50 Οι Τάκκοι - (E)
 Κωμική σειρά.
16.50 Happy Traveller - (E)
 Ταξιδιωτική εκπομπή,
 με τον Ευτύχη Μπλέτσα.
17.50 Guess my age - (E)
 Τηλεπαιχνίδι.
18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.10 Guess my age
 Συνέχεια.
18.50 Boυράτε γειτόνοι - (E)
 Κωμική σειρά.
20.10  Τομές στα γεγονότα
21.20 Στην υγειά μας ρε παιδιά
 «Αφιέρωμα στην
 Πίτσα Παπαδοπούλου»
00.20  Γεγονότα σε τίτλους 
00.30 Άλλα λόγια θκειε παπά
01.30 Το στέκι της παρέας - (Ε)
04.00 Καταιγίδα - (Ε)

06.00   Η κουζίνα της μαμάς (Ε)
 Εκπομπή μαγειρικής.
06.30 Έρωτας με επιδότηση ΟΓΑ
 Κωμική σειρά.
07.15 60΄ Ελλάδα - (Ε)
 Με τον Νίκο Μάνεση.
08.45 24 ώρες - (Ε) 
 Ντοκιμαντέρ.
09.45 Παραμύθι αλλιώς - (Ε) 
 Κωμική σειρά.
10.30 Deal - (Ε)
 Τηλεπαιχνίδι,
11.15 Στην υγειά μας ρε παιδιά
 Ψυχαγωγική εκπομπή. 
13.30 Μην αρχίζεις τη 
 μουρμούρα - (Ε)
 Κωμική σειρά.
14.30 Οικογενειακές ιστορίες
 Κοινωνική σειρά.
15.20 Μη μασάς - (Ε)
 Εκπομπή μαγειρικής, με 
 τον chef Γιώργο Τσούλη. 
16.45 Η φαμίλια - (Ε)
 Κωμική σειρά.
18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.10 Το σόι σου - (Ε)
 Κωμική σειρά.
19.30 Aki’s Food Tour
 Γαστρονομικό ταξίδι 
 με τον Άκη Πετρετζίκη.
20.20 ALPHA NEWS
21.15 Ελληνική ταινία
22.45 Κάρμα - (Ε)
 Κοινωνική σειρά.
23.45 Mεσάνυχτα
 Late night εκπομπή με  
 την Ελεονώρα Μελέτη.
01.30 Οι ιστορίες του
 αστυνόμου Μπέκα - (Ε) 
 Ελληνική σειρά.
03.00 Στην υγειά μας ρε παιδιά

05.00 Midnighters
06.45 The Billionaire Boys Club
08.45 Cruise
10.30 Knightfall, II
 Ep. 1 & 2
12.30 Hidalgo
15.00 Roots - Ep. 5-8
19.00 Sin Fin (Not The End)
21.00 Life On The Line
22.45 Shock And Awe
00.00 Modus 2 - Ep. 2
01.00 Hidalgo

06.05 Εκδίκηση του καβαλάρη
07.35 Η δοσατζού
09.10 Ζούσα μοναχός
 χωρίς αγάπη
10.45 Η αδελφή μου θέλει ξύλο
12.00 Ο φίλος μου,
 ο Λευτεράκης
13.40 Αδέλφια μου,
 αλήτες, πουλιά
15.30 Ο εαυτούλης μου
17.25 Η ζαβολιάρα
18.55 Φτώχια και φιλότιμο
20.35 Λαός και Κολωνάκι
22.00 Νεράιδα και το παλικάρι
23.55 Ο αστερισμός
 της παρθένου
01.20 Τρελός και πάσης Ελλάδος
02.55 Τρίτη και 13

 ΡΙΚ1 ΤHΛ.: 22862000  ΡΙΚ2 ΤHΛ.: 22862000  ΟMEGA ΤHΛ.: 22477777  ANT1 ΤHΛ.: 22200200  ΣΙΓΜΑ ΤHΛ.: 22580100  ΑLPHA ΤHΛ.: 22212400  MOVIES BEST

 GREEK CINEMA

21.15 Παραδοσιακή βραδιά 21.05 Eγώ η Λητώ ∆ομέστικα 22.10 The Lake House 22.10 La Pasta Pomilώri 21.20 Στην υγειά μας ρε παιδιά 22.45 Κάρμα 21.00 Life On The Line

22.00 Νεράιδα και το παλικάρι

06.05 Παιδική ζώνη
09.30 Cook Eat - (Ε)
11.00 Τηλεαγορά
13.00 Travel Guide
13.50 ΑΝΝΙΤΑ κοίτα - (E)
16.35 Τηλεαγορά
18.30 Aόρατος φακός
19.00 Ταξίδι γεύσεων, ΙΙ- (Ε)
20.15 O καιρός
20.20 Για πάντα νέοι - (E)
21.30 Το ταξίδι της ζωής, ΙΙΙ
22.30 Rendition
 ∆ραματικό θρίλερ.  
00.40 Αστυνομικός για κλάματα

06.00 Sashatanya
07.55 Ξυπνάμε αλλιώς
08.00 Comedy Club
12.00 Comedy Woman
13.00 Comedy Club
18.00  Νaughty Grandma
 Ξένη σειρά. 
19.40  Κάποτε στη Ρωσία
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
22.00 Haters-Κωμική εκπομπή.
23.00 Stand Up
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
00.00 Σπίτι 2
 Reality Show.
02.00 Stand Up
03.00 THT Best

 CAPITAL ΤHΛ.: 25577577

 TV PLUS ΤHΛ.: 22259000

THT ΤHΛ.: 22270745

07.40 Tηλεαγορά 
08.05 Ματίλντα - Ξένη ταινία.
10.00 Pop Star - Ξένη ταινία.
11.45 Tηλεαγορά
12.20 Μιας πεντάρας νιάτα
14.00 Tηλεαγορά
15.15 Ο χρυσός και ο τενεκές 
17.00 Tηλεαγορά
19.00 Ξένη ταινία
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
01.00 The accused  
03.00 Όταν έφυγε η Γκρέις

Ηρωικά χαμένοι ���
ΠΕΡΙΠΕΤΕΙΑ (2019)
Σκηνοθεσία: Σεμπάστιαν Μπορενστάιν
Ερμηνείες: Ρικάρντο Νταρίν, 
Λουίς Μπραντόνι, Βερόνικα Λίνας

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Το πάντα ενδιαφέρον αργεντίνικο 
σινεμά μάς στέλνει αυτή την εβδο-
μάδα ένα γλυκόπικρο φιλμ με πε-
ριπετειώδη χαρακτήρα και σοβαρό 
κοινωνικό υπόβαθρο, που συνδέε-
ται με τη σύγχρονη ιστορία της χώ-
ρας της Λατινικής Αμερικής. Βρι-
σκόμαστε στο 2001 και μια ομάδα 
κατοίκων κάποιας μικρής πολίχνης 
συγκεντρώνει όλες τις αποταμιεύ-
σεις της προκειμένου να δημιουρ-
γήσει έναν αγροτικό συνεταιρισμό. 
Κάπου εκεί, ωστόσο, έρχεται το με-
γάλο κραχ, με την οικονομία και τις 
τράπεζες της Αργεντινής να καταρ-
ρέουν και τις καταθέσεις των αγρο-
τών να χάνονται. Μερικά χρόνια 
αργότερα, ωστόσο, εκείνοι μαθαί-
νουν πως τα χρήματα υπάρχουν 
ακόμη, ενώ οι ίδιοι έπεσαν θύματα 
εξαπάτησης του πρώην διευθυντή 
της τράπεζας και ενός αδίστακτου 
δικηγόρου. Αυτό που έχουν να σχε-
διάσουν τώρα είναι πώς θα τα πά-
ρουν πίσω. Ο σκηνοθέτης του «Πι-
λότου», Σεμπάστιαν Μπορενστάιν, 
αντλεί έμπνευση από τα πολύ δύ-
σκολα γεγονότα που έζησε η αρ-
γεντίνικη κοινωνία τις τελευταί-
ες δύο δεκαετίες, προκειμένου να 
δημιουργήσει ένα διασκεδαστικό 
φιλμ, με αρκετό σασπένς και μερι-
κούς απολαυστικούς χαρακτήρες. 
Ο Ρικάρντο Νταρίν («Ιστορίες για 
αγρίους») επιβεβαιώνει ξανά ότι εί-
ναι εξαιρετικός ηθοποιός, υποδυό-

μενος τον επικεφαλής μιας ομάδας 
ανθρώπων που μόνον ήρωες δεν 
μοιάζουν εκ πρώτης όψεως: δύο 
(παραπάνω από) αφελή αδέλφια, 
ένας παλιός σταθμάρχης, ένας γέ-
ρος αναρχικός, μια διστακτική επι-
χειρηματίας. Ολοι τους φιλήσυχοι 
άνθρωποι ή απλώς παραιτημένοι, 
που όμως γίνονται πυρ και μανία 
όταν συνειδητοποιούν ότι κάποιοι 
τους έκλεψαν ξεδιάντροπα και κα-
τέστρεψαν τις ζωές τους.

Το πραγματικά γοητευτικό στοι-
χείο της ταινίας είναι, βέβαια, το 
γεγονός πως όλοι αυτοί οι χαρα-
κτήρες μπαίνουν στη θέση... κα-
ουμπόηδων, δίχως να έχουν ιδέα 
από απειλές και αγριάδες. Οπως 
επισημαίνει και ο σκηνοθέτης: «Ο 
σκοπός τους είναι να κερδίσουν πά-
λι το δικαίωμα σε ένα όνειρο που 
τους στέρησαν. Ετσι, καταστρώ-
νουν ένα σχέδιο, που όμως δεν 
έχουν πραγματικά την ικανότητα 
να εκτελέσουν. Είναι μια φαντασί-
ωση, μια άπιαστη προσδοκία και 
γι’ αυτό τους μαγνητίζει τόσο. Το 
ταξίδι που πρέπει να κάνουν αυτοί 
οι κοινοί θνητοί για να παλέψουν 
με το σύστημα είναι στον πυρήνα 
της αφήγησης. Μερικά σημεία της 
ιστορίας και κάποια χαρακτηριστι-
κά των ηρώων συνδέονται με τον 
ιταλικό νεορεαλισμό, προκαλώντας 
τη συμπάθεια του θεατή».

Οι «καουμπόηδες», πάντως, δεν 
αναφέρθηκαν τυχαία παραπάνω, 
μιας και η μουσική της ταινίας πα-
ραπέμπει αρκετά σε γουέστερν με 
το σχετικό κωμικό άρωμα. Αυτό το 
τελευταίο έρχεται στις περισσότερες 
περιπτώσεις αβίαστα, αν και προς το 
τέλος οι σεναριακές ευκολίες και τα 
κλισέ ξεπερνούν ελαφρώς τα όρια.

Τι απέγινε η Ελι ����
ΔΡΑΜΑ (2019)
Σκηνοθεσία: Ασγκάρ Φαραντί
Ερμηνείες: Σαχάμπ Χοσεϊνί, Ταρανέ 
Αλιντουστί, Γκολσίφτε Φαραχανί

 
Πριν από τον βραβευμένο με Οσκαρ 
«Χωρισμό», ο Ασγκάρ Φαραντί είχε 
δημιουργήσει την κορυφαία ίσως 
μέχρι σήμερα ταινία του, με ένα 
χαμηλότονο θρίλερ από την πα-
τρίδα του, το Ιράν, το οποίο είναι 
διαθέσιμο στην πλατφόρμα του 
Cinobo. Μια παρέα παλιών φίλων 
συναντιούνται για ένα τριήμερο 
πλάι στη θάλασσα, προς τιμήν ενός 
από αυτούς, ο οποίος επιστρέφει 
μετά πολλά χρόνια στη Γερμανία. 
Εκεί θα βρεθεί και η Ελι, μια όμορ-
φη νέα κοπέλα, η οποία ωστόσο 
εξαφανίζεται ξαφνικά. Καθώς όλοι 
προσπαθούν να ανακαλύψουν τι 
συνέβη, μια αλυσίδα αποκαλύψε-
ων θα φτάσει τις μεταξύ τους σχέ-
σεις στα άκρα.

Ο Φαραντί υπογράφει ένα σενά-
ριο-κέντημα, περίπλοκο και σφιχτό 
σαν τα διάσημα περσικά χαλιά, το 
οποίο απορροφά τον θεατή. Τα δια-
φορετικά επίπεδα ξεκινούν από το 
θρίλερ μυστηρίου, για να επεκτα-
θούν στην ηθογραφία, στην κοι-

νωνική παρατήρηση, ακόμα και 
στη φιλοσοφία. Η ενδιαφέρουσα 
ιρανική κοινωνία εξετάζεται εδώ 
μέσα από καλά διαλεγμένους χα-
ρακτήρες, οι οποίοι δείχνουν το 
αληθινό τους πρόσωπο, όταν τα 
πράγματα πια φτάνουν σε σημείο 
βρασμού. Καλές είναι και οι ανά-
λογες ερμηνείες με το ταλέντο της 
άγνωστης τότε, Γκολσίφτε Φαραχα-
νί («Paterson») να ξεχωρίζει.

 

Greyhound ���
ΙΣΤΟΡΙΚΟ ΘΡΙΛΕΡ (2020)
Σκηνοθεσία: Ααρον Σνάιντερ
Ερμηνείες: Τομ Χανκς, Ελίζαμπεθ Σου, 
Ματ Χελμ

 
Ο σπουδαίος Τομ Χανκς περνά και 
αυτός στο «αστερισμό της πλατ-
φόρμας», για λογαριασμό αυτή τη 
φορά της Apple TV, με έναν ρόλο 
παρόμοιο με έναν από τους πιο επι-
τυχημένους της καριέρας του («Η 
διάσωση του στρατιώτη Ράιαν»). 
Εδώ υποδύεται τον πλοίαρχο Κρά-
ους, διοικητή του πολεμικού πλοί-
ου «Greyhound», το οποίο διασχί-
ζει τον Ατλαντικό ως κεφαλή ενός 
κομβόι εμπορικών πλεούμενων που 
κατευθύνονται από την Αμερική 

στην Ευρώπη, καταμεσής του Β΄ 
Παγκοσμίου Πολέμου. Καθώς το 
πλωτό καραβάνι εισέρχεται σε μια 
περιοχή γνωστή ως ο «μαύρος λάκ-
κος», όπου η αεροπορική κάλυψη 
είναι αδύνατη, οι «λύκοι», δηλαδή τα 
γερμανικά υποβρύχια καραδοκούν 
για να σκορπίσουν τον θάνατο.

Ο βραβευμένος με Οσκαρ για τη 
μικρού μήκους «The two soldiers», 
Ααρον Σνάιντερ, μας βάζει κατευ-
θείαν στο κλίμα της θαλάσσιας μά-
χης, σκηνοθετώντας ένα αγωνιώδες 
θρίλερ, το οποίο μάλιστα υπογρά-
φει σεναριακά ο ίδιος ο πρωταγω-
νιστής του. Ο Τομ Χανκς από την 
πλευρά του είναι ο διοικητής που 
κάθε φαντάρος θα ήθελε να έχει σε 
τέτοιες συνθήκες: ψύχραιμος και 
αποφασιστικός, συμπονετικός αλ-
λά και αυστηρός, δεν ησυχάζει λε-
πτό αν δεν βεβαιωθεί πως τα πλοία 
υπ’ ευθύνη του είναι ασφαλή. Και 
η αλήθεια είναι πως δεν τα περνάει 
και εύκολα· σχεδόν όλη η διάρκεια 
του φιλμ (μιάμιση ώρα) κυλά με την 
ένταση στο κόκκινο, από την (εξαι-
ρετική) εναρκτήρια σκηνή, όπου η 
απειλή των θανάσιμων υποβρυχί-
ων παραμένει αθέατη, μέχρι την 
κανονική μάχη με τις τορπίλες να 
ξύνουν τα ύφαλα του πλοίου.

Πάνω, η Ιρανή ηθοποιός Ταρα-
νέ Αλιντουστί πρωταγωνιστεί στο 
φιλμ «Τι απέγινε η Ελι». Κάτω, ο 
Τομ Χανκς ως πλοίαρχος Κράους 
στο «Greyhound».

Ατμόσφαιρα θρίλερ από το Ιράν μέχρι τον Ατλαντικό

Κυνηγώντας
τη δικαίωση
στη μετά κραχ
Αργεντινή
Μια γλυκόπικρη περιπέτεια

Μερικά χρόνια μετά το κραχ του 2001, οι αγρότες μιας μικρής πολίχνης μαθαίνουν ότι έπεσαν θύματα εξαπάτησης του πρώην διευθυντή μιας τράπεζας και 
ενός αδίστακτου δικηγόρου και ότι οι αποταμιεύσεις τους υπάρχουν ακόμη. Ετσι αποφασίζουν να πάρουν πίσω τα χρήματά τους.

HOME CINEMA
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Από τι δημιουργεί ο ποιητής τα ποιή-
ματά του; Από δύο στοιχεία, γράφει 
ο Γιώργος Σεφέρης στη «∆οκιμή» 
για τον «Ερωτόκριτο» (Αύγουστος 
1946): «Πρώτο· μια ορισμένη εμπει-
ρία που διαμορφώνει την ευαισθη-
σία του με το πέρασμα και τον τρό-
πο της ζωής. Και η εμπειρία αυτή 
δεν είναι τα περιστατικά που έζη-
σε, αλλά ένα χώνεμα, που γίνεται 
πολύ βαθιά μέσα του. […] Αυτό το 
στοιχείο θα το ονόμαζα, μόνο για 
συντομία, η “ευαισθησία” του ποι-
ητή. ∆εύτερο· από τα υλικά της τέ-
χνης του, που είναι η γλώσσα και 
ο στίχος. Λέγοντας “γλώσσα” και 
“στίχος” δεν εννοώ την εξωτερική 
μηχανική της γλωσσολογίας ή της 
στιχουργίας, αλλά μια φραστική και 
ρυθμική λειτουργία, που στις καλές 

περιπτώσεις πηγαίνει πολύ μακρύ-
τερα από το εγώ του ατόμου, συνει-
δητό ή υποσυνείδητο, ώς το βαρύ 
και τελετουργικό εγώ της ομάδας. 
Αυτό το δεύτερο στοιχείο θα το έλε-
γα, πάλι για συντομία, “ποιητικό ρή-
μα”». Σπεύδει, αμέσως κατόπιν, να 
μας δώσει ένα παράδειγμα του «πό-
σο πιο περίπλοκος είναι και σε πό-
σο υψηλότερη ένταση γίνεται στον 
μεγάλο ποιητή αυτός ο συντονισμός 
της ευαισθησίας με το ρήμα». 

Αυτό, κατά τον Σεφέρη, συμ-
βαίνει στον Αισχύλο: «Oταν λ.χ. ο 
Αγαμέμνονας μπαίνει στο παλάτι 
πατώντας απάνω στην πορφύρα 
που τον οδηγεί στο σκοτωμό, ενώ 
η Κλυταιμνήστρα λέει τους φοβε-
ρούς στίχους: “Είναι η θάλασσα – 
και ποιος θα τηνε καταλύσει; / που 
θρέφει πάντα ολοκαίνουργια πορ-
φύρα…”. “Eστιν θάλασσα - τις δε 

νιν κατασβέσει;”… αισθάνομαι πως 
ο Αισχύλος βλέπει καθαρά μπροστά 
του αυτήν την ατέλειωτη συνέχεια 
από το φονικό στο φονικό, αυτή την 
ανεξάντλητη πορφύρα».

Ο κορυφαίος φιλόλογος και ελ-
ληνιστής Aλμπιν Λέσκυ (1896-1981) 

διαπιστώνει στο σημείο αυτό «ένα 
από τα ιδιοφυέστερα χαρακτηρι-
στικά αυτού του δράματος» στο 
πλαίσιο ενός συμβολικού, λεκτικού 
αγώνα, «όπου ο άνδρας νικιέται από 
τη γυναίκα». Η Κλυταιμνήστρα έχει 
στρώσει την πορφύρα για να τον 
υποδεχθεί. Ο Αγαμέμνων στην αρ-
χή αρνείται να πατήσει πάνω της. 
Του φαίνεται ανατολίτικο, υπερβο-
λικό. Τον ξενίζει. Τότε η Κλυταιμνή-
στρα τον παρακινεί με τον διάσημο 
πιο πάνω στίχο, που σε ένα πρώτο 
επίπεδο σημαίνει: «Γιατί διστάζεις; 
Οσο υπάρχει θάλασσα, θα έχουμε 
πορφύρα σε αφθονία».

Μα πίσω από αυτό, σε μια σκη-
νή που σήμερα μπορεί και να τη 
φανταζόμαστε δίχως καθόλου λό-
για, χορευτική, σκηνοθετημένη 
από έναν Λάνθιμο, που ξέρει να 
συγκρατεί σε οριακή συνομιλία τη 

φρίκη, το κάλλος και την ηδονή, 
έχει αρχίσει η σκοτεινή περιδίνηση 
την οποία διακρίνει ο Σεφέρης. Η 
Κλυταιμνήστρα παρακινεί τον βα-
σιλιά να αποδεχθεί τη μοίρα του. 
Αυτός συγκατανεύει και πατά την 
πορφύρα. Βουτά στο ανεξάντλητο 
αίμα της θάλασσας, στο οποίο ο 
ίδιος έβαψε ξανά και ξανά τα χέ-
ρια του. Ταυτόχρονα, η γυναίκα 
αναλαμβάνει τη δολοφονική πρά-
ξη της λιγότερο ως εξατομικευμέ-
νο υποκείμενο και περισσότερο ως 
μέρος μιας «ατέλειωτης συνέχει-
ας». Η ευαισθησία, που εκφράζει 
τη χροιά του ποιητή, δίνεται φυσι-
κά από το «τις δε νιν κατασβέσει»; 
που εκφέρεται σε αντίστιξη προς 
την κοινή, εμπεδωμένη πεποίθη-
ση: «έστιν θάλασσα».

Σε μιαν ελάχιστη, τραγική 
στιγμή απελπισίας, μπορούμε να 

φανταστούμε τη φωνή της Κλυ-
ταιμνήστρας να σπάει, να παλιν-
δρομεί ανάμεσα στο ευαίσθητο 
«εγώ» και στο «βαρύ και τελετουρ-
γικό εγώ της ομάδας», στο κενό 
ανάμεσα στις δύο φράσεις. Υπάρ-
χει η θάλασσα; Υπάρχει. Αναπνοή. 
Απόφαση. Είναι αδιάσειστη και 
ακατάσβεστη. Είναι ανεξάντλητη. 
Εσύ, Αγαμέμνονα, είσαι η μοίρα 
μου. ∆εν μπορώ παρά να σε σκο-
τώσω. Μα ο Σεφέρης, στη δική του 
ποίηση, 12 περίπου χρόνια πριν 
διατυπώσει τις σκέψεις αυτές με 
αφορμή τον «Ερωτόκριτο», έχει 
ήδη οικειοποιηθεί και επαναστα-
τικά ανατρέψει τη συγκεκριμένη 
ισορροπία. Ο μοντέρνος ποιητής 
του 20ού αιώνα βλέπει, γράφοντας 
στην εκπνοή του Μεσοπολέμου 
το «Μυθιστόρημα», το ίδιο ζήτη-
μα εντελώς διαφορετικά.

Στον Αισχύλο, άντρας και γυναί-
κα είναι υποταγμένοι στο αιμα-
τηρό ανεξάντλητο της θάλασσας. 
Εχουν αποδεχθεί το έγκλημα και 
την τιμωρία ως ένα συνεχές από 
το οποίο κανείς δεν ξεφεύγει. Η 
θάλασσα είναι μια απύθμενη δε-
ξαμενή πόθου, βίας και σκότους. 
Θρέφει στα σπλάχνα της το αίμα. 
Η φωνή της θάλασσας και η φωνή 
του αίματος βγαίνουν μέσα από το 
στόμα μιας γυναίκας, της Κλυται-
μνήστρας, και λίγο αργότερα, στην 
ίδια τραγωδία, θα βγουν και μέσα 
από εκείνο της Κασσάνδρας. Εστιν 
θάλασσα – είμαι η θάλασσα, λέει 
η Κλυταιμνήστρα. Στον ορίζοντά 
της δεν υπάρχει καθόλου φως. Ο 
φόνος που θα διαπράξει είναι ανα-
πότρεπτος, αλλά και δίχως ίχνος 
κάθαρσης. Είναι μονάχα ο επόμε-
νος κρίκος στην ατέρμονη αλυσί-
δα. Το αίμα (η πορφύρα) αναβρύζει 
κι αυτό ανεξάντλητο. Η Κλυταιμνή-
στρα προσχωρεί και ο Αγαμέμνων, 
μετά από σύντομο δισταγμό, την 
ακολουθεί. Εχει προηγηθεί η Τροία, 
σωριασμένη σε ερείπια που καπνί-
ζουν. Και η άγρια σφαγή της Ιφιγέ-
νειας στον βωμό. Επεται η σφαγή 
της Κασσάνδρας.

«Τη θάλασσα τη θάλασσα, ποιος 
θα μπορέσει να την εξαντλήσει;» 

γράφει, ωστόσο, στο «Κ΄» του «Μυ-
θιστορήματος» (1933-1934) ο Σεφέ-
ρης. Το ποίημα είναι ένας μαρτυρι-
κός μονόλογος, που συγκροτείται 
από στίχους όπως «Στο στήθος μου 
η πληγή ανοίγει πάλι...» και «δεμέ-
νη πάνω στο βράχο που έγινε με 
τον πόνο δικός μου». Το πρόσωπο 
που μιλάει στο ποίημα (συμβατι-
κά θα το αποκαλούμε «Ανδρομέ-

δα», μια επιλογή των μεταφραστών 
που ο ποιητής φάνηκε, κατά τον Γ. 
Π. Σαββίδη, να αποδέχεται) είναι 
επίσης γυναίκα αλλά, σε ευθεία 
αντίθεση με την Κλυταιμνήστρα, 
όχι πλέον ο θύτης αλλά το θύμα. Ο 
τόνος της δεν είναι αυτός της μοι-
ραίας προσχώρησης στην αλυσίδα, 
παρά αυτός της αγωνίας: Πότε, επι-

τέλους, θα σπάσει η αλυσίδα; Πό-
τε θα στεγνώσει το αίμα; Ποιος θα 
εξαντλήσει τη θάλασσα; Θα μπο-
ρέσει κάποιος; Ποιος θα μπορέσει;

Αλλαξε η ευαισθησία, άλλαξε το 
ρήμα, κυρίως όμως μεταφέρθηκε 
αλλού ο μεταξύ τους συντονισμός. 
Ο Σεφέρης κουρδίζει σε διαφορετι-
κή κλίμακα την οδύνη. Το «έστιν» 
έχει φύγει εντελώς από τη μέση. 
∆εν έχει, βέβαια, αντικατασταθεί 
από κάτι άλλο. Είναι κοινός τόπος 
των ποιητών, χάρη στον Αισχύλο. 
Θα ήταν αφελές να ισχυριστεί κα-
νείς ότι η σκοτεινή, αιματηρή θά-
λασσα των ανθρώπινων σχέσεων 
έχει στεγνώσει ή έχει γίνει λιγό-
τερο φοβερή. Ομως, το ποιητικό 
εγώ έχει ριζικά μετατοπιστεί. Οχι 
μονάχα δεν επικαλείται κανένα 
«έστιν» για να δικαιολογήσει απο-
τρόπαιες πράξεις, αλλά, επιπλέ-
ον, αλλάζει εντελώς τον τόνο. Το 
«ποιος θα μπορέσει» χαράσσει, 
απελπισμένα έστω, την ευχή, την 
επιθυμία: ας μπορέσει κάποιος! 
Υπάρχει η θάλασσα – αλλά μήπως 
δεν είναι πια ανεξάντλητη; Η ευ-
αισθησία του ποιητή εμπεριέχει 
εδώ ασφαλώς διαφορετικά βιώ-
ματα, αλλά και το μοντέρνο ρή-
μα θα ηχούσε ψευδές αν απλώς 
απηχούσε τον αισχύλειο τόνο.

Στον «Αγαμέμνονα», η Ιφιγένεια 
είναι ένα ανήμπορο σφάγιο. Της 
δένουν το στόμα για να μην κατα-
ραστεί και ο ποιητής ακινητοποιεί 
στην αιωνιότητα τα ορθάνοιχτά 
της μάτια την ώρα της εκτέλεσης. 
Το αίμα κυλάει στην ανεξάντλητη 
θάλασσα των φόνων, από όπου 
αναδύεται τιμωρός η Κλυταιμνή-
στρα. Στο σεφερικό «Μυθιστόρη-
μα», όμως, η δεμένη στον βράχο 
γυναίκα μιλάει και, ίσως, ελπίζει. 
Φέρει, άλλωστε, προμηθεϊκά χα-
ρακτηριστικά επωμιζόμενη, κατά 
τούτο, μια κοινή, ανδρόγυνη μοί-
ρα: «Βλέπω τα χέρια κάθε αυγή να 
γνέφουν στο γύπα και στο γεράκι». 
Κατά την ευαισθησία και κατά την 
τελετουργία που προτιμά η καθε-
μιά και ο καθένας μας –το ποίημα 
είναι ανοιχτό– θα διαλέξουμε, με 
τη σειρά μας, το πού θα βάλουμε 
τον δικό μας τόνο στην ανάγνω-
ση. Σίγουρα, όμως, είναι άλλο να 
«ακούμε» (την ποίηση, πάντοτε, 
πρωτίστως την ακούμε!) τη θλίψη 
της μοιρολατρικής προσχώρησης 
στη θάλασσα του κακού και άλλο 
να εκλύεται η αγωνία, έστω του 
νεκροζώντανου, που επαναστα-
τεί τώρα ενάντια στη μοίρα του, 
έστω και παραμένοντας καταδι-
κασμένος/η σε αυτήν.

Η οδύνη από την Κλυταιμνήστρα στην «Ανδρομέδα»

«Eστιν θάλασσα - τις δε νιν κατασβέσει;»
Από τον Αισχύλο στον Γιώργο Σεφέρη, οι δύο σημασίες του πιο διάσημου στίχου πάνω στο υδάτινο στοιχείο

«Τη θάλασσα τη θάλασ-
σα, ποιος θα μπορέσει 
να την εξαντλήσει;»
γράφει ο Σεφέρης.
Το πρόσωπο που μιλάει 
στο ποίημα είναι επίσης 
γυναίκα· όχι ο θύτης,
αλλά το θύμα.

Στον Αισχύλο, η θάλασσα είναι μια απύθμενη δεξαμενή πόθου, βίας και σκότους. Θρέφει στα σπλάχνα της το αίμα. Η φωνή της θάλασσας και η φωνή του αίματος βγαίνουν μέσα από το στόμα μιας γυναίκας, της Κλυταιμνήστρας, και λίγο 
αργότερα, στην ίδια τραγωδία, θα βγουν και μέσα από εκείνο της Κασσάνδρας. Εστιν θάλασσα – είμαι η θάλασσα, λέει η Κλυταιμνήστρα.

Πότε, επιτέλους, θα σπάσει η αλυσίδα; Πότε θα στεγνώσει το αίμα; Ποιος θα 
εξαντλήσει τη θάλασσα; Θα μπορέσει κάποιος; Ποιος θα μπορέσει; Αλλαξε η 
ευαισθησία, άλλαξε το ρήμα, κυρίως όμως μεταφέρθηκε αλλού ο μεταξύ τους 
συντονισμός. Ο Σεφέρης κουρδίζει σε διαφορετική κλίμακα την οδύνη.

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Στον Αισχύλο, άνδρας 
και γυναίκα είναι
υποταγμένοι στο αιμα-
τηρό ανεξάντλητο
της θάλασσας. Εχουν 
αποδεχθεί το έγκλημα 
και την τιμωρία ως ένα 
συνεχές από το οποίο 
κανείς δεν ξεφεύγει.

Δ
Η

Μ
Η

ΤΡ
Η

Σ 
Κ

Α
ΡΑ

ΪΣ
ΚΟ

Σ

Ν
ΙΚ

Ο
Σ 

ΚΟ
Κ

Κ
Α

Λ
ΙΑ

Σ



ΤΩΡΑ ΚΑΙ ONLINE

WWW.GASTRONOMOS.COM.CY

ΑΥΓΟΥΣΤΟΣ  2020

ΜΟΝΟ 
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Με κρέας, με λαχανικά, 
με ψάρια, με τυριά, στο 
τηγάνι και στον φούρνο. 
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